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САДРЖЛ.1: 

Прс дневног рсда: 1 — Читање н усвајање за- 
писника   XI  рсдовног састаика; 

2 — Саопштење ovironopa na телеграм Прет- 
седника Народне скупштине поводом смрти Прет- 
свдника владс Краљевине Румуније чич. Патријар- 
ха Мирона Кристеа; 

Л — Саопштење оставми народних посланика 
ir.i положаје претседкика општина; 

4 —    Молбе и жалбс. 
Говорници:   Претссдник   Народне   скупштинс   Милам 

Симоновић, секрстар Вељко Вишњевац. 

Дневни ред: Наставак претреса у поједиво- 
стииа   извештаја Финансиског одбора o предлогу 

буџета државних расхода и прихода са предло- 
гом ФинансисКог закона за буџетску 1939/40 no- 
дину, и то: 

1 — Прсгрес ii vcnajaibe буиста расхода 
VII раздео — Мпиистарство унутрашњих послова. 

Говорници: Претседник Министарског савета н Ми- 
нистар унутрашњих послова Драгиша Ј. Цветковић (два 
пута), Јоца Георгијевић, др. Милош Тупањанин, Мини- 
стар грађевина др. Михо Крек, Марко Крајнц, лр, Лаза 
Марковић, Рада Лунгулов, Трипко Жугић, Илија Михаило- 
mili, др, Хвиид Ефендић, Бранко Аврамовић, Аћим Попо. 
imh, Абдулах Ибрахиипашић, Драгослав Пантовић, Фрања 
Хам, .locun Тратник, Велимир-Веља Марннковић, Ђура iMn- 
кашиновић, Претседник Народне скупштиве Милан Сниа 
новић (осаи пута), Потпретседвик Народне скупштивс 
Алојзиј Михелчич (четири пута), извсстилац Аћим Поповић, 
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2 — Претрес  и  усвајање  буџста расхода — 
XIII раздсо — Министарство пол.оириврсде. 

Говорници: Министар пољопривреде Никола In'- 
iii.mli (два пута), Илија Савковић, Милоје Илић, Алексан- 
дар AAii.iiili, Илија Чулевић, Живота Милановић, Душан 
Враиковић, Бранко Аврамови)), Павле Јововић, Милорад 
Станковић, МихаиЛо Стојанбвић^ Богољуб Сремчбвић, 
Урош Недељковић, Милорад Марковић, Фодор Гелерт, Мп- 
лан Ђекић, Василије Драгаш, др. Цвета Маглић, др. Милан 
Глдттш, llnaii Штрцин, Стјепан Новаковић, Пера Вита- 
nimiili, Душан Бујић, Бранко Глумац, Велцмир Марковић, 
Мартин Стђбловник, др. Алојзиј Риглер, Сава Богуновић, 
11смет Гавран Капетановић, јЧилап Баџак, др. Богић Ву- 
кнИевић, др. Милош Влаховић, др. Ибрахим Крупић, Јосип 
Шпиндлер, Вељко Вишњевац, др. Милорад Димитријевић, 
Урош Додер, Радомир Стојковић, Гојко Новитовић, Прет- 
седник Народне скупштине Милан Сиионовић (четири 
пута), Потпретседник Народне скупштине Алојзиј Михел- 
чпч (iiii'CT пута), Потпретседник Каррдне скупштине др. 
Драган Даиић (четири иута), Потпретседник Народне 
скупштине Нурија Поздерац (два пута^ известилац Мит 
Поповић. 

Претседник Милан Симоновић: Гооподо, отна- 
рам XII редопии састанак Пародне скупштнне. 
Изволитс чути запионик XI редовнот састанка. 

Сскрстар Вел)Ко Вишњевац чша записник 
XI редовног састанка. 

Претседипк Милан Симоновић: Има ли ко од 
господе народних посланика да учнни какву при- 
медбу на прочитаии зап.исннк? (Иема.) Примедаба 
нема, прсма томе објављујем да je прочитани за- 
писник примљен. 

Изволите чути одговор који сам добио на из- 
јаву саучешћа поводом сирти бившег Претседни- 
ка пладс Крдљевиие Румуније, поч. Патријарха 
Румуније Мирона Кристса. 

Сскрстир Вељко Bnuiihcnau (чита): 

„Господин 

МИЛАИ СИМОНОВИЋ 
Претседиик Народне скупштине 

Београд 

Молим Вашу Екселвнцију да са Народном 
скупштином изволи примити моју топлу благо- 
дарност на изјављеном саучешКу поводом смрлти 
Претседника Владе Мирона Кристеа,  Патријарха 
'умуније. 

Армап Калинескб, 
Претседник Министарског савета" 

Претседник Милаи Симоновић: Изволите чута 
изјаве народних посланика, претседника рпштина, 
којима изјављују да задржавају посланичке маш- 
дате. 

Секретар Вељко Вишњевац (саопштава): Г.г, 
пародии посланици извештавају Народну скуп- 
штину, да, сходно пропису § 12 Закона o избору 
иародиих посланнка!, задржавају m ^ланичке иан- 
датс, a дајју оставке на положај претседника on- 
штина, п то: Милан Лмиовић на положај претсе i- 
ипка  Oiiurniiie  јужно-виничке;   Живота Јелић на 

положај претседника Општтине у Азањи; Миливоје 
.1 l/mli na положај претседника Опшшне у Здрав- 
чићима. 

Прстседник Мплан Симоновић: Ове lic се И3- 
јаве   доставити   Верификационом одбору   и   над- 
лежним  властима. Изволите чути молбе и жа 
упућене  Пародиој   скуиттини. 

Секретар Вел>ко Вишњевац:   Народној   скуп- 
штини упутилн су молбе и жалбе и то: Карановић 
Полексија,   Франце Јосип,   Вучијак Јован,   Васип 
Никола,  Лазић  Антон,  Ковачевић  Ладислав, То- 
мажић   Јосипина,  Градина  Дика,  Грошељ  Јозеф, 
;Iaiiy,i()niili   Олииера,  Новак   Иван,   Петровић  Све- 
тислав, Мандић Анђа, Јуричев Марггин,  Петерлин 
Алојзиј, Хранилови!! Анка, Вујоаић Божо, Мила- 
новић Никодије и БогосавЛ)евнћ Ерна, Брешан .1 ■- 
сип, Рабуцки Даринка, Бјелић Мнлисав, Цриковић 
Миаи, Станковић Александар, Вукотић Милош, K - 
pan  Милан, Милић Драгица, Ристановић Данило, 
Тановић Хаџа,   Вукић   Мирић,   Преновић   Лазар, 
Tor   Балинта!,   Комар   Људевит,   Сибер   Драгутин, 
Бизјак Андреј, Влаховић Вујо,  Стојковић  Мило- 
рад, Смирнов Борис, Спасић Вељко, Радовановић 
Радо^мир и Стевановић Светислав, Вишњић Воло- 
иија,  Crojaiioiinti  Милутин,  Чурда  Драгутин,  Мм- 
imli Хранисав, Бабовић Милнца, Дробић-Вучковић 
Јованка, Радованчн!! Вјекослав, Мајборадов  Вла- 
димир, Лаврич  Цирил,   ИиколиЈ! Наталнја,   Раја- 
чић Ђуро, Нешић Олга, Попаднћ Коста и Слијеп- 
чевић   Алекса),   Шиндиш   Михаило и Пантић Ио- 
дељко, Живковић Чедомир, TOHCBIIII Fletap, Зече 
вић Марија,  Стојковић   Ставро,   Манастир   Малл 
Ремета и Томент Фран, Павловић Ђорђе, Хануков 
Александар, Ланковић Павле и Гујић Ђемал, Ратнп 
инвалиди из Војловице, Иинков Божидар и Tpmui 
n Старчеви1г Лазар, Удружење Југословснских по- 
л.опривредних стручњака,   Север   Amon,   Говеда- 
рица Новаков Илија, Јорговић Лааар, Салкић Ах- 
мед,   Старешнна села МокропоЛ)е,   Борчић   Раде, 
Димитријевић  Милка,  Витас Гина,  Ријић   Јована, 
Вел^ковић   Риста,   Османовић   Махмут,   Трујови!) 
Бошко, AhHMOBuh Зорка, Станисавл>евић Милутин, 
ВојводиЈг  Живана-Итана,  Стајилд  Марија,  Додер 
Спасоје,   Пановић   Анђелко,   Пунчах Марија,  Ра- 
фаиловић Душан,   Јаборска  Либорија,   Лајншиц 
Дмалија,  Андоновић  Ђорђе,   Стевановић   Plai^ojci, 
Де   матеј   Поала,   Мрђеновић   Младен,   Матков 
Лазар, Перко Марија, Шупут Савка, ШокчевиК C 
вета, Патрногић Никола, Јерић Марија, Јовановић 
Лслисавета,   Јовановић   Kocaipa,   Кисић   Радован, 
Стаменковић Ката, Ковачевић Митар, Маринковић 
Јеленко, Влаховнћ  Мито,  ПауноииК  Радисав,   II,- 
тровић Марија, Крајц Јозефина, Хајдуковић  Сте- 
ван,   Вуковић Ружа,   Бркић   Хелена,   Мрђеновић 
Милка, .iamili lllliciian, Иванишевић Васо, Међа Ja- 
нез,  Сипановић Лзубпца, Тутек Матилда,  HafyMč> 
mili  Андон, Влаховић   Ананије,   Нановић   Илија 
Драшковић   Милош,   Савић   Катица,    Данилови^ 
Кристина,   Кеча   Мешан,    Трифуновић    Цвијета, 
Аџић Марија, ВасовнК Шћепан, Шошки Октавија, 
Вуковић Илија, Божиловић Драга, Петровић Трој- 
че, Апел Олга, MirrpoBuli Вукаило, Идоич Доника, 
Куглер-Ангелсма Mapi,ja, ЋурчиК Милан u друго 
ии,   Тадић   Лонап,   Персида   уд.   Константиновић, 
Војск Фрања, Микица Радовановић, Mapa Јанетић 
Рудолф   Авојсига,   Стаматовић   Ђорђе, Раде  Вл, 
Радовић,   Ферјанчић   Гизсла,   Ивановић   Милош, 
Шарф Јосип, Жогар Лозс, Смркољ Терсза, Tamli 
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'lparan, Бркић Марија, Гвозденови^ Мнрко, Бре- 
чан Лосип, Саменковић Жнпоји«, Спахић Мехмед, 
Виааковнћ Иван, Крегар Срећко, Пстерн Ферди- 
манч, /b'i.ia Ђулијана-Недељка, Леви Венеција, 
Грделић Радован, Јурше Марија, Чучко Миле, Цр- 
ii'aK Јакоб, Рукавина Катица, Топариш Јосип, Во- 
јоиић Гаврило, Рудолф Августа. 

Претседиик Милаи Симоновић: Све прочитане 
молбе  и   жалбе биће упућенс Одбору за молбс и 
жалбе. . 

Прелазимо на дневни р1ед. Ha дневиом je реду. 
Пастапак претреса у поједетностима извепггаја Фи- 
иансиоког одбора no предлогу буџета државних 
расхода и прихода са поедлогом Финанаиског за- 
коиа за  буџетоку 1939'40 годину. и то: 

1     Претрес   буџета   расхода  -      VII   разлео 
д^ИИистарство унутрашших послова. 
Ргч има Претседник Министапског савета и 

Министар унутрачтмх послова г. Драгита Цвет- 
ковић. СБурио ii дуготрајно одобравање и повици: 
Живе-о!^ 

Претседник Министарског савета и Мшшстар 
унутрашњих послова Драгиша Цретконић: Госпо- 
mo народни посланици, преч Фииаисиским одбо- 
поМ (обећао сам да ћу v Народној скушптини у 
пленуму говориги и o оном делу мога реоора кој« 
raico .ч\-п()кг) аассиа у основе односа наше уну- 
трашње полипике. И, госполо, ja ваг молим дами 
тозволите ла, гго поаксч која влада и no рноме 

1П1,) je најзад неопходно потребно, да прво изне- 
сем \; краћем екопозеу своје гтпглеле ка цифарски 
•fen бупста. na onaj део који je можс битп мање 
И1ггерссантап, na ла пређем na ono што вас све 
нггервсује, да пређем на чисто политички дсо рс- 
сопа   Мипнстарстпа  гпутрашн.их послова. 

Господо наролпи послшици, предлог буџета 
оасхода Мдашстаротва унутрашњих послова за 
1030 40 годину предвиНа расходе у суми од ди- 
наоа 631 701.529, од које износ од 506,593.508 ди- 
nn-i обухвата личне, a 125.108.021 динар матери- 
i-i-nre расходе Министарства. Буиет Министарства 
поедавиђа расходе no управиој струци и расходе 
на жандармерију, за чттје се потребе од укупно 
Пре-1вч1.еппг кредита v овоме предлогу одређује 
381 617.425 дппапа, док за упрашу струку преллог 
предвиђа расходе у укупном износу од 250,080.077 
шиара. 

v поређењу cv садањим буџетом, no предлогу 
.   казује повећање издатака за 31,900.000 дпп. To 

1товећа№е обухвафа и личпс и материјалне издатке. 
Личии расходи реоора Мппистарства унутраш- 

њих   послова предлогом се повећавају за ди«ара 
14,035.981.    Повећање    личних    нздатака    дошло 
je и  то: 

Прво, због nouchaiba броја особља за којс су 
створена нова службеппчка места у предлогу. 
Предлог предвиНа 597 повпх службекичких места 
n кредите за покриће тих мсста, mro претставља 
нове излатке na оообље у износу од 3,899.000 ди- 
иара. Ово iioBehan.e уследило je нарочито због no- 
треба полициске службе. БиЛо je пуишо да се v 
наредној буџетској години омогући етати»ован>е 
претстојништва градскс полиције v извеоним ме- 
стима наше државе, која сада врше државпу мс- 
сну полициску власт na терет отитипскпх буџета 
и да се предвиде повп кредити na личне издатке 
за поставлЈање државиих службеника у тим прет- 

стојпиттвима. Преузпмање ових полицпја na др- 
жавни терет с једпе стране захтвва државпи ин- 
терес, да кол поменутмх полиција меспу полицис- 
ку служГ)\г треоа да npme државни, a ne ошцтин- 
оми opranu. Уклипо noBeiiaii.c оообл.а услед npev- 
зммања na државпи терст претстојвиштава град- 
ске полицпје пзноои 325 пових службеппка. По- 

i ред тога, a ради потреос полициске службс, у 
предлогу су npe;iBnl)ena места n за 100 стпажара- 
днввиичара, који сс у паредпој буџстској годппи 
имају поставити код полициске школе за држпит1 

изврпте службепике у ЗааЈуну. To je подмладак 
државних полицисжих извршних службспика, који 
се мпра благовремвно стваратп ради упућивап.а na 
сугужбу   гамо, где je то потребво. 

Осим тога v прсдлогу морао сс предвидети и 
кредит за унапређење службеника ресора унутра- 
шње управе. Потреба crpiVKe захтева да се и v 
чаоеаиој буџетокој гошини унагарели извесаи 
број службеника, M?I H V најмањсм обиму, na je 
за исплату њихових ■принадлежности прсдлог 
морао предвидети потребне кредите. Ту долази и 
повећање кредита због померан>а на периодске 
повишице, на које службеиици временски Стсичу 
право no самом закону. 

Ma тражсп.с Комапде жапдармсршјс, повећан 
je n број жапдарма у жаидармерији са 500 људи 
n го je изазвало вову потрсбу да се у прсдлогу 
предвидс кредитп na ирппаалежности за исплату 
гих жандарма. Укупио повећање личпих издатака 
код жандармерије IHBHO-CII 10,030.249 динара, која 
сума. порсд кпедпта за прииадлежности 500 пових 
жапла:рма, обухвата n крсдпт за унапређења у 
•лгппг.рмсрији и превођење пришремених за стал- 
не жавдарме. 

Матерпјалпи расходи повећаии су за дипара 
16,964.019 n то: 

1) Код Мппистарства увутрашп.их послова 
укета je сума од 500.000 диппра за одело и вао- 
ружање 100 иоиих полпцијпсих стражара-дпевпи- 
чара, који се, као што je већ речено, имају при- 
мити v полициску школу за лржавпе .извршне 
службенике v Зсмупу, рачупајуКи за сваког стра- 
жара no 5.000 дппара. Осим тога, a V везп са no- 
ставл.ап.см пових стражара, морао je бити повс- 
ћаи кредит у пзжку од 115.000 динара na редовне 
потребе полициске школе v Земуну. Код one главе 
преотвиђа сс и помоћ опптинама за с.мешгај управ- 
них власти no чл. 50 Закова o унутрапппој управп. 
Ta се noMoli лаје сиромашппм општина1ма, које 
ne Morv само да enoee трошкове око омештаја срс- 
ских начелстава, који смештај; пвема помепутој 
одредбп, иада na терет отпчтппе. За ову сврху са- 
да je одређен кпсдпт од 300.000 дкнара. Међутим, 
предлогом сс тај изиое riOBeliaBa na суму oii ДИ- 
naoa 800.000, пошто сс показало да крсдит од 
300.000 дипара вије довол.ав да се из њега пружи 
помоћ тамо где je ona потребна. C обзиром.на 
великп број гиромапших општипа, које се обра- 
ћају 33 OBV noMoli Миппстарству, повећап.е овог 
кредита мииималпо je n дплеко од тога ла се њт\е 
могу задовол,итн све потребе смештаја сроских 
начелстава. Укушио noBchanie кредита na матери- 
јалне потоебе код главе Мипистарства пзпоси ди- 
napa 1,105,500. 

2) Код бапских vnpana na материјалпе издатке 
v предлогу буџета предви1јепо je 593.000 динара 
впшс иего сада, и то: на огрев, осветљење и кап- 
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целарискс гто+јЗебе, јер се у TOKV one буџетске 
године показало да олобрени кредити у садањем 
буџету за ове  потрсч')е  нису  били  довољни. 

3) Издаци ka материјалне потребе жандармс- 
рпје повећаш су за 13.057.463 динара. Ту ула^и 
крсдпт за иабанку целокупне спреме за 500 нових 
жаидарма као и 33 подмироич' осталих пдтр€6а 
насгалих због постављсња оних жакдарма. OCHU 
тога бнЗо je пбтребно прсдпилоги ono повећање 
и ради iian;iHKc потребних воз^ла за поједине жаи- 
дармерискс пукове и погонског материјала за ra 
no.'iLia. Иабапку оиих вбзила iiaMclie интерес слу- 
жбе, која захтева да жандармерија мора раопо- 
Лагати и молерипм оредствима превоза. Осим 
тога, повећање крсдига nokašario у иред.чогу na 
матсријалие тпрспс жапдармсрнјс обухиата и 
србдства за и (грађићаше потребних склоништа 
ради смештаја моторних возАпа којима жандарме- 
рија располаже, као и оних, која he сс из одо- 
бреиих кредита набавити. 

•li lia име материјалних расхода кодглаве „По- 
лиција" п^едвиђено je на материјалне потребе 
1,654.256 дппара miiiie иего у садаљем буцету. To 
je морало бмти учип.ени ради набавке одећо, обу- 
he, оружја, муниције и пстале спреме за нове no- 
лиЦиске лржавне службенике, који сс према пред- 
логу имају примити у службу код етатизованих 
iiIKvirnijiiminaiia Гра'ДСК€ полиције И код Упрлиа 
полицпја у Сплигу и Пишу. 

5) Код Отпте државне статистике као по- 
следње главе у овом разделу vnero je повећање 
na материјалнс излаткс у износу од 441.400 џцл- 
иара. Ono je углавиом потребпо за штампање ста- 
гистичког годптп.ака и научиу обрадју и излавап.е 
других статнстнчких кљига као n за остале изла- 
тке око претходних припрсма за попнс становни- 
iimia, KOJU he се обапитн у 1941 голиии. Код ове 
главе смап.епи су расходи за 259.774 динара, тс 
према тчже noeehaHie кредита у прсдлпгу за On: 
iiirv државну статисгику v стпари износи само 
181.626 динара. 

У латом експозеу прсд Финанснским одббрбм 
Народие скупштине обећао сам у племумг Народ- 
не скупштпис да упознам иародпе посланикс и са 
отт делпм мбга pecopa, који тако дубоко засеца 
у ociroBne одпосе name унутрашње политике. У 
овбме чпсто 'политичком делу скспозоа додирнућу 
неколико најактуелнијих проблема из наше упу- 
трашње политике. 

Принцип čfporor спровођења легализованог 
партискбг рада данас je основ целокулне дслатио- 
era комупмсгичке иартијс Југосиптје. 

Спјроводећ« овакву гактику свога рада, кому- 
ппсти иајбрижлживије прмкрпвају сваку ренолуци- 
онариу теилеицију у СВОМе пропагаилиом делова- 
п.у и труде се да свај савремени паргиски програм 
прикажу као борбу за грађанске и политичке сло- 
боде иарода и за демократију уоитте, као борбу 
iiporiiBv фашизма, империјализма и рата. 

Услед ina пастало je појачапо увлачење кч- 
мунпста \ 11:)лагичкс, нвппстатк и кхлтурие opra- 
кизације, у ралмичке установе H апгажоиање V 
свима јавнпм акиијама, кијс no евомс еалржајг и 
цилл- r-MorviiaBajv поЈттнчки нлвсма« пред тирп- 
ким народним масама. (Бурно одобравадае и пље- 
екаи.е у центр\м\' и na лееиицм). 

.Чпслодно приипмпу iipii.iai-oljaBaiiia ПОЛИТИЧ- 
ким  и соцмјалмо-скономским приликама у  поједи- 

т\м тжрајииама name земл.е, ЦснтралНИ комитет 
КомуИистичке партије Југославије осНовао je и за- 

-.и-ниегичку странку .'..i подручје Словени- 
је и Хрватске са заДатком да њени функционериу 
сжвиру oniiiter делованЈа КоМунистичке партије 
Југославије mro г.ише прилагоде свој маоовнн 
пр пагандни рад локаликм прпликама и распол <- 
жењу народних ма^а поменутих покрајина. 

Међутим, с обзиром да je рад комуниста v на- 
moj земл.и, како je напред истакнуто, врло вешто 
камуфлиран маскоЈИ национализма, пацифизма и 
борбе за цемократију и народне слободе, то je 

i \. ,, i . радша свих добронамерних претстав- 
ника политичкбг, културног и економског друштва 
са органима власти, како би се разорном делова- 
\и\ комуниста дао колективни и снажан отпор, a 
вешто и скрчвеи',) комунистичко маневрисање от- 
крило :i онемогућило пред широким народним ма- 
сама. (Бурно пљескање у цеитруму и na десници). 

Слббода збора и логовора. TOKOM протле, 
1938 године друштвено-политички живот развијао 
се у знаку веће сл гбоде i6opa и договора и поред 
постојећих згкоиа.... (Бурно пљескање у центру- 
му и na десници).». благодарећи самп либералнсш 
гумачењу и примени истих закоиа. Ми смо дужни 
ла ову констаташију учииимо јер када се упореди 
nam друштвено-политички живот са оним време- 
нима ка r> су ови закони угледа m свет, онда се ја- 
сно коистатује велика разлика на боље и тенден- 
ција v правцу стварања бол>их услова за основу 
измену и потпуно нову оријентацију name унутра- 
mn ;' политике. (Бурно одобравање у центруму и 
на десници). Ta слобода манифестбвала се у два 
правца: у броју одржаних политичких скупова и 
припедби уопште и у броју одобрених друштава 
и удружења У поглеДу политичких скупова и при- 
ррдбн уопште статистика иам показује ла je TOKOM 
1938 голине о.лржат) укупно 18.08ЈЗ приредбИ са 
5.529.Š94 присутших лица. О.ч тог укупиог броја 
приреДби долази на Југослбвеиску радикрлну за- 
једницу 5.084 са  1,919.349 ирисутиих лица. 

Целокупиа опозиција (Улружеиа опозиција, 
Сел.ачко демократска коалиција, Хрватска сеља/ч- 
ка странка, Самосгална демпкратска страика, Де> 
мократска странка, Зсмл.оралнпчка странка г. .Io- 
вана Јовановића, радикали г. Лце Станојевића, Ју- 
гословенска иационалпа сграика, Лугпсловепска 
народна странка и Радничка страика Топаловића') 
одржала je 6.725 скупова са 1,129.393 присутних 
лица. 

Југословенски народни покрет „Збор" одржао 
je 325 својих скхиопа ca 27.987 присутних липа. 

Разппх лругих скупова, којс су олржала к\-л- 
туриа, хумана, просветна, забапиа и друга друштва 
као и црквсппх слава и хругих приредаба било je 
укупио 6,019 са укупно 2,453,217 присутних .■uma. 
Из ове стагпстике виде се два момепта: да се дру- 
mruemi живот кретао у правцу веће либералжктн 
и ла je MnifiicrapcTHo унутрашн>их послова за вре- 
ие мог претходника господина др. Корошца (Бур- 
по n.'i.ecKaitie у ueinpvMV и na десници n повици: 
Жпвсо!) имало широкогруло схнатање према 
omiM гтолитичмим ррупама, које нису баш у потпу- 
ности испун>авале \-слове за enoje политичко по- 
стојаше n enojv политичку активност. 

У погледу рала властп иа одобраванЈу правнла 
за друштва и удружења можс се са> пуно основа 
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|lH   д.1   су и  у  iом  ii'JI,! излазиле  > 
сусрет жељи грађана \ погледу рсџивања њихдвих 
друштава и удружења. TOKOM 1938 годиие осн.)- 
вано je   1.213 рааних друштава и удружења. 

[Ipnjana за оснивање нових полиилчки« nai;- 
гија у току 1938 године није било. 

СлоОоли штампе. — Садашњи Закон o штам- 
пи    и   ако у  своме  првом  м.пшу  исгичс  ^ако   je 
штаолпа   формално слободна, садржи  нрло 
и  нсјасие одредбе, na осцрву којих je био заре- 
ден    необично   строг   р.ежим   штампе,   Даиашња 
Влада   у  погледу либералног  гумачеља Закана 
аггампи    пошла  je  сасиим другим   праацем,  тако 
ча  je  данас, у пркос ррло стрргим одр.едбама За- 
кона o' штампи, v глаипом већ рЈлогућена слрбодна 
почитичка репортажа цоо м објективио претр( 
и^е    бигиих   лЈпкавних  и  национллнпх   проблема, 
(l'jvpiio   И  дуготрајнр  мл.ескање  у  цсптруму  И  иа 
•гссиици). Краљевска влада се нада, да he, уз при- 
помоћ   самих  претставника  штампе у јавности, у 
споовоћењу  либералног  режима  штампе  моћи  у 
MITO  скоријем времену да осигура још потнунију 

, слрбоднију измену мисли o евим актуелним mi- 
ган>има   и проблемима нашег јавног животв. (Ду- 
готрајно пљескање у центруму и на дссницн и no- 
виии:  Живео!). 

Хрватско uiiU'H^. (Настаје бур«р и дуготрај- 
Ho пљескање v центруму и на десници са сложним 
услииима: Живео!). 

Декларација Краљевске владе јасно je оораз- 
иожила нову оријентацију наше уиутраиш>е поли- 
гике: одлучио и брзо приступити решавању св§га 
онога, UITO данас обухвата иојам Хрватског пита- 
,,,a (Г1л.ескање у центруму и на десншда). Краљев' 
ска влада поклаља овом проблему своју нарочшу 
пажњу. Ово je један од нзванре^но иажних про- 
блема и његовом решаваљу има cg пристхпти у 
пуној озбиљности и пуно] искрпшсти. (llaciajo 
бурно и дуготрајно пљескаже у центруму и na де- 
сииии). Ово je један проблем, који сс не можс 
решити једним пот.езрм пера, a џе мр^се се ре1цити 
m јелиостраиим акгом, већ само II>TCM заједнич- 
квг политичког догрвора. (Бурно и дуготрајнр 
пл^ескање у центруму и na десници). 

Анализујући садашк>е ртање у коме се и ово 
важно питање налази, ми можемо, a мислим да се 
с'mM слажу n nama браћа Хрваги, пре cncra кон- 
статова iii да je у првом реду потребно стиорити 
боље међусобне односе и веће поверење. (Бурнр 
одобравање у центруму и на десници). Грубе гре- 
шке учињене услед погрешног рсватања овргр 
проблема,  морају се  испранл^ати. 

Ово исправљање има се извришти што пре. 
Оно има да осигура да се створи пуна пријатељска 
иосфера v којој he сс преговорн моћм много 

лакше водити и са много већии изгледама на 
vciicx (Одушевљени поклици: Тако je! Бурно пље- 
скан>е  и одобравање). 

Тиме улазимо у саму суштину проблема. Ту 
xoliy да приметим да се са иавесне стране чују 
заисрке упућеие Владиној Декларацијн да није no- 
ставила основе иа којима he решита крватоко пи- 
тањс. Међутим, за последњих неколико месеци све 
политичке  организације  у  зе.мљи,  све  истакнут« 
политичкс  личиосш   и   сии  маллсжпп   ЧИНИОЦИ  113- 
јаспили су се, да се хрватско питање иора решитн 
у једном искреном, лојалном и поштенрм спора- 

зуму свих заинтересоввних ртрана. (Bvpno рдобр?' 
вање п повици: Жнвео!). 

Билп би сасним неупутно neh оиде сада оојаи- 
л.ииатп границе тог будућег, ркељеног споразума. 
Оне he сс показати самс ррбом, када се буде при- 
ступило разговорима и преговорима изме)^ мерр- 
лаииих чинилаца. 

Има ствари које су п.чиаи дискусије, има crna- 
рп крје мргу бити предме! дискусија. бвде није 
сада место, a нн момспаг, да указујемр ма рве де- 

••; го he бити \';ii, . .м у права времс. Главпо 
je да ua.M Moiv Miipiio peliH, a ja иас мрлим да ro 
iipiiMine ca [шверењем, вц a и тма аи-мл.а, да lu1 

1\'ра.1.оиска илада, нс су^а.вајући границе ових раз- 
гопора, свима снагама настојати да се сва mna- 
и.а, која тангирају решење рврг проблема, изведу 
ма чистину и да се ПРЈМОВИ и иптсрссп сиакога 
јаснр рпределе (.Бурно рдрбравање: и узвицп ; 
Такр je!). 

Када je реч o спрразу^у, рџда рвакако ие можс 
on m 1)счи p диктрвању једне вбље (Ол\теил.опо 
пљескање у центруму и на десници). Овај пред- 
услрв морају поштеир и лојално исџушти рбе пре- 
говррачке стране (Пљескање). 

Важно je за сис nac, да се JIMIIDM за свагда 
одбаџе све предрасуде из протлости, да се рачуна 
са стварним ниЉечицама и да се ради искреио, од- 
лучно и брзо. Разум мора да влада над осећањима 

AKO су извеспи крајсви iiaiue дрмовиае, (осл 
њихрве кривице и врље)', j прртдрсти герграфскн 
и културно Гими прдвојени, \ гаквоме животу раз- 
вијали и свој посебни наррдни индивидуадитет, iia 
се прсле 20 грдина заје^ничкрг живрта и данас 
гако осећају, on,ta гр^ба [зачунати са тим чињеми- 
цама и тражши гакво решење, крје he \ оквиру 
ове државе реализовати њихове пРгледе и омогу- 
liinii нормалан и заједнички живог. 

Решење у свакрм случају мора бити такво ла 
Хрватима створи и формалну и стварну равнрправ- 
ност у грапицама ове државне заједнице, коју они 
пи јсдпим својим полишчким акгом ннсу пореклп. 
Само тако можемр у.чврститц .1угославију, њепу 
унутрашшу снагу a прекр ioia и фену ртпррност 
и престиж у мс^уиаиодиом животу. (рдуш^љени 
iiomiuii: Тако je! — Бурнр пл.ескап.с). 

AKO се ДО овакпог схватап.а и резултата, иослс 
20 грдина нашег зрједџичког жкврта ne дође, мр- 
радиу олговорност Пред паролом и псторијом по- 
сиће omi крји својим уским и једностраним схва- 
Taii>e.M ()iic.Mor\'!u' ono IUMIIKO дело консрлидације 
м \ iiVTpaiiin.ei мпра. (Иоимцп: Врлр лобро! — Пље- 
LKaibe). 

Политички закоии — Владииој Дскларацији 
замера се иајлад п тр, да пишта ne говорн o na- 
ЧИНу n времепу допоше11>а прлитичких ,!акипа. Л\е- 
livniM, ми смо у Декларацији jacno и одлучнр 
рокли, да Qe има пјјекипуm ca мегодама из про- 
miocni ii да прлитика рерлнрг схпатаи.а има да 
замени 11ол1пик.\- laKiiianpaii.a и полптпчког иад- 
мудрииан.а, 

Много je OII;IO илалттх декларацпја! у npo- 
ШЛОСТИ, којс су, измеђЈ рсталРГа, иаглашаиале и 
доиошење полнтичких закоиа, na се ииак n поред 
свих обећања остало no старом a закони пикад 
нису донЈашени. 

KpajbeBqca влада cjnajRg да се цојза ориецта- 
ција наше унутрашње ПОЛИТИКе ne може зампслпгп 
без поних полптмкпх закона који би оииргућили 
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иормалнзонање нашег политичког живота. (Пље- 
скаљеЈ. 

Изборпи nporomi — У погледу изборних npo- 
гона н њихозих реиарацнја Влада je заузела одре- 
ђен став. Политика кoIlcuлидoIзalba прнлнка за- 
хтева пуну тОлеранцију и помирљивост на свима 
странама. У том правцу ради се са пуно воље и 
брзине. Али ako се гдегод и наилази на извесне тех- 
ничке тешкоће то не сме бити разлог да се искрена 
naciujaiha Краљевске владе na путу решавања на- 
ш:их најваишијих проблема ометају разним пар- 
тиским обрачунапањима и уски.м схватањима по- 
јсдннаца на ово најваиоије питање иашег унутраш- 
ii.er   лсииога.   (Одобравање  у  ценгруму u на де- 
ОНИЦИ). 

Према томе, репарирање избррних прогона не 
треба схвалити као нвку врсту саггасфакције или 
задаовољеља, која се имају дагги другој страни, noli 
као иокрену тежњу Краљеиске владе да у >помир- 
љивој аггмосфери приступи решењу о«их држав- 
т\\ проблема којпма je и овај Дом и сва иаша 
јавносг ирпзиала првокласну, да не кажемо, суд- 
боносну важност. 

Мннистарство унутрашњнх послова као нај- 
важппји opnui Владе у домену n.eue уиутрашње 
иолитике учиниће крајње иапоре да оав овај к.ом- 
плекс уиутрашњих проблема, кије je наш зајед- 
ничми нсивот за последњих 2U годнна тако јЈасно 
поставио, добије сиоје праведно, иравилио н брзо 
решење у духу Декларац-ије Крал>евске владе и 
опоразумно са стварним претставницима сиих чла- 
иова ваше државие заједнтце. 

Из тих разлога молим Народну скупштнну, да 
предлог буџета Миншстар^тва унутрашњих де i.i 
NciiDJn онако камо je предл!01жен. (Једнодушии по- 
рати: Жнвео Драгиша Цветковић! •- Настаје бур- 
но и дугограјио пљеасање у дворани које се спон- 
таио 11оиаил>а све до појаве наредног говорника 
т\ говорничмој трибини). 

Претседнпк Милаи Симоновић: Реч има иа- 
родни посланик г. Јоца Гооргајевић. 

Јоца Георгијевић: Посподо народни посг.пш- 
ци, нама се овде чест'0 пута првбацује да ови исги 
л.уди KOJU данас седе овде као народни посланици 
и чују јиокрвне иоповести свопа Прегседника Владе 
0 гоме: да су, можда, у мнопим погледима чпњене 
грешке, употребљавају то да искористе као једно 
среДствода те примедбе и та искреност претставља- 
ју највећи доказ o једној кривици и да je пренесу 
ua саму једну странку. Тако хоКе да иредставе 
жељу Краљевске владе да се прихвати потреба за 
решењем хрватскога питања. Хоће да прикажу, 
као да Југословенскв радикашна заједиица никада 
mije желела рошење хрватскога питаша, илп пак 
да je на то решење Само држањем ванпарламентар- 
ne опозиције принуђена Међутим, дозволите ми, 
готодо, да укажем и на нешто друго n да поста- 
вим овде тврдњу, која je можда смела у очима ro- 
споде из опознцнје, али која за то није маше исти- 
iniin. Југословснска радамална заједиица оснооана 
je за то да припреми решење хрватскога питаша 
(Бурно пљескање на десници, • Приговори на 
левици). 

Ja мојим шиптоиаиим другови,.ма не могу да 
замерим иа иеолопл.пим тордшама, н ja liy да ка- 
жем да ее они без разлога смеју, јер ja сам видео 
л.уде у биоокопу који су се смејали на најтрагич- 

није сцене a пљескали кад су биле смеше сцене. 
Све je то ствар укуеа. Вама je можда то е.мешно 
кад кажем, али нама, кч)ји зиамо кад je, како je и 
зашто je иосгала Југословенска радикална зајед- 
ница... (Душаи БраиковиИ: 11a га си у очи из- 
бора прешао у Радикалну заједницу! Ти сн пре 
изиира оио Јенесовац!,). ... нама mije ништа 
смешно. 

Гисиидо народни послаиици, тачно je onu mm 
je овде рекаб гоашдии Претседиик владе, да се 20 
година радило бе озбиљнопа усиеха, ua да кажемо 
чак IH без усиеха на решеи>у хрватскога питата, и 
баш зато да je из тога убеђења и осиоиаиа Ради- 
калиа заједница, да je зато н формирана, када je 
рекла искрени н отварено свима онима који оу иа- 
триоги и који еу иацисиалио надахнуги шта греба 
отклоншти. Оиа je позвала све one који су спрем- 
ни да се лате посла да се отклоин све оно што je 
сметало иормализоваи.у iiameia политнчког живо- 
та. Свнма и.има има места у Југосливенској ради- 
калпој заједници. 

A сада, господо, можемо да пређвмо na једну 
другу гему и да дифереикирамо да je и унутар те 
Југословеиске заједпице било, можда, размимсш- 
лажења у погледима и у мишљењима на ко]и иа- 
чин може noj CBpiOH најбоље да се служи, у коју je 
та сгранка осиована. II ту дозвољавам да су учи- 
њене грешке са једпе стране, која je мислпла да то 
питање није још довол.но зрело a да се брзо 
репш, a друга страна, која je гврдила да je моме- 
иат ту, да има неодложно да се реши, то je ona 
друта страна која данас еедн у владииим клупама, 
иод прегседништвом г. Драпише Цветковића, 
Претседника Владе. (Бурио одобравање и узвици; 
Живео Претседник Драгииш Цветковић!). 

Да je то тако, господо, доказ je што je једаи 
друпи значајаи фактор и пређашње и данашње 
владе, г. др. Корошец, имао то већ на уму оида, 
када су пзпори 11 децембра прјиправљени na то, да 
се издаду потребне инструкције да ти избори будЈ 
обављени у потлуној слободи. 

Поспода са левице мажда lie и ту учипити 
иеку замерку, алм нека ми дозволе да ове цифре, 
које je изволео мали ире госиоднн Претседник 
Владе и Министар унутрашњих послова цптиратп, 
поворе речитије од свију умеоних или неумесних 
опаски, јер оне силне хиљаде разних зборова и 
договора, на којима се неограничено говорило шта 
се хтело IH како ее хтело, ипе силне хил»аде и хи- 
л>аде, —• око милиои u no слушалаца, колико су 
процењени на тим зборовима, они су најречити- 
jii доказ за m, ла се п.има пнсу правиле сметње да 
своје мишљење изразе сшако мако им го њихови 
принципи и napinje и п.пхове савести палажу. 

И ja могу, господо пародни послаппци, као 
иародии посланик који сам се борио и приликом 
oiiiiK избора, потврдити са самог терена, да смо 
чак u мн излазили ГОСПОДИ нз опозиције, можда, 
често пута umne у сусрет него нашим колегама, 
са исте, са владнпе листе, и чипили им уступке и 
времеиске и простор.не и оиако како им je то го- 
дпло, само да не би б.ило оправданих приговора 
да се врши нека пресија. 

AKO je и ca друге страпе било разлога да се 
потуже једни или други на извесне случајеве при- 
гиока и на извеспе случајеве неумесног мешања 
власпи у току изборие борбе, то господо, ne мора 
да нас зачудп, јер административни апарат броји 
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хиљаде људи, чија хмеитосг и гакгичност није 
увек иста, a нарочипо не може увек ла je иста 
оида када се често пута дешавају изазивања, 
припремљена хушкања и недоврљна гактичност 
,,ii;ix којн су са друге стране владали и у.пућивал1И 
CBOie масе при IHKOM разних политичких састанака. 
(Др, Милош Тупањанин: Боље би било да не no- 
ворите o поме!) Ако бих се no вама морао управ- 
гвати, ja бих морао уолште нестати из Парламена! 
(Веселост). 

Госмидо народни паслацици, о>вде се рекло; 
слобода штамше. Ми смо je тражи.ш непрекидно. 
(Једаи  глас са левице: Кад?) 

Mii смо je тражили \ току читавог рада про- 
iii.ic скупштине. Друго je питање да ли смо и шта 
смо добили, a друго je питање шта смо радили и 
шта смо тражили. O тсше немамо рашта да се упу- 
штамо у дискуоију. Стоји свакако да та слобода 
штампе <и њена што обилнија примена-зависи, го- 
сподо народни посланици, у првом реду од нас. 
Ова Народна скупштина има у првом реду да до- 
кУментује једну толико опсежну самодисциплину, 
ri цаде толики прнмер самодисциплине и нацно- 
налне свести да преко ове Народне скупштине 
упливише читаву iiamv политичку јавност o томе 
да слобода штампе иије зато ту да се клеветамо, 
ла слооода штампе није ту да буде једнострано 
искоришћена за даље пропагирање • страсти, за 
даље забадање трнова у здраву ногу, него да пре- 
ко ове Народне скупштине, где треба да влада no- 
ииолуивост и дух припремања сиоразума, упливи- 
iiie\io на чигаву јавност, да та јавност својим мо- 
ралом тражи шта ће и како he та штампа да пнше, 
icp закон може, господо народки посланици, само 
да ограничи извесне преогупе, аили закони jom не 
могу да диригују дух једне штампе, ne могу да 
диригују јавно мишљење које стоји под директним 
упливом својих политичких претставника. Какав 
они пример д.ijv, таква he та штампа у свом про- 
граму ча буде. Али свакако нећемо слободу штам- 
ne V ■'■'(>м смислу да се револверски пачпи mican.;i 
толерира, да се насрће иа част иоједипаца, да се 
увлаче породични односи појединаца, да се извла- 
че У јавност, да се дира у ono што je сваком човеку 
најсветије и, најзад, не зато да се једнострано при- 
казују озбиљни политички и привредви проблеми 
без оне објективиостн која je потребна за из- 
граднЈу политичког мишљења, јавног мишљења и 
у цривредном и у политичком животу name др- 
жаве   и  пашег народа. 

Господо, шта je наш политички живот? По иа- 
шим осећан»има, no нашим традицијама и, смело 
смем да кажем, ао програму ,1угословенске ради- 
калне заједнице, ми смо не само навикли него n 
тражи.мп онакав политички живот који омогућује 
васкол.иком нашем народу да у том политичком 
животу учествује, да преко истога и поред истога 
учествује у пуио.м обиму у управи ове државе и да 
контролише рад свпх иозваних фактора иа народ- 
ннм интересима. 

Ja држи.м, господо, да je у овој краткој дефи- 
иицији речеио све mro може да инволнира овакав 
политички живот какав ми сматрамо пожељним. 
Друго je питап.е ако пам дапатњс мс1,ународне 
ирилике, овако замршене, намећу извесне резерве, 
ако иам намећу извесна ограничења, ако иам па- 
мећу, можда од случаја до случаја, и какве ре- 
сгрикције. To ни у колико не зиачи иегацију овога 
овде изреченог принципа да nam читав народ тре- 

ба у том поЛитичком Животу да учествује. To може 
да значи само једно: да сви морамо да се потру- 
димо да тај народ сазре привредно и политичми 
и да те рестрикције ne сматра као ограничење iiie- 
гове слободе него да us сматра као једну потребу. 
баш у интересу његовом, у интересу очувања свих 
ових права која он за себе  гражи. 

Господо, многе наисправне тежње крпју се иза 
ових демократоких припцппа које мнопи л>уди 
испољавају u многи л>уди na све страве трубе, лу- 
пајући се у груди. Међутим, не може то једностра- 
no ii просто да се прихвати. Дужност je наша да 
диференцирамо, дужност je наша да анализујемо 
шта се све крије иза онога што се под видом демо- 
кратије жели да унесе у нашу јавну свест, у наш 
јавпн полптпчки живот и да разликујемо тамо ono 
mro je права демократија и ono mro под видом 
демократије жели са друге страие да се украде, да 

• увуче, да разорава свест целе наше јавности. 
Далеко смо ми од тога join, господо, од one тра- 
диције која омогућује једној Енглеској да све што 
чинИј чппп под притиском мишљења своје јавно- 
сти. (Др. Милош Тулањанин: Je ли то мишљење 
Владе?) Ja мислим да моје мишљење ne може пи у 
колико да ciaiiii ма какве препреке na пут Краљев- 
ској влади. (Приговорп na левици). Господо, ja 
ne могу да чујем све ваше приговоре нити да na 
све одпжорпм. Господо, ми немамо пнкаквог раз- 
лога, немамо потребе, na чак ne емемо да дозио- 
лимо, Г0СПОДО, да уплиип споља преко те тако- 
зване демократије ма у ком правцу продиру и 
задиру у наш народ. (Прнговори са левице). Ono 
mro je нама потребно, то je, господо, брз нор- 
мални ток нашег политичког живота онако како 
то изискују naini! нацновални интереси, наши на- 
родни интереси, naum државни интереси без об- 
зира na покушај мешап.а са ма које стране. 

Ja  држим,  господо, да са   ouor  места  иемам 
данас   више   нарочите   потребе  да   наглаоим   наш 
став према нацИоналним мањинама. O томе je било 
речн у Финансиском одбору, o томе je пала реч и 
овде преко r. Министра просвете, мушка и отво- 
рена реч, o томе су падале декларације од стране 
наших посланичких другова и ja мислим да могу 
укратко да кажем то, да су у Крал.евтш Југосла- 
впјп права грађана подједнако законом загаранто- 
вана, да je тежп.а свих nac била и да Ке остати, и ja 
сам уверен да je тс тежња и Краљевске владе, да 
се ти закони подједнако примењују према свако- 
ме a од народносних мањина не тражимо ништа 
лруго него само једно; да се лојално прикључе и 
срасту са потребама пашег националног живота, са 
потребама наше националне државе. У знак при- 
знања за то ja сам мало upe рекао шта можемо 
да нм одобримо, 

Господо народни пославици, ja iieliy да вас 
замарам, ja желим само да скревем још вашу na- 
жњу na једну чињеницу и na једну потребу. Латип- 
ска пословица каже да je правда оспов државе, 
a ja опет кажем, госиодо, да je правилпа админи- 
страција, добра администрација то, можда, још у 
повећавој мери, |ер нема онога namer пи пајнез- 
патнијег држављаинва, подавика, пасељепог у овој 
чржлии, којп нема прилике да долази стотине и 
хпљаде пута у додир са органима, уредбама n 
заковима тс администрације. Ta администрација, 
господо, има своју историју. Mn смо je имали и 
наследили били у име форме од мађарске државе. 
Други наши крајеви наследили су je од Аустрије, 
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трећи naum крајеви наследили су je од предратне 
Краљевине Србије. Био je један хаос одмах после 
ослобођен>а коме ни до данас није учињен коначно 
крај. Ma да су закони у многим логледима изјед- 
начеин,  ми  још увек ннсмо успели  да створимо 
један   такав   кадар   административних   чиновкика 
који су на впснни свога позива. Mu смо се морали 
задовољавата сурогатима у тој административној 
служби,   морали  смо  да   се #задовољавамо  оним 
што су иам прилике пружале, a нисмо имали мо- 
гућност«  да   постављамо  на  разне  положаје  one 
л.уле који cv тим положајима и дорасли. И ако 
имам један позитиван захтев да поставим са ове 
наше говорнице, то je  тај:  да  će  онемогућ^  у 
будуће да људи који су фалсификовали своје свс- 
доџбе, да љулн, који немају те сведоџбе, рстану и 
даље у тој адшшистрацији и да се onaj велики 
број наших младих адвокатских приправника баци 
na ту адиннистративну струку, да се л>уди у адми- 
нистративним положајима иаграђују гако да je тим 
л.удима и вредно >■ тој струци служити и да од 
најмање службе до иајвишс административне једи- 
нице скроз буду на тим положајима, без обзира на 
разне  менталитете  наших  разних  крајева, људи 
који he иматн разумев^ња према тим крајевима, 
њиховом менталитету  и који  he имати довољно 
интелигенције и довол>но школске сиреме да у ип- 
тересу iiamo jaunocTii и иашег ПОЛИТИЧКОГ живота, 
v интересу чистоте оних избора који he пмаш да 
се обаие, a upe a после, на основу оних политичких 
закона и изборних закона које he рвај Дом да 
донесе да то примепе тако, да ни са које страие не 
буде могло бити приговора o чистрти цримене по- 
литичких закона, и изборних и адмннистративних 
и свих осталих, 

Ja сам уверен, господо, да Краљевска влада у 
чије je име дао Декларацију tipe неколи^о кинута 
са ове говорнице г. Претседник Владе, да та Кра- 
л.евска нлада не може нитта друго nero да се при- 
лржаиа те своје Декларације, која je одређена и 
енергпчиа, која ne ()craBbi.a ии једне iipaaniine И 
пружа хил>алу доказа кајозбил>није добре воље да 
наш политички живот, да наш унутрашњи живот 
доведе до потпуног реда, до потиуие сагласности 
ii до једног споразума који сви без разлике 
желимо. 

Имајући пуно iioncpeibe и увсреи у нскрсност 
тенденција Крал»евске владе ja изјављујем да hy 
гласати за овај буџет. (Живо одобравање и пље- 
скање на десници). 

Иотпретседиик Алојзпј Михелчич: Реч има па- 
родни посланик г. др. Милош Тупањанип. 

Др. Милош Тупашапин; Upe nero што пређем 
ua глави део излагања Претседника владе, који се 
садноси на решење Хрватског питања, дела који 
смо ми очеисивали са исликим иитсресг.цањем, зато 
mro су у Владиној Декларацији( приликом доласка 
na власт Претседника Владе г. Драпише Цнегкови- 
lia, no гоме питап.у биле само у кр&тктл лппијама 
иабачепе идеје, како Влада мисли ла приступи ре- 
шавању тога питаља, морам да признам да сам у 
приличној мери разочаран данашњим излага- 
ibCM господпца Претседппка Владе. Лли хтео бих, 
luvlin редом који je on обслежно, да се заустлним 
иајпре иа п.епшом и.члагању оставлзајуКн no СТра- 
nn цтјјарску страну оуиета расхода Мииистарства 
унутрашп.пх дела. Кажсм, хтео с;;м ла се задржи.м 
na извесиим нллагаи.пма господина Претседника 
Владе које ме живо noicelni na методе прошлостп, 

за које je господин Претседник Владе и у својој 
декларацијп и у  сво.ме ексиозеу нагласпо, да he 
бита једна од првих брига ове Владе да се са тпм 
методама ирошлисти ирсстапе. Морам да признам, 
да   сам   бно   мало   изненађен,   како  je   господин 
Ирегседпик даиаши.с Владе почео да износи овде 
у Скупштини оие исгс цифре o одржавању зборова 
n o стогипу хиљада и милиона присутних лица na 
тнм зборовима. .Излагага je то гамо да ии се чини« 
ло као да сам био na изложби    владе др. Милана 
Стојадииовића. Говорио je o широкогрудости ro- 
сподина Мииистра унутрашњих гшслова n o голе- 
рантности   његовог   прегходкика г. др. Корошца. 
Ja liy једним јединим примерам да дсжажем, и ако 
сам мислии да то неће битн    потребпи no доласкЈ 
na власт ове Владе,   каква je била та шпрокогру- 
дост, u каква je ona дапас кид оних иајвећих функ- 

.цпоиера који имају да иримеп.ују пдеје    Претсед- 
иика и његове Владе у погледу припремних радо- 
ва за решење Хрватског питања.   Ja сам у начел- 
пом претресу овде изиео целе спискоие    отпуште- 
нкх чпиивпика, служител.а и радника из једног је- 
дииот места, из Сарајева. Данас hy да пзпесем да 
у Сарајев)'    седи и заузима    положај    помоћиика 
Бана   један   господин   који   je   дуги   низ   месеци 
вршио фупкцпју  Bana  н  који je  вршио  пр )шле 
изборе. Нека ми  ne замери господип  Спахо,  mro 
ja  њему замерам  и  мислим  да je ои  тај   који  je 
могао да ne задржи тога господина на томе поло- 
жају   помоћиика  Бапа.   (Прпговорп  у   центруму). 

I imali}-ja B.ir ллигго micrc ДОЗВОЛИЛИ повииама 
да ее штамиа пресуда Ириоетепеног еуда,    која je 
доиста   прогив   оврга   liana,   7   марта   о.   г.   Одмах 
да вам каже.м упапрсд, да je тај г. помоћник Bana 
оруђЗД 7  овог  месеца у ПријеП0Л>у    na    G месеци 
бсзусловипг загиора, за upncuajanje државпе нмо- 
вине. (Гласови: Пресуда још није извршна!) A кад 
im кажаге да иресуда mije jom праиомоКпа, ja пн- 
там дапапш.х' Влад}-, која je na управи земље Beh 
mime од месец дапа, као mio сам и.мао    ијхпш ла 
иитам и ирошлу Владу, зашто je прелазила преко 
иозпгпвпих, јаспих одредаба    закопскпх    у    овој 
земл.и, na hy бпгп  СЛОбода« да вал! тај    оараграф 
прочитам. У § 54 Закопа o чиновнидима    изрично 
се каже: да чпиоипик којп се иалази иид судскпм 
ислеђењем ради злочппа,   док ово суђење   траје, 
ne може бигп ynaiipet)eii у ишпу ip\ пу м положај, 
Ma да je оио било познато и бившем Бану г. Ilpe- 
црагу Лукићу и бившој Влади, ипак je тај подбап 
добио положај и прупу, 11a онда долазп § 175 став 
1 Закош o ошпгем упраипом   поступку,   којп иа- 
ричИО каже да  се  чппоспик,    ако je под судском 
истрагом ради злочииачкпх n иечаеппх дела,    пма 
одмах удаллпи од дужностн.    Господо    моја,    не 
CIMO да Влада г. Стојадпповнћа,    влада    Југосли- 
вепске радпкалпе заједнице, чпји je ио\ул био г. др. 
СгојадипоииН, пије 'извршила јасне одредбе овик 
позптивнпх закопских пјшписа, nero je томе чоио- 
ку дпдслила једпу пајделика imijv мпспју за време 
прошлих пзбора, да Ofl upmii пзборс на једном ве- 
ома деликатпом   icpeii\.    Т*Оме    човеку je за дуже 
нремепа била дата vnpana једне баповппе иа чијем 
тсреиу живе и Хрвати  и Срби и  иуслимани. Ми- 
слиге лп mi ла Мипистру унутрашших    послова r. 
др. Kopomuv ово није било познато? (Жагор). Ja 
оиде пзиосим чип.еппце, пзпосим факта, ne вређам 
пнкога, a г. Корошец je био Мипистар   унутраш- 
п,пх   послова   и,   апстрахујући   потпуно   његову 
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личност, ja имам права ла запитам г. Миинстра 
унутрашњих послова зашто није поступио по упу- 
ствима и тужбама које су слате г. Мннистру да 
овога човека макне и да оЈгЗврши законске адредбе. 

■Далеко Cm ие одвело када бих низао ред опту- 
жбм које су стизале г. Министу уиутраит.их no- 
слова, K'oje су подношене срескнм судовима. A sa- 
uno г. Министар унутрашњих послова има своје 
срсске начелиике у срелшпту среских сулова, него 
да обагевсте г. Минисгра да je иа пр. поднесена ту- 
жба за кривична и нечасна дела против иодбана, 
мротив "foiu'Ka који вртн дужнасг Баш, a ти сре- 
ски начелници умеју да поднесу тужбу и кажи.ава- 
jv свет зато што нечије псето пијс везано у лпори- 
niT\', ако некоме није чисто двориште или није 
угчинио оно mro су тражили жандарми од и.ега, 
n.ui п; ).п1циски оргаии, и тај срсски начелниз< je 
то чи i m o, a HKJe умео nahu пута и начкна ла оба- 
Fjecrif  свога росорног Министпа o тим  гужбама. 

Ja !>v вам одмах изнети те тужбе, ие снс, него 
само један део, јер их има врЛо иного, Taj je човек 
као окружни начелник у Окр«угу плевал.ском и при- 

(јепољском противправно присвојио један ауто 
марке „Шевролет", који je био својина округа a 
чија je вредност 45.000 д., и тимс учииио крдаично 
дело "из § 319 став 1 Казнскот закона. Дал^, raj je 
'човек на незаконит начин у истоме својству напла- 
тио 31.000 липара из касе помекутог округа. Да- 
-i,c\ као  наредбодаћац потписао je иалог за испла- 
ту,' MO/niM вас OBO добро саслушајтс  (Граја). Ла 
вам износим ово само тога ради да иитам поспо- 
типа Претссдника владе затто onoia чонска није 
одмаж макнуо са опог положаја, јер тај je човек 
тамо претставник рел<има н ок je персопификаци- 
ја тих мстода из прОШЛОСТИ. 1 l;ifi:i;'..i.a\i, raj je чо- 
век ттотписао налог за исплату рачуна na име ,Ја- 
naliKa Jamiliiijeniiha, трговца из Плевал.а. за 10.172 
Јинара, ма да je знао да je тај рачу« фиктава«, na 
je ormnao овом чавеку и од њега узео и наплатио 
ових 10.172 лииара. ДаЉе, тај je чонск примио na 
признан-ицу 5000 лииара на име превозних сред- 
става на које no закону није имао права и тиме je 
извршио кржвично дсло нз § 379 Кривичнпг зако- 
na. Дал^е. raj je човок ira пр|изиаиицу примио из 
касе поменутог сжруга 15.000 динара, на mro кије 
имао права, чиме je такоНе извриЈено кривично 

[ело из § 379 Казиепог закона. 
Др>1<а1ЧГо тужиоштво у Окопљу, узело je у по- 

ctnmsai пигањс утаје из тачке 1 иомеиуте. цигпрапе 
оаттужмице. Противу те сттужиице Кречковић je 
употребио право жалбе, али je та н>егова жалба 
одбијена од стране Апелациошог сула у Скопљу 
под бр. 422/38. 3atMW су акта oee »птужнице no- 
слата надлежиом Окружиом суду у Пријеипл.е 24 
августа  1938 годинс. 

Господии l<pe4K'onnii je и pamijc ода*оварао 
код рсчовних судова за дела «з §§ 213, 391, 125 
Казпеиог закона. Како №• скрвтеачз од суда и ннје 
хтео ла следује CAVICKHM ггозиипма, Мпиистар 
пранле био je принуђе« да упуги акт. г. Микистру 
удутрадиљих послова под бр. 2346 од 28 вовембра 
и ла \" то.ме акту у.молп оипга да скрене пажн.у fo- 
сполпк.х- Kpc4Koniifi\', да следује судским позмвима 
и ла се од оптужвба ne браАи застврелошћу. Го- 
сподин Кречковп!) je после ослобођета одговарао 
и рел ужичким судо« абог раллгпх дела у кориа 
окупаииоппх власги, a/m се ОД те опгужбе сласао 
ампестијпм. 

Па да ли je, господо, вотребно наглашавати 
да će у једној баиовиии, којој на челу егојн ова- 
кав јсдан човек, може очекивати консолидација 
прилика, које he ићи на добро народа и државе? 
11, господо, и ако ere из Владиие већине, ви мо- 
жете замислптн како je овај човек могао да врши 
изборе 1938 годиие. Са његове стране има тушта и 
тма иезакошп их поступака. Crora није никакво ни 
чудо, шти су против овога човека н поднете толи- 
ке оптужпице. Кад сам, господо, овдс читао ону 
листу лица која су кажн.аваиа од erpane власти за 
разна кривична дела, ви ми нисте хтслн веровати, 
али сумњам да међу вама нма и једнога који има 
маЛо савесги И доброиамерноети, да мол<е не веро- 
вати v OBO mro сам за онога човека рпочитао. 

EHO, г. Калу1)ерчи11 каже да je ово тачио. 
(Приговори из uempvMa.) (Tom;} Радосављевић: 
Треба га бацити ван!) Лесте, треба га бацпти иаи, 
али тај господии еели у Сарајсву neli толнко ro- 
дина н onaj народ у њему гледа бладу, у његовом 
раду гледа тепдеицпје и иамере одаиде, са ирха, из 
Београда. II огла нвмојте се чудити кад еу Хрвзти 
свакодневно слали оптужбе прбтив овога човека, 
n кад mije mmira no тим опгужбама предузимано, 
онда су Хрвати морали да верују да je то систем 
којп се стално спроводи одавде из Београда. (При- 
говори са деснице.) 11 тај господин, mije се чудити 
кад i a знамо какав je, за време избора и одмах 
evrpa дан чосле избора нзбацује преко 200 чииов- 
ника и службеиика нз Банскс. управе na улицу у 
сред зпме. Били еу бачени na улицу, јер овај човек 
чува државу, чува иоредак од оиих „антндржав- 
них" к:>ј|| оу радили noiirn-iio свој посао! Л онај 
мпј етоштовани првдроворник, који je говорио 
овде, ударајући се шаком у груди, ja му указујем 
на oHora који се удара у грудп да чува Краља н 
Огвамбнку, a on међутим (ПљеоканЈе na 
левици.) И кад кажетс, то mije ова Влада, ja питам 
господина Претседника Владе као ресорног Мини- 
crpa уиутрашших послова, ко je издао наре^ете 
да се не сме донети пи нотица у новинама, да je 
овога човека Пријепољски суд осудпо na шест ме- 
сеци затвора? Значи да он .има још нека ле1)а или 
xolie raj cncTCM да се и дал>е сачува, јер кад ueo 
народ у Босни и Санџаку зна да je овај човек осу- 
ben и кад Влада има у својој руци целу штампу 
која не може ништа без љеног знања и одобреља 
да донесе и кад народ видн да та штампа не до- 
НООИ, пако то извесгиоци досгаил.ају својим ли- 
стоипма, ОНДЗ мора да се упига народ: да ЛИ се 
овај сисгем мора и дал.е да прадужи? Huje срамота 
за државу да овакав човек седп и управља наро- 
дом, a срамота je и штетпо за државии углед да сс 
то изиесе и упре прстом на то. (Tomu Ралосавл,с- 
mih: Јер мпслпте да га Шутеј чува? -- Смех.) Te 
твоје ницеве поси у Дарувар, a жалосно je да се 
шалиш и са оваквом озбпл.пом ствари. 

Мислите ли ви да je сам г. Кречковић? Пије 
сам г. Кречковпћ, алп нећу да шаржирам много и 
да наводим имеиа. Нека Мииистар уиутрашњих im- 
e/uma погледа v овој реоор, нека прође одозго 
na доле, on има више могућности и више средстава 
ко mro MU пм.IM;) да провери ствари, да зађе у про- 
шлост тих л.удп Koju чувају државу. Имате начел- 
ника за звштиту дрисаве. Ja вас само упозоравам 
као mro сам \че уп0О( рио ГОШОДИНа Мишгстра тр- 
ri.iiin.e и ипдусгрије, да нидпте mra je raj и ко je 
raj који je ua челу Врхонне државие заШТИТе. Ja 
li\- иас чекатп овде да ми кажстс шта ere учинили, 

w 
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a н€ будете ли, овда hy ja да нађем пута и начина 
да изиесем до калсвих смо ми подаггака дошли. И 
док гако чува државу и државне интересе, чува no- 
рада«, дотле лежи у хаису nam друт Драгољуб Јо- 
:;;m( Huli, II кад смо Ми тражилч И захгепалн да се 
он ii\crii, јер će on борио бескампрамисно за своје 
идеје, њега »иоу пустили него га држе још тамо 
v  хаггси. 

Гооподо, кал ja овде говорим или кад говори 
ко друти од стране иаше, зна се да говоримо у 
име странке, a ja не знааи да ли то може да сс 
кажр за вас. 

Ja сам нагласио у почетку свога излагањћ да je 
мене Претседник владе разочарао у своме изноше- 
м.\- мисли, у споме изношењу идеја и потледа на 
претходне радње за решавање хрватоког иитап.а. 
Он je требао иоближс да нам каже, које су то ирет- 
кодне радње и претходне мере, које он мисли да 
изврши. Скоро je 40 даиа да je на управн земље 
Влада г, Цветтоовића и господин Претседиик Владе 
требао je i;1 амже тгм jeзаових40дана учињенои 
извршено. (Жагор). Ja видим да најинтимнији са- 
радници г. претседника Владе из владине већине 
иису у његовим линијама. За моменат хоћу да ве- 
рујем да oea гоопода из Владиие пећиие, оигурне 
Владкне већине, нксу мпжс бити vnvlicua у ток 
ствари. Ja се томе и «€ чудипм. Кратко je време. 
Нема него месец дана као je ова Влада дошла и 
Владина већина није може бити пшхолошки при- 
поемљена. Приролна je ствап и ни сс томе не тре- 
ба да чудите кад ми са наше страие поворимо, раз- 
говарамо и преговарамо ča np. Мачеком, ca Хрват- 
ском сел.ачком стракком. Вама je потрсГшо, како 
кажс г. Претселник владе, заједничко претходно 
полнтичко договарање. Ми смо се меНутим разго- 
варали, договараЈги и дошли смо до једног спора- 
зума и пп-урио je, да није било нас са ове стране, 
да до тога споразума не би дотлп, сигурио je да 
ие би било оне остапкс петорице министара и си- 
гурно je да не би дошло до овакве владе као што 
je данас. (Жагор). 

Гооподо, ja сам ту негде у једном говору у 
овој Скушптини наг.маоно да ви ne осећате ча ту 
чма нека јача снага, која скреће н окреће ка путу 
опоразума. Не мислим, господо, да вас вређам. Ja 
мислим n occlia.M то врло добро да би их мало 
бнло који би бнли за овакав пут као што je сад 
обелсжеи да се дође до споразума са браћпм Хр- 
ватима. 

Јесте, јер, господо моја, и ви сте моглц, ако 
сте били искрено за споразум са браћом Хрватима, 
да осетитс, исто тако као што су петорица мчпи- 
стара осетили, да je Стојадииовић био ииетња за 
опоразу*! са Хрватима. A пи стс, овде, када се 
појавш др. Стојадновић, првога дана састанка у 
пвомс Лому, тако сложио и једнодушно устали и 
пл>ескали г. Стојадиновћу, јср сте веровали, a то 
je једино био разлог који вас je руководио да у- 
пачете и пљескате, ■ да he седети макар три, че- 
гари године на овоме мссту. (Негодовање и приго- 
вори на дескици и у центруму). 

У onoj Владп, као и onoj прошлој, ja hy бити 
ciiiopoii, има трч главна фттора, a то су: г. 
Amon Корошец, n ако mije у садашн>ој влади, 
претседник je Сената, и пико неће спорити да je 
фактор; ту je г. Мехмед Спахо, a ту je и г. Дра- 

гиша Цветковић. (Глас са десипце: A колико фак- 
тора код иас има?) 

Ja морам да признам да нас мало буни и не- 
јаоно иам je држање г. Кор'ошца. Г. Корошец јепо- 
литичка личност и он претставља извеспа стрем- 
љења, извесна мИ'ШЛ>ења у земљн и има, како по- 
литичари кажу, корена у народу и може бити, с 
правом ii.in иепраном, али илада гакно уиерси.е да 
je он један од прилкчно моКппх, да ne кажем још 
јачу реч, фактора у onoj Влади. 

Г. Корошец спада у ону врсту л>уди, за које je 
тешко знати шта су, и v тактацп куда иду, јер овај 
иоследшп говор г. Корошеца у Цел.у, у коме je 
наглаоио да се прозрри слободе за свеж ваздух ne 
Morv отворити, mro зпачи да треба да останемо 
v једном ваздуху који пије спеж, којн није чпст, 
a у коме je r. Kopoinen ca сиојим друштвом ипак 
деловао подошама ... 

Када ono кажем, ne могу да се не npice гчм 
да je г. Kopoinen, трп дана пре пзбора, на једном 
збору v Словеначмој, иагласмо: „Ако имаднемо — 
ОН гопори o Jvnuvinr.encKoj радпкалпој зајсдпици, 
o лисги др. Стбјадиновића — поверење Намесни- 
штва, владаћемо још четири годиие". Иктсресаи- 
гно бц било знати, да je човек могао да уђе viiv- 
гра, у г. Kopomna, да га осетп, како je on то за- 
мпим.ао:   ако чмалпемо попереље" —■ je ли тп 
ća Стојадиновићем na челу, je ли то са оним унп- 
(ј)ормисаним npaгиочима? Ако je мпслчп ча остане 
четири године на власти са опакнпм духом, који je 
владао оида, a чијих заостатака пма много и сада, 
ако je таМо мчслпо, (М'да треба да смо na onpo.u 
м СУД г. Kopoimia. (Пегодоиање n прпговори na де- 
сници и v nenrpvMv). Ja зпам шта говорим. Морамо 
да смо ва опрезу, јср то мс опет води na једлн 
•rpeiiii момечат кога се потсећам, a то je. кала je, 
TV педавио, јсдном приликом г. Стојадиновиђ, до- 
лазећи чз инострапствп, био поздрављеп na желез- 
1М1чкој стаиици од г. Корошца са; „Вођо nam, води 
nac, Mii смо с тобо.м увек". 

ilnje потребно, Господо, да вас потсећам и на 
друге моменте и кзјаве г. Коротца. Ми сс cehavro 
сии добро, колико je бпло пезгодно када je г. Ko- 
poinen, приликом доласка др, Мачека у Београд, 
изјавио преко шгампе за г. Мачска ono: „Мартин 
из Загреба, Мартин) Загреб." И то изјављује oni:!, 
када je српски иарод, у опако огромпој маси, до- 
чекао претставпика, во1)У хрватског народа у сред 
Београда и показао пут одговорпим и меродавним 
факторима, којим треба да иду. (Одушевљено одо- 
браваи.с и пл.ескап.е na левпцп)- 

Г. Корошец није имао npana, онда, да се меша 
у тај српско-хрватски спор; ннје било mi најмање 
укусно, да се у тај спор он уплнће и меша на 
овакав начпн. Па онда, je ли потребно да вас пот- 
сетим join na један говор г. Корошеца у коме je 
пагласио како je ово све ситно и да he он свс нас 
m •''1:1111 као боранију! Прво, овакав речник чо- 
век пије могао да очекује од човека ранга г. Ko- 
рошеца. Али кад човек све ово доведе у везу n 
кад зна и кад се опет присети како je г. Корошец 
друкчије радио 1932 и 1933 годи-пе, онда треба 
размислити. Знамо да тада када je ишао кроз Ср- 
бију и са nanniM г. Јовановићем и са другпм ше- 
фовима crpanaiKa, да ни једном од њих mije могло 
да западпе да дође на ред од г. Корошца којп je 
era,ino викао: Живела слобода, слобода, слобода, 
слобода! Где год ес макао, где год je пролазио, 
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он je говорио само o слободи, свакако и зато јер 
je тиме хтео да каже како ондашњи режим не до- 
зиол^сша никакве састанке ни политичке ни прија- 
телхске. (Чује сс са десницс: Није танио!) Ono je 
тачно и г. Корошец неће ме демаитопати да гдс 
год je шролазио кроз Србију свугде je наглашавао 
да без слободе, без 1пуне народнс слободе, држава 
ис може да крене бол.ил! и правим путем. 

Ми смо, господо, ипак веровали г. Корошецу 
iep ic ужнвао огроман ауторитет, и сада код мно- 
гих ужива, и мора с њим да се рачуна! као са по- 
литичким фактором, јср има корена у народу. To 
ie сигурно. Лли мн знамо, знали смо и онда да je 
Г, Kopoineu јсднога дана ушао у шестојануарску 
[Зладу 'Kao бивиш претседник Владе за ресорног 
цииисгра, ii то у Владу која je ломила народне 
слободе и иародна npiaBa Ja знам да би се ретко 
ко пашао од л.уди старога кова, од политичара и 
цржавнижа из Србије, који би пристао као послед- 
II'II Претседник народне Владе да yl)e као ресорни 
МИНИСТЗЈр У диктаторску владу. Али знамо и то да 
je и г. ДР- Корошец —ие личио, него солидарисао 
се с њима — издао оис иуиктације као и г. Мачек. 
Зиамо да Јс он ^ио интсрнираш у Врнзцима, да je 
био интерииран у Тузли, да je био интерниран на 
Хвару. И сада су код свих шс у живоме ceiiaM>y 
пазгопорн, приче и говори др. Корошсца за на- 
родне слободе, увек за народне слободе. To je г. 
K'oponieu говорио када он није имао шуну слобо- 
(V, a сада говори сасвим друкчнје као на своме 
збору У Цел>У' и т0 ГОВОР" као партнер оне Владе 
каха je дошла да да слободе народу, jop без сло- 
боде «ема решења хрватоког иитап.а. (Живо одо- 
5рава№>е и пљескање na левици). To je Г0.С1101Д0 
битна основна радња изм€ђу осгалих припрсмипх 
рачи.и за решење хрватског питан.а. Г. Корошец 
сада пам говори како се не можс отворити прозор 
да yl)C  свеж ваздух! 

Да сс дотакпем упадицс јсдпога од господе 
који je рскао да je он био шггероииран. Јесте, био 
iV иптсриираи, али je вођа хрватског народа го- 
цинасиа лежао у Орвмокој Митропици (Чује сс са 
деснице: Ko га je отерао?) To je друга сгвар, ja 
сам сс борио и против raiora режима са спојим 
цруговима исто овако и још у јачој иери, као и 
сада, a ви стс били ти који стс тај режим као и 
све  о-сталс шодржавалн. 

Посподо моја, када смо већ ту, камо cpelie ла 
се г. Kopoineu npucehao често за време ших ne- 
колико годииа свога владанЈа, свога министрова- 
ii,a, eno je интернације у Ври.цнма, снојс интерна- 
ције У Тузли и на Хвару, na -исто тако да сс np-n- 
ссти, као IIITO сам пре неки дап рекао, и г. Спахо 
оиих нсколнко дана хапсе IIITO je било у Capa- 
јеву, na и лапаши.п претседник г. Цветковпћ ла 
сс присети како je понижавап човек у п.сму, како 
су морали он и п.сгова породица да доживе по- 
нижења у onoj хашсп где je лежао мсссц или два 
дана. Кад би се прнсетили тако чешће кад су на 
пласти друкчије би гледали онда на слободе, друк- 
чије би гледали, као што сам опоменуо. прошлп 
пут, иа гцгоритет власти, оида би друкчије гово- 
рили да ie потребпо да се najnpe сачува државни 
и социјални поредак, да треба сачувати аутори- 
тет државне власти и да се v њу ne дира. Да пи- 
I.-IMO г. Драгишу UBCTOOBiilia: je ли и он оЛда 
ттампао лстке, je ли и mi ишао и радио зајсдно 
са нама  да се onaj збор у Ншиу разреди, када оу 

оеоплатним   позовима  долазиле  десетине  и  десс- 
тние хиЛ)ада, да  се  покажс свима уставпим  фак- 
торима, да  се  опссни народ,  да сс  oncenn  nno- 
страпство како  парод одобрава и хоће ту  ПОЛИ- 
тику. И тај систем, и тај режим провлачп се као 
црвепа иит Beli дссет година кроз наш државнн n 
друштиеии  живот. Па, тгдите, опда je iH т. Цвет- 
icoiBnli био мало у хашои, a могао je бити « више. 
Било je и других разговора који су моглп да нас 
одведу на веће казпе. Трсба се тога присстити n 
разумети оне људе који се боре за пупе народне 
слободе ....  (Гласови na левици: Такоје!) . . . 
који пикада mehe дозволити да се ограничава na- 
род у  његовој  слободи,  јер   видите,  господо,  г. 
Корошец je овако говормо. (Протести у цвнтруму 
и повицн: Пусти Корошца!) Господо Словепци, ja 
имам право да говорим o г. Корошцу јер on чс- 
тирп годипе управл.а овом землЈОм. Имам права да 
roBopiHM o п>ему! (Протести у цсптруму и повици: 
Говоритс o   Петру  Жнвковићу!)   Што   се   тшчс   г. 
Живковића,  ja  iiy  одмах  да вам  кажсм,  када je 
било време да се боримо против г. Жшковића и 
nponnu режмма који je претставл.ао, ми смо се бо- 
рили и мало je која прупа као што je наша, зем- 
Лгорадничка, која се сва била заложила за повра- 
liaj народних права и слободс. Господо моја, знао 
сам да ћу вас такнути у живац. Зпао сам да he 
ca те стране устати брапиоци једпе политмке која 
није шродпа. Лер, господо, кад овако ствари сто- 
је,  специјалпо  са г.  Корошцем,  опда  морамо да 
се запитамо:  nna он xolie, куда он иде, јер ово 
„да ne треба одмах да се пусти свеж ваздух" си- 
гурпо значи возање, сигурно зпачи  продужавање 
овога дела.  овог  посла ma  народном   споразуму. 
(Протести у цептруму и гласови: Ilmje истипа! — 
Ви  ис  разумете!)  Може бити да ви боЛ)С разу- 
мете, али дозволите да и ja не разумем: једаппут 
бптп за слободе, једанпут бити за диктатуру, јс- 
данпут за  путктације, другн пут  бити да сс не 
omope  прозорн  за  свеж ваздух ....  (Протести 
у цептруму и гласови: Такви сте и ви били!) Када, 
гаворите?!   Откад   постоји   ова   дрокава,   за   овпх 
двадесет година ми стојимо ma једној линији и 
пикада писмо попустили »и за једну длаку и то 
je једпиа светла страпа у политичкој кљизи овога 
времепа. (Граја na деспици. — Браико АврамовиИ: 
A nna je ca др. Јоваповићем?!) 

Што сам имао да кажвм, ja сам казао и до- 
бро (Пагласио. Ла вас питам: зашто сте подпосили 
пстачпе шггврпелације и пзпоспли нетачности?! 
Ви се сећате, да сте у режиму диктатуре подпосилн 
иптерпелацију и да сте за хотел Лопдон говори- 
ли, да je било црвено барјаче, и кад ere нас де- 
пупциралн. (Граја на десници . . . Браико Аирамо- 
вић: Господип Ловановтћ je и дапас за зелепу Ии- 
тернационалу! Казао je да je Шпанија његова 
Отаџбита!) Дспупцијације сте изпосилп! Господо 
моја, онда човек мора да се запита: куда он сме- 
ра, куда иде, шта ои хоће? И долазпм до за- 
кључка, да гооподит Коротец п.ма памеру да 
воза. (Граја m протеспи у центруму). 

Господа из тајблпжег друштва г. Стојадито- 
вића, после iberoBor пада, налазила су ме и гово- 
рила: нс, ви се варатс, ви мислите да je г. Сто- 
јадишжнћ био тај, који мије хтео да допесе по- 
литичке закоте. Ja сам рекао: na ко ће да буде, 
он je претседник владе, његова je воља била од- 
лучујућа?! Ис, кажу они, био je неко други. Ko 
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je тај другн?! Ja hy молитн ту господу да ^ie liyTe 
овако, као што ћуте овај мессц дана. Нека устану, 
нека брате нешто, ако се може бралнти за r. Сто- 
j;t;i,mi()iiiilia, 'iia нека упру прстом и нека кажу: ко 
je тај, којн није хтео дати, да се донссу поли- 
тичкн закони, нако je Влада г. Стојадиновића, у 
којој je' био г. Корошец, у четири маха добијала 
оплашКење од Народног претставнииЈтва да се ти 
полипички закони донесу! (Пл>еска11)е na левици). 

Господо, пре завршетка овога свога излагања 
желим да нагласим да, имајући у виду ово што 
сам мало прс изпео, поготову став г. Корошца, 
кога ми сматрамо као једнога од глабинх стубова 
ове владе и овога режима, ■ис могу да кажсм, да 
можемо да дамо и ono нсшто мало кредита, којн 
смо далн овој Влади пре месец дана. (Пљескање 
на левици и узвнци: Живсо!) 

Потпрстссдиик   Алојзиј   Мнхелчич:   Рсч   има 
Иретссдник Министарског савета и Министар уну- 
Tpaiiiiiinx послова г. Драгиша UBCTKOBUII. (Бурно 
пљескање у центруму и на деоници). 

Прстседипк Миичстарског савета u Мппистар 
уиутрашњих послова Драгнша Цветковн!!: Госпо- 
до иародаи послапици, ja сам био увек присталнца 
онога парламситарно!- реда који императшшо трл- 
жи да ипторвонција дође одмах, одговор треба да 
следује у истом мсшситу тако, да Окупштина ни 
једтг трсиугка ne осгане под утиоцима извссних 
излагаша, која су нетачна, ja нећу да кажем па- 
мерпо, 'негачно изношена, алп често пута нз р1)авс 
оосвештености, или других  разлога. 

Господо, ja сам још овде, са овога места, кои- 
статовао: да желнмо да створимо атмосфсру уза- 
јампог noBcpeiba, атмас(|)еру трпел^шости, атмо- 
сфвру зајодничког рада. (Повици на десници: Тако 
je!) To су, Рбоподо, ти предуслови, o којпма сам 
говорио, јер без тога иеАЈа рада, нема рсшсња и 
нема споразума у оно.ме великом делу. 

Гооподо, када сам ja o TOMe говорно, ja сам 
мислио на (.чало дужу прошлост, Мисам сс ja само 
оспрнуо ш шрошле три године рада прегходне 
Владе. Мисам сс ja само осврнуо на трогодишп.и 
рад one Иародне скуппггпнс. Ja СНМ мислио на нашу 
протлост icoja \wh, сио, пуних 10 година захвата 
наш политички живот, чије се последицс бсећају 
u чије лоследице морамо да искорепимо и да нх 
лечиио. (Бурно одобравагее и пбвици: Тако je!) 

Господо, ако се xohe поштеио да мисли, ако 
xoliOM() нскрено да прпступм.мо једној сарадп.н, и 
ако коћемо да o овима пгм погрсшкама проиглостн 
говоримо, онда бн било сасвим исправпо са овога 
мссга логледаги и у дал.у ирошлост за послсдп.их 
20 тодпиа n констатоватн да многе тешмоће, про- 
псшчу и од те најудал.оније прошлости (Bvpno 
пљоскање и одобрава11>е). 

Господо, ja нећу да inoi)eM тим путем, ja ne 
желим да Народна скупштииа пође тим путем и да 
иаш полптички живот иде тим путем. Јер, када се, 
гооподо, хоће да сгварају велика дела, онда се 
мора 'избегавати гребање mo оиомс што je старо, 
no ономе што нас удалЈује, no опосмс urro je бпло 
коопо и за наш политнчки жнвот и за наш парпдни 
жнвот (Бурно пљеокање и одрбравање). Господо, 
ja мислпм да то оставимо прошлости. Ту je исто- 
рија која he свакога да постави na својс место и 
која lie шраведно и поштепо o свачијом политич- 
ком делу ,да кажс своје. 

Зато вас ja, посподо, молим, ja молим и noćno- 
ду са ове črpane (Показује ma леппцу), у овај рад 
улазим и ушао сам са пупо љубави, са пуно пскре- 
nociii и na ОВОМ послу ocTaliy сне дотле док бу- 
дем подржавап л>убавл.у, иомреисшгћу и до« je моја 
савест са тпм сагласпа. (Бурио пљескање и одо- 
бравање). 

l'ocno.u), ja сам пзлзгао сврј полптичкп екопо- 
зе, оазирап na оппм податцпма које су мч могле 
дати звапичпе устаиоие. Писам ja mnao иа ИЗЛО- 
жбу да гледам ти^арске податке o броју одржа- 
пих зборова, пего сам од звапичппх одел.еша Ми- 
пистарства ynyTpainn>nx поолова дошао до схник 
иодатака за које верујем и морам веровати као ре- 
copnn Мшшстар, јер тетко lie битп, гооподо, aiKO 
мп пдемо дотле да може.мо мпслити n да смемо 
мислпти да се из надлежпих места пајодгоиорпи- 
јп.м фактпрпма шаљу (ђалоифшсати. Гооподо, када 
сам те податкс добпо, ja спм пооорио o једној im- 
вој (јжзкопомији namer политичког живота за no- 
слсдијс трп године дана. Говорио сам o изборима, 
говорно сам iO O'HOMC IHTO сам ипдсо, o опоме ШТХ) 
сам осетпо. Призпао сам свс шипе грешке и наро- 
чпто сам подвукао: onaj којп xolie да створи 
агмосферу узајампс сарадп.е. мора прво призиа- 
вати своје грехове, мора бпти искрон, ^мора бити 
праиичан. 

Господо, трп момепта су овдс сада .истакиуга 
n ja ne бнх желео да Скуппгпша ocrane ПОД тим 
утисцима 'претходпог гоипра. 

Прип  момепат        прсшлп  смо (преко  њега  - 
то су оне Hecpehne niKJipe; нека су тачпс или imov 
тачне, ваљда nncv mi главпо у целој овој иашој 
дебати. 

/Ipvin момопат: прскор Влади o јсдпом впсо- 
ком државпом фуикционвру. Да je мој друг n при- 
јател. г. Тулањаиин, са којим саад ja у прошлоста 
циао пупо заједппчког полптичког рада, да je мој 
друт и пријатсл., дошао Да ее обавести, да ме 
nma o целом том питању, он би био апсолутно по- 
niTel)cn да o томе пптап.у данас са one говорнмце 
говори. (Бурпо одобравање и пљескалље). Господо, 
ja NOIIV одмах v хагар истппе да пзјаипм: erro, ии- 
дите, ако je ико потрзао то питан.е, потрзао га je 
онај члан Владе, за кога je г. Тупанзанин баш из 
пеобавсштепостп казао, г. Спахо, који опде седи, 
н тражпо да сс то питап.е pcnin (Пл.ескањс n одс 
бравање). 

Гооподо, пресуда je пала, то je факат, против 
одговорпог држатгог виооког фунмционера. Ta 
пресуда je пз ранијих времена и ona нема нииакве 
всзе са тзборима. Прссуда je пала, али ona кије 
постала правосиажпа. И мој лруг и пријател., тре- 
ба да зна да док јодна прооуда не тгостане право- 
снажша, она не може 5inin предмет разговора н 
крптпке илп оГ)јавл>пва11,а у јавносги. И, ако та 
пресуда пије објавл.епа у сарајсвоким новинама, 
To псма пикаве всзе са пепз\ром већ има везс оа 
јсдппм моралттм тртгцшшм, који јаоио зпбра- 
ил-је: да док сс o јсдпом човеку десјмтпгтто ne 
прссудп, ne треба o његовој кривпцп говорпти Kat) 
свршеној сгварп. (ПдобравапЈс). 

И према 'поме, господо, ja He могу ca овога 
моста да rouopmi o ивовсним државпим актпма, 
која постају за јавпост прпступачпа оида када се 
кзврше извеспс формалпости, a које су всћ na 
путу. 
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Поспадо, тај случај тог фуивсционера нема ни- 
каквих веза са избортема. On je из дашгих вре- 
мсиа. Видите, то je једна велика сагписфакција за 
naiiic иј^авосуђе: одгоиара чшплшик na високом 
мссгу IH оуд се сгавља ma гледиште да je крив, осу- 
шио га je и ja мисл^м да баш тај факат довољно 
јасно указује, да ипак у иашој земл.и — ако су из- 
иссие ствари и поколебане —■ да ипак имамо оуд, 
да илиимо правосуђе и да правосуђе каже у сваком 
маменту ошју реч. 

Гоопод". 'i'peliH момвнат, полиричми, je нај- 
нажиији. Ja ие бих желео иш јодног момента да 
[едног овог сарадника и гаријатеља оставаш; који 
iicMa м^огућиосга да се овде брани, да ne би некхз- 
niKo Ј1счи o њему казао. Тнче се г. др. Корошца- 

"(Слолиш П0В1ИЦИ у цеитруму: Жнвео Морошец!) 
Посгеодо, ja оам личии оарадник оа г. Морошцем 
још од дупих врш&на, још онда када сам би« сту- 
дент. J'Oiu оида сам га ja упознао када се пра- 
ви-о ' Жоневски сиоразум, онда када -се 1стварала 
ilama држава. Ja могу pehu да je љегова прошлост 
n'j оних времеиа, њепова успомена на цео љепов 
рач Оила и остала сјајна. Господо, сетимо се ми 
оних момената: У стварању ове државе име др. 
Корошца играло je увек ведну 'И велику улогу. 
(Бурио   пљескање). 

Госгтодо, io изборима овим може се поворити 
urno  се  хоће. Сви шзбори иоде се употребом, или, 
;iK()   хоИете  да будемо   искреии,   често  пута  зло- 
Vvnorpe&oM државне власти. Често пута ми омо ви- 
дели  v   нашем иолптичком раду и политичком жи- 
воту и one који су седели на левици и one који су 
седели  ina деспици- Ja, господо, не мислим иа све 
оис ј^-оји момвктано данас седс на леиици, јер иеки 
од и>:их иису били иа иласти. 11a крају крајева, бу- 

•и,мо o i ипрепи и саовим искрени, шта je цмљ једне 
полигмке и у чему je н*вн мзражај? Уаимање вла- 
сти, a не седење у (лпозицијп. (С.мех у двораии) За- 
iij-no? У циљу спровођеља једиога п-рогр^мла, у циљу 
ciip()H(jl)Ciba"o;ipel,eii()r рада.  И оида настаје онај 
момеиагг, када се на1)у људи који често пута злоу- 
пкугребе   власт. Ja морам да констатујем: са свих 
страна   речвно je да су прошли иабори били сло- 
бомш,  У полико да државиа власт, као таква, mije 
чинила  мвми страшан притиса«, иеки велиш при- 
тисак   за  време избора.  Било  je  свакако  злоупо- 
треба   власти, ja то признајем, алн ако није било 
K-I)IIH,   ако ннје било   тешких   момената,  ако im je 
било  сукоба na IOBOM вулканском терону у земљи, 
оцде  где je могло доћи до сукоба, онда се има за- 
благодарили, ja ro отворвно'морам да прианам, pa- 
зумном схватању, так-пици и добрим «врвима тада- 
шн>ег  Мииистра унутрашњих лослова г. др. Коро- 
шца.   (.Повици у центруму: Живео! Пљеоквње). Ja 
сам имао прилике да у тим моментилш сараЈуујем 
са   II>H'M   и   морам  огвороно призшти  OHO што je 
ncpnnai. У пим моментима on je био тај, који je ба- 
лаисирао, који шије давао, који  je спречавао сиа- 
seora    момеита  употребу  оружја,  сукобс   оружане, 
свс да   се учиии, да се ne би сгворила атмосфера 
после   избора  која би  нас jom  више удалуила u 
стиарала још већи јаз. On je био тај који je спре- 
чаваој  чинио и радио да до тих сумоба не дође. 
(Пл>ескање на десници). 

Видите, замера се Пладиној Декларацијн, a за- 
мера сс и иама да идемо сувише полако. lia иека 
ми дозволе другоии п пријател.и са лсвице да им 
na   то   одговорим;  Ви   годипама  разговарате,  Ми 

не мислимо, ja бар не мислим годинама да разго- 
варам. Ja мислим да к-ратко и одлучно разповарам. 
Јер доста je било у овој земљи разговора, доста je 
било политизирап.а, падмудривања, доста се ro- 
ворило o политици као o вештини разговора из- 
ме1)у Загреба н Београда, као o вештнн« политич- 
кој KO he уметн бол.е и ко he моћи коме umne да 
подвали. (Приповори и 'Протести на левнци). Доста 
се тамо разповарало. Ja мадслим господо, да je до- 
ста с протоколима, да je доста 'ca посредницнма. 
и да je доста са свпма тим огеарима н да je no- 
требио да се једанпут погледају сгоари у очи оиа- 
кве какве су. 

Ja то искреп/о noiBOpHiM, јер мислим тако и да 
радим, a време je ту, na lie 'показати да ли моја 
дела одговарају мојим речпма (Гзурио пљвскање и 
повнци: Жпвео!) 

Прстссдппк Мила1г СимбНОВИћ: Реч има Mn- 
нистар грађешша г. др. Мпхо Крек, 

Мипистар rpahciinnn др. Михо Крек: Да имате, 
господо народни посланици, објективиу слику o 
р!ечима г. др. Корошца, које je нзговорио на збору 
Савеза сел.ака у Цељу, у недељу 5 марта ове ro- 
диие, ja liy да прочитам -онај шасус «оји говори 
o нашој унутра11ш>ој политици. Господип др. Ко- 
рошец je рекао: 

„Meliy говорити o томе како сам ja и ми сви 
искрено радоони, да je na дневши ред у nainoj упу- 
Tpaiim>oj политици дошла нова политидо o одно- 
сима између Срба, Хрвата и Словопаца. 

Исто та,ко нећу говорити o суштини и циље- 
вима те политике, inomro je то званична политика 
садаши.е Владе, a o њој могу да дају пуноважне 
изјаве.само члановн ове Владс. Hama je пак за- 
даћа да ову политнку Владе, свима својим сна- 
гама, подупремо и бранимо, a не да Влади оте- 
жавамо ситуацију и да сс намећсмо као неки на- 
дрилскари, «ли некакви промућурии стручИ)аци и 
специјалисти за слична питања, 

Чујемо више пута говорнике, којн директпЈ 
кваре 'политику садашње Владе, пошто се ocohajv 
премудрим опецијалнстима и тиме ову велику 
ствар компромитују. 

Слон, наиме, не зна ^аливати шежну траау 
пролећа, али уме да je гази. 

Друга наша задаћа, пак, jeicie да не уобража- 
вамо да сад, када je опет дошло у наш политнчки 
живог мало Bnme свежијег и слободпијег зрака, 
да сад ueli смемо свс чинити, све пнсати и све 
пшорнти тто год се моме прохтс. 

Оитуација je npeimme тетка, питања се од- 
Beli пгкакл.пва, да би се смело служпти неограни- 
чепом, псобуздапом слободом. 

Kao (Највише и најсветије начело остаје н у 
даиашњем, a иар|Очито у данаппвем јавном рад\-, 
добро наше државне заједницс, добро иашс Отаџ- 
бине." (Бурио и дуготрајно одобравање у иеп- 
труму и na деспнци). 

Претседник Милан Сдмоновић; Реч има на- 
родни посланик г. Марко Крањц. 

Marko Kranjc: Gospodo narodni poslanici, De- 
klaracija Vlade, koju je dao njen Pretsednik gosp. 
Cvetković, 1(1 februara, jednodušno je ponovo bila 
pozdravljena u ovoj našoj Narodnoj skupštini kako 
sa strane naše Vladine stranke, tako i sa strane opo- 
zicije. Svi želimo, da Vlada šio brže i/.vrši svoju spe- 

«0* 
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cijalim misiju: da pripremi osnov za konsolidovanjc 
i sređivanje naših unutrašnjih prilika. 

i mi, Slovenci, teško čekamo na taj sporazum, jer 
znamo da će se sporazumnim uređenjem naših unu- 
trašnjih prilika u celoj državi realizovati ono, što je 
jasno naglašeno u programu stranke, kojoj pripada 
većina naše Skupštine, u programu Jugoslovenske ra- 
dikalne zajednice. 

U programu naše stranke pod zaglavljem: 
„Osnovni pogledi" kaže se ovo: „.lugoslovenska ra- 
dikalna zajednica u svom radu imaće u vidu, da su 
teritorije, iz kojih je naša država sastavljena, živele 
u prošlosti svojim posebnim životom i U toku dugoi^ 
vremena stekle posebne navike: administrativne, po- 
litičke i druge. 

Da lii se razvila i snažila svest o državnom i na- 
rodnom jedinstvu i što bolje i mudrije izjednačavale 
i smanjivale Taznolikosti, koje nam je duga i ne- 
jednaka prošlost u naslede ostavila, stranka smatra 
da je za to jedini politički metod, da se na ovom 
poslu radi postepeno i smišljeno, da se ne upotreblja- 
vaju preživeli metodi i da se tim putem ne stvaraju 
nova osećanja. Poštovanje triju imena našega naroda 
Srbin, Hrvat i Slovenac i njihove ravnopravnosti, po- 
štovanje priznatih vera, kao i obeju azbuka, pošto- 
vanje tradicija —■ sve to treba da bude štićeno, jer 
će se na taj način razvijati međusobno poštovanje 
i nvaženje u narodu. 

Neophodno je potrebno poverenje između Srba, 
Hrvata i Slovenaca, bez koga poverenja ne može biti 
harmoničnog razvitka cele nacije. Da bi se u našem 
javnom i državnom životu takvo poverenje razvilo 
i očuvalo, stranka će nastojavati, da se državna aktiv- 
nost organizuje i izvodi na način, koji neće davati 
povoda opravdanim žalbama o privilegisanju jednih 
na račun drugih. Stranka smatra načelo samouprave 
širokih razmera (selfgovernement) kao najbolji si- 
stem za uređenje državne uprave u smislu narodnih 
želja i potreba. Državnu upravu i državnu administra- 
ciju treba tako organizovati, da se pojedinim kraje- 
vima stvori mogućnost, da mogu uređivati svoje lo- 
kalne potrebe, administrativne, privredne, finansiske, 
kulturne i druge, u koliko su vezane za pojedine kra- 
jeve, a na način, koji ne bi dovodio lokalnu upravu 
u suprotnost sa državnom, njenim ciljevima i po- 
trebama". 

Tako stoji u programu Jugoslovenske radikalne 
zajednice, .lugoslovenska radikalna zajednica je, da- 
kle, već god. 1935 u svom programu predviđala či- 
njenicu,  koja je danas dostigla vrhunac  aktivnosti. 

Samouprava je u tome, da se izvesni krug posla 
obavlja od osoba one organizacije (pokrajine, okru- 
ga i grada), koja je na ovim poslovima neposredno 
zainteresovana, a ne od centralne vlade, ili od njoj 
podređene uprave. Upravna dela vrše se putem samo- 
upravnih, a ne državnih organa. A svuda je samo- 
uprava podvrgnuta više ili manje strogom nadzoru 
od strane centralne vlasti. 

Mi, Slovenci, vaspitani u širokim samoupravama, 
koje su nam bile utočište nacionalne kulture, dobro 
poznajemo njihove dobre strane pa ih zato i visoko 
cenimo. Koliko se mnogo dobra ostvarilo u Slove- 
niji putem pokrajinske samouprave na polju mate- 
rijalne kulture: u poljoprivredi, građevinama, elektri- 
fikaciji, u socijalnom pogledu; još danas mnogi kra- 
jevi žive od onih dobara. Narod je za samouprave 
mnogo žrtvovao, a rado je žrtvovao jer je znao 
njihove blagodati. Samouprave dižu narod kulturno, 

jer privlače više narod na saradnju i osposobljavaju ga 
za javne poslove. Putem samouprava narod se vasp:- 
ta.va u socijalnim i državotvornim krepostima, bez 
kojih pravi društveni život uopšte nije moguć, u pr- 
vom redu smisao za celokupnost, toleranciju, po- 
žrtvovanost i nesebičnost. Da imamo ovih socijalnih 
kreposti u višoj meri, mi bi danas lakše govorili o 
sporazumu i brže bi došli do sporazuma. Samouprave 
su najbolji učitelji i vaspitači u ljubavi i radu za 
narod i državu. Ko zna upravljati i sudelovati u sa- 
moupravama svoje uže domovine, taj se time ospo- 
sobljava i za rad za državu. Mi Slovenci baš i puteni 
samouprava, opštinskih, okružnih i pokrajinskih, sa- 
čuvali smo našu nacionalnost i spasli našoj državi 
njen  najseverniji deo. 

Samouprave su  najjača  veza  za  državu; što  su 
veće samouprave, u toliko je jača veza sa državom. 
Nikada široke samouprave nisu rušile državu, nog;) 
ih još  jače  vezivale  za  centralnu  vlast.   Englezi   sa 
opravdanim ponosom pokazuju na svoj „selfgoverne- 
ment", samoupravu, gde administrativnu vlast lokalne 
samouprave  bira   narod  sam  slobodno  i  nezavisno. 
U    Engleskoj   nema   paraleliteta    metlu    državnom 
upravnom organizacijom na jednoj i samoupravnom 
na drugoj strani. Tamo nemai donjega decentralizo- 
vanog upravnog aparata države, zato državna vlast 
nema nikakve administrativne vlasti u poslovima koje 
obavljaju birani pretstavnici grada ili pokrajine, nego 
sva lokalna rešenja upravnih zadaća izdaje smoupra- 
va Država vrši samo nadzor nad poslovanjem samo- 
uprava.  Sa   takvim   uređenjem   otpada   naravski   su- 
protnost između države i samouprave, otpada i kon- 
kurencija u lokalnoj kompetenciji državnih  i samo- 
upravnih vlasti. Svi unutrašnji poslovi, koji se boljo, 
smotrenije   i   brže   rešavaju  u  manjim  teritorijalno 
ograničenim krugovima, prepuštaju se samoupravnim 
telima; samo  ukoliko ovakovi  poslovi  traže   nacio- 
nalno izvođenje, rešava  ih centralna državna uprava 
— ministarstva.  O kakvoj suprotnosti  medu  držav- 
nom   i  samoupravnom   upravom   u  Engleskoj   nema 
govora. 

1 Švajcarska je država sa najširim samouprava- 
ma, 22 kantona. A kolika je jakost ove države, po- 
kazalo se u Svetskom ratu. švajcarska nacionalno 
nije jedinstvena država, nego mešana: pored 70% Ne- 
maca, nalazi se u njoj 22% Francuza, i oko 1 % Ita- 
lijana. Simpatije njenog stanovništva za vreme rata 
bile su podeljene na 2 strane. Uprkos tome, u Švaj- 
carskoj nije bilo separatizma, koji bi težio rastroj- 
stvu državnog jedinstva. Samouprave širokih razme- 
ra za vreme rata pokazale su se kao najčvršći osmu 
državnog  jedinstva,  uzajamnosti  i  jakosti. 

Baš ove zemlje, Engleska ii Švajcarska, dokazuju 
i nešto drugo: kako su samouprave najbolji izražaj 
a i najjači oslon pravoj demokratiji! Ove države de- 
mokratske su zbog toga, jer njihovi narodi pose- 
duju istinsku i stvarnu samoupravu! 1 to je za nas 
od velike važnosti. 

Ukoliko se obazremo samo na decentralizovano 
uređenje državnih poslova, možemo tu pokazati i na 
Nemačku: u Nemačkoj postoje, naime, ne samo cen- 
tralna ministarstva, već i pokrajinska, a to ni naj- 
manje ne sprečava sprovodenje jedinstvne i jake dr- 
žavne politike. 

Mogli bi nabrajati ove dokaze još u nedogled. 
Više nego centralistički uređenih država, ima država, 
koje su na necentralističkoj i čak na federalističkoj 
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bazi, kao U. S. Л. i svi engleski dominioni, a od toga 
ni  na j manje ne trpi  udarna snaga  ovih država. 

Gospodo narodni poslanici, be/. obzira na to, 
kakav će biti sporazum, mi imamo već prema sada- 
šnjem Ustavu mogućnost, da »provedemo široke 
samouiprave. Prema Ustavu od 3 septembra 1931 
godine »banovine su upravne i samoupravne jedi- 
nice«   (član 84). 

Ustav određuje organizaciju banovine kao samo- 
upravnog tela: banovinsko veće kao rešavajnći, 
banovinski odbor, kao izvršni organ, izbori ovih 
samoupravnih organa, postavljanje banovinskih či- 
novnika, državni nadzor nad samoupravama, proce- 
dura oko .stvaranja banovinskih uredaba i rešenja i 
banovinskog budžeta. A nijednom rečju ustavotvorac 
današnjeg Ustava nije utvrdio ni ograničio upravnu 
i samoupravnu nadležnost banovina. On je uređenje 
toga pitanja rezervisao zakonodavcu. Njegova je 
namera bila, da u ovom pogledu ostavi potpuno slo- 
bodne ruke zakonodavnoj vlasti. Time je zakono- 
davcu da ta mogućnost, da banovinama obezbedi naj- 
širi upravni i samoupravni delokrug i da tako zado- 
volji   opravdane želje  pojedinih  delova države. 

Kakav obim može prema Ustavu imati banovin- 
ska samouprava? U prvom redu pripada banovinskoj 
samoupravi ekonomska samouprava: potpomaganje 
javnih interesa, koji se odnose na banovinsku jedi- 
nicu - - poljoprivreda, šumarstvo i rudarstvo, zanat. 
Industrija i trgovina, građevine, narodno zdravlje i 
socijalna politika, prosveta, vere i tako dalje. Ove 
poslove, zbog njihove važnosti za banovinu, može sa 
većim zauzimanjem obavljati banovinska samouprava, 
nego  država. 

Ali u državi, u kojoj su delovi jaki istorisko- 
politički individualiteti, kao u našoj državi, ovakva 
ekonomska samouprava nije zadovoljavajuća. Naš 
Ustav daje mogućnost i za širu, političku samoupravu, 
u kojoj "je pored pomenutih grana preneta na bano- 
vinsku " samoupravu skoro sva unutrašnja uprava, 
tako ci a država u banovini uopšte nema vlastitog 
upravnog aparata za unutrašnju ili opštu upravu. 
Od centralne vlasti postavljeni državni reprezentant, 
ban, vrši samo državni nadzor nad poslovanjem bano- 
vinske samouprave. U vršenju ove nadzorne vlasti 
prema članu 93 Ustava »ban odnosno zakonom odre- 
đeni državni organ, imaju pravo obustaviti sva re- 
šenja banovinskog veća i banovinskog odbora, koja 
su protivna Ustavu, zakonima i uredbama. Mogu se 
takode obustaviti i ona rešenja i izjave, koje su 
štetne po opšte državne interese«. Ovakva politička 
banovinska samouprava opravdana je, jer su bano- 
vinski funkcioneri jače povezani sa sudbinom bano- 
vine, te sa većim zauzimanjem i ljubavlju obavljaju 
poverene im poslove nego državni funkcioneri i 
Mnovnici. 

Da   mora banovinska  samouprava za  obavljanje 
svojih    poslova   i   kod   ekonomske   i   kod   političke 
amouprave imati na raspoloženju dovoljna vlastita 

finansiska sredstva, razume se po sebi. 
Što se odnosi na finansije, koje se prenose na 

samouprave, pravo je kazao kolega dr. Lavrič u 
generalnoj debati: „Gospodo, ne plašite se reči 
»samouprava«, jer ako ste malo pažljivije pregledali 
državni budžet, mogli ste se uveriti, da će najveći 
deo svih državnih izdataka u svakom slučaju, pa bio 
oblik državnog uređenja takav ili takav, ostati u 
rukama centralne vlasti. Ono što dođe danas u obzir 
za decentralizaciju, za prenos samouprave, ne prelazi 
više od dvadeset do dvadesetpet posto državnog bud- 

žeta". Na banovinske samouprave se, naime, apso- 
lutno ne mogu preneti: vrhovna državna uprava, 
državni dugovi, Ministarstvo vojske i mornarice, 
Ministarstvo inostranih poslova I Ministarstvo iiiian- 
sija, za koje iznose rashodi oko 70 posto budžeta. 
A  i  od  o>talili resora  mnogo bi   još ostalo centrali. 

Gospodo narodni poslanici! Mi želimo, da se 
pitanje unutrašnjeg uređenja naše države čim brže 
srečno reši. Hlaženopočivši Kralj Aleksandar rekao 
je: »Hrvati će biti nadalje Hrvati, Srbi —Srbi, Slo- 
venci—Slovenci, a svi će biti ponosni, što su Jugo- 
sloveni!«. Želimo, da .se svi: Srbi, Hrvati i Slovenci 
uskoro kao složna braća sakupe oko prestola našega 
mladoga Kralja! Izgradnja banovinskih samouprava 
neka bude pak važna etapa ka konačnom uređenju 
naše Jugoslavije. 

Uveren sam, da će sadašnja Vlada izgraditi bano- 
vinske samouprave i učiniti sve, da se hrvatsko 
pitanje reši, i zato ću glasati za budžet. (Pljeskanje 
i odobravanje u cent rumu i   na   desnici). 

Претседник Мнлан Симоновић: Реч пма народ- 
im посланик г. др. Лазар Марковић. 

Др. Лазар Марковић: Пооподо народни посла- 
НИЦИ, дапашња деоата дала пам je прплпке да jom 
једаишут бацп.мо један шири и дубљи поглед иа 
целокуппу нашу упугарњу политику, a сампм тпм 
n na иајбитаије унутарње шпањс позпато под 
пмеиом Хрватоко питање. Нзјаис господнпа Hper- 
седника Владе специјално o гам проблему мислим 
да су врло аиачајне и ja hy се na те изјаве ооврну- 
ти na крају мога гоиора m pehu како ja те пзјаие 
схиатам, a сада, upe гога, кад се претерса буџетМи- 
ниотарства уиутрашњих   послова,   дуокиост ми je 
да naiviacn.M гледтпте моје n мој.пх другоиа да мп 
смаграмо, господо, да on у nainoj пародпој држа- 
ви било крајп.е време да Миниотарство "упутра- 
штих паслова ггостане уиотину Министарсшо 
упутрашп.их пародппх послова, a да Шрестане 
onrn Минисгарстио полиције. 

Господо, у оном једпом пачслпом пптању ne 
алудирајући im na кога и желећи да бар данас 
пма.мо у дпскуспјн опу мпрппју атмосферу o којој 
je говорио г. Цветкоаић, ja сматрам за своју д\- 
жиост да истакнем да у једиој модерпој правној 
држани упугарп.а управа стојп под законима и 
под правНИМ праиплпма псто онако као n сиакп ' 
ррађанин те држаие. Господо, потребно би &ило 
да се о«ај ocehaj којп се створио у гоку послед- 
њих 1() годппа под режимима иенародаим, onaj 
ocel.aj да у nainoj држави илада полпцпја, да та 
илада полицпје mije заспонапа na закопским про- 
писпма, nero im нахођенлша и na личном просу- 
bnnainv дотнчних oprana, IUMIIM потребпо on било 
да се тај ocehaj уклопи, да on neciane n да efi вра- 
Tii ocehaj слободног прађанина, којп je дужап да 
поттује све закопе, na n Закоп o onnrroj viipann n 
Закш p упутарн.ој управи. 

Mu смо, ГОСПОДО, oain прсд G janvap 1029 из- 
радили за нашу слободну државу модерне закони- 
ке, K'piimiMim законик u Законик o кривичном по- 
ступку. Mu смо увели срвске оудове, државна ту- 
ЖИОШТва, И сие прекршаје, све пресгупе, сна .■..io- 
nima дела пмалп смо памеру да преламо редоттм 
судовима, независним, али обавезним да суде само 
no законима. 

Господо, та крупна реформа која би ставила 
Југославију у ред у истиии гтотпуно   цивилизова- 
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ннх и правних држапа, та крупна реформа јелним 
делом осујећена je 1929 године повраћајем рани- 
јвм рсжиму полицнјскс упраие. Због тога у иашој 
ur.iiiKvniioj умутарњој упрани, иа ттегу грађана 
свих паргија, постоји једио нередовно стање из 
кога ми нидимо да не можсмо иикако да изиђемск 

Видите, једно питање које je јутрос покрену- 
то, једно битно Јштање o најосновнијој поли-тч- 
кој слободи, o тсше пкташу чак и са меродавног 
мсста, преко госцодина Претсвдника владе и Ми- 
нистра унутрашњих послова, мп омо чули речи, 
које нас на овбј сграни, нас претставкике радика- 
лизма ii демократије, не могу да задовоље. 

Господо, кад сс радп o слобрди зборова, ту ne 
сме omu меродавно нахођење аолидијских opra- 
na, да ли јодан збор има бити одобрси пли ис. ,'1и- 
берално тумачси.с na које се иозпна госиодин 
Претседник Владс, то je ствар коју on има са ceo- 
јом nelimroM да распраии, a ми тражимо такпе сло- 
боде у којима оастанци прађана iieiie подлежати 
кикаквом претходном одобрењу претставника вла- 
сти једног одређеног режима. (Приговори из'цеи- 
трума и са десиице — Чујс сс: To би била анар- 
хија!) 

Поспрдо, у oiiOM iiirraiby постоји између нас 
иа овој страпи, и нас који мислите друтчије, је- 
дна дубока и крупна разлика. (Иретселтч; Mulin- 
старског савета u Министар унутрашњих послопа 
Дрипипа Цветковић: Ko je рекао да другачнје ми- 
слнмо? To нико ne кажс!) Ono гоаорим onoj го- 
оподи, која ме прекидају .и која ми добацују: да 
би то била анархија! 

Ja говорим оиде o пајелементарнијој стиари, 
да кажем, -о мајоспоннијем n иајпростпјем npiin- 
ципу слободе. И, господо, верујте, мало ме и же- 
шира да у Јутослашр, у 1939 годтгн, ми иораш 
да дискутујемо o томе шта je слобода збора и 
догонора. A, господо, та су питања још пре ero 
година раоправлјвна у свима слободним држа- 
вама ооим у држанама са тако знаним тоталитар- 
ним режимом, у државама где постоји фашизам, 
јер one имају други изглед и друго peiiien.e. 

Господо, mro се тнме слободе тгампе — ja 
прано да вам кажем — нерујем у добру вољу го- 
сподина Претседника Владе, да либерално приме- 
НЈује закои, али то се односи na поједине акте 
његове управе. Ми не тражимо слободу пиампо 
коју he давати и одобравати један цензор, мн тра- 
жпмо слободу штампе која одговара грађа«ској 
слободи, достојанству грађанина и која одговара 
културпој потреби нашега народа, јер цензура je 
једпа најодвратнија средњевековна установа. Цси- 
зура je данас у Југославији гооподар тгампе. 
(ilpnroiiopu из цетрума  и  са деспице)- 

Господо, има политнмара, има И!исл.илаца у .Iy- 
гославијп којп већ 10 годнна не могу ништа да 
објаве o томе шта мисле. Вн са цензуром сгаи- 
л>ате .... (Приговори и граја на- десници n у 
цептруму — Чује се: Није увела цензуру ова 
Влада!) lle говорим o Р.лади, ja говори1М o режи- 
мпма који су се од 6 јапуара 1929 године na na 
овамо ређали. (Поповпи приговорп са дескице). 

Господо, јасна je ствар и не може бити im- 
какве сумње na кога се односи моје твр4)ење. Ja 
попавл.ам: онај који je увео цеизуру, onaj који 
одржава цензуру, тај врши наоиље над слободом 
иисли југословеиских грађана. 

Господо, ja желим да паша народна држава 
без обзира на партије, ja ne штитм партиске ИН- 
тсрссе,   велим   желим   да   Југославија у погледу 
слободе буде бар na оној висини, на којој je била 
малена Краљевша Србија, која je својим слободо- 
умним режимима заслужила да буде Пи.јемонт Ју« 
гословеиства и да л наша  браћа ван граница Ср- 
бије гледају na нас овдс са пуним шверењем. И 
место да то урадпмо, ми смо залутали на другу 
страну, оиамо где се Србија иије налазила,  бар 
последњих десет година  под режшшм династије 
Карађорђевића.  Ми  желпмо да ове изјаве,  које 
смо чули од Претседника владс, које примамо као 
озбил.ие изјаве, као добронамерие изјаве, a ми не- 
мамо -разлога да у то сумњамо, буду спровсдсие 
у дсло тј. да се остваре полипичкн закоич .и то 
ne само   Закон o изборима   народиих   посланика 
него и Закоп o слободи збора и удружеља, да би 
сс политичкс странкс могле слободно формирати, 
a  пето тако  и  Закон  o штампи, којп  нека  буде 
врло строг али нека се проведс КЈОнтрола судоких 
oprana,  пека  се  коптрола иад штампом  н слобо- 
дом штампе остави редовним судовима, како je то 
у свим напјредним државама u како je то било у 
нашој држав,и до G јаиуара  1929 годипе. 

Господо, допустите ми да сс сада са неколико 
речи ооврнем на изјаве Претседника владс o Хр- 
натском питанЈу. Ja морам одмах да изјавим да ja 
ГОВОрим овдс само у нме својих прпјател.а. ,1a 
поворим у име овојих пријатеља и мислим тиме 
да кажем у име радикала. (Жагор). 

Господо, ово ограиичење o коме говорим, да 
гоиорнм у своје име и својих пријателпа, потрсбнм 
je мепи за то mro се онде ради o врло круппим 
n зиаиајним, a ja додајем: 'И озбиљним изјавама 
грсподина Прстссдиика Владе, o томс ггатању, o 
коме имају и меродавшји него и ja mro сам, да 
се изјаспе. Ja ие бих желео зато да се мојим ре- 
чпма првдаје било већи, било манм зиачај uo што 
one стиарпо имају, и ja ca пранам, које мп качз 
паЈХЈдтм послашжу припада, хоћу да ограиичим 
enoje изјаве, — то je моје право, — и ja оиде 
кажем: да се не би ona моја оцсна тумачила бнло 
на један, било на други начин, ja je сподим на 
њену мрапу мсру. 

Господо, изјапе г. Цветковића пису упућене 
само нама у овоме Дому, one су упу^енс и браћи 
Хрватима и целом нашем народу. Господо, тс из- 
јаве казују јасно и одређеио, да! je у програм Вла- 
дииог рада ушла једпа пова унутрашња полиггика, 
господо, то je jaono и одрс1)епо, и то »ова поли- 
тпка, која je почела опога дана, када je формира« 
Кабппет г. Драпише Цвехковића; 

Господип ЦветковиК рекао je, да ту нову no 
литнку жели да спроведе остварују1ги извесне 
лретходпе услове и on апелује na све nac, да ми, 
такође, ne сметамо, да се ти услови n остваре. 

i Ipim услов, то je услов поверења. Господо, 
mro се тиче nac из отшзиције, г, Цветковић се не 
може na nac потужити, јер ми нисмо im једним 
11()К|)етом(, ни опопиралп, ни пршмедбе пјктили, 
na протестовалн, када се спомињало Хрватско 
пит.аље и када се говорило o томе, како Хрватско 
питање треба, пајзад, решити. 

Колико стоји до nac, a то смем да кажем у 
име целокуп.пе опозиције, ми, господо, o томе пи- 
тању свако расправл.ап.е,  гиаку дискуспју, у  naj- 
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itelicM  миру, иајобјективније и примамо и хоћемо 
да саслушамо. 

Ja, с другс сграпс, налазим да господии Прет- 
седмик Владе нма погпупо шраво што овде, са 
овога места, нс излажс ближе детаље o начнну ре- 
inćuni   тога питаша. 

Јер, господо, докле год се ис приступи кон- 
крепном решавању тога питаил, не могу се no- 
стављати основе и погодбе, a не треба заборавити 
ца г. Цвстковић, као Претссдник Крал.еискг иладс, 
прсгставл.а Круиу; on гопори најпре у име Круие, 
na онда говори у имс ваше скупштинске већине, 
ако га вИ> iiapauno, подржавате. (Граја и протести 
иа дссиици и у цситруму). 

Господо, г. HBCTKOBHII je у свом говору оти- 
uiao и јсдап корак лал)с, него mro je, досада, ca 
оис страие где je и он, икада пала једна реч, a 
то je да се iMOpa код иас Срба вбдити рачупа o 
извеоним стварностима и да сс на основу тих 
стварности уђе у решење Хрватоког питања. 

Гсјсподо, ако хоћсмо да смо правичии, ако 
озбиљно мислимо да ono питаи.с реигамо, m ту 
ствариост морамо да гледамо и код Хриата, као 
цгго и оии морају да гледају код иас Срба, на 
српској   стра«и. 

Г. Цветковип je у том погледу, велим, пошао 
један KiopaiK дал.е и ja то првдрављам, поздрав- 

■|„'I.M зато јер верујем, да тим путем идући, та- 
квим метода.ма поступајући, гледајући стварност у 
целој звмл>и, гледајући нарочито стварност на \р- 
патској страни, — да lic («1 видети који je ие- 
тод иајбол.и и које je средстио најпрактичније 
да' сс   дође ДО споразума. 

Господо, иама je свима познато да су ono- 
зиционе странке 1937 године, <s октобра, потпи- 
сале један претходан, ако хоћете партиски eno- 
разум. Taj претходни споразум утврђује и изве- 
сне методе, извесне процедуре, како се оа наше 
стпаие, од стране ОЛОЗИЦИОИИХ страиака, и од 
сгране Хриата, г. Мачека и његових другова, како 
се можс практично, јединм одре^епим постугшом 
да лоУ)^ Д0 решења хрватскога питања. 

Гооподо, у томе нашем споразуму лма један 
ириицип, који ja овдс желим да спомепем, зато 
што je господин Пјретседник Владе иарааио и сам 
ту Mii-icao, само на други начин. Он je казао да 
спор1азума ne може бити ако јсдиа страна жели 
дгасгираше, било да je 14) српска страна, било да 
je хрватска страна. 

Господо, та бојазап je отклои.еиа. Са хрват- 
ске сггране нама je толико пута наглашавано — 
-14) je ушло и у опоравум од 8 октобра 1937 — да 
iHe постоја mu намера mr воља за днктирашем, јср 
би сиак'а такиа намера била у супротности са оиом 
сгварношћу o којој je говорио и Претседаик Вла- 
де, ;i коју знају и Хрнати. Са хриатске стране жели 
се јсдан реалан опоразум који могу да црмме и 
исћина Хрвата и већша Срба. Господо, таква је- 
дна формула, разумно протума^ена и лојалио и 
поштвно схваћена, оиа искл.учује свако диктпра- 
ијС. И, господо, баш тај nam споразум пр.едвиђа 
овај принцип o коме je говорио господии Прет- 
селник Владе, предвиђа га и остварује, и ту nelie 
бити   иикакис тешкоће. 

Господин Прстседник Владс рекао je још je- 
дну стнар коју такође поздравл>ам, јер пидим у 
томе реалност његових погледа. On je казао: биће 
међу иама naraiba која ннсу cnopiia a биће и mi- 

там.а o којима ћемо дискутовати и разговарати са 
Хрватима. Господо, са хрватске стране je веН S. 
октобра! 1937, без икакве аршнуде, без икаквих 
преговора са Круном и одговорним факторима, 
дошло до jaciiora израза да one стварн нису спор- 
не: нити je спорна монархија нити je спорна Ди- 
иастнја, нити je спорна јсдиа држава Југославија. 
(Живо одобравање и пљескање na левпци). To 
IIIHKO ne спори. И, господо, на терспу заједпнчке 
државе Југославије, у оквиру те државе, има ме- 
ста, господо, за вслике споразуме. (Одобравање 
на лспици и узвици: Тако je!) 

Ja ne желим сада у onoj дпскусији да идем 
далЈв. Нсмам никакве намере нити да дајем коме 
савете пити да дајем пеку прогиозу o послу који 
нма.мо да изведемо. Алн, господо, ja морам да no- 
iiciiiiM, пако знали да ово неасима није право, ja 
морам да поновим да ne може бити правога eno- 
|), (ума ако ne буде пре тога јасно пречишћено ко 
претставља и српски и хрватски народ, путем сло- 
бодпих избора. Ja верујем да и у овоме ЈХому шма 
iivno иол.е за споразум; ja сам слушао са пажњом 
разлагање једпог namer послашчког друга из ве- 
hniie који je изразио сумњу o томе: зашто да 
идемо na изборс, када су и onaj Дом и ова 11a- 
родиа окупштина н ова већина, готове na спора- 
зум. Па, господо, ако je и ona скупштинска ве- 
liiina готова за споразум, онда утолико upe треба 
да се иде na слободпе изборе. (Граја na деспици'). 
Ja понављам, господо, ja овде излажем своје ми- 
шљењеј a ви имате права да заступате своје идеје. 
Ja верујем, господо, да велики број народних no- 
сланика n ca те črpane нема никаквих разлога да 
се боји слободних избора. 

РОСП0ДО, ради се 0 једном битпом питап.у 
name држаие Јурославпје. Ile можемо мп да го mi- 
тање пресечемо тамо оламо без стварнот npimirra 
и сазнања народне воље и у српскмм и у хрват- 
CICIIM, na и у слоиепачким крајсиима. ПССПОДО, када 
су дапас ПОТОВО све полптпчке групе ДОШЛС na ту 
идеју да то пптање сшгграју као најкрупнвје др- 
ЖввНО mrraii.e, oiicra мпмста када буде ДОШао 
гренугак да се затражи оилашћеп.е за формално 
ааклуучеиле епоразу.ма, гчмлгодо, газбори оу неиз- 
бежпп. Ja зато поздраи.кам и последњу напомену 
Господина Претседника Владе: да он мисли сасвим 
озбиљио да осгвари v најкраћвм року политичке 
заккпе, да се raj II\ 1, да ка/Ке.м raj отвор, кроз 
којп треба да дође решење хрватског питања, да 
се raj пут у поггпуности отвори, и да raj отвор 
буде слободан кад затреба да се народ упита шта 
o гоме питању има да каже. 

Господо, остављајући на страну то питањс 
ja желим да закључим свој говор једним ane- 
лом, којп je апел и r. Цвепкопић у мало другој 
форми изрекао. Ja апелујем na вас omu зато што 
код nac 4i у оном Дому, пемојте да крпјемо, пма 
join отворених'и спорпих питања. Гооподо, када 
сам ja у дебати o верифимацији избора рооорио 
o томе да je ЈРЗ и да су њени вођи ушли у из- 
Порпу борбу немајући једааке гтогледе na ооновна 
државиа ипгап.а, вп сте мп, ГОСПОДО, иекп од вас, 
замерали, иислећв да су то иеке интриге. Посподо, 
ja данас опет пома1вл>ам, ja осећам да и М€ђу вама, 
a може битти n међу пама, видите ja сам објекти- 
ван, пема nornvno ИСТИХ погледа na целу ову стиар. 
Господо, бпло би norpeuno да се у претрес n ра- 
сматрање и оцену ових проблема yl)e са мало више 
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Mnpitohe, IH CM miiiie трпсљиности, ПООПОДО, a н TO- 
леранције. Ja верујем да има много и неопора- 
зума и да су због гога иеспоразума миоги људи 
нервозни, упадају у реч, протестују и сматрају да 
je necpclia оно mro on јсдаи гоиориш! казао. Го- 
агодо, када би 'cc cmi говори у мнру саслушалп, 
ка,да би сс чуло сначије мишљење, ja сам иотпуио 
уверен да ми можемо да Eial)e.\io једну заједничку 
базу, na којој uelie бити спора, н na тој бази да 
пристутшо измсии мисли o оним крупним пига- 
и.има која he доћи иа дневни ред. Господо, ja се 
oncT враћам na ro. Ona Нар|ОДН|а скупштнна ако ис 
буде расправл>ала iraraibe споразума iiMalie велике 
заслуге ако бар припремп то реша/вање. Ja се, го- 
сподо, шадам и жслим, да г. Претседник Владс уопе 
у roj мисији да припрсми рсшење Хрватског пи- 
тања. Ja жалим што због целокупие досадаши.с 
укутарн.е политике ne могу да изјавпм своје повс- 
рење, јср морам да гласам против оваквог поли- 
циског буџета Министарства унутрашњих дела, 
али желим да Претседник Владе у свомс главпом 
послу успе опако како je on малопре изложио ло- 
јално и поштено. Ja верујем даћенанашој страни 
iiaiin разумевап.е, само ако се xolic правилиим пу- 
твм да идс до пјкшог сппразума. (0;;o6paBaibe и 
плЈСскапЈС na лсшши). 

Претседиик Мнлан Симоновић: Реч има na- 
родни послапик г. Рада Лунгулбв. 

Рада Лупгулов: Господо, кад сс у кулмииацији 
лоших послсдпца и горчипе јсдпог лошег уређења 
дође до сазнања тога лошег уређења, олда се до- 
бија и свсст o нбапходности потрсбе једпог Go- 
.i.er удеђења. 

Тако сма ми проживљујући кроз 20 година 
ове MC)rylic лоше последице једног псразумпог ск- 
спсрпмсптисања свих могуКпх ypel|Cii.a, дошли до 
сазпања, да со мора нешто презиђивати. И, го- 
0ПОД0, ja ne бих бпо доследап опоме mro сам 
OĐOra даиа осетиа, a да ne кажсм, да сам miiiie 
него изненађеи изјаиим госиодииа Претседника 
Владе a посподина Мипистра у»утрашн>их дсла, 
омелом изјавом, мушшм изјавам o томе, како ис- 
крено зам11111л>а да ириступп томе упугратљем 
уређењу, томе унутрашнхем препороду naiiic др- 
жаве. 

Рооггодо, ja мора.м да сс ооврнем na један ку- 
риозучи овога дапа. Ми смо у дооадашнЈОј дебати 
имали један јединствен случај југослоиспског пар- 
.чамопгаризма, да смо осетили сгалпо !Ioвлal)Hвalbe 
опозиције према Влади, погото^ву кад су господа 
Мпшгстрп говорили, a у данашши дан и.мали смо 
јсдап случај, да je гпсподип Тупањашш, говорећп 
у имс оиозицпје, необично жучпо ИШаКЈ нротии 
Владе, na je чак папао n росстодииа Корошца. За 
иене je PO ирло карактерисгично зато, mro су na- 
ma прва разочареп.а, која емо ми, као nouii nap- 
ламептарци. дожппели у својој парламептарпој ка- 
ријерп, дошла баш ради тога, nno смо na првим 
корацпма асетилп у Парламепгу једап нарочито 
iiuiuamlien полоокај ипозпције, која je сгално тс- 
iiajyiiii Влади имала једпу једшгу жељу, да патсра 
Владу, да joj се додиорп, да ликвидира Југосло- 
пепску радикалну заједницу, и тако огфлира no- 
требу paciivnnaiha Парламекта и нове пзборе. 
(Пљескање na десници.) II кад je пала реч o гоме, 
аплауз са ове страпе je падао, a како je дошао 
upnu моменат у томе ветру, да прозори пе тре- 

ба  да  се  сувише  отворе  за  сшозицију,  који  би 
свепгуалпо могао да однесе у недоглед све пасла- 
иике, да се затворп ветар да ne on проузроковао 
олУЈУ. — та  речеппца  господипа  КорОШЦа  ОДМЗОС 
je изаавала негодовање код олшиције. To значи, 
господо, и приличиу необјективпост. Јер, посподо, 
ja ne верујвм да ме1)у пама, пародиим послаипип- 
ма, jma толико  пе11ат[)н|отски  расположсиих  по- 
слаиика,  који  би  иише  желели,  желелп  no  сиаку 
цену остати у овоме Парламенту, na ма n no цепу 
гога да до  решења Хриатског  ппгања ne дође,  И 
којп ne би желели, na ма и сутра, да изиђу из овог 
Парламепта, ако би ^од тога зависило peineibc Хр- 
вагског miran.a.  (Пл.ескап.е na деспицп n повипи: 
Тако je!). 

Господо пародпи посланици, да будемо до- 
следни ofroj нскреностп и onoj мушкости, јер у 
оиоме Парламенту до данашњег дапа одважност и 
мскј)спосг IIIIC\' оили сфере na којима ое стиче no- 
пулармаст. Али, ГО.СПОДО, дозв^лпте ми да кажем 
са уводпом рсчју посподипа Претседпшка Владе 
почипјС одважпост да буде популариокгг, и кад се 
том одважЈшшћу стекне једна заслужена популар- 
пост, дозволите да у духу те његове одважне 
и свесрдне речи будем исто тако одважан, a не 
ои\ био OHaij, KOJU сам, n ne бпх био дослсдаи 
сиоме макдагу, ако то не бих био. 

Реч je, господо, овде, a то je најважније наше 
питање, o једном нарочитом унутрашњем нашем 
прспороду. Реч je o томе, да ми хоћемо пешго да 
изведемо. Али да се претходно упитамо, да ли смо 
мп довољно јаки, да ли смо ми заиста са таквом 
селекцијом одабрани да смо у стању даснагом на- 
inoM и пашим пштслсктом нзвсдемо onaj задатак, 
којп ini'M садашњица југословепског парода став- 
ља na плећа nama? To je, господо, јсдно велико 
nnraibe. Када се гоиори o јсдпој спецпјалпој ми- 
cnjn, јер се n oea миоија зове спецпјалпом миси- 
јом,   када   ее   n   од   оне   специјалне   мпспјс   једпа 
мпого тежа специјална иисија наметала читавоМ 
јупословепском пароду, a та je миспја била да 
се обезбеди онај, ino пародпом веровању неопход- 
ни мач који ipeoa деца у iHrpH да у свакој бра^ди 
нађу, да би земља, да би груда родила благосло- 
веи плод, јер народ верује да само ona груда до- 
тоон благослов где деца играјући се 1на1)у зарђали 
мач, када je та миспја требала да се изврши, омда 
се И31вела једпа селскцнја и то cpeliiun сслекција 
ii3 cna трп племепа пашег парода. To je бпла јс- 
дпа нелика сслекцнја пајбол>их, првпх у цслом 
свсту. Кроз 20 годнпа, драга браћо и господо na- 
родпи послапици, кроз 20 година, ми сво призна- 
јемо, баш тпме што сада говорпмо o једној спе- 
цпјалпој мисији, o н-еопходности те спвцијалне 
Miicnje, ми прпзпајемо да кроз овпх 20 годчна 
није изведена тако срећне руке она селекција та- 
квпх Лзуди iKojn би.срећно уређивали државу. Јер, 
да су je cpelino уређивалн, ne би требало, господо, 
мпслитп o спецчјалпој мисији данашње Краљев- 
ске Владе. 

Господо народни послаппцп, ja верујем да 
смо ми, народни посланици, како из већине, тако 
И са леве страпе прожети јсдпом пскрепом жел.ом 
да једанпут огпочпемо na разумној подлози уре- 
1)11вати своју домовнну и да у тој домопипп овла- 
да једпом правда, равноправност, да ее и ми мо- 
жемо мерити са осталим цивилизоваппм земл.амл. 
(Одобравање). Јср, браћо и господо иароднн no- 
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сланици, овакав ред какав je досада бно, није ред, 
и дозволите мн да вам нскрено кажем и да сс no- 
иово скучим иад своју ужу домовину, iiai ону своју 
ужу домовнну која ми je најдража, на моју ко- 
лев1су, на српску Војводину. Ja сам био необичио 
cpchan кад сам из речи једног колсге народног 
посланика са овога места тачно 86 пута чуо да 
je у свом говору помепуо нашу дичну Шумаднју. 
Мека ми буде исто тако дозвољено да, ако не 86 
пута, али неколико пута иоменем не мање дичну 
српску Војводину. (Одобраваше). Јер, не треба за- 
бораиитн, господо, да без те српске Војводине нс 
би било ни прве џебане, ни прве кшиге на читавом 
Словенском Југу. Виднтс, господо, то се зна у 
историји и то се 110твр1)ује чињеницом да исто- 
рија никада не постаје буквар за многе слепе 
л.уде, из те чињснице нико није научио ништа за 
ових 20 годниа. Војводина инје постала ono у са- 
ставу ове државе, за коју je Војводина дала бар 
толико, колико и остале покрајине, која je пред- 
шачила међу првима у даваљу за народно уједи- 
IUCIIJC и upe осталих покрајнпа, ona није трети- 
рана као равпоправна покрајипа. Да вам кажем, 
браћо, у чему mije. Ja не говорпм овде са злона- 
мсриом крнтиким него говорим у духу искреие 
рсчи посподина Претседника Владе и Министра 
уџутрашњнх послова, да променимо оисгем, да 
мси>амо методе, да бн приступили не новој интер- 
претацији старог, nero новом систему. 

И верујте мн, браћо моја, да lie.MO ми моћи, 
ако један другоме искрено кажемо, то и постићи 
што се крије иза искрене и мушке речи господина 
Претседника. 

Ево шта се догоднло. Владала je једна ini- 
дусгрија државотворких у Министарству унутраш- 
II>IIX послова. И пису постали државотворш оии 
Војво1>аки нз чнјих су редова рекрутоваии добро- 
воЈбци, велеиздајпици и питернирци, него они који 
су служилп туђину, којн су иа веленздајничкнм 
процесима били шпијунн. Да не peljaM коикретан 
пример крунских сведока у велеиздајничком про- 
цесу мога оца, који вуче пензију у Вршцу, Николе 
ricrpoBiiiia, прозваног Миклоша, a који се сада 
оиет зове Никола Петровић, јер таквих примера 
имамо сијасет и они су као добри партиски кор- 
TCUJH за оиих 20 година иаправилн лепшу кари- 
јеру него ми ратнн добровољци и бивши велеиз- 
дајници. И, господо, питамо се no некад у чуду: 
игга Je то ca Војводипо.м, зашто je Војводина се- 
паратистичка, зашто су понекад Војводина и Вој- 
вођании, који je носио српску шајкачу да покаже 
Маџарима како изгледа, спремајућн се за дочек 
српске војске, дапас непоуздани? Зато што no неки 
гтут клонемо у сталном прашдању да писмо Маџа- 
ри. Јер, то треба правдатп, a зпате пред lani? Не 
пред Шумадинцем, који се борио na Солупском 
фроигу, иего пред недостојшш претставнпком Ср- 
Gnje, који срамоти име Србина n Србнје, који je 
био забушапт за време рата, — a сада стнче за- 
слуге на рачун честитих Србијапапа, — руши углед 
праве Србије и честитог Србијанца. To треба ле- 
чиги « такве људе ne треба слати ии у Војводипу 
ни у друге крајеве, људе који недостојно прет- 
ставл.ају ону Србију у којој смо гледали и данас 
гледамо Пијемонт нашег стремл.еља и читавог Ју- 
пословенства. 

Постоји  у  реоору  Мипистарства унутрапш.нх 
дела   једно одељење које се зове државна зашти- 

та. Господо, na црпој листи у државној заштпти 
записап je и Baca CTajnli, десетогодишњн заточе- 
пик, првоборац духовне Војиодипе, паследник Све- 
тозара Милетоћа, a ca њкм заједпо и ja, добро- 
вољац. И ja се палазим да црпој листи држаипс 
заштитс. Сви смо ми били бољшевичкн агепти, na 
кад се преварило и видело да нисмо, онда смо 
шпијуни. И шта се све mije иокушавало само да 
нам се ауторитст ие диже и да некима ne сметамо 
у њиховим чисто егоцентричним цилЈевима. И, Г0- 
сподо, та епидемија клеветања честите Војводппс, 
која je била луча просвете и националне мисли чи- 
тавог Словепског Југа и Словепства, у iboj се ства- 
{)а једпа врста епидемије која je заразпла чак и 
неке Војво1)апе. Догодило се да су пеки Војво1)апи 
мекушци почели клеветагп једаи другога и то опи 
који пису дали мишта за Уједињење и којн су се 
држали no страпи, a међу њима iii\ia и таквих којп 
су посгпгли заиидиу каријеру у овој држави тиме 
што су na јавнсхм месту отворепо говорпли да je 
Војвођанин, навикавши се у туђини да мрзи туђу 
државу, преиео ту мржњу и na своју pol)eny др- 
ж;шу. 

Господо, ja овога пута нећу да иопаднем и 
да наведем име таквог човека, да сметам успону 
таквих људи, јер he се казати да n ja желим да се 
успињем. Ja припадам onoj геперацији која je же- 
лела да себе узида у темеље те заједпице, којој je 
заједни^и Војводина од себе много дала. Војво- 
дипа xohe да и дал.е даје од себе, али за себе ne 
тражи ништа, nero чува свој nonoc, a тпме и no- 

■иос цсле државпе заједннце. 
Ja молим да се ne мисли тако да постоји као 

актуелно само Хрватско питање. To je само део 
комплекса питања. Постоји поред Хрватскога пи- 
тања n Српско питање. Војво^апско питате je 
само компонента тога Српског питања, које се са- 
стоји у питању препорода Војводипе, у питању 
расположења Војводине, у питању Србизма Војво- 
дине. Питање онога Србизма Војводине која je 
Србоиала онда, кад се imje могло Србовати. Треба 
поштоватн романтичарствб у Војводшш, Србији, 
Црпој Гори и Boemi, јер je Војводипа свима овнм 
покрајинама лиферовала прве учитеље (Пљескање 
и na десници и на леници и узвици: Живео!) 

Ja бих молио господипа Министра упутраш- 
ших послова да поведе исто -raico рачупа o још 
једном пнтању Војводипе, a то je питање и Југо- 
славије у целипн, a то je питање паших мањина. 
Ja сам овдс чуо, пз једпога говора нашега друга 
и колеге пародпог послапика господипа Недића, 
који je, roBopchn o уиифицираљу Инвалидског за- 
кона, мотивисао то једном дивном реченицом. 
Он je рскао, између осталога, у мотивацијн тога 
Закона, да je интенција I (нвалидског закона, као 
таквога, била да уједтги све и да ne пита ко je 
na каквоме фропту осакаћеп, да ne пита ко се на 
каквоме (јјронгу осакатпо, већ да je била жеља 
да се спровбде иупа равпоправпост ме1)у сакатима 
и ратпим ипвалидима. II ми Војво1)ап11 хбћемо И 
молимо, апелујсмо, да се спроведе равпоправпост 
ne само међу иквалидима 'Beh да се спроведе та 
равпоправносг n међу снпма честитим rpaljanuMa, 
у овој држави и опима који су здравм. Није по- 
требиа равношравност само богаљима, већ je no- 
требпо да се у еволуцији namera друштвеног уре- 
ђења nolje дал.е, да се створи таква заједница у 
којој he свакн вдрав честнт грађанин, без обзира 
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im всру и народност, моћи иопуњаватн свој зада- 
так ДОброг и чеспитог патриотс према зсмљн и 
Mohii iiahu ухљебља у својој домовиии, после чега 
неће желети да тражм другу домшину. (Повици 
у дворани: Живео Војвођаашн!) 

To je cruapiiocT у Војводини. Мислим, поопо- 
до народни посланици, да сс до сада једно веома 
ооетљиво, чссто пута и болио, питање иародних 
мањина није решавало са учешћем Војвођана, Вој- 
вођани иису решавали то питање. Оио je решавано 
само на основу експертиза полициских oprana, 
који су o томс иитању поднооилш обично онакве 
извештаје какв-и су годилн шефсквима поједи-них 
паршија. Зато би грвбал)0 да у сиаком Парламенту 
будс образован један одоор за сва машинска пи- 
lan.a. Taj одоор трсиа иа иаучној бази да испита 
мањинска пигања и да суфлира Краљевској влади 
како има да их решава, гако, да то буде у сагла- 
сности са иашим највишим националним интереси- 
ма, нмајући у виду и заштиту наших маилта у 
суседиим државама. 

To je, гооподо народни посланици, једино ме- 
рило, јер ми не можемо само болећивост нашу и 
иашу готовост толерапције ЈШаши у виду, него мо- 
рамо имаги у виду и наше дужности o заштити 
наших манлша у суседннм државама. Према гоме 
гребало 6и из овога Парламекта да буде образо- 
вано једво изасланство, јвдно парламентарно иза- 
слаиство, које би отишло у one државе, где ми 
имамо иаше нацианалне мањине, да проучн на 
лицу места питање наших националних мањина и 
да се на основу тога елабората створи једа,и сга- 
лаи програ.м, na да то ие буде uiiiiie ирограм пар- 
пијоких уцењивања, него да буде сталаи програм, 
кога he евака влада, у највитем држанном инте- 
ресу, спроиоаипи. (Жииога Милановић: Да, али 
мањнне дају гласове!) Господо, гласовн ман.пна 
бић« иише обезбеђеии ако те мањнне буду пошто- 
ване, a оне lie боље иролазити ако внде ауторитет 
државе, ако виде да се стара o њима. A он се крњИ, 
ако иашине знају да оутра могу више добнти него 
данас и амо се све то може погазити од стране 
власти. (Пљеокање.) 

Господо иародни послапицп, још само једну 
примедбу ja хоКу да ставим госиодпну Претсед- 
нику Владе и Минисгру унутрашњих послова. He- 
мојте да MIH замерите, сви смо ми, госиодо иарод- 
пи посланпци, ма колико дуго становали у Вој- 
водини и иаследили особине равннчара, no мало 
и горштацп n као такви нооимо још у себи ата- 
вистичке особине оног првашгна n жеље за одли- 
ковањем. 11 ми, Војвођани, носимо у себи смисао 
за ромаппику. И верујте, да кроз овпх 20 година, 
гледајући како се ona наша лепа одликовања деле 
као пљусак достојнима и иедостојппма, плачу и 
ирваре пам срца што втие пута наиђе такав пљу- 
сак, — пво сад треба да чујеш ти, Пајо, (окреће 
се према пародпом послаиику господппу Павлу 
Јавовићу) због тиог Грола, — na буду одликовани 
onu којп су, na прпмер, imca/in o пама Србпма, o 
пама Југослоиешгма, да Ш претстављамо једпу ин- 
фериорну расу, —■ и такав један човек добија Све- 
гог Саву трећег реда, да on се Свети Сава прсвр- 
nvii у сиоме гробу. (Гласовн: Кажите na кога се 
то одпоси!) Пооподо, када бих ja ева та одлико- 
вања споменуо, која красе у Војводиии иедос-гојпе 
груди, n све one oniune мпппстре, n бивше банове, 
и бивше окружпс n среске начелнике, који су њих 

предлагаЈги, опда on ere вп тек ипдели оправда- 
поет револта Војвођана каквп еу све педостојнп 
ennoBii њу репрезентовали, a уједно бисте видели 
и еаи њен револт. 

У жел>и да, макар оиако кратко, евојим искре- 
ним излагањем допринеоем јвдном стварању орат- 
еке атмосфере, атмосфере ступања једним ко- 
раком ближе onoj специјалпој мпспјп, која je по- 
верена пре 40 дана Краљевској Влади, ja, господо, 
завршавам тиме да желим: нека не жпви ова На- 
родна скупштина више, него дотле, док часно слу- 
жи najmumiM народаим иптереспма, a када ne буде 
служила гим naJBiiLiniM пптересима и буде служила 
само себп, односно својим мандатима, боље je да 
je ne буде и бол.е je да чпста образа 'Одемо KVIIII. 
(Вурно одобравање у цептру.му и na деспицп.) 

Претседник Милан Симоновић: Има  реч  на- 
родни посланик гоеподип Трипмо Жупић. 

Трнпко Жугић: Гооподо, ми  смо данас чули 
емопозе гошиодина Мииистра унутрашњих послова 
n no томе екепозеу видимо да Министарство \ny- 
трашњих  дела  пзнскује  веће  и  јаче  оптерећење 
namer парода него Мпппстарсгво социјалпе no.iii- 
тпке и народног здравља и Министарство пољо- 
прпвреде.   Мшшсгарстио   полимфпвреде,   ГОСПОДО, 
пма у своме буџету на име расхода скоро једну 
Tpeliiiiiv према буџету Мннпстарства унуграшњпх 
дела. lin сви знагге да je оиа звмља звмљорадничка. 
Mn пмамо  преко 80%   стаиовника  земллорадника, 
a као mro видите пз цифара овога предлога бу- 
џета  Министарсгва уиупрашших дела, o тој  naj- 
многобројппјој клакзи у naiuoj земл^и не води се 
баш голимо много рачуиа. Баш, господо, зато што 
пмамо   овакву   цифру   буџета   Министарства   \'ny- 
трашњих послова, огромну и велику у поређењЈ 
са Министарством ооцијалне политике и народнот 
здравл.а n Мпнистаретвом пол.оприиреде, mije mi- 
какно чудо, ако herc дозволтги да се нзразпм на 
onaj начин — нека мп ne замеЈШ гоеиодпп Mimii- 
стар унутрашњих дела    - ja сматрам да за ово no- 
следших неколико годииа да се Минотстарство уну- 
грашњих послова може са пуним правом назвати 
да je то било Мштстарство терора, Министарство 
затварања и uporama и најзад Министарство на- 
сиља. Господип Министар упутраппвих дела поку- 
шао je na еве могуће начнпе да ублажи режим Ми- 
нистарства уиутрашших дела у претходној влади, 
у којој je n on био члан. Он нам je овде цитирао 
колико  je  бпло   зборова у   овој  земљи,  како   na 
страни  владпних л>уди  тако  и  иа  страни  опози- 
ције, алп je господин Министар заборавпо да нам 
каже  то, колико je било  прпјавл.еппх  a недозво- 
Л>вних опозицноних зборова и колико je било са- 
званих  a растурених зборова  no цену затвора   и 
ino цену крви. Свп im, господо, знате то и свп се 
слажете у томе с нама, бар у својој души, јер сте 
mi сви људи 113 парода n могли ero да видите ши- 
кане које су чињене у појединим крајевима ове 
земл>е негде више, негде мање, мање онда где je 
опозиција била јача, ту je полиција била мекша и 
снисходљивија, a више онде где je опозиција била 
слабија. 

He само, господо, што писмо ималп у овој 
земљи слободних зборова и договора него, што je 
најважније за једну иодерну n савремену земљу, 
MU nncMO имали слободну и јавну реч. И оида mije 
пикакво чудо што су се у nainoj земљи развијали 
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рђави програми и што иисмо данас у оном напоиу 
развијања до кога смо могли са много мање спер- 
гије доћи, да сс само радило правилно и озбиљно. 
Видите, господо, ми у Београду имамо ону Глав- 
њачу која je позната још од пре рата. Ta Глав- 
ц.ича je вршила разорио дејство за време послед- 
п.пх 10 година. To je у ствари била једна пробни- 
ца слабоде грађаиа, али, господо, не заборавите 
да поред те Главњаче београдске постоји још јед- 
на главњача, a то je наш Пресбиро, јср то je глав- 
iija'ia,  то je гробиица name слободнс речи. 

Видите, пооподо, ja вам irehv цитирати све 
nptoroHe у овој земљм. Кад бих вам изнео стати- 
стичке цифре оиих, којн су у затвору претучени, 
и опих који су још горе прошли, то би била једна 
огромна цефра која би бацила веома рђаву сенку 
и на нашу земљу и на наш народ. To би нас од- 
вело далеко, a ja бих ca овога места желео да то 
припадне прошлости тешкој и страшно], са же- 
љом   да се са тим једанпут прекине. 

Господин Министар унутрашњих послова, први 
1IVT од 6 janvapa наовамо, прнзнао je ca опога 
месга да СУ миоге стаарн раНене како не вал.а и 
na се чссто у овој земљи злоупотребл:>авала власт. 
Данас ми имамо пршзиање од Прстседника Владс 
и M'Hinrcrpa унутратн.их дела o томе. Ja зато, го- 
оггодо, монстатујем, да je то прва nojana од 6 ja- 
илара до данас. 

Видитс, господо, ми JOHI miCMo убеђеии да lie 
onaj режим, кпјп je настушио ca новом Владом, 
гврвкинути са старим иетодама у вођешу наше уну- 
трашнзе политике. Међутим, гооподо, ми то тра- 
>I<HM<>. И после доласка ове Владе ми пмамо још 
miiK'aira no зшјш, имамо join притвараи.а, иако 
ir;iM je господин Министар са овога места рскао, 
ча ће се томе стати иа пут. Можда je томе, по- 
cii(>,[(), крив оистем. Taj систсм BCII 10 година вла- 
ча V овој земл>и, и да се тај оистем прекипе, mije 
то лака ствар за једну Пладу из ове већине. 

Господо, ми имамо једну маоу чиновника, n.i- 
рочито полициских чиновника среских начел- 
иика. као mro ћете то И ии са десиице призпати, 
ко ju сте осстили терор полицијс за време избора. 
Ви знате шта cv за враме избора оин чинили, на- 
равно ие у onoj мери као нстомајских избора, јер 
je за време иегомајсмих избора бно стратаи те- 
рор и страшно стаи.с u онда пшсмо имали право 
чак ни да идемо no својим опттииама, чак и ми 
срсски кандидати. За време ових избора било je 
мало imme слоболе и то само где je опозиција 
била јака и где •полиција mije нмала ирилике да 
употреби терор, a, господо, где je оиознција била 
слабија ту je полиција била оштрија. Тамо један 
иачслггик у јелиом мом и.чборном срезу, Срезу тав- 
ничиоом, носио je овоју торбу iivirv новаца и ишао 
je 'ОД опшгиие ло (мппгиие, нтао je од села до 
села, од куће до куКе, и стављао ту своју торбу 
na астал и лушајући често no moj гоиорио je: 
,,Овле су nape и KO хоће nape, тај морп да гласа 
за листл- др, Mn.-mna Стојадииовића". Таквих no- 
jana /било je доста у nainoj зсмл.п. To шису појаве 
које само забрињавају, то су појаве исоји тшиижа- 
вају грађане, јер je срамота за режим, госполо, 
који толерпра таквс ствари, na то je грамота и 
за сам nam народ. Ми сс сматрамо као културна 
земл>а, mi се сматрамо као землза која се убраја 
у Mo.u'pne звмље савре^мспс Европе, и ако се у na- 
iiiDJ   земљи буде даље продужавало са таквпм мс- 

годама, опда IICMO далеко отпћп. Ja се слажем са 
предгоиорпиком, који je врло паметно говорио o 
једној тези, a то je да се за 20 годнна нашег за- 
једничмаг живота рђаио радило иа цеитра. Цен- 
тар je, гооподо, прикупио око себе иајгоре еле- 
менте, који су служили поморно и у Црној Горм, 
Србијп, Турској и Аустро-Угарској. Да се из цен- 
npa земље радило обратно, данас бисмо имали са- 
свим другу cuTvaiuiJN' v лржави. 

Предговорпик je овде 'поменуо господина Ва- 
су Стајића. Ja тога човема познајем, познајем га 
и ка'0 'пациоћалног и као соцмјалиог борца. Он ми 
je био професор. Он чинн част ис само Нојводипи 
непо читавој иашој нацији. Лли зато Crajulia и 
његовог друттва овде нсма, јер сс из Војводипе 
тражи Pajuli n и.егоио друштво. 

Ja сам, госиодо, већ иагласио ла има миого 
стиари које се ие допалају иама у опозицији. Лли 
треба да се запитамо зашто c\io ми у опозицијч? 
Можда би и иама било много бол>е да се иала- 
зимо у naimiM ролоипма, a ne да иосимо овај сва- 
кидањи тешми терет. Али борба he се воднти до 
побеле. јер je овдс упитату не само наша гра- 
ђанока слобода, коју смо изгубили, нсго je у пи- 
гзњу И то да се једаигпут осетимо, да смо у овој 
земљт сви заје/иго, да се једаипут и у овомс Дому 
сви заједно скупимо. 

Претседиик Владе данас je поново нагласио 
своју мисију. On je даиас био много опширнији, 
него што je био раније при давању своје Декла- 
pamiie v овом Дому. Што се мене лично тиче, ja 
сам још окепти« и писам задовољан о«им mro je 
поед овим Домом казаио. Ja сам навикао за ових 
20 година да слушам пепрестаио как-о су сви за- 
дахиути лсиим жсл.ама и добрим памсрама, али 
се ми не можемо више ■заловоЛ)авати тим лепим 
жељама IH добрим намерама, него хоћемо једап- 
пуг ствариост, хоКсмо дела. 

Господо, ви сте већина, ви сте Јерсза. Ви Ta- 
nac 'иматс три стуба који вас одржавају. Ja ncliv 
ла се врати.м иа говор господина др. Kopomui. 
који je io« држао у Целуу. O томе je говорпп мој 
лоуг господин Тупататт, a и господии Министар 
Крвк. Хоћу само да иолвучем je;ury ствар, ла, кал 
сс тачно посматра ситуација у овом Дом\', a и она 
капољу, да je сасвим разумл.пво што ми још пи- 
омо сигурни n IIITO iom ca испопереи.ем гледамо 
v садашљп/ Владу. Hama би жеља била, a то nac 
je мпжла пајвишс и руковолило да v овај Дом 
доћвмо, да се mito пре пређе na дсла. Јер то тражи 
Moia iminiiia, Демократска паотија, која je на пи- 
T;III.V сиоразума сама себи прсбила своју сопствспу 
кпчмг, jcp није водпла рачуна n овојим сопстве- 
иим иего само o државшчм n паполпим пптереси- 
ма. Ja сам једанпут овде, у овој Скупштини већ 
изјавио, да се ia у својој души оссћам исто то- 
лчко Хрват и Слочепап КОЛИМО И Србип. (Једап 
глас: A зар ииси Јхтпсловеи?) Ja оам TI Југосло- 
ввн, a/m кал no мскже бити оно mro je илеал нама 
свима. онда морамо поићи ономе mro ie потребно 
да сппсанамо једииство и државну заједницу, јер 
ако се овај рал na споразуму ne убрза, иего и лал.е 
пстапс na пустим жсл.ам;!. on-ia се мооамо озбпл.- 
но cmi запитати: шта lie лал,е бити? 20 по-липа сс 
ова земља трвсла због овот т1тан)а и време je аа 
се томе учиии крај. Због тога je углавном 'и nc- 
;'.ало1'.о,'1,сти() у свпма крајсиима name зсмл.с. И да 
би  се imramc хрватско, које je каппталио и KOM- 
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пликопаио, репшло, потребно je у првом реду омо 
гућити да v овој земљи настане права демокра- 
inja ii права слобода. Једно геитање не може се 
рстиги без другога; док сс ne реиги питање гра- 
ђаномих слобода и лок се irc уведе права демокра- 
тија у овој зомљи, Хрватско питање ие може се 
pciiiiiTii. (Одобравање na лсиици.) 

Ja hy, господо, да вам кажем у иоглсду наше 
унутрашпЈС снтуације да сс меки чини, да сс ona 
joiu и данас мреће у стар-ом систвму. Ja hy вам на- 
noćni једаи pacniic г. др. Корошца, који je дао 
одмах HOIIITO je дошао за Минисгра у бнпту вла- 
ду   г.   др.    Стојадитmili.    Гошодин  Коротсц   je 
упутио један paciiiK- сиима бановима и Управнику 
града Београда и у тчхм распису од рсчи до речи 
стоји ono: „Примегао сам да сс у иагпој држави 
иа екпкоме кпраку мучи сгока. Ja позипам банове 
и Упраниика града Београда да o томе понсду иај- 
строжије рачуна и ако сс ухвати неми грађанин 
да   мучи   стоку,   да   буде   најстрожије   кажњен 
и да се o то^ме изиестим, јср je примећено у iinn- 
странству да  сс  стока у Југослаии|и  мучп  и то 
баца ружну сеику на нашу државу." Ja имам тај 
распнс у  рукама   и   кпд  гам  га  једчом  приликом 
прочитао прсд јсдким овдашшим судом, ja сам из- 
јапио да caiM задовољан што je raj pacmic издагг, 
јср стока je плсмснито name плаго K'ojc трсоа чу- 
вати, али ja сам оида примстио пред сулом, да je 
г. др. Корошец заборавио да пошаље један распис 
бановинама  и  Управнику  града Беогрпда  да  ne 
муче људе, да их ис туку и ne затварају. И као mm 
видитс, господо, за оних ппслсдњих пеколико PO- 
дипа  водило сс рачупа  n  o стоци,  али се није 
водило рачупа у Југословвнским грађаиима. Нада- 
ти сс да he Влада, која je дошла na упрапу земл>е, 
брзо почети са чишћењем опог хак>са и са npnnpe- 
мом за прелазак у нормално cran.e. у коме моокемо 
рачуиати да hc доћи до споразума са Хрватима. 
Дсмократска  партија,  која  je  дала  спе  жртвс  na 
том   пародпом  послу,  водиће  борПу  дп  ггуне  по- 
бс.де, a све дотле дпкле ис нидим да he ona Влада 
почети  дате  изјаве  примеп.ивати  n  у  стварпостп 
ne  могу сс задопол.пти  голим  и  лепмм рсчпма  n 
зато ћу гласати против буџета Мшшстарства уну- 
ТрЗШНзИХ   послова.   (Пл.ссказвс  na  лсвпци.) 

Лптпperceдтп: Алојзиј Михелчпч: Господп na-, 
родпи послпетицп, пошто je прсмс поолмлкло, то 
ћомо ову сеиницу прескинути, a наставићвмо je гго- 
слс подпе v 17 часова са продуженлм данашњег 
дпеппог рсда. 

(Ссдпица je прскипута у  14,15 часова.) 

(Наставак седиице у 17,20 часова.) 

Прстссдиик МилаЈг Симоновић: Господо na- 
родни послаиици, наставл>а се оедница. Рсч има 
народаи  послапик  г. Илија  Михаилавић. 

Илија Мнхаиловп!!: Господо иародпи посла- 
ници, да и ja иочпем са игто cipanc ca које je jv- 
трос почео господпи Претссдпик Владе и Mnnn- 
стар унутрашњих послова да грвори: o материјал- 
noj страип. On je даигас рекао да та материјална 
страна mije важна, да lie само да помепе тс цифрс. 
a беоумње да je далеко важнија ona друга сграна, 
тј. политпчка. 

Сад може -бити да je то тачпо n ja приватам, 
да je то, можда, гачио, али п.пак оаде сс допоси 
једаи  буџет  од   13   мплпјарди  дипара,  допосп   сс 

буџет којн je за 600 милиопа већп пего прошле 
године n то бсз Финансиског закона, који ову 
цифру jom повећава са 2 мплпјарде. Ja жалим mro 
ие впдим веће интересовапЈе за тако једап важан 
Финансиски закон, који данас толико оптерећује 
иаш n онако оспротели парод. 

Ja сам запазио за све време ове буџетске де- 
бате да иимало ' интересоваша   mije било баш са 
name страпе, код псћине, да ипјс пико mi потра- 
жио да сс ттогод no овом буџету уштеди. (".A/i/nf 
riouonuh: Исти je као и прошле годипс!) Исти je, 
алн само за ПОО мн.итпа динара већи. Тачно je, т i 
за иас mije кишта. Било je, раоуме се, посланика 
који су желели да се растсрете парочито за one 
пајиужпије потребе n жпвотнс памирпице, које cv 
najmnpiiM слојевпма народа пајважпије. Говорпло 
се да треба сппзнти цспу дувапу, петролс\му, me- 
ћеру и т. д., али пнкп сс mije постарао да затражи 
какве учптеде na другој страни да бп се могле n 
ове цеие спизитп. Овде сс говорило и ради тога 
да би се само чуло да je извесан посланик изишао 
на говорппцу и тражио смањење тпх цена. Саоппм 
оправдано. 

Али, господо, требало je потражити na су- 
протној crpann расгерећење, шижење и т. д. na тек 
опда захтеватп да сс ово друго може остиаритм. 
CacmiM je оирандаиа ствар, господо, да су се иа- 
всспа господа овдс ради рекламе требала да чују 
(Жагор —■ Чује се: Да говорпмо ирво o меницама) 
AKO желпте да разговарамо o мспицама ja сам ту 
да разговарамо. 

A сад hy, господо, прећп na полигичкп део, a 
ono ћемо засада пустити, да други o овомс говорп, 
jop сматрам да Кемо бар толико имати времена, 
Ме1)утим, у 0'вој Скупштини потешмо.Кадбуду до- 
шли пооапици који he пматп и више пол.с и вишс 
интересовања, na и разумевања,. мн ћемо o томе 
питању тада разговарати. 

У оставцп г. UncTKOBiiiia и другова, којом je 
пзазвап пад владс г. CTOJa/miioHiiiia, паглашепо je, 
да je та Влада била запрска за pcmen.e Хрватског 
питања. Долазак Владс r. Драгпше ЦветкотИиа 
нмао би према томе да значп уклаљап>с овс за- 
преке. 

Влада г. UncTKoimlia лпачи промепу у разпоју 
наших политичких односа само у толпко, у колико 
je учињен мрај раду Милапа Стојадиновића. Иначе 
je она у суштини продужење досадашње политике, 
ако joj се т.ј. омогући да n после допотспЈа бу- 
џета са овом и овако створспом BelmnoM n Народ- 
пом ск-упштппом остапс na управп зсмл.е. Ona мп- 
же прппремпти пут за penien>e Хрватског пптап.а 
само тако, ако се после задовољења најхитнијих 
државних потрсба уклони заједно са Скупштином 
изаГфлпом добрО позпатпм методама пасил.а n бс- 
закоња од 11 децембра 1938 годипе. 

Влада r. Цветковпћа потекла je из Југосло- 
вепскс раднкалне заједнице, којој je n данас бар 
номинални вођа г. Мплан Стојадиновић. Може ли 
се и сме ли се претпоставитп да je за све ono што 
je pat)Cno до 3 фебруара о. г. одговорап само н 
једипо Милап Стојадпповп!! n пико други? Може 
ли се озбиљно веровати да je у во^ству Л.Р.З. 
само првп јерарх био upnu ђаво, a обадва друга 
јерарха и све остало одабрапо друштво псвипи 
анђели? He може пикако. Спп onu, сви члапони 
владе Милапа Стојадннови11а и цела) Ј.Р.З. noće 
солпдарпу одгоиорпост'за  све ono што je  Crnja- 
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[иионић радио. И сви чланови Владе г. Цветкп- 
в.ића осим Министра војног и Министра иностра- 
иих дсм;!'. носе исту o/ironopnocT. (Дратслап Паи- 
товић: ! ■ ти за Пстра Живкопића!) Лестс, и ja за 
Петра Живковића! Тачно! (Гласоии са деснице: И 
ии носимо одговорност сви скупа као и ви за 1935 
годииу!) Тачно, господо, наравно, од тога не бе- 
жимо! (Драгослав Пантовић: И за онај тарор из 

15 године!) Господине Пантовићу, боље да не 
разговарамо o терору, н.и o садашњици ни o про- 
in i'nr ги, ;ia ja и ти ne расправљамо то. јср сс 
бојим да се ис сврши na типју штету. (Смех, ве 
селост   п   пљескање у дворани). 

Ј.Р.З. je три и no године радила као инстру- 
Иент политике г. Стојадиновића. Она je noij ње- 
irmiiM BohcTBOM imi.-ia и у изборе, и с краја на 
Koai земље одушевљено и бурно клицала свомс 
воћи Стојадиновић je злоупотребом државне вла- 
сти осигурао Јерези и гласовс и мандате. У том 

ra свом спагом и безобзирношћу помагали cm 
његови министри, у првом реду његов Мииисгар. 
vHvrpamibHN дсла. Ha збору. „Привредника" у Љу- 

ш! 5 децеибра 1938 године г. Корошец je сла- 
пио великс успехе „нашег прсмијера" Милана Сто- 
јадиновића у спол.ашњој, привредној и унутра- 
[пн>ој политици. Управо на збору у Љубљани, 8 
аецембра. који му je приредио г. Корошец, a где 
'ic no лажном извештају Пресбироа било 100.000 
људи, одржао je г. Стојадиновић, уз опште бурно 

цан>е и уз грљење са г. Коротсцом, пред ли- 
цем иелог збора најагресивнији изборни гоипр. A 
сада, пошто су се сви користили сумњивим. успе- 
сима' ii>eroBOi- законитог и насилног рада, одјед- 
ном гл сс спи одричу, a онп најближи бацају се 
Чак и кшмеп.ем na њ. (Гласовн са деснице: Нико 
се mije одрскао, као mro стс се ви одрицали!) Ми 
сс нисмо одрицали као ви што сс одричете Сто- 
јадинови^а! (Гласови са деснице: To je nama ин- 
терна  спвар! Mu ћемо то сами да расправимо). 

Влада г. ЦветковиЈит . . . (Пл.сскањс и узвици: 
Живео  Цветковић!) . . . ипак верује да и после 
lononiciua  буџета   може   продужити   неку   своју 
нову   политику с већином коју joj je дао Милан 
Стојадиновић. Она  би  хтела да и  данас још  у 
исти   мах обдржи  две  сасвим   супротие   тврдње, 
једну да je Милал Стојадиновић као Претседник 
Владе   био запрека  решењу  Хрватског nirraii.a, a 
другу  да ће г. Милан Стојадиповић као Претсед- 
иик и вођа Ј.Р.З. послужити решењу тога гштања. 
Влада нсма критеријума ни осећања за то, да већ 
CIMO  овразложенЈе  оставке од .3 фебруара значи 
поражавајућу   осуду   политике, за коју je одго- 
ворна   и  ona сама и целокупна Л.Р.З., a не само 

глан   Стојадиновић. Главни opran Л.Р.З. „Само- 
управа"  после доласка Владс г. Цветеовића пише 
да je  .Т.Р.З. „позвана да nsBpiiiin једну велику ми- 
сију",   да  je Ј.Р.З.  један  6д  основних   постулата 
нашег  унутрашњег сређења, да je у cBojie редове 
сврстала више од мплпоп n nn „свесппх" грађана 
Југославије. (Повпцп са деснице и центрума: Тако 

' —  Хоћете ли и ви у n>y да приступите?) Не- 
знам   да  ли ћетеме прпмптп, тога се бојим! Бу- 
дите  мирни и cnoKojnn nn вас ускоро нигде неће 
бити.   Ви знате врло добро да ere свршили своје. 

Другим речима, ЈРЗ би хтела да с лажном ве- 
liimn.M   гласова која joj je под вођством r. Стоја- 
диновића   силом   дата,  или једноставно   уписана 
код  прошлих избрра, да'л»€ води политику Луго- 

славлје под воћством г. Цвсткоппћа и врпш одлу- 
чан утицај у pcinanan.v лржавппх проблема .... 
(Протести na десиици и у ценпруму: Народ joj je 
дао то поверење) ... у првом реду Хрватског пи- 
тања. AKO je ово мишл>ење Владе г. Цветковића, 
онда je то једна огромна заблуда, штетна и ona- 
ena за nam политпчки и држанпп живот. Никакве 
Miicnje пема ЛРЗ, нити ona 1претставл)а какиу на- 
родну n државну потребу. Нико ne може иматн 
ништа против тога да и ЛРЗ сарађује и учествујс 
у во1)ењу државпе политпке . . . (Гласови са дес- 
нице: Охо, важна изјава!) . . . али само са снагом 
коју покаже и добије ла слободппм изборнма no 
nonoM демократском избормом закону са тајппм 
гласап.ем. (Повици из цептрума и са деснице: Нека 
буде! -- И ми то тражимо, и ми смо за то!) Re- 
ттачка пећнна од 11 децембра, пити joj дајс ка- 
ква права, нити претставља п.еиу стварну снагу, 
Њепа je јсдииа миспја да посвршава неопходне 
државне послове и да n.ie. (Један глас са десни- 
це: A ко he онда доћи? Ви, ако добијете већину, 
господо. (Гласопп са деспице: Добили смо je већ 
једном!) I3n врло добро зпате како je та всћина 
добијспа, a ja исто тако! 

Влада г. Цветковића учинила je добро mro je 
из предлога Финансиског закона изоставила неке 
страшне амандмане, којима се г. Стојадиновић, 
опијен влашћу и 'величппом „вође", спремао да 
земл>у гурие у вртлог најтежих сукоба, можда и 
у катастрофу. Нема додуше никакве сумње да би 
иста ова господа с одутсв.-истсм прихватила n 
one амандмане, да je г. Стојадиновић остао на 
власти, алп je сиакако добро што je та опасност 
уклоњена. 

Само mije добро што je у предлогу Финанси- 
ског закона задржап читав низ овлашћења IKO- 
јима се на Владу преноси законодавпа власт. Вла- 
да г. CTOJa;umoBiilia добила je четири пута овлаш- 
Keii>a да допесс политичке законе и зато може 
бити оправдано да се послс оваквог грубог и су- 
ровог гажења примљених обавеза новим овлашће- 
и.ем за тс законе убрза развој догађаја. Сва друга 
овлашћења сличне прнродс сувишна су, непоттреб- 
na и onaena. Мшма сс Парламспту одузима зако- 
подавна власт, a поред тога ова Влада ne може 
доћи nn у прложај да та сшлашћења извриш, ако 
се политички живот у земљи буде правилно раз- 
вијао. 

Већ je у образложењу оставке од 3 фебруара 
речепо да треба прппремитп пут и прпступитп mro 
npe копачпом рсшеп.у Хрватског питаља. 

У Декларацијп 1>ла;и' r. Цнетковића, од 1Г) 
(])сбруара та je мисао опсежинјс изложеиа и из- 
ражепа. Пема никакве сумње да je решеи.е Хрвагг- 
оког nirran.a живопна n хитна потреба државног 
ере1)Ипан>а, која пде иопред enera другог. II прп- 
лике у зсмл.п n догађаји око нас у Европи и у це- 
лом свету тразке безусловно да што npe стварамо 
здраве vcioiic и ocirone потпуиој народној ооли- 
дарноспи. Али се и гу мора попово наглаоити, да 
НИ пиа nelniiia, ни ona Ппродпа скушптипа, nn 
Влада, која je из ње потекла, нису позвани да са 
данашњег сваг положаја решавају Хрнатско nn- 
тање. Он« могу нзвршити само потребпе псопход- 
пс радп.е, да се пароду омогућп да еиојом слобод- 
iro маппфестопапом BOJbOM »забере Нфодну скуп- 
iiirnnv, којп lie у сагласпости са Круиом, присту- 
ппгп решавању осповких државиих питања. 
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Југословенска национална странка je, улазећи 
у избориу сарадкуу с бложом опозиције, нш-ласила 
у складу с мчтшљељем целомупне опозиције, да 
сматра да je решење Хрватсмаг питања првен- 
ствени a битни народни интерес, и да га народ 
oceha као основни битии услов пуие раипопраа- 
наста неапходне за обезбеђење ^дућности др- 
жаве. Ona je у том изоориом споразуму заједно 
с другим групама нарочито подвукла, да постоји 
одлучна воља да сс ггосле избора приступи зајед- 
иичко.м раду, каксЈ би сс у заједници с Крушт ово 
питање решило na задовол.стпо иарода. A већ je 
сам iiaaopim споразум ставно иаи дискусмје са- 
гласност у Гигпгим ириицнпима државе, као што су 
монархија, Династија, народна одбрана, интегри- 
тет граиица, грађансже и иолитичкс слободе и nap- 
ламентарна владавина. M -у свом посебиом саоп- 
iureibv .II1С je истог даиа, кад je проглашеи из- 
борни споразум, истакли, да he настојати и пома- 
гати да се коиачиа консолидација државе убрза и 
доврши mro прс, у првом jie.'u' решењем Хрват- 
СКОГ питаи.а, mro оезусловно и неодложио захте- 
вају највиши ■животии интереси заједиичке и не- 
раздел.иве судПине Срба, Хрвата и Словенаца. 

Сиг\раи сам, да hc страика којој припадам 
остати до краја периа овпј обавези, коју je при- 
мила јавио ирсд народом и за кој\- je отворено 
nm.ia и у изборну бороу. ,111С има своју израђену 
нацисхналну идеологију, свој пропрам и своја наче- 
ла, ona остаје верна својим идеалима Југословен- 
ског јединства. Али она у исто време види, зиа и 
осећа, да су данашња времена необично тешка и 
судбоносна, нарочито за државе Средп.е Европе и 
Балкана, међу њима и за Југославију, н зато верује 
де се и no lu'iiv жртава мора учинити крај унутра- 
тњем равдору и IIOCTHIIII хтпа комсолидација др- 
жаве, peiiien.cM Хрватоког uman.a. ЈНС je дубомо 
свеспа да се namn иародни државки пооблеми мо- 
rv регшаваши само оггаразумом, којп би иа једној 
гтрани обезбедио потпуну праведнос^ социјалну 
једнакост и равноправност за све, a na другој 
страни појачао осећања опште солидарности и 
искрене брире за етварање снажне државне целине, 
Koia je. мислим, једнако потребна свима. Свакако, 
ЈНС nelie nn у ком случају иишта учинити nnm 
[тоигтамоћи mro би могло дејствовати као запреке 
или шетња оствареп.у споразума, за којп се буде 
изразила снага и воља већине народне и који сло- 
бодпо изаорапа Иаролпл cicvmirnnia пппмп у са- 
r.'iacnocni с KpvnoM. .IIIC he пснојпм стаиом према 
опоразуму n раду иа изграђивању тога стгаразума 
остати непоколсбл.пио верна свом схватању, да 
чптавпм спојпм полптичкпм радом мора увек, без 
oeaeipee и без обзиоа na жртве етајатп у служби 
Краља и Јурославије. Сва nama брига и сви namn 
niiiopn Mopaiv iiim за ттл да се младам нашем 
I\pa,'i,\', сииујВеликог Краља Мученика, преда др- 
«ава у Koioi cv већ остваоени сви битни иатери- 
•ални n духовни услови коначног срећивања лп- 
жавних miran.a na задоиол.стио целокУПИОГ иа- 
рода, јер нам ie изнад свега мисао: та je југосло- 
венска држава једнаком меоом и истим правом 
дожавл n Гпба. и Ховата и Словенаца. (Пљескање 
n одобравање на левици). 

Претседник Милан  Симоновић:  Реч  има  na- 
родни посланик г. др. Хамад Ефендић. 

I>r. Hamid Efendić: Gospodo narodni ppslanici, 
dosadašnji  tok  diskusije po predlogu budžeta Mini- 

siarstva   unutrašnjih   poslova   kretao   se   po   jednom 
terenu za koji možemo slobodno reći da je bio čisto 
politički. Dozvolite mi, gospodo, da začas skrenem 
tok   diskusije  na  jedan  drugi  paralelni  kolosek,  na 
kolosek   upravno - politički   i   da   se  osvrnem  sa   par 
reči na jedno pitanje, na jedan problem koji uveliko 
interesuje  veliki  deo  naroda u našoj državi. Mislim 
na   pitanje,   na   problem   funkcionisanja   naših   poli- 
tičkih  samouprava, a  d prvom  redu  naših opština. 

I po prirodi svojih funkcija i po Zakonu o umi- 
trašnjoj upravi i po Zakonu o banskim upravama i 
po   Zakonu   0   Opštinama,   Ministarstvo   unutrašnjih 
poslova   je   ona   ustanova   koja   vrši   kontrolu   nad 
radom    i    funkeionisanjem    naših    političkih   samo- 
uprava,  bilo   neposredno,   bilo  preko   svojih   podre- 
đenih   organa,   preko  kraljevskih   banskih   uprava   i 
sreskih  načelstava. Po  prirodi  svoga zadatka.  Mini- 
starstvo unutrašnjih poslova bilo bi i jeste pozvano, 
da se pobrine da ove naše političke samouprave pra- 
vilno runkciouišu i  da se brine oko uklanjanja svih 
smetnji   koje   koče   pravilan   rad   naših   samouprava 
pa bile te smetnje i finansiske prirode. 

Kod nas, gospodo, na području Bosne i Herce- 
govine, a naročito na području Vrbaske banovine, 
političke samouprave, a naročito negradske opštine, 
ne funkcionišu onako, kako bi trebalo da funkci- 
onišu. i kako je to sam zakonodavac želeo. Ne funk- 
cionišu iz vile razloga, a U prvome redu zbog po- 
manjkanja dovoljnih finansi'skih sredstava. Gospodo, 
na našem području, na području Rosne i Hercego- 
vine, do 1928 godine, nije bilo obligatnih seoskih 
opština. Rila je tu i tamo po koja fakultativna 
opština, ali nikako obavezna. Te godine osnovane 
SU opštine i njima je kasnije Zakonom o opštinama 
propisan delokrug, delokrug koji je dosta veliki i 
širok. Ministarstvo unutrašnjih poslova nije mnogo 
vodilo brigu da li ove naše seoske opštine mogu da 
ispune one zadatke koji su im stavljeni po Zakonu 
0 opštinama. Мпоцо toga po Zakonu o opštinama 
mogu da vrše naše opštine na području kulturnom, 
socijalnom, higijenskom itd., ali od svega toga, ako 
pođete da pogledate naše opštine po selima, nećete 
naći skoro ništa. Ceo rad naših seoskih opština sa- 
stoji se u tome da vrše razne poslove za račun 
države i da u samoupravnom delokrugu vrše samo 
to, da plaćaju pretsednika opštine, beležnika opštine, 
opStmskog pandura i  opštinskog ovrhovoditelja. 

O nekom kulturnom, socijalnom i higijenskom 
radu sa Strane seoskih opština nema skoro nigde ni 
govora. Gdegod dođete u naša sela, čućete žalbe na 
postojanje seoskih opština u ovakvom obliku. Ako 
dođete u dodir sa seljacima kazaće vam: »...Pa ono 
što danas možemo svršiti u našoj opštini, to su nam 
ranije svršavali muktari i knezovi — starešine sela! , 
— A to se sastoji, uglavnom, u tome, da danas seljak 
kod samoupravnog delokruga kod svoje opštine 
isposluje jedino marvenu putnicu. Istina, opštine vrše 
izvesne poslove za račun države, naplaćuju dužne 
takse, dostavljaju razna rešenja, izvršuju izvršne pre- 
sude sreskih načelstava i, što je naročito važno, vrše 
vojni referat za račun Ministarstva vojske i mor- 
narice, 

§ 7\) Zakona o opštinama kaže. da je opština 
dužna saradivati i u drugim mesnim poslovima 
državne uprave prema postojećim propisima i zako- 
nitim naredbama državne vlasti. Zakonom se nn 
poveriti opštinama takvi poslovi, ali treba da je 
jednovremeno  predvideno   i  pokriće  troškova,  koji 
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-u skopčani sa izvršenjem tili poslova. Ti su poslovi 
/areni cpštini, ali se nije postupilo po izričitom 

zakonskom propisu; nije se Ministarstvo unutrašnjih 
poslova pobrinulo za pokriće onih troškova, koji 
nastaju za naše opštine time što moraju vršiti i/.vesne 
poslove   za   račun  države. 

Rekao sam da su opštine kod nas, na području 
gosne i Hercegovine, kasnijeg datuma i da je nji- 
kovo fnnkoionisanje takoreći u znaku detinjstva, 1, 
kao što --se uz dete moraju da brinu roditelji ili sta- 
ratelji, da pomažu da se dete postavi samo na svoje 
noge, ' Inko je, gospodo, po mome dubokome mv- 
renju,   dužna  i   država   da   se  pobrine  za  ove   nove 

move, koje su tek u stvaranju i da im omogući 
ja finansiski mogu da postoje. S tim u vezi, treba 

i napomenem način Finansiranja naših opština. 
Gospodo, mi u našoj državi imamo razne sisteme 

kod naplate opštinskih prireza i dažbina. Dok u Slo- 
veniji imamo slučaj da država ubira opštinske pri- 
reze za račun opština i dostavlja ubrane svote opštini 
na raspoloženje, dotle imamo obrnut slučaj u Sav- 
skoj   banovini   i  u  delovima  Dunavske  banovine:  da 

lim- ubiraju državnu porezu i daju u državnu kasu, 
., kod nas na području Bosne i Hercegovine imamo 
treći slučaj — da radi svako za svoj račun: država 
ubira sebi porezu kako zna, a opština sebi kako zna. 
дко imamo u vidu da period opštinskog odbora, 
opštinske uprave, a naročito pretsednika opštine, 
trajo samo tri godine, onda možete shvatiti da na- 
plata tili opštinskih dažbina ne može biti onakva, 
kakva bi bila da tu naplatu vrše poreske uprave. Tu 
5U razni obziri zbog postojećih izbora. Pretsednici 
opština i opštinske uprave ne žele da se zamere 
OpStinsikim biračima, gleda se kroz. prste, a posledica 
jvega toga je da opštinske blagajne ostaju redovno 
prazne i da imamo u velikom broju opština sluča- 
jeve da ni opštinski beležnici ne primaju platu po 
godinu dana, a o drugim službenicima tla i ne govo- 
rim. Banske uprave svake godine prisiljavaju opšlin- 
.\ic odbore da unose pojedine stavke u svoje bud- 
žete. 

Te se stavke unose i banovina ih odobrava, ali 
redovito te stavke ostaju nerealizovane, a razlog je 
u tome što je kod nas stanovništvo vrlo siromašno. 
Zbog toga se nameće potreba da se za funkcionisanje 
naših opština, u interesu i narodnom i državnom, 
odredi sa strane Ministarstva unutrašnjih poslova 
naročita   subvencija, koja će omogućiti da i kod nas 

tine mogu da rade onako, kako rade u drugim 
krajevima. 

Ali ima još jedna stvar koju treba spomenuti. 
Dok su u krajevima ranije Kraljevine Srbije opštine 
vršile i vrše jedan deo sudovanja u predmetima do 
500 dinara, a to je slučaj i u nekim delovima Dunav- 

i Savske banovine, dotle kod nas svega toga 
opštine nemaju. Sve ono što opštine kod nas mogu 
(ln rade to rade i u drugim krajevima, ali što rade 
u drugim krajevima kod nas ne mogu, jer za to 
nema   zajkonske  mogućnosti. 

I zbog toga mi moramo naročito pozdraviti 
onu   odredbu   u   predstojećem   Finanskkom   zakonu, 

ja   ovlašćuje   Kraljevsku   vladu   da   donese   novelu 
. Zakonu   o opštinama. 

Ja molim gospodna Pretsednika Kraljevske vlade 
da ovome  pitanju posveti naročitu pažnju i da preko 
naročito   određene komisije prostudira pitanje naših 
opština,  i  tako u pretstojećoj noveli donese potrebne , 
odredbe   da i naše opštine mogu funkcionisati kako 

je to poželjno. Po sadašnjem stanju stvari Zakona 
0 gradskim opštinama i po Zakonu 0 opštinama, 
imamo i gradskih (varoških) i seoskih opština sa 
različitim brojem stanovnika. Imamo i varoških op- 
ština sa preko osam do deset hiljada stanovnika, a 
imamo i seoskih opština sa dve hiljade .stanovnika. 
Opštine u selima ne mogu se meriti jednom marom 
kao one u većim varošima, gde je i kulturni i mate- 
rijalni život mnogo razvijeniji, i zato sam mišljenj;: 
da bi Zakon D opštinama trebalo izmeniti, odnosno 
dopuniti ga u tom pravcu da se ustanove tri tipa 
opština,  i  to:  gradskih,  varoških   i  seoskih. 

Tako stoji stvar sa runkcionisanjem naših seo- 
skih opština u Vrbaskoj banovini i u Bosni i Herce- 
govini, a isto i sa t'unkcionisanjem banovinske samo- 
uprave, odnosno Kraljevske banske uprave u Banjoj 
Luci, jer mi emamo samoupravu, već samo samo- 
upravu  Kraljevske  banske  uprave. 

Prilikom osnivanja banovine, država je naredila 
banovini, kao samoupravi, da zaključi zajam kod 
Državne hipotekarne banke za podizanje zgrade za 
smeštaj državnih i banovinskih ureda u Banjoj Luci 
Zajam je iznosio 42 miliona dinara, a bio je zaklju- 
čen pre nekih osam godina, i taj dug danas iznosi 
oko 38 miliona dinara. Godišnji anuitet koji bano- 
vinska uprava i/, svoga budžeta mora da plaća Držav- 
noj hipotekarnoj banci iznosi ЗтШопа i 800 hiljada 
dinara  svake  godine. 

Ja mislim da nije pravo ni pravično da u Banjoj 
Luci državni uredi budu smešteni besplatno u zgradi 
banovine, za koju banovina mora da plaća teške 
kamate, kad to nije slučaj ni u Beogradu ni u 
Zagrebu. 

Zato bi bilo pravično da država preuzme jednu 
tangentu u plaćanju anuiteta, da se sračuna koliko 
pada na državu, a koliko na bansku samoupravu i 
da taj deo država kao tangentu plaća Državnoj hipo- 
tekarnoj banci. Time bi se omogućilo da banovina 
može onaj deo novca, koji plaća Državnoj hipote- 
karnoj  banci, upotrebiti  na   druge  svrhe. 

Kada je govor o kontroli samoupravnog života 
kod nas, ne mogu, a da ne spomenem naročito 
upravno odeljenje kod Kraljevske banske uprave u 
Banjoj Luci, koje vrši svoju funkciju na jedan način, 
za koji se ne može reći da odgovara opštim potre- 
bama. 

Ja molim gospodina Pretsednika Kraljevske 
vlade i Ministra unutrašnjih poslova da naročitu 
brigu posveti personalu u upravnom odeljenju Kra- 
ljevske banske uprave u Banjoj Luci, kako bi se 
tamo stvari pravilno i U skladu sa zakonom bolje 
odvajale. 

Kada su posle 6 januara na čelu naših opštinskih 
uprava imenovane nenarodne opštinske uprave, te 
uprave, gospodo, zaključivale su velike zajmove, ne 
ispitujući korisnost i rentabilnost onoga u što su te 
zajmove ulagali, i tako se desilo da je veliki deo na- 
ših varoških opština prezadužen i da ne može da 
odgovori svojim obavezama. Ovakvo stanje pret- 
stavlja Opština bosansko-dubička, u kojoj je nena- 
rodna opštinska uprava pre nekih osam godina zaklju- 
čila zajam od dva i po miliona dinara za klaonicu i 
još neke druge luksuzne ustanove. Na račun ovoga 
zajma otplaćeno je privatnim bankama do sada pre- 
ko milion i po dinara, a još uvek saldo iznosi skoro 
5 i po miliona dinara. Banka je zatražila ovih dana 
prodaju imanja, koje je procenjeno na dva miliona 
dinara, tako da će opština i dalje, kad joj se proda 
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ceo imetak, ostali dužna preko (iva miliona dinara, 
mada je otplatila do sad na račun svoga dugovanja 
preko milion i po dinara. 

S tim u vezi nameće se pitanje razdužehja va- 
roških opština na jedan način kako su naši zemljo- 
radnici razduženi, 

U interesu je i narodnom i državnom tla .se ove 
opštine postave na vlastite noge, da se i/.vuku iz fi- 
nansiskih neprilika i da mogu da izvrše one zadaće, 
koje SU im zakon i priroda njihovih funkcija po- 
stavili. 

Verujući da će Kraljevska vlada, naročito naš 
Gospodin Pretsednik Kraljevske vlade i .Ministar unu- 
trašnjih poslova g. Cvetković o ovome povesti raču- 
na i doneti rešenja, koja će zadovoljiti opravdane 
potrebe i zahteve, izjavljujem da glasam za budžet. 
(Burno pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Претседник Милан CIIMOHOBIIII: Има реч ва- 
родни послаипк lipanKO Апрамовпк 

Бранко Аврамовић: Гооподо народаи посла- 
ници, пред иама je буџет Мпипстарства унутраш- 
њих дела, буџет onora Миппстарстна које држи 
ред и поредак и јавну беабедност, другим речима 
које чува државу изнутра. Чули смо експозе и го- 
нор господнна Претседника Краљевске владе м 
Министра унутрацгњих дела који je био врло зна- 
'iajan. To je управо друга декларација његове Вла- 
де или додатак Декларацији. 

Господо народни посланпцп, сви смо im све- 
cmi да прилике у земљи захтевају сарадњу свих 
делова нашег народа са државом. Ради ее o спо- 
разуму са Хрватима. Пре би се могло рећи да се 
ради o сарадњи Хрвата са државом, o њихрвом 
учешћу у jaiuio.M животу државе у правом смислу. 
Партиски споразум између Хрвата и неколико ср- 
бијанских партиских фракција... (Душаи Браико- 
вић: Ради се o народном спбразуму a ne o партн- 
ском споразуму!) Партиски спораЗу*! између Хр- 
вата n неколико србијанских партиских фракција 
формално iiocrojn, a.ni то није тај споразум који 
je потребан Југославији и који решава унутрашње 
проблеме. Џародна радикална странка, многоза- 
служна странка за Краљевину Југославију, имала 
je у прошлости већ са браћом Хрватима за време 
живота иаших великана Пашића и Ради^а једаи 
такав државотворни споразум. Изгледало je да ће 
новостворена странка одиосио заједница између 
Радикала, Словенске људске странке и Југословен- 
ске иуслиманске странке моћи да начини један crio- 
разум са Хрватима, no коме би Хрвати прншли са- 
радњи са државом и учествовали у Јавном животу 
Краљевине Југославије. Нећу да улазим у разлоге, 
односно узроке, зашто се до сад није постигло да 
дође до тог жељеног споразума, Мишљења су по- 
.U'.i.eiia, ко jo k-piii!, mro до тога споразума није 
дошло. Влада r. Цветовића има raj задатак да 
се постигне споразум са Хрватима, односно да Хр- 
вати ггочну јавно учествовати v животу Краље- 
mine Југославије. 

Ja сам уверен да he г. Претседник владе Дра- 
riinia UBCTKOBHII, потпоМогнут од пленума клуба 
Југословенске радикалне заједнице и целе странке, 
успети да са Хрватима начини raj многожељени 
братски споразум. Mu смо спремии и на жртве, 
али држава и cnara ii.eua морају се чувати.^Желнмо 
да у том споразуму Југославију видимо целу и 
иоћну у којој he цветати народно благостање. Го- 
сподо народни посланици, Пр.етседник Краљевске 

владе г. Цветконп11 je пореклом из one странке 
која je стварала ову државу, у њо\ није добио по- 
ложај наследством него својим личним радом и 
партиском каријером одоздо. Верујем у њега и 
његову споообност и желим му успеха из свег срца. 

Господо народни посланици, данас смо ми no- 
сле уводне речи, односио после експозеа г. Прет- 
седника Краљевоке владе чули разне говорнике и 
са левице и са деснице. Између осталог потребно 
je овде парочито нагласити то да Министар- 
ство унутрашњих послова треба будно да чува 
јавну безбедност у нашој землт. Господин Прет- 
седник Краљевске владе нзволео je рећи да се ко- 
мунизам у nainoj земљи камуфлира и да се скрива 
\- разним облицима и разним групама. 

Господо народни посланици, комунистичка 
партија јавно у нашој земљи ne постоји, али ona 
се спретно увукла свуда n na сва места, нарочито 
успешно комунизам делује у опозиционим стран- 
кама. У опозиционим странкама њима врло згодно 
дође да се сакрив.ају, јер опозиција много пара- 
дира n разговара n говори o народним слободама, 
u тако комунистима врло згодно дође да и omi 
учествују у ширењу тих народних слобода. (Душаи 
Бранковић: Који су то комунисти у нашој стран- 
IUI'O Драги мој пријател.у, код тебе у странци 
којој ти прнпадаш има један човек који се зове 
Драгољуб Јовановић. 11a послетку да ja тебе за- 
питам, пошто твоја странка често чепрка у наше 
партијске односе ко претставља земљорадннчку 
странку? Да ли Јовап Јовановић, да ли Др. Драго- 
љуб .loBanoBHli или г. Boja Ђорђевић (Душан Брач- 
KOBiih: Шта се то тебе тиче! Kojoj партији ти прп- 
падаш, јер си до јуче био члан партије Петра 
Живковића, до недавног времена др. Милана Сто- 
јадиновића a данас Драгише Цветковнћа?). Шта се 
то тебе такође тиче. Мени je вођа Југославија, a 
програм унутарисгички југословенски програм. 

Господо пародни прсланици, разне сељачке за- 
штите које су се појавиле за време избора, то су 
врло штетна акција која угрожава јаван ред ,и 
поредак у нашој земљи и Мипистар унутрашњпх 
послова у питересу јавнога реда и поретка треба 
да настане да искорени нелегалне и илегалне ор- 
ганизације у нашој земл>и ria ма којој странци ono 
припадале. 

Господо народни посланици, Југословенска ра- 
дикалца заједница, ona странка којој ja припадам, 
ona помаже Крал.евску владу господина Драгише 
Циетковића. To je ona страпка која жели целину 
n недељивост Краљевине Југославије. Што се тиче 
извесних програмских и статутарних промена, у 
сваком случају у једној странци може бити приго- 
вора o статутарним променаиа, али најважнија n 
ona најглавнија и рсновна тачка програма то je 
чуиањс народпог и државног јединства. 11, госп< 
народни посланици, ja ca своје črpane, као члан те 
странке, поздрављам акцију Краљевске владе к 
иде затим да се створи споразум са браћом Хрва- 
гп.ма, a.in да raj споразум буде такав да сачува 
народно државно јединство. 

Господо народни послапнцп, наш државни, 
јавни и полптпчки живот у току ових 20 годлиа 
доживљавао je много промена. A те промене де- 
шавале су се често пута, и може се, pehu готово 
увек, no потреби саме државе. Народпа радикална 
странка, која je, фундаментална странка, била je, 
скоро у свима тим режимима, она je много за- 
служна за стварање ове наше државе. Taj прог; 
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one Народнс радикплне странке, on je скоро у це- 
лости ушао у програм Југословенскс радикалие 
заједнице, и ми, који смо раније припадали Ha- 
1)(>Д|НОЈ радикалној странци, чланови смо и ове 
iranie садашње странке Југословеноке радикалне 
заједнице. Нама je потпуно чиста и мирна савест, 
(Душзч BpauKoiuih: A Божа Максимовић?) Драги 
мој пријатељу, и Божа Максииовић je припадаб 
I (ародној раднкалиој страпцн, и Божа Максимо- 
иић je човек који he данас-сутрги бити потребан 
нашој  држави. 

Господо народни посланици, nama страика 
сматра да lie своју задаћу и своју улогу п код 
овога прављења спорлзума са браћом Хрватима 
са успехом свршити. Разуме се да he у томе eno- 
разумевању добро доћи све народне снаге које 
желе да се' raj споразум у духу јединства и да се 
v чуху снажења наше државе темел.но спроведе 
",i верујем да he нам добро доћи и све странке icoje 
буду то захтевале и тражиле и буду пришле томе 
споразуму (Душаи Бранковић упада Уоворнику у 
оеч) Драги мој Душаие, пи земљорааници којих 
има данас девет, изабрани сте махом гласовима 

■[ругих странака, између осталих и nam Тупања- 
нин изабран je гласовима Мачековим, и ти, 
шраги пријатељу, такођс си изабрам Мачековим 
гласовима, и ваш претседннк странке, г. Јоца Јо- 
иановић je нзабрап у Тополи радикалским гла- 
совима). 

Господо народни посланици, изјављујвм да 
hv, пошто имам пуно riOBcpeibe у Краљевску вла- 
■IV и у Претседника Краљевске владе госпсвдина 
'Мииистра уиутраши.и.х послова глзсат« за овај бу- 
иет.  (Плзескан.е у центруму и на десиици). 

Погпрегссдипк Алодзнј Михелчич; Реч има на- 
родни послапик г. AhnM Попови!!. 

Аћим Поповић: Госгаодо иародии послашци, 
узимам рсч o ресору Министарства унутрашњих 
аослова не ради критике буџетског нити политич- 
ког дела поменутог Мннистарства, Beh да укажем 
и упозорим на фактнчност сполЈне службе Мини- 
старства унутрашњих послова и Министарства 
гра1)евина. 

Прсма закону o устројству Министарспии гра- 
ђевина и његове сполЈне службе, техничка одел.еи.а 
банских управа и технички одељци при среским 
начелствима јесу установе спољне службе Minm- 
старства. УстаиовлЈаваљс тсхличких одељака при 
среским иачелствима базир^ се на § 51 Закона o 
баиској управи, према коме се за техпичку слу- 
жбу устаиовљавају при срескнм начелствима тех- 
нички одељци, чија седишта и територнјална иад- 
лежност одређују епоразумно Министри грађеви- 
на 'И унутрашН)ИХ послова. По пропису S 51 За- 
кона o банској управи, ови одељци, сваки na сво- 
joj територији, имају да врше послове из области 
pe'copa Министарства грађевина окладно са про- 
писима §§ 28 и 29 Закона o унутрашњој управи, 
a потчип.еии су како среском начелипку «8 чијем 
подручју пм je одређеио седиште, тако и среском 
иачелнику на чијем подручју обавл.ају коикретан 
посао. Из §§ 28 и 29 Закона o уиутрашњој управи 
иа који сепозива § 51 Закона o (пштптма бан- 
ске управе, следује: да су технички одел.ци од- 
носно технички рефсрснти и opranu среских на- 
челника, као старешине опште управне власти I 
степсна, да не сачињавају посебна надлештва и да 

свој рад обављају no упутствима среског начел- 
IIHKSI, т.ј. да своју функцију врше у саставу сре- 
ских начелсгва a под 11)егови.м старешинством. I la 
основу  наведемих законских прописа установлЈе- 
но je  na државној   територијп   око   70   техппч- 
кпх идел.ака, што чиии просечнр no један одељак 
на пет срезова. Међутим, наведени законскп про- 
писи no којима би ови одељци имали да функцио- 
нишу у еаставу ервских начелстава   a под старе- 
шинством   срескнх   начелника   нису се до даиас 
могли да уведу стриктно у живот, јер су се суко- 
билн са етварношћу н потребама несметанога рада 
ових установа.   Техиички   одслјЦи нису у ствари 
изнова обрааоване установе, peh су настали ripe- 
ображајем из дотадањнх техничких секција који- 
ма су претходили грађевипски одел.цн при окруж- 
ним начелствима. Према томе, континуитет у раду 
техничких одељака наслеђен je од установа којесу 
претходиле образовању одел>ака, но обим рада у 
времену   од   образовања   грађевинских   одељ&к i 
npir окружппм  пачелствима до образовања сада- 
n.их технпчкпх одељака зпатно се проширио. Док 
су некадашп.и грађевински одељци имали у своме 
делокругу рада пројектовање, изградњу и одржа- 
вап>е државних путева и грађевлна, и само фор- 
мални надзор над пројектовањем, израдом и одржа- 
вањем окружннх, среских и општшских гра!ђеви- 
na, дотле садаи.и техпнчки оделЈЦИ пмају v ČBOMS 
делокругу рада: пројеотовање, грађење и одржа- 
вап.е  државннх и  башовинских  путева;  пројекто- 
вање, фа^ење и одржавање државннх и бановпм- 
скнх зграда и пројектовање и ладзор na грађеЛЈ.у 
школскнх зграда,   пројектовање,   гра1)ење n над- 
зор   пад   изво1)ењем   хидротехпичкпх   фађевина, 
употребу 'народне  спаге на  бановинским  путеви- 
ма, примену   Закона o искаришћавању   водених 
снага и грађевижжих закона; све послове no За- 
кону o државним n недржавним путевима и уред- 
бама донегим на основу тих закона; «адарр над 
иројектоиап.см и израдом општинских грађевина. 
Да би се имала пуннја претстава o обиму рада ci- 
дањих техипчких одељака довол^ио je напоменути 
да они врше послове које су рапије обављале три 
техничке установе:  гр^)евинске, оносио техничке 
секције,   хндротехипчкп   одељци   и   грађевлнска 
одел>ења бивших обласних самоуправа. Панесамо 
да се у времену од образовања грађевинских оде- 
љака до установљења садаи.их техничких одеља- 
Kai nosehao обим рада n падлежиост, Beh су сада- 
n.n   техппчкп   одељци  и тернторијално   већи   ОД 
некадашњих   грађевинских секција. Речено je иа- 
пред, да се територијална надлежност техничких 
одељака  простире   просечпо  иа   пет   срезова  док 
je у време nocTojan.ai гра1)евинских одељака при 
окружним начелствима било мало округа који ej 
нмали no пет или више; срезова, a сад, међутим, 
има доста тсхничких одељака који имају no 6, 7, 
8, na ii Biime срезова у својој терпторпјашој над- 
лежности  установа спољне службе Министарсгва 
грађевина.   Образовашс   техничких   идељака  no- 
вукло je собом као пеизбежпу последицу повећа- 
n.e особља у тим установама тако, да пма одеља- 
ка који пмају no 90 службенпка државпнх и ба- 
новинсмих, pa4yHajyhH ту и путаре. 

Ha челу некадашљих гра1)евинских односпо 
техппчких секцпја стајао je као шеф најстарији 
инжењер. To je бнло слецијално пстакнуто у чл, 
12 Уредбе o усгројству Мпппстарства гра^евппл 
од 10 децембра 1920 године; тај шеф био je оД- 
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говоран за све послове у његовој секцији. Истим 
члаиом Уредбе наглашена je потчишеност секције 
тадашњим гјрађевинским дирекцијама као и потчи- 
њеност оаих Мипистарстпу. Уредбом o устројству 
Миинстарства грађевина од 10 децембра 1920 го- 
дине, као и доцпнјом Урсдбом Мииистарства гра- 
^сви.на био je устаповљел ред у одиоспма сиољно 
службе AliiHiicrapiCTBa, тако да je пста пред доно- 
шење Закона o банској управи у тадањем свом 
обиму беспрекорно функциинисала. 

Господо иародпи посланнцн, образоваи.см 
техничких одељака no § 51 Закона o банској упра- 
ви настала je у раду спољне службе Министарства 
грађевина извесна пометња, na би вероватно до- 
шло IH до већих поремећаја да ранији односи у 
спољној служби Министарства иису својом традИ" 
цијом дејствовали против псреда. Тако: no слову 
члана 29 Закона o унутрашљој управи требало je 
одсљке утопити у састав среског начелства алн то 
се ни до данас није могло потпуно консеквентно 
извссти, јер je пемогућс да једна установа, која no 
свом територијалном обиму и делокругу рада 
чини једно надлештво у правом смнслу речи, ула- 
зи у састав начелства среза, чија се надлежност 
протеже само на дотични срез. lio чл. 29 Закопа 
o унутрашшој управи, старешпиа оделжа je сре- 
ски начелннк од кога стручни рефсрент прима 
упуства за рад. Mcl)yTiiM, срески начелници до да- 
нас нису испољилн никакву нарочиту нницијативу 
у руково!)ењу техничких оделЈака, na будући са- 
свим апсорбовапи својом дужнош11у управпе вла- 
стн ne исполЈавају чак пи нарочитп интерсс у раду 
потчињепнх им одељака. По § 51 Закона o банској 
управи установљавају се техинчки одељци a члап 
29 Закона o унутрашњој упрааи 11редви1)а стручне 
реферепте као oprane среског пачелника. Међутим, 
UH једним peineibeM од образовања одељака до 
данас ппсу именовани ти стручпн, у овом случају 
техпичкн, рефереити, пити пак стручне старешине 
техпичког одељка, тако да су техпички одел.цп 
при љиховом стварању билн обезглавлЈени, јер 
дотадаљи шсфови секција нису имали никаквог 
закопског ослонца да у ново устаповЛ)еним одеЛ)- 
цима задрже enoj раинји сгарешипски положај a 
фуикциописање једне опакве устапове без струч- 
ног старешине пемогуће je замислити. 'Исто тако, 
у Закопу o банској управи није уочл^иво истакну- 
та потчињеност техничког оделжа техничким 
одељцнма банских управа. Међутим, технички 
одслјЦи своју службу фактички врше под непо- 
средним надзором и под директивама својпх тех- 
ничких одељења при банским управама. 

Атрибут сгарешинстиа срсскпх пачелпика у 
гехничким одељцима имао би се издвојитп у свим 
важнијим функцијама ових усгаиова, na свакако и 
v рашодели кредита и наредбодавства. По одо- 
брељу буџета, неке банске управе делегирају тех- 
пички.м одељцима кредите no материјалним рас- 
ходима за целу буџетску годину, a одељци с об- 
зиром na вишну делегираиих им Есредита чине 
распоред истих, односно састављају програм радо- 
ва у тој буџетској периоди. Поступајујж стриктно 
no закону овај бп се nocao имао обавл^атп спора- 
зумно са спим феоким начелиицима na територијн 
дотичног одељка. Међутим, поставља се питање: 
да лп je практичпо могуће постићи спорааумио 
правилну расподелу кредита no срезовпма; да ли 
he појсдппи срсскп начелници бити у стању да об- 

јективио уоче к оцепе потребе другпх срезова све 
и када би те потребе познавалн и имали могућно- 
сти да их упознају, и да такним потребама даду 
првенство пред потребама сиога срсза, и иа који 
начин обаоита истовремвно vo спаразумеван»е иа 
гериторији јвдног одељка који има впр. 8 срезова. 

Сличие тешкоће иијавл.ујуј се и у погледу на- 
редбодавства. Доследно закопским наређењу, да je 
за пзвесан nocao, који одељак обавл>а, падлежан 
cpecKii иачелник на чијој се гериторији raj uocao 
извршује, ова би се надлежпист пмала у првом 

л\ да маиифестује у наредбодавству за 
иоплате по том иослу. Међутиии, да ли je прак- 
пично n изводл.иио, п no интересе и експедитив- 
носг службе кирисно, да један одел>ак који ипр. 
има 8 среаова за своје кредите има 8 наредбо- 
давца? И како поступити у овом случају где се, 
нпр. врши набавка материјала или оправка на јед- 
ном нугу који на подручју одељка пролази кроа 
два или Biimo срезова, где се посао третира као 
целииа, јср би његскво др1обл>ен>е на мање деонице 
било пеумеспо n нерацпонално? 

Ih* § 3 i Закона o чиновницима старешина пад- 
лештава дужан je у току године припремити no- 
датке за оцену службеника. Да ли je у могућности 
срески начелник, као старешипа опште управе и 
јс-дии!! закоиски старешина тсхшписих одељака, 
припремити податк« за бцену техиичких службе- 
нша пратећи рад у гоку родине сваког појединог 
службеника, кад апсорбован улравном службом on 
није у стаи.у да диригује и прати рад и техничког 
одељка као целине. 

Изложене гешкоће захтевале су да се закон- 
ске одредбе o образовању техничких одељака до- 
веду у склад са стварношћу и у гом правцу преду- 
зпмале су иницпјативе бапске управе, свака no сви.м 
нахођењу, тако да je статус ових устапова у noje- 
днпим баповипама различиг. У главпом, пак, у да- 
ном момспту статус овпх устаиова je каи у само- 
сталних установа; да исгима руководе стручпе ста- 
решине, шесјзови техничких одељака, који су у 
неким баиовинама наредбодавци другога степепа, 
ДЗ je иеза и потчии.еиосг техинчких одељака сре- 
ским начелницима umne форималног пего стварпог 
карактсра и да своје пословање omi одељци 
стварно врше no упуствима и директивама над- 
лежних техничких одел>ења банских управа т.ј. 
oprana опште управне власти другога степена. 

Из наведеног видимо, да се законски прописи 
који се односе на поступање и рад техничких оде- 
:.ака при среским начелсгвпма пису моглп npime- 
нити n довести у склад са условима експедитивног 
рада ових установа no законским прописима, јер; 

а) no чл. 28 Закона o унутрашњој управи 
гехнички одељци не сачињавају посебна надле- 
штва, алп omi се стварно данас као таква у неко- 
лико третирају; 

б) чл. 28 Закона o унутрашњој управи при- 
зпаје само једног старешину ових установа, a ro 
je ореског начелвшка, док дефакто na челу ових 
установа стоји данас шеф техничког одељка који 
одговорно води послове ових установа са одређе- 
m IM му особљем; 

в) шеф техничког одељка у некнм банови- 
пама je n наредбодавац другог степена и тиме му 
je нормално признат атрибут старвшинства, јер 
чл. 57 Закона o државном рачуноводству јасно од- 
ређује да су наредбодавци старешине падлештва. 
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г) no чл. 28 Закона o унутрашњој управи 
гсчиички одељци би имлли да раде no упутствима 
својих срсских начелстава док стпарно упутства и 
директиве за свој рад примају једино од својих 
техничких одељака банских управа. Постојање 
тсхничких одељака иа бази § 51. Закона o банској 
управи и прописима чл. 28 и 29 Закона o унутра- 
шНуО] управи нмало би смисла само у том случају 
ако би сваки срез имао свој техкички одељак. 

Полазе11И од факта да технички оделлш као 
такви према овоме обиму рада и територијалној 
надлежности претстављају надлежност у IIVHOM 
смислу речи, сматрам да би ове установе на основу 
ове стварности трсбпло реорганизовати на иовој 
законској основи. При извоћењу ове реорганиза- 
ције техничких одел^ака на законској основн, било 
би пожељно да се усвоје следећи принципи: 

а) Да сс садањи технички одељци при сре- 
ским начелствима излуче из састава среских на- 
челствп и потчии.гпости rpccicim начелнииима, 
образујући нову установу спољне службе Мини- 
старстгЈа грађевина, којој би на челу стајао одго- 
ворни шеф инжињер a који би у спом раду био 
иепосредно потчињен техничкам бделЈењу банске 
управе a преко овог банској управи као општс- 
управној власти другог степена. 

б) Да се надлежност ових установа креће у 
делокругу рпда техничког одељења банских упра- 
ва прописаног у § ■IO Закона n банској управи, 

Реорганнзацијом тсхппчких одељака на на- 
прел наведеним принципима отстраниле би се тс- 
шкоће с којим се овс установе боре у свом раду 
a o који.ма je напред говорено тако, да би уређење 
ове спол>не службе Министарства грађевина по на- 
веденим принципима било корисно no службу и 
било у њеном интересу. 

Измена назива овнх установа следовала би као 
логична последица издвајање одељака из сасгава 
среских начелстава јер салаи.и назив техничких 
одељанЈа не преставља пи функцију ни територи- 
јалну надлежносг тих установа. Назив техничких 
одељака пс приказује довољно јасну улогу опих 
установа пошто pe\i „технички" има врло широку 
примену у o тој терминологији. Зато je потребно 
ia сс нове установе назову: „окружне грађевинске 
секције" ,јер hc сс тиме обухватити рал у свима 
срезовима na које се простире данашњи техиички 
одељак. 

Сматрам да je потребно овс измепс којс 
износим извршити v договору H кординацији са 
Министарством грађевина и Министарством упу- 
трашн»их дела. 

Имајући пуно поверење у данашњу Краљевску 
н [аду да '"' лрихватити one моје добронамерне 
примедбе, изјављујем да hy гласата за буџет Ми- 
нистарства унутрашњих послова. 

Ja молим господина Министра унутрашших 
гтослова, да ово г^итање које сам покренуо узме 
v mro скорије расматрање, да би се дошло до 
правилног решења ове врло важне нпституције. 

Имајући пуно новереи.с у Краљевску Владу. 
изјавл>ујем да hy гласати за овај буџет. (Пл>еска- 
II>C и  одобравање na десници и у цсптруму). 

Потпретседник Алојзиј Михелчич: Рсч има »a- 
родни  посланик г. Абдулах Ибрахимпашић, 

Abdulali Ibrahimpašlć: Gospodo narodni posla- 
nici, često puta u javnosti i u ovom Domu čule su se 
reči  Srbi, Hrvati, Slovenci i muslimani. Gospodo na- 

rodni poslanici, to što se govori „i muslimani", to se 
tendenciozno govori, jer se odnosi specijalno na nas 
bosanske muslimane. Jedan ekspert za Hrvatsko pi- 
tanje u Savskoj banovini kad je govorio o spora/u- 
mu, rekao je: — A ko će da zastupa muslimane? - 
misleći da su muslimani narodne manjine ili tome 
slično. A jedan drug nazvao nas je Turcima. 

Gospodo, ja držim da je to velika nepravda za 
nas bosanske muslimane. Mi se ne bi ljutili da smo 
možda Turci, jer su Turci danas prva nacija u Evropi, 
a i u Aziji, ako hoćete. Ali mi bosanski muslimani, mi 
smo Sloveni, najčišća slovenska krv teće u našim ži- 
lama (Pljeskanje u celoj dvorani). 

Gospodo narodni poslanici, najčišća slavenska 
krv teče baš u žilama bosanskih muslimana. To je 
istoriski fakt, to je činjenica. Mi nećemo i ne mo- 
žemo biti narodne manjine niti hoćemo da se nazi- 
vamo muslimanima u tome smislu. Mi bosanski mu- 
slimani ili smo Hrvati ili Srbi. Pod rečju Srbi misli se 
da je гго stanovništva, bar kod nas ti Rosni; kad se 
kaže da je Srbin, misli se na pravoslavca, a kad se 
kaže da je Hrvat, misli se da je katolik'. To međutim 
kod nas nije niti mi to hoćemo. Kao što rekoh, Isto- 
riska je činjenica da u žilama bosanskih muslimana' 
teče najčistija slavenska krv, jer dok su se i Srbi 
pravoslavne vere i Hrvati katoličke vere ukrštali sa 
ostalim narodima, dotle je bila sramota da se musli- 
mani ukrštaju ma sa kime, a najmanje sa najbližim 
bratom po veri Turcima. Bila je sramota udati svoju 
kćer ili sestru za Turčina. To je istoriska činjenica i 
to se ne može negirati. 

To sam hteo samo da pomenem, jer se je u ovo- 
me Domu govorilo tendenciozno o nekim muslima- 
nima kao posebnom narodu. (Života Milanović: Ili 
Srbin, ili Hrvat!) Hrvat ili Srbin, svejedno. Naši se- 
ljaci neće reći ni Srbin ni Hrvat, ali njegova nacija 
sastoji se u njegovom čistom jeziku, u čisto narod- 
nim i slavenskim običajima. U tome je nacija bo- 
sanskih muslimana. 

Gospodo narodni poslanici, celokupni budžet za 
našu privredu je preveliki. Ja mislim da ovaj budžet 
odviše odiše hegemonijom. Istina, ova Vlada izgo- 
vara se kako nije imala kad da ga prouči, da je to 
tuđe. da to nije njeno. 

Ja mislim, gospodo narodni poslanici, da je tre- 
balo ne donositi budžet nego budžetske dvanaestine, 
a za to vreme izraditi budžet u duhu narodnoga spo- 
razuma, da braća Hrvati osete da se to radi tako reći 
na terenu da se dođe do narodno? sporazuma. Ja 
mislim da nam ne hi ništa smetalo da imamo dvana- 
estine od aprila do iuna, a posle toga budžet od ju'a 
za devet meseci, u kome bi se očitovala dobra volja 
za narodni sporazum. 

Gospodo narodni poslanici, u pripremi radova za 
sporazum treba da dođe pored političkih zakona i 
Zakon o opštinama, specijalno zakon o gradskim 
opštinama. Već 11 godina ima kako nepozvani ljudi 
vrši ja ju po gradskim opštinama i rade šta hoće tako 
da se narod već pita: pa koga ti ljudi pretstavljaju? 
Ja sam bihaćki narodni poslanik i tamo je kod mene 
bio slučaj da je imenovan za pretsednika gradske 
opit ine jedan čovek potpuno nepismen. Dotični je 
dao ostavku i rekao da neće biti pretsednik. Ali da 
vidite dokle ide ta partiska zaslepljenost. Ona ide. 
dotle da mi imamo U gradskim opštinama, koje imaju 
milionskih rashoda i prihoda, nepismene ljude. Ovaj 
je čovek, koga sam spomenuo, bio pošten i rekao da 
пс'može i neće biti pretsednik, ali je zato poslao svoga 
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sina po onoj narodnoj: kad neće otac, hoće sin. 11 je 
godina, gospodo, kako se po tim opštinama vrši ja 
i radi šla se hoće. Bihaćka gradska opStina imala je 
2500 glasača i u toj Bihaćkoj gradskoj opStini čitavo 
gradske veće na dan i/bora 11 decembra 1938 go- 
dine dobilo je 181 glas. Tu je bilo 150 ljudi koji su 
zavisili od veća i ja vas onda pitam, gospodo, koga ti 
ljudi pretstavljaju? Ja mogu samo da vara kažem da 
se samo zbog toga i vrše opasne krade i da vlada 
korupcija. Na moju jedim prijavu Banska uprava i 
Finansiska direkcija kaznile su jednoga većnlka koji 
je prikradao opStinu u prihodu za 76.000 dinara. Bilo 
je slučajeva da su kod predsednika opštine i većnika 
nalazili neocarinjenu kafu. Tu skoro trebao je biti 
uhvaćen jedan pretsednik opštine kako je kupio pel 
džaka neocarinjene kale. A toga ima mnogo i ta kafa 
dolazi preko Like iz Italije. Politički su i carinski 
organi, međutim, i na tom i na drugim mestima to 
kriumčaieiije uhvatili. 

Gospodo, mi se isto tako ne možemo pohvaliti 
sa upravnim činovništvom. Tu su izgleda Srbijanci 
specijalisti za Upravne činovnike. Tako Izgleda. To 
se najbolje vidi i/, toga što ima oko 300 sreskih na- 
čelnika Srbi lanac,i, ги') Hrvata i 25 Slovenaca, (čuje 
se: A koliko muslimana?) muslimana ima samo 4 na 
dva miliona muslimana. Vidite, gospodo i tu treba 
da se postavi jedan ključ. Gospodo, ovi pretstavnici 
upravnog aparata većinom su nepismeni ljudi, sa dva 
do tri razreda srednje, a kad je čovćk nepismen i za- 
uzima meSto sreskoga načelnika onda je sasvim ra- 
zumljiva stvar da mora biti korupcionaša i sve što 
režim od njega traži mora bili ispunjeno. 

U Srezu bihaćkom zadnje dve г tri godine pašuje, 
gospodo, jedan sreski načelnik, kojega je moj drug 
pop Subotić ha teške muke i jade krenuo iz BOS. Gra- 
diške, optužio ga za dva ili tri zlodela. 1 mesto da taj 
reski načelnik dođe barem pod disciplinsku istragu. 

Ili uopšte u zatvor, on (lobija odlikovanje Sv. Save IV 
-tepena i daju mu, u mesto Bos. Gradiške, Bihać! 
Dakle vidite, čemu to vodi i kuda je to pošlo! 

On je korumpirao sVe seoske opštine. Od pret- 
sedništva seoskih opština napravio je svoje ekspozi- 
ture, ljude Svoga poverenja, i tako se došlo u jedno 
nemoguće -tanje da nijedna seoska opština; i ako je 
budžetska godina na izmaku, nema odobren budžet 

a prošlu 'rodinu. U jednoj opštini hteli su se zbog 
toga iskrviti. 

PO Starom budžetu koji nije odobren bio je raz- 
rez 10% na državu: porez. Ali tako se htelo, valjda, 
g. pretsedntku opštine, i on je počeo naplaćivati 60%, 
ali seljaci nisu dali i zamalo se nisu iskrvili. I da ja 
nisam baš došao i da nisam intervenisao i to obusta- 
vio, bilo bi krvi do kolena. (Glasovi sa desnice: Ko je 
pretsednk opštine? Je li Srbijanac?) To su naši ljudi, 
samo su to režimski ljudi. 

Gospodo narodni poslanici, ja sam prošle godine 
isposlovao za neke škole u nekim selima izvesni kre- 
dit. Te kredite- razume se rasporedio sam tamo gde 
treba da se postave te škole. Međutim, neki protsed- 
nik ii zajednici sa sreskim načelnikom pokrenuo je 
akciju da jednom selu, gde ima 200 domova, ne da 
•kolu. Išlo je to tako daleko da se nije htelo izaći na 
lice mesta i pored svih intervencija, da sreski načelnik 
i komisija pogledaju to mesto. Ja sam tražio od sre- 
skeg načelnika i, kako je bilo stalo za kredit rekao 
sam da ĆU dati par stotina dinara, samo neka izidu 
na lice mesta. I tako je, hoćeš, nećeš, sreski načelnik 
U neelelju 5 o. ш. izišao na teren. ЛП, znate, gospodo 

šta se dogodilo? Dogodilo se to da je sreski načelnik 
preko svoga načelnika te opštine tamo zamutio i za- 
vadio seljake tako da jedni hoće školu ovde, a drugi 
onde, tako da je došlo do krvi. Pobili se žandanni I 
okupljeni seljaci. Poginuo je tom prilikom Halil Ke- 
čanpvić, a ranjeni su: Ibro Dedić i Maša Kečanović, a 
teško je ranjen podnarednik Ibro Fajić, dok su dru- 
gog žandarma seljaci razoružali. I tako <t stvorilo 
jedno veliko zlo opet pomoću sreskog načelnika, koj' 
je jedan konipcionaš i intrigant. 

Gospodine Ministre unutrašnjih poslova, treba 
da povučete ovog sreskog načelnika na odgovornost, 
jer je doživeo ovu sramotu i učinio ovu grehotu. 

To ne ide tako više, i pošto nemam poverenja u 
vladu glasaču  protiv.  (Odobravanje na levici). 

Иотпретселипк Ллојзије Мнхелчич: Рсч има 
народни посланик г, Драгослав Пантонпк. 

Драгослап Пантопић: Господо пародип посла- 
ници, када смо чули Декларацију господина Прет- 
седника Краљевске владе v овоме Дому, нама je 
лакнуло око срца, јер смо схватили o чему се ради. 
11a Tv Декларацију стављени су приговори да je 
кратка. Али, јутрос, било je за нас велико задо- 
вољстно слушати један детаљан, аргументисан и 
образложен експозе господина Претседника владе, 
који je чак изненадио и наше другове са левнцс. 
Говорио je мушки и отворено; нису се тражиле 
форме, ludi се тражила сушхина и истина, na, сада, 
када улазимо у фазу споразума, треба да се чују 
u iianm захтеви u name жел.е, жеље uac Срба, a не 
са.мо жеље ci те друге črpane: 

Mu желимо, да се прекине са надмудривањем 
u пртоиарап.ем u једних n других. Mn желимо, да 
се mime ne чује пребацивање како смо учинили 
ово, a omi cv учппили оно: Ако почнемо чепркати 
im прошлости, оида ћемо наћи велику лисгу гре- 
така, ja отворено признајем, и са ваше и ca name 
стране. (Душан Браиковић; Са наше стране нема 
грешака!) Ko ради, raj греши, друже Бранковићу. 
Постоји један аксиом, a raj je, да само један не 
греши, и то je Творац света, fo je Bor. (Одобра- 
иап.е!) 

У начелној дебати изложио сам, господо, же- 
л>е м зах.теве namera краја, али nuje na одмет да 
се, сала када се расправл>а o буџету Министарства 
унутрашњих послова и када се улази у решаван>е 
тога Хрватског питања, nuje na одмет да иолпу- 
чем, да je Шумадија за потпуну слободу и парла- 
мептарпп режим. Из namer краја mije се само за- 
ne.'ia идеја националне слободе, већ je Шумадија и 
колевка политичких слобода некадашње малене 
Србије. 

У моме крају jom 1882 године подигнут je 
upnu npnemi барјачић Народне радикалне странке, 
за слободу rpahana, за слободу мисли и за слобо- 
ду речи . . . (Бурно п дуготрајнр одобравање н i 
деоници n у центруму) ... II тај црвени барјачић 
oKvmio 90 b Срба преткумановскс Србије] 

Ha Илијин м no m re исте године. највећи ора- 
гор Народне радикалне странке најпопуларнијн 
беседнш њен, покојни Пера Тодоровић, говорио 
je цео дан окупљеном српском народу из свих 
крајева u тумачио политичке слободе. Пера Тодо 
pomili rouopuo je o гоме, као mro то лепо r. Сло- 
бодан Јовановић описује у својим „Политичким pa- 
справама" — шта je то слобода, na je рекао: - 
„Слобода mije ужичка кобасица да je купиш, за 
грош ii.in два, слобода je нешто друго, слобода je 
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иели — »е само да имаш слобо.чу, него да анаш 
границу докле можеш ту сло6оду,да употребиш. 
Треба да волиш и поштујеш слободу, јер ако бу- 
•tem ип\чио да поштујеш и волиш слободу, онда 
кеш поштовати слободу и онога другога. Тек 
тада  iiciii бити достојан тс слободе,;. 

Јутрос, са one говоршшс, мој уважвни профе- 
СОр господин др. Лпза Марковић говор.ио je v име 
радикала. Ja му не оспоравам то право да говори 
V име једног малог дсла радикала, алн се сигурно 
не може оспоритп ни иама, im моме крају, нн 
иени да говорим у име радикала. Ja сам одувек 
био стари радикал, још од 1008 године; када сам 
био претседник радикалне рмладине. Исто тако, 
један од оснивача Народне радикалне странке, са 
пок Пашићем и Пером Тодоровићем био je и мој 
отац, покојни Светозар, који je 1888 године био 
члан онога Дома и учествовао у доношењу сло- 
-'.'•nroi- Устава донетог те годиис. Од тада, од 1008 
године до дапас, и na университету и доцније у 
iaBHOM   животу, остао сам радикал     - и после 6 
ануара 1020 године - све дотле, докле mije прет- 

седник Главног одбора, господин Аца Станојјевић 
са Главним одбором радикалне странке приступио 
оснивању Југословенске радикалне заједнице и 
аелегат Главног одбора дошао опет v Крагујевац, 
ла тумами raj нови програм. У начелној дебати 
пекао сам, да главна компонента Југословенске 
радикалне заједнице мора бити Народна радикал- 
на ст.ранка, и тада сам пожалио, mro се у тој ком- 
поненти  нису окупиле сво наше гпаге, које би же- 
•ieo   да   видим заједно, за добро наше лепе Ота- 
џбине. 
Шумадија je, господо народни посланиии, 

vseK била за братство за љубав и слогу, она i'nie 
иикада знала за сепаратизам. За Шумадију, Сава 
•Ivirnu и Дрина никад нису биле границе, Koie би 
нас одвојиле од наше браће из Војводине и Босне, 
нп ни онда, када je ca друге crpam- Саве и flv- 
нава и Дрине била друга владавина. Ми смо и тада 
певали: „Где je nama Војводина..." и ..Авај, 
Босно, сиротице клета .. ." Ja сам још као ђачић 
v Крагујевцу напајао се патриотским песмама 
Ђуре Јакшића и никада ми нисмо питали одакле 
ј,. OHj ,i ,I;I ли je из прека. Ђура je своје најлепше 
песме спевао v Крагујевцу и околлки Крагујевца. 
Бранко Радичевић бир je .лшш Бранкр" a ви ана- 
ге господо, и то да када со оснивало прво паипе 
Министапство у Србији 1811 голнне. пппи наш 
министпп просвете био ic Доситије Обрадовић, н 
ако   je   био Србип из Чакова — из прека. 

ETO, тако je Шумадија падила и тако je lllv- 
иадија говорила и осећала. И мене je зато jvrpoc 

(аболело, кала je јслаи nam лр\т из Војводине 
пригоиорио, како je чуо v овом Дому no nfi nvra 
поиои.i.cno „Шумадија, Шумадија", Благо намл 
браћо, и господо иаролии посланици док се 1II\- 
мадија често спомиње, и помињите ic увбкј јер то 
t,o бити зп све добро. И Војводина наша лела, чи- 
сто српска, MU смо ју увек волели као себе саме 
и Нови Сад звали смо српском Атином и ионосили 
се српском читаоницом. И ja сам некада •■после 
ослобођења са балкоиа тс читаонице држао вс- 
лкки национални говор за братство и слогу све 
наше браће у Југославији. И Војводина исто ана- 
ко као и браћа Црногорци, Босанци и Херцегов- 
ци, када су прилазили пама, mije постављааа mi- 
какве   услове при Уједишешу, seh je једнодушно 

казала: „Ja сам са мајком Србијом". Али, и  ако 
смп мн ишли са наиппм Книћанином ча помажемо, 
и ако je иаш Kimiiamiii помагао Војвођане и бо 
рио се за слободу наше браће, ми смо ипак же- 
лели да Сава и Дунав буду за нас само фиктивне 
границе. Ми смо у Шумадији сањалн и жудслн за 
ослобођењем и ујбдин>ен>ем са свом браћом и  са 
браћом из Војводине, Босне, Херцеговине и Дру- 
гих и да се са њима у слободној заједничкој до- 
Momimi  збратимимо  и   изл.убимо.  Па  никад  неће 
omu  доста тс л>\1баи11  између српске Војводине, 
Црне Горе, Босне и Херцеговине и Шумадије, као 
центра Српства, као центра љубави  за  правдом, 
лравичношћу и једнакошћу. (Одобравање и пље- 
скање. ■—Абдулпх Ибрахимпашић: Ja нисам пра- 
вио разлику између Срба и Војвођана, како Ви го- 
иорите, пего сам газао: кад говорите само o Војво- 
дини, Црној Гори и Србији, a шта cv онда Босан- 
ци?) Србија и дичпа Лика n други наши крајеви; 
сјајни су iiamii Срби и иила браћа. Ja иисам у томе 
смислу гоиорио. Овај говор са подвлачењем Boj- 
no/ume учинио сам зато, mro je овде jvrpoc један 
говорник у име Војводине говорио подуже o томе. 
Али, господо, mro се тиче Војводине, kao mro сам 
мало upe рекао, не чеетркајмо no прошлости,  не 
причајмо старе приче, већ  бришимо све што je 
билр, na почнимо из почетка. 

Збратимимр се, као mro смо се заједнички 
збратимили кад нам je непријатељ запретио 1912 
и 1914 године! A.m баш зато, mro je овде било го- 
вора o сејању раздора у српској Војводини, јер 

гамо појавио један човек, којп није говори 
оиако, као mro ja говорим и осећам као брат и 
Србин, већ je говорио; „Војводина je крава музар i, 
њена je глава овде у Војводини, a виме v Бео- 
i раду, где ra Београд музе", морам peliH да je то 
био програм пречанског фронта и сепаратизма го- 
сподина Дуде Бошковића. Он je с тим програмом 
улазио у Парламент. Али, хвала Богу, one године 
Војводина ra je осудила и mije га изабрала, (Пље- 
скање на десници, Чује се: Дуда ти je напра- 
imiol) llnjc мени Дуда никада напрашио, већ je 
бежао са мегдана, Али да видимо сада, господо, 
ima Шумадија хоће после парламентарног режима, 

Kao лруго, господо народни посланицИ) Шума- 
дија жели истински братски споразум прожет и 
проткан узајамном слогом и л,\-бав,1.\', a никак i 
надмудривањем, пребацивањем и статистиком. У 
том споразуму и преговору, Шумадија има само 
једно Bjcpviv, n n.eno Вјерују јесте: Династија 
Карађорђевића. (Бурно пљескање) Интегритеп 
граница и једна државна заједница! (Бурно пље- 
скање   n  узвици:   Живео) 

Господо, Mu нећемо гледати, као mro рече 
мало upe једаи брат, na ro: да лп cn \i\4MiiMaii, да 
ли си католик, да ли сп православац. Шумадија у 
брату гледа само брата. „Брат je мио, ма које вере 
био!'' To je бд Доситеја na све до данас остало, 

Шумадија као треће жели, као mro сам рекао 
v начелној дебат-и, слободу штампе. Кад je o томе 
јутрос говорио мој уважени орофесор, пала му je 
упадица на један лист, који je чест icao no су- 
гестијама, нницијативи и жељама богатих полити- 
чара: данас црно, сутра бело. Лист, који ra je н 
кад страховито ружио и давао му страховите enn- 
гете п атрибуте, да би ra доцније опет похвалио и 
опст ружио. Ja сам алудирао na тај лмст, да би 
мог уваженог господина професора потсетио, да 

треба и где треба да упре прстом, јер ми жедимо 
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слободу штампе, али никакву злоупотребу штампе, 
као mro je био један лист, који je скоро усахнуо. 
Ha то je пала једна његова реплика, која му ие 
чини част, али ja из поштовања Иака према про- 
фесору не жалим да реплицирам и одговарам, јер 
je то све у духу споразума и братске слоге. Кад бих 
желео да чепркам no прошлости, ja бих одговорио 
жаоком, која се сигурно неби допадала мом госпо- 
дину професору. 

Али, уколико волим слободу штампе, уколикр 
желим да дознам спе, ja волим да се зна o дело- 
ван>у сваког човека, сваког јавног радника, сваког 
политичара, да се слободно пипге и претреса, али 
увек, то пикад не могу довол.ио нагласити, објек- 
типно и са аргументацијом. A/m, на жалост, код 
нас je било 99% случајева, да je геисано тенденци- 
озно, са намером да се окрњи нечији углед, ако 
ne другим аргументам, онда лажима. Ja се сећам 
једног политичара у Еиглеској, кога нису никако 
могли да оборе. Када je raj еиглсски политичар, 
ira једном збору, почео да говори, и, када je тако 
pclui заисо масу и када се пидело, да he CRII гла- 
сати за њега и поћи за њим, тада je једна наме- 
штена жена са дететом у наручју пришла и вик- 
нула: „Зар ти говориш o слободама и моралу, a 
ево, оио je твоје дете". Народ се згрануо и тај 
политичар je пао на изборима. Он није био крив, 
али каква je то сатисфакција, када je био изложен 
једној страховитој клевети, једном страховитом 
посмеху. Ла.гоиорим o томе зато, што сам такво 
деловање једног таквог листа осетио на сопстве- 
ној кожи. У томе листу било je писапо из дана у 
дан, у 196 чланака инспирисаних протнв мене и 
мога брата, у којима сам ja био гори и од Чаруге 
ii од сиаког другог. Ништа ми иијс помогло што 
je суд донео 196 пресуда у моју корист, јер те пре- 
суде mije нико прочитао, и требало je дуго вре- 
иеиа да се »справе пјоследкце 1тешких клевета, 
Против такие штампе, против такве слободе у 
штампи ja се борим, (Чује се: Koju je то лист?) — 
To je био „Балкан". Одгопорни уредник „Балкана" 
г. Светолика Савића, био je јсдап чопечул.ак вч- 
СОК око 110 сантимотара, глава му je као мерица са 
ограниченом свешћу. Taj човечуљак дошао je да 
ме пита, mro га терам у апсу — јер je on одго- 
ворни уредник коме треба хлеба. Ja сам за истин- 
с.ку слободу игтампе, али никако за злоупотребу 
пггамие. Ja са.м зато да се онемогућп да ттампа 
буде инспирисана, плаћена и вођена од људи бсз 
карактера. Пема no/m rmiapa у onoj земљи кога 
raj  ЛИСТ inje  наружио, обрукао и  помизио. 

Kao четврти захтев, који има при споразуму 
да се нстакне од стране Шумадије, у томе je, да 
ми желимо да очувамо, a ако je могуће и преса- 
ди.мо ono mro je било иекада добро СВИма иама, 
a то су општинске самоуправе. Ми данас имамо 
3.809 omu runa. Оставимо пека свака општина бри- 
ие o својој Kviiii према својим потребама и својим 
локалним приликама. Сачувајмо ауторитет тих 
претседника и сачувајмо општину, јер су то мали 
почетни моторићи државног апарата одакле по- 
чињу II мобилизација и спиокови и полазе сви no- 
даци и стлтистике. Све се добија и све почиње баш 
од тих малих општина, Њих треба неговати, разви- 
јати и чувати, јер je то најбоље благо, прве само- 
управе. Тимс сс задовољава и велкки део народа 
да мпже у својој мући да управл>а no овоме знању 
и ио|[Н'блма. Дајмо нов закон o општинама (Одо- 
бравање.    - Душан Бранковић улада.) Г. Бранко- 

вићу треба да зпате да има три врсте општинских 
управа: сеоске, варошке и градске. Градске оп- 
штине, којих има 72 у нашој Отаџбиии, не 6npa,iy 
свби претседника, већ им поставе каткад онога Ko- 
ra грађани не желе, и буде претседник онај,_ који 
ппкада не бн бно пзабран од rpahana. Жеља je на- 
mer краја, ако je то могуће, и, ако je дошао моме- 
нат за то, да ти претседници не буду наименопаии 
већ бирапи na макар и јавним гласањем. Ми баш 
хоћемо и жел>а нам je, господине Брапковићу, да 
un ne кажете: како сте нам вп то донели споразу- 
мом, него нека се зна, да je то била и наша, a не 
само ваша жеља и иницијатива. 

Са овога места, ja сам у иачслпој дебатн апе- 
ловао и молио да дођу браћа Хрвати. Камо epehe 
да су давно дошли! 

Али тако исто ми смо имали name окружне 
самоуправе, које су биле веома омиљене, a колнкг 
су биле добре n корпспе те окружнс самоуправе 
у малој Србији, то je позната чињеница. Дрцније 
— 1927 године — посталс су обласне самоуправе 
и радиле enc до G јануара. Оне су као добрс уста- 
нове замеи.снс широким самоуправама, — бано- 
впнама. — Баповине су институиије, које могу, ако 
се добре искоришћују и паметно воде, да добро 
послуже, псто тако као mro могу бити рђаве, ако 
се  р1јаво упуте и phano воде, 

Али има joni нсшто што ми нарочито желимо 
да подвучемо као пету желуу; управно полициску 
службу. Ja желим да нарочито подвучем, не алу- 
дирам, изјављујем одмах у почетку, ни на једног 
минисгра, ни на један режим, већ констатујем, да 
пна није на onoj висини, na којој мора да буде, a 
видећетс зашто. Отворено призпајем да иде на 
боље, Полициоки управии апарат многобројан Je, 
али, на жалост, није материјаЛно обезбеђен и суви- 
mc je потчип.еп. Rn данас имате међу нашим чува- 
рима имовне и личне безбедности л.удс, који брину 
6piirv, како he cvrpa купити можда једну чстврти- 
iiv килограма меса или пола хлеба за децу, a треба 
да чувају naniv личну и имовну безбедност. Има 
их. којп су no лесст n 15 годппа дневничари, ne 
регулисани, a omi треба да регулишу и чувају Ha- 
nu' безбедност и нашу имовину. Онда им ne замс- 
naire, ако морају ла погледају преко плота и да 
запире v тућу кућу и имовину и да потраже неле- 
галну заралу. Оии гладни чувају богате архиве г 
државнс n приватне тајне. na се не чудите, ако 
ге огреше o службу натерани глађу и голотињом 
породице. СОдобраванЈе), 

Ja молим господипа Мипнстра, да ге побрине 
и да наНе начина, да со лиевничари који no 5 до 
П п i n 10 n Binnc голппа служе припремено и не- 
обезбеђено као дневничари са незбринутом поро- 
nmoM — да се регулшпу, јер ja оматрам да им je 
довол.ап стаж од 3 године. За те 3 годипе може 
да се види, да ли cv они за полицијску vnpanm- 
службу, илп ниоу. После тога стажа ол 3 годппе 
onu треба да се презеду v сталност, тако да знај\- 
зашто рале n чуваду имовину и слободу свих грп- 
hana, јер чувају тако у исто време m слободу свога 
дома и безбедпосг своје породице. Ето, због тога 
заслуженог разврставања, ja нисам против повећа" 
ван>а од 31 милион динара. Moja je жеља добро- 
иамерпа и пајпријател.скија, ла господип Претсед- 
ипк владе и Мипистар унутрашњих послопа наће 
начина и срестава, да се из ових повећања од 31 
мплиоп динара обезбедп полпциско-управни апа- 
рат. Ja верујем, да je ово гтотзећање од 31 мплпои 
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шнара привремено повећање и привремека пови- 
iiiица ■буџетска, с тим да се ona доцније смаљује 
са потребама полициско-управног чииотппптиа, 
и'то he да сеомањи прогресииии, уз иашу са'радњу 
и према сређивању односа и схваћшој слози и љу- 
баии   измеђунас прађана name отаџбине. 

Напослетку, треба да čun грађани осете и да 
сви исрују, да jt ово иаша заједничка Отаџбииа 
na зато да je чувају, да je поштују и да јесви ува- 
жавају. 1 [ребацује се кластима, како je неки начел- 
иик хапсио и злоупотребљавао власт, али се забо- 
равља да се каже: да на свету нема ни једне земл>е 
коja he на управи заборавити аутаритет власпи. 
HanpaBinMO круг сжо зема.т1.ске кугле, око сиета, па 
heMO видети, да свуда постоје власти и да се 
иора чувати ауторитет власти. И илада Стаљииа 
и цлада Блумова морају да се труде, да очуваЈу 
аугоритет иласги, н тешмо влади и народуу земљи, 
/ којој  се ауторитет власти не чува. 

Срби воле Хрваге, Хрваги воле Србе (Душаи 
BpanhOBiih: Само не корумгшрале!) Ако су једни 
корумгтирани, иије већина морумпираш. Ако су 
неки болссии иису сви, a рђавих има и на лввој и 
На десн(ЈЈ страни. 

JVIH волимо Хрваге a они иоле нас, али ne мо- 
жемо више дозволигн, да пилитичарн сгнарају 
своју ситуацију на рачуи Срба и Хрвагга. (Душаи 
BpaiucomiU: To сте ви, то je Јереза!) Jepesa je 
партиска организација, у KOJOJ je заступљен прин- 
цкп човечиостн и слободе и Јереза je иоказала И 
чоказала, да je могла и умела да води и слободне 
изборе. 

A   сад шта ми тражнмо као шесто? 
Ми жели.мо да се донесу политички закони. 

Јутрос се поставило питање: да ли уз сарадњу 
Парламента, одбора Парламента, или без сарадње? 
Ми марамо признати, ако иаореио говоримо, a 
обећали смо у onoj атмосфери споразума да нс- 
креио говоримо, ja нскрено говорнм: са парламен- 
тарним одбором, или без њега, за мене je сасвим 
свеједно, јер Иарламенг нма поиерење у Владу го- 
сиодина Драгпше Цветковића, и он ће учинити 
онако како влада, у духу споразума, буде желела 
и предложила. 

Али, има нешто што на крају желим да подву- 
чем и истакнем, што he бити као noema иаших 
жеља и захтева. Ми желимо да сшогућимо спо- 
разум, ми желимо да будемо највернији и најло- 
јалиији сарадници за споразум. (Бурно одобра- 
вање). Ми сви желимо да искрено и одано помо- 
гиемо Кнезу Намеснику и верујемо, да he нас, по- 
пут Кара^орђа, умегги упутити како да среднмо 
прилике, да бисмо нашем 1Младом Краљу Пегру II, 
иашем тићу Карађорђевићу, кад дорасте, могли 
уступити земљу консолидовану, сложну, лапредну 
и срећну. To je жел.а Шумадије. (Бурно одобра- 
вање у центруму и иа десницп). Са тим интенци- 
јама Шумадија жели споразум и има повсрење у 
Владу. Гласаћу за буџет. Кличем: Живела Отац- 
бииа! Живео Краљ! Живео Кнез Hai\iecHHK! (Бурно 
одобравање и пљескање у центруму и иа десници). 

Претседиик  Милан   CHMOHOBUII:   Мма   реч   на- 
родии послаиик г. Јовап Радулови!]. (Гласоии: 
I inje ту.) Пошто г. Радулови!! mije овде изгубио je 
право на реч. Има реч иародни посланик г. Фра- 
ња Хам. 

Pranja Ham: Gospodo narodni poslanici, ...(Pavle 
Jovović: Pazi, ovaj će prvi put govorili!)... Po drugi 
put govorim, i to kao prelstavuik naše nemačke na- 
rodnosne grupe u našoj zajedničkoj domovini Jugo- 
slaviji. Ja sam jednu načelnu izjavu već dao pre ne- 
koliko dana, a sada hoću da predem odmah in medias 
res, na jedno, po našem mišljenju, vrlo važno pitanje. 

U saglasnosti sa g. Ministrom unutrašnjih dela, 
a na osnovu ovlašćenja iz § 26 st. 1 Finansiskog za- 
kona za 1937,38 godinu propisana je od Ministra 
pravde Uredba sa zakonskom snagom o ograničenju 
otuđivanja nepokretne imoviine na području Apela- 
cionili sudova u Novom Sadu i Zagrebu, od 18 febru- 
ara 1938 godine, hi. 15860. Primenom ove Uredbe 
postao je promet sa nekretninama skoro nemoguć, 
a kupovina nekretnina po kupcima nemačke na- 
rodnosti sasvim je isključena po današnjoj praksi ko- 
misija ustrojenih po toj Uredbi. 

Ova Uredba izdata je kao i gotovo doslovno sa- 
glasna Uredba za Dravsku banovinu od -1 septembra 
1936 godine Br, 87820-288. 

Potrebno je u prvome redu podvući štetno dej- 
stvo tih Uredbi, koje se zapaža: 

1) U nesia/.niernoni padanju cena svih nekretni- 
na, što se protivi jednom od glavnih nastojanja Kra- 
ljevske vlade, naime da se cene svih poljoprivrednih 
nekretnih imanja održe, ili da se sve učini da cene 
porastu. 

2) Padom tih cena zemljoradničke imovine ote- 
žava se u znatnoj meri razduženje seljaka i sanacija 
mnogih zemljoradničkih jedinki, koja se može pro- 
izvesti samo prodajom manjih površina uz dobru 
cenu, kupovinom drugih jevtinijih parcela i iskori- 
šćavanja  diferencije u cenama. 

3) Mnoge takove kupovine, delom ili u celosti 
izvršene ne mogu se sprovesti, jer su Uredbe dobile 
retroaktivnu snagu. Naročito valja ukazati na ovo: 
ima opravdanog prigovora ovim Uredbama u tome 
pogledu, da se njihovim sadržajem, a još više njiho- 
vom stvarnom primenom vreda temeljni Zakon o 
zaštiti manjina od 10 maja 1920 godine (»Službene 
novine« od 19 juna 1920 godine — broj 133 A i 
»Službene novine« od 9 oktobra 1922 godine - 
broj 224); nadalje, da se njima vredaju osnovni Usta- 
vni'propisi o jednakosti i ravnopravnosti svih gra- 
đana, kao i propisi o slobodi vlasništva. Faktičnom 
primenom tih Uredaba došlo je opetovano do toga, 
da su prenosi nepokretne imovine dosuđene na osnovu 
sudskih izvršenja, na osnovu sudskih pravomoćnih 
licitacija i, konačno, na osnovu odobrenja celog 
Ministarskog saveta, postali neprovedljivi, jer ih nisu 
odobrile komisije sastavljene pod tim Uredbama. 

Važno je, nadalje, istaći neželjene krupne poli- 
tičke posledice tih Uredaba: a) Uredbom pogođena 
lica naziru u njoj težnju, da se čitava sela i gradovi 
duž naše severne granice od skoro hiljadu kilometara 
dužine rasele; b) Izvesni politički agitatori idu iz sela 
u selo, govore javno na sva usta da će oni, čim bi 
došli na vlast, odmah ukinuti ove Uredbe kao pro- 
tivustavne, kao nedemokratske i kao štetne za sve 
-rađane pograničnih krajeva. Ti krugovi dobro su 
uočili, kako pripadnici nemačke narodnosne grupo 
smatraju primenu tih Uredaba krupnom uvredom 
svoje lojalnosti, kada se činjenica njihove egzisten- 
cije blizu granke i njihovog sticanja nepokretne 
imovine uopSte može smatrati kakvom opasnošću 
po opšte državne ili narodne interese, odnosno po 
zemaljsku  odbranu. 
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Pada u oči da ni u Uredbama, niti u svim pozna- 
tim konkretnim slučajevima nije označeno pobliže, 
u čemu se sastoji protivnost sa opšiim državnim 
interesima ili sa interesima zemaljske odbrane, ma 
da su uskraćenja prenosa, gotovo bez iznimka, obra- 
zloženja ovim razlozima. Na drugi razlog uskraćenja 
dozvole komisije se gotovo nikada  ne pozivaju. 

Isto lako pada n oči, da se prenos uskraćuje i 
onda kada bi se prenos po članu 3, tačci 21, po inten- 
cijama Uredbe morao odobriti, tj. kada se prodaje 
ceo seljački posed kupcu, koji ga sam namerava 
obrađivati ili kupeu koji kupovinom povećava samo 
seljaCki posed. To se dešava čak i kod kupovine naj- 
manjih površina od jedne četvrtine do jednog odno- 
sno dva jutra zemlje. 

Pozitivne strane Uredbe se prema tome nikako 
ne priraenjuju, a negativne strane do vrhunca minu- 
cioznosti i prelerane i štetne pedantnosti. Neki samo 
praktični slučajevi dovoljni su da ilustruju nemoguć- 
nost ovih Uredaba. Onemogućeni su prenosi nepo- 
kretnina medu živima: 1) od roditelja na decu i 
obratno,   od   brace   na   braću   ili   sestre   ili   obratno. 
Između bliže i dalje rodbine uzajamno. 2) od jed- 
noga na drugoga vlasnika, bilo da su u najbližem 
srodstvu, čak i srodstvu prvoga --tepena, bilo da su 
van kruga srodstva. Tako je uskraćen prenos čak i 
jedne šestine suvlasničkog dela, kad je kupac već 
imao pet šestina delova u svojoj sopstvenosti. 3) 
Gradilišta od samo oko 300 i manje kvadratnih me- 
tara po selima i varošima. -1) Kuća za stanovanje ili 
za trgovačke radnje, ili slično, čak i usred sela i usred 
varoši. 

Prenosi usled kupovina izvršenih davno pfe .stu- 
panja na snagu Uredbe, kod kojih kupovina ne mogu 
ni kupac ni prodavač uspostaviti predašnje stanje. 
Time se ostavljaju neizvesni i nesigurni pravni od- 
nosi, po kojima na nedosledno vreme prodavač više 
nije sopstvenik nepokretnosti, a kupac ne može steći 
potpuno  zemljišno-knjižno   pravo  sopstvenosti. 

Uredbe o ograničenju otuđivanja nepokretne 
imovine na području apelacionih sudova u Novom 
Sadit i Zagrebu od 24 februara ИШ godine i od 
4 septembra 1936 godine za Dravsku banovinu po 
mome ubedenju nemaju retroaktivne snage, budući 
da to u samoj Uredbi nije izričito predvideno. 

Kupoprodajni ugovori sklopljeni pre dana obna- 
rodovanja ove Uredbe stupili su dakle na snagu sa- 
mim zaključenjem ugovora i ne mogu se bez sagla- 
suosti kontrahenata opovrći. Ovo važi i za javne 
dražbe. 

Komisije za odobravanje prenosa nepokretnina 
pri sreskim i apelacionim sudovima primonjuju 
Uredbu u svojoj praksi protivno jasnom zakonskom 
stanju tako, kao da ona stvarno imade povratnu 
-nagu i odbacuju i one ugovore, koji su pravova- 
ljano sklopljeni pre obnarodovanja Uredbe i koji, 
strogo uzevši, ne potpadaju pod nadležnost ovih ko- 
misuja. Time je stvorena osetljiva i štetna pravna 
neizvesnost i nesigurnost iz koje će se izroditi sto- 
tine i stotine parnica, što ide na veliku štetu gra- 
đanstva, a ne može biti od koristi ni za opšte inte- 
rese.   Evo nekoliko  primera: 

Kada   zemljoradničko ili indlistrisko   preduzeće, 
usled porasla i izgrađivanja, iz čisto ekonomskih raz- 
loga hoće da se proširi, ma i samo na najskromniji 
način, kupovinom koje susedne parcele; kad hipote- 
kami poverilac kupovinom nepokretne imovine svoga 
dužnika na javnoj sudskoj dražbi želi da spase svoje 

potraživanje; kada roditelji radi školovanja dece Ш 
radi otpremauja kćeri žele svoj seljački posed da 
рпuladu kupcima, koji će ga sami obrađivati; kada 
sopstvenici seoskih poseda pri preseljavanju u varoš 
žele da prodadu seljački posed, da bi u varoši kupili 
kakvu kuću  ili  koju radnju. 

< )vakv i i slični slučajevi mogli bi se pojedinačno 
nabrojati   u   nebrojenom   nizu. 

Smatramo, da treba još podvući okolnost, da se 
primenom ove Uredbe, naročito u poslednje vreme, 
ubija svaki seljački kredit, što takode otežava raz- 
voj zemljoradnje i u veliko nanosi štetu državnoj 
kasi, jer joj ne pritiču budžetom predvidene pri- 
stojbe od prenosa nepokretnina, ni takse od inta- 
bulacija,   obveznica,   ekstabulacija   iitd. 

Nepravilna primena ovih Uredaba uvrežila se 
toliko, naročito na osnovu povetijivih i tajnih uput- 
stava, koja su i prouzročila dosadašnju neodrživu 
praksu, da bi izmene uredaba ostale neefikasne; da 
bi ostalo bezizgledno, ako bi se izlaz tražio u drugoj 
primeni. Svaka komisija, naime, pa čak i svaki pret- 
sednik, uvereni su, da ma koju odredbu iz uredbe 
mogu shvatiti po svome nahođenju i da je mogu i 
po vremenu i po mestu i kraju različito tumačili, 
kako god oni nadu za shodno i potrebno. Tu može 
nakon gore izloženoga pomoći samo radikalna mera. 

HOĆU nadalje tla vam iznesem jedan naročilo 
karakterističan slučaj. Pod brojem II ON 9-1938/4 
Apeiacioni sud u Zagrebu, komisija drugog stepena 
za odobrenje prenosa nepokretnina u Zagrebu 10 
decembra 1938 godine donela je jednu veoma inte- 
resantnu odluku. Malo i Roza Veckerle iz Spišić - 
Vukovice kupili su nekretninu u Virovitičkom kraju. 
Ova kupovina dobila je odobrenje od sirane prvo- 
stepene komisije, predvidene Uredbom o ograničenju 
prenosa vlasništva, i to od 19 septembra 1938 god., 
pod brojem O. N. 552. Pošto je jedan član iste komi- 
sije najavio zahtev da se predmet dostavi drugoste- 
penoj komisiji za rešavanje, drugostepena komisija 
po službenoj dužnosti, kako se u rešenju kaže, po- 
ništila je prvostepenu odluku i donela je sledeći za- 
ključak: Molba Veckerle Mate i Rože iz Špišić - Vuko- 
vice za odobrenje navedenog prenosa odbacuje S€ i 
zamoljeni  prenos  vlasništva  ne odobrava. 

Zaključkom prvostepene komisije odobren je 
većinom glasova zamoljeni prenos vlasništva. Na 
zahtev elana komisije koji je glasao protiv odobre- 
nja, podnesen je predmet ovoj drugostepenoj komi- 
siji na rešavanje. Tim povodom je ova drugostepen i 
komisija ispitala predmet, a kako je iz podneiih 
spisa vidljivo da su molitelji nemačke narodnosti i 
članovi nemačkog kulturnog saveza, te da se kao 
takovi naročito ističu, došla je ova komisija do uvo- 
renja, tla bi prenos vlasništva u konkretnom slučaju 
bio protivan opštini državnim interesima. (Član I 
Uredbe od 18 februara 1938 godine, broj 15.860). 
Stoga je valjalo molbu za odobrenje prenosa vla- 
sništva  odbaciti. 

Valja napomenuti da je Nemački kulturni savez 
na celo j teritoriji naše države dozvoljen i radi na 
temelju od vlasti odobrenih pravila. Ja ne mogu 
ništa drugo da radim nego da se sa ovoga mesta 
žalim zbog takvog postupka spomenute komisije u 
Zagrebu. Iz ovoga slučaja se jasno vidi da su ove 
komisije dobile poverljivo npulMvo za postupak. Na 
tu činjenicu, pak, da su ovim rešenjem N'emci, gra- 
đani Jugoslavije, tretirani kao građani drugoga reda, 
moram   pred  javnošću  ukazati.  Po   ovom   predmetu 
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mi smo  se već obratili Kraljevskoj vladi, te se na- 
damo   da   će ovaj slučaj biti  ispravljen. 

Drugi jedan slučaj se desio, pak, u jednome me- 
stu u Dravskoj banovini, na području Okružnoga 
suda u Celju. Jedan posednik hteo je posle ženidbo 
u ženidbenom ugovoru osigurati svojoj supruzi po- 
lovinu svoga poseda. Pri tome je za slučaj smrti ugo- 
vorena imovinska zajednica između oba supružnika. 
Sve bi išlo u najboljem redu da se nije morala ume- 
;ati nadležna komisija za odobrenje prenosa nepo- 
kretni ne pri Okružnom sudu u Celju. Ova komisija 
je 7 februara ove godine donela odluku, da se izvr- 
šenje sklopljenog ugovora ne odobri. U obrazloženju 
ovog rešenja čitamo da se ova komisija po izvršenim 
providbama uverila da bi se zatraženi prenos pro- 
tivio opštim državnim interesima po §-u 4 Uredbe. 
jViislim, da je izlišno ovome rešenju dodati komentar. 
Potpuno nerazumljivih zabrana prenosa imade go- 
tovo u svima pogođenim srezovima, a naročito u 
Vršcu. 

Gospodo narodni poslanici, ja bih vam ovde 
mogao Lzneti još dugi niz želja i žalbi, koje imamo, 

koje smo delom već i ipodneli Kraljevskoj vladi sa 
molbom na rešenje. Ovde podvlačim samo to, da još 
uvek čekamo na obećano odobrenje predloga za 
izmen u pravila našega kulturnog udruženja švapsko- 
nemaekog prosvetnog saveza. Ovo nam je odobrenje 
ђј|о obećano još u oktobru prošle godine. Međutim, 
to rešenje ni do danas nije doneto. 

Imamo jedno tugaljivo pitanje. Poznato je da su 
u mesecima: maju, junu, julu i avgustu pr. g. izvesne 
vlasti vršile formalan progon naših ljudi. Tu su pale 
i maksimalne administrativne kazne a bilo je i zlo- 
^avljanja. Ima slučajeva gde je sreski načelnik lično 
siidelovao u vršenju toga. Od tih organa, međutim, 
dosada, bar po našem saznanju, nije kažnjen ni je- 
dan. Valja napomenuti, da je ispravljanje onih mera, 
Koje  su nepravedno usledile, u toku. 

U Novom Vrbasu živi jedan štampar, Nemac. On 
uživa ugled jednog od najmirnijih građađia. Jednoga 
dana, u leto prošle godine, pojavi se u N. Vrbasu je- 
dan izaslanik novosanske policije. On je u opštinsku 
kuću pozvao izvesan bro juglednih građana, medu 
njima i toga štampara i njegovog radnika. I šta se 
dihava? Ovaj policiski izaslanik u prisustvu jednog 
žandarma obavlja saslušanje. Usled osledica toga sa- 
slušanja štampar je odmah morao da se podvrgne 
lekarsko.j nezi a od preživelog straha i zadobijenih 
ozleda on je izvesno vreme odležao u postelji. Isto 
tako je prošao na saslušanju i njegov radnik. Oni su 
nakoti toga putem pravozastupnika podneli krivičnu 
prijavu. 

Ovo čuveno saslušanje u Vrbasu i dan danas se 
pamti, a ono je neverovatno naluulilo ugledu vlasti 
i sreskoga načelstva. Na saslušanje su onda bili po- 
zvani još i drugi, samo je tokom istoga u opštinsku 
kuću stigao ondašnji narodni poslanik g. dr. Kraft 
i spasao ih. Valja napomenuti, da ni protiv koga od 
onda u opštinsku kuću zvalili ljudi nije poveden ma 
kakav postupak, te se narod u čudu pita, zašto ih je 
ovaj, po našem mišljenju za Novi Vrbas nenadležni 
policiski izaslanik, uopšte mogao pozivati na „saslu- 
šanje". Kao što rekoh ovi pogođeni podneli su tužbu 
udu. Međutim, iz sreskog načelstva, kamo su bili 

pozvani, dat im je savet, neka oni najbolje tužbu 
povuku, jer će tobože zbog nje samo imati nepri- 
jatnosti. I zaista. Oni su 9 ovog meseca pred sreskim 
sudom u Kuli saslušani na temelju tužbe, koju su pro- 

tiv njih podigli policiski agenti i jedan žandarm, i to 
zbog toga, što su se oni usudili' da tuže ovu dvojicu 
zbog zlostavljanja. Tako su sada oni ljudi, koji su ni 
krivi ni dužni bili na, tome detektivu i žandarmu, 
svojstven način „saslušani" pod optužbom zbog kle- 
vete. Nagoveštena neprijatnost obistinila se. Ja se 
uzdržavam svakoga komentara, ali se nadam da će 
krivci u ovom slučaju skoro iskusiti ono što su zaslu- 
žili, najmanje bar da budu iz sreza uklonjeni, jer je 
to neminovno potrebno ako nam je stalo do toga da 
vratimo poverenje našeg življa u nepristrasnost i 
objektivnost' merodavnih. 

Još bih mogao mnogo da govorim, na primer 
o ipasoškom pitanju. Izdavanje putnih isprava kod 
nas postalo je problem, a narodni poslanik povodom 
toga ima neobično mnogo posla. I suviše se mnogo 
mora intervenisati. A ja se pitam zašto je to, kome 
je to potrebno? Desilo se već i to, da sani se i u pro- 
stim pasoškim pitanjima morao obratiti i samom g. 
Pretsedniku vlade da bih došao do opravdanog cilja. 
Prijatna mi je dužnost sa ovoga mesta uputiti go- 
spodinu Pretsedniku toplu zahvalnost na ukazanoj 
predusretljivosti. 

Gospodo, vreme je odmaklo, ja sam vam izneo 
nekoliko od naših briga. Ja bih mogao još dugo da 
govorim o sličnim pitanjima, na primer o bojkotu 
protiv Nemaca u Celju, te o zlostavljanjima naših u 
Apatinu od strane žandarma odmah posle izbora itd. 
Rešenje svih tih pitanja ne prestavlja nikakav naro- 
čiti težak problem, već može da usledi čisto iz objek- 
tivnog i pravednog stava organa na terenu. 

Mi, kao i stalno do sada, nastojavamo da prido- 
bijemo poverenje svih nadležnih i svih vas. Mi iskre- 
ni) još od prvog dana stupanja u našu zajedničku 
državu, kojoj iskreno služimo, želimo pozitivnu sa- 
rađnju i to u duhu uzajamnosti i međusobnog pošto- 
vanja. Sve su naše želje ostvarljive, sve naše želje 
baziraju na važećim pozitivnim zakonima. Naše pi- 
tanje jeste problem narodnosnih grupa, koji još čeka 
svoje rešenje. 

Narodnosno pitanje danas pretstavlja jedan pro- 
blem, koji se svakim danom sve više stavlja na dnevni 
red. Problem, koji iziskuje dalekovidne, državničke 
mere u cilju rešenja. Iz izvesnih konstatacija i opa- 
zaRa onih govornika u ovom Domu, koji su se i na 
ovo pitanje osvrnuli, izlazi, da i oni uviđaju duboki 
i dalekosežni značaj narodnosnog problema po oču- 
vanje mira. 

Imam dragocene izjave g. Pretsednika Kra- 
ljevske vlade, također i nadležnih g. g. ministara, 
da će nam se opravdane želje ostvariti, a naše žalbe 
ispitati. Isto tako su, kao što spomenuh, pale u ovom 
Domu izjave sa strane nekolicine mojih poslaničkih 
drugova, koje se tiču tretiranja narodnosnog proble- 
ma na temelju pune ravnopravnosti. Ja sve ovo sa 
priznanjem uzimam na znanje. 

Očekujući pozitivne rezultate naših za skoro na- 
goveštenih razgovora sa nadležnim ministrima, po 
svima našim pitanjima, a imajući poverenje u Kra- 
ljevsku vladu, ja završavam svoja izlaganja sa izja- 
vom, da ću sa svojim drugom glasati za budžet. (Odo- 
bravanje). 

Потпретседипк Алојзиј Мнхелчич: Има реч na- 
родни iKuviamiK г. Jocmi Трапиик. . 

Josip Tratnik: Gospodje narodni poslanci! Da ne 
bom delal sile vašemu lepmu srbo-hrvaškemu jeziku, 
se bom služil svoje materinščine, to je slovenskega 
jezika. In ker se mislim v svojem govoru dotaknuti 
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tudi nekaterih drugiji resorjev in ne samo resorja 
ministrstva za notranje zadeve, mi v tem oziru blago- 
volite oprostiti. 

Gospodje narodni poslanci! Naloga-g. notranjega 
ministra je, da skrbi za red in mir v državi. Red in 
mir pa je rezultanta zadovoljnosti med narodom. Ako 
torej hočemo imeti dobro urejeno državo in mir v 
njej, potem moramo predvsem poskrbeti za zado- 
voljnost v državi. Zadovoljnost pa vlada tam, kjer 
je dovolj kruha in obleke in drugih stvari, ki so dr- 
žavljanom potrebne. Glavna reč pa je vendar zmiraj 
le kruh. Kruh, gospodje narodni poslanci, pa prihaja 
od dela in sicer od dela, ki je dobro in pošteno pla- 
čano. Odtod so v današnjem času javna dela tolike 
važnosti, ker dajejo ljudem zaslužka ter s tem ustvar- 
jajo zadovoljnost. 

Gospodje narodni poslanici! Ne bi bilo prav ako 
bi človek ne priznal da gredo tudi v Jugoslaviji ve- 
like svote za javna dela. In to je tudi prav, saj pridejo 
poleg tega, da se stvarjajo velika, potrebna in ko- 
ristna dela, tudi naši brezposleni na svoj račun. .. do 
kruha. Med javna dela v naši državi spadajo tudi re- 
gulacije naših rek, in v tem oziru mislim, da se ne- 
koliko premalo ozira na dravsko banovino pri razde- 
litvi tozadevnih kreditov. Zlasti srez, katerega zasto- 
pam jaz, je odšel v tem oziru prav na slabo. V našem 
srezu se za regulacijo Save kaj malo brigajo. Imamo 
predele Save od Brežic do meje Hrvaške, do savske 
banovine, kjer dela Sava velikansko škodo, odnaša 
cele plasti rodovitne zemlje in naglo manjša površino 
tamošnjih njiv in travnikov, kar spravlja v nevarnost 
obstoj tamošnjih kmečkih posestev, ogroža pa že tudi 
same naselbine. Zato bi prosil kraljevsko vlado, da 
posveti regulaciji Save v tem predelu večjo skrb, da 
se s tem obvarujejo tri občine: Brežice, Čatež in Do- 
bova od preteče nesreče in škode. 

Vprašanje za se pa je regulacija Sotle. Ta pritok 
Save je čisto samovrsten. Tiho in leno se vije skozi 
svojo dolino med dravsko in savsko banovino. A 
vsako leto prestopi parkrat svoje bregove in tedaj 
zaglini s svojim mastnim blatom na tisoč hektarjev 
njiv in zlasti travnikov in uniči ves pridelek. Škoda 
je velikanska in pokvarjena krma, ki jo vsi kmetje 
nalove, povzroča med živino bolezen: Metuljavo4. 
Sto let se že govori p potrebi regulacije te reke. Toda 
to se samo govori, do temeljite uravnave pa še do 
danes ni prišlo. Cela vrsta občin na strani savske 
kakor tudi dravske banovine bi bile zadovoljne in 
hvaležne kraljevski vladi, ako bi vendar enkrat rešila 
to vprašanje in regulirala pritok Save, to Sotlo. (Odo- 
bravanje). 

Druga sredstva, ki bi prinesla v moj srez dela, 
kruha in zadovoljnosti, pa je zadeva položitve dru- 
gega tira na progi, na železniški progi Zidani most— 
Zagreb. Gospodje poslanci! če vzamete v roke že- 
lezniško karto, bodete videli, v kakšnem prometno 
važnem kraju se ta proga nahaja. To tej progi gre 
ves promet od severozahoda in od jugozahoda. Obre- 
menitev te proge je velikanska. Kapaciteta proge 
znaša približno 40 vlakov dnevno, na dan in noč vozi 
pa po tej progi sedaj 50 do 60 vlakov dnevno. Ra- 
zumljivo je, da bi lahko pri takšni obremenitvi proge 
prišlo prej ali slej do kakšne nesreče. Državne že- 
leznice so že marsikaj utrpele zaradi preobremenitve 
te proge. Smelo trdim, da ni nobena proga v naši 
državi tako obremenjena kakor proga Zidani most— 
Zagreb. Upravičena je torej želja vseh zainteresira- 
nih faktorjev, da se prej ali slej na tej progi položi 

že drugi tir. S tem, da bi se tale javna dela izvršila, 
bi prišlo do zaslužka med delavci in tako tudi do 
kruha in s tem pa do zadovoljnosti, katere danes v 
našem kraju prav močno manjka. 

Veliko nezadovoljnost, cenjeni gospodje poslanci, 
pa povzročajo pri nas previsoki davki. Meni ni znano, 
je li to breme povsod v državi tako težko kakor pri 
nas. Toda zgodovina je bila še zmeraj naša najboljša 
učiteljica in ta zgodovina nas uči, da so stare države 
prišle v neprijetnosti predvsem zaradi nepravičnosti 
napram državljanom in vsled preobremenitve z davki. 
Ker želim, da bi naša država ne prišla nikdar v kake 
posebne zadrege in nezgode, zato bi rad videl, da bi 
v Jugoslaviji vladala najstrožja pravičnost in da bi se 
državljanom nalagala le takšna davčna bremena, ka- 
tera lahko ljudstvo nosi. (Odobravanje). Posebno k tej 
drugi točki si bom dovolil nekaj pripomniti. V drav- 
ski banovini, posebno pa v srezu, katerega jaz zasto- 
pam, je davčno breme že tako visoko, da presega vse 
meje. Teža teh davkov je tako velika, da so naši 
davkoplačevalci začeli že obupavati in nezadovoljstvo 
vsled tega seveda raste od dne do dne. Davčni zao- 
stanki hitro rastejo. Vzrokov za to je več. Mnogim 
se je n. pr. pod bivšim JNS režimom podloga za od- 
mero davkov nadvse krivično določila. Zgodilo se je 
to iz strankarske škodoželjnosti. Kdor ni hotel z JNS- 
erji čez drn in strn, je moral to plačati na davkih. 
JNS stranka je imela namreč po občinah svoje konfi- 
dente, ki so davkarijo napačno informirali o davčni 
moči naših ljudi, in davkarja je tem denuncijantom 
šla radevolje na roko in navila davčni vijak čez mero. 

Ljudje teh bremen pri najboljši volji niso več 
zmogli in odtod še danes toliko davčnih zaostankov 
iz onih časov, ki nosijo pečat strankarske krivičnosti. 
Drugi vzrok za zaostale davke pa je ona gospodarska 
kriza, ki tudi našim davkoplačevalcem ni prizanesla. 
V letu 1936 in 1937 se je gospodarstvo nekoliko 
dvignilo in naš človek je kolikor - toliko zopet redno 
izvrševal svojo davčno obvezo, izvzemši zaostale 
davke, za katere je bil še zmeraj prešibak. Lansko 
leto, to je leta 1938 pa je moj srez zadela nima za 
uimo, zlasti je toča napravila na polju in v vinocrra. 
dih nepopisno škodo. Toča je v našem srezu docela 
zdrobila vse pridelke, zlasti naše vinograde, ki so 
uničeni ne samo za eno leto, temveč za več let. člo- 
vek bi mislil, da bo davkarija takšno nesrečo vpošte- 
vala, toda poglejte, kakšno usmiljenje ima davkarija 
s temi reveži, kako jim ona lajša njihovo bedo in 
pomanjkanje. Ona je zvišala lansko leto davek na 
zemljarino vsem poljedelcem vkljub tozadevnemu 
amandmanu v lanskoletnem proračunu, ki je določil, 
da ostane zemljarina ista kot prej. Zgradarino, cenje- 
na gospoda, pa je naša davkarija povišala kar za 
\00%. Nadalje je zvišala tudi podlogo za odmero pri- 
dobnine in to celo takim, ki jim je že doslej bila 
odmerjena povsem krivična podloga. Če torej upošte- 
vamo to povijanje davkov in še druge dajatve, če 
vpoštevamo nadalje še vseh vrst doklade na te davke, 
ki v naši banovini mnogokje presedajo 200^, in 
končno če vpoštevamo še trdoto, s katero se vsi ti 
davki izterjujejo. potem se ni čuditi, če je naš davko- 
plačevalec začel obunavati nad tem bremenom. Toda 
ne samo obupavati! On postaja že nemiren in razbur- 
jen, tako. da ga le še težko potolažimo in pomirimo. 
Je pa tudi razumljivo. Saj ga ne čaka, ako bo š!o 
tako nanrej, nič drugega kakor boben. (Ploskanje). 
Ako hočemo, da ne ubijemo v srcih teh naših ljudi 
vsega zaupanja v vodstvo države in vse ljubezni do 
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domovine,   si dovoljujem predlagati g. minister sle- 
deče '• 

1   Da date davčnemu uradu v Brežicah nalog, 
da z davkoplačevalci milo postopa; 

2 — Da blagohotno in pravično revidira podlage 
za odmero  davkov; 

3 — Da ustanovite za naš srez v Sevnici Še en 
davčni urad radi reda, točnega poslovanja in razbre- 
menitve onega v Brežicah in 

4  .Da brišete po reviziji one krivične stare zao- 
stale davke, ki jih je ustvarila strankarska zagri- 
zenost  in  ki nosijo pečat krivičnosti. (Odobravanje). 

Gospodje narodni poslanci! Gospod notranji mi- 
lister more po odobritvi ministrskega sveta predpi- 
iti uredbo z zakonsko močjo o zaščiti mladine pred 

oornografijo. To pooblastilo gospodje narodni po- 
lanci, je v predloženem preračunu ena najsvetlejših 

točk 'če ne najsvetlejša. Vsak proračun je odsev misli, 
/elia' teženj, narekovanj duše in srca članov one kor- 
loracije, ki dela proračun. Pri državnem proračunu 
je to vlada in narodni poslanci. Proračun je produkt 
skrbi in volje stvariteljev proračuna — dobro storiti 
njim ki jim proračun velja. Proračun je zrcalo, v ka- 
terem se vidijo nameni onih, ki proračun delajo. Po 
nroračunu se da spoznati tudi moralna sila poračun 
ustvarjajočih. Če pregledujem predloženi proračun, 
mi pač bode v oči predvsem materijalna plat tega pro- 
računa. Saj se v njem eno ministrstvo peha bolj kot 
drugo za materijalno gmoto. To pa tudi drugače bili 
ne more. Je v državi toliko gmotnih potreb, da jih 
nobeno ministrstvo v svojem delokrogu in v svojem 
nodročju ne bo zadovoljilo. So pa vse te reči bolj za 
telesni prid državljanov in v prid vsemu onemu, kr je 
v zvezi s telesom. Toda večja vrednota kot je člove- 
ško telo je njegova duša. Saj je ona vir — nositeljica 
našega razuma, naše pameti in naše volje, kar vse 
daleko prekaša naše telesne zmožnosti. In te duševne 
zmožnosti vodijo človeka pri njegovem udejstvovanju 
v človeški   družbi, to je da dela dobro — ali slabo. 

Ker pa te duševne zmožnosti stoje v znamenju 
izpopolnjevanja, je jasno, da so tudi predmet vzgoje. 
In tako pridem do konstatacije, da je človek tak, 
kakršna je bila njegova vzgoja. Vzgoja pa zavisi od 
vzgojevalnih sredstev, ki so ali dobra ali slaba — 
moralna ali nemoralna. Poslušal sem govornika v 
finančnem odboru, ki se je pritoževal nad moralno 
pokvarjenostjo tudi v naši državi češ, koliko umo- 
rov in ubojev da imamo: sin ubije očeta, oče sina, 
brat brata, sosed soseda, mož ženo, žena moža in 
koliko samomorov imamo. V časopisju beremo vsak 
dan o prevarah, tatvinah, vlomih, ropih, o bogoskrun- 
stvu, o krivih prisegah, itd. Gospodje, to je žalostna 
slika današnjega dne tudi v naši državi. Človek se 
nehote vpraša: odkod vse to, kje so za vse te nizkot- 
nosti   vzroki? 

Gospodje narodni poslanci! Vzroke za to lahko 
najdemo v naši neposredni bližini. Pojdite v naša 
gledališča, v naš kino, obiščite naš književni trg, 
oglejte si razne propagande naše moderne literature 
in našli boste vzrokov dovolj, zakaj da je naša dru- 
žba tako   pokvarjena. 

Tu   notri je leglo vse naše nesreče. 
Cenjena gospoda! Mi imamo povsod dovolj 

tržnih nadzornikov, mesogledov in drugih organov, 
ki skrbijo za to, da se ne bo prodajala človeškemu 
telesu škodljiva hrana. Vprašam vas pa, koliko imamo 
organov, ki bi skrbeli za to, da se ne bi človeški duši 
prodajala    in   nudila   nezdrava   hrana?   Vidite,   »Hic 

Rhodus, hic saita!« Proč s pohujšljivimi filmi! Proč 
z vsem šundom iz naših gledališč in iz kina! Proč 
z šund-literaturo! Proč z pornografijo! Proč pa tudi 
z vsem tozadevnim blatom iz našega dnevnega časo- 
pisja. Čemu naše časopisje prinaša tako na dolgo 
in široko: vse zločine, ki se zgode pri nas in v tujini. 
Čemu opisuje z vso naslado vse malonkosti družin- 
ske razdrapnosti gotovih nesrečnih družin? Čemu 
slika s takšnim veseljem vso perverznost moralnih 
propalic? Ali ne ve, da postaja na ta način učna 
knjiga novih aičvrednežev? Kje je ta cenzura? Svo- 
boda tiska vendar ni za to tu, da se zlorabi v pohuj- 
šanje, da se naše ljudstvo pohujšuje in pokvarja. 
Gospodje! Če v resnici ljubimo svoj narod in če 
hočemo dobro svoji domovini Jugoslaviji, bodemo 
vse storili, da se to prepreči. Gospodje! Če tega ne 
storimo, potem nosimo na svoji vesti pogin našega 
naroda. (Odobravanje). Zato iz srca pozdravljam 
uredbo o zaščiti naše mladine pred pornografijo. 
Želim pa še, da bi prišla uredba o zaščiti vseh Jugo- 
slovanov pred vsemi pohujšljivimi napravami in 
rečmi. Le potem lahko postane Jugoslavija domovina 
poštenih, zdravili in močnih mož in žena. 

Gospodje narodni poslanci! K nezadovoljnosti, 
ki vlada v naši banovini, v Sloveniji, spada tudi na 
žalost nezadovoljnost katoliške duhovščine. In to 
zaradi tega, ker naši gmotni interesi po 20 letih 
Jugoslavije še niso urejeni. Gospodje narodni po- 
slanci! Za vse stanove in za vse sloje se je v naši 
državi v tem oziru, to je v socijalnom oziru storilo 
že to in ono. A za katoliško duhovščino, posebno 
za slovensko duhovščino se ni skoraj nič storilo. 
Dvajset let že prosjačimo, moledujemo in zahtevamo, 
a naše prošnje in zahteve so povsem zaman. S tega 
mesta konstatiram, da to ni prav, da to ni modro 
in da to tudi hvaležno ni. Gospodje narodni poslanci! 
Upam si tvrditi, da nikdo svoje države ne ljubi bolj 
kot jo ljubi katoliški duhovnik, osobito slovenski 
duhovnik. To je že od prvega začetka te naše nove 
domovine. To je dokazal že neštetokrat in to doka- 
zuje vsak dan s svojim delovanjem. Kar se tiče na- 
šega slovenskega naroda, je gotovo, da so ga v našo 
novo državo pripeljali slovenski duhovniki. Vse svoje 
delo naš duhovnik usmerja v prid in blagor te svoje 
države. (Ploskanje). Slovenski duhovnik skrbi tudi 
— čujte gospodje narodni poslanci, za red in mir v 
tej državi. Poslušajte, kaj pravi žandarmerijski ko- 
mandir, torej poklicni organ za varnost in red v 
državi. »Upam si več doseči v svojem rejonu, kar 
se tiče moje službe, z dvema ali tremi dobrimi ka- 
plani, kakor s celo kompanijo žandarjevl«. Kaj je 
hotel ta komandir s tem izjaviti? On je namreč hotel 
reči tole: Na red, mir in zadovoljnost dober duhov- 
nik več vpliva z svojim dobrim delom in delovanjem, 
ker ima svojo autoriteto in večji vpliv med ljud- 
stvom, kakor pa navaden žandarm. To vam zlasti 
dokazuje dogodek iz mojega življenja. Ob razsulu 
bivše Avstrije, leta 1918, so mislili naši kmetje da 
so prosti, da jih ne veže noben zakon. Mislili so, da 
se sedaj lahko maščujejo nad vsemi onimi, ki so jih 
med svetovno vojno z raznimi rekvizicijami šikani- 
rali. Oborožili so se s puškami, pištolami in revol- 
veri in prišli v trg nad one, k so jih med svetovno 
vojno gulili. Proti nim so nastopili žandarji, toda 
kaj so opravili? Nič, bežati so morali. In kdo je na- 
pravil red, kdo je ljudi pomiril in spravil zopet v 
pravi tir? To sem bil jaz in moji kaplani, ki smo tem 
ljudem  dopovedal!,  da  so  v  zmoti,  da  je   njihovo 
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dejanje kažnjivo, dopovedali smo jim, da tudi sedaj 
veljajo zakoni, čeprav se je Avstrija razsula. Uspeli 
smo in ljudi vrnili nazaj. Vidite, kako duhovnik po 
svoje vpliva in skrbi za red in mir v državi. Iz tega 
tudi vidite, kako velik vpliv ima duhovnik, ki med 
narodom dela. Cc opustim vse drugo in opozorim 
samo na to, kar dela duhovnik na gospodarskem, 
socijalnem in kulturnem polju, mislim, da je prav, 
da še enkrat ponovim, da ni pravično, ne modro in 
ne hvaležno, da se katoliškega duhovnika tako zapo- 
stavlja v gmotnem oziru. Vse to sem vam povedal, 
gospodje narodni poslanci, v ilustracijo, ter prosim, 
da bi Kraljevska vlada bila širokogrudna in zboljšala 
socijalno stanje naših duhovnikov. Toda ne mislite, 
da zahtevamo bogvekaj od države. Naše zahteve 
so zelo skromne. Zahtevamo, da se izjednačijo dra- 
ginjske doklade vseh katoliških duhovnikov v drav- 
ski banovini z dokladami, ki jih imajo katoliški du- 
hovniki v Dalmaciji. Te doklade naj se povišajo za 
50%. Nadalje zahtevamo, da se vpokojcnim duhov- 
nikom, ki imajo zelo slabe prejemke povečajo do- 
hodki za 100% in konačno, da se nadarbinarjem, ki 
nimajo vsaj 20 hektarjev zemlje, dajo doklade. 

Cenjeni gospodje narodni poslanci! Sedaj pa mi 
dovolite, da gospoda notranjega ministra prosim še 
za sledeče. 

Gospod minister! Občina mesta Celje je davčno 
tako obremenjena, da osebnih izdatkov za predstoj- 
ništvo mestne policije ne more več nositi. Te stroške 
naj prevzame država. Če se pa tej prošnji ne more 
ustreči, potem naj se predstojništvo ukine. Druga 
stvar, katero moram omeniti, je ta — le. Veliko kri- 
vico trpe žandarmi, ki so bili vpokojeni v letu 
1920/21, in oni, ki so bili vpokojeni v času od 1924 
do 1929. Njihova pokojnina je veliko pVemajhna. To 
se mora na vsak način popraviti. Gospod minister 
naj blagohotno vpošteva tozadevni predlog društva 
žandarmerijskih upokojencev v Ljubljani iz januarja 
1937 leta. 

Tretja stvar, o kateri moram spregovoriti. Organi 
komisarijata železničke in obmejne policije v Mari- 
boru že tri leta ne dobivajo dnevnic za službena poto- 
vanja in za kontrolo po mednarodnih vlakih Mari- 
ibor — Rakek. Za leto 1936/37 dolguje ministrstvo 
110.000 dinarjev, za leto 1937/38 70.000 dinarjev, za 
leto 1938/39 84.000 dinarjev, — ali skupno 264.000 
dinarjev. Ker so prizadeti policijski organi skro- 
mno mesečno plačani, prosim gospoda ministra, da 
to zadevo blagodušno prej - poslej uredi. Sploh pa se 
naj vsem nadzorstvenim organom policijske straže 
dohodki tako urede, da bodo lahko vzdrževali sebe 
in  svoje  družine. 

Gospodje narodni poslanci! Da ne bi bil edini 
poslanec, ki se ni dotaknil toliko obravnavanega 
Hrvaškega vprašanja, mi dovolite, da izjavim sledeče. 
Hrvaško vprašanje ni samo hrvaško, ampak je tudi 
srbsko in slovensko vprašanje. (Odobravanje). Vsi 
mi: Srbi, Hrvati in Slovenci, imamo v tej naši državi 
svoj skupen dom ... (Ploskanje in odobravanje) 
... katerega hočemo in moramo vsi urediti. Žalostno 
je samo to, da si tega doma že do sedaj nismo ure- 
dili. (Glasovi: Tako je!). Veste kaj, dragi mop na- 
rodni poslanici. Dobre volje je treba, pa bratske lju- 
bezni in dela, pa bo šlo tole hitrejše izpod rok, kakor 
si to domišljujemo. Samo po sebi je razumljivo, da 
bom kot član večine glasoval za predloženi proračun. 
(Odobravanje). 

Потпретссдипк Ало.јзиј Михелчич: Реч има на- 
родни посланик г. Велимир-Веља Маринковић. 

Велнмир-Веља Маринковић: Господо народна 
послапнци, буџетска дебата o Министарству уи\- 
трашњих послова у сгвари je наставак начелне 
дебате. И ми, којн нисмо имали могућности да 
кажемо коју реч у начелној дебати, користимо 
ову прилику. Ja сам само хтео две чишенице да 
истакнем овом згодом. 

Првн je јединствен случај у нашем повом по- 
литичком послератпом животу, да ова Влада ужи- 
ва симпатије не само своје већине, Владиних no- 
сланика, него и гооподе са левице. (Душаи Браи- 
KOBiih: A, нема наше повереље! — Жагор на ле- 
вици). 

Ви сте чули да они преко својих претставника 
изјављују Влади скоро шовереље. A то што не гла- 
сају Владин буџст, то je ствар навике, јер каква 
би опозиција била ако би гласала за Владин бу- 
џет. (Одобравање на десници и цептруму). To je, 
наглашавам, појава у новом нашем политичком 
животу. A то je знак колико ова Влада има по- 
пуларности и колико je важно питање и њена Mn- 
enja која joj je додељена. Разлика, између гле- 
дања Владе и опозиције на ствар, на решење 
осповног питања —■ Хрватског питања — како 
мени изгледа само je у гледању на темпо прпли- 
ком решавања тога  питања. 

Јер док Влада, што je сасвим природно, све- 
сна одговорности коју има и пред народом n пред 
историјом, мора опрсзно ићи и стопу no стопу, 
корак no корак приступатн тако том peuieit.y, 
дотле опозиција са извесном грознпчавошћу 
форснра решење тога питања. 

Господо, >ми смо сви свесни тога момента, сва 
смо свесни дога^аја, na ,и ми са деснице и ви са 
левице. Ла знам да и они кад би били na положају 
господе која овамо седе, ne би могли (Ништа да 
учипе, него да поступе како поступају и господа 
из 1;ладе, јер je то тако no природи саме ствари. 
Озбиљна сгвар озбиљно се и решава. 

Алн сем тога утешна je појава, да и господа 
са лсвице и господа са деснице имају исто осе- 
КаЉе и расположење. Али лада у очи једна по- 
јава која no мало треба да nac забрињује, a то 
je извесна сумта и мзвесна зебња — cpeha je што 
се ona вештачки ствара — да ли he Влада одго- 
ворити своме осповном задатку. Што се мене 
тиче, ja верујем у срећну звезду ове Владе, у 
орећну звезду њеног Претседника, j ep, господо, 
једно преимућство које њен Претседник има, то 
су они квалитети које за ових 10 годииа нису 
имали људи који су тај положај заузимали, a Vo 
je чињеница да je дапашњн Нретседник формц- 
ран на терену, кроз борбу и у борби, и као човек 
из народа иајбоље позпаје потребе и осе11ања се- 
љачких маса широм целе наше земље. Добило се 
признање са највећега места кад се човеку из на- 
рода доделило да решава судбоносно народно пи- 
тање. Али као што рекох постоје извесне сумн.е 
и зебље. Ja мислим да je то и оправдано после 
једнс погрешне политике која je вођена читаву 
деценију. Господо, нажалост то je још више ве- 
штачки потхрањивапо од групе људи који су за- 
узимали одговарајуће положаје и који су с тих 
положаја моралн си1ш. Њима je у иитересу да 
потхрањују, роваре н стварају неповереше nonvr 
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онога попа који je одговорио кад су га упиталп 
како то свет умире: na, умируца, умируца, a кад 
je попадија умрла он одговара: помре цео свет. 
Тако и ona господа која су сишла са власти кажу: 
проиаде зс.мља, одс cee у суноврат. Али то omi 
иису говоршш онда кад су они заузималн те од- 
гаварајуће иоложаје. Вндитс, господо, докле ти 
људи Хрватима дошаптавају како je ова Влада 
једнака као и претходна влада и како he изи- 
грати једноставно хрватскс жсл.е, погребе и за- 
хтсве, дотле нама Србијаицима дошамтавају како 
су Хрвати иеиомирл.пип и осскомпромисни, и како 
оии неће ову државу и пуно других врло незгод- 
иих с гиари. ррећа je само за ову земљу И за овај 
народ што ти људи који стварају такву забуиу и 
пометњу нсмају више никаквог утицаја и што je 
дух времена такаи да ти л.уди nelie имати више 
иикаква утицаја. 

Господо, Хрватско ингање je психолошке прн- 
роде. To je питање ииисрсња, како каже господин 
1 Ip'c гссдинк, a uuBcpeibe се може створити само у 
Једвој шошљивој атмосфери, онда кад се страсти 
стишају да се народио.м послу приступи. A да се 
створи поверење, потребни су два услова: ирво, 
ono без чега се ne миже, го je слобода шгамне 'И 
друго слобода збора и договора. Ми, Словенн, смо 
навикли на слободно зборисање, да можемо сло- 
бодно да кажемо све што ocelia.Mo и мислимо. Без 
тога сс тешко може радити и тешко могу широки 
слојсви иарода да иапитају све захгеве, којн се 
постављају и с једне и с друге стране и шта je 
могуће и остварљиво од тога. A глас народа je 
глас Бога. 

Наши друтони са левице самн себе демантују 
кад форсирају да се то значајно питање — Хрват- 
ско иитање — брзо н на пречац реши. Потребно je 
да се донесе закон u шгампи исто тако као што 
je потребио да се донесе Закон o збору и дого- 
иору; али, господо, за то je потребно и времена. 

Ja hy да завршим свој говор. Кад сам Beli na 
овој говоршци, ja не бих могао пикако прећи 
цреко једпе жалосне чињемице, која боли вас као 
и мене. Ta се чињеница односи на Изборни закон, 
који пам je једио чудо од закона, који потсеца 
морални живот наше нацнје. Ja, РОСПОДО, ту ми- 
слим иа онај организованп тсрор одоздо с једне 
стране, a с друге страпе иа очиу изборну коруп- 
цију, јер сви ми врло добро знамо да су гласови 
муповани. To није наш спецнјалнтег, im левице ии 
десиице, то je ствар дубоких џепова којих и.ма и 
на  једној и na другој страни. 

HaJBehe добро једнога народа, то je морална 
вредност тога народа. Наш сељак je у ратовима... 
(Тоша Радосављевн!! упада у реч.) Друже, сачекај, 
ако  xolieui да се носиш самном. 

Наш сел>а1< je био upe para патријархалаи, че- 
стит, исправан и поштен. Данас je морал код na- 
mera сељака подгризен. Докле год постојп јавно 
гласање, докле се гласа и бележи na сппску, дотле 
ne може бити честитости, дотле мора бити купо- 
вања бирача, дотле мора бити корупције бирача. 
(Тоша Радосављсвик: O томе говорп, кад се буде 
закон правно!) Tn heui га бол.е паправита! 

Да би се донео изборпи закон, за то се такође 
тражи времена, Зиачп, господо са лсвице, не може 
се брзати. (Павле JoDomih: Мн то зпа.мо! Њима ти 
то  причај!) 

Ja hy завршити. За све то треба поступностп, 
треба времена, и Влада добро ради, што овако 
ради. 

Верујући у срећну звезду ове Владе да lie ре- 
шити осноппо питање данашп.ице и донети ОСНОВНе 
политичке законе, гласћћу за буџет. (Г1л.ескање у 
центруму n na десници). 

Претседник Милан CHMOIIOBHII: Реч пма на- 
родни пославик г. Ђура Микашиновп!!. 

Ђура MiiKamnnouiili: Господо вародни посла- 
ници, нисам узпмао реч у овогодишњој начелној 
буџетској дебати, јер се пријавио велики број го- 
всрника, a и време je већ на измаку. Зато узимам 
реч, да се у дсбати o буџету Министарства унутра- 
шп.пх дела осврнем na неке појаве, које су уско 
везане за развој садање политичке ситуације. 

Буџет за 1939/40 годипу израдила je бивша 
Влада г. др. Мплана Стојадиновића, a садања Вла- 
да г. Драгише Цветкови^а наследила je овај буџет 
n ca незнатним изменама предложила га 11ародној 
скупштини na npeipec n уважење. 

Пошто je Фин&нсиски одбор, овај буџет npe- 
rpecao и усвојно, изјавл.ујем већ упапред, да liy 
гласати за предложени буџет, a сада iiy се освр- 
путп na друга питап.а, кија ме интересују. Ja сам 
пажљиво саслушао све говорнике na Вас молим 
да и Ви мене саслушате. 

Када je јуна мссеца 1935 год. Влада r. Бого- 
л>уба Јевтића дала оставку и дошла na управу 
земље Влада г. др. Милана СтојадиповпКа, ja МО- 
рам овде искрено признати да je та Влада, у првим 
данима, ^еђу нама Србима и Хрватима, југословен- 
ски оријентисанпма, који живимо преко Саве и Ду- 
Пава била лоше примљена. Разлог томе je тај, niro 
je тадања Влада, као што je то званично било под- 
вучено, пустила вентиле и дала превелике слободе, 
услед чега су пајлојалпијп елемента билн извргпу- 
тп терору улпце и нису били сигурни за свој жп- 
вот n своју пмовипу. Тада je у самом Загребу де- 
молирано преко 70 кућа, међу којима и моја, али 
до данас нико није добио ниједног длпара оштете. 

Међутим, рад тадање Владе г. др.' Милана Сто- 
јадиновића показивао je, из дана у дан, вндне 
успехс na свим пол.пмд нашег пародпог н држав- 
ног живота, услед чега су оштрице отупиле тако 
да je настало једно сношљивије стање, те су и 
саме хрватске масе, имајући од такве политнке ко- 
ристи, почеле правилније да схватају n.en значај. 
Рад тадаше Владе г. др. Мплана Стојадиновића 
кретао се у више праваца, тако да су onu, скупље- 
пи, давалн једну резултанту: потпуиу обнову цело- 
куппог живота наше државе. Главни, пак, правци 
били су ови: јачап.е ме^упародпог положаја др- 
жаве, унутрашња консолидација, привредма обно- 
ва земље, спровођење социјалних реформи, pas« 
дужење земл^радника, извођење великих јавпнх 
радова и снажење пацпопалпе индустрпје. 

У погледу међународног положаја nainc држа- 
HL' учињен je толико велики напредак... (Душан 
Бранковић: Мора да те on послао овамо док тако 
ГОВОрИШ!)..". да данас Југославпја служи за npn- 
мер осталим државама, na којн се угледају многи 
европски политичари v своме раду на стварап.у 
повнх међународних односа својнх народа са дру- 
i п.м државама. 

Таква вањска политпка створила je ново доба, 
доба сарадње и узајамног поверења ме1)у балкан- 
ским и средњо-европским народима. 
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Прнвредна обнова земље дошла je тако1)е до 
пуног изражаја, јер се радило у целој Југосла- 
вији, у свима правцима и на свима странама, те je 
за сваког грађанина бнло посла, зараде и хлеба и 
број незапослених сведен je на мииимум. Соци- 
јалним реформама и Уредбом o раздужењу землЈО- 
радника омогућено je да два иајважиија друштве- 
на реда, сељак и радник добију могућност много 
већег привређивања него досада, да постану моћ- 
нији фактори у нашој привреди. 

Порастом 1Бихове куповне моКи ојачап je и 
унапре1)ен иоложај и других сталежа у земљн. Ko- 
начно, Влада je провела изборе на основу посто- 
jeher изборног закона. Нико ие може устврдити и 
доказати да ови избори нису билн слободни. Југо- 
словенска радикална заједница однела je победу 
и без Донтовог система... (Др. Милош Тупањитт: 
Ви као да сте преспавали овај месец!)... јер je у 
235 срезова добила апсулутну већину. Да je побе- 
дила Удружена опозиција, онда би оиај изборпЛ 
закон био добар. (Одобравање на десници). 

Господо народни посланици, ja сматрам сво- 
јом угодном дужности да са овог месга иодвучем 
ове резултате рада бив. Владе др. Милана Стоја- 
днновића, јер су ти резултати ојачалн и привредно 
и економско подигли нашу државу. 

Kao посланик Среза окучанског изражавам ду- 
боку благодарносг г. др. Милану СтојадиновиКу и 
његовнм сарадницима који су својим радом много 
задужили нашу земљу и наш иарод и koju he им 
за све учињено остати вечитр благодаран. 

Господо народни посланнци, као бивши обла- 
сни посланик за време обласннх самоуправа био 
сам члан Обласног одбора за фннансије у Примор- 
ско-Крајинској области, органнзовао обласне фн-- 
нансије, припадао сам бив. Мародној радикалној 
странци, биран сам na пегомајским нзборима 1935 
за Срез огулински a na овим изборима изабран сам 
у два среза у Огулинском и Окучанском. Ово сам 
подвукао да се види, да мој политички рад није 
од јуче и да сам био у могућности да активно су- 
делујем у нашем политичком животу после ослобо- 
ђења n уједињења нашег народа. Учествујући тако 
у нашем политичком животу имао сам прилике да 
пратим развој нашнх политичких прилика, које ни- 
мало нису биле ружичасте и* које су давале повода 
забринутости. Кроз сва та политичка збрињавања 
ировлачи се као нит једно крупно питање, које je 
даиас према оиоме mro се iiimie и изјављује са 
меродавне страпе, дошло у фазу коначног решења. 
Ради тога liy се и ja ca неколико речи осврнути 
на Хрватско питаи.е, које je Влада г. Драгише 
Цветковића означила као централну тачку свог 
програма, 

Господо народнн послапнци, овогодишпЈа бу- 
џетска дебата у Народној скупштнни води се у 
знаку тражења могућности, да се ово пнтање скн- 
не са дневнога реда и да се нађе могућност да се 
браћа Хрвати задовоље, 

O овом питан.у говорио сам у прошлогодиш- 
њој буџетској дсбати. Сви ми осећамо тежину 
овога питања и сви ми нскрено желнмо, да се ово 
питање реши на опште задовољство целокушшг 
нашег народа. 

Из Декларације и нз експозеа Претседника 
Владе г. Драгише Цветковића чули смо да Кра- 
љевска влада желн: да створи све подуслове за ко- 
начио решење овог nHTaiba, те са овог места по- 
здрављам такав рад Краљевске владе и све иапоре, 

које je уложила и које мисли уложити да дође до 
браисжог сиоразума, који he иеаумњиво ојачатп 
нашу државу и дати joj могућност, да се у брат- 
ској слози раевија и иапредује у свима правцима 
народног и држаииог живота. (Одобравање и 
пљескање у цешруму и на десници). 

Пошто je ово једно 'од најосетлЈИвнјих питања 
нашега народа потребно je приступитн његовом 
решењу са пуно обазрнвости и наћи начина да се 
хрватски део иашега народа задовољн. 

AKO посматрамо историјски развој нашег 
народа, видимо да су Срби и Хрвати кроз ue- 
кове живели у заједници, да нм je била заједничка 

. судбина, да су имали истс обичаје и да ннкада 
међу собом шису ратовали. Највећи паши иауче- 
њаци на темел.у историског градива доказали су 
да су Срби и Хрвати један народ. Мисао народпог 
јединства стара je вековима и кроз нашу историју 
повлачи се као иит, као нешто што je неизбежно 
и чему су све акције IH сва стремљења била под- 
ложна. Mucao народног једннства била je покре- 
тач ших акција на пољу 0!Слобо1)ења и уједнњења 
нашега народа. Ta мисао створила je и Јутосла- 
вију. Мисао народпог јединства стара je исто то- 
лико колико и наш народ, na je та мисао опевапа 
и у нашим народшим песмама, сматрајућн све no- 
једипе историјске догађаје у Немањића[ Србији, 
као и оне у Хрватској, својим и заједннчким. Иде- 
али који су оличепн у херојима народпе песме, 
у Краљеви11у Марку, у Југовићима, у Старини Но- 
ваку илн у ускоцима задахњују једнако н Србе 
и Хрвате. И данас те народне песме сматрају сво- 
јима и Срби и Хрвати. Народна душа која се 
Шима напајала и која их je дала, остала je једна 
кроз сву иашу прошлост и за све време страдања. 
Ta иародна душа шмала je један идеал, a то je 
идеал слободе и једипства нашег парода. 

Када je славни Kapal)opi)e повћо крваво коло 
за ослобо1)ен.е Србије он je у својој сељачкој ду- 
ши осетио глас историје пародпе и он je веровао, 
да he 'обиова Србије и Уједишење Срба бити само 
једна етапа и једаи део његовог великог плана, 
чији je крајши циљ био стварање Југославије. To 
доказује и његово иисмо, yiiyheiio Наполеону, у 
којем између осгалог излаже план за ствараље Ју- 
гославије. 

Пред Косовску битку Кнез Лазар позива и 
браћу Хрвате. Зар у томе позиву Цара Лазара и 
поступку Хрватског бана није јасно подвучен до- 
каз, да je још тада бнло живо ocehaifae јединстве- 
ности у народном погледу, да je била жнва свест 
0 истоветности судбине српске и судбипе хр- 
ватске? 

Бан ЈелачиК на једној саборској седници из- 
рпчно каже: „Немојте мн говорити сада ни o Срп- 
ству ни o Хрватству. Ми смо један народ, једиа 
6paha без разлике вере ..." 

Стјеиан и Анте Ради11 уносе у свој програм 
као lOcnoBno начело, начело иародног једннства 
Срба и Хрвата. O самом споразумевању изме1)у 
Срба w Хрвата Стјепан РадиК имао je друкчије 
мишљење, које je изнео још 1897 године у „На- 
родној мисли", где између осталог каже: „Посве- 
машње народно јединство наш je идеал. Нећемо 
слоге и компромиса. Слогу углавл^ују разлнчнти 
елементи, слогу треба уговарати, код уговараша 
треба попуштати, код попуштања се тужи н суду, 
a то вазда оставља жалац, који прије или послије 
доводи до  поновног расцјепа.  Наша je  народна 
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душа једна. Сад треба народно јединство само ма- 
»ифестирати. Народно јединство подвостручује 
народну снагу. Оно je први увјст да народ ne про- 
палие . . ■ ■" 

Аугуст Шеноа каже 1861 године: „Хрвати и 
Срб:и "да буду једно, јер увек морају бити једно. 
Повијест нам je испреплетена, да ни знаност неће 
моћи ријешити гдје једно племе престаје, a дру- 
го почиље. Може проћи још некр врмјеме док сав 
наро'д дозрије и то увиди, memt се подићи ироти 
тим (идејама ио којн глаоић, no која страст људ- 
ска, али то je caiMO каменчић, који велику ријеку 
повијести неће обуставити." 

Кака видимо, мисао o јединству народа није 
била окрњет. Она je тињала кроз one векове, a 
почела се јаче нспол.авагпи у доба свеопћег робо- 
вања Заједиичми вародаи језик, којн je народ го- 
вори^о од Јалраиа до Солупа, под којим je из истог 

■извора пршто хришћаиство na нарадиом језику, 
заје^нички обичаји, исто друштвено задружно уре- 
heVbe, географска јединствено^ст тшдручја на које 
смo iće иаселили, зајвдкичка страдаи.а ради истих 
узрока, a ради тога иеге наде и вера у будућност, 

, одржали су у народу латентт' овесг o припад- 
косги  једној народној словенској заједкици. 

Ha Мировној копференцији у Паризу, ми смо 
били третарани као јсдап ипрод и на темел^у тога 
/ми1-иЛзен>а лонесни су закл.\тчци и одлуке o ства- 
рашу наше заједмичкс државе. Kao једаш од иај- 
\ачик поборника ове историјске истиие био je 
пок. Трумбић. Ham иаучп.ак и профссор уиизер- 
зитета госполин Фердо Шиш.нћ у својој К11>изи 
Докл-меита". на страни 307—311, доноси један 
чланак пок. Трумбића, писан 1917 голиие, у којем 
пок Трумбић износи своје мишљење o народном 
једтгстпу и o уређељу наше заједничке државе, 
тс између осталог каже: 

Искл>учује се идеја конфсдсрацнјс, тј. јсдног 
система, no коме би се јсдиа држава сгоорила на 
rai начин, да разии дслови при^у шој ка.о само- 
стачиој држави. Таква федерација значила би сје- 
amtanaibe вишс држана, које би имале права да 
vbV 'ил не yhy у заједпичку државу, a и да из ње 
иза1)У кал ^ду хтеле. To није оио mro ми хоћсмо". 

- Нама се нс ради o сједип.авању више држава, 
него"о уједнп.ењу једног истог народа у једиу је- 
дрг^ствепу државу". 

„■Kao што има само јсдан народ, raico нека 
буде и једна јединствена држава. Само тако моћи 
ће да живиг један солилан организам, способан да 
осигура целом народу 11>ерове животне, моралне н 
материјалне иптересе". 

„Идеја Лугпслаиијс, идеја je целот југословен- 
ског  народа". 

„Тражи се cTBapaibe једне од најхомогенијих 
држава целе Европе у народносном погледу (Ју- 
гославије)". — „Ми нећемо да сс ствара одвојена 
Хрватска држава, јср ни оиа ne би могла бити 
друго до једна пова Албаиија, експлоатисана за 
туђи интерес; мн нећемо нити делимичних про- 
блема, као што су босански, далматински, истар- 
ски и т. д., иего желимо да се nam српско-хрват- 
ски-словеначки проблем узима као једна органска 
целина". 

Ja сам сс овдс, господо народии посланици, 
послужио са нсколико историјских чињеница 
ради тога, да mro јаче подвучем потребу чувања 
народног и државпог јединства. 

Чувајући пародно и државно јединство, као 
валогу наше будућности, пођимо ка стварању 
свих потрсбпих предуслова за CTBapaibe духовног 
једанства нашег народа, отстрануујући ттри томе 
све ono IUTO иас je делило. Пред нама je пример 
Немачке и Италије'. Када су постигле _ територи- 
јалпо једипство потребно им je било jom 50 ro- 
bnim na да створе и духовпо јединство. При томе 
не треба рметнута са ума, да су Немци имали јед- \ 
nor Бисмарка, a Италијапи једног Кавура, na je 
ппак протекло пет деценија док су оставприли 
своје духовпо јединство, које п/оред свега тога n 
данас није потпуно. 

Када су ова два велика парода, који имају 
једиксгвепу зајвдничку културу, ишла тако enopo 
у стварању духовног јединства, разумллшо je, го- 
сподо пародни посланици, да код nac мора да иде 
jom тсже, јер ne само да смо живели одвојено, 
већ смо живели н под утицајима двеју култура. 
Да се mro npe постигпе наше духовпо једипство, 
потребпа je  сарадша  свих делова  namer  парода. 

Ta сарадња потребиија je даиас внше пего 
мкада. Не радп победе one или one копцспције, 
nero ради сутратњице, која je пепзвеспа. Ви ви- 
дите, господо народни послапици, да се сви наро- 
ди око нас у свету ужурбапо спремају за одбрапу 
својих стечепих права, видите да авет para npe- 
леће преко наших глава, na у таквим мо.ментима 
морамо битн сложпи, морамо све партиске <п лич- 
ne иптересе подредити општим шнгереоима, да nac 
сутра ne би поколења проклиљала. 

Подвлачећи потребу решавања свпх спорпих 
питања, a у првом реду Хрватског nnraiba, морам 
да подвучем, да при томе треба водити рачуна o 
нама Србима, који живимо у бившим деловима 
1аустро-угарске монархијс. Ми смо до крајности 
толераппш u широкогруди. Ми смо се знали бо- 
рпти за своја права и под туђином. Ми искрено 
желимо сурадп>у са браћом Хрватима, али зато 
тражимо потпупу слободу и једнакоправност у 
сваком погледу. 

ПоздрављајуИи сваки корак, који иде у при- 
лог заједиичке сарадп.с Срба, Хрвата и решеља 
Хрватског питаша, ne могу ^ипак да се сложим 
с TOMe, да мп, Срби пречапи, ne суделујемо при 
томе преко својих претстаеника. Оппгпипски избо- 
ри, нзбори за Сенат и избори за Иародпу скуп- 
штпну протле годипе, jacno су показали, да се 
прави претставппцн Срба-пречапа палазе у редо- 

1вима  Југословепске  радикалне заједпице. 
Мепи je јако жао да нису овде присутпн прет- 

ставпици који се третирају као прстставпмци Срба 
пречапа, .na да им оспорим то право, које су за 
себе присвојили н који у овом важпом послу желе 
да имају главпу реч. 

Прави претставпици Срба пречапа, какорекох, 
палазе се у редовима Југословспске радпкалпе за- 
једнице. СваМО пзбегавап.е или улал.аипње свих 
претставника Срба од овог веома важпог народ- 
nor посла може имати мобних последнца no сам 
споразум и no решење Хрватског питања, које се 
жели na свпма странама. Споразум створеп без 
учешћа правпх претставпика Срба пречана, који 
се створи без nac отвориће jom једно болније пи- 
тање, a то je Српско питање. Ради тога ja апслу- 
јем na све одговорпе факторе и na Крал^евску 
Владу да при решавању Хрватског питања воде 
рачупа o 700.000 Срба, који већ три века преби- 
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оају у крајеЕЈима преко Саве и Дунава и који су 
постали староседеоци, 

Према томе, ако сс жели частан споразум, у 
шта ja нн најмање ne сумњам, потребно je да у 
гоме раду суделујемо и ми Срби-пречани преко 
својих претставника. Mu смо вековима, живећи у 
заједници са браћом Хрватима, стекли исте оби- 
чаје и тај nam заједнички живот, заједничке пат- 
н.с у прошлости и осећај заједничке будућност^ 
омогући he, да се mro пре посгнгие raj жеЛЈеии 
споразум који lie бити праведнији и трајнији. 

Mu смо и у прошлости, у данимћ робоиап.а 
стварали споразуме, али ис путем нагодби илн ли- 
uninpaiiia, него пружајући једни другима помоћ 

'у иеиол.и. За тр има маса примера, када смо сс 
ослањали једни на друге, као рођена opaha, када 
смоусвојој дутн ссеКали ла см') једко. Исто тако, 
без ocehaja припадности једном народу не би било 
im српско-хрватске коалицмје, која je у борби за 
народна права и за name Ослобођење и Уједише- 
ibc дала сној драгоцени прилог. 

Taj ocehaj јединства народног, то je оно што 
пас je спајало, na je сасвим разумљиво, да међу 
нама нема тако тешких и иеотклопиних запрека 
за коначни споразум Срба и Хрвата. 

Ha завршетку мога говора, ja поново подвла- 
чим, господо народни посланици, да нико више 
не желн да дође до искрепш- и трајног спора- 
зума са браКом Хрватима, доли ми Срби прсчаии. 
Желећи такав опоразум у корист "народне цслине 
и обезбеђења бол.е будућности namer парода, ми 
смо одлучно против цепања оне name крвљу ство- 
рене државе, против сваке мајоризације и против 
свега оног. што би нас Србе пречане довело у ови- 
сност прама браћи Хрватима. 

Господо нарбдни посланици, nam уважени 
лруг г. Јосип Цвети!! пзпео je jacno прплике под 
којпма ми у Савској оаповинн живимо n ja не 
желим то понављатп, већ hy се само задржати на 
оном пасусу његрвог говора o Србнма Крајппшп- 
цима, који живе у бившој Bojnoj Крајини. 

Крајеви са обс страпе реке Уис, и поред бив- 
ше суве босанско-хрватске границе, на Кордуиу, 
Лнци и у бившем бихаћском, a делом и бањалуч- 
ком округу, зову се од давнина Крајином. Крајина 
даиас обухвата, углавнол! с једне и' друге стране 
бнвше босапско-хрватске границе у Савској бано- 
випи, ове срезове костајнички, петринусми, глин- 
ски, вргппмостски, војнићски, слуњаси, коренички, 
'удбппски, доњо-лапачки n грачачки. Ha ове сре- 
kiOBe на-слаКЈају се у Лици са западне стране још и 
срезовп rocnnliCKH и оточачки, a знатиим делом 
и огулипскп срез. У Врбаској баиовини: дубичкп, 
босанско-новски, дворски,. босанско-крупски, ца- 
зппски, бихаћски, босанско-петровачки и босан- 
ско-граховскп, a na њих се паслањају кључки и 
санскн. Ha Крајииу наслањају се са југозападпе 
стране n срезони у Приморској бановпни и то 
KnmiCKn n бепковачкп. 

По попнсу становништва Краљевине Југосла- 
није од 31 марта 1931 године, у ових 25 срезова 
ш.ма укулпо 940.296 душа. Од тога 586.379 Срба, 
250.618 Хрвата и 102.410 муслимапа. Србп, којп 
пастаил'ју ову бившу Војну крајнну бпли су уввк 
лојалпи грађани, одани државној пдејн и приста- 
лице паррдпог и државног јединства. Упаточ свега 
тога ови крајеви били су препуштепи сами себи и 
пије им указнваиа потребна пажња, пити се изп- 
лазило у сусрет народпим потребама онолико 
колико je то било неопходно потребпо. 

Препуштепп овако самп себи, a у последње 
време вређани и клеветани, Срби из бивше Всјне 
крајнне покренули су акцију да заттите свој крај 
n иптсресе тамоиЈњег народа. У ту сврху осповапо 
je удружење под имепо.м „Крајина" са привреме- 
ним седиштем у Загребу. Задатак je увот удруже- 
ља да у овој областп афирмира Србе na свим по- 
л.има националног, културно-просветиог .i при- 
иредпог живота, У правилина стоји и то: да he 
Удружење у првом реду настојати да у граппцама 
закона и у складу са највишим националним и др- 
жавним шнтсресима водн акцију, да се нигде na 
меродавппм местима im у Загребу ии у Београду, 
ппкада не изгубп из вида чињеница, да у тим кра- 
јевпма живи огромпа већина Срба и да се у тим 
гооосраЈИНама не може и ne сме водити «и при- 
вредпа, ни просветна нити ма каква друга иолиги- 
ка, која би вређала пацпопалпе ocehaje Срба, про- 
светно их запоставл.ала, a прнвредпо слабила и по- 
тискивала. 

A o одпосу према браћи Хрватима у програму 
стоји: ,,М'И омо за пуну равноправност свих држав- 
љана без разлнке вере н племена, ми смо за брат- 
ску слогу и сваки паметан споразум; нама су хр- 
ватске светиње исто тако свете и драге као и срп- 
ске; ми не правимо међу браћом ппкакве разлике 
n na тој ћемо линији остати у читавом пашем 
раду." 

Како сс види, акција није уперена ни протпп 
кога, a најмање против браће Хрвата. O овој акци- 
ји мпого се говори у nanioj јавпости. Мншљеља 
су подел.ена, a иде се тако далеко, да се овој акци- 
ји дајс сасвим тепдепциозпо значен>е. Тако je овнх 
дапаг. Савица Косаповнћ у „Новој Речи" иаписао 
један чланак o овој акцији Срба крајншпика, у 
којем напада ову акцију, прнписује joj сасвим 
друго зпачење, те спомпње пеколико угледпих на- 
ших јавпих радника, међу којима и меце, као по- 
кретаче ове акције. Члапак ппачс кипти мржњом 
и нзвртањем чиљеппца и жалоспо je, да се на- 
шао једап Србип пранославне вере, да овако не- 
ni m папише против једпе акције којој je циљ, да 
се наш елеменат заштити. У томе члапку између 
осталог стоји: ^Међуттим, из пропратип кп.ижпцс 
„Крајипа, Срби у пашпм северозападпнм крајевн- 
ма" видн се, да je тендепција друштва окупљаље 
Срба у 25 срезова, да би се тако стварно Хрват- 
ска одвојпла од Далмације. Te прпсташе народног 
јсдппства траже, да се заштити Српство од агре- 
□ивног Хрватства. A баш таково схватање наро.ч- 
ног јединства, као сипопима Српства, довело je до 
.4;iiiamn>er стан>а и даје оправдаља пајекстремни- 
јима код Хрвата"... 

Сасвпм je разу.мл.иво, господо народнн посла- 
irmin, да Срои, којих има једпа четвртипа у бив- 
nioj Хрнатској, тражс за себе права која уживају 
и браћа Хрвати и да траже решење и свога пита- 
и.а, то јест Српског питап>а. 

Попа1!л>ам, ja сам апсолутно за то, да Краљев- 
ска влада г, Драгнше Цветкови1'1а буде нмала сре- 
he н да реши ово делнкатпо питање, али се прн 
томе ne смс заборавити na Србе, који живе у за- 
јсдници са браћом Хрватима и не смеју се псти у 
томе послу мимоићи. 

'Програм Лугословспске радпкалпе заједнице 
je jačan, он садржава четпрн осповиа иачела.а то 
су: пародно и државно јединство: Мопархнја и Ди- 
настија Kapai)Opl)eBnlia. To су четири осповпа на- 
чела у чијем оквиру треба да се реше сва отворена 
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питања, na и Хрватско. Ува1)ањем шнроких само- 
управа, које су.у пашн.м статутима предвн1)енс и 
које je Краљевска влада унела у свој програм, 
пружиће се народу, да непосредно узме учешћа у 
вође№>у државпнх послова. 

Ha завршетку мага говора изјављујем да 
имам поверење v Краљевску иладу г. Драгише 
Цветковића, који жели искрено да реши ово иаше 
најважније питање, те iiy гласати за прсдложени 
буџет. (Одобравање и ил.сскање у центруму н na 
десници). 

Претседипк Мплаи Симоновић: Гошодо на- 
родни посланици, 111)етрес буџета расхода — VII — 
раздео —• Мипистарсгв!) упуфашњих послова — 
завршсн je. Прелазимо na гласање. Гласа!^ се no 
партијама, седењем и устајан.ем. Господа народни 
посланици којн прнмају прочнтапе партнје, изво- 
ли11с седети, a који ис примају, изволиће устати. 
\\()лим известиоца г. AIiii.\ia ПоповиКа, да изволи 
прочитати партију 389. 

Извсстилиц   AIIHM   nononnh чита паргнју .389. 
ГТретсеДНИК Милаи CHMOHOBHII: Прима ли На- 

родна скупштина прочитану партију 389? Ona го- 
спода народни иосламицн, који примају, нска из- 
воле седети, a који ме прнмају, нвка изволе устати. 
(Beliuna седи). Објављујем, да je партија 389 прим- 
л>е«а. Изволите чути партију 390. 

— За овим je 11арод11а скупштина, гласајући 
седеи>ем " устајањем o свакој појединој партији у 
смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o пословпом 
реду У Нарадној скупштини, усвојила у поједино- 
стима eno партије предлога буџета расхода — VII 
ОвЗД-ео — Мшшстарпио уиутрваитих шослова - 
од   партије 390 до партије 436 закључно. 

Претседпик Милан Снмоновић: Гошодо на- 
родии лосланпци. пошто je предлог буџета рас- 
ХОда — VII раздео — Мипнстарство унутрашњих 
послова— no свима парткјама појбдинамно прим- 
л.сп, објављујем да je цео предлог буџета расхода 
  VII  раздео — Миппстарство упутрашњих посло- 
ва — цримл.сп. (Бурно пљескање и одооравап.с у 
центруму и na десници). 

Господо народни послапици, прелазимо na 
другу тачку дневног реда: na претрес буџста рас- 
хода — ^ll раздео — Мипистарство пол.опрпвре- 
де. Реч iHiMa Мнпистар пол.опривреде г. Никола 
Бешлић. (Пљескаље). 

Мипчстар полмпрчвредс Никола Бешлић: Го- 
сподо народни посланици, да бих вам олакшао 
упознавање рада и програма Мипистарства пољо- 
прииреде, ja сам свој експозе штампао и разделио 
господи народним послаппцнма, те на тај пачип 
омогућио свакоме, да мпрпо прочита и да донесе 
свој одрс!)епи суд o свима питањима, која се тичу 
делокруга рада Мпппстарства пољопривреде. 

Сви смо ми попикли из села, било пепосредно, 
icoMe je отац рагар, a коме nuje, онда му je био дед 
или прадед, свакако и зато се ми, господо парод- 
ии послаппип, нарочито пптересујемо за пољо- 
привреду. У нама живи јсдпо пскопско ocehaibe и 
нарочита л>убав према пољопривреди. И onaj ве- 
лики број господе народпих послашика, којн сс 
прија-вио да говори у вези са буџетом Мипнстар- 
ства пољопривреде доказује, да ми сви o пољо- 
привреди много и мпого знамо. Али, господо, ако 
узмемо уобзир, да дапас паука парочито папредује 

и кад узмемо у обзир, да се ra наука парочито при- 
мењује и у пол>011рнврсди, као и кад се узме у об- 
зир, да ми  прпмепом те науке морамо да узмемо 
учешћа у утакмици која се тиче уповчења наших 
производа, опда произилази, господо, да се ми по- 
љапривреде морамо још много и много да учимо. 
(Одобравање). llaponuro то важи за прилике Кра- 
љевине Југославије, где се мпого пуга тражи мо- 
жда једап једппсгнспп    пол.опрпвредпп    програм. 
Међутим, кад зпамопашс клнматске, геолошке и 
геотрафске прилике, кад знамо cue оне разполико- 
сти које карактерншу пашу дрл<аву баш у погледу 
гкхљклпривреде,  кад зшмо да je сасвим   друкчији 
привредни однос у господарству, овчарству и сто- 
чарсшу n у свому ШТО спада у ресор Миппстарства 
пол.оприиредс, na  n.iannnn   lllapn,   него   у Бапату, 
или у Дранској oanoiunm  него у долипи Мораве, 
опда, ПОСПОДО, врло je тешко створити   један   је- 
липствеп програм у ресору    Мпппстарства    прљо- 
привреде, n лш морамо у реоору да се бавимо cna- 
к&ом кутком паше Отаџбше посебице и морамо да 
примењујелш науку у свима и.епим гранама. 

O сваком кутку name Отаџбице морамо да во- 
димо noccniiv бригу и морамо да примењујемо те- 
ковнне науке онако, како то изискује наш иптерес. 

Буџетски, можда, ресор Мннистарства пољо- 
привреде je пајскромппјп. Изпоси пешто преко 136 
милпопа дипара и цео буџет повећан je у овој ro- 
дипи са 9 и no мплпопа дипара, од чега око 600.000 
динара огпада na личпе расходе a остатак своте 
од преко 8 милиопа долази na материјалне расхо- 
де. У лпчппм расходпма добијамо 23 нона агрОНО- 
ма ипжељера, добијамо I'' повпх ветерппара и 5 
служитеља. To je све што имамо да обрачупамо n 
билапсирамо у корист тога повеНања. 

Ла ипак тврдим, и ако je ово врло скроман бу- 
џет, да ако будемо рацпопалпо примсшивали сва 
та средства, да ћемо MOIIH и са овако скромппм 
буџетом мпоп) да помогпсмо пашсм ратарском 
живљу, MOIIH iicMo да га упутимо путем где буде 
потребпо да стскпе искуство и да то буде онде, 
где то нарочито изискују паши интереси. .Ia вам 
тврдим да heMO ми настојатп, да у идућем буџету 
повећамо joni више те ставке како бисмо матери- 
јалним средствима помогли нашу пољопринреду 
у свима њепим грапама. 

Зато вас ja молим, господо пародпи послапи- 
ци, да ви, опако како то нашим ратарима прилнчп, 
сасвим отворено n искрепо пскрптикујете овај 
буџет Мнппстарства ш)л.011рпвреде, a ja hy сваку 
сугестију прпмпти, o свакој критици Ку размисли- 
ти и настојаћу да ona искуства која будете овде у 
Народној скупштппи саопшгплп примим и искори- 
стим онако, како би од тога nam ратарски сталеж 
имао највише "користи. (Бурпо и дуготрајпо одо- 
бравање и плЈескање"). 

Прстседпик Милан Симоновић: Пма реч na- 
родни послапик г. Илија Савковић, 

Илија Савковнћ: Господо народпи послапицп, 
овом приликом xoliy да говорим o једном важном 
пптаљу, које спада у падлежпосг Мтшстарства no- 
л.опривреде, a које игашање иптсресује цео наш na- 
рад, a  парочито пашег земл>,орадн|Нка. 

To je питањс Уредбе o раздужењу земљорад- 
ника. 

У време^гу тешке прнвредпе кризе, која je обу- 
хватила цео свет, na и пашу земл.у, тражени су 
путевн ii начини, како he се та криза ублажитн. 
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Поред многобројних мера које су предузете, 
донета je и Урадба o раздужењу земљорадника, 
која je требала да помогие и спасе земљорадника 
од његове иомииовие пропасти, у коју je запао, 
не својом кривнцом, ueh услед наг.чог пада њего- 
вих производа тако, да услед тога није могао да 
• iniiopii својим опавсзама, које je учшшо куиу- 
jylui земљу, сгоку и пољшфшфедне справе, када 
су његови пришзводи били na цени. 

Доношеше ове Уредбе трајало je неколико ro- 
дпиа — од 1932 године na све до 1936 године, — 
кад je ова Уредба добила дсфнингивну спагу. Баш 
због тога, im једиа уредба mije очекпваиа са ве- 
iiiiM нестрпљењем и радозналошћу, нити je, пак, са 
uehiui одушевљељем дочекано њено обнародо- 
вање. 

Иако je доношење ове Уредбе тако дуго тра- 
јало, usno се o шој врло миопо расправљало, како 
код 'најмеродавнијих фактора, тако IHCTO и у јав- 
иосги, ипак та Уредба није одговор-ила свом цпљу, 
a на име: да се њоме смање земљораднички ду- 
iimn н да се плаћаша земљорадника одложе. 

Да ■ се заиста овом Уредбом земљорадннку 
ннје ништа помогло, већ напротив одмогло, јер je 
доведен у миого тежи положај, него што je био 
раније, према својим повериоцима, впдеће се из 
мог даљег излагаша. 

Главни принципи ове Уредбе оу следећи: она 
дели све поисрноце na две врсте: 1) на повериоце 
— иовчане устаиове н 2) на поверноце — приватиа 
лица. 

Повериоцн новчане устаноБе, то су углавном 
банке. 

Све те установе побројане су у чл. 7 Уредбе 
o раздужењу земљорадника, no коме 'исплату ду- 
гова, за све те устапове, преузима Привилеговапа 
аграрна бапка, која je овлаш^ена да за рачун др- 
жаве, a према одредбама Уредбе, регулише ове 
обавезе n да вршн паплату потражнвања no н>има. 

Новчапе установе су, пак, дужне да доставе 
Привплеговамој аграриој бапци, по парочитом 
списку, све дужничке исправе, са свима исправама 
o обезбеђењу. 

Предајом поиерилачких исправа новчане уста- 
нове престају да буду повериоци у односу према 
дотадањим својим дулсннппма и сва поверилачка 
права, no оили »амоиа, прелазе na Прнвилеговану 
аграну банку, a дужиицп no предатим исправама 
iiocrajv дужнпцп Пјтпвилеговане аграрне бапке. 

Ирема овоме, овде je извршена такозвапа при- 
нудна законска цеснја и Привплеговапа аграрна 
баика постаје поверилац према дужнпцииа зсмљо- 
радппцима, са изузетним праеима које Уредба за 
ibv предвиђа, a дужник према повчаннм устано- 
вама постаје држава. 

Држава се у пупој мери аигажује за примену 
ове Уредбе, a од тога пмају користи само новчане 
устапове и Прпвилеговапа arpapna банка. 

Ha оспову предатих дужшнчкпх исправа Прп- 
внлеговапа arpapna банка издала je новчаним уста- 
повама — банкама — обвсзтице 'i%, којим обвез- 
ницама бапке могу исплатитп сву своју дугујућу 
порезу до 1932 годние и које се обвезпице npo- 
дају сада na берзи no скоро 80 дппара од 100 ди- 
нара иомипалпе вредности. 

Омашивање дупова no дужппчким 'исправама 
Привилегована аграрна бапка извршпла je на дво- 
јак начин, IH TO: све дугове ДО 25.000 дипара сма- 

њила je ca 50^, a све дугове преко 25.000 днпара 
смашила je ca пајвише до 30%, које je смаљиваше 
имао да изврши падлежпи срвсми суд no захтеву 
дужннка. 

Ово смањиваље привилепована arpapna банка 
извршила je на raj начин што главпици несмање- 
ног дуга додаје 12% односно 6% камате од дана 
учињепог дуга до 20 априла 1932 године. Овако 
утерђена впсипа дуга смаљује се са 50% за ду- 
loiic до 25.000 дипара, a за дугове преко 25.000 
днпара са највише до 30%, и то од стране среског 
суда, ако je дувкиик омањивање захтевао у закои- 
ском року. 

Овамо смашшој главници додаје се нспапла- 
ћена камата од 21 априла 1931 године до 15 но- 
вембра 1936 године, која се обрачунава na несма- 
n.LMiv главпицу. 

Овако смањепој главници додају се у песма- 
ibenoM изпосу сви досуђени парпични и извршнн 
трошкови до 20 априла 1932 године, мздацн на 
премије н ооигурања, na јавне дажбине, таксе за 
стављене хипотеке или прнбелешке, као И остала 
плаћања icoja je поверилац уместо дужника 
учпппо. 

По овамо омањеиим обавезама дужнпцн су 
пмали Привилегованој аграрпој бапци шсплатити 
тај дуг у року од 12 годппа, у ратама са 3% инте- 
реса, с тим, да у случају неисплате две доспеле 
рате, дужник губи npano поеластице: плаћање ду- 
га за 12 година — и Привилегована arpapna бан- 
ка 1има права 'Одмах тражитл наплату целе суме. 

Докле je Уредба овако велика права.дала 
Привилегованој аграриој банци стављају1ш joj на 
расположење бесплатно цео скоро државпи апа- 
рат, a нарочито пореске oprane, за наплату њеног 
погражпвања, дотле je све дужннчке лсправе при- 
ватних лица омањила са 50%, без обзира на ви- 
оину дуга и не дајући им оне бенефнцпје, које има 
I (рпвплеговапа arpnpna бапка. 

Из овога сс види да je Уредба фаворпзовала 
Прлвилеговапу аграрку бапку, дајући joj много 
Beiia права, пего шго су првобитно имале банке, 
код којих се земл>орадник задужио, a исто тако, 
дајући joj много већа права у одпосу према по- 
вериоцпма —■ приватпим лицима. 

Поред тога, сва угатепа права због nponv- 
niraii.a Урсдба оживљава у корист новчаних уста- 
нова, 

Тако, ако je na прпмер један дужпик испао 
из обавезе због иетражбног протеста, он сада по- 
ново ступа у обавезу. 

Дал>е, Привилеговапа аграрна банка пре.ма 
дужиицима чима сва права, која joj даје Зак-он o 
ПЈшвплегоиппј аграрпој бапци, a ово значи, да за 
сва дуговања землЈорадника-дужпика не штитп 
§ 471 Грађанкзмог судског поступка. 

Ово je један мопструм у праву. 
Припцпп je да угашена обавеза не може више 

да оживн. 
Даље, да цесионар не може да има већа права 

од цедснта, јер се не могу пренети већа права 
пего што се имају. 

Међугам, овде то бнва: угашепе обавезе се 
ожпвљавају, a цесиоиар добнва већа права, него 
што нх je имао љегов претходшк, јер према нон- 
чаним установама § 471 Гра1)а1Нског оудског по- 
ступка имао je пуну примепу. 
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Из свега овог види се, да овде земљораднику 
ништа није поможено, ни у погледу смањења дуга, 
ien no обавезама до 25.000 динара, када се додају 
нвисплаћени интереси и остали трошкони, iberono 
дуговаше износи скоро више, него што je прво- 
битни дуг, a у обавезама преко 25.000 динара 
шегово дуговаше je скоро увек веће у дуплом из- 
иосу од гтрвобитног дуговања, када се има у виду 
да може добити иајвите до 30% CMaibeiba, и TO 
ако тражи у законском року. A што се тиче њего- 
рог одлагања за 12 годииа, то му нипЈта не кори- 
сти, јер ако не плати две доспеле рате, то му се 
право гаси и банка има права наплате целог ду- 
говаиЈа. Ус то, када се дода право Привилеговане 
аграрне банке, да за неплаћене рате има право 
наплате из целог имања земљорадника, да га у 
том случају ие штитн § 471 Гра1). суд. тшст., пцда 
се питам, господо народни послаиици: каква je no- 
моћ овим законом земљорадницивда учињенаРПре- 
ма овоме изгледа, да овај закон нису радила 
објективна н незаинтересована лица, већ лица 
ппистрасна, јер се из садржипе one уредбе Види, 

g ;е уредба водила само рачуна o банкама, a o 
вемљораднику баш ништа и ако je ова уредба због 
H^era донесена, тс би се због тога могло рећи, да 
ово иије уредба за раздужење земљорадника, већ 
за раздужење банака, пршто je земљараднику 
'много и много горе сада него пре доношења оис 
уредбе. 

Да заиста земљорадник, господо народии по 
сланици, овом уредбом ништа ne добија, већ 
[гпиротив, да je упропашћеи, ja hy вам иавести 
један конкретан пример, који сам имао у својој 

■адвокатској пракси. Једад мој пријател> Н. И. ду- 
говао je банци 1922 године, једном новчаном заво- 
ду у Београду 30.000 динара, и потто није испла- 
тио дуг o року, тражеиа му je наплата и осу1)ен 
je да плати 30.000 динара главпог меничног дуга 
са 12% годишн>ег интереса н иа име трошкова 
5.000  динара. 

По  овој осудн тражеко je пзвршење и пошто 
je -raj мој пријатељ доказао, да му je главно зани- 

»ман>е   земл»орадн>а,   a   трговина   споредно,  то   се 
иаплата  није могла извршитн, јер инје имао зем- 
ље   преко  наглавице  - -  закона.   Шта   сада   бива? 
Долази    уредба   o   ликвидацији   земл>орадничких 
дугова  IH банка ову меницу са нзвршпим осудним 
решен>ем предаје Привилегованој аграрној банци, 
ко ja му сада тражи приспели ануитет и када се тај 
приспели ануитет обрачуна са будућим ануитсти- 
\ia,   који треба да  дођу,  он треба  да плати  око 
80.000   динара. Истнна, тај мој пријатељ имао je 
право   да тражн смањење  овог дуга код среског 
счда,   који je могао изнети иајвише 30%, али он 
то'није учинио, јер као педовољно писмен, a уз то 
немајући средства да ирибанн сва потребна доку- 
мента и да плати писаи.е тога акта, он je пропу- 
стио   тај рок. 

Како сада да тај мој пријатељ нма да плати 
око 80.000 динара, мада je дуговао свега 30.000 
динара и мала постоји уредба o његовом разду- 
жен>у? Ja hy вам објаснити применом ове уредбе. 

Taj мој прнјатељ Н. И. дуговао je 30.000 ли- 
нара у 1922 годинн и 5.000 дшгара трошкова. Сада 
долази интерес за време од 1922 до 1932 године, 
који изиоси за 10 година no 12% 36.000 динара, 
интерес 12% од 21 априла 1932 годнне до 15 јану- 
ара 1937 годипе, затим за осигурања-премије, 
јавне   дажбнне  и  све остало што je поверилац у 

место дужника учинно, као и интерес на доспели 
ануитет од 3%, тако да би цело ово дуговаље 
износило око 80.000 динара. 

Да je II. II. тражпо смањење, онда би тај ње- 
гов дуг износпо 19.800 динара мање, што значи 
око 60.000 дннара. 

Ako рсзимирамо овај случај npe уредбе и no- 
сле уредбе, ми ћемо видети, шта je земљорадник 
овом   уредбом   добио.   Док   je   земљорадпик   npe 
уредбе био дужан да плати интерес само за три 
годинс, јер  no закону интерес после три године 
застарева, сада видимо да треба да плати иптерсс 
за неких 15 година, јер no уредби не застарева. 
Да   плати   издатке  на   премију,   осигурање,  јавне 
дажбине и свс ono mro je поверилац за дужника 
учинио, lino npe уредбе mije морао да плати. Да 
му се за наплату тога дуга продаје све, јер га ne 
штити  закон, док  га je  раније  штитио  §  471  — 
5 дана opah е землзе,  кућу и окућницу од 1 дана. 
Док je   npe  уредбе  банка   морала   сама  то   својс 
право тражитп, плаћајући таксе држави, данас сви 
ти  послови око наплате врше се бесплатно  што 
народ плаћа, те држава од тога има велике штете. 
Из овога се конкретног случаја може npe рећи, да 
je ова уредба за упропашћење земљорадника,  a 
никако за љегово раздужеље и ова je уредба na- 
mer   земљорадиика   живог   дупке   сахранила,   не 
дај,\т1>и му могућно^ст да иирно  легне у гроб,  који 
му je уредба ископала. 

Господо, када сс има у виду, да je nama 
земља претежно аграрна и да се преко 80% ста- 
новништва бави земљ.орадљом, опда се питамо, 
госпрдо, да ли je пашпопалпи и социјални нптерес, 
да се упропашћује овај многобројни сталеж који 
je у ову тешку екопомску ситуацију дошао ne сво- 
јом кривпцом, већ стицајем тешких привредних 
прилика, a ла се na његовпм екоиомским рушеви- 
нама подиже једап мали број Л)удн-бапкара. 

Ми видимо да се у целом свету врше скоиом- 
ске реформе које иду на то, да се екопомски сла- 
бији сталежи подижу и ппмажу na штету богатл- 
јих сталежа, до« овде вилимо обриути случај, да 
се земл>орадпик, као стуб ове зсмл.е, којп je за 
времс минулих ратова пролио крв и растурио 
своје кости no свим деловима наше отаџбине и 
ва-н ibe, руши и упропашћује за рачун новчапих 
устапова. 

Onime je мишљеше, да je nam војпик за време 
оиих ратова био једап од пајхрабријих војника и 
да je ту храброст показао иајвише због тога, што 
je бпо екопомски независан, јер му нико пије 
могао за његове.дугове продати пет дапа opahe 
земље и кућу са окућпидом од једног дапа. 

Питамо се сада, господо народни посланици, 
да ли he тај земљорадник псто тако бити храбар 
у будућем рату, када види, да му држава преко 
својих пореских oprana продаје кров над главом, 
за наплаггу банчиних потраживања, док му та иста 
држава за наплату своје дугујуће порезе оставља 
кућу и окућницу од 20 ари. 

Ham закон предвидео je још 1860 год. када je 
била много мања насељеност и када je наш народ 
имао мпого земље за обрађивање, да се земл^о- 
раднику ne може продати пет дана opahe земље, 
кућа са окућницом од једног дана, за љегове ду- 
irone, a то све у цил.у ;ia се у селу ие би стварао 
сел>ачки пролетаријат, који he пасти друштву и 
државп na терет, a друго, да се не би на селу ства- 
ралн велики поседи. 

48' 
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Ме1)утмм, господо парадни посланнци, сала, 
после 80 годниа, мн MCCTD да будемо социјалпији 
и слободоумнији, да више поведемо рачуна o зем- 
љораднику, сада се дешава да се доеоси оваква 
јсдна уредба, која земљорадника, као најмного- 
бројнији сталеж који храни, како наш народ 
каже ,,и прави чуда", руши н упропашћује за 
рачун иончаиих установа. 

Inciio.u) иародии посланици, као адвокат нмао 
сам случајева, да сс земљорадник или неко од ње- 
гове породице тешко разболео и no савету лекара 
треба да промени ваздух. Нема новаца, a има не- 
што имања и хоће нешто да одвоји, да прода ради 
спаса свога и своје породице. Долазн пред суд са 
гим захтевом и подноси доказ o томе — лекарско 
уверење. Суд га рдбија јср иема довољно зе.мл)е no 
закону за оту1)ење и због тога мора да пропаднс 
п ои и њепова породица. Сада, господо народни 
гшслапнци, питам вас: јелиово правда и морал. да 
земл.орадпик ne може да отуЈуи оглавицу када je у 
питању спас његов и његове породице, a дозво- 
љава се Привнлеговапој аграрној банци да му про- 
даје све na н кров над главом за своје потра- 
живање. 

Kan mro се земљорадпику nnjc ништа помогло 
у погледу смањења н.егових дугова и одлагања мс- 
тих, тако исто земл>ораднику сс пијс много учппи- 
ло im у погледу подизања његових путева. 

Тап<о у Срезу нрачарском, престоничком срезу, 
који треба да служи то пример уређености и ва- 
л^носпи путева, a који icpea m/tem частда претстав- 
љам у овом Дому, путеви су no неким селима то- 
лико рђави, да nam земљораднпк не може пи пра- 
зним колпма да npolic, кала je рНаво време, a нек- 
молн са пуним. 

Примера ради навешћу пут Сланце—Велико 
Село, Мали и Велики Мокри Лул, Ресник—Рушањ, 
Малн   Мокрн   Луг—Калуђерица—Лештане,  Виича 
—државпи друм и Роспи Ћуприја—Вишњица. 

И ако се за подизање ових путева пебројепо 
пута обећавало од меродавпих фактора, да he се 
путевш Среза врачароиог, као престоипчког среза, 
довесги у ncnpafluo стање, ппак до данас ништа 
није парочито учињено. 

Господо пародпи послапицн .завршујући свој 
говор, ja молим г. Мппистра да у сагласности са 
КралЈевском владом узме ово nnraibe у најхитније 
и најоз'уиЛ)ПИје pacMaipaibe IH да одмах доиесе 
амапдмап no коме iie се ова уредба да стави ван 
спаге и донесе пројекат закона o раздужељу зем- 
љорадника који he сс упутити Народпој скупштини 
na сајнкционисање. Ако би се ово показало као су- 
више cnopo. онда продмлажем да се донесе аманд- 
ман ко поме he сс сви дугови земљораднички сма- 
њптп са 50% од дана vniiibenor дуга, без обзира 
на висину дуга, без икаквог ннтереса, јер су банке 
na imcnnv л\га, беа икаквог пнтереса, наплаћују- 
lm му 20—50% иптерсса, са роком од 12 година, 
— с тим, aiKO не плати моју од рата, да му се тражи 
наплата само за ту рату, a пикако цела сума, као 
што je до сада било, ако не плати две доспеле 
рате. И најзад, што je пајглавније, да остане у сна- 
зи § 471 Гра^анског судског поступка, да му се не 
може продати пет дана opahe земЛ)е и кућа са окућ- 
ницом од једпог дапа земл>с, с тнм, да се овај 
законскп пропис прошпрн na све крајеве паше 
Отаџбине. 

He буде ли се ово пптаље узело у пајхитиије 
решење, већ остапе и даље у иажпости ова уредба, 
опда, господо народни посланици, оно he имати 
гешких и недогледпнх последица н^ само на соцн- 
јалном и политичком ,Beli и na пацнопалном пољу. 

,Iep, паш земљорадник, који треба да гледа, 
како му се сне продаје за рачуп бапака, a коме je 
ooehaBano пеколико година да he бптп раздужен, 
он nehe бити само противник овог или оног ре- 
жима, Beh највећи протизник данашњег стаља. 

Пошто верујем да he г. Мипистар све учииити, 
да се ова уредба измепи, ja изјавл.ујем да hy гла- 
сати за бупет Мннистарства полЈОпрпвреде и вода. 
(Одобраваље и пл.ескањс у цептруму и na доспици). 

Потпрстседиии др.  Драгаи Дамић:   Има   реч 
г. Милнвоје Rmli. 

Миливоје Илић: Господо народни посланици. 
у иашој држави има око 80% земл»орадника, који 
се баве пољопрнвредом. Наша државпа пол.опри- 
вреда пронстпче највећим делом из редова  рада 
земљораднпка. Кад се узме у рас.матрање цео др- 
жавни буџет и упореди са буџетам   Мипистарства 
пољопрпвреде, ипдп  се, да je полЈОпривреда нај- 
Beha привредна грана у нашој државп и да се на 
њу даје пешто мало впше од 1 %  од целокупног 
државпог буџета. Господо,  мпслпм да то nnjc npa- 
во и ла се ne може nocrnhn од пољопривреде оно 
што се жели кад се na њој пггсдп. To није случај 
само у овој  годнни, Beli су то  чипиле  и остале 
Владе од 1920 годнпе na свс до данас. И зато се 
у нашој земљп пол>опривреда још ne може обра- 
Нпватп рацпопалпо, јер ппко не помаже земљорад- 
ппка, да би постигао оне услове, који се траже од 
њега и његове земл^. Све Владе које су биле до- 
сада, na n ова која данас постоји, желеле су да по- 
љопривреда у пашој земл.и да што већи npiinoc, 
a мало су се старале, да земљорадника помогну, да 
би   нешто   Bnnie    добио    од    својс    земл>е,    коју 
()6pahvje. 

Господо, од 1920 године na до даиас ne наНе 
се ии једпа Влада, да пом-Огне земл>орадника, да 
би земл>орадппк могао пабавитп справе за обдела- 
вање земљс no јевтинијој цет; него што су онс 
цабављане рапије и пошго се могу дапас набавити. 

Господо, вп сви знате шта кошта један плуг. 
Moj комшија na je платио 108 банки, али колимо 
имаунашем оелу л.удч, који могу толико да плате. 
Ta cKvnoha пајвише долази због велике царине, 
која се пла11а иа плугове, a та царпиа највише no- 
гађа namer тшлуопрппредпика. C једне стране хоће- 
те да помогнете земљорадипка a с друге страпе га 
убпјате. Ви сви знате, господо, колико су пољо- 
привредне справс потребне земљораднику за об- 
раду земље. Без кредита on не може те справе да 
пабавн na с тога ne може ни да произведе оно што 
му je потребпо, да би могао да исхрани своју по- 
родицу, и држави да плати порезу. 

Господин предговорпик говорпо je o сељач- 
KiiM дуговима. И ja сам хтео да кажем оио исто 
што je и он казао. али кад je он то све Beh пзнео 
овде, немам потребе, да то n ja попаил>ам. Хоћу 
само да допуипм његова излагаи.а у ТОЛИКО што 
hy напоменути, да би свима земљорадницима, који 
немају више од три хектара земље, требало опро- 
стити све њихове дугове, јер omi и ипаче ne могу 
да nx плате. 

Ви сви знате, господо, колика je била царнна 
na пол>опривред11е справе и то нарочпто у ono вре- 
ие кад je земљорадипк  највише   куповао. После 
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para кад je нашем сел.аку све бнло пропало, о» 
je .имао да се задужује, да би те справе набавио. 
Због високнх царина које су биле ударене na те 
иољштривредне оправе, он ик je тешко могао да 
набави na je зато своју земљу обрађивао прими- 
тивним спраиама, дрве»ом ралицом и сличиим 
средствима. Зато и није никакво чудо, mro je код 
нас принос од једног хектара земље много маи.и 
него ли v другим државама, где се земља .рацио- 
цално обрађује. Нашем зсмл.орадиику не зпа се 
време кад има да ради. Он често пута мора да ради 
од раиог јутра na све до мрклога мрака, na често 
na ради и no ноћи, да би само извукао што веће 
користи из своје земл.е. To све чини, да он често 
пута мора да ради и под ;најтежнм оклоностима, да 
(')ii одржао себе и своју породицу. Порез који паш 
аемљорадиик плаћа како држави тако и бановипи 
a .цсто тако и \возне таксе, градске таксе, које on 
плаћа, често пута су толике да он апсолутно нс 
можс  да н\ излржи. 

Нико нема права да се жали. A још више има 
случајева, да отера кола бостана и у реку баци, 
пошто  je наплаћена увозна такса. 

Гасподо пародни посланици, ви знате да cm 
чемљорадници плаћају порез na чист катастарски 
принос. Кад има прихода, пико ншјс противан mro 
пдаћа   јер знамо шта je од чистог   прихода   одре- 
ћено, да ct' ДаЈе за поРез- Али кад нема чистог 
поихода од земље, као што се често лешава, кад 
наиђу гкшлаве, кад град потуче \севе или кад 
\-севи изгорс на суши, од чега онда да се наплати 
пореза и остале државне дажбине? Ме^утим тз- 
кве елементарне непогоде дога1,ају се скоро сваке 
године у моме срезу. И прошле и претпрошле го- 
■гине г.раа je потукао неколико општана, a прет- 
'г пошле године т.ј. 1937 године ввћим делом њиве 
и ливаде су биле поплављене због чега људи нису 
иогли са тих њива да добпју ни две nape прихода. 

Хоћу ioni пеколико речи да кажем o своме 
спезу Најбоља зе1мл.ишта OKO варошице Пожеге, 
т j сва поља пет општина, плави речица Скрапеж. 
Реткост je да које гпдипе ne буде сва летипа упи- 
штена, преплавл.епа, засута na местима камењем 
a no њивама направљепе јаруге. Господо народпи 
Ј10Сла1ници, ово није само штета самим тпм пмао- 
цима земље, већ je то једна општа штета, прво др- 
жавиа. na онда свих других. Овде се поставља 
mnaii.e: како l.e na овако земљииггс земљорадник 
да пла11а државпе дажбине кад нема никаквог 
ирихода? 

Због тога су подношенс молбе државпим вла- 
стима, да би се ова река ка-о штетна једном регу- 
лисала, да више ne упропаш^ује оволика поља и 
добра. Зпам joni као претседннк општине, да je 
1921 године цело ово пол.е премерено и •скицирана 
река у 'цил>у регулације, na je затим мерено по- 
сле неколико пута и пајпосле прошлог лета. Све 
je то pabeHO у памери да се ова река регулишс. 
Али од свега тога до сада нема ништа. 

CKpelie.M пажњу тосподину Миппстру, да са 
eno je črpane предузие потрсбне мере, да би се ШТО 
пре почело радита на регулацији ове рсчице 
Скрапеж;!. 

Господо пародни посланици, воћњацп су не- 
правилно оптерећепи порезом ИЗ разлога тога 
што je воћњак оптерећеп всликом порсаом, која 
се има плаћати и кад ne роди као год и кад роди. 
Многима je позпато да мма   случајева  да   вфћњак 

ие роди no 15—20 грдппа. Je ли онда право, да 
земљорадитк плати лорезу како je то данас опо- 
резовапо, по чиепом приходу, кад пема рода? И 
од чега he да плати? Има воћњака који плаћају 
500 динара пореза са прирезом no хектару. .la 
еам пмам воћњак n ja бих куппо хектар и no зем- 
ње за ону ппрезу коју 5их платио за свој воћп.ак 
за 20 годипа. Воћљак кад роди треба да плати 
порезу.како je разрезана сада, a кад не роди има 
се сматрати као пашљак, пошто у ту сврху и слу- 
жи и да плати порезу колико следује и колико би 
плаћао no једном хектару пашњака. 

Господо посланици, ja нећу овде да вас за- 
марам изношењем цифара колико се плаћа пепо- 
средпог пореза и •колико износе разне друге даж- 
бине и прирези у процентима, јер je то скоро 
свима вама, a нарочито нама са села, познато. Ja 
могу да кажем и могу само ово да вам напоме- 
нем, господо послапици, да je збил)а за земл>о- 
радиика потребно да уопште ne пла11а вите ово- 
лике порезе и друге дажбине. Ви имате na селу 
људи који саде јабуке, које вам роде после 5—6 
и 9 година, које немају no толико година рода 
на грани, a ипак се земл>иште рачупа у 1 класу. 
Имате гооподо, и других оваквих случајева и здто 
ja то овде износим желећи да вам покажсм како 
се чини једна огромна неправда према нашем зем- 
љорадпику кад му се намећу велике дажбине, да 
мора да их плати. A то je, господо, општа наша 
штета и зато ja мислим, да je потребно, да се у 
томе погледу нешто 1предузме да ти терети буду 
смањени.  (Пљескање  на десници). 

Потпрстссдиик др. Драган Дами11: Реч 'има na- 
родни посланик г. Александар  Милић. 

Александар Мили!1: Гооподо пародпп посла- 
ппцп, ja сам пажљиво саслушао речи мога пред- 
говорника, друга сељака, који je умешно приме- 
тио да je паша држава пољоиривредна држава и 
да 80% становиика жнви од пољопривреде али 
кад погледамо буџет Мипистарства пољопрпвреде 
видећвмр да je on пссле Мипистарства за васпи- 
тавање и Министарства за трговину најмањи. Ja 
ово сада само констатујем, a желео бих да се у 
будуће ресору Мипистарства пољопривреде no- 
клони neha пажља. 

Господо народпи послаппци, проблеми пољо- 
привреде су многоврспп n с обзпром na краткп 
време, које ми стоји на расположењу, ja нсћу да 
се упуштам у све те проблеме, пего hy се поза- 
бавити са неким само који ме специјално интерс- 
сују и за које мислим да их треба овде чути. 

Разгледајућн буџст Миппстарства пољопрп- 
вреде пало ми je у очи да je предвиђено за по- 
л.опривредпе школе пешто -преко 3 мплиопа ди- 
napa. Ja сматрам, да je ово једна мала свота за 
ту сврху и уместо што имамо толико мпого гпм- 
пазија, које нам лиферују у великој мерп и инте- 
лектуални пролетарпјаг, ja мислим да je много 
потребнијс да имамо више пољопривредних шко- 
ла, из којнх бп излазили добри господари, дОбри 
домакти и добри скопомп, који би пмали велики 
утицај na екопомску обраду паше земл>е. Ми мо- 
раио "признати да je обрада землзе код nac у ве- 
1шпи делова наше државе још увек пртшитивна! 
и није никако опаква, каква треба да будс, n као 
imo je ona код културних западних народа. Ja 
еам имао прилпке upe пеколпко месецп да се . a- 
етанем са једним   агрономом нз псмачког   Рајха, 
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који je путопао no источпој Епропк и nuiimnn 
iiamv државу, Туросу и Гптарску. Господо, ja 
сам морао да црвеним од стида кад ми je он из- 
нооио, какк) сс обрађује земља, na пркмер, у Бу- 
гарској, — како раде шихови сељаци, ima су све 
створили њихови пољопривредници, на каквој су 
писиии н>11Хове пољопривредне школе, a како je 
то свс код нас примитшшп! 11 ако je тај госполин 
био један фини човек, н није хтео да ispclja наше 
ocehaje, ja сам ипа« морао пред њим да црвеним. 
Ha крају крајева он je завршио тиме што je рс- 
као: „да ми Немцн имамо овако плодну и богату 
земл>у, ми ои чуда сттзорили од н.с." 

Посподо napo.um посланици, ja ие знам, ви 
можда нисте прнмегилп, у irainoj земљн ми имамо 
око 170 пимиазија a cnera 40 нижих пољоприв- 
редшгх ткола. Оскм тога имамп три срсдње пољо- 
11р'ивредие школе и дпа иол.оиривредна факултета. 
Дакле свега, посподо народни посланици, у нашој 
земљи има 45 пољопривредних школа. Док je код 
»aic тако, у нама суседиој Бугарској, која je у пола 
мања зсмл.а него nama, Bvrapn пмају 140 ПОЉО- 
привредких школа. МаНарска има преко 100 пол>о- 
приирсдипх игкола, a Чехословачка je до Минхен- 
ског спорааутиа имала око 340 ггољопривредних 
ткола. 

Господо народни посланици, са највећом сим- 
патијом поздрављам намеру господшга Министра 
пол.опрпвроде и његово обећање, које нам je дао 
v експозсу буџета Министарства пол>опривреде, да 
hc прпступити оснивапл- жспскпх домаћичких no- 
л>опривредних школа, Видим и у буџегу, да je 
придви1)ено у ову сврху 500.000 динара. 

Сматрам, господо народни ппсланици, да je 
ono врло важно питање, да се v nanio i земљи чпм 
npe прпст\гп1и ocininan.v жонских дома^пчкпх шко- 
ла и да се оваквнх школа полпгие што шппе, како 
би nanio женскиње - за које морамо признати, да 
cv прплпчпо заостале — прошле кроз те игкрлР И 
научиле како треба водптп домавлук, како трсба 
водпгп  екопомпју  поред  својих  мужева. 

Госгшдо пародпп послаштп, мп смо очекп- 
вплп, кад су 'Недавко осповапе пол>опрпвредпе ко- 
море, да he one 'имати велто<и утацај na проспори- 
тет и напредак наше поЛЈОПривреде. .Ta морам са 
жалошћу да котгстатујем да се ове падс, које смо 
пплагали у пољапривредие коморе, нису оства- 
риле. Имам парочнто у вилу, господо и браћо, По- 
л.опрпвредргу комору Дгнавскс баповпис. icoja je 
— мпрам pelin — пекако мпого дплоко ОД нарОДЗ 
и којој бих жслео да се пише приближи нарсду и 
да прпе 'из иарода ону снагу која joj je потреопд. 
да Cm се n.en vrnnaj у приврелпом жпвогу паше 
бапопипе мпгап јаче осетити. 

Госппдо, та nama Пол.опрпврелпа компра, — 
колико ja до сала пршлећујем — niime je нека on- 
рократска устаиова, v којој cv се попамсштали 
разпп чпповппцп. правпи рефсрептп, са добрим 
платама, и чпјп се упшај ne осећа v јавиом жп- 
ROTV у onoj мсри, како THI требало. Ja то прапдам 
јелтго ткме, ла су ове коморе тск нелавно oeno- 
иапе n гајпм палг и nepvjeM, да lie v буиуће раз- 
вити jane пословап^ n да hc имати јачи утицај na 
натп јавни и иарочито привредпи жпвот. 

Посттоло парплпп посланппи, вплпмо да je у 
преллогг буџета предвиђвно око 8,182.000 лппара 
за лпжавне ергеле. Сматрам лп овоме mrran.v тре- 
ба посветкти нарочиту пажи.у, јер je прло важно, 

да се коњогојство у nainoj земл>;и водпгие, пошто 
je од рата на овамо јако опало. Нарочито у nainoj 
Дунавској банонипп било би попребш посветита 
овом питању нарочиту пажњу, и ja мислим да би 
господии Мннистар пољопривредс учинпо добро, 
ако би за пзисспо дуже време забранио извоз при- 
плодппх пастува и приплодни« кобпла. 

A сад ми дозволите, господо народни посла- 
ници, да се као претставпик јсдиог no преимућ- 
ству иппоградарског среза мало oiinuipiraje поза- 
бавим једним болппм за нас пптањем — питап,ем 
кризе виноградарства, o коме nnraihv мислим да 
треба са пппга места у овоме Дому да се чује. 

Господо пародни послапицп, мпогима иожда 
mije познато да у nainoj земл.и преко 2 милиона 
становника жиии од вииопрадарства, било као ви- 
пограларскп продуценги, било као виноградарски 
радници. Главна виноградарска подручја cv: Срем, 
Банат, Барања, Жупа, Крајипа, Херцеговина, Хр- 
ватско Загорјс, један лео Словеније и Далмацнја. 

Из статистичких података, којс имам, види се 
да се виноградарство код нас силно развија. На- 
рочпто видимо да и no плодној бачкој и банатској 
равпицп, где гтотлуно уопевају enc врсте жита, 
успевају ипдустриске биљке, свет сади випограде 
и врши једну пемогућу копкуренцију оним ппно- 
прадарима, који ne могу na овоме звмљишту да 
саде другу културу ^сем виноградарску. 

И, госппдо, пко то буде тако потрајало, ja 
с.матрам n бојим се, да ће у пајскорије врвме доћи 
виноградари у такву кризу, коју nehe моћи издр- 
жатп. 

Господо, статистичкв полацп пам показују ла 
je од ослобо1')ен.а до данас полпгпуто у нашој зе- 
мл.п око 100 хпл.ала хектара поних випограла, тако 
да данас имамо 215 хиљада хектара засађених ви- 
поградпма. 

.Ta морам опде, господо пародни посланпци, у 
овом Високом Дому и ппел госполпном Мчнистром 
ппл.оприпреле, да v дванавстом часу укажем на 
рву бпаотост, која прсти нашпм випограларима, и 
да га умолпм да предуаме потребне мере да бтт се 
отклонила потпупа пропаст, која вшоградарима 
прети. 

Господо, v нашој држави покутало с€ npe лве 
године да се донесе јелна урелба, одиосно проје- 
кат уоедбе са законском снатчми o заштити, или 
како Уредба каже. o санаппји виноградарства. 

Ta Урелба лонесеиа je npe лве године и спа- 
вала je v ладици Миппстпа ппл.опппвпело лве го- 
дине        ja ne зпам из којих пазлога. 

Ми смо v томе питању јако заинтересовани, 
a тпсба сви ла буд&мо заиптсресппаии. iep од ви- 
иоградарства живе 2 милиона луудп V ono i зожави. 
Гпсполо. та Уредба, олиоспо тај пројекат Упелбе. 
који je доиесеи ппс лве голине, вије ништл ново; 
ви можла ne знате, али ja сам стулирао ову ствар 
и иогу pelin да cv и миоге лпуге државе са пазпи- 
M'HHM винопоадарсгвом као; Немачка. Маћапска, 
Фрппцуска. РумуниЈа. пгто тако до«еле закоп, пд- 
nocirn урелбу o зпштитп n санппији викогралао- 
ства. Ja liv вам овле изнети пеке податке из ко« 
јих ћете вплетп. la то ни.је nam спеиијалитет, 
него ла je то општа појава. која се појављује у 
свпм земљама. гле ie виноградаоство iane разви- 
jeno. У Немачкој, на пр., извршено je олавна тако- 
зчппо рајонкрање винопрадарских подручја, то 
iccT установлЈеиа cv [тодручја, ona землуишта која 
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су no CBOjoj геолошкој структури и клтт наро- 
чито (погодна за гајење виноградарства и само na 
тим зсм.^нттима могу се подиаати и гајити вино- 
гради. 

Виношради у Нешчкој смеју сс подићи само у 
такозиаиим виноградар|ским подручјима или тере- 
ии.ма. ( )сим тога, у Немачкој je иајстрожије забра- 
ibciio подизати винограде од такозваних хибрида, 
то je лоза која директно родн, која не базнра 
на амсриканској подлози (Иавле Јововпћ: Најбоље 
je то прожђе у Црној Гори!) Мије, не вал)а вино 
од тс лозс! (Паилс Јововић: Како да не ваља!) У 
Немачкој се кажњава стављање у промет тога вина 
казном од 10 хиљада марака, a то je отприлике 
око   150 хиљада динара. 

у Мађарској je такође ограничено поднзање 
винограда на такозвана виноградарска подручја. 
Заведено je обавеано удруживање малих виногра- 
дара, ради зајсдничке прераде и продаје вина. За- 
брашено je за извесно време свако дзљјбс поди- 
зан.с винолрада, a одређеие су тачно оорте лозе, 
к-оје ће се смети садити. 

У Француској, на моју се сви позивамо кад го- 
BopiH'-vio o дсмократији, такође у привреди, a спе- 
цијално у виноградарству постоји дириговање при- 
вредс. Та.мо je такође извршеио рајонирање вино- 
градарских терена. Власницима са више од 10 хск- 
тара винограда забрањено je да подижу irooe ви- 
нограде, a могу се садити самр оне врсте лозе за 
којс ■нпдлсжие апрарне власти даду одобрење. 

Ha тај иачни се иосгиже, да се добију типнзн- 
рана иииа, a код пас je, господо, баш невоља та, 
што свако сади виноград без стручне коптроле и 
без утврђеног плана, и због тога ми у иашој зе- 
мл.и" пемамо типизирана вина. A где нема тнпизи- 
раних пина ту нема ни извоза, јер инбстрансгео 
гражи  добра типизирана вина, 

У Румунији je строго забрап.епо производити 
нино од хибрида, a фалсификовање вина најстро- 
>ки je  сс кажњава. 

Ja молим господина Министра да се користи 
одредбом § 74 Финансиског закоиа, који му даје 
овлашћење да изнесе пред Министарски савет 
предлог да се донесе уредба са ааконском спагом 
o заштити и санацији виноградарсгва. Молио бих 
господина Министра, да пројекат уредбе упути 
претходно јсдној мешовитој комиснји стручњака 
теоретичара и практичара, која iie га у најкраћем 
ргжу проучити, a нсто тако да се тај пројекат до- 
стави на мишл.ењс n постојећпм випоградарским 
'.лружсп.има. 

Главни принципи те уредбе били би: 
1) Да се у будуће ограничи сађење винове лозе 

само на тзв. виноградарске пределе, тј. на иределе, 
који су и no својој структури и no своме поднебљу 
способии скоро искључнво за виноградарску и во- 
ћарску културу, a нису способни за остале пољо- 
привредне културе (то je тзв. рајонирање ви- 
ноградарства). 

2) Забранити iiojuisaibe пинограда днректно 
родеЈшх сорти (хибрида); 

3) У будуће се виногради могу садити само уз 
нарочиту дозволу и могу се садити само тачно 
одређене врсте лозе, a под надзором пољопривред- 
них стручњака у јавној служби. (С)во стога, да би 
се временом добила ттипизирана вниа); 

4) Повећати порез на земљишта засађена винр- 
градом у тзи. невиноградарским пределима, a дати 

олакшице, односно смаљење пореза на земљишта 
заса1)епа вииоградом у тзв. виноградарскнм пре- 
делнма; 

5) Забрањује се обнављати и попуњавати ви- 
нограде у тзв. невиноградарским пределима; 

6) Сви постојеЈш виногради са хибридима, има- 
ју се у року од пет годнна, након ступања на снагу 
уредбе, повадити, a внна од хибрида могу се упо- 
требл.авати само у индустриске сврхе; 

7) Власницима са више од 8 хектара винограда 
забраљепо je даље подизање винограда. 

To би били осиовии прннципи, које no мо.ме 
мишљењу ова уредба o санацији виноградарства 
треба да садржи. 

Господип Министар пољопривреде у своме ск- 
спозеу, морам да приметим, доста je мало обратио 
пажњу na питања випоградарства и није па.м ста- 
вио у изглед, да мисли донета овај закон, односно 
уредбу o заштити виноградарства. Ja у име неко- 
лико милиона наших виноградара топло молим го- 
сподиИа Мпнистра, да се користи овлашћењем које 
му даје Финансиски закон и да што upe ту уредбу 
донесе. Ja сматрам да je тзв. пптап.е рајопирања 
виноградарских подручја једини и примарни лек 
да се спречи пропаст виноградарства. Све друге 
мере, као што je форсирање виноградарских по- 
друма, субвенционисање виноградарских задруга, 
скидање трошарине u др., све те друге мере су се- 
кундарне важности, ima више one су за сада и 
штетне јер потстрекавају људе да саде што више 
винограда и на тај начин срл.ају у своју властиту 
пропасг. 

Господо народпи иослаппци, када се ова уред- 
ба са закопском снагом Донесе, онда сматрам за 
потребпо да треба форсирано радити на оснивању 
винарских, виноградарских и подрумарских задру- 
га, да се треба постарати да nainn випоградари, — 
нарочито они мали виноградари — добију јевти- 
нији плави камен, да се ne деси ono, што се десило 
пре годину две дана, да je onaj плави камен који 
им je лиферовала „Зорка" из Суботице, био npo- 
блематичне вредности, и да се стекао дојам, — да 
се стекло увереп.е код наших вппоградара, да je 
ту no средп неки „гешефт", нека корупција и да 
тај плави камен не одговара оним условима ко- 
јима je требало да одговара. 

Господо пародпи посланицп, ми нмамо Закон 
o унапређењу виноградарства. Taj je закон од 1931 
године n донесен je онда, када je одговарао пот- 
пуно ондашњим приликама. Тенденција je тога за- 
кона бпла, да се подигне mro више винограда na 
јсвтпн начип, да се omi силни внпогради, који су 
пропали за време рата, обнове. Ta сврха заиста je 
постигнута и тај закон у ono време имао je своје 
значење. Дапас raj закои нема свога зпачења и 
треба донети нов закои, јер данас имамо доста no- 
дигнутих винограда. Ona друга тенденција тога 
закопа: да се raje племсппте n тачно одређене сор- 
те винове лозе, пије се остиарила. 

Господо, осим доношења овога закона, одно- 
сно уредбе o заштити виноградарства, ja сматрам 
да je не мање важно, да се измени и Закон o вину. 
Ми п.ма.мо Закон o вину из времена диктатуре, 
од 1929 године који je, no мом мишљењу, доста 
растегљив и ja 1>у вам са неколико примера ука- 
запи, колпко je тај Закоп несавршен, колико je 
поступак no њему спор, тако да се прави кривац 
не може ухватити. 
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Претседпик Мнлан Симоновић: Молим вас, 
господине посланиче, да завршите, јер Вам je вре- 
ме истекло. 

Алексаидар Милић (наставља): Ja Ку, господо, 
да изнесем један случај, који се десио у јадном 
нашем среском месту у Срему. Једна велика вино- 
градарска односно винарска фирма, — јеврејска, 
нека буде узгред речено — има обичај да после 
бербе купн икс вагоиа вина no динар, и динар н no, 
нешто српског смедеревског, a внше слабог бана- 
ћанског вина и да у том фрушкогорском среском 
месту то внно дотера н преради и иосле продаје, 
лиферује као сремско вино. Јђудн мештанн и људи 
из околипс чуде се и питају: зар ne можемо да се 
заштитнмо? Уведена je општинска трошарина na 
извезена вина. Међутим та фирма je нашла пута и 
иачина да обори одлуку општинског одбора o за- 
Bo!)eiby те трошарине. И тн људи седе скрштених 
руку, не могу да продају своја вина, a ова фирма 
та  вина,  која je  увезла,  н  ако  с.мем  да  кажем  и 
„покрстила", дотерала, продаје no скупе nape и се- 
ЛЈацима виноградарима врши нелојалну конкурен- 
цију. Деснло се и то да je винарски изасланик Бан- 
ске управе у подруму те велике фирме констатовао 
да има неколнко буради, — како браћа Хрвати ка- 
жу, патвореног вина. Поступак no Закону o вину 
био je raj, да je on поднео пријаву Среском начел- 
ству a Среско начелство доставило државном ту- 
жноштву. Ta ствар возала се пола године. По јед- 
ној пријави фирма je ослобођена услед недостатка 
доказа, a no другој пријави осуђена je на 400 ди- 
нара  новчаие  казне,  док  je  за  пола  године она 
продала 80—40   вагона   вина.   Дакле,   господо, ja 
xoliy на оио да укажем, a имам пред очима наше 
внноградаре из Фрушке Горе, тај nam чисти сло- 
веноки елеменат,  сиромашне л^уде,  који  живе  ис- 
кључнво од винограда и које треба заштнтити. По- 
стоји опасност да они изгубе егзистенцију ако им 
се у дванаестом часу ne помогне, ако се не донесе 
уредба o заштити випоградарства. 

Осим овога сматрам за потребно да кажем ие- 
што o потреби бол^е организације извоза свежег 
грожђа. Према подацима, које нам je господин Ми- 
нистар пољопривреде у 'свом експозеу изнео, наш 
просечни годншњн принос грожђа je 700,000.000 
килограма, што претставља вредност од најиање 
једне милијарде. To je заиста огромна вредност али, 
нажалост, госиодо, која се код нас ne пскористн 
како треба, јер ми од тога извеземо свега за OKO 
10,000.000 динара вредности. Овоме je крива слаба 
организација овог посла, песташица стручних љу- 
ди и недовољно схватање важности овог питања. 
Од 6palie Бугара би сс могли поучпгп како се спро- 
води организација посла око извоза грожђа и дру- 
гог Boha. Од њих би се могли поучитн како се na 
томе може зарадити лепа napa. 

Ha завршетку ми дозволите да само неколико 
речи посветим питању подизања и развијања na- 
mer пчеларства. Копстатујем, да ми немамо још 
аакон o пчеларству, a немамо нп једпу једину на- 
учну пчеларску установу nn пчеларску тколу, neh 
Je то све остављепо приватпој иницпјативи. Држим 
да би било потребпо, да се пчеларству посвеги 
већа пажња, јер npe свега у пашој земљи постоје 
вапредпп и терепски n клнматски услови за развој 
пчеларстаа, a поред тога у пчеларству би се могло 
запослити много беспослена и за други рад песпо- 
собна света, тим upe, јер пчеларење ne изискује 

бог-зна какво улагање капитала, na се пчеларењем 
могу n најсиромашнији људи бавити. 

Ja верујем да he господин Министар полЈОпри- 
вреде, који je псто тако као и ja годипама и де- 
цеппјама живео на селу, и којп позпаје певол.е и 
јаде сељака и који je гледао како сељаци кад овр- 
ше   жито  продају   исто  у  бесцење,  свима   лапред 
поменутим питањима поклопити своју пупу пажњу, 
и пошто позпајем његову добру вољу и енергнју, 
— сматрајући га да je прави човек и na правом 
месту, те he хтети и моћи учипити што треба за 
унапређење  и  заштиту  паше  пољоприппеде и да 
he учипити све Moryhe преко свога  изасланика у 
Призаду, 'Привилеговапом   извозпом  друштву,   да 
цене житу буду дириговапе високо онда кад сељак 
продаје жито, a ne опда кад то жито продају ве- 
ликопродавцп Јевреји. 

Верујући у господина Министра пољопри- 
вреде, изјављујем да hy гласати за буџет Мнни- 
старства пољопривреде. (Пл.ескање у центруму и 
na десници). 

Ирстседиик Милан Симоновић: Има реч на- 
родни послапик r. Илија Чулевић. 

Илија Чулеви1»: Господо послапици, у послед- 
ње време много се писало и говорило o замашпом 
привредпом напретку нашег Повардарја. У тим на- 
писима ишло се толико далеко, да je главни секре- 
тар Трговачке коморе у Скопљу чак смело уствр- 
дио, да се привредни живот пашег Повардарја 
може упоредити са привредпнм папретком Аме- 
рике за време Линколпа. Читаоци свих тих чла- 
пака, у колико нису били у cpehnoM положају да 
сами пропутују и виде паш Југ, свакако су закљу- 
чили, да у Јужној Србији заиста влада економско 
благостање. Сигурпо су нам исти чптаоци с пуним 
правом n завидели. .lep у свим ТИМ чланцпма ни 
помепа није било o каквим економским невољама. 
Мпога привредпа питања, која-су цео привредни 
живот Јужне Србије довела у зачмалост и пот- 
пуну декаденцу, пису била ни дотакнута, као да 
их nnje пи било. 

Господо народни послапици, будимо објектнв- 
пи na призпајмо да Јужпу Србију, као пикад до 
сада тиште мпогобројпа привредпа питаша. Из- 
међу многих овде ћемо споиенути: дефинитивно и 
правичпије ликвпдирањс аграрпе реформе, пнтан.е 
свиларства, дувана, опиума, пприпџа, ул3арнца, ре- 
геперације житарица, сслекције сточарства, експло- 
атација рудпог и шумског блага, искоришћаваље 
водепе спаге, унапре1)ење туризма н cao6pahaja, 
реформисање кредитне политике Народне банке, 
културпо унапређење села и пародпо просвећи- 
вање и др. 

Решавање и отклањање свих тих питања јесте 
копдицио сипе ква non за опште прпвредпо ожив- 
љавање Јужне Србнје. Ha то привредно оживљава- 
ibc очекују са нестрпл>ењем више од милион душа 
вредних и жељних упослења н ухлебљеша. 

Ha свим питањима ne могу се овде задржатп 
из простога разлога, што нам време ne дозвољава. 
HacTOJaheMO да у кратко прикажемо само питање 
дувапа и опијума, јер сматрамо, да су производња 
дувапа и опијума од увек стуб цслокуппе привреде 
Лужпе Србије. 

Питање дувапа, које je повезапо са дуванском 
политиком у Јужпој Србији, јесте једно доста круп- 
no прпвредпо и соцпјалпо питање. Привредно je пи- 
тање   ради   гога,  што  су   прпходи  од  дувана   до 



СТЕНОГРЛФСКЕ   БЕЛЕШКЕ 6 3 

светског рата бнли највећи. Социјално je пак пи- 
raibe, јер je производња н паковаше дувана омогу- 
ћивало преко целе године упослење многих хи- 
л>ада радиика. Сваки je свакако знатижељан да 
чује у чему се састоји дуванско питање? Ha ово 
питање, мислимо, најбоље ћемо одговорити ако 
укажемо na гепезу и праве разлоге, који су га 
створили. Последњих неколико годнна државни 
буџет иастојао je увек да извуче из монопола што 
више прихода, будући да су услед привредне кризе 
сви други државни приходи бивали нестабилни. 
Следствеио томе, држана je приходе од дувана 
сматрала најстабилнијим н то из два разлога. У 
колико je, услед слабе куповне моћи потрошача, 
опадала потрошња дуванских пронзвода, у толико 
je за накнаду тога, држава повећавала цеиу поме- 
иутим производима. Ha супротној страни, будући 
na je држава бнла једини купац сировог дувана, 
она je откупну цену све више и више редуцирала. 
Пушач je, дааде, на једној страни плаћао све скуп- 
ч/н   и   скупљи дуван и  произвођачу je, иа другој 
страни, плаћана eue маља и мања цена за његов 
ппоизвод-дуваи. Овим je лако могао државии фик- 
cvc аа осигура стабилност дуванских прихода ма 
ла c'c' потрошња дуванских производа из грдине 
у годипу смањивала. 

C друге страпе, потпуном трговачком неспо- 
собношћу Управе државних моиопола, да домаћи 
дуваи оспособи и пласира na инострана тржишта, 
дувапск;о питање je још јаче избачено на повр- 
шину Ово je и појмљиво, јер je јужносрбијански 
дуван истиснут еа својих ранијих иностраних тр- 
жишта. Д" еветскога рата надалеко чувеии маке- 
аонски дуван, који je својим квалитетом монопо- 
лизовао био многа страиа тржишта, данас се на 
тим тржиштима и пе спо.мип.е. Све je ово осетно 
пеловало на квалитативну И кпаитнтативну произ- 
волњУ дувана у Повардарју, што je и оправдано. 
Поетерано ниске цене, које су биле каткада и 
испод цена зеленог спрнаћа, нису могле друкчије 
na делују, него само v негативном правцу. Произ- 
вођачу иије остајало друго, него да смањи про- 
изводн>у и бригу за бољим квалитетом. 

Колика je привредна штета од неефикасног и 
нетемељ.110Г рсшавања дуванског питања показаће 
нам следећиизвештај Трговинске коморе у Ско- 
пљу: ,,Стручн,аии тврде да би Јужна Србија могла 
дати око 300,000.000 кг дуваиа годншње што би 
[фетстављало чист иародни доходак од најмаље 
иилијарду динара, наравно са претпоставком, да се 
дуваи продаје no његовој светској цепи и да се 
производп  у  озиаченим  количинама. 

Рђава дуванска политика, «ojy води нашл 
Управа монопола, измеиила je, међутим, из темеља 
ту ствар, те Јужна Србија «е производи ни једну 
четвртину поменуте количнне, a за принос ne 
прима   iiHTii 20%  стварне вредиости". 

Горшу je чињеницу потврдио и сам бнвши 
претседник Краљевске владе, г. др. Милан Стоја- 
дииовић, у своме говору на прошлогодишшем по- 
литичком збору у Скопљу, у коме je, поред оста- 
лог, рекао и ово: „Ви овде имате културу дувана. 
До пре две године и тој се култури није обраћала 
скоро никаква пажња. Број струкова се сташно 
смашивао, a дуван узимао у бесцење. Mu смо 
били дошли дотле. да je цела Јужна Србија про- 
изводила толико дува1на, колико je пре балканских 
ратова,   у туреко доба, давао сам Скопски срез. 

Тако je ниско била пала наша тфоизводља дуванл 
у овим крајевима." 

Дуванско nHiaiiic сс ne може решити све 
дотле, док се не дозволи потпуна слободна про- 
даја дувана за извоз. Само путем слободног нз- 
возЗј Нрвардарје може својим квалитативпо од- 
личним дуваном да поново освоји своја етара 
тржишта. Али raj слободни извоз мора бити sai- 
иста слободан, a ne опакав какав je дозвољен § 
53 Закоиа o државним монополима. Потребно je 
да се дуванским задругама, које бп према § 53 
помеиутог закона имале да производе дуван за 
извоз, поред захтева да оне имају све техничке 
могућности у погледу ферментацпје, чува!Ба и из- 
воза дувана, ставе na расположеље и издашпа ма- 
теријална средства, као што je то случај у Бугар- 
ској. Без тих средстава, § 53 Закона o државним 
монополима ne само што mije практичан, пего je 
и савршена фикција, што су пропзво1)ачи најбо- 
ље видели и осетили. 

У погледу слободног извоза дувапа може нам 
као одличаи пример послужити грчка, бугарска n 
турска дуванска политика. Какве je резултате 
дала дуванска политика помспутих држава види 
се из следећег: „Од годипе 1923 до 1927 извезла 
je Турска 164,127.953 кгр. дуваиа, Бугарска 
135,532.076 кгр. у вредности од 8.967,898.000 лева, 
Грчка 213,998.924 кгр. у вредности од драхми 
12.064,196.541, док je Лугосланија пзвезла за то 
време свега 6,555.657 кгр. у вредности од дннара 
131,113.140." Ono констатује Урош Стајић у члапку 
Наше дуванско шитаље — „Политика" бр. 7498. 
(AhiiM Поповић: Из којих су година ти податци?) 
Из 1923 до 1927 годипе. (Ahim ПоповиИ: A, поли- 
тика се .променила од то доба!) Али се заио njiaUn 
по пола до 10 динара од килограма. (Ahim Попо- 
вић: Не, не!) Ако ви имате неку привилегију, то 
je друга ствар. 

И ако смо године 1935 извезли око 6 милиона 
килограма, ипак можемо рећи, да горње стање у 
погледу извоза дувапа иаших суседа није осетно 
промењено у корист Југославије, јер годишљи 
извоз ломенутих далеко премашује наших 6 мп- 
лиоиа килограма, крје смо могли да павеземо 
1935 године. 

Сада, ако упореднмо годишљу производп.у 
дувана нзвози код горњих трију држзва, са 
производњом и извозом дувапа .Југославије, впде- 
Кемо да je југословенскп извоз сразмсрно мнбго 
маши од извоза Бугарске, Грчкс и Турске. Јер, 
док Бугарска производи годишљс просечнр 25 до 
30 милиона килограма, Грчка 50—60 милпона ка- 
лограма и Турска 60 милиона кнлограма, дотле се 
производп.а" Југославије креће око 12 милиона. 
Али, до« je производња Бугарске два! тута B.eha 
од производње Југославије, дотле je извоз Бугар- 
ске за 20 пута већи од извоза Југославије. Грчка 
пак производи 8 пута вишс, a пзвози тридесет 
пет пута више од југославије. Турска производи 
5 пута впше, a извози 25 пута више од Југосла- 
впје. 

AKO споменемо, да све три горње државе 80% 
од свог целокупног извоза увозе у Чехословачку, 
Пољску, Немачку, Француску и Енглеску. са ко- 
јима Југославија стоји у повољнпјем политичком 
и економском пријатељству, онда слика наше ду- 
ванске политике постаје још жалоснија, јер до- 

85 
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кументује тоталну неспрстност и нестручност Ha- 
rne Управе монопола. 

Нека нам, дакле, разлика у количини произ- 
водње и извоза дувана из.међу Југославије, Грчке, 
Турске н Бугарске послужи као мемсито, да се 
дуванска политика Управе монопола мора из 
основа мењати и то у правцу слободног извоза. 

Питањс оппјума. — Култура мака била je 
главна привредна грана целог источиог дела! По- 
вардарја. Услед велике рентабнлности опнјумске 
смоле, 1мак je прн крају 19 века, a нарочито од 
почетка 20 века, na све до 1930 године био нај- 
главнија и највише раширена прљопривредна кул- 
тура у Поиардарју. C пуним je правом произво- 
ђач опијумске смоле cuoj производ идентифико- 
вао са златом. Јср je on еваком приликом, кад 
год je зажелео, могао да претвори свој производ у 
суво злато. Зато je за произвођача бнло свеједно. 
да ли има злата или опијумске смоле. 

Али у најновије време, од 1930 годнне, услед 
Женевске опијумске конвенције, коју je Југосла- 
вија потписала 1925 годние, a ратификовала 1929 
године, формира се опијумско гштаље као .једно 
од најважннјнх прнвредних питања. Јер после 
ратификоваља Женевске ошијумске конвенције, 
цена оиијумској смоли одједаииут почиње да 
пада тако осетно, да je гајење мака нзгубило 
сваку рентабилност, услед чега га произвођачи у 
масама напуштају. 

У чему се заправо састоји Женевска опијум- 
ска конвенција? Говорнло се да je донета ради су- 
збнјања опиумоманије на Истоку. Али, фактично 
стање сасвим друго потврђује, a то je, да je Кон- 
венција доиета нз сасвим другнх разлога. Наиме, 
обзири и разлози за доношење Женевеке оиијум- 
ске коивеиције иису били социјално-хуманитарни, 
како će на све стране трубило. Напротив, Конвен- 
ција je донета искључиво ради тога, да бн се про- 
фигаш прохтеви европских произво^ача оиојних 
дрога што јаче задовољили. Факта су показала да 
да су европске фабрике опојних дрога једини ин- 
спиратори  и творци Опијумске  конвенције.  По- 
Moliy ње била je намера фабриканата опојних дро- 
га, да цео оиију.м, који се иронзводи у Повардарју 
и Турској, a који je искључиво употрсбљаван од 
стране истих за праизводњу опојиих дрога, доби- 
јају no цени, коју би они диктовали. II заиста, фа- 
брнканти су, после AO'Homeiba Женевске опијумске 
конвеиције, успели да пугем картелисаља монопо- 
лишу откуп опијума. Доказ je овоме: одмах после 
ратификовања   (Јпијумске конвенције   цена   опн- 
јуму почиње иагло да  пада. Тако, например, до 
ратификације,  односно   1929  годиие,  продаван je 
један кнлограм опнјума  1.200 днпара a  1930 год., 
што значи годину дана после ратнфнкације, исги 
je опијум продаван no 350 дииара no килограму, 
a дапас једва се добија  180 дипара. Овоме се не 
треба чуднти, јер je Повардарје, no одредбама Же- 
невскс оипјумскс коивсицпје, могло к морало да 
продаје свој   опијум  само   картелисаним   (^абри- 
кама. To je заправо прави циљ и стварни разлог 
Жсневске .опијумскс копвепције. Конвенцнја, дакле, 
mije сузбијала опиумоманију на Истоку, него je 
економскн   уништила   Повардарје.   Да   Женевска 
опиумска конвенција заиста није ишла да сузбије 
опиумоманпју потврђују иам следећи статистички 
подаци. 

Годишња производња опиума у 
податцнма „Југословепскс лривреде" 
износи: 

1) Кина 
2) Ипдија 
3) riepcnjai 
4) Турска 
5) Југославија 
6) Јапан 
7) Разпе друге земље 

свету према 
за 1933 год. 

4,500.000 кгр. 
6,500.000 „ 

180.000 „ 
400.000 „ 
100.000 „ 

30.000 „ 
35.000 „ 

Свега:    11,745.000 кгр. 

У најновије време почела je и Совјетска Ру- 
сија да производи велике количине опиума. 

AKO сада напомепемо, да целокупна потреба 
опиу.ма за ироизводњу медицинских дрога изно- 
си од 300.000—400.000 кгр. годишње, онда би се 
свакако упитали, a шта се ради са осталом коли- 
чином опиума која премашује цифру од U милн- 
она килограма? Одговор je на ово питање врло 
јасан, (Јпијумоманија све прогута. Kao што ви- 
днмо, и после потписивања Женевске опијумске 
конвенције, која je тобоже ишла да сузбије опи- 
јумомапију, производња опијума нзносн много 
више него што у ствари треба за производњу 
медицинских дрога. Илн, другим речима: и после 
доношења „хуманитарне", опијумске конвенције, 
опијумоманија ирогута више од 11 милиона кило- 
грама оинјума годишње, таман толнко, ако не и 
вишс, колнко je гутала и upe доношења Женевске 
опијумске конвенције. 

Када бн се водила целисходнија привредна 
политнка, ne бн се верујемо, дозволило потинсп- 
иаи.е и рагификоиање онакве Конвепцпје, пошто 
je и npe потлисивања било очигледпо, да ће таквл 
конвенција битп од непрегледне економоке штете 
за Повардарје. Истипи «а част, морамо да прпзна- 
мо, да je одмах после потписивања Копвепције, 
годипе 1926 први указао на горњу чиљепицу пок. 
Стјепап Радић у једном свом предавању одржа- 
ном у Женеви, у коме je, изме1)у осталог, рекао 
и ово: „Ми ne можемо уништити производњу опи- 
јума у Повардарју, јер од тога живи један ми- 
лпоп наших држављапа." 

AKO приметимо, да je у времену када je пок. 
Стјепап Радић изговорио горње речи, Повардарје 
производило преко 200.000 килогр-ама опнјума го- 
дишн»е и исти je продаван no 1.500 динара no ки- 
граму, a то значи да се од опијума годишње при- 
мало око 300 милиопа дипара, тек онда може.мо 
видети да je заиста у Повардарју од опијума жи- 
вео једац милион наших вредпнх земљоделаца. 

После толикнх убеђивања од črpane иадле- 
жних фахтора, да /Кеиевска опијумска Конвенција 
пије крпва за пад цена опијуму, na ово питање 
бацио je впше светлости сам бившп претседипк 
КраЛ)евске владе г. др. Милап Стојадиновић, којн 
je у свом говору одржапом na политичком збору 
у Окопљу повембра претпрошле године рекао ово: 
„Ja знам да je култура асјжона код нас у кризи. 
Пожурнли смо се да потпишемо једну ме1)упародну 
конвепцију у Женеви, no KOJOJ имамо дужност да 
се старамо o здрављу Кипеза и других народа на 
далеком Истоку. Али када смо ту Конвенцију пот- 
писали писмо се питали: a KO Ке се старати o здрав- 
л.у ,о животу, o издржавању нашпх сиромашних 
сељака на Југу, који су до сада живели од пропз- 
водље афиона и који не могу да нпЦу себи другу 
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врсту зараде и хлеба." Овим признањем побијена 
су сва тврђења, да je општа економска криза крива 
за стварање опијумског питања. 

O 11ризадовој трговини опијумом, и њего- 
вим неспособностима да опнјумско питање бар до- 
некле ублажи, нећемо овде да говоримо, јер би 
иас одвело предалеко. Само хоћемо да констатује- 
мо следећу чињеницу: начином и поступком Приза- 
довим при откупу и продаји опију.ма, опијумско 
mnaii.e избачсно je na понршину још већом жс- 
стином. За доказ тога нека иам послужи то, да 
Призад, који данас има монопол за откуп и извоз 
нашег опијума, откуплЈује опијум са 8—10% мор- 
фина и исти продаје Американцима са 16% мор- 
фина, или другим речима: при откупу Призад пла- 
ha опијум no дин. 150—180 no килограму, a исти 
ародаје  no 500 и више динара no килограму. 

AKO хоћемо да се опнјумско питање скине са 
аневног реда, треба да се што npe откаже Женев- 
cica конвенција. Осим тога, потребпо je да се При- 
aai који има правпи монопол за откуп и пзвоз 
опијума, елиминише a да се тај сервис повери cnc- 
цијалном прпвилегованом акциопарском друштву. 
Капитал друштва требало би да упишу и полптичке 
општине, na чијој се територији гаји култура ма- 
ка, произво1)ачи, држава и залружне оргапизацнје. 
Управа друштва трсбала би бити поверена искљу- 
чиво произвођачима и делегираним претставници- 
ма државе и задружних организација, али тако да 
су увек у већини произвођачи. Откуп опијума дру- 
штво би требало да врши искључиво на задружном 
принципу. 

Само отказивањем Женевске опијумске кон- 
венције и оснивањем специјалног привилегованог 
друштва за откуп и извоз опијума, може се ре- 
iiiiiTii   опијумско питап.е. 

Из изложенор jacno сс види, дакле, да заиста 
данас Повардарје тиште велика привредна питања. 
Bana j тамошљег живља, да се сва та привредна 
питата једном реше и тиме целокупни привредни 
живот извуче из зачмалости, велик je. Али сав тај 
вапај тешко се може чути. Уосталом, то je у при- 
роди самог Повардарја, да се никада не размеће 
громогласним протестима, кад га нешто тишти или 
боли. 

Сву своју тешкоћу on je павнкао да изра- 
жава само кроз немо liyTaibe. Ha то га je свакако 
научило петвековно ропство. Зато ћутаље namer 
живл^а на Југу знак je да му екопомско стање није 
како треба и да му треба датн ono na шта има 
права и ради чега има изванредних услова. Peina- 
ваи>ем пак овог питања искорисшће се до мак- 
симума специфични услови, који су у Повардарју 
дар мајке природе. A искоришћавање постојећих 
природних социјалних услова, Повардарју he се 
дати могућност да економски напредује. Економ- 
ски ефекат, који he Повардарје постићи, неће бити 
неприметан и за државу кар целину, јер као што 
смо видели, цифра прихбда од опијума и дувана 
може  врло лако да пређе преко једпе мплијарде. 

Иа крају подвлачимо, да je задње време и 
крај11>и час, да се сва привредна пптап.а Повар- 
дарја, a првенствено питаље дувана и опиума, ста- 
ве у склоп осталих неодложивих државних пита- 
ња," те да се као таква што npe скину с дпевног 
реда. He учини ли се то, Повардарје he, и ако no 
природи богато и. насељено вредним, агилним, би 

крај, a од тога he нмати штету несамо ono, негр 
и држава као целина! 

Дозволите ми да проговорим још само nap 
речи o Призаду и његовој трговачкој способности. 
Иаиме on купује од произвођача опиум и плаћа 
80% од целокупне вредности на лицу места, a OHO 
20% задржава под изговором да lie то исплатити 
када се буде утврдило да оппум има довоЛ)ап сте- 
nen морфиума. До данас, хвала Богу, још се није 
утврдило да ли опиум има доволмш број јединица 
морфина и логичпо томе nn једном произвођачу 
mije исплаћено ono 20% нити je, пак, произвођач 
обавештеп no којој цени Призад продаје опиум 
свстској пијаци, као што je то случај са пропзво- 
ђачима шљива и пшенице. Интересаптпо je дозна- 
ти ко узима оних 20%. 

Што се тиче најновпје Уредбе o измени и до- 
пуни Закона o опојним дрогама могу да кажем 
да je то пут који иде за тим да се производња 
опиума потпуно уништи. Према последњој Уредбн 
сваки произво^ач мора да достави Призаду и  то 
директно у Београд: колико има опиума, у каквом 
облику, од које годипе и где му се налази у ку1ш. 
To изгледа као контрола живота. Што се тиче цене 
no којој he га Прпзад платитн, наведепо je, cno'- 
менуто je, али ништа конкретно, да he се садашљи 
стокове опиума откупити no цсни с погледом na 
цене које су последњих година биле одре1јепе за 
откуп опиума од произво1)ача. Да ли се овде ми- 
сли да he се тај опиум откупнти no цепи кошта- 
ња односних купаца, a та je цена у појединим слу- 
чајевима знатно aeha од цене коју je Призад, од 
почетка обавл>а11.а сервиса куповине опиума na до 
дапас, плаћао произвођачима. Јер треба да има- 
мо у виду да ти трговци до дапас ппсу продавали 
тај  опиум,  пошто п.их  кошта  зпатпо впше. Како 
овај сток опиума који се налази у рукама разних 
трговаца   илп   произвођача   премашује   количину 
од 50.000 килограма, то свакако треба и ово nn- 
тање да сс реши повољно како не би ■произвођачи 
и трговци претрпели штету. Ако држава забраљује 
у будуће да трговцн  чекају боље дане за своју 
робу, онда треба бар да добпју еквивалент пла: 
lične вредности. Onu с правом мору да захтсвају 
од државе, да одузпмањсм опиума ни буду бар 
материјално oinTehenH. 

Из свега до сада изложеног jacno излази, да 
се није ишло за тим да се опиумско питање ponm 
како треба, т.ј. у пнтересу парода и држав.е, пего 
се иде за тим, да се култура мака у сврху добијап.а 
сировог опиума постепепо лнквидира, односпо упи- 
niTn. Добро би билр, да господпп Министар ову 
ствар озбиљно узме у расматрање и реши na on- 
mre задовољство стаповтшггва и државе. 

Прстсслиик Мнлан. Симоиовић: Има реч na- 
роднн посланик г. Живота Милановић. 

Живота Милановић: Господо народни посла- 
ници, ja ne знам да ли je ово случај или се тако 
хтело, али се, господо иародпи послаппци, годи- 
нама догађа, a ne само овога пута, да се ресор 
Мипнстарства пољопривреде ради nohy бсз јавпо- 
сти, без повпнара, са мало публике na галеријама, 
једпом речју без икакве јавности. Наша штампа 
неће oiiTii у могуГтости да ма шта пнше o најваж- 
нијем ресору у нашој земљи, o нашој прнвреди. 
Шпрокп слојеви пашега парода nehc Mohn ништа 
да дознају тта се у овоме Дому радпло o љнхо- 

стрим"^радним народом, остати за увек пасиван вим потребама и o њиховии   интересима.   (Пље- 
85* 
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скаље). Ja мнслнм, господо народни посланнци, да 
je требало o томе повести рачуна и да onaj рссор 
дође једио ripe подне, када има шири публицитет, 
и када би naum штампа, која je доста праведна, 
бнла у MorvliiiocTu да шире прикаже критике и 
приговоре наших посланика na један од најважни- 
јих ресора у нашој земљи. Ja ne знам, господо, да- 
леко од тога ла потценим други ресор, али на при- 
мер сутра пре подне биће буџет Мннистарства за 
физичко васпитање и мн смо могли љега да свр- 
пшмо вечера-с и да сутра ripe подне имамо ресор 
Министарства ползопривреде. 

Господа предговорници су лепо истакли, да je 
буџет Мнннстарства пољопривреде врло мали и да 
нам je Мннистарство, којом срећом, као што je то 
учинило Министарство војске и морнарице, изнело 
у процентима колнко поједипе државе троше na 
своју пољопривреду, видело би се да смо ми на 
последњем месту. И сада je jacno што су предго- 
ворници казали да je мало imn nama зсмл.а даје 
само 1 % од свога државног буџета иа земал.ску 
привреду. Гооподо, за нашу земл.у каже се, да je 
богата земља и у истини она јесте богата. У стра- 
иом свсту, ако сте били или говорите, свуда ћетс 
чутн: Југославија je богата! Истина, господо на- 
роднн посланици, Југославија je богата! Ако no- 
ђете кроз iiame градове, ако прођете преко Тера- 
зија, na видите one излоге паших земаљских про- 
изврда, ип heire фактичхи да видите, да je nama 
земл.а богата и да има свега. Ако по1)ете широм 
name домовине, којим хоћетс крајем, да не-ређам 
сада да ли je то Боспа, Србпја, Црна Гора, Војво- 
дппа ли ШумадиЈа, ви ћете, господо, да видите сн- 
ромаштину, коју ne можете да упоредите са'опим 
богаством које видите у нашим градовима. И сада 
једап здрав разум нама говори: како то може да у 
једној богатој земл>и буде сиромашап народ? Ло- 
гично би било, господо нарбдни послаппци, да у 
једпој богатој землЈН буде богат и парод. Ми пма- 
мо богату земљу, a оиромашан народ. Шта то зна- 
чн, господо? Зашто je то тако у нашој зсмлјИ? Ja 
нп бих могао да вам дам други одговор, него: ne- 
праведна подела добара. 

Значи, да један део пашега грађанства има 
прсвпше a други да има премало. Зпачи, да нај- 
пшри слојеви namera парода. наш землЈорадпички 
свст, ne добпја ополпко колико стварпо злради. 
Значи. да се нека рука подубл>е спустила у његов 
џеп. Друго тумачење ие можемо да дамо. 

To значи, господо, да су no средн профпти и 
велике зараде. Значи: на једној страни мало ради- 
■ni a многр зараднти и трошитп a na дттој стрп- 
nn, Много радити, али ништа не зарадити. Тако му 
то излази. 

Господо, мпоги истпчу да je то заслуга и да 
je то велика лобит што cv цене наших земл.орад- 
ничких произвола за последњих неколико годнна 
нагло гкочиле. Mnom v томе вилс да je no народ 
наступило благостање. Mnom, кад то виде кажу: 
, П'1 in^nn ip p'inn- шпито сељзк сала "обоо јкиви; 
випите. п,егпп пар волова сала je 1ПП0П днпара, 
пар коп.а 10 000 дипара, сриње жива вага 9 ди- 
inni кчлпгпам". Т^кп гр гпгподо. то гоп^пи. и та 
се фама ппоипси. И неупућени људи, onn који не 
силпче v дубоке napo'inc слојеве, заиста и мисле 
ла ie тпко. na кажу: ..ЏТта сс буни тај nam сељак, 
и.ему ie сада добро; Отилите сала на ватар ha 
ћете видети какве cv сала цене". Алп .господо моја, 
HH.te то такпо добро. Јесте донекле добро, али инје 
добро за све. Добро je само за једаи део патих 

грађана, за једпу трећипу, али за две трећнпе пије 
добро. To добро, o коме се говори последњик го- 
дина, још није сишло у дубоке слојеве пашег зем- 
Л)Орадпичког света. Па господо,  ако  пије сишло 
у   широке   слојеве   пашег  земљорадпичког  света, 
оно ne може ни да сиђе, јер нема од куда да дође. 
AKO, господо, упоредимо nama земљорадпичка газ- 
дипства  како  и   са  колико  земл>е она живе,   ми 
ћемо тек онда видети да ми у ствари нисмо богата 
nero једпа сиромашна земљ.а. По једној статисти- 
ци, која не мора до детал.а бити тачна, али која je 
допекле тачна, јер статистике обичпо никад нису 
баш потпуно тачне, већ су приближне, no једној 
статистици коју ja имам, ми у нашој земљи имамо 
земл>орадничких газднпстава  два  милпона  и  пет 
стотина хиљада. Од та два милиона и пет стотнна 
хил^ада ми имамо пет стотипа хиљада паздинстава 
без  иједног  јутра  земл.е.   To  су  такозвани   без- 
земљаши.  Па онда имамо   160.000 породица које 
живе са пола хектара земл.е. Са једним хектаром 
зем,1.е живи 175 хиљада породица. Са једним до 
два хектара живе 337 хил>ада породица a ca два до 
пет хектара живе 676 хпл.ада породица. Са десет 
хиктар живи  175.000  породица. У колико се_ по 
већа»а број хектара, у толико се омањује број по- 
родица тако да са 100 до 500 хектара живи 6.500 
породица.а са преко 500 хектара живи само  210 
породица. 

Дакле, господо пародпи посланици, кад впдпмо 
ову поразну статнстику опда излази да 2/3 парода 
у Кралзевипи Лугославији имају два до пет хектара 
земље. И онда je логично да томе свету ne може 
да буде добро, и да тај свет мора да се бупи и да 
тражи хлеба као и да због те немаштине долазе 
незадовољства и протести у масама, и онда се не 
треба чудити, господо посланици, ако гладап човек 
оде и у лево. 

Господо, ми се у пашој земл>и писмо пикад 
упустили у пспитнвап.е узрока народног пезадо- 
вољства, ми се никад писмо упустили да вндимо 
зашто je тај народ незадовољан, зашто протестује, 
затто иде тамо где ne треба да иде. Ми се само 
плашимо опасности и мислимо да се комуннзам 
може уништити кундацима и пендрецима. Господо, 
тиме се комупнзам ne може упнштнти. Он се уни- 
штава соцнјалним реформама, он се уннштава ства- 
рањем благостања у пароду, он се униттава ства- 
рањем задовољства у народу: да може задовољан 
живети у својој државн. Тим путем треба ићи п 
ако тим путем будемо ишли, и ако тако будемо 
радили опда he битн све мање незадовлзоства, cne 
мап.е протеста, na nehe бити пи комупизма у Ha- 
rnoj држави. (Чује се са левице: Рођеп си ти за 
опозицију!) Ja се ne бих сложио са друговима са 
левице, да само онн виде шта треба у овој земљн 
радити, јер сматрам да и посланици из Владине 
већине могу да виде шта je зло и да то сами по- 
праве, ne чекајући nn ca једпе страие поуке. 

Господо, како n na који би пачип моглн да 
стаиемо na пут овоме пезадовољству, како да суз- 
бијемо покрет пародпих маса и ове протесте? O 
томе треба да размислимо. Али, господо, ако има 
добре вол>е, a н.с трсба увек да има кад се ради o 
добру нарола и државе, опда треба да приступимо 
тим реформама. 

Ми у namoj држави нмамо два мнлнона хек- 
тара ненсутепе землЈв под мочварима. Ta два ми- 
лнона хектара земл^, ако би се претворила у плод- 
ну културу, ми би са та два милиона хектара зем- 
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ље моглн да збринемо и cne безземљаше који не 
иају ни педаљ земље и да дамо онима који имају 
пола, два и три и пет јутара земље, да им повећамо 
п.ихов посед и na тај начин умањнмо њихово нс- 
задовољство. 

Дакле .господо, видитс то je једио крупно пи- 
таље коме треба да сс приступи и за које мора 
ia се нађу nape. To je једно важио питање, које смо 
ми 20 година гледали и нисмо ништа no њему 
урадили. Ja ne кажем да je крива ова Влада. Ona 
je можда најмање крива, јер je тек месец дапа na 
улрави земл^с алп су Криве све Владе од почетка 
ствараља ose државе до данас. (Жагор — Чује се: 
Па и ти си једпу Владу помагао!) Друже, прва 
Втада коју сам ja у животу помагао то je била 
влада oд 1935 године и ja се не кајем што сам je 
помагао јер сам за то време што сам радио у Скуп- 
ттини и помагао Владу урадио мпого више no за 
све   друго   време   које   сам   страћио у опозпцији 
ГЖагор). 

Господо. казао сам мало пре да има Једап ве- 
иики један огроман број наших земљорадничких 
газдинстава, али без земље или са мало земље, и 
онданије проблем v повећавању цена земљорад- 
иичких производа него у повећавању произвздње. 
[ep само мали број наших нмућнијих и богатијих 
земл>орадника може да продаје, a две трећине љих 
морају да КУПУЈУ' Према томе, лако je ако неко у 
Војводини може да прода метар жита за 200 до 
300 динара, али ja вас питам: како he то да плати 
онај у Херцеговини, у Босни, onaj у Црној Гори и 
онај усред Шумадије, како he on да плати 300 ди- 
нара метар жита. (Чује се: Он прода вола и купује 
жито!) Да, али треба пмати пола. Према томе чије 
пооблем само у повећавању цепа земал>с1<их про- 
извода него у јачању name производње и у снабде- 
BHH.V namera земљорадника ca што више землзе. 
Сел.ак je гладап земље, он хоће да ради, њему 
земл>а  треба и њему je треба дати. 

Ми смо нешто радили na тој namoj унутра- 
imboi колопизацпјн алн je тај рад био недовољан 
м није био ефикасан. Скоро пуних 2(1 година nama 
држапа жпвн н бнтише a ми за 20 година ниомо 
решили нашу унутрашњу колонизацију, за 20 го- 
дииа иисмо решили name аграрно питање. Ви не- 
мате ии једну државу која je ратовала, у Европи, 
а'која није реишла аграрну реформу. Све су др- 
жаве решиле то аграрно питање одавно. Румунија 
ie то arpapno питан.е решнла 1921 годипе a пмала 
'ie три пута више земл>е да поделп пего nama др- 
жаиа. Ona je имала шсст мплнопа хектара док смо 
ми имали два и no милиона, И ona je arpapno пи- 
тање мпого бол.е решила no што je то случај код 
i me. Господо, n тој малој тсковппн иаше аграрие 
ПОЛИТИКе, name упутрашњс колоппзацнје, прети 
опасност да буде уништена. 

Ми смо колонизовали један део дашег нацио- 
палног живља. Дали смо га горе свим 1фајевима 
на северу и југу, али се o томе живл.у ниомо бри- 
нули. Оставили смо га да муку мучи, сам, како 
зна и уме, с њим су многи трговалп, преко њега 
зарађивали н богатили, a on je остао сиромашак 
какап   je био. 

И, госпадо народнн посланици, шта се 
дога1)а? Оно што сам рекао, да тековини аграрне 
реформе прети опасност пропадања. Немајући 
срелстаеа за жизот, насел>еници не могу да оста- 
iiv на тој земљи, почпњу je продавати, и то, про- 
давати у бесцење. 

Долазе странци, долази страни елеменат, који 
мп, сигурно, ne желпмо да екоппмски јачамо, ч 
иочпње да купују ту земљу. Плаћа ту земљу, го- 
сподо народни посланнцн, великим парама, јер ту 
се ne пита да ли јутро земл.е треба платитн 15, 
или 20.000 дипара, главно je да rai треба купптп, 
само да ne буде уручена ономе, коме je и mmc- 
n.ena. 

У протлом Парламенту једна група народних 
посланека, у којој су били претставници свих кра- 
јева, na n посланик др. Косић из Војводине, добро 
je то уочила и покрепула питаље код ондашње 
КраЛ)евске владе. Ми смо онда скрепули пажп.у 
Краљевској влади да прети опасност, да та зем- 
л>а оде у туђинске рукс и да ће наш свст остати 
без земл>е, a плодовп arpapne реформе бпти равпи 
нули. Ja морам да одам признање онДашњој Кра- 
л.еиској влади, која je ову нашу потребу увидела 
и разумела. И, збиља, у циљу сузбијаља тога до- 
нсла je једну Уредбу и вотирала једап кредит од 
50 милиона динара, преко задружних организа- 
ција, наших националних задруга, да се те земље, 
када буду у опаспостп да пређу у туђинске руке, 
откупе у корнст iianicr нациопалног жтља. Ево, 
зато сам ja казао и изјавио захвалност Краљев- 
ској влади, која je ту меру нашу разумела и npn- 
знала, али, господо, испречило сс једно друго не- 
срећно питање које нас бије у земљи, a то je би- 
рократија. 

Ми више патпмо од те бнрократпје, вишс na- 
тпмо од те несрећне администрације, noro од Хр- 
иатског nnraiiba, и када би ме пеко питао које je 
теже од тог двога, ja бих му рекао да je тежа 
бирократија, да je тежа администрација, него Хр- 
ватоко питање. И, господо, лепо je то што je Кра- 
љеврка влада имала ту замисао, добро je то што 
смо мп посланици водили рачуна o нашим папио- 
налним интересима, o интересима наше Отаџбине 
и namera парода, алп rocnol)a бирократпја неће 
ini да чује. По поменутој Уредби када иеко хоће 
да купи земљу, треба му, ни више ни мање, pae- 
них девет уверења, мора да плати 400 до 500 ди- 
нара таксе, мора трчати месец или два дана дпк 
све то прикупп и тек опда да приступи куповини 
једпог, нли два јутра. Али, док се та уверења na- 
баве, та je зе.мл)а већ прешла у друге руке. 

Истина, у Закоиу стоји, да се землЈе не могу 
преносити у прунтовници na имена оних л>удч. 
којс ми не желимо. Али у том случају не npaee се 
кулопродајни уговори и ne врте преноси, него 
LM дтичппм се правн уговор o закупу na о0 го- 
дина, и кад прођу тих тридесет година он ауто- 

ки, no закону, not raje власник те земље без 
преноса. Ето, томе су се они јаду досетили. За- 
niTO? Зато што смо ми постали бирократп. ll.nna 
земља која je одувек била сел.ачка зсмл.а постзла 
je хипермодерпа n бирокрагска. Ja бих у том no- 
гледу хтео да замолим господина МпппстркЧ по- 
љопривреде, који je врло мало времена на овом 
важном месту, да се заинтересује за ову Уредбу 
и да je измеии како би се могло no iboj што бол.е 
и mro уопешније радити, јер овако мп нећемо 
Mol.n да користимо тих 50 иилиона динара, a тих 
,'() мплиопа су за покриће оваквог једног крупног 
посла таман толпко колико бацити шаку песка у 
море. Ту треба много napa и те nape мора да 
буду створене. (Један глас: Одакле?) Драгн ко- 
лега, кад могу са стране, преко нашс границе, да 



678 XII РЕДОВНИ СЛСТАНАК — 10 МЛРТА 1939 

убацују nape у Југославију и да кажу: купујте зем- 
љу ма и за 30 хил.ада jvrpo, мора Лугославија да 
нађе пара, да своје грађане спасава од једне пља- 
чке. (Павле JouoBuh: Шта би рекао Лоца ГеорГИ- 
јееић?) Ja не знам шта би ко рекао ч шта he ко 
pehu, али примећујем, господо народни послани- 
ци, да пма овде међу нама. a и раније их je било, 
који су јако нешто суптилни кад се гшори o на- 
ционалним мањинама. Господо, са тим једанпут мо- 
рамо да престанемо. Једна национална држава може 
да постоји и да се одбрани само онда ако има си- 
гурне своје грађане. Зато што he иеко бити само 
лојалан то, господо, не може да буде. И према т »ме 
ми би требали o томе озбиљно ла поведемо ра- 
чуна, ако није доцкан, јер ми" смо двадесет m- 
дина пропустили и нисмо v том погледу довол>но 
радили. Ми иисмо довољно паднлп на северу 
JOHI иање на југу државе. Господо, сутра акр 
плане пушка . . . (Један глас: Црногорци су ту! 
— Буран смех и живахна веселост у дворани — 
Павлс Јововић: Али нас je мало!) . . . ако плане 
пушка будимо начисто с тим и немојмо се зава- 
равати и очекнваги, да he ту пушку да узму они 
који нису Југословени na да се боре и бране Jv- 
гославију. ['осподо, ja овде говорим отворено. Ми 
то ne можемо да очекујемо. Морамо да вршимо 
националну политику и на Југу и на Северу, јер 
само онда, у оним критичним данима који буду 
дошли можемо очекивати и резултате. Ja ne знам, 
господо, можда he неко говоритн и са Југа, али 
ja hy да кажем неколико речи и o Југу. Прво, 
ja сам национални човек, ja сам ратник, ja сам 
BiiniH резервнн официр, ja сам сс борно доле и 
мене та земл,а боли, нсто као што ме боли и 
и моја ШумаДија, где сам се родио. Али, госпо- 
до, доле се ие ради ништа, или се врлп мало ра- 
дило. Me знам зашто и крошто, али већ неко- 
лико месеии обустаплЈен je сваки рад доле на Југу. 
Чак пс смс да изиђе на терен чиновник, n чак чу- 
јем да сс гражи пшиштај издатих одлука, пони- 
штај доделЈене земље и враћање тих земал>а Hai- 
траг. To не може бнти! 

Господо, мн смо имали крупних политичких 
проблема са нашим живљем доле, на Југу. Ja знам 
чак да je постојала једна Конвенција између наше 
и турске владе, да се један велики број живл.а са 
Југа исели у Турску. И ту Конвенцију турски пар- 
ламепат je одобрио. Међутом, какве су се силс ис- 
пречиЛе, да та Конвенција овде mije изнета и да 
није дошло до ратификације, ja, господо, ие знам. 
Али, ja мислим, господо, да je то једно крупно 
питап.е и једно nanio болпо пацпоналио питање, 
којс ие сме остати овако отворено. Ja желим да 
и колеге са Југа, који су посланици доле и који 
су много позваиији од меие, кажу 0 томе коју реч, 
али ово питање овако не сме да буде отворено! 
Ja сам чуо да су ту no срсди н политички мандати. 
Господо, nama национална политика мора да буде 
преча од свих посланичких мандата. Ми или мо- 
рамо водити политику националне државе или no- 
umiKv маидата, али полнтика маидата ne може да 
буде запрека праведном решењу нашег државног 
националног питања na Југу. 

У буџету Министарства привреде нисам наи- 
шао na цифру за унутрашњу колоннзацмју. Има 
нешто врло мало за Лужну Србију, али то je врло 
мало, или управо ништа према потребама, које 
тражи nam Југ, доле. Иако то mije ушло у буиет, 
ja морлм да замолим господипа Министра 110л>о- 

привреде, да једним амандманом затражи посебне 
кредите за унутрашњу колонизацију. Ta унутра- 
imi.a колонизација потребна je и na Северу и na 
Југу, и и>у траже паиги национални шггересн, и 
кад се пин стављају, онда су omi пречи n од ман- . 
дата и од сваких других личних посебних интереса. 

Бнло je, господо, ту посланика са Југа, na и 
јуче сам ja једноме казао: мораш сутра да гово- 
pum. On ми je одговррио: ,,Не, ja не смс.м; моје су 
посебне прилике доле". Ja сам му оштро замерио 
и казао сам, да on треба да положи мандат одмах, 
iep кад има да се бране пационални интереси, онда 
се дају n животи, господо народни посланици, a 
не само један мандат, који не вреди ништа. Ja ве- 
рујем у добре намере и патрнотизам иашег иовог 
господина Министра. Ja се падам да he он са своје 
стране учинити да се са унутрашњом колонизаци- 
јом mro пре почне, Камо cpehe да je она досада 
завршена и да не морамо да водимо борбу да тек 
сада почне! 

Прстссдипк Милан Сшмоновић: Господипе пс- 
сланиче, Ваше je време истекло, na Вас молим да 
завршите. 

Живота Милаиовић (наставља): Господо, по- 
требио je да се mro пре приступи унутрашњој ко- 
лопизацијп, потребпо je да се у љепом извођењу 
отстрани свака бирократнја (Чује се са левице: И 
политика!) 11 политика, no себи се разуме. Јер, го- 
сподо, неко he да одговара пред историјом ако 
песпремпи и неспособпи дочекамо тешке дане. 

Пошто мс je г. Претседник опоменуо да ми je 
времс истекло, a потто има jom доста говорпика, 
ja hy да завршим. .lom само да се задржим са неко- 
лико речи да кажем o нашем задругарству, али вр- 
ло кратко, јер знам да hc г. Бранко Аврамовн11 
мало дуже говорити o томе пнтању. 

Harne задругарство, господо послапици, то не 
треба ни да наглашавам, ono je кичма naiiicr прн- 
вредног живота. Harne задругарство треба пома- 
гати, треба ra оргапнзовати, и треба му дати опу 
снагу и onaj значај који ono заузима no броју 
становника и no броју сеоског живља у нашој зем- 
л.п. (Чује се: И мс мешати ra у полнтику!) Тачно, 
name задругарство, a кад говорим o задругарству 
иорам да истакпем да овде говорим o српском за- 
другарству, ми, у српском задругарству, ни- 
када нисмо иодили политнку. У српском задругар- 
ству нмате људе свих полптичких партија и na на- 
тим конгресииа никада mije расправљано o полн- 
niun, и то je светла тачиа у псторнји српског за- 
другарства. Нажалост, морам нагласити да je то 
задругарсгво дрста бијено и да му се много оне- 
иогућавао рад, док се другом задругарству много 
Biiine излазило у сусрет n мпого му се вите чи- 
нило. Ту су биле санације, били су неки аманд- 
мани, oiilir чујем и сада, али за српско задругар- 
ство ништа се mije чинило. Ja то морам да подву- 
чем, a iino се говори да je ерпском задругарстиу 
много учињено давањем 20 милиона динара, то je 
скроз нетачно и нестниито претставлЈено, јер, го- 
сподо, то није био никакан поклон, то je укњижба 
на ону кућу у Франкопановој улици и према томе 
то се враћа. A другима се, Бога ми, дају поклони. 
Ми HeheMo да се једнима буде мајка a другима ма- 
hexa. Тражимо равноправно-ст. Ако се тражи поли- 
тнчка равноправност међу грађанима у liamoj зем- 
л>и тражпмо исто тако и равноправност у задругар- 
ству. Српско задругарство не сме да буде пасторче. 
Мора сс nahii начина да се задругарству помогне 
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кредитом.    Задругарсгво   нсма   кредите   a   нашсм 
земл>орадш11!К11м   свегу   потрсбан je орз и јеигии 
кредит. 

1 la крају да се осврнем мало на устаииву ио- 
љопривредних референата пи срезовима. Пољопри- 
вредни референти не дају ono зашта су они по- 
стављени, и ja бих молио да се над њима поведе 
јача контрола, јер су то чиновници који путују, 
правс  дневнице a не дају за народ ништа. 

Ha крају да нагласим још г. Миинстру ио- 
требу оснивања амбуланата no срезовима за лече- 
\t,e стсхке. Ja сам вадео, господо, како наша марва 
цркава. Наши ветеринари ne раде ништа. Када их 
иитате, кажу да немају лекова, да пемају средстава. 
Ме^утим, у другим државама, a ja верујем да паша 
братска Бугарска није од нас сигурпо папредпнја, 
када je ona могла да то уреди, могу да сс уреде 
те амбуланте no срезовима и у пашој земљи, да 
бн иаш свет могао, када му оболп стока, да joj 
нађе  лека. 

Ових неколико папо.мспа ja сам учинио у naj- 
бол>ој намери да помогпем господпну Мппистру у 
извоЈјењу његовог тешког задатка. Верујући у ње- 
гову добру иољу, ja, господо пародни послапици, 
гласам за овај буџет иако je овако мали, јер ivia- 
сати противу њега значи одузети земљораднику 
и оно мало средстава која му се дају, значи оду- 
зети му и ono мало мрва које му се дају са ове 
богате трпезе. (Одобравање и пљескање). 

Претседник Милан Симоновић: Реч има napo- 
дни   посланик г. Душап Брапковић. 

Душан Браиковић: Гооподо пародни послапи- 
ци, лошто je neii пољопривредни буџет пред нама 
и иошто сам ja сам пољопривредпик н сељак/хоКу 
да проговорим o њаму коју реч. Иако je паша зе.м- 
ља иољопривредпа замља, пако свака дрлсава 
обраћа највише пажње onoj привреди од које 
жи<ви, и наша земља, пошто je пољопривредна, 
требало би да поклони -своју највећу пажњу тој 
грали привреде. Нажалост, у нашој земљи се то 
не чинп, него се чиии сасвим обратпо. У пашој 
зфллм, где je земљорадња највећа привредна cn.i- 
ra, од које живи и црпи мрав, најмање се сред- 
става троши na полуопривреду. Тако je од 12 мп- 
лијардп, колико пзписи буџст, лредвиђено за no- 
л»схпр'ивреду, нажалост, само 130 милиона динара. 
A, тај пољопривредник n сељак плаћа росподо, 
70/6 пореза што посредно што иепосредпо. Ви- 
дите господо, колпко сел,ак даје a вадите килнко 
у ссло долази. Када се погледа колико je уна- 
пређена пољопрнвреда у мом крају према стању 
од upe 20 година, внди се да je мала разлика. Ja 
мислим, господо, да je то највећа штета ne само 
за сељака него и за целу државу. Ми впдплш да сс 
дижу школе, фабрикује се омладина и чиноезш- 
шчво, фабрикују се лекари, професорп n адиика- 
ти, али ne видимо господо да се фабрикују no- 
л.от1ривреднп радеашци. Нема полЈШривредних шко- 
ла, да биомо боље о6ра1)(ивали земљу и да бп нам 
пол>опрпвреда бнла боља него што смо je имали. 
Ja, господо, видим да се ne ради na пољопривреди, 
да се лс o6paiia пажња селу, тако да оно ne може 
напредоватп јер без знања, без пауке, без праксе, 
нема  напретка. 

Сада да пређем na 1штан>е полуолривредаих 
референата. Има референата агилнпх људи којн 
би били вољни да раде за село да ra подигну, 
али,   нажалост, немају чим. Празпих нсдара се не 

може. Пема средстава ни за капцелариски мате- 
ријал a камо лп зашто друго, a специјалпо нема 
за набавку бољег свмена. Ако се семе n доделн. 
ono се даје no препоруци неком партиском агита- 
гору a овај опет прода другоме. Ero тако се уна- 
пређује пољопривреда у моме крају, a како je у 
другам, то ja не знам. 

Што се тиче приплода сгоке и укршгања paca, 
ми добијемо no које грло, али то се даје партис- 
ком кортешу na чак и у случајевима када он 
није у сгању да издржава ни своју стоку a камо 
ли државиу. 

lliro се тиче узорних ратара помажу се чак 
Што се тиче узориих ратара, помажу се чак 

u onu људи који немају ш довољпо земље. Дају 
буде никакве користи. 

Kao што сам рекао, мој крај je превасходпо 
сточни: овце, крмцИ) козе. к.ад ои ви анали само 
колико у току Једпига лета пропадне говеда само 
од пришта. io се ne може тако лако процешти. 
Иису у питању милиони нвго стоггине мплнона. A 
где су ветершшри и лековн и колико се троши да 
се ce.i.aic cuace штете? Колико крмади пропадне 
од CBjiibCKe куге a исго тако оваца и киза, али 
нема ветеринара ни лвкова. Кад би се статисгички 
могла да утврдп штета опда on се могло вндети 
колико се штете наноси гиме сељачкој произ- 
водп.п. 

У погледу преориептације паше привреде, 
може сс pehu да се у Боспи нпје Бог зпа шта npo- 
мепило. i l.\ia крајева где се још оре ралицом. Ja 
мислп.м да би у (шим иигледу требало овн.м краје- 
ии ia    и    овоме    иароду    указати    КОЛИКО-ТОЛИКО 
пажње. 

Сел,ак nam у Биеапској K'pajiniu изгубио je 
кредит и код трач>вца и код баикара пошто je пре- 
задужеи n ппки му umne ne верује. Једини кредит 
до кога сељак може да до1Је jecre код cpecke и 
npiinoMohue закладе, али и une пемају кредита « 
средстава рдакле би давали оељацима. И Мини- 
старство пољопривреде требало би да се постара 
да дође до средстава из којих би могло да помог- 
не среске припомоћне закладе да би рне сељацима 
могле давати кредите за куповину плугоаа оемена 
и за подмиривање других потреба њихових кућа. 
Ja бих тражио од господина Министра, ако je мо- 
гуће, да етворп што већи кредит за среске припо- 
иоћне закладе, од којих сељак може да ее мало 
користи. Алн Опх молио да се n томе кредиту сни- 
зе камате јер су до сада биле сувише високе. 

Moj Предговоршж са овога места je рекао да 
се сељак буни. Сел>ак још mije почео да се буни, 
али je готов да се побуни. On je задужен, on je 
презадужен. Нско пма земље, a други je пема ни- 
како. Ha једаај страни je држава, државиа власт 
и каштал, a на другој страни раја. To се me може 
више пидпосиш. Нема праведне расподеле држав- 
них добара и за то са овога места и пред госпо- 
дином Миппстром морам да апелујем na надлежне 
факторе, да поведу рачуна o сељаковој иесрећи и 
да му се дугиви сада не наплаћују Beli да се њипо 
плаћање одложи за извеоно време. Лко се промепе 
прплике у народу, ако сел.ачки 111)оизводи поску- 
ие n сел.ак своју робу буде боље продавао, on Ке 
одмах почети да плаћа и своје дугове. Али ако 
тога не буде и ако се o његовој певољи не поведе 
рачупа, опда he парод да се шоднгне, да скочи и 
опда he.Mo вндети шта he да буде. 
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Например, колико ми имамо прљопривредних 
школа у Југославији? Бугарска je земља два пута 
мања од нас a »ма пољопривредних школа два 
пута више од иас. Mu и.мамо 42 школе a Бугари 
имају 157 иако Бугари имају 6 милиша станов- 
ника a ми имамо 15 лшлиона. liro из тога се види 
колико ми иоклаи.амо пажње поЛ)011ривреди a 
колико Вугари. liro колнко оии имају школа за 
фабрикаадју пољопривредника и стручњака a ко- 
лико имамо ми. Па снда колико ми имамо у нашој 
државн сточннх болница? Немаио ни једне сточне 
болиице a имамо пасје болнице, за господске псе. 
Међутим за сел.акову сгоку нема болнице код нас. 

Још бн.ч молно грсподина Министра да нам 
каже нешто o добровољачкој зсмљи: ima мисли o 
томе, je ли штог^, предузео и xohe ли добровоЛ)- 
цима дати њихову обећану земљу илн ueiie дати. 
Нема врата која овн л^уди нису десет пута отво- 
рили, нема уверења која иису ови људи двадесег 
иута набављалн. Једашпут neh треба рећи и дру- 
гима да лн и.мају права на земљу илп га немају, 
и да ли iie или je ueiie добитн. Добровил-цима je 
абећано да he иеК ове године добити своју земљу. 

Ja сам завршио што сам мислио да нзвесем. 
ja сам све изиео што сам имао, и ja бих молио 
господина Миннстра да се постара да у будуће 
буџст Минисглрста ^олиЈпривреде буде већи него 
што je сада. Од 12 адилијарди динара буџета иа 
11ил.(трив1)еду одређено je 136 милиона. Сељак 
није просјак na да му се овако дели. Гласаћу 
против  буџета.  (IL'hecKaibe Ha левици). 

Потпрстседпик Алојзије Михелчич: Има реч 
народни посланик г. Бранко Аврамовић. 

Бранко Аврамовић: Господо народии посла- 
инцн, илн, боље pehu, господо говорници, јер из- 
гледа да су само остали говорници у сали! (Весе- 
лост). Из експозеа господина Министра пољопри- 
вреде видимо два дела, и то je самт. Министар 
поделио 1) ono што je урађено за уиапређење по- 
л>опривреде и 2) ono што има још да се уради. 

Господо народии посланици, пољопрнвреда je 
саставии део привреде, управо то je једиа при- 
вредна rpaita и њој у нашој земљи, као великој 
грани паше ирииреде, треба поклоннти иарочиту 
пажњу. 11ол>опривреда je у социјалном погледу 
важна, јер je земљорадник као конзерватнван и на- 
циоиалан и најчвршћи ослонац свога народа. Код 
иас земљорадници пису само обнчаи сталеж него 
ее може рећи да су земљораднички народ. Због 

тога je земљорадша, тај саставни део националие 
привреде код нас, врло важна и треба joj покло- 
нити нарочиту пажњу. Нарочито je зиачајан говор 
мога уважеиог иредговорника и колеге г. Милано- 
вића, који je ванредно лспо и вешто приказао 
важност полуопривреде као еминентно аграрпе 
земље Краљевиие Југославијс. 

Према гоме ja iiy се ограпичити само na друге 
стварн, које колега Милановић иијс споменуо, јер 
сматрам да je у погледу националне колоиизације 
у нашој земљи г. МилаиовиК врло исцрпно говорно 
и казао све што je потребно o томе да се каже. 

Важност иолкЈпринредс, господо иароднн по- 
слаиици, с обзиром na народну одбрану ,нсто je 
тако значајиаЈер je земл>орадннк као војник ва- 
жан и њему треба да се обрати пажња, јер je он, 
у случају para, главии темељ наше народне од- 
бране. 

Све су то разлози због којих треба поЛ)Опри- 
вреди посветити већу пажгву. To су углавном увн- 
Цале. и раније Владе, a нарочито треба да чини, и 
надом се да he чинити, и садашња Влада. 

Пољопривреда се, госиодо народни посланнци, 
унапређује директним мерама, које се предузнмају 
у њој, али се ona може и индиректним мерама n 
na другим подручјима да унапре1)ује. 

Пол>опривреда и ппдустрија ,господо народни 
послапици, нису увек у пепрпјатељству и у пепри- 
јатељском ставу једна према другој. Оне су, често 
пута, и повезапе. Унапређење индустрије може 
бити врло корисио за по.^опривреду. 

ПоЛ)Опривредна индустрија купује пољопри- 
вредне производе и поднже им цену. Појачати 
индустрнју потрошачких аргикала који су потреб- 
ии широким народним масама и слојевима, појев- 
тинити продукцију производа да и земљорадник 
јевтиније купује значи употпуњавање индустрије 
и полЈОпривреде. Ипдустрнји треба радна снага, na 
апсорбује и вишак радне спаге у селу. 

Господо иародни посланици, добра координа- 
ција полхопривреде и индустрије користи обема, 
дакле целом пашем пароду. Унапрееђље пољопрн- 
вреде треба вршити рацпонално и снстематскн. 
Појачати ono mro нам пајвнше треба и што се 
може пајлакше уповчити. 

Господо пародни посланици, пронзводња жи- 
тарица апсолутно je потребна али на многим ме- 
стима корисно je заменитн je другим културама. 
Ту.треба бити еластичап n ту треба и држава n 
приватна иницијатива да се што ефккаоније :io- 
старају да се преориентација наше полЈоирпвреде 
брзо и добро врши, јер се често пута код нас де- 
шава да се та преориентација учини онда кад Beh 
није од ефекта. Треба развнјати епецнјалне кул- 
туре, господо пародпи послттци, као mro су нн- 
дустриске биљке, јер до сада се увозило уљано се- 
мење и још, колико зпам, и сада се једап део уљ^- 
пог семена увози. One године, господо народни 
послаиици, тешко je то копстатовати н, жалоспо je 
казати, да Немо и шећер моратн да увозигЛо. 

Интересантпо je, господо народни послапици, 
лековито n ароматичпо биље. To je једна пацно- 
нална привреда која ne треба никаквог труда ни 
код сејања ни код култивисања, него једино то- 
лико да се обере и да се то стручпо спреми и онда 
долази брига око извоза, или продаје na упутра- 
iiin>a тржишта, Молим господипа Министра псјл.о- 
привреде да овом делу паше нациопалпе привреде 
аоклоии велику пажњу. Ту му скрећем лажњу да 
биљно одељеше његовог Министарства у прошлим 
годинама није томе довол^но поклањало пажње, 
изговарајући се да су те етвари у проучавању. 

Господо народии послапицн, унапређење во- 
Карства, нарочито у квалитативном погледу, je ве- 
ома важно. Говорио сам и код Мипистарства тр- 
говипе и иидустрије и код Мниистарства саобра- 
liaja да je за упапре1)ење извоза нашег воћарства 
потребно да наша држава до1)е до модерпих Ba- 
runa ca хладњачама, да би се паше воће могло у 
iinocrpancTBo у сировом и добром стању да експе- 
дује и да стигпе до жељепе мете како би се добро 
уиовчило. Господа'предговорннци су истицали за 
узор namy суседпу земљу Бугарску. Код унапре- 
ђења воћарства, важпо je обратити пажњу и сор- 
гама Boiia. 

Господо народни послаппци, .могу да кажем 
са  своје  стране да  сам  задовољан  акцијом   Ми- 
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нистарства пољопривреде које je ca Пол>опр. оде- 
.i.L-ibcM Банске управе Дунавске бановине у no- 
гледу воћарства код нас учинило доста. Учинило 
сс доста путем среских воћарских расадника, али 
смо још увек далеко од савршенства. Потребно je 
неговат.и "оно Bohe које ми немамо, a које код нас 
цобро успева, и треба га неговати тако да не будс 
разиолико, треба изабрати сорте које су добре и 
коje добро успевају у нашим крајевима. Неговати 
те сорте у масама, a никако неговати многе сорте, 
jeo то онемогућава да се постигне добар, успешан 
извоз, због тога mio нема довољна количина no- 
!единих сорти за извоз. Треба неговати нарочито 
американске сорте јабука које код нас добро 
успевају. 

Господо народни посланици, у погледу вино- 
градарства, наш колега Александар Милић са сво- 
[е стране добро je обрадио ту материју и ja се 
са своје стране придружујем његовим жељама. Мо- 
тим господина Министра пољопривреде да се за- 
узме да дођемо mro пре до једнога закона o за- 
штити виноградарства нарочито у погледу реор- 
ганизовања и усавршања, и у погледу сортимен- 
та јер i^ то врло важна ствар. Исто тако молнм 
господина Министра 11ол,опривреде да са своје 
стране, у колико му средства дозвољавају, и у ко- 
иико има могућности у своме буџету или пак дру- 
гим средствима поиогне виноградске организације 
које се старају за унапређење виноградарства и 
извоза   иииа. 

Господо народни посланици, Фрушка Гора, 
коja je upe para има.ма велике пијаце јер je била 
V Гедној држави заједно са Бечом и Прагом, она 
ie изгубила те варошке велике пијаце и ми у на- 
uoi земл.и Крал.еиини Југославији повећали смо 

још више производњу вина. Имамо добрих вина, 
само нам иедостаје типизирање и егализација и фа- 
■ш нам и организација извоза. Ми после двадесет 
година још ниомо били у стању да добијемо и^по- 
ново освојимо пијаце у нностранству ни у Бсчу 
ни v Прагу нн у другим местима. Ие само да ни- 
смо освојили пове пијаце, које upe рата иисмо 
имали, neVo нисмо били у стању да задржимо ни 
онај  извоз који см опре рата имали. 

Мени je, господо, мило да je Министарство по- 
љопривреде обратило веКу пажњу подрумарству, 

"i ep без подрумарства нема ни унапређења виногра- 
дарства. Господо, тачно je да треба обратити па- 
жн>у на асталске и пијачне сорте али потребно je 
да "се обрати пажња и подрумарству, јер наш ви- 
ноградар кад не успе да прода своје грожђе на пи- 
јаци a немогуће му je да их прода у иностранству, 
он мора то грожђе да употреби за вино. Треба 
му омогућити путем задружних организација да 
се подрумарство усаврши и да може на raj начин 
да псжаже успеха. Појединац je н сувише сирома- 
шан да са своје страие може постићи нешто савр- 
шено  у погледу квалитета. 

Рациопално радити у пољопривреди значн про- 
мицати у поједипим крајевима ону производшу за 
коју постоје добри услови, a спречаватн одржава- 
ње појединих вештачких култура тамо где иема 
услова'. Випоградарство треба спречавати тамо где 
му нема места. 

Посподо народни посланици, у погледу сточар- 
стиа и.мам да кажем оио: сточарство je саставин 
део пољопривреде. Управо то je најбитнији пома- 
гач ратарства. Важиост коју треба посветити cro- 
чарству јесте 1) v исхрани, 2) извозу и 3) у инду- 

стријализацији, односно у употреои сточарских 
производа у индустрији, као mro су вуна, кожа, 
месо, млеко и остале прерађевине. За унапређење 
потребан je у првоме реду план, друго, средства и 
rpehe, усавршавање, т.ј. проширење знања. План- 
ска привреда je данас апсолутно потребпа. Ta иде- 
ја се врло добро спроводи у фашистичким земља- 
ма, али и у демократији и у демократским земља- 
ма тто nuje специјалитет само ауторитативних 
режима, т.ј. оних земаља где нема демократије. 
Доказ су Француска, Америка, na чак и Енглеска 
и  све друге демократске  земл.е. 

Господо народни иослаинци, пол.опрнвреда и 
yiiaiipel)erbe пол>опривреде ne може се нп зами- 
слнтн без довол.по повчаппх средстава. Државни 
буџет за пољопривреду требало би да предвиђа 
много више. И у самоуправним бановинским буџе- 
тима требало би umne предвиђати за пол.опривре- 
ду. Сва господа говорници су копстатовали да je 
буџет Министарства пољопривреде сувише мади 
ирема naiuoj аграрпој земл.н, да би се nama при- 
врсда могла усавртити, mro je неминовна no- 
греба. 

Господо пародни посланици, новчана средства 
потребна  су и пољопривреди,  односно   гшљопри- 
вредницима, — потребан je земљораднички кредит. 
A какип треба да су услови земљорадничких кре- 
дита? Прво треба да буде кредит издашан, друго 
јевтин и, треће, лако приступачан. Пољопривредни 
кредит треба друге услове него трговачки кредит. 
Господо народни послаиицп, кад расправљамо бу- 
џет Министарства пољопривреде треба да конста- 
тујемо да je улога државе npn организовању зе.м- 
л>орадпичко1'  крсдта  ради  јевтаноће  неминовма. 
Јер, господо народни посланици, ro се ради у це- 
ломе свету. У Француокој пољопривредни кредит 
као посебна оргапизацпја има на расположењу ве- 
лика сердства, милионе и милијарде, док су код 
нас повремено вршени само покушаји. Годипе 1925 
донет je Закон o пол^опрнвредном кредиту. Било 
je предвн1)ено да се у пољопривредни кредит, од- 
носно у Дирекцију за пољопривредни кредит упла- 
ти у становитим роковима до пола милијарде ди- 
napa да би се могло кредитирати задругарство и 
наш ситни земл.орадник. Иажалост није дошло до 
коначне уплате тога земл.орадничког кредита, За- 
стало се одмах код пр&нх para и држава je дала 
до 100 милиона дипара. После 1929 год. дошло je, 
као што то често бива код нас, до промена. Увек 
се каже, „lie ваља тај начип" и прслази се na дру- 
ги начип, почиње се и почиње увек из почетка ра- 
дити и никад се ne дотера до свршетка. Године 
1929 основана je Привилегована аграрна банка и 
укинута  Дирекција  за  пољопривредни  кредит,  a 
за оних 100 милиона купљене су акције Привиле- 
говане аграрне банке. 

Ми смо се надали да he Привилегована аграр- 
на банка успешно ра.звити землЈораднички кредит, 
али смо се у томе преварили. Ову су констатацпју 
учинили не само са деонице nero и са левице и 
нема тога ко обратио тврди. 

Господо народни послапици, Arpapna банка 
nnje оправдала name иаде. Ja молим господнна 
Миииспра пољолривреде да у вези са Законом o 
привредннм задругама naije пута и начина да се 
оспује Задружна бапка, и да се тој банци стави 
довољно средстава na расположење, и то што пре. 
Јер, гооподо. нема напредне лољопривреде без 
дооро!- и јевтвдиог кредита. Пема аграрне колони- 
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зацнје без доброг кредита, нема ни национализма 
без доброга кредита. Нема ни народне одбранс бсз 
доброга крсдита. Поред опих, у знаку питања, 50 
милиоаа дпнара што су Саввзи аграрних заједница 
требали да добију за колонизацију, поред онога 
што je предвиђено 1929 године Привилвгованој 
аграрној банци, са каптаилом од 701) милиона ди- 
нара, поред тнх су.ма аштребна су још и друга ве-. 
лика средства. Нема, господо, иикакве извине и 
иико се не може изговарати да сс нема одакле. Јер 
кад Иародпа банка може да нађе изворе за све 
друго; кад Државна хипотекарна баика може да 
нађе нзворе за оно што joj држава стави у зада- 
так; кад Поштанска штедионица поред тога што 
има nape за свој рад има и за послове који joj се 
наметну законом, — ja мислим да се мора наћи 
крсдит и saro да се кредитира наш народ, односно 
да се кредитира 85% нашег становништва, да се 
креднтнра наш сељак. To ннје иикаква претерана 
тврдња нити je то нека демагогија. 

Ja знам, господо, да je држава у последњим 
годииама морала да донесе Закон o заштити зем- 
љорадника. Па зар то није доказ o недостатку 
кредита? 

Господо |Народни послаиици, раздужење зем- 
Лзорадника законскн je уређено. Неки су говорпи- 
ци говорилп o томе и тражили да се у Закон o за- 
штити земљорадаика унесу промене. И ja еа своје 
стране молнм господина Министра пољопривреде 
да нађе пута и начнна да утај Закон унесе могућ- 
ност, ако ништа друго, a ono бар пролонгације ро- 
кова тако да се да могућност Аграрној банци, Ми- 
нистру финансија или коме било другом да се 
стави у дужност и право да no молбама испитује 
поједине случајеве, да тамо где се очигледно уста- 
нови да je земљорадник у пемогућности да врата 
свој дуг у року од 12 година да му се сшогући 
пролонгација рокова од 20 до 25 na n внше го- 
дина. 

Господо народни послашици, код Привилего- 
ване аграрне банке задружне установе и поједин- 
ци тсшко долазе до кредита због тога што Привп- 
леговаиа аграрна банка није у томе ни брза, ннје 
ни нздашна, a Богами пије ни јевтина у погледу 
камата. Ja молим господина Министра пољопри- 
вреде да нађе шута и начипа да се донесе јелпа 
Уредба за стварање задружних меница, да се сшо- 
гућп задружним установама да путем задружних 
меница, које неће тако висовшм таксам олтерећене 
бити преко својих Савеза могу доћи до кредита 
код Народне банке. 

Народиа банка и данас нешто кредптира за- 
другарство, али кредитира путем т. зв. ломбард- 
ног кредита, na меннце којима je подлога роба. 
Али, господо посланицн, кад ne могу задружне 
оргапизације илн још Maibe појединци да дођу до 
тих кредита, трсба омогућити да задружне opra- 
низације уместо обвезница употребљавају задруж- 
ne менице и да те задружне менице путем есконта 
реесконтују код Народпе банке и дођу до могућ- 
ностн мредитирања својих чланова. 

Господо пародпп посланици, исто тако, уређе- 
ње пол>опривреде не може се замислити без зна- 
ља земљорадаика. O томе су народни посланици 
говорили. Треба тшлЈОпрпвредну наставу код иас 
појачати. Господо народни послаппцп, ми имамо 
велнки број упиверзптета и високпх школа и масу 
гимназија, оредњих школа, али имамо врло мало 

ползопривредних школа. A усто, гоеподо, једина 
школска мвалификација каших земл.орадпика je 
BchnnoM само осповна школа. И тих оошвннх шко- 
ла које еу усто н претрпапе ђацима има у нај- 
мањем броју у селима и мап>им местима где naii 
земљорадник живи, na и у њима, често, јсдан je 
учитељ na сва четири разреда, Можете мислитп 
сад са како мало знања пзлази наш земљорадппк 
из основне школе. To м ује често nvra и у већини 
случајева једина наобразба. 

Молим господина Министра полЈОпривреде, да 
у тчжу подине нађе начина да се што више пољ.о- 
приврединх школа у нашој зе.мл.п оснује. Ha raj 
начпн ћемо одвратнти велики део да ne похађа 
гп.мпазије, a Бога ми naerahe и олакшаљс од сил- 
них молби n тражења места за државну службу. 

Господо, осим школа има и других установа 
где се може нешто да ■паучи. To су огледне ста- 
нице, домаГшчке школе, узорна газдинства и кур ■ 
севи na селу. Ja молим господина Министра пол.о- 
прпвреде да преко свога ресора ^или преко бапскпх 
управа помогне разне задружне институције, омо- 
гући нашем пароду да посећује npe;iaBaiba и омо- 
гући сел>аму да употпуни знање своје да би могао 
унапредити газдипство споје и да би могао да 
буде на достојној виоипи садашњпце. 

Господо пародпп иослаппци, улога задругар- 
ства у пољопрнвреди je велика. Задругарство je 
значајно ino свом општем значају јер оно васпи- 
тава nam народ, оно га учп узајамној љубави, оно 
га учи иа самопомагање >и na помагање један дру- 
пога, оно га учи кахо ће да производи и што боље 
да производи и оио га учи камо ће да уновчи свој 
производ. 

Прстседник Мнлан Симоновић: Господппс ro- 
ворпиче, опомпљем вас да je ваше време истекло. 

Бранко Аврамовић (паставља): Задругарство 
учи земљуорадпика « шаш народ како да уновчн 
своје производе, a исто тако задругарство му омо- 
гућује да |дође до паоавке доброга семепа као што 
иу омогућује и да дође до јевтинијега n брзога 
кредиппа. 

У погледу задружних организација имам да 
кажсм то да смо ми добили Закон o прнвредним 
задругама, један врховпи закон који проппсује у- 
станооу Главпог задружпог саиеза у коме. су сви 
задружни саввзи, и са своје 'сгране могу само да 
кажем то да сам и ja и већипа задругара за либе- 
рално задругаретво, дакле да пема никаквих тери- 
торијалпих 'подела n територнјалпих опутаваља. 
I lame задругарство греба да блапотворно делује 
да негује љубав према државшш једииству и да 
усаврши паш парод за његову улогу у томе да 
буде добар војпик, да буде добар грађаии«, да 
буде дооар човек и да буде добро социјалпо биКо. 

Господо народпн послапици, имам пупо пове- 
рење у господина Министра пол>опривреде и из- 
јављујем да hy гласаги за буџет Мипистарства по- 
љопрпвреде (Пљескапзе у цситруму и на десници). 

Претссдшис  Милан   Симоновић:  Има   реч  на- 
родпи послапик г. Павле Јововић. 

Павле Јововнћ: Господо народни посланнци, 
сгупам na ову говорпицу да говорим o буџету Ми- 
шистарства (пољопривреде са два велика жаљења. 
Ha првом месту жалим, што се дискусија no овоме 
буџета води ноћу, тпхо, нечујно, као да хоћемо да 
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нико не зна да се решава o буџету naJBelier броја 
namer стаиовништва, o буџеггу иашсга сељака, који 
претставља 13 милиош душа у овој држави. И >ка- 
лим што пас оиде има овега 0М0 30 људи (Чује се: 
говориика). Да, све самих говорпика a они други 
се мишта не питсрссују. У ивсто да се ова-ј буџет 
почне ујУФУ- М11 морамо ноћу o њему да расправ- 
љамо. To je прва кшгстатацнја. Друга костатација 
je ово. Жао м« je миого што овде нема бившега 
Министра иол.опрнвреде г. Светозара Стшооавића 
•та OH чује ову крптику коју ми овде износимо 
иего MOjpa да je слуша овај човек овде који je од 
скора дошао на иинистарсиу столицу. Али нека, 
госполо, и он чује и зна да he исто тако бити и 
ои критикпиаи као 'И ранијн Микистар ако пс буде 
pn'iiio   oiio mro м ује као Минвдстру дужшост. 

Господо народпи посланици, као што из бу- 
пета вид-ите, од сељака се узима S и no милијарди 
динара, било путем тгосредних нли непосрелних 
пореза. A колико му се даје? Moju предговорни- 
пи рекли cv да му се даје 136 милиона динара. 
He господо! Од ових 136 мнлиона), сел.ацима ди- 
рсктпо нде свега 16 милиона динара, a све остало 
иде на чиповнике. ,1a имам једну малу статистику 
из коje се види да кроз остала Министарстог.1 се- 
_ак ^обија 34 милноиа динара, што зпачн, да му 
се враћа око 50 милиона динара, a узима 8 и no 
милијарди динара. 

Али, господо, нма иешто што je заиста тачно. 
Тачно je то да овај извештај признаје, да '.е за 
Зетску бановину, a спицијално Црну Гору, иије 
ништа учиинло. Ja сам тражио у овој књизи, али 
нигде нисам могао да нађем Црну Гору поменуту. 
Истииа, нађох na једном месту Црну Гору, али 
када сам боље осмотрио видео сам да je то била 
скопска Цр«а Гора, a за стару Црпу Гору у овој 
к-11>изи нигде ништа нема. Дакле, ja морам при- 
знати ла Је оваЈ извештај тачан, али жалостан. 
Међутим, господо, ако се овде nnje ппсало, нити 
причало o Црној Гори, мпого пута je данас по- 
менута пшеница. Зато бих иогао комотно да ка- 
жем, да ово није Миппстарство пол.оприврсде 
него Мипистарство пшенице. Треба да се упитамо 
да ли можемо да жнвимо само од пшенице, јср 
се зна колико се пронзводн тс пшсннце. односио, 
колнко их je који могу да производе више, ■него 
што им je потрсбио за нсхраиу. O томе ne треба 
ни ла! вам говорим, јер ви снн то зпате. (Један 
npiHroBop ca деспице: Свако производи пшеницу!) 
Сел>ак нема nn кукуруза, a ja и ти, Недељковићу, 
имамо   и  пшенице, зато си ти заборавио како je 
њему. 

И, господо, како рекох, ово je вшпе Мини- 
старство пшенице него Мипистарство полЈОпри- 
вреде. 

Ja сам малопре рекао да нијс ништа урађено 
за Цриу Гору. Хоћу сада да сс исправим, a ево 
зашто: Мпппстарство пољопривреде послало je у 
Италију једног младог Хрвата, Ћенића, да студи- 
pa културе воћа, шоврћа и усева. Он je провео у 
Итали.ји дуже времена o државном трошку и по- 
ставл>е11 je no повратку на државно имање Ton i- 
лицу, где je овај младић отворио школу sa јужне 
културе n почео да ради. 11 лецембра, као Хрплт, 
гласао je за др. Мачека и због тога je бпо от- 
пуштен 1из баповипске службе. To још «е би било 
страшио, политика je тшлитика, али, видите, др- 
жава   je узалуд   трошнла na његово   школоваљс. 

Школа je затворепа, потрошено je много новаца 
n то школовапЈС je било узалудно. 

Ja се падам да he господпп Министар, који 
je ово ето и забележио, исправптп ову неправду 
и вратити ra у службу. (Гласови из центрума; 
Одкуда знаш да je забележио?) Видшм ja и оно 
што ви ne видите. (Глас: Наћи ћемо човека из ре- 
дова Југословенске радикалне заједнице!) To би 
бнло жалосно. 

Ja ћу гледати да мој говор буде што кра1>и, 
зато што су поједнни говорпици всћ o мпого чему 
говорили, n ja нећу да их помавл.ам. 

Ми имамо у свему 42 пољопривредпе школе; 
у Бугарској их има мпого више. Али у Зетској 
баповипи нема ппкаквих стручпих школа, ai ве- 
рујте да би се тамо могло врло успешно гајити 
и поврће и остало. Али, далеко je да тамо дођу 
разни инспектори и комисије, и тако je Зетска ба- 
новииа остала без икакве пажње те тако, господо 
моја, ништа није урађено тамо. Кад дођем код 
сељака он ми каже: „Па како сс ннко ne сети да 
пошал>е неку бољу врсту овцс, пеку бол>у врсту 
говеди, као да ми писмо синовп ове земље. Чу- 
јемо и видимо да се у другим местима приређују 
разне изложбе те сточарске, тс пол.опривредие 
итд. a MU немамо никакве изложбе, немамо nn- 
каквс селскцпје mmi што друго." Оставили сте 
тај народ тамо, односно Владе, да живи, како je 
n пре живео, a кад je мало незадовољан, опи га, 
да сс управљамо no оној Бранковој: „Да мачем 
бијемо ..." и све остало. Онда he то бити опасно. 
Бол>е je да се спречп n да не дође до тога. 

Господо, ми смо овде миого говорпли прили- 
ком днскусије Мнпистарства трговипе и индустри- 
је o цементу и вештанким ђубриштима. Ja морам 
да кажем да у Црној Горп нисам вндео бетонско 
вештачко ђубриште. A да je направио и један чо- 
век направили би и остали. Има сел>а!<а који meo- 
лутно не знају шта зпачи бетопско ђубриште, a 
ja право да вам кажем ne смем да им причам 
да ne бих изазвао незадоволЈСтво против државе, 
јер не желим да га у том смислу васпитавам. Ja 
мислим да je крајње време да се пољопривредна 
политика окрене и на онс забачсне крајеве. 

Воћарство би, господо, врло добро уопевад ) 
у Црпој Гори. Грожђа би, na пример, могло већ 
да има у августу месецу. Тамо има врло лепих ви- 
пограда око Подгорице и Дапиловграла a чувсни 
су црмнички випогради. У опом крају где je крш, 
народ посади и raju лепу лозу, али ни једног ви- 
иоградарског подрума псма. On мора грожђе или 
вино одмах да продаје јер нема где код куће да 
га склони. Температура je лети тако висока, да 
випо не може да издржи више од 4 до 5 месеци 
јер се одмах, брзо поквари. Ja мислим да кад се 
праве виноградарски подруми на другим местима 
иислим да je ред да се нашрави и у Upnoj Гори 
бар један. Нека Црна Гора осети да je саставни 
део великс и богате отаџбпне која има пара, jep 
зпамо да je Народпа банка давала и no 10 мнли- 
ona на зајам појединим л.удима na je после отпи- 
сала. Чујем да je некоме великом господииу от- 
писано и 50 милиопа. 

Господо, ja сам нмао памеру да говорим o 
раздужењу сељака али после онаашог говора Или- 
је Савковића, ne би трсбало ништа да се говори. 
ilnaK, xohy да кажем нешто o Закону o раздуже- 
њу сељака. Овај Закон je једпако раздужио се- 
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љака који и.ма пола хектара, o чему нам je врло 
лепо говорио колега Миланови!!, као и оног се- 
љака који има 75 хектара A, господо, ко има 
преко 20 хектара тај више није сељак, него no- 
седник. Према томе сматрам да дрокава овим пу- 
тем иије раздужнла! сељака, него je обогатнла бо- 
гатога, Требало je раздуженЈе извекти тако да они 
до 5 хектара ништа не плате, онн до 10 хектара 
једну половину, a до 15 хектара 25?^. И, господо, 
ja сам за то да се то праведно изврши. Они којн 
имају преко 15 хектара нека плате цео дуг. Спе- 
једио je да ли he бнтн земља Животе Милановића 
или Милана Баџака, само нека буде национална a 
никако не треба помагати оснивање великих no- 
седа, већ треба настојати да има што внше малнх 
поседа. 

Овде се разликујемо од полнтике Министар- 
ства пол>011ривреде. Министарство пољопривреде 
у ciiOMe стремљењу и полнтици гледа како ћемо 
ми имети што Biiuie пшенице и кукуруза за извоз. 
Међутим, моја су стремљења и политика за то да 
имамо што мање бескућиика и безземљншпика, 
како их je назвао г. Живота Мнлановић. To je 
главно и зато морамо нашу политику да кренемо 
другим путем. Земл.а се мора даватн земљорадпи- 
ку, „Земљу дати ономе ко je ради". To je рекао 
Блаженопочивши Краљ Александар 1 децембра 
1918 године. Ja сам читао у статистикама-да се 
каже: 50% л.уди држе око 50% наших земљишта. 
Mu ne смемо дозволити да имамо велике поседе. 
Зато аграрну реформу морамо спроводити ne самО 
у Јужној Србији и Војводини, него свуда и на сва- 
ком месту, и не само сада после рата, иего сваке 
десете годиие. И кад ипдпмо да неко има више 
земљишта, него што нађемо да треба да има, да 
му се то одузме. He кажем, господо, да му треба 
одузети бесплатно, него нека му се да еквивале- 
нат било v боновима или у државном новцу итд, 

Сад сам дошао мало na г. Светозара Станко- 
вића, кога ja сада називам непријатељем колони- 
зације бр. 1. A ево зашто: зато што за 3 и no до 4 
године, колико je министровао, није ни једнога 
добровољцо населио у Војводини. Ja ne бих желер 
да се то деси и садањем господину Министру, да 
ra, ако iioiioBO будемо дискутоеали o буџету Ми- 
нистарства полЈОпривреде, 'назовем, што не бих 
желео, непријатељем колонизације бр. 2. llcnpn- 
чаћу вам, господо, једну иптересаитну ствар. 1935 
годипе, кад je г. Станковић дошао за Мипистра 
пољопривреде — јср смо се интересовали како он 
мисли да иаселЈава доброволЈце, којима je Me- 
hana зеиља, н због чега су опи остали овде и чису 
се вратилн у Америку, као и да видимо шта je ca 
Панчевачким ритом — господин Министар Станко- 
inili je велпкп господин, on нас je лепо примио, и 
опда нам je казао: „Панчевачкн рит ne могу де- 
лити, докле га добро неоснгурам. Замислите, да 
тамо населим добровољце, na једне поћи пробије 
се naciin, потопи се свет, na да онда купе и мепе 
и моје потомство". Разговарали смо још и o дру- 
гим стварима. Ja сам казао: „Ово je стварно добар 
чоиек; брине се 0 себи и деци". Одједанпут ми je 
један казао: „Па on mije жењен, нема потомство и 
како се онда брине sa децу!" Тек сам омда, го- 
СПОДО, видео колнко nac je on ИЗИГрао. 

Приликом дискусије у пачелу показао сам 
једно peoieihe Министарства ползопрпвреде. Ja сам 
мислио да господип Миппстар зпа и да су га ње- 
гови   пачелпици  известилп   да  постоји  решење  o 

томе да се пзвесппм добровол.цима доделн 'Панче- 
вачки рит. Таквих решења нма 3.800, и у тим ре- 
шењпма се каже: „Насељен у Панчевачком риту и 
увешће се у посед октобра 1937 или 1938 године'. 
Про1)е један октобар, и други октобар, и још нико 
unje   насељеп.  Ta  мипистарска   решења   се   даиас 
палазс no пашој државн и пита се тај парод: кад 
he се населити и кад he се увести у посед пмања? 

Ово je тачно, господо, јер je Папчевачки рит 
требао да се дели на оспову одлуке Мипистарског 
савета која je дошла  no жељи  Блажепопочившег 
Крал>а. Међутим рит се дапас издаје под закуп од 
стране  Финансиске дирекције у Новом  Саду  на 
јавиој лицитацији. A кад их питате зашто се та 
земља не дели onu кажу: зато што пије осигурана 
од поплаве. Међутим  парод je задонољап да му 
се да опако, како je, да се паселп na he се on дал^е 
Beli постарати. Од свега тога ннје било ништа и у 
овоме   извештају,  експозеу,  господина   Министра 
je један жалостан факат који доводи до бламажа; 
не говори се пишта o томе. Међутим, господо, то 
нашу државу и државну организацију  обавезује 
јер постоји одлука Министарског савета да се та 
|земља подели добровол>ц11ма, али то се ne чини. 
Међутим постоји, чини ии се, једна друга намера, 
како сам чуо, и o којој je г. Георгијевић говорио 
у Финапсиском одбору алн je то после мало убла- 
жено у ономадашњој својој речи, — постоји од- 
лука да се Панчевачки рит прода. (Чује се са ле- 
вице: Коме?) Па разуме се ономе који има napa. 
Г. ГеоргијевиИ je казао да je то бпла намера бив- 
mer министра г. Летице и ономад je то мало до- 
пунио и каже: „Чуо сам да се има намера да се то 
ирода n да се те nape употребс за наводњавање 
Војводине. Ja сам то питање покренуо и он се на- 
inao побхђен да против те мојс речп протестује, 
али пије дао изјаву да се та земља ne сме да про- 
даје". Алн ми, господо, ne смемо никако дозво- 
лити да дође до те продаје, јер се ona мора по- 
делити добровол.цима као mro je то на надлеж- 
noM месту и решено, ако хоћемо да буде.мо пран- 
na n законита земл.а. 

Видите, господо, г. Станковић воли велике no- 
седппке. За ibera није човек onaj који нема бар 
100 јутара земл.е, a видите и то да je r. Станковић 
успео да до1)е у Парламепат са још два својп си- 
новца. И кад ja опомад читам списак послапика: 
један СтапковиК, na други Стапковић, na трећи 
Станковић, једап ме од присутнпх запита: ,,Па шта 
су тп људи толико заслужилн за отаџбнну? Јесу ли 
били доброволтп, ратници? Ja сам му одговорио; 
„He знам, пријатељу, али знам само то да за време 
п.сговог министровања im једна парцела земље 
mije додел>ена ни једпом доброволЈцу". Ja ово ре- 
кох са жељом да ne би био рад да се n овом да- 
нашем Мипнстру доцније тако говори. 

Кад сам прпликом дискуснје у пачелу говорно 
o добровољачком питању, опда ми je један при- 
јатељ казао: „ДоброволЈачко питање je решено 
Уредбом." Ja сам му одговорио: „Није то, госпо- 
дине, Уредба, то je за њих увреда јер се добровољ- 
mi вређају тиме mio им се дају бонови". Onu се 
нису борнли, браћо, за бонове, они су се борили 
за велику идеју Ослобођења и Уједињења парод- 
пог, a што траже земљу TO чине зато да би и даље 
моглп бити будни чуварп нациопалме идсје na на- 
inn.M границама. Уосталом то им je обећано n Крф- 
ском декларацнјом када je 90% њих већ било до- 
бровоал>и. Тиме .\oiiv да каже.м да onu нису ступи- 



СТЕНОГРАФСКЕ   БЕЛВШКЕ 685 

ли у добровољце mro су у Крфској декларацији 
глсдали какву корист за себе, јер je та Деклараци- 
ja дошла тек доцније пошто су они већ постали 
добровољци, пего су они то учиннли због велике 
идеје националног УједнњеиЈа и Ослобо1)ења која 
нм   je  била највећа светиња. 

Блаженопочпвши Краљ Алексавдар, када je 
оно дао, on je бно далековил, na je помислио: ко 
зна да ли he се ико сетити ових л>уди акад се Отаџ- 
би-на ослободи, a у исто време знао je да ти људи 
и дал^е треба да служе Отаџбинн, na je хтео na 
тај' начин да их осигура, и да у исто време полнтн- 
чаре обавеже да им то дају, јср je сматрао да he на 
raj ;нач1ин најбоље сачувати Отаџбику. 

Видите господо, колнко се отезало са тим до- 
броволзачким гтитањвм због једне мале ситнице, да 
ли he добровољци да добију ове бонове са купо- 
ном од 1 апрнла 'или од 1 октобра. Ту се прегова- 
рало са Мтгистром фннапсија месецима. Решило 
се а.а добнју тек од 1 октобра 1939 године 4%° 
обвезница. Te обвезиице he да претставл>ају врло 
мале обвеанице нарочито с обзиром на то што he 
се на пијаци појавити врло велики број. Ови си- 
роти л.уди не могу да дочекају рок и оне he прећн 
v руке зеленаша и Јевреја исто као ратна штета. 
Иу овом буџету, господо, налазимо ga добровољ- 
це снега суму од 5 милиона динара годишње a то- 
лика ларма, толико чекање, толико натезање са 
нашим  добровоЛ)ачким питањем! ^ 

Ja вам мало пре рекох да пмамо разних до- 
бровољаца и пеираведно je што се више пута ка- 
же: na добровоЛ)аца има више него што их je 
било  na Солунском фронту. 

Добровол.аца je било у разиим временпма, и 
чепгика и добровол>аца и т. д. Шго се тичс добро- 
волЈаца из Црне Горе, готово пола Upire Горе je 
било у Америци и 1912 године, када je објавл.ен 
рат, ови исел.епнцн оу депешом тражили од ои- 
дашн>ег Краља Миколе да им иађе MorvhnocrH да 
дођу, али нм je одгопорено да нсма могућиости на 
на нека дође ко може. Окда су долазилн људи 
ко\и су позајмл^нвали иовац 'од другнх, na су по- 
сле 'продавали имање за те пугне трошкове. 

Kao што воадите, населЈење Војводнне није у- 
спело. Оно je вршвно без икаквог нлана. Moje ко- 
леге из Војводине кажу: Mu немамо ништа против 
насељавања, ми heMO нх радосно дочекати". A ja 
могу 'ca жалошћу да констатујем да се за сових 20 
годи-на није нашао itH један одбор иити ма какиа 
хумана установа да прнмн неког добровољца и да 
му бар за првих месец дама да кзкву помоћ, да га 
научи н посаветује, да га упути и посаветује и да 
ra сЈспособи за иовн живот, у новом крају, у новој 
средини. Свако га гледа, могу искрено да кажем 
са прсзрсњсм и каже: одкуда ти овде, зашто тн 
овде :и т. д. Мико mije схватио суштнну тога насе- 
љаиања a ja вам кажсм: сваиш иови насељеник 
тамо то je новн нечат na гаггији оног Нашег наци- 
оналног човека којн тамо има поседа, Да je cpehe 
и да je нациоиашног ocehafba, гребало би наши 
л^уди који тамо имају земљишта да сами каису: 
ja hy да населнм тројицу, онај четворнцу, onaj ne- 
торицу, na ако пмам три стотине јутара ja hy за- 
лржати само сто јутара a na опих 200 осталих ja 
hy населити 200—300 л.удч. 

У овом пзвештају укратко се каже да вите 
земл>е нема. To je na страии 45. МеНутим, госпо- 
д<о,  то пије тачно. ЗемлЈе нма. Имамо Панчевачкн 

рит, имамо Беље, нмамо нмање Дупђерског, na 
пмамо и других и.мања, али ja ннак не заступам 
гледиште да се то узме бесплатио него да се да 
еквивалент и да се све то добро плати. Сем тога 
гребало би да се максимум од 518 јутара смањи 
na 200 јутара, na бн имали na расноложењу за по- 
делу 40—50 хиљада јутара. Ja увек xiohy да na- 
глаоим да ne заступам гледиште да некоме оти- 
мамо, него да држава нађе капитал, ne 500 милио- 
на него 5 мнлнјардн дишра, јер je то јевтиније, 
исп) да дође ono од чега се \vn сви искрени борцн 
за сгварап.е ове држг.ве бојимо, >и што би nac 
мпого скупље коштало, nero ако овако решнмо 
аграрио питање и те наше крајеве осигурамо. 

Прстседпик Мнлан Симоновић: Господнпе го- 
ворннче, упозоранам  Вас, да се Bame време при- 
ближава крају. 

Павле  Јововић  (иаставља):    Овде   се  говори 
како Беље даје приходе, a ja кажем да би ono да- 
вало Behe пршходе кад ии се иодслпло. Мама mi- 
су потребна ловитта nero мали посед и земљо- 
радницн који he се бориги за ову земл»у. 

Госнодо, колопизација у Јужној Србији во- 
1)ена je без ^икаквог плама. Тамошње куће су ми- 
зорне. Оне оу лене споља, алн се није водило pa- 
чуна o томе, да he се та.мо настањене породнце 
множнгн. Како чујемо ти насељавање je обустав- 
л.спо. С) то.ме je лепо говорио г, Миланови!! Жи- 
вота и у вези с тим ja кажем да пема те Владе која 
би смела да обуставн vo пасел>авање, јер би то 
бнло противпо нациопалпим, и екопомско-соци- 
јалним 'ингерссима namera парода. 

Ja hy још само скренути пажњу господину 
МмНИСТру na miiaihe аутоколоииста. Они су у сио- 
ме тротку дотли, за свој повац куиплн земл.у у 
јужним крајеиима, али се 1гису пр^ијавнлн no Уред- 
би o раздужењу нз необавешгеиости. Молио бнх 
господина Мннистра да нађе начина да им се рок 
за то пријтшивање продужи како би се моглп ко- 
ристнти повластнцама те Уредбе. 

Ha крају да завршим жалосном констатаци- 
јом, да за ових 20 година mi једна Влада mije 
водила националну, ооцЈгјалну и еко^номску поли- 
тику. Водила се политика министарских поло- 
жаја n мандата. И mro смо прсброднлн овнх 20 
година, ммамо да захвалнмо Богу. 

niacahy против. (Пљекжање на левицн). 
Прстссдник Милан Симоиовић: Реч   нма   n i- 

роднн нослатнк г. Милорад CranKOBuh. 
Мнлорад СтанконпЈ!: Господо народии IK-CKI- 

ницн, природа je мајка науке, али зато у природи 
нем;! ни једног закона. који све узнма a ппшта 
не враћа. За смр(Т се каже, господо иароднн no- 
сланицн, да она само узима a да ништа ne враћа. 
Није тачно. И смрт узме али смрт и врати; ирати 
оца да жнвн у два-три сина, врати мајку да живи 
v две-три кћери. Такр се само да разумети по- 
лулација — прираштај  ставовништва. 

Господо народни посланици, да ли je наше 
друштво, да ли су наши режими вра11алн штогод 
од онога што су од сељака узимали? Нису ништа 
вра11алн, a све су узели. Тако сс да разумсти пагло 
сиромашењс  пајтирпх пародиих слојева—'Сељака. 

До године 1930 mije ништа враћаио народу, na 
na je почео нагло да сиромаши, и то onaj најшири 
слој народни, a то су сељаци. Са друге стране има- 
мо нагло богаћење неколицине људи. Ja ne бнх 
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замерио тој иеколицини људи што су се обогаги- 
ли да оу они те nape узели из стратосфере на је- 
дап волшебан начии. Они с\' raj новац узели од 
народа који je радио и то иа један неправедаи 
начин. Кад je требало решавати социјална питања 
прошли режими ретавли су га на једап саовим 
iiorpciiian начтг. Dim су од оиих који су 'имали 
мзло, који су имали caato хлеба, узимали и давали 
оиима који пису пмали ira мало, na су тако од 
једнога сиромаха правнли два, И кад je гако оси- 
ромашио ссљак оин су омда почели да узимају од 
чпишшика да on 11роправл>али економско стање 
земл^оралника и пољопривредника. Узичиали су од 
чиновиика за поплављене и после двс године, кад 
je све било изгорело од суше. И дошао je режим 
KOJII je узео чиионницима миого n чиповпици су 
га назвали узимсхвић, Госполо народпи послани- 
ци, ми смо овим и оваквим радом довели у питање 
одбраиу землЈе. Из два раз.чота довели смо у пита- 
п.е одбрану землЈе. Јер док na једпој страни пај- 
шнри слојеви народни иемају im основпих потре- 
ба, да исхране децу и да спреме држави војника 

mro се види најбоље no томе што у опим ме- 
стима, у којима je некада регрутовано no 2 до 3000 
регрута, данас се регрутује свега no 200 до 300 
ne најбољик војника — с друге стране паш војник 
био je добар војпик само -за то, што je имао своје 
благостап>е код своје куће. Оставл>ао je благо- 
стање својнх милих и драгих и био je кадар да дб 
крв 'и живот, алн само дотле докле je имао пуно 
благостање на своме дому. I lani парод je сељачкчл 
народ. Постало je seli банално изражавати у npo- 
центима колико има сељака, a, ме1)утим. нико и 
никада ne ради за њега. И то су, браћо и господо, 
питања, која доводе дотле да raj многобројни 
иарод jio\)(t једнога дапа до тога да изгуби своје 
благостап>е n онда on nelre пмати више зашта да 
се бори. 

Имате, господо, још мпого стварп које нису 
у реду. Даје се тамо где нма мггого, a то су до- 
пекле n природни закони. Ако човек има велпку 
кућу, треба му много попаца да je паиупп паме- 
штајем, a ако je сиромах na пма само уцерицу, 
њему je доста n црепуља. 

Имамо једну велику своту од неколико сто- 
тина мплиона динара предвиђе«у за оилосе. Алп, 
од изградње силоса нема никакве користн onaj си- 
тан свет, оспм радника, који he nx градити, али 
onaj сиромашап свет, којп пема хлеба, нема ту пи 
мало користп. 

Треба једанпут, господо народни посланици, 
да се изиђе из калупа, a нарочито je то потребно 
код буџета Мипистарства пољопривреде које je 
алфа m омега дрмсаве (Пљескаше). 

Господо, ако се ne изиђе пз уобичајених калу- 
na, ако се ne предвиде позиције за noMoh спрома- 
imiiiM сељацима, који су на једап врло педостојап 
пачип израбљеии, који су оплЈачкапи и који своје 
благосташе не могу самп да поврате, дужпо je 
друшгво, које им je то узело, да тл врати. (Пље- 
cKaibe). 

Док na једаој страни има мпого да се чак n 
иргсипа, na другој je сграпи беда и певоља. Ma 
једпој страии имате људе, који имају стотапе ми- 
лиопа, a na другој стапи нмате стотипе хиљада 
душа које живе у беди. 

Разуме се, природни закоп нас na то упућује: 
мо-ра се узети опамо  где има и датп онамо    где 

пема. To je један прпродан закон, да се реши гга- 
тање сиротиње IH сељака, који не могу сами себн 
да помогну, него чекају да их помогпе оргаппзо- 
вапо друштво. {Живота Мплаиовић: Тамо где се 
прелива да се одлије. —■ Одобравање). 

Ja hy само да дам слтесгије како би се и na 
који пачип могло да помогпе ситпом сел>аку, зем- 
л*ораднику, који би се у па1сив.ним крајенпма Mo- 
rao noMoiiH давањем разиих препарата протнв па- 
разнта na воћу. Сел.ак псма довољио стоке пошто 
je морао да плати дугове и остао je без стоке, a 
оамим Tini и без ђубрета, a без гнојпва нема успе- 
inne поЛ)Опривреле. Могла би се датп помоћ у 
ослобоЈјавању воћарских крајева, нарочито шлуи- 
вароких, као што je мој срез, na тај иачин да се 
воћњаци ослободе порезе кад ne роде. Порез na 
Bolie исувише je велики. Л>удн крче no 5—6 хек- 
тара воћњака јер не могу да плаћају порсз на воће. 
(Урош Недељковић: O томе говори приликом пре- 
треса Фипансијског закоиа!) Ja говорим овдс. 

Дакле, потрсбпа je помоћ и то ефикасна no- 
Moh да би се изишло из овог несносног стап>а. 
Нека господа пародни послапици се смеју али ja 
ne сматрам да je ово смешно, ово je mune него 
озбшшо, јер овдс je у питаиу држава овде je у 
питању народ a парод чини државу. Ja сматрам 
да he данашња Влада a нарочито господин Mnini- 
стар пол>опривреде учинити све са своје страпе да 
се неправде, које су до сад учињене, нарочито си- 
ромашним земљорадницима, поправе и да ће бар 
у идућем буџету, ако ne у овом, бити предвиђена 
већа сума за помоћ земл.орадппцима. Гласаћу за 
буџет Мипистарства поЛ)Опривреде. (Одобраваље). 

Претседник  Милан Симоновић: Реч има  na- 
родии посланик г. Toma РадосавЛ)евић. (Гласови: 
I Inje ту1). Попгго г. Ралосавл>евић пије присутан 
губи право на гопор. Реч има пародии посланик 
г. Славко Ратковић. (Гласопп: I Inje ту!). Пошто 
г. Ратковпћ није присутап губи право na говор. 
Реч нма пародни посланнк г. др. Слободап Пурић. 
СГласови: Није ту!). Пошто г. Пурић пнје присутан 
губи право na говор. Реч-има народни послзник 
г. Михаило CTOjanoBnli. 

Мпхаило CTOjanoBnh: Господо народни посла- 
ници, ne треба да вас чуди, ако једног дана видите 
у Београду поред толпког броја печалбара са Југа 
и печалбаре са Струмичког пол>а, o коме сте слу- 
тали баспословне стпари. Данас Струмичко поље, 
које je важило у старо време као једно од нај- 
плоднијих поља у Вардарској бановипи, припада 
као такво само историји прнвреде. За ових 20 го- 
дина од Уједињеша до дапас пи један динар пије 
издат како na регулацију водотока, тако и na ре- 
гулацију бујица, које једпим делом затрпавају 
отоке речица поља, a ca друге стране прекривају 
плод n хумус дебелим слојем песка, те га пот- 
пуно онеспособљавају за сваку културу. Од npe 
тридесетак година, услед речних наноса, у Стру- 
мпчком пољу почоле су се стварати мочваре, које 
су до npe 4 годипе заузимале површину од 800 
хектара a дапас заузимају 1500 хектара пајплод- 
није земље. Ue само што су ове површине онеспо- 
собљене за привреду, него и других 3000 хектара 
je у опасности, јер ^аслањивањем земљишта већ 
сада му je плодпост смањена за 50%, и у колико 
сс у пајскоријој будућности ne предузму мере да 
се ово зло уклони, ускоро he се ono претворпти v 
пустару, na којој he успевати једино трп.е. 
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Вишс пута je указивано на ову опасност, и пре 
неколико година мереиа je поиршина, правили су 
•js  илаиови ii иројекпи, али су о«и негде у забор;' 
iy •цокрииени дебелим  слојем прашине- 

Ја сам у.молио колеге из Финаисиског одбора 
да приме н бране један амандман Финансиског 
закоиа, који се односи на обезбеђење кредита за 
припремне радове, да би се приступило мелиора- 
цит Струмичког псша. Алн, нзлажући ово, ja мо- 
лим (И господина Министра, да подупре и са своје 
страие овај амандмаи a његову оправданост he 
схвагити само онда кад се буде одлучио да посети 
fiam мрај и разочара се Струмичким пољем o KO- 
JU му je слушао само најлелше. 

Господо народни посланици, ми са Југа задо- 
вољни смо mro се у задље време oceha једна заии- 
тересованост за нашс привредне прилике, што се 
миого већа пажња поклаша нашнм специјалним 
пољ>опривредним артнклима и са дубоком вером 
се надамо да he то иптересовање допринети да 
се правилно реше и многа наша привредна питања 
ко ja чскају своје решење seh дуги низ година. 

у питању су наше специјалне пољопривредне 
културс, али пре него што се осврнем на њих же- 
лео бих да се дотакнем једног општег пита!1>а, a 
то- je питап.е иитензивнс пољопривреде. Док со, 
господо, ие реши питање повлашћене вожње и 
сни>кава11>е дажоина иа пољ/апривредне сиравс, 
машинерије и уметна глојива Вардарске бановине, 
Koia ј^ удаљена од нндустриских центара не 
може се ни ио.мислити иа интензивну пољопривре- 
ду. Од колике je пак важности ово питање, пока- 
заће вам ова чињеница, mro само па допрнносу 
од житарица услед неупотребл3авања уметног гно- 
јива, Вардарска бановина губи око 180 милиона 
динара годитње. A колико тек губи на иилустри- 
ски.м   биљкама! 

Један од претходних говорника говорио je o 
пита11.у опијума. И а«о оно не спада у домен Ми- 

■ нистарства пољопривреде ипак hy се дотаИи тога 
11итан>а са неколнко речи. Ja мислим да би требало 
водити више рачуна o унапређешу лољопривреде 
и да треба сва питања љихове производње да се 
не препуштају решењима осталих Миинстарсга- 
ва него да шегово ретење узме на себе и Мипи- 
старсгво пољопривреде. 

Култура опијума рслативно je млада на Југу, 
али невероватиом брзином се одомакила због 
ceo je   рентабилности. 

] 1ривредни нашредак .1уга до пре десетак го- 
дина био je природјна последица високнх цена 
опијума и свилених чаура. Падом цеиа тих двају 
артикала, шривредна криза захватила je наше кра- 
jciie апуном жвстином, Осетан пад цеме опијуму 
je настало после ратификацнје Женевске опијум- 
ске манвенције. Ратификујући Конвенцију, ми смо 
иорали да прихватиж) сине последице којс су из 
н»е произлазиле, a то су контрола и ограничење 
производње и кишрола откупа. Да би се колико 
голико полравило craiijc створен je заједнички 
продајни биро са Турском у Цариграду, али, no 
ис-срећи, за нашег претставпнка у том бироу до- 
шао Je човек који уоптте ne зна како се гаји 
шшјум. 

У свегској продукцији опијума од 12 милиона 
килограма ми са нашом ороизводњом од 100 хи- 
л.ада килогра.ма стојимо na претпоследњем месту. 
Ова светска производња и после Женевске конвсн- 
ције  нијс се сматила што доказује да je ona enoj 

циљ проматнла, али je зато довела у незавидан 
положај иашег произвођача и ирисилила га да се 
удружн са посредницима и -отпочне кријумчарење. 

Већ две три године говори се o отказу те Кои- 
веиције. Свакако да би требало добро да се про- 
студира onu питање, пре него се донесе каква од- 
лука, али једна ствар je симпгомагичпа: док При- 
зад откупљује стално опијум no 20 динара, од 
мојх^ијумскс једииице, фабрике алкалоида upo- 
дају исту једииицу no 75 дипара и ако имају матс 
троткове ироизводње и матн ризик сносе него 
пољопривредпик који га обрађује, што не би 
смело да буде. Маш промућурни привредаик 
сумња у хумапитарпи цнљ Жепевске конвепције 
кроз чнју копрсиу пазире картол светских фабрика 
алкалопда који иду за уииштвањем производње 
оггијума код нас. 

Сматрајући да je круипа индусгрија даиас 
главни динампчки фактор у решавању сиих нећих 
проблвма ма какве природе, та која одлучује рат 
и закључује мир, не смем да допусгнм да и у ову 
хуманитарпу манифестацију иије умешала своје 
npcTo, али са највећим поворењем ово питање 
треба да препустимо Крал>евокој влади на реша- 
вање, која води и подиће рачуна првенствено o 
свом иривреднпку са жул.е1$има na рукама и про- 
ј; м у стомаку. 

Исго тако ни питање дуванске иронзводње 
пе спада у ресор Министарствапољопривреде; али, 
говорећи o остали.м иидустриским биљкама дота- 
ћи ћу се и ibcra ca молбом да г. Министар гшЛлО- 
привреде у сгшразуму са г. Министром фипансија 
иомогне да се олакшају приликс и зашгите ипте- 
рвси нашег пољопривредника. 

Дуван je једап од иајиажиијих артикала По- 
вардарја и од вајкада ужпва најбољи глас na 
светском тржишту како no сеојој ароматичностп 
тако и no свпм малом мроценту пикотипа. У пркос 
свих ових вредпости наших дувана, његова je цена 
дапас далеко да исплати уложеш труд око љегове 
обраде. 

Нижа откупна цспа погађа највише нашег 
произвођача код V и VI класе свих категорија na 
било би правичио н потребло да сс откупна цена 
код ових класа повећа, бар за 20%, јср дувапско 
лишће — брано низано, сушено, сре1)ивапо и тако 
пажлтво чуваио — плаћа се 2, 4 и 6 динара no 
килограму, што звучи невсроватпо. 

I Јотребно je господо, нарочите неке корек- 
ције да се изврше у класификациоиим табелама за 
откуп дувана, јер je просечна цена дувану на свет- 
оком тржншту од 42 до 45 динара, док општа про- 
ссчна цена no којој се on откупл>ује у целој др- 
жави, од стране Држапних монопола, изпосп окру- 
гло 16 дин. Повећање цена дало би полета пашим 
произвођачшла, поготову ароматичних дувапа, a 
ca CHrvpnoiiiliv се може тврдити да he тај пздатак 
бнти петоструко Bpalien државиом фискусу тпме, 
IHTO he кријумчарвње бити сведено na минимум, 
јер се јелино због ииских откупних цспа добар 
део произвођача одлучује на кријумчарење. 

Мпогн од произвођача жале се na прерано sa- 
ламање вр111;кова дуванских струкова, услед чега 
дувански лист добије грубљу спруктуру која обара 
HJCPOBV цеиу за читаву категорију. Исто тако, пре- 
ран прекид б&рбе и прерано упиштавање струкова 
биљке принуђава произвођача да обере још не- 
дозрело лишће једне бербе која, .иако релативно 
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мала, квалитативно je најбоља. Молим да меро- 
давни фаостори посвете овом питању најозбиљнију 
пажил' и даду најшнра оилашКења CBOJHiM из- 
пртиим оргаиима у погладу фваосирања датума 
преосида берб« нли заламаи.а вршкона према ло- 
калио-климапмчпм ирм/ткама које су сваке године 
различите. 

Оргаии финансиске контроле када су на кул- 
турн дувана имају сиецнјалпе дневиице поред 
сиојих редовинх принадлежпости. Ja мислим да je 
миого практичније да се исти издатак употреби 
за Т10ставл.ење што BCIICP броја монополоких зва- 
ннчника и контролиих oprana који he без сумњс 
далеко бол.е обављати службу, a уз то као школо- 
ванн пртфедници, регрутоваки ^3 места произ- 
водње, MOIIH нрло добро да шослуже иашем сељаку 
као инструктори не само у култури дувана, него 
и у осталим гранама његове делатности. 

Оснивање дуванског инсгитута у Прилепу 
нриврсдипцп са Јута одушевљвно су поздравили, 
п плдам сс да he тај институт у потшунос™ оправ- 
дати своје постојање, али би било потребно да 
се прп свакој дуванској станици формнрају опитне 
станице које he употпуњавати рад тог Инстатута. 

Од неоцењиве важностп за привреду Југа 
било би и подивање јсдие фабрике за цигарете у 
Скотл.у. 11a овај he се начпн уштедити подвозии 
rpi'iiiKOBii, како непрврађени« дувана тако и фи- 
налних продуката a корнстила би се n јевтинија и 
стручиа снага, како у ([јабрицн, тако и у станица- 
ма, јер би онла целокупна производња стојала за 
за иреме ферментације у својим центрима. 

У свом скспозсу г. Миннстар се осврнуо на 
културу памука и иагласио да она заслужује нај- 
Beliy пажњу. 

Унапре1)сње овс културе je од капиталнс na- 
жиости за нашу прнврсду, зато mro ми увозимо 
35 милиона кгр. памука и ирсдива. Повећањсм 
про1извод1ве осигурали би и стабилнзовали своју 
нндустрију, те би остварили лривредну аутархију 
у том погледу и активнрали свој трговипски би- 
лаис једпо'М  осетном  сумом. 

i 1рва ургдба o унапређењу културе памука 
код нас донесена je 1036 године и одонда, за 2 го- 
дине, удвостручене оу површине засејане памуком. 
Државио старање за културу памука код суседиих 
зсмал.а ранијвг je датума. Тако, Грци су донсли 
урсдбу 1932 годиие a Бутари 1934, Али заго су 
Бугари имали два института КОЈИ датирају од 1926 
до 1928 и раде на побол)Шашу културе, a Грци су 
оенсаали сличаи пнститут 1932 године, који je 
јако модсрио 'Организован. Код нас претстоји осин- 
вање Једног таквог инстигута с обзнром na важ- 
ност која се призиаје тој кулрури. Резултати рада 
тих института прикааани у бројевима изгледају 
овако: код иас лоирииос no хсктару (износн 150 
кгр. код Бугара 200, код Грка 220 кгр. У прошлој 
год. у Грчкој je било под културом 75.000 хектара, 
у Бугарској 55.000, a код нас свега 5.500. Ja мислим 
да he бити још шогодних терена за повећаље гговр- 
шиие под културом, али зато морамо обратити 
пажњу n на цеие којс су дириговане. У прошлој 
подини откупие цше памуку у Грчкој и Бугарској 
су ирпближио јелиакс, али различите од иаших. 
Док со та.мо па.мук откупл.ује no 35 драхмн или 
лева, код нас je у прошлој годинн откупна цена 
памучном   влазшу   била нешто преио 17 динара. 

У овој години, према старој уредби, требала je 
uciia да буде 12,50 динара, али захваљујући уии- 
1)авности господина Мииистра ова he се уредба 
променитн н надам се да he 11роизво1)ач добити 
цону која he дати полета иашим прииредницима 
за проширење ове културе. Исто тако требало би 
да се .потражи бо.ин пласман у индустрији и ко- 
шгицама памука, јер сс код нас засада плаћају 
0,50 динара, a у Грчкој и Бугарској no 5 до 6 
драхмн. Ову компарацију сам учинио у очи допо- 
шења 'наше нове уредбе за унапре1)ење памука. 
како бих указао на неке чнњенице o којнма се сва- 
како мора водити рачупа ако желимо да она по- 
сгоггне свој циљ. 

Умепна свила, ма колико замењипала на тржи- 
шту природну свилу, не може je заменити у пот- 
пуности и зато све државе у Европп чине велике 
издатке да одрже њену производњу или пак 
уметно настоје да je створе. Тако, Италија троши 
na одржавап.е културе свплепих буба годишње 
око 250 милиопа, Мађарска 35 милиона, Немачка 
3 милиона a Фрапцуска премира њихову пронз- 
Bo,4ii>y ca 25 динара no кплограму. Ови се издатцп 
чипе само зато што je прнродпа свила један неза- 
MeibiiB артнкал у ипдустрпји народне одбране. 

Ми у пашој држави нмамо два центра те кул- 
туре, који се развијају под диаметралпо различи- 
тим околпостима. Први цептар културе je Банат, 
где je ona уметно створепа још за време Аустро- 
угарске, a уметпо се н данас одржава са великим 
напорима и жртвама, a други цептар je na крајљем 
Јуту, где се свнларство појавило IH одржава пот- 
пупо слободно и где je једап важан привредаи 
артпкал, за мпоге породпце једипп артикал од 
којег завнси опстанак тих породица. 

Ове сам чињеннце изпео зато што многи ми- 
сле да je свиларство једпа иривредна грана малог 
значаја, више за разоподу него од неке прнвредне 
важпости за произво1)ача, да би заслуживало већу 
пажњу. До овакових за1<л>учака може до!«!! само 
onaj којн позпаје једнно свиларство у Бапату, гдо 
се у 499 општина производи 73 хиљада килограма, 
али код нас на Југу ono je концептрисапо у 11 
отптина ca годишњом пропзводњом од 611 хи- 
љада килограма. За одржавање ове културе у Ба- 
пату постоје 14 надзорпиштава са nocTpojethUMa 
за 'cyiiieibe, сушноницама и смсстиштима, три др- 
жание филатуре и једпом државном фабриком у 
Иовом Саду; поред тога има 9 државпих и 263 
општппска расадпика из којнх одгајнвачи доби- 
јају дудово лишће бесплатпо. 

Ми na Југу имамо само једно иадзорништво 
и једну приватну филатуру у Ђевђелији која je 
отворепа тек прошле годипе, a пемамо пити јед- 
пог специјалног расадника пего шта више na оним 
пешчарама, na којпма једипо дуд може да успева. 
прнвредник плаћа порезу као na земљиште I класе. 

Поред овакве обилне државпе noMohn — до- 
ирипос у Банату je 20 килограма no једпој упцији 
док je на Југу доприпос пешто ве1ж од 40 кнло- 
грама. 

Из овог излагап.а увидећете да je питање сви- 
ларства nnraibe опстанка за ова три среза, na зато 
мнслим мало већа пажња да се поклопи тој кул- 
тури na Југу, јер би се са песразмерно мањим 
издацима постнгли мпого бољи оезултати. По- 
требно би било да се и ипдустрије помакну мало 
ближе Behoj производњп јер се у ова три среза 
производи скоро 10 пута више пего у 499 општипа 
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на Северу. Ако сс жели комерцијализовање ове 
привредне гране, свакако да би требало озбиљно 
да се поведе o томе рачуна. 

У пркос важности one културе, она je у рапид- 
ном опадању код нас. Производња у 1930 години 
износила je 1,282.000 килограма; 1934 грдине 876 
хил>ада a 1938 свега 530 хиљада. Ово опадање 
производње ишло je паралелно са снижењем цена 
свилених чаура. 

И наша je држава чинила више noi<ymaja да 
одржи ову културу али се до данас нијс нашло 
погодно решење које би могло да задовољи оба 
ова центра културе. 

Старање name државе датира од 1920 године, 
када je донета прва Уредба o унапређењу свилар- 
ства    ко ja je 1921 године проглашена Законом. 

1933 године Дирекција свиларства у Иовом 
C\iy je комерцијализована новом Уредбом, али и 
oHa'nnie дала стварне резултате, само што крши- 
ца није једино до тога mro нису стављене na ра- 
сПоложење обилате новчане помоћи. 

1936 године донета je трећа Уредба o уна- 
поећен>у свилаусгва, те je додшје ретсп.см ro- 
čno чииа Министра пољопривреде обезбеђена про- 
извођачима откупна цена од 18 динара no кило- 
гоаму. Овом Уредбом створен je и Фовд за уна- 
пређен>е с&иларства, којим управља саветодавни 
одбор   при Министарству пољопрлвреде. 

Овај фонд требало je да се употребљава за 
повећаше откупних цена a поред тога дато je 
авлашћеше господану Министру полуопривреде, 
i;i на подлогу тога фонда закључи зајам за сани- 
раи.с  прилика у државној фабрици. 

Не знам до кога je кривица, али тај je фонд 
већим челом угштребљсп за санираше прилика у 
фабрици, док су у рукама произвођача остале 
неоткупљене бербе како од 193/ тако ћ од 1938 
године Ha cnojoj задшој седници саветодавни 
олбоп допео je одлуку да се у виду премије доде- 
пи произвођачима 5 динара no килограму из тог 
"(boiria И оваквим решењем nam произвођач не 
може бити задовољан зато mro i.e се та премија 
исплаћивати преко задруга, тако да l.e ona својим 
главним делом бити употребљена за покривање 
пежискнх трглпкопа no залругама, a праишођач 
he чобити свега један «ли два динара no кнлогра- 
MV Учињена je и једна друга неправда и ако се у 
Уредби говори o домаћим и иностраним чаурама 
неодређујући у чијим се рукама те домаће чауре 
морају налазити. Од тог премирања изузете су 
сасвим иеоправдаио one колпчпне домаћнх чаура, 
које се налазе у рукама трговаца. 

Тм су трговци куповали one чауре на бази 
загарантоване цене од стране државе и приликом 
откупа исплаћивали произвођачима пуну цену од 
18 динара, и зато je неопрапдано њихово излучп- 
ваше  од премирања. 

У претпрошлој години уместо да се употреби 
домаће 'семе за oiBy културу, раздато je ново, недо- 
волиго испитаио услед помањкања одговарајућих 
иисгитуција на Југу. Семе није успело, јер je обо- 
лело, те се морала да изврши дезинфекција npo- 
сторија у којима je гајепа свилена буба. Из Фонда 
за унапређења свиларства исте године одређена je 
извесна сума за дезинфекцију, a та je дезинфек- 
ција просторија потребна n ове године, те je у том 
смислу и саветодавни одбор донео споју одлуку. 
Ta се одлука и 'данас налази у фијоци једног г. 
иачелника   Министра   трговине,   како   сам   обаве- 

штен, и биНе вероватпо поднета на потпис онда, 
када nehe бити више од користи привреднику. 

llajnoiuijiiM амандманом за допошење Уредбе 
o свиларству са закопско.м снагом, предппђа се 
оснивање привилегованог акционарског друштва 
фабрика спиле. Ова je замисао врло добра алн 
њена корнсност no произпођача заппспће од тога 
да ли he успети да се коордипнрају иптсресп нн- 
дустрије n произвођача. 

Ja са.м ouiiM изпео само прилике naine прнпре- 
де у Вардарској бановини без комептара, препу- 
iinajvlui меродавнима да воде рачуна, a ja ca моје 
črpane верујем како Краљевској. влади тако и 
Господпну Миппстру пољопрппреде, којп су до 
сада показивали нелико интересовање за привред- 
не прнлике пашег Југа, да he и у овом случају 
nalili решења, која he задовољити пропзвођаче. 
И зато hy гласати за предложени буџет. (Одобра- 
вање и пљескање на десници), 

Потпрстседиик др. Драгаи Дамић: Реч пма na- 
родни послапик г. Богољуб Сремчевић. 

Богољуб Сремчевић: Господо народни посла- 
ници, песумтпно да je буџет Мипистарства пол.о- 
привреде једаи отсек o коме иародни посланици 
морају строго аодити рачуна, јер се 85% станов- 
ника у нашој земљм бави земљорадњ'ом. Збот тога 
ja сам захвалап госчодип уМиписгру што сам у 
експовеу његовом прочитао да je Минисгарство 
од своје стране прсдузело потребнс мсре да се no- 
Луопривредницима помогне. 

Ja ћу, господо пародпп послаппци, вечерас 
noniTo je доста каспо, Гтш кратак и задржати се 
саио na главним сгоарима које ипегресују грађане 
иога среза, сељаке. У мојем срезу, Пасавском 
Дринске бановине, сељаци се баве поглавито зем- 
ЛЈОрадњом, a n сточарсгвом, Пшеница и кукуруз 
јесу главип производи које сељак добија na обра- 
ђеном земљишту, a може се pehm да je преорана 
свака стопа земл.е засејапа пшеницом или ку- 
курузом. 

Због тога ja бих молио господина Мипнстра, 
да оном мом крају посвети мало већу пажњу na 
селекцију семепа, тс да n у Посавипу убаци у шго 
већој мери се.ме банкут пшенице. 

У своме експозеу господии Мипистар каже: 
да je за унапређе житарица продужена акција око 
jinpen>a квалитетие пшвницв у нашем вајактивии« 
ieM произвадном дукавоко-потиаком реону, Уз 
iioMcli Приза 1,300.000 дитара и Бапске упра- 
ве у Повом Саду, откхпл.спо je n раздато П€ЉО- 
приврвдницима око ЗДО0.000 ' килограма банкут 
тпенпце, одапраиог семепа, и TO no оерзапској 
цеии обичне пшенице. 

I сподо пародпп посланици, ово одабрано 
семе банкут nmennne гребало би убацити у mro 
већој мери n у мој срез посапскп, јер су npmeim 
опити показали да земљиште засејаио овом вр- 
стом nmeiiime у моје.м срезу даје добре жетве и 
припос. 

Друга пажна стпар за сељака у мојем срезу 
јесте подизаље силоса — складитта. 

Поводом тога ja морам одмах да изјавим, да 
je учињена неправда моме срезу што у њему mije 
предвиђепо Правилником уС1ПОСгавл>ање овакипг 
силоса. Ono ca разлога, што Срез посавски извози 
виткова годитње прско 3.000 narona пшенице, 
као и више хиљада   вагона   кукуруза, не рачуна- 
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јући овде пшеницу која се довози на житну пија- 
цу у Обреновац из оближших срсзова, (И потом 
даље извози. 

Сељак којн све своје потребе мора да подми- 
ри од пронзвода вишка у пшепици и кукурузу, 
npiiHvl)eii je још првих дана кад жетва ттриспе да 
све ове вишкове прода ради исплате пореза и оста- 
лих државних, баиовинших н општииских дажби- 
на. Он пшеницу продаје и потом, прсд нову жет- 
ву, o« je прииуђен да je опет купује за дохрану и 
семе, и то rio скупу цену. 

Задатак силоса je у томе, да држава откуп- 
л,ује вишкове niueirane произвоНача на начин како 
je то 'предви1)ено у Правилнику, a потом када се- 
љак до1)е у кризу и када му je погребно куповати 
пшеиицу, да му то галадитте прода исту a не ла 
буде изложен претераиим ценама услед спекула- 
ције у трговгаги. 

Иеопходно je потребно поставл.а1ње силоса у 
мојем срезу, у Обреновцу, јер je Обреновац једио 
од главних тржншта у Сепсрпој Србијн. Ha Обре- 
новачку пнјацу довози ое пшеница не само ол 
страпе произво1)ача Среза посавског, већ и из су- 
седиих срезова: По^аво-тпмЈгавског, Тамнаоског, 
Колубарског, na чак и ол KocMain. Тржишпа пијл- 
ца у Обрекпвцу није ништа слабија ол жптае пи- 
јаце у Шапцу и лругим ррадажима, a иарочито имје 
слабија ^од житне пијаце у Београлу, где je Пра- 
вил1ГИ1< прелвидео силос, na je према тоаде потре- 
бно подићи силос и у Обреновцу. 

Због тога молнм госгшдииа Министра, да оиу 
моју сугестију прими к срцу, и да потребу vcnn- 
стављања силоса у Обреиовцу с.матра потпуно 
оправтаном. 

Tpeiia ствар која мој срсз иптерссује лгомен- 
тално, госполо паролнн послакици, jec^e цепљен е 
стоке, a нарочито гвии>а"и жппине, које Je иеоп- 
ходно потреб1ГО. и којс сс у послсди>с време пока- 
зало као спасочгосно. 

Господо народни послапици, ja предлажем да 
се уведе обавезно цепљење CBniha. Ово са разлога. 
mro je гел^ак 'неприступачан Јговачеи.у, a кала би 
било ббавезно цеплзен^е спиња, онда би на onaj 
начин сачували многе мплионе нашој приврели. 

Ja ћу вам пзнети само једаи случај. Голишње 
у моем срезу пропалпе од свип>ске куге 40% грла. 
To je, госполо народни посланици, читав један ка- 
питал, који се сваке голине уништава, a све то лп- 
лази услед тога, mro није извпптено цеплЈеље. 
Исто тако пропада годишњс око 3.000 ћурака « 
око 10.000 кокошака; a напомињем да je прпшле 
голиве влалао man и слинавка, те je и стока прп- 
палала великим делом. 

Дотлс пак, док се ие уведе облвезпо цепљење, 
билп би потребно лл се произв^^ачима OMorvlui 
слободна куповина серума, те да свакн произво- 
Нач и утовљач може сам, у колико се у томе oceha 
способан, куповати серум и вршити цепљеше над 
својом стоком и свињама, na било да ово врши 
ЛИЧНО on, било да ово врше друга лица вешта и 
упућепа у овај nocao, у која би власппк имао 
noBcpeibe, a ne да монопол за овај nocao припада 
искључиво ветерипаримп, кпјпх ипаче пма врло 
мало у нашој предратпој Краљевини Србији. Јер, 
господо наролпи послапици, вама je свима позпа- 
то да ветерипари, у колико их и има у прелратној 
Србији, овај nocao обављају за скупе   паграде,   a 

дешавају се често сл^ајеви да ветерипари ne до- 
спеју ни за добру награду да притекну у помоћ. 

Ja ne зпам откуда долазп то мопополисање да 
само ветеринар може да врпга цепЛ)СПзе и да се 
само тгреко ветерпнара може да купује серум, a да 
није омогућено да цепљење могу вршити сами про- 
изво1)ачи и куповати слободпо потребан серум. 

Ja и.мам у своме срезу 12 шкпловаппх пољо- 
прпвредника и 20 селЈака са свршеним тсчајсм 
Цеитралиог хигијепског завола, који су погпупо 
упућени у тај nocao, na и љима није oMorylieno да 
купују серум и да врте цепл>€Н>е, и ако они за 
пво имају спрему. 

Затто, гооподо иародки послапицп, fne би би- 
ло омогућено и дозвол^епо да 'ови л>удп обавл>аЈу 
тај nocao у оскудапги недоволлшг броја ветерипа- 
ра, као ii да га обављају слободпо и поред вете- 
рипара, јер би опн то читшли уз незпатну паградл-. 
na чак и бесплатпо, a они ro не могу да чипе кала 
спасавају своју сопствепу стоку. Зар 'произвођач 
као власппк може rnojv свиљу да отуђи, може ла 
je упиштп no cruijnj вол.и, a ne може да je пегује 

■и лечи no својој вољи? Зар може свак^и од нас да 
купи у апотепи опробапа средства као лек, н. пр. 
KHIMTH u аспприн и лруге меликамепте, a једап про- 
извођач и човек који je упућен \- тај nocao ne мп- 
же слоболпо ла кутии потребап    серум за који je 
VTBpheno ла je сигуран лек,   већ мора за то да се 
обрати ветерииару, који je у положају   да   npnm 
спвкулације у овом тгсглвду? (Једаи глас из цен- 
трума нешто добацује). Не стоји тако ствар,   јср 
ако сте стручан,    господппе    докторе, В'И немате 
права na мппопол, a ja Вам моту рећи 'из искуства, 
ла имам јелпог   пријаггеља   утовљача без икакве 
стручне спрсме, ко.ји у свом обору има преко 400 
комада овиња, и он сам врши цепљење,   na му се 
mije десио ни један случај ла je омашпо у пости- 
затеу резултата. Међупим, иако on сам вршп цсп- 
Л1сп>е noTnvirn ca уопехам,    ои нпје у могућносги 
да ccnvM слоболпо иабави, већ ово постизава пре- 
ко монополчсаиих лица. док 'са;м на оупрот томе 
имао  ппилике   да   видпм   стручњака   ветерииара, 
који |е «а послу тешком муком деловао и резултат 
његовог рада био je тај, ла je у већини случајева 
свин.а угипула иако je н>сговом руком  бпла ue- 
пл»ена. 

Ja иећу да кажсм да je то правило, али хоћу 
да кажем да може овако једап прост nocao да оба- 
ви и један упућен лаик, a нарочито ових 12 шко- 
ловаиих пол.опривредпика и 20 сељака са сврше- 
пим течајем којп су упућени у те ствари. 

To бп била једна сугестија од моје стране и ja 
бнх молио господина Мипистра да o томе поведе 
рачуна >и да се омогући да произвођачи као и ови 
школовани пољопривредницп могу куповати овај 
серум без монопола ветерипарског, a ово у толико 
npe, што видим да je памера господипа Мипистра 

• да се оснује један завод који ће да лиферује овај 
потребан серум, који je заиста данас скуп и често 
неприступачан нашем пропзво^ачу сел>аку. 

Xohy да напомепем пешто и o пол>опривредн(\ј 
вастави. Mn, као што видите из експозеа госпо- 
дина Министра, имамо свега три пол.оприврелио 
школе, у Ваљеву, Букову и Крижевцима. У експо- 
зеу не каже да ове школе нису још добпле дефини- 
тнвну оргапизацију и форму услед тога пгго уче- 
пици ina ових школа ne могу да нађу запослења. 
Господо народни посланици, у другим   државама 
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школе те врсте не уче се да би се добилло запосле- 
ше, всћ се уче за то да се може применити знаи.с 
слсчено у тим шкилама na своме имашу. To су 
школе у моје већииом одлазе сттш 11аших пољо- 
привредника. Ja налавим да нијс с-правдан разлог 
што до сада ове школе ннсу добиле дефинитивап 
обличс и сматрам да je малн број тих школа и да 
би   школе   ове    врсге   треоало    повећати   и    то 
што пре. 

Г.осподо народЈШ посланици,    xohy да кажем 
још и то да наша земља као пољопривредна потре- 
6vie  поЈвочфивродне справе и алате. Наш сељак н 
ако |није на оиом   степену   културе у 10брађиван>у 
свога земљишта, као н. пр. у Немачкој, он се нпак 
труди  да 0110 си0Је земљиште што боље обради и 
ла добије шти повољнији резултат. Сељаку треба- 
iv пољопривредне   справе, a на првом месту плуг. 
Ja бих  молио господина Мннистра да нађе пута и 
начина    ча се позна™ и добри плугови могу купо- 
вати   no јевтинијој ценн него што их данас про- 
r-iiv трповци. У моме срезу сваки onaj који je члан 
Агоарне мнсли" купује нај.модернији илуг преко 

"дррарме мисли" за 50U динара, a сељак који пијс 
члан   те  оргаиизацнје купује у трговаца тај исти 
плуг за 800 динара, дакле 300 динара скупље. Зоог 
тога  се ja пнтам, као правник: no коме законском 
поопису „Аграрна мнсао" може да »ађе иродавце 
који дају плуг за 500 динара,   док   такав клуг не 
маже ни један тртовац да прода испод 800 динара? 

Па   кад оваквог продавца може да нађе „А- 
оарна мисао", мора га пранаћи и господин Миин- 
стап   пољопривреде и за оие гра^апе    који    нису 
чтшнови „Аграрае мисли" и доказати да су у OBOJ 
зсмлуи   сви грађаии једнаки пред закоиом. 

AKO тамо код „Аграрне мисли" постоји нека 
„пивилегија, ако ,има ослобођења царина, што ja 
Morv да мислим да je само то TIO среди, онда ja ми- 
сшм аа господин Министар пољопривреде мооке 

нађе пута и начина u без „Аграрне мисли" да 
сел>аку нашем омогући да купи плуг no тој HCTOJ 
исии no којој му цени продајс и „Аграрна мнсао . 

C обзиром на ове остале добре памсре госпо- 
дина M-niracipa, изложсне у експозеу, a убе1)ен да 
iie господии Миннстар повести рачуна o овим мо- 
пт тражсњима и 'опим сугесгнјама, изјављујем 
да hy гласати за буџет Мииисгарства пољопри- 
вреде. 

Иотпрстседиик др. Драган Дамић: Реч има на- 
радни   посланнк г. Урош Недељкови11. 

Урош Недел>кови11: Господо народни посла- 
ници, тошто видим раошложење вас свију да би 
требало што краће да говорим, ja hy то и учинити 
да вас не бих замарао пошто je време поодмакло, 
na  liy   гледати да свој  говор сведем на најмању 
мсру. 

Господо народнч посланици, нама je свима 
познато да je тгољопривредник главни и највећи 
порески обвезник у нашој земљи. Пољопривред- 
ник je такође најмногобројиији ототрошач и про- 
нзво1)ач и највећи платилац свих јавних дажбнна, 
као што су цар^ине, мбнополи, трпшарине итд. 
Пољолривредник такође носи иа својим леђима и 
индустрпју као произвођач и потрошач, a трго- 
вински бнлавс пол^опривредних производа чини 
његову потку и оспову. Приликом доношеља др- 
жавиих и самоуправних буџета, из године у годину 
редовно сс изноои пред јавност да je буџет за no- 

пољопривреду веома мали. Ha томе се и остаје. 
Буџет за пољопривреду одржава   се  тако мали и 
преко тига се прелази, и само сс увек каже да je 
потребна штедња. Ha, господо, HCIICMO ми да ште- 
димо тамо где стално говоримо и упиремо прстом 
да je земљорадник стуб у одбрани државе. Када 
je њева одбрана у питању он се ставља на прво 
месго. Када земљорадник треба да да државн све 
што je потребно   онда, ja мислим,   овако ne би 
требало да буде стално и да сс из године у годнну 
дају све  мањи  и  мањи буџети за  пољопривреду. 
Ми пред нама имамо овај буџет за полЈОпривреду 
од 153 милиона. Чуо сам овде од другова a и сам 
сам проверио да из тога буџета у паше село nehe 
oniliH ви 10 до 12 милиопа. Па, господо, ja мислим, 
да  je  једаипут дошло  време  да  крепемо бољим 
гаутем да се једаппут притекне у помоћ то.ме се- 
љаку и да псљопривредпик једаниут до1)е na своје 
место na коме треба да je у овој земл>и. 

Господо, до сада се поклањало мало пажње 
рациопалпој производњп семсна И раи,ионалпом 
01дабиран>у croke. Ja сам дознао кад се предвиди 
пека селекција за стоку да се иде у Швајцарску и 
да се тамо пабавља стока. Ja мислим да би у пашој 
земљи могли паћи и добити у неким крајевима 
много рентабилнију и мпого бољу и јевтинију 
стоку. 

Ja сам у једном брдском крају, код Мачковог 
Камема. Ja мислим да би за наше брдске крајеве 
било мното бол>е, да се набављају наша стара 
приплодна грла, како их ми зовемо, колубарске 
pače. To je шго се тиче говедарства. Шго се тиче 
овчарства, требало би да иабавнмо one паше т. зв. 
ужичке овце. To су one из брдских крајева, и one 
су у CBaiKOM погледу добре. (Жпвота Милаповић: 
Имају добру вупу!) Имај удобру вупу, доброг су 
раста и рентабилпе у сваком погледу. 

Господо, сада liy да говорим o воћарству. Ми 
смо  npe  кратког времепа  ималп  једпу   полемнку 
преко новипа, изме1)у Мипистарства пољопривреде 
и Тргшинске коморе у Београду, која je пабавила 
неке  амерпканске сорте  јабука,  и  давала народу 
да се калеме. Од стручњака из Мннистарства по- 
љопривреде   дозналп    смо   да   те   сорте   јабука, 
тобож, пису добре. Добро, они кажу: иису добре, 
али нисмо видели које нам сорте та господа из 
каже да neinro mije добро, треба да nalje шта je 
каже, да пешто nnje добро, треба да на\)0. шта je 
бол>е, па до то препоручп. Према томе требало би 
Министарство пољотризреде да впдп једно селек- 
циопо одабирање сорти воћа, и да iii)onnuie у ком 
крају треба да која сорта се сади n да се размно- 
жи, и којн je сортиманат где бољи. Ha пример, 
iK'Kii су код нас у нашпм крајевпма садили шл>иве 
на подлози џанарика, na шта je било? По 10 до 
20 годипа ne дочекамо да роди, a дрво израсте као 
храст. Баш то шллше одпошепе су из среског ра- 
садппка, a, међутим, сел.пцп, који су самн у својим 
расадницима   гајили  своје оорте  шл^ива,  које  су 
првсађивали,  дочекују npehe  године  род.   (Нље1- 
сжање na десппци). Ja хоћу na ту страпу да скре- 
нем пажњу господину Министру и да га умолим, 
да одсада у том погледу поведе мало бољег ра- 
чупа. (Брапко Аврамоџић:  Против  џапарихе!)  Не 
caiMO  против  џапарике nero и  против онота воћа 
које није добро и против калемица неких шљива. 
Госпрдо, шта се дешава? У расадницима се овако 
ради. Управпици расадника пошаљу децу, која су 

87' 
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на курсу, у село, и кажу им: донесите калем-гран- 
мицу. Мико не иде с п.има. Они оду, наберу где 
стигиу a вити знају какнс су те пранчице и да ли 
ваљају. Ja сам на себи шлао то да искусим. Ja сам 
куповао садиице и кад je дошло време да роде, 
одо место добрих иишва испала трновача, која за 
наш крај апсолутно није употребљива. 

Гошодо, ми сви куками и кажемо: мало je no- 
-.иприиредпих и оредшик школа. И ja кажем да 

je мало. A ево шта je мало, Даиас у сваком срезу 
и.ма.мо no једиог пољолрииредног референта a TO 
je мало за нашу поллпривреду. Он једва спише 
да заведс акта и да их шаље где треба и да прави 
статистичке податке, a nam иољопривредник од 
њега ввма Јгикакве користи." Требало би да се го- 
оподип Миниетар постара да се, нарочито у nohap- 
ским крајевима, поставе 2, 3 na и 5 пољопривред- 
них референата у једно1м срезу с тим да морају да 
обиђу сва села бар месечпо ио једаппут или два- 
пут, и да упуте сељака као треба да ради око Bolia 
и око стоке. С)д onora што смо досада имали mije 
бнло пикакве користи. 

Видео сам iH3 буџела да je господип Министар 
предипдео пеку суму за гра1)ење сушница. Ja хоћу 
да замолим гасподипа Министра да, приликом 
деобе кредита за сушпице, да сретства шлтвар- 
ским крајевима ода1Кле се ne може да извози свежа 
шљива, где се она мора да суши. To нијс потребно 
у крајепима где су боље железничке, паробродске 
идруге комупикацпје, алп у крајевима који ne- 
мају тих комуиикација, шљиве морају да про- 
падну када роде, јер иоједппп сопствелпцп пемају 
кредита да подигау сушнице, те у крајсвима где 
иема комуникација гаропадне 50, 60 na и 80% рода 
шљива јер не  могу да  сс извезу. 

Моји другови су овде говорили o цепиву. Ja 
ca своје стране xohy тако1)е да предложим госпо- 
дину Мииистру да држава подигне фабрике за 
сточие серуме. Ja видим да се на томе нешто радн, 
али, као што je рекао мој предговорник, цепл.еп.е 
мора бнти обавезно. Тада nehe бити куге од које 
nauia пољопривреда трпи огромне штсте сваке 
године. Када би се једна десетина те штете упо- 
требнла за цепљепЈе, корист би била велнка. 

Сада »оћу још да замолнм господина Мини- 
стра, за земљоралннчке справе. Moj друг Сремче- 
виКизнео je овде како се плугови добију негде 
за 500 a негде за 800 динара. Ла мислим да би Ми- 
ннстарство пољопривреде било дужно и обавезно 
да се постара да пољопривредник дође до јевти- 
них својих алата и пољопривредних справа. 

Молим joiu господина Министра, да поклони 
мало већу пажњу потребама нвших иол.опрпвред- 
них icoiMopa. Ми са своје странс у полЈОприирел- 
не коморе донооимо једнако "иеке резолуцпје, 
иеке кукњаве и упућујемо ресорном Мииистру да 
их он код надлежних спроведе na да их тамо 
уваже. 

Али изгледа да смо до сада мало од тога ви- 
дели користн. Само мислим сада да код овога 
Министра нашег неће бити то као што je то било 
досада. Надам се да he on ca своје стране учинити 
све да ове шше пољопривредне коиоре покажу 
своју моћ и своју важност, да пољоприврсднн 
народ осети неке користи од њих. Али то he бити 
ако нас у томе  потпомогну меродавин  фактори. 

Сада joiu један апел на гостшдина Мннисгра, 
у вези  са Уредбом o земљорадничким дуговима. 

AKO се за.нашег сељака не буде ништа учинило 
биће оно што не би требало да буде. Многи he из 
својих ррђених Kylia да се исељавају. A ja мислим 
да држава није хтела то да учини него да помогне 
земљорадника. Зато ja мислим да гостшднн Мини- 
стар пољопривреде може учиинтн са своје стране 
да се та Уредба пзмени и да се некако нађе начин 
да се ти дугови направе тако да се могу сносити 
како не бп било кроз кратко време много бес- 
кућника, 

Ово je једна озбиљна ствар. Продаје се одре- 
ђгују на све стране. Ja чујем да долазе некн из Вој- 
водине и других крајева, na немојте рачунати да 
je то лака ствар. Тиме се морамо да позабавимо 
и да пастојимо да Уредбу учинпмо сношљивом. 

Изјављујем да hy гласати за овај буџет, a го- 
сподина Мипистра молим да са своје страпе пове- 
де рачуна o мојим добронамерним папоменама. 
(Пљескање и одобравање на десници). 

Погпретседник др. Драган Дамић: Реч има на- 
родни посланик г. Милорад MapKOBuli. 

Милорад Марковић:   Господо народни посла- 
liiiun, ми  смо ових дана чулн признаље   нз   уста 
Иретседиика    Краљевске владе, да je било много 
грешки у прошлости, н да снстем наше политике 
иије био на добром путу. Да систем наше политл- 
ке није бно на добром путу, то иам најлепше свг- 
дочи овај мизерни буџет Министарства пољолри- 
вредссаовим малим цифрама. (Урош Нсдсљковпћ: 
Иемој баш ту реч да употребиш).    Ова цифра je 
пешто више нвпо мизериа. Иемам толико шлифа, 
r. Недељков^у, да се боље изразим.   Ja сам се- 
л.ак a ви сте трговац. Само кад се види да je буџет 
Мииистарства  пољопривреде    један стоти део  од 
целокупног буџета, онда ne знам који би други из- 
раз требало да утотребим. Само овакве грешке до 
веле су до тога да су оне грапе    пословања које 
припадају Министарству  полуапривреде пребачене 
у ресор других Млнистарстава. Ma пример: мели- 
орација, хидротехнички радони, каиализације, од- 
бране од поилава, исушивање мочварн,    заштита 
од бујица, Уред за колтролу извоза сгоке, Приви- 
леговано извозно друипио итд. Све je то требало 
да буде под контролом у ресору Мннистарства no- 
Л>сшривреде, али,    нажалост, vo припада    другим 
Министарствима и иде под комаиду других Мини- 
стара и ако je све то скопчано са пољопрпвредом 
и за то нам у пољопривреди овако и пде.   Једини 
je био надлежан Мнпнстар полЈОиривреде да све ове 
граие послован.а упути правилним путем: да служе 
кнтересима пољопривредаика, a када њему  служе, 
онда служе и општој ствари. Пооподо, ja бих ншао 
чак и даље, и првма   моме   схватању и цела суво- 
земна путна мрежа требало би да стоји под ресо- 
ром Министарства полЈОпривреде, јер папш путеви 
морају да служе у првом   реду   ползопривреди, na 
затим стратегији, трговини и свему осталом и, на 
крају крајева, кад свему прво послуже, онда и т\ - 
ризму, o чему сам слушао овде славопојке и песме 
са ове говорнице. O туризму се говорл код нас та- 
ко као да смо ми земља брда и клисура и да пема- 
мо плодних равница, na да су нама потребни стра- 
im турисги од којих би ми једино живели. Туризам 
код nac изгледа као кад један 'домаћин, пре него 
mro оагради кућу и друго    mro   му je потребно, 
купи прво фи/јакер да се воза и да луксузира на pa- 
šne начинс, na \ след тога мора брзо да ликвидира 
са својом 'имовином. И ми, npe него што паправн- 
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мо све оно игро je иотрсПио иашој кући—^пољо- 
притареди и гаашем авмљорамЈЈИчмом сиету који 
предст.авља преко 85% од укупиог становништва, 
na шскле њих не подммрнмо поггребама, не мажемо 
баадати парена другу страну и me момсвио изаодити 
иа дру^ој странн бесие глиеге и служити о«оме 
што  треба да буде последња брига. 

Ист0 'raK0 по •мол1е мишљешу било je потребно 
Xd се (И целокупаи катастар стани под управу и pe- 
čo;) Мжгистарства пољопривреде. Ja мислпм да су 
струч11>аци агрономи—инжењери позвани да цене 
катастарски прмход и да'израчунавају ирннос—до- 
»одак. У првом реду свс се и сврстава око тога да 
се (пронађе колики je чист доходак. Стога je било 
iiorpeoiio да се н ови послови сврстају под Мини- 
стар-стно пољоприиреде, где &и миого правилнија 
била процена o прниосу доходка шше земљарине. 

Ja бих ишао још корж даље. И Министарспво 
трговиие и тндустрије спојио бих са Министар- 
ство пољапривреде, јер често .пута долази до су- 
коба између та два мпшгстарства. A шма„ колико 
je род пшребно да повећамо иашу произволњу у 
aainoj шољсхпривреди, Micro толико пам je стало до 
тога да нађемо плаоман na страии зи продају иа- 
ших прснизвада. Jep без проиаласка пласмана и 
ггроиалажења добрих цена, узалуд би била цело- 
купиа  наша мука за иобољшаше производње. 

Створвна je пракса, иамо иа ттету опште ства- 
ри за ,постојање што већег броја Министара, na 
ако je потреоио да баш неко шостане Министар.у 
месго да се заве Министар гргавиие IH индустрије, 
нека буде M-Hnnciap без портфеља, нека прима 
та^гу и нека узима замуку OBiOr namer иарода, али 
нека се сгшје 'ова мтгистарства под једно и то иол 
Мииистарство ■пољопривреде, каиото захтевају и«- 
тереси наше пољопривреде и целокупие привреде 
у нашој земљи. 

Господо, upe две три годние из Мттстарства 
пол>011ри1Ч)еде, пспод његове контроле одузет.1 je 
Аграриа банка, која je била једиа једина 'инс-питу- 
ција, која je стиорена у пајгежим дапима светоке 
Криае и којој je дата иамена да не само поради на 
раздужен>у «auier землуораднпка, него и да прииа- 
ви иове крсдите за н.сгово кредитирање, где &и 
земл>срадмик дошао до једног јевтиног и лаког 
кредита. (Урош Недсљкопик приговара). Уроше, 
ja сам тебе слушао, .na би био ред да и ти мене 
слушаш! (Пстар Витаиовић: Само мало пожури!) 
Молим, знам да je стрпљење на крају, али дозволи- 
те, да се овако мало иозабавим и овим питањем, 
jep je ono међу пајважнпјпм. 

Г'01сподо, та Arpapna бапка, која je, како ре- 
кох, ocnonaiia ради поГшл.шап.а ирилика na селу, 
не 'Само да се удаљигла од села и ссл>ака, ne само да 
сс удаљила од своша задатка, који joj je намењен 
закоиом, мего се бирокрафизоваља тако, да je већа 
бирократска установа у нашој земљ.и, пего макар 
ко ja новчаиа устапоиа. Код Аграрпе баике ви писте 
данас у сташу добити кредит na онај начин како je 
то saiKOHOM прописапо, н€ГО папротив како TO од- 
Л!уче   својнм решењем они у Управном одбору. 

Земљорадник се радовао приликом ocimnnii.a 
Аграрне бапке и мислно je: хвала Богу да сс један- 
пут дошло и na ту пдеју да једпа новчаиа уставова 
буде у ствари пародпа установа и да спасе народ 
од зеленаша и приватних банака, које су наплаћи- 
вале   баснословне иптересе. 

Шта се догодило, господо? После допошеља 
последње Уредбе icoja je постала закоп — o ликви- 
дацији земљорадпичких дугова којом je налож£НО 
да се целокупан портфељ препесе у Аграрну бан- 
ку из свих новчаних институцпја и да се сврста 
око 800.000 дужиика земљорадника ■под Аграрну 
банку, десило се да ти л.удп, који су очекивали 
благодат од Аграрпе банке пису ту очекивану бла- 
годат осетили већ им je ставл^еп нож под грло и 
тск сад запали су у ону мучну сигуацију коју опи 
у животу никад нису очекивали. Arpapna бапказа- 
штићена у својим повластнцама добила je да § 471 
Гра1|, зажша за њу буде избрисан из закона. Taj 
параграф дапас у Србији ne важи (за заштиту мп- 
пиму.ма земл^орадника) na не важи у Боспи м Хср- 
цеговнни њихов закон који их je пггитио, не важи 
nn у Црпој Гори њихов закон, дакле данас ни 
један закопскп пропис који je гарантовао земљо- 
раднику његов минимум за егзистенцијЈ' према 
банци не нажи. Arpapna бапка почела je од тнх 
својих дужника који су пренесени као дужпици 
из приватних банака у Аграрну бапку и који су 
очекиВали благодет од њс, да прави у пашој зем- 
љи бескућнике. 

A сад, господо, опростите ми што се морам 
послужити једпом лспом причом. Путовао једап 
сељак Србин за време ропства под Турском na 
један далеки пут и у моменту кад je био тако 
мпого сустао on се окрепу к пебу и каза: „Госпо- 
де, uiTO ми na пски начип не створиш коња да 
јашем, да одморим ове моје пусте nore". И тек 
mro je on ту молитву изустио, сгигпе ra бег иа ко- 
били иза које je ишло једно осустало ждребе. Бег 
wy рсче: деде Влаху, да ми 'понесеш ово ждребе! 
— „Како ћу га попети кад једва носим себе?" 
1 Ina«, после неколико удара камџијсш, on je морао 
да упрти жлребе na ле1)а и imcclm ra o« се опет 
обрати небу: „Господе, да ли сам те ja norpeiiino 
молио 1ИЛИ си ме ти погрепшо разумео? Нисам ja 
од тебе тражио коња да носим него да јашим". 

И ми, господо, нисмо очекииали од Аграрне 
банке да паправи од нашег вредпог земљорадпнч- 
ког света бескућнике пего смо очекивали да нас 
cnace. Arpapna банка, како добро рсче предговор- 
пик Сремчевић, изиграва дакле Закоп и ne држи 
сс законског прописа у погледу кредитираља зем- 
љорадпика и земл.орадпичких ипституција, a члап 
управног одбора Аграрпе бапке г. иедел^ковић 
основао je некакву „Аграрну мисао" која креди- 
тира свекоји се упишу у ту „Аграрну мисао" и 
који донесу цедуљицу као потврду да су се упи- 
сали у „Аграрну мисао". И без икакве залоге, или 
ма чега што закоп тражи, опи добијају кредит. 

ETO, господо, политике Аграрне банке и ето 
namer сељачког очекивања од њеног кредита. 

Господо, за namer земл^орадппка нема.другог 
кредитирап.а погодпијсг n cnaconocimjer nero 
преко његових задружних институција, и грех би 
био пустити na другу страну да се врти какво 
друго кредитирање до једино преко задруга. 

Задругарство у namoj земл.и, коме би требало 
притећи у noMoh, могло би мпого што шта учипи- 
■пи-кад би се наитло na разумевање меродавпих 
фактора. Задругарство би служило њима за изво- 
ђење једног привредног плапа и нигде се не би 
.Morao nat.ii бол.и 'ослопац noro у задругарству. 
Кроз задругарство може се подићи сточарство na 
onaj nnno који je за ову namy земл.у неопходно 
потребап, али разуме се да се не води опаква no- 
литика као што се кадкад водила  од поједипих 
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Мннистара, na да се на прчмер додели бик здрав- 
ственој задрузи или некој задрузи која нема ни- 
какве  везе   са   сточарством.  У једном   пољопри- 
вредпом   плаиу  Минпстарства  пољопривреде,  no- 
ред многих задатака који би били неопходни, тре- 
бало би  предвидети да  Министарство пољопри- 
вреде настоји да сс свуда у земл.и, где изискује 
каква  потреба  подизање  фабрика,  подигну  фа- 
брике за прераду пољопривредних производа, као 
на пр. воћа, поврћа и другог, фабрике за конзер- 
вирање меса, фабрике за прераду шећерне репе и 
израду шећера. Све те фабрике могле би се врло 
брзо подићи уз  припомоћ задругарства.   Ту    i1 

жава не би требала да ангажује много новаца, 
него би задругарство уложило  известан капитал 
u re фабрике које би биле подигнуте за прераду 
ашх пољопривредних производа и израду пол.о- 
привредних справа и алата, који су иотребни за 
земљорадника, држава би једним малим капиталом 
a преко Мнинстарсгва пољопривреде и уз припо- 
MOII задругарства могла у кратком року да то из- 
ради где би земљораднички свет дошао до дво- 
струке користи:  н до добре цене за своје про- 
изводе и до јевтиног прљопривредног алата. 

Гооподо, пољопривреда je оптерећена вели- 
ким несразмерним дажбинама. Ja сам мало час ка- 
зао да катастар треба да je под Министарством по- 
ЉОПривреде, под његовим ресором a ca разлога 
тога, што се до сад примењивало у пракси да је- 
дан хектар 1Г2, 3 и 4 класе, као онај код главног 
тржишта, исто тако и onaj који je удаљен 100 кн- 
лометара од истог a који je још и под терстом 
рђавих путева... Никако се ne узима удаљеност 
нити се урачунавају трошкови који би могли 
земљорадника да уназаде и ne само у преносу него 
и у недоласку произвођача na време na тржиште, 
na да се то обрачуна приликом класирања једног 
или другог земљишта, no се терете подједпако. 

Потребно je што upe — и ja бих молно госпо- 
дина Министра да се нарочито заузме-—да се ца- 
рина скине са свих пољопривредних справа и алата 
Koju се увозе у нашу земљу да би наш земљорад- 
ник могао доћи до јевтиног алата који му je нео- 
пходно потребан. 

Исто тако потребио je укипути велике општпн- 
ске намете. Tpoinapiina која се плаћа на пољопрп- 
вредне производе често пде тако далецо да се no- 
некад пење и изнад половнне цене онога артикла 
који na niijanv долази, тако да произвођач док 
плати кнрију за npenoc и остале дажбине њему ne 
остаје iiiuura. 

Потребно je скинути порезу у годннама када 
воћњаци не pal)ajy na било то због ма каквих не- 
погода. 

Госиодо, да би Мипистарство пољопривреде 
могло спровести својлољопривредни^лап којп onu 
треба безусловпо да нма и да га успостави и да 
одреди рок тога извођења, Мипистарству je по- 
требан приличан број стручњака a дапашњи број 
стручњака који се налази у namoj држави сасвнм 
je малп и због тога je неопходна потрсба повећа- 
ти број школа кроз који се тај кадар може cnpe- 
мити. Врој средњих и ползопривредппх школа je 
мали a исто тако и број нижих пол>опривредних 
школа и због тога и пемамо onaj бриј стручњака 
за пољопрнвреду који нам je неопходно потре- 
бап н због тога се палазимо у једној тако тешкој 
ситуацији да n када бп се хтело ма шта предузети 
и радити, ja верујем да би се осетнла оскудица у 

томе стручном осбљу, које треба да изводи те по- 
слове. У погледу школа које би требало, no моме 
мишљењу, да се отворе, требало би да дође на сва- 
ких милиои становника no једна средња и пет ни- 
>i<ii\ пољапривредних школа, a док се ове школе 
не установе потребно je што upe устаповнтн зии- 
ске тромесечне или четворомессчпе течајеве за до- 
маћице и иладиће са села у којнма би се држала 
предавања из свих предмета пољопривреде и то 
шта je у коме крају потребно. 

Ми,  гисподо,  имамо једпу нову  институцију 
код nac, a то су пољопривредне коморе, које су 
установљеие  upe  нзпесног времена,  И сам закон 
o п.има mije бпо баш тако згодан нити je учинио 
дибар ефекат у првом току оонивања. Сами избори 
заведени су na бази капиталистичког система и no 
коме ne учсствују у шпма свн они који су обавезни 
на плаћање приреза за те коморе, него се избор 
вршн преко бирача које одреди одбор т.ј. полицн- 
ја. ! [ажалост, ne само да je закон био погрешан, у 
погледу  самог нзборног система  него се отншло 
ii даље у самом почетку стшарања комора, na се 
идмах увукло партизанство иако члаи  13 тач. 4 
забрањује да припадаици које друге коморе могу 
oin.i  бираии  за  BciiiiiiKe  коморе.  Нажалост, баш 
код nac у Дрппској пољапривредној комори де- 
оило се да су претседни« и потпретседник пољо- 
ириврсдие  коморе  тргоици.  Доиели  смо увереше 
од страие коморе да су регистровапи и заведени 
као прпиадиицп  гргоиачке коморе и убеђивали г. 
Бана да тај  пзбор mije правилан, да je протуза- 
конит и да ne води добру, a on нам je казао да из- 
jaiuiMo  жалбу.  Ми  смо изјавили  жалбу  али  je  г. 
Баи потврдио њихов избор. Ha то Баново решење 
жалили смо се и жалбу je потписало 10 већника и 
упутили   смо  je  Господилу   Мипистру    пол.опри- 
вреде, али тај акг спава « данас у Мипистарству 
пол.опривреде « до данас nuje решеп. Ja бих мо- 
лио господина Министра да се то питање реши 
бар анако како je шредвидео Закона o пољопри- 
вредним коморама кој« je бар у томе jačan. 

Јер, господо, да се заштамо каква може из- 
гледати једна сељачка пол.опривредна комора 
када joj na челу седн претседпик трговац? 

Ja бих молио, господо, да господин Министар, 
за кога верујем да има добру вол.у са сиојпм 
ОООбљем, за које сам се уверло да je крепуло 
једиим добрим Правцем, изради један пол.опрн- 
вредпи плаи no коме lie се nama земља једапиут 
да упути ка побољшашу лољопривредпнх прплпка. 
Taj план да буде државии плаи и да га ne могу да 
меп.ају личности које у мттстарство напова до- 
лазе. Дакле, личности да буду пролазне a план да 
буде сталап и обавезан. Завршавајући говор из- 
јавл.ујсм да hy гласати противу буџета. (Пљескање 
на левици). 

Иотпретседпик др, Драган Дамнћ: Има реч 
народни  посланик г,  Фодор Гелерт. 

Фодор Гелерт: Господо пародни посланици, 
пако се данас води дискусија o буџету Миппстар- 
ства пољопривреде, молим господу народне no- 
сланике да ми допусте, као једином парламептар- 
пом претставнику мађарске пародпе мањине, да по- 
ред пзлагања, која се одпосе стриктно na ресор 
Министарстпа пол.опривреде, у кратком приказу 
изнесем тегобе и жалбе ма1)арске народпе мањиие. 
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AKO двадесетогодтиши мањински живот Ма- 
ђарств^а у Југославији нзложимо темељном посма- 
траил'. овда са праведном констатацијом објектив- 
ног стоаматрача мовкемо pcliii да оу у тсжу минулих 
двадеоет подииа живот и с\-дпина мађароке иарод- 
ne ман>ине доспевали у све тежи н тежн положај, 
јер припципи, изнесени и обећани у програмима 
свак-и.чап.их влада, према нама практичшо иису ни- 
када дошли до изражаја. Озбилжом забринуто- 
шћу |Идемо у сусрет непознате нам будућнасти те 
и сада као и безброј пута у прошлости, са пове- 
peiijC.M ]i надама у сваком погледу лојалиих rpaha- 
иа ове земље, управљамо nam поглед на рад Кра- 
љевске владе и у миру чекамо, да he Краљевска 
влада своје ста}10виште, које je у својој Деклара- 
цији абјавила, no већ раишје ггостављеним де:мо- 
кратским и либералним принципима у соој целостти 
спропести. 

Сала, када je КралЈевска влада приступила ре- 
maBaifcV најзначајнијег проблема југослоиепског 
држлииог живота, решавању Хрватског ггитања, 
сматрам, да je од еминентне ваокности да у име no- 
ла милиопа мађарске народне мањине упозорим, 
да се паралслпо оа решеп.см овог питан.а расмо- 
тре специјални односи name Дужшскс бановине, у 
кг)јој живи око један мплиоп иађароке n немачке 
маи>ипе. У иитереау ових лсјалних мап.ппских гра- 
ћана потребно je да сс коренито уреди безброј не- 
решених проблемамањинског живота, и nama je 
жел>а да КраЛ)Спска влада, која ужпва пашс ипте- 
рралмо noBepeibe, npe тгего urno прнступп решава- 
H>v овог пита11>а, после завршетка буџетске дебате, 
v зп јелиичкој аудијекцији прими сенатске и парла- 
\!с!гтарнс претставпике пародпих мањина, ла би 
оии   м.огли изнети разпс жллбе  пародних  мањина. 

Мађарска народна манлпна у Југославији не 
тражи за себе никакве привилегије, ne тражи изу- 
зетан поступак — ова мањипа жели само то, да се 
л.сна права, основана на законима ове Државе, у 
сисвиру Устава, a v ттуној једнакости са нвмачком 
народном мањином, булу искрено и поттено ува- 
жева  ii  проведена. 

Којтпстим прилику ла у име [упословенског 
Ма^прсгва изразим своју дубоку захвалност сво- 
јим посланичким полегама, господп Јоцп Георги- 
јепићу n Ради Лунгулову, којм су у својим значај- 
ним гопоримт, у пптсрссу лојалиих мањииских гра- 
ђана, тражили, да се у оквиру Устава донесе закон, 
који de na бази равноправности регулнсати наше 
маи.ииске одпосе. 

Мађарска пародна мањина je у својој двадесс- 
тогодитп.ој машииској прошлосги научила, да 
припадпппп мањине морају бити потпуно лојалпп 
према држави и Круни и ову своју лојалност ма- 
ђарска .народна мањина je доказала у свим мани- 
фестацијама свога живота, она je испуннла, без 
разлике, све обавезе према држави, a чиниће то и 
у будућности. — Ми помажемо Владу, која ужнва 
поверење Круне, да би и тиме доказалн своју апсо- 
лупну лојалност. — Ма})арство жсли мпого cpclic 
КЈраљевокој влада и вођама Хрватсмог иарода у 
раду, који lie у блиској будућносги довести до 
братског решавања српско-хрватског питања, и ми 
Beh унапред изјављујемо: да je наше становиштс 
да немамо права да у ретавање овог пптап.а na 
ма асоји начин улазимо. Mn сматрамр да je овај 
проблсм пнтерпа и лична ствар Српског и Хрват- 
ског братског парода. 

Констатујем, међутим, да he решење овог зпа- 
чајног питања донсти велике и непроце11>ене кори- 
сти, које ће значити прекретницу у политичкој и 
привредиополптпчкој псторији name државе. 

Посматрајући развој мађарског мапуинског жи- 
вота за прошле две деценије, морамо доћи до за- 
кључка, да je ма1)арство у Југославији, које броји 
пола милиона душа, отсечено од сваке могућно- 
сти развптка, привредно уништеио, — као да je 
осуђено na смрт. — Мађарска иародиа мањина je 
за време од двадесет годииа пебројено пута изнела 
своје потребе и жалбе BctelniM политичарима 
земл>е. — Мађарство je било и -ocraflo увек богато 
у добивеним об&ћањима, али упркос сиему, ono je 
остало у овом доброшмерном поверењу. — Мађар- 
ска народна мањина има acehaj као да стоји под 
огромпим моралшш и физичким притиском и, мно- 
гопоштовапа господо посланици, Мађарство je до- 
опело до one границе, гд€ попуштају пајјаче мо- 
ралпе n физичке спаге, ono впше ine може поднети 
свој претежак терет. — Мађарска народна мањина 
sa сиој лпадесетогодппт.п консгруктиван рад, за 
сиоју лојалност, која може да издржи сваку, na и 
најстрогжу критпку, као протууслугу тражи рд за- 
кокодавног тела као и од Крал.евске владе, да се 
после толпкпх разочарења и негатитих појава, 
приступп кскреиом и отвореном уређењу мађар- 
сжог мап.ипског живота и праведиом решењу и.е- 
них оправдаких жалби, јер je то у крајп.ој консе- 

цкји n света дужпост Југословепско Отаџбине, 
која као мајка мора праведио да поступа са свим 
сиојп.м лојалним rpaljamiMa. 

He желим да одузмем cvmime времспа госпо- 
;I:I посланицима у onoj буџетској дебати и зато 
молим, да MU се допуспи, да као једппи парламен- 
тарни претставник мађарске народне мањине, из- 
несем неколико учињених нам неправди, које тре- 
ба хитпо отклоичтп. Mame су жалбс политичке,' 
привредпополитпчке, соиајалие n кулгурнополи- 
пичке природе. 

Од наиссених пам полнтнчких неправди иају- 
очл>-ивија je чињеница, да у чпшшпичком кадру 
оних градова и општина, који су насељени прете- 
жно мађарским становништвом, немамо барем де- 
лом name ма1)арске чиповпикс. Ми НИСМО у могућ- 
ности да вамесгимо нашу снмладину са факултет- 
ском спремом mi у н.-иховом родпом месту, док 
истовремено налазимо огромап број чпповппка без 
квалификација. Ако покушамо да нашу омладину 
са слабијом спремом упослимо у најнижим звањи- 
ма, као служитеље, разносаче поште, иометаче 
улице, редаре, ne можемо да успемо mi у томе. 
Код железиице je ситуација иста, а.ни у осталим 
државним иадлештвима није боље. Желпм да на- 
ведем само једпа пример: општиш Хоргот има 
11.000 становиика, од тога 9.500 Мађара и ми mi- 
смо у стању да у апштинском редарству, у мојем 

1има стално 12 редара, наместимо бар два до трн 
мађарска младића, који су отслужили војни рок и 
у иојсцп дотерали до чппа каплара или поднаред- 
ника. Одговор je свакн пут тај, да нису поузда-ни. 
И тако то иде без изузетка свуда. Служитељска и 
редарска места дају се оппма, КОЈИ су no спрово- 
ђењу аграрне реформе добили осам до десет јута- 
ра земље. Ти људи овако неће никада научити зем- 
Л)Орадничке послове, a уколико су се npe тим no' 
словима и бавили, одвпкпућс се од обра1)Ивата 
земље, a оваквпм пагомилавањем запослења поје- 
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дипаца, nehe се nocrniiii онај циљ у интересу ко- 
јега je донесен Закон o агрармој реформи. .lep сви 
ми врло добро знамо, да oopalji-inaibe 8 или 10 ју- 
тара земље у једној прцвредној години, иотпуно 
веже, ис једног, него цри до чегири човека. Онај 
дакле, који je добио служитељско или редарско 
намештење, иије у иогућиости да се посвети интен- 
зивном привр&даом раду, нити може из прихода 
своје земл>е одговарати сиојим пореосим обаве- 
зама, mro иде исклуучиво на уштрб нациовалне 
привреде. Тамсативио бих Moraio набројати местау 
Војводиии, Kuja су насељена мађарским станавни- 
штвом, a у којп.м местима je општа гужба, да се 
Мађари ne могу запослшл у јавним надлештвима. 
ДоПијам многобројна писма од припадника мађар- 
еке Maibime, који оу били заиослсии у приватиим 
предузећима, али, кавсо м« јављају,   иа   притисак 

I:I, отпустили су их из службе. Стари, испро- 
оаии бележотичми кадар je поттгуно уништен. Данас 
више не иожете наћи ни једаз општину у нашој 
држави, где on био бележии« Ма!)ар. 11a њихова 
места, у много случајева, дошли су бележници без 
икакве квалификације, који су у своЈој неопоооб- 
ности-за обавл>ање бележничке дужности довели 
на руб пропасти ошштине, маје су некад цветале и 
биле најнапредиије у нашој земл^и. Мађаротво апе- 
лује na Краљевску владу, да ona омогући у оправ- 
даној процеитуалној размери, на осиову браја ма- 
јјарског cranoimiiniTna, запослење мађарског imic- 
лектуалног пролетаријата и да омануи " број ојгих 
незаггаслених Мађара, којп рефлектују на подре- 
ђвна, ншка запосле11>а. 

/iu'.i.a je Мађарства, да се код судова, у кра- 
јеви.ма који су претежио мађарошм становви- 
штвом насељени, постави кадар судија и правобра- 
нилаца, који добро разуме мањински јеаик, да се 
судовп не би морали ослањати на посредоваше ту- 
мача, која су посредовања врло чссто од катастро- 
фалног значења за иариичаре. У судиском кадру 
има, додуше, неколико Мађара, али они су или у 
Јужној Србији илп у Црној Гори na дужности. Нс- 
колико ii)ii\ neti 10 година траже премештај за Вој- 
годину; међутим, њихове молбе су остале ne- 
уважене. 

Веома мпого се жале Мађари ради непризпа- 
вања њиховог права на држављанство. Има пх у 
читавим масама, који су joiu upe 1910 године жи- 
вели иа територији Крал.евине Југославије са сте- 
ченн.м правом завичајности, ипак, државна надле- 
штва се устручавају да их признају држављанима 
ове земље. Потребно je, да Министарство унутра- 
шњих послова упути срсским пачелствима један 
распис са одређеним инструкцијама, како имају да 
поступају у оваквнм случајевима. Грађани који у 
Војводини живе само са највећим потешкоћама 
иогу добити пасош за иностранство, тс je n реше- 
ibe овог питања постало крајње актуелно, тим upe, 
јер ne живимо у ратном времену него у миру. 11a 
југословенско-мађарској граници леже двовласнич- 
ка имап.а паших иодапика. Овим сопственицима 
двовласничких имања дозвољено je било досада да 
пешке, колнма, a .onu ггоред железппчке ируге и 
возом пређу у другу државу ради обрађивања eno- 
je земље. Иако мађарски поседници двовласничкнх 
имап.а могу код Хоргоша и Суботице допутовати 
n возом, nama погранична полиција ne дозвољава 
iiaimiM поданкцима да возом прелазе на своја има- 
ња, иако бп то за њих било не само много jemn- 
nnje, иего бн значило и велику уштеду у времену. 

Од нанесених иам привредно-политичких не- 
правди највећа je неправда Уредба o ограничењу 
отуђења непокретних имања. Тврдим, да сама 
Уредба ne би била неправедна no народне мањине, 
кад би се ona односила само на то да онемогући 
продају земље и онима, који су спрово1)еном аг- 
рарне реформе дабили земл.у. Ми зпамо врло до- 
бро да ко.имтзациона полнтика мора да шгити 
сваке слабе колонисте. Међутим, поменута Уредба 
се ne односи само на колонисте, него се она у 
пракс,! тако прпмењује, да je сва оштрина ове 
Уредбе уперена" иокл»учив.о против народних ма- 
n.nna. Данас смо доспели већ тако далеко да више 
Hii'AAaljap Мађару ne може да прода непокретно 
имање, јер продаја се, додуше, одобри, али ниу- 
ком случају неће одобрити куповину, ако je купац 
Мађар. За време избора у Бачкој Тополи бивши 

истар пољопривреде г. Светозар Станковић 
имао je прилике да се o томе увери, кад му je до- 
лазила читава поворка мађарских сељака са жал- 
бом, да иако ииоу од Словена него од Мађара ку- 
mi ni пепокретна имања, ипак им нису издали одо- 
брење да би могли купљена имања пренети на 
себе. Да би документовао само једним јединим 
Лримером како су далеко пошле name власти у хо- 
тимичном искривљењу поменуте Уредбе, наводим 

lm случај. У Општини старо-моравичкој имао 
емљорадник Јанош Футо 36 катастралних ју- 

тара оранице; међутим, овај комплекс састојао се 
од 8 парцела расутих no разним правцима у атару 
оие општине. Сељак .lanom Футо je стар човек, има 
65 година, али joui увек сам обрађује своју зем- 
л.у. Међутим, због његове високе старости тешко 
Mv je било што мора да губи знатан део радног 
времена ходањем са једне парцеле на другу и ре- 
шио je да својих раштрканих 8 парцела сједини 
у један комплекс већ и у интересу рационалнијег 
искоришћавања земље и примењивања савремених 
привредних тековина. Пошто je продао своју ора- 
ницу од 36 катастЈарских јутара, купио je једну 
парцелу од 40 катастарских јутара, a кад je тра- 
ж,ио грунтовни преное купљеног пмап.а оида je до- 
живео највеће изненађење, јер му комисија за одо- 
бравап.е грунтовног преноса mije издала дозволу 
за пренос, na чак није ни образложила свој посту- 
иак. Против овога Јаноша Футо наше властн нису 
иикада повеле бнло какав поступак. Миран, радан 
човек, којп чак и у политици само једно уверење 
манифестује, и за кога ne постоји та влада, за коју 
on неће гласати. Измена ове Уредбе, одјшсно њено 
у  потпуности благо  ирпмеи.иваше  најговорлЈИВи- 
ји je проблем лојалне мађарске мањине. Господо 
народни посланици, ви Немате појма o томе, у ко- 
ликој се мери развила корупција у вези са овом 
Уредбом. Далеко je од мене, да сумњичим било суд- 
ство, on,ii) чланове комисије, јер сам и ja сам члан 
једпе овакве комнсије, али ja сам својим очима ви- 
део v ходнику Среског иачелства у Сенти, кад су 
обпчпи интервенционисти заваравали једноставнс, 
проете сељаке, како he им onu свршити ствар   и 
одмах су паплатнли и предујам; међутим, иаравно, 
imniia нису могли учинити, 

Ова Уредба има joiu једну штетну страну o 
чему on Mor.ie поједппе пореске управе дата ау- 
тентичиа објашњења. Наиме, држава губи врло 
много, јер je промет са непокретним имаитма 
потпуно у застоју из чега следује да су приходи 
од прсносних пристојаба пали на мннимум, што 
нде само на штету државног ерара. 
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Мађарски земљорадници нису били корисиици 
оних предности, које je спровођеље аграрне ре- 
форме пружило другим бескућницма. Нигде ни 
један сиромашан мађарски пољопривредии радннк 
иије добио земље чак mi толико да би могао 
једну кућицу noAniin за себе и за своју породи- 
цу. Велепоседе су разделили али уиоредо с ти.м 
niijc нико иодио брнгу o томе, шта he бити са 
оним бедним пољапривредаим радницима, који су 
на овим велеиоседима били запослени. Ови ие- 
cpeliHH људи, поцепани, упропашћеии, заборавље- 
ии од свакога, налазе се данас у најочајнијим ма- 
теријалиим приликама, У интересу ових људи по- 
требно je да се безодвлачио приступи отварању 
великих јавних радова, — они морају iiaiiii за- 
послеиде код железнице, код градше железничких 
пруга, путева. У интересу ових сеоских земљо- 
радника треба да се државном субвенцијом осну- 
ју набавЛ)ачке и потрошачке задруге где iic се 
MOIIH користиги предиоствша масовног иабавка и 
довести их у склад са својим мршавнм зарадама. 
Мииистарство социјалне полнтике треба да преду- 
зме најхитније мере, да тим људима обезбеди за- 
цослеше и рад у иностранству да у току знме не 
прогтадпу и да не буду принуђени да се од туђе 
милостии>е хране у јавним сиротиљским кухи- 
ibaMa. 

Претседник Владе г. Цветковић je као мини- 
стар соцнјалне политнке у интересу пољопривред- 
них .радника учинио без двојбе веома много, кад 
je на љегов предлог донета Уредба o минималним 
надиииама. Од тада, a у смислу ове Уредбе, већ 
раио у пролеће у свакој општини се констигуише 
такозвани паритетаи одбор, чији су чланови дво- 
јица од газда и двојица од радника као делегаги. 
Ови су одборн позвани да под претседаљем прет- 
седника oiiuninie, према локалним лриликама, за 
целу годину установе наднице пол.опрмвредних 
радпика. Ова Уредба има сензационаано значе- 
H^e и Нзене социјалне предности не могу се ono- 
рити. Међутим, она ипак има један велики недо- 
статак, који се може врло лако отклоннти. Ова 
he Уредба, господо посланици, само онда имати 
е(1)Икасно значеље, она ће тек онда постати за no- 
л>оприврел11ог радинка кориона Уредба, ако he се 
овој Уредби прндодати у форми допуне једиа 
строга казнена санкција, која he прнморати по- 
слодавца, да па^опрлвредном раднику исплатн 
ону надницу, коју je од случаја до случаја утар- 
дио паритетни одбор, a Koja за љега и његову по- 
родицу значи једину могуЈгНост опстанка. Kao 
бившк претседник општине небројено пута сам. 
видео да су многи од послодаваца бездушно иско- 
ришћавали своје раднике, али против њих ннсмо 
могли иступитн са потребном одлучнош11у, јер 
Уредба ништа не говори o томе каквом казном се 
има казнити онај, који ие поштује љене пропнсс. 
Зато молим господу нарпдие посланике, да овла- 
сте господина Министра социјалнс политикс да 
ову eeh постојећу Уредбу допунн строгом казне- 
ном   санкднјом. 

Удружења војвођанских ситних трговаца 
обр1атила су се иа мене с молбом да у Скупштини 
изнесем н>ихов тежак привреднн 'положај, до ко- 
јег их je довело несразмерио високо опорезивање. 
Господо народии посланнци, реч je o оним малим 
људима, који за динар два продају со или цимет, 
чије   муштерије у  медицинским флашама  купују 

плавило и петролеум. Рсч je o малим сеоским ба- 
калима, који моле да законодавно тело и према 
њима заузме онај исти увиђајни став, који je за- 
узело према малим обргницима, то јест да би 
могли и они исто тако, као н малн обртмици, пау- 
шално плаћати скупни порсз код чијег се одмера- 
ван>а у BeiiiniH случајева дешавају највеће не- 
правде, 

Од свих наших културних проблема досада- 
ња просветиа политика задала нам je најболније 
ране. Ово сам питаље хтео ооиширније третирати 
али после експозеа господина Мннистра Ћирића, 
верујући у пуној мери у озбиЛ)НОСт шегове изјаве, 
говорићу само кратко o неколиким жалбама, за 
које верујем да he бити рспариране, у што, после 
меродавне изјаве шдлежног министра, немам пра- 
ва да сумњам. 

Мађарство дшли КралЈевоку Владу да Закон 0 
анализи имена најхитније ставн ван снаге, јер смо 
овом Уредбом доспели тако далеко да управите- 
л>и школа, и порсд иитервсиције родитеља, упнсу- 
ју ђаке са чисто мађарским именима, као што су 
Шаркањи, Фекете, Фехел, у одељења државног je- 
зика само зато, да би  овим  својим самовољиим 
поступком довели до потпуног брисаља мађарских 
разреда.  11a  овакав  начии  десио  се  у  Хоргошу 
тај невероватан случај да од пређашњих 17 раз- 
реда данас само у 6 разреда уче на мањинском је- 
знку, ма да су од 11.000 становника ове omuniik', 
9500 чисти Мађари. У GBaiKOBHM  местима настава 
тече тако да \)ак нема воље за учење, јер ие ра- 
зуме свог учитеља, дочим учитсљ опет нема воље 
за подучаваше, јер тек придорасло дете, које још 
не познаје државии језик, не може да сс спора- 
зуме  са  својнм   иаставником.  Мађарство  надаље 
тражи да се исто тако, као што се то ради у не- 
мачким  од&љењима, у  V   и   Vi  разреду  школска 
обука врши на мађароком језику, јер je поступак, 
који чак и међуиародшш мањинама ствара прво 
и другоразредне грајјане, скроз неправедан. Тра- 
жимо да се како уосновним, тако и у средњим 
школама, верска обука врши на .\1а1)арском a не на 
хрватског језику, без обзнра на то да ли 1)ак ма 
ма1)арско.\1 или државном одељењу слуша предава- 
ња. Никада још у мађарској омладини религиозно 
— морални ниво није тако ниско пао као данас, 
и ми ту жалоону чињеницу једино тиме иожемо 
протумачити да ђак, пошто ne разуме  материјал 
верске обуке, остаје потпуно ннднферентан према 
веронауци, a то није ни у инт&ресу саме државе 
пожељна појава, јер овакови, од Бога •одметнути 
људи,    немајућн    никакав    религиозно - морални 
ослон, лако се могу занети (најопаснијим екстрем- 
иим мислима. 

Mcl)y иађарским учитељима има још и данас 
знатан број оних који врше своју дужност у оним 
крајевима земље, где се обука не вршн ma мађар- 
ском језику, и мађарска иародна мањниа тражи 
да се ови учитељи врате у мањинске школе a на 
њихова места нека се поставе они учитслји, који 
су у мањипским крајсвима a језик народне мањи- 
не не познају, na према томе мањинске 1)аке не 
могу да подучавају. Велнки je број пезапослеиих 
младих мађарских учитеља и молимо да се у по- 
четку нове буџетске године нзврши пocтaвл>elbe 
ових учитеља, да бн се моглн ма1)арски разреди, 
који су затворени ради наводног помањкаља ма- 
Нарских наставника, поново отворити. 

UH 
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У неким иађарским мањинским крајевима no 
салашнма, удаљеним од градова, уметно се raju 
аналфабетнзам и ja верујем у то да hc нова Влада 
у место да форсира дизање великих палата, фор- 
сирати подизанЈС школа, као mro je то ročnoдин 
Мипистар TuipHli изјавио и да he и стгиовници 
забачених салаша такођер добити одговарајући 
број школа. 

Питање помањкања наставинка може се ре- 
шити делимичио и реактивисањвм оких учнтеља 
који су без икаквог стварног ра13лога избачени из 
службе. Реч je овде o хлебу многих учитељсшх 
породица које су били посве нсдужно изложене 
тешким шиканацијама. 

МаЈјарска народиа мањина апелује оправда!- 
ном молбом, да се у мањинским крајевима постав- 
Л1ају само ona лица за управитеље школа који 
добро познају мањинскн јсзик, јер je немогуће 
одржаватн досадаши>у ситуацију да деца, или ро- 
дитељи, кад желе да говоре са управитељем шко- 
ле, морају повести собом и гумача. Нека се школ- 
скнм надзориицнма пареди да прнгодом вршења 
ннспекције иоред осталнх предмета строго кон- 
тролишу постигнути резултат иа маЛ)арском језику 
И да се код оцењивања иаставника и ово узме у 
обзнр. 

Дал:>њи наш просветно-политички захтеп je 
да се обсзбеђењем једне концесије оонује један 
сталан театер и путујућа позоришна дружба, чији 
би чланови били југословенски подаиици и да ово 
појзориште ужива исте пореске повластицс које 
уживају позоришта државног језика. 

Ha крају молимо да се одобре правила наших 
неполптичких културних друштава. 

Многопоштована господо народни посланицн, 
Средња Eupona и народи Дупавског басена данас 
су udi ca запрвпашћењем угледали стварпост, да 
велике силе у међусхјбном такмичењу чиие све да 
у Дупавском басену, као обезбе1)ењем неке врсте 
маидата, дођу до апсолутп« г утицаја са жел.ол!, да 
преузму у своје руке управљање полптичким и 
приирсдно-полнтичким животом овде живећих ма- 
лих иарода. Потребно on бпло, да ово велико так- 
мичење једном Beli пробули мале силе Дупавског 
басеиа из 11.ихове летаргије и да one мале силе јед- 
ном увиде, да овај снажни полнтички притисак, 
само онда могу збацити са себе, ако без одлагања 
присгуие спасоиооном, међуообном оргаиизовању 
n по-шуном политичком иамирењу, јер lie у про- 
тивном ови мали народи постати вазали неке ве- 
лике силе, a то би значило у целости жртвоеати 
сва своја, досада љубоадорно чувана политичка и 
приврсдии иолнтичка права. 

Хитио споразумевање народа Дунавског басе- 
на може да спасе спгуацију и ово je јсдипи пут, 
који можс да нас нзиеде из оне Сфашие политич- 
ке катаклизме, која гуши све мале народе. Потре- 
бна je једиа искреиа, поштена акција, која унапред 
искл^учује сваку љубомору, освету, која би одмах 
ликвидирала свак-и евентуални неспорзум a која 
би могла у снаком погледу разбистрити садању 
мупну ситуацију. Знамо« осећамо да ни после 20 
година, које нас деле од страшиог сиетоког рата, 
ме1)у народима Дунавског басена не можемо гово- 
рити o правом миру, a у томе и јесте тежнште 
II>IIXOBC слабости. 

Једина и IICK.I.\ чива гаранција за искрену ко- 
лаборацију народа који живе у Подунављу јесте, 
тако жслјИО оч&швт i, искрено и поштено југо- 

венско-мађарско пријатељство, које се пре или 
касније мора остзарити, и не дао Bor, да нам оно 

сасно дође! Ако пооматрамо историју и живот 
ова два народа, морамо доћи до закључка, да их 
у свим смаиацпјама историје и живота карактери- 
шу исте одлуке и исте грешке. Ово, међутим, и ни,је 
тако чудно, јер се за врвме хиљадугодишњвг су- 
седства крв ова два народа непобитно помешала. 
Широкогрудост, поштење, л.уоав према о.шжи.сму. 
марљив( ст,   бескомшромисона   приврженост   првма 
отаџбини, храброст која не познаје страх ни пред 
смртиим  omaicHocTHiMa, једнако су бнтие каракте- 
ристике оба народа. Са оволикпм бројсм сличиих 
ооабина не иогу се похвалитп mi братски народи. 

AKO смо -објективпп .признаКемо да je за време 
хиљадугодншњег историског развоја дошло и до 
неопорааума иамеђу ова два  народа, али у исто 
вреие ne можемо порећи ни то, да je у овом дугач- 
ком периоду историје код оба ова народа небро- 
јено  пута  дошло  и   до  величанственог  нзражаја 
браткжог разумевања и међуообног помагања. 

AK') би  OII.-IO  суиротности  између наших на- 
рода,  разлог  ових несугласица  не треба тражитн 
ни у Српском, ни у Мађарском народу јер бечке 
тајне архпнс и оожутели исјм-амспгп јасно говорс 
o томс, да je гкжретач тих на вештачки иачин рас- 
пириваних несугласпца била тако звана хабзбур- 
шка камарила, која се својим вештим интрнгама 
полигнчки na тај иачии изигравала, да je час Србе 
хушкала противу  Mal^apa,  час апет Мађаре хуш- 
кала  прогиву Срба. Тврдим, да ту треба тражити 
стварие равлоше српоко-Јиађарским размимоилаже- 
ibiiMa, a нипошто у Српском или Мађарском наро- 
ду, 1 ICTV ову чињеницу котстатовао je у току спог 
говора, одржаног на јучерашн.ој седници буметске 
дебати и nam политички друг г. Лука Костренчи!,. 

AKO бацимо  поглед у древна  историска  вре- 
мена, када je мађарски ^арод нмао својс лародне 
краљеве, видимо да je дпнастија Ар.падова бпла у 
срдачипм односима са Ср.пством и да су ордачност 
тих одипса  запечатили тиме,  ипо су  се  мађарске 
краљевске принцезе радо удавале за српске Кра- 
л>еве н Кнежеве, јер из псторије бездвојбено з«а- 
ио, да je унук Стевана Немашића Урош велики же- 
»и > ћерку мађарског Крал.а Белс четвртог и да je 
Бслу у рату, који je водио противу чешког Краља 
Отокара, —  помагао  н.сгон  српски  зет  Урош,   cn 
својим    српским    војницима до коиачне    победе. 
Пошто je Урош открио иногу заједничку каракте^ 
ристику, између Срба и Мађара, оженио je и спог 
сина    Драгутина,    Катарином    ћерком    мађарског 
Кјрал>а Стевана V. Милутин je ожепио Јелисавету 
исрку мађароког Краља Аилрије III. Из овог брака 
сс родио Стсван Дечапски, чији je оин Душан силнц 
најславнији   владалац   и  цар  у  историји   српској. 
Исторнја нам доказујс, ла су се наши претцн ве- 
коии-ма као добри суседи заЈсднички борили про^ 
тиА   заједничких   непријател>а,   против   Турака.  У 
ипјсци  Цара Лазара на  Косовом  пољу  гинулн  cv 
Мађари док су у војсци  Томорија  код Мохача, 
Срби гинули јуначком смрћу, na вечну славу брат- 
ског здружења наша два народа. Крал^у  Матијц 
великом ма^арском владару у његовој борби про- 
тив  осилзене  олигархије  помагали  су  српски   од- 
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реди који су сачишавали први део iberose војско. 
Ференца Ракоција у његовој борби противу Хаб- 
збурговаца помагао je својим срискпм четама opn- 
ски вођ I Icpo Сегсдимац.Ако пооматрамо пајшишји 
развој историских догађаја пидимо да се Matjap- 
ска после вековиих борби ослободила владалаца, 
коju су оили туђи њеиој души и иастао je у п.с- 
ном животу нови период народног npenopol)aja. 
Својевремеио je искраном радршћу испунила душе 
југословеиских iMal)apa вест o говору садаљвг ма- 
i'apcK'oi' државиог поглавара Ииколе Хортија, који 
ie одржао im историоком Мохачком полју, a којом 
je приликом поштеном ирсиреношћу, лубоким разу- 
меван>ем, шријатељскм пружио своје руке према 
пгословенском 'народу. После оволиких славних 
и иитсресамтиих всза у прошлости, морамо са ис- 
креним чуђењем запитати: како je могуће да ова 
тгва жиса народа, која хиљаду го-дагаа живе један 
ПОреД ДРУГОГ у Дунавској долини, још увек пнсу 
проиашли пут који води истиноком пријатељству. 

Најтошшја je жеља name лојалне мађарске 
маи'иис, да се између југо.слове.нског и мађарског 
мароча што пре изгради однос искроног и поште- 
ног ггријатељсша, Дао Бог, да мађарска народна 
маи>ина у Југославији и југослопспска мап.ииа у 
Maf>apcK(\i изграде onaj златаи мосг, који he ОПО- 
hi'rn' наше замље, за ншредак и срећу оба народа. 

у убеђељу да he се питаи.а иародних машина 
v духу међусобног разумевања у најкраћвм вре- 
мену рспЈИТи, која hc околиост бити корисна не 
CIMO у погледу односа irama два иарада, него he 
v многоме доприиети смирењу и напретку осталих 
народа Дунавског басена, - - гласаћу за прсдло- 
и-I'III'I буџет. (Одобравање на десиици). 

Потпретссдипк др. Драган Дамић: Реч има на- 
родни посланик г. Милан Ђекић. 

Милан Ђекић: Господо вародни посланици, 
преч нама je раздоо буџета Министарства 110л>о- 
прииреде нисти трсба да се претресе. Кад je реч o 
пол^опривреди, тј. земљи, која нама тако pehu дајс 
све за живот, онда je то питањс тако исто ВЗЖНО 
као  год што je вамша   исхраиа за чопетијн   орга- 
низам. 

Ми смо чули експозе господина Мииистра по- 
љопривј^сде, кпји иам je у истом потанко изнео 
свс оно mro се односи иа полЈОпривреду, и тај 
Ијсгов експозе углавном говори у делу јужиих 
крајеве o аграрним проблемима у Јужној Србији. 
Аграрне власти имају прсд собом да реше два про- 
блема и то 1) снабдевање потребном поврппптм 
земл^е сиромашних земЛЈОрадника из пасивних 
крајева наше државе, којн су вол>ни да се у јужне 
кра јеве населе и давање допупе у земљи сиромаш- 
иим мештанима који немају довол>но зеиље за 
обрађиван.е (овај проблем има се рститн саобраз- 
но Закоиу o насел^авању јужиих крајева); 2) дефи- 
нитивио уреНење аграрних 'односа у оиим крајеви- 
ма иамеђу бииших госиодара земљишта n земљо- 
радиика који су ова земљишта до сада обрађивали. 
Основни принципи рсшеп>а овог проблема постав- 
љени су још у Видовдаиском уставу 1921 године 
чланом 42 и претходннм одредбама за припрему 
; грарне реформе од 27 фебруара 1919 подине, a н.е- 
гово дефинитивно pemeii.e регулисано je Законом 
o уређењу аграрних односа у ранијим покрајинама 
Јуж«е Србије и Црне Горе од 24 јуна 1933 годипе. 

Оба ова проблема су од осповпе важности за 
нашу државу која je претежио аграрна тј. са82% 

земљорадмичког живл>а и оба су од првостепсиог 
социјзлнрг значаја ти.м upe, кад се зна, да je аг- 
рарна реформа спасла Европу од бол>и1евизма. Од 
колике je важности сама aipapna реформа и поли- 
тика, говори нам прошлост која иам казује да се и 
велика индустриска Енглеска и у прошлости и сада 
увек старала да аграрпе проблеме што соцнјал- 
није iieiim, те да иа raj начин сопствеиом пољо- 
прииредом омогући исхрану свога живља. У овом 
погледу на њу су се угледале многе земље. Па ка- 
да овако раде велике индустриске земље, утолико 
npe треба ми, као претежио аграрна земља, да 
овај проблем поставимо на прво место. Поменута 
два проблема, као што сам горе иавео, решена су 
и дефинитивно регулисана поменутим законима. У 
првом Закону o насељавању јужних крајева решен 
je ппоблем збрињавања нашег сиромапшог земљо- 
радннчког живл.а. C једне страие, држава им je, до- 
дељујући звмљу, сггворила иогућносг зараде и еко- 
номског опстанка са љиховим породицама; с друге 
страпе лржава je овим повећала и naiiiv привредну 
продукцију. Насељавањем земљорадника из крајс- 
ие у којима се земља рациаиалније обрађивала у 
наше јужне крајеве учињеио je доста и на поли- 
зању привредне културе, јер су начин обраде зем- 
л.е од њих пр.имили и домородци који су дотле 
зсмл.у врло примитинпо обрађнвали. Добра je 
страна овог закона jom и та, што je земља даппиа 
бесплатно. Поред тога ослобо1)ени су и плаћања no- 
реза за првих десет година насел>ења, a пружане 
су H друге материјалне помоћи од стране наше др- 
жаве. 

Kao посланик, биран у Санџаку, порам да скре. 
iteM ггаокшу кадлеионим да je у овом погледу у Сан- 
иаку врло мало учињено. У поједииим срезовима 
mije тако pehu иипгга учпи.сио, иа приом месту у 
срезовима Прибојском, Милешевском, Нововарош- 
кои и Плевал>ском, односно у целом Санџаку. II ja 
бих молио надлежне да нађу законске могућности 
да се землЈорадпичка сиротиња у Санџаку, у којој 
нма и такве која нема ш једног дана орања, сиап- 
де потребном површином земље, било насељава- 
п>ем v крајеве где аграрне земље има, било отку- 
пом потребних површина од неземљорадника у 
Саиџаку, или пак издвајањем потребних и погод- 
них површина из државних и општинских шум- 
ских комплекса, којих, хвала Богу, нма доста. Ma- 
ma држава тиме не би била ништа оштећена, док 
би се толики сиромашни народ —■ земљорадник 
бар допекле збрииуто и оспособио за економски на- 
предак. 

Други Закои o уређењу аграрних односа имао 
je највише примеис у Санџаку. Taj je Закои до- 
бар н социјалан v одредбама којима регулише пи- 
тан>а досуђивања земл^е земл>орадницима коју су 
до тала обр)а1)Ипали kao туђу. 

Пвим je остварепо обећање почившег Њ. В. 
Крал.а Александра Првог na Крфу (Крфска декла- 
рацнја у којој je поч. Краљ рекао; „Земља — 
земљорадницима") подигнут ауторитет државе и 
код сељака створена вол^а за рад a тиме je н наша 
привредна продукција noBeliana. 

Лелиио mio би се у овом погледу могло заме- 
рнти цитираном закопу јесте то, што није све 
обрађиваче подједиако третнрао, наиме, што није 
и земљораднике — обрађиваче, којима je земља 
досу1)еиа у својииу no наполпчарском, закупном, 
ареилагорском н моачком односу (§ 2 сгав 2, 3, 4 и 
5) ослободио плаћања државн пакиаде, коју je др- 

88' 
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жава за досуђена земљишта платила бившим го- 
счшларима у смислу § 17 поменутог закона. Тачно 
je, да су ово врло малс и незиатие суме, a у пита- 
и.у су баш најсиромашннји земљорадници, na je 
у интересу државе и друштва да им сс овај закон- 
ски терет скине, и тимс onu оспособе за самоста- 
лан привредан оистаиак и развитак. Овоме иде у 
прилог и та околност, што су странке у аграрним 
споровима биле већином .неписмени илп пплупи- 
смени ссљаци, na нису зпали диференцију поме- 
нутог одиоса, те су у неким случа-јевима само због 
тог свог нсзиап.а окатегорисани као наполичари и 
иа тај начин, no закону, судским пресудама осу- 
ђени na плаћање поменуте накнадс, ма да су 
ОНИ бпли заиста sacnona.ni чиичпјски однос. 

Господо народни посланици, овде хоћу да по- 
хвалпм разумеварће na које су овп сиромапшп се- 
л.ацп наишли код надлежних v Мипистарству no- 
љопривреде, које им je омогућило ла ове сво.је 
грешке исправе у обновама односпих аграрних 
спорова n сем тога издејствовало одлагање плаћа- 
ња дужне доспеле накнаде. Али ипак, овом и овак- 
вом закону морам међутим учинити и једну велику 
замерку. Наиме, док су у Босни бегови за кметске 
и беглучке земл^е добијали као накнаду за један 
дунум 1.000 до 10.000 динара, a n umne no једном 
дунуму (један дунум je велпки 1.000 кв. метара) од 
noćno краће речеио док су овп беглуци плаћани 
од 7.000 до 10.000 динара no једном хектару, идок 
je ова накпада стално повећавана, дотле су бив- 
шим господарима из Сапџака и јужних крајева 
даване мизсрне накнаде за одузета земл.ишта, која 
су у већини случајева миого бољег квалитета од 
земљишта у Босни и Херцеговини. Kao једап при- 
мср наводим да je no Закону o урсђељу аграрпих 
одиоса у ранијим покрајинама Лужне Србпје и Up- 
re Горе давапа пакнада no лествицама које се уз 
овај закоп налазе, a према којима се вредпост кре- 
he од 250 до 900 дппара no једном хектару. 

II далматппскп аграр решен je такође много 
повољније. Према овом закону, далматинска зсм- 
љишта прпликом ироцене подељена су у три групе, 
a свака група na четири класе - односпо разреда 
и оштета je износпла no хектару овако: 

1 

II 
III 
IV 

г p у n a : 
проценЈеном разреду била 

■ 2   г p у п a : 
процеп.еном разреду била 

li! 
IV 

3    г p у n a : 
процењеном разреду била je 

III 
IV 

30.000 - 24.000 
24.000    ■ 18.000 
18.000 — 12.000 
12.000 - 6.000 

20.000  - 16.000 
16.000 - 12.000 
12.000 — 8.000 
8.000 - 4.000 

10.000 — S.001) 
8.000 — (i.OOO 
6.000 — 4.000 
4.000 — 2.()()() 

I la када ce узме у обзир Закон o уређењу ar- 
рарних односа у ранијим покрајинама Јужне Ср- 
бије и Црне Горе, односно § 17 поменутог закона 
no коме ce у оип.м крајевима за одузето земљиште 
од I-—IV класе плаћа вредност од 250 до 900 динара 
no једном хектару, и да ce ова накнада за оду- 
зето земљиште од V до VIII класе смањује за 30%, 
онда излази да ce no овоме закону накнада спу- 

шта чак до једпе багателне суме од 175 динара 
no једном хектару ,а то, господо народни посла- 
ници, није пи један десетп део од њене прометне 
вредности. Када ce зна да данас једап метар обич- 
ног песка вреди n кошта преко 50 динара, онда 
шта je остало када ce један хектар земл)е платп 
само 175 дппара. Зар ГО mije жалосно да сс једном 
бившем господару за одузетн jcvum хектар земље 
даде само  175 дипара  na име  пакпаде? 

Резиме овога мог пзлагања јесте у овоме: 
Да je nama држава дала за кметска селишта 

1921 године 255,000.000 и то половипу ове суме у 
готовом, a половпну у 4/о  обвезницама. 

Поред ове суме накладно je оштампано joui 
50,000.000 динара у обвезпицама 6%. 

За беглучка пмања nama држава дала je ди- 
иара 600,000.000 у обвезницама 6%. 

За далматински arpap тако1)е je imaliena једна 
баснословна сума, као и за босапско-херцеговачкц 
arpap. 

A шта je плаћен arpap у ранијим покрајинама 
Јужне Србије и Црпе Горе? Према § 85 Аграрниг 
закона одређена Je цигло сума од 100,000.000 дд. 
нара у готовом. 

Ja ne критакујем решење ових закона за Бо- 
сну n Херцеговину и Далмацију, али тражим да ce 
пеправда учињена у рапијим покрајинама Јужне 
Србије n Црне Го-ре што upe псправи. 

V Уставу je као основно пачело прокламована 
једнакост за све грађане Крал>евине Југославије 
na je збпл.а и чудпо како je овај основни пропис 
повре1)ен овим Законом o уређењу аграрних од. 
носа. Зашто су бивпш господарп из Санџака и ју- 
жнпх крајева третирани као пасторчад и зашто су 
стављени у један много подређенији положај од 
босапскпх бегова и далматипских земљовласника? 

Да je Санџак сматран као последњи крај у на- 
inoj земЛ)П впдп ce и no томе, mio je такорећи 
свима крајевима у нашој земљи, колико-толико 
учипзепо n помогнуто, док Санџаку mije учишено 
нтпта, и опда није ни чудо што je овај и овакап 
закон и донет да унакази сва ona лица, која с\- 
некада на својим поседииа имала читаве пасеобнно 
a сада су овим закопом апсолутно доведена до 
просјачког шгапа. 

Народ у Санџаку није ничим заслужио да ce 
казпи овако драконском казном у толико upe, што 
je овај народ од увек чипио, na и сада чини свс 
за  опште добро паше  Отаџбине. 

Када ce овом дода .joni n та чињеница да бив- 
ши господари из ових крајева, се.м одузете земље 
немају никакве друге нмовнпе, онда je jacno и са- 
свим оправдано, na чак n нужно, да ce ова грешка 
што хитније исправп, те у том смислу апелујем Ha 
падлсл^не факторе, ла ово приме као оправдан 
захтев чијим he повол>пим решеп.ем подићи ауго- 
ритет државс и веру у правду код овог и иначе 
нсправног слоја наших грађана. 

Имајући пупо вере у господина Претседника 
Владе и њсгове члапове Владе, a нарочито у госпо- 
дпна Мипистра пол.оприврсде, верујсм да ће ce 
овим питањем озбпл.пије позабавити, те hy стога 
гласати за буџет. (Пл,ескањс na десппци). 

Потпретседипк др. Драган Дамић: Има реч на- 
родни послапик г. Василије Драгаш. 

Василије Драгаш: Господо пародпи послани- 
ци, кад узимам реч у овој дискуспјп no буџету 
Мппистарства  пољопрпвреде,  тада, господо, мора.м 
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одмах у почетку да напоменем, да се осећам не- 
како као na своме терену; ато долази,'рскао бих, 
v главном из два разлога: 1) што и сам имадем 
своје сопстпено имање и 2) што ми се даје нај- 
болза могућност, да проговорим o интересима оних, 
који су ме одабрали и који су ме послали да са 
»ама, да свн заједно овде порадимо за тс интересе, 
na да би нм њихов сељачки, напоран, знојем за- 
теван рад — донео што више успсха и што веће 
благостање — њима и њиховој породици. И управо 
TO што се наш рад ето развија и продужује ду- 
боко у HOII (сада je 3 часа) означује нас правим 
претставницима се.Ђака, који такођс немају зако- 
i()M прописано време рада, aeh раде од ране зоре 

na до касио у noh. Само, господо пародни посла- 
ииии, с разлнком у врсти рала и начином како они 
цолазе на рад и раде — они полазе на рад и раде 
сви  сложно — a ми се тек na послу слажемо. 

Гооподо народни послаиици, јасно je свима и 
свакоме, и ne знам no колико пута се ro веК 
поновило, — да смо ии аграрна земља и ла има- 
демо 80% сел.ака. Порасмотримо ли буџет Мини- 
старстпа псшопривреде, следствено томе.одмах нам 
упада у очи несразмерност цифара — јер видимо 
да се око 13 милијарди целокупног државнрг бу- 
џета ползоприврсди даје само 142 милиона. Не- 
сумн>иво je, дп и суме осталих буџета no napin- 
јама стоје у међусобној вези, јер служе у конач- 
noj линији једној сврси — али ипак признајмо ис- 
крено да пољопривредн н no бројној снази и no 
потребама и no пранли Бога великога припада већа 
цифра, која се до душе из године у годину пење 
— али врло споро. За правилно развијање наше 
пољоприиредс требало би да je цифра буџета ба- 
рем три до четири пута већа. Господип Министар 
пол.опринреде tie настојаш да и са TOM цифром 
постигне mro веће резултате -- верујемо, — али, 
ако je, господо народни посланици,сувишескучена 
целокупна сума пољопривредног буџета, како се 
може очекивати нормално развијање т.ј. напре- 
дованзе полгопривреде у складу с њеним захтевима 
и   потребама. 

Прва последица тога види се јасно у помањка- 
ii,y пол>опривредних школа, којих имадемо у це- 
лој земл>и 42, a потребно би било да пх имамо ба- 
рем два пута толнко. To истиче и господин Mmm- 
стпр у своме експозеу где каже, да je raj број 
школа: ,,свакако недовољпа за једпу аграрпу зем- 
л>у." Да ne спомињемо Чехословачку, у којој има- 
ио око 400 пољопривредних школа иако je она 
претежно ипдустриска земља - - видимо да их je 
liflin   број it у Бугарској. 

Просперитегу наше пољопривреде служе огле- 
дни заводн, полЈоприврсдне огледне станице, ено- 
лошке стамице na би требало да те институције вр- 
iiic нс само наставу већ и огледни рад, те да се 
оснује већи број стамица са више стручног особља, 
И no срезовнма требало би осиовати огледна има- 
ња. где би агрономи вршили пропаганду за напре- 
дне методе рада, да би практичним радом и ncim- 
тиван>ем пронашли и утврдили боље врсте пшени- 
цс, кромпира, кукуруза, воћа итд. a не да морају 
према теоретским упутима вршита експерименте 
на сел.ачким поседима, јер ro често пута доводи 
до супротпих резултата и ствара иеповерење пре- 
ма томе за пол>опривреду тако важном сталежу — 
који на жалост jom не ужива onaj ауторитет који 
заслужује. Навешћу један карактеристичан слу- 
чај   који па.м то довољно осветљава. Неки сељак 

почини штету другоме. Потоњи je позвао аг- 
ропома да утврди и да га нагодн. Huje успело. 
On пријави ствар претседнику општине. Овај je 
покушавао нагоду, иа што почппителз штете речс: 
„Нагодио бих се само да ми ниси довео агропома"! 
Господо народни посланици, то je истинит догађај, 
a не шала, no кривња mije na сел,аку. 

Треба да се упосле неколико стотипа агроно- 
ма, којн су без места, јер их иаша пол:>оприпреда 
троба. Да се намссте сви, без обзира na пол, према 
својим квалификацијама и способностима. Ово мс- 
гнчем :5a ro јср се ових лапа растурају пеке, ми- 
слим да нх могу тако назватп, иашпрске брошуре 

које вентилирају питање уклањања чиновника 
жепа, што je свакако непопуларно и песоцијално; 
диференцирам наравно one, Koje у материјалном 
богатству сматрају то луксузом и ускраћују тиме 
могућност упослзења онима којима je то насушни 
хлеб једина заслужена ексистенција. 

Надаље треба, према иптенциЈама озпачсчтм 
у експозеу, mro више помагатн залружии покрет 
IH задругарство, јер Iie се прско ai>era 1нај|брже 
доћи ло иапретка пол^опривреде и пол.опривред- 
пог сталежа, јер nam ссл>ак je највећим делои 
мали ситни сељак, na само удруживањем у задру- 
гс може да се користи напредним тековипама, које 
сам не би готово никад постигао. 

Не бих се могао сложити са пасусом експозеа 
na страни 17, редак четврти, КОЈИ каже: „Како се 
učne кожама налазе na примерној висини, то сс 
производн>а кожа, која je sa време слабих цеиа 
бпла скоро престала, сада сталио повећава", — 
јер, господо, није довол.ио постићи само високс 
цене коња «его треба непрестаио n интензивмо 
радити «а том, да се за пол.опривредпи рад na и 
за потребе војнс силе помаже paca одговарајућих 
коља. 

Закоп o ликвидацији земЛ)Орадпнчких д\това 
трсбало je ла се донесе и добро je да je лопссен — 
и ако je његова примена како с правних тако и 
с техничких недостатака доста отежача — како 
то и господип Министар у своме експозеу утвр- 
ђује. Истина je да су спретпи 'Правници-стручња- 
цп-адвокатп пашли и ту врело добрих прихода, 
али бнло би jom rfipe да нијс дошаК) raj Закон 
o ликвидацнји —■ који треба допупити и саобра- 
знти према стсченим искуствима. 

Закон o обавезном осигурању против туче 
(града) строго примешивати и одмах вршити ис- 
плате процешене штстс, a не, као до сада, да то 
буде врело што већих комисиских дпсвпица, a сс- 
љак  ne добија  одговарајуће  пштсте. 

Ппзнато je да се ове годиие одржава вслнка 
светска изложба у Њујорку. Молпм господпна 
Миписгра да тој изложпи поспетп највећу пажњу 
— како сигурно и хоће — да се даду издашне no- 
MOIIH око научне и стручне припреме да бн nama 
пол^привреда била достојпо репрезентована, као 
niTO 1\е бити ona свих аграрних папредпих земаља. 

Господо народни посланици, молећи господи- 
na Миннстра пол.опрпвреде да свесрдпо поради na 
доиршепл' pemcn.a добровољачког питања и да 
задовол>и оправдана тражења добровол>аца 
наших националних бораца —, ja при завршетку 
резпмирам: 

Пољопривреди треба довољно средства и 
јевтино   полЈОпривредно   кредитираље   путем  за- 
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друга, довољни број ннстптута са научинм и 
стручипм персонзлом из чега he следовати све бла- 
годати за бољу и срећнију будућност опога, који 
najHinue доириносп, који регрутује највише не- 
исцриис снаге за одбраиу каше земље — a то je 
наш марљиви, • бистри и радни сељак - јуначке 
Шумадије, питомог Загорјаикршних словеначких 
гора. 

Ммајући поверење у господина Министра по- 
љопривредс изјавл>ујем да hy гласати за буџет. 
(Пл>ескан>е на деспици). 

Потпрстссдпт; др. Драган Дамић: Има реч 
народнн посланик r. др. Цвета Маглић. 

Др. Циета Маглић: Господо народни посла- 
ници, околност да у овом буџету није предии1)ен 
кредит за спрово1)еи>с колоннзације, a нарочито 
речи o спровођењу колонизације у нашим северним 
крајевима друга г. Милановића побуђују ме да 
кажем неколико речи и у спровођењу колонизаци- 
је у Војводиии. Наглашујем, да ме прн овоме ру- 
ководе истн мотиви и исто убеђење које je руко- 
водило и г. Милановића. Алн док он пледира за 
лечење овог погрешио спроведеног питања у ње- 
говом крајп.ем резултату, и тражп лека у омо- 
гућењу откуиа земаља колониста путем давања 
кредита, ja желим да подвучем да би ово зло 
требало лечити не у резултату његовом него \f 

узроцима. 
У нашим крајевима je стсроведена колоииза- 

uiija ca разлога који cv вама сни.ма познати. Алм 
ja гврдим, да je она rope спроведена пего у ју- 
жним нашим крајевима. Kao члан аграрног no- 
крета кроз 20 годнна, добро знам како je спрове- 
дена колонизација у иашим севсрним крајевима, 
a позиајем и колоннзацију јужних крајева. Док 
je у јужис крајсвс, који су брдовити, насељено 
стаповииштво из брдских, дакле крајева са слич- 
ним климатским гфиликама, на равиици севера су 
насељени бр1)апи из посве других климатских пре- 
дела. Ha југу je држава нзградила кућу за сваког 
насел>еника. Код лас je пасел>еник сам себи морао 
да сагради кућу a за изгради.у њену je добио 
само мали зајам из Савсза аграрпих заједница у 
износу од 2—3.000 динара, и rpahv, коју je мо- 
рао да отплаћује Савезу, односно држави. Неакли- 
матизован, невичан интепзивној обради земље. 
без теглеНс и друге стоке и бсз иједне nape гото- 
вине, без школе и цркве, те воде за пиће, морао 
je да се упусти у утакмицу економску са станов- 
nniiiTBOM у крајевима у којима сс населио a 
које je добро иознавало модернији начин обра- 
l)im;iii,;i земље, прошло кроз шмолу, -имало своју 
цркву, и које je, што je најважније, екоиомски 
било много јаче. Природио je да наши колонистн 
нису могли да издрже ову неравиу утакмицу, за- 
дужили су се, огорчили се против оних који су 
их довели у иаше крајеве, те тако скрхани у духу 
и до крајности огорчени почели да продају или 
издају у закуп своје земл>с становништву гих 
крајева већином иеиационалиом слсмснту, a они 
су се вратили својим кућама напустивпш додел.е- 
не им зсмл.с. Тако се упропастила цела наша ко- 
лонизациона политика. Ако већ нема буџетских 
средсгава, молим г, минисгра да из колонизацио- 
ног фонда изгради путевс за паше колонијс, no- 
дигае школе и цркве n учини их способшпт за 
борбу га културно n материјално јачим стаиовни- 
штвом  насељепнх крајева. 

Једно од најважнијих питања je и питање 
пграрнпх nHTepecenaiTa који су додељени з&мл>ама 
у нашим крајевпма. To питање чини допуну nanio 
колапизацпоне политнке. Да би се ови сачували 
за државу као cnocoomi такмаии имућнога ста- 
новпипггво, потребпо je да им се омогући испла- 
та додел.еиих им земал>а помоћу обвезница Прн- 
вилеговане аграрне банке што треба што пре ре- 
гулисати. 

Али ne само наши колонисти, него n домаћн 
нацианални живаљ продаје своју земљу желсћп 
да до])е до лакшсг жпвота путем намештеша за 
пандуре и послужитеље. Te земл.е купује наша 
национална мањипа. A чнја je земља, онога je др.- 
жава. Да би држава спречила прелазак земаља у 
ненациопалне руке донесепа je npe годину дана 
једна Уредба од пеколпко редака која je требала 
да спречн спекулацију са вационалним земљама. 
Ту кратку Уредбу je имао да спроводи јолан од- 
бор састављен у већини од пеправпика. Сваки 
уговор o отуђељу пекретнипа имао je да бу io 
одобреп no тој комисији. Прпродпо je да je тако 
кратка Уредба, и такав начин спровођења исте до- 
вео до тога да je она целој ствари више нашко 
дила пего што je користила. Она je у сваком сре iy 
спровођена no другим лицима, без јединственог 
духа, и наравно у сваком срезу на други начин. 
Знам за случајеве баш у мом срезу да je коми- 
cnja на апсурдаи начин одбила одобрење једног 
уговора којим je власпик половипе кућс докупио 
joni једну четвртипу, na сс та комисија осудила 
да стави написмено, као образложење да то чинн 
зато јер да je купцу доста ona половппа i<vhe. 

Само озбиљним средствима могу да се no- 
стигну озбиљни циљеви. Овом n оваквом Уред- 
бом, која je mline неозбиљна пего озбиљна. не 
може сс да постигне жел^спи цил>. Ако сс жели да 
спречи деколоппзација наших северннх KipijeBa, 
a ona се no сваку цену има да спречп, мора да 
се тражи лек за то na другој страни. По мо.м уве- 
рси.у тај лек се једино налави у пабавци матери- 
јалних средстава којима lic држава да откуп- 
л^ује све некретпине које су за продају те he их 
предати на отплату ономе коме je ona потрсбн.к 

Једпа нама суседна землза нам je пружила 
прло згодан рецепт за решеље овога пптаи.а. Оно 
се састоји у праву првокупа државе осигураном 
закоиом. Наиме прилпком подношења сваког ку- 
попродајпог уговора ради 1паплатс преносне при- 
стојбе држава има права да сс v одређеном п.оку 
пзјаснп да она купује некретиину no цеии која je 
означена у уговору. Ha raj начнн je држава vic- 
дпо осигурала један велики део новчаних сред- 
става KOJU су потребне за покриће трошкова око 
колонизације. Када купац и продавац знају да 
држава може да откупи сваку некретпину no цонм 
означеној у уговору, неће више смети да утаји 
продајпу цену, пего lic je истаћи у целини, и ка 
тај пачип he се у огромпој мери noBeliam ова вр- 
ста прихода државе која се може да употрсби за 
покриће трошкова колонизације. Држана мора да 
пређе на овај начин решења овога питап.а и мора 
да створи за то потребпе nape, n то не у облику 
земЛ)Орадничког кредита, него националног, јер 
je ово питање целс нације a ne само земљорад- 
ничко. 

Пошто су г.г. предговорпици исдрпно распра- 
иили o свим питаизнма која задиру у области no- 
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љопривроде, ja желим да само o практичиој вред- 
ностн пољопривреде проговорим неколико речи. 
Питанзе iiainer земљорадника ne може се решити 
буџетом пољопривреде. Наша je земља у главном 
звмљорадничка, њено je становништво већином 
земдуо-р^адничко и природна je ствар да решење 
свих проблема велике већине становништва није 
гштаи»е само пољопривредног буџета, него свих 
осталнх буџета иаше државне уираве. Без буџета 
трговиис који треба да створј повољне услоие за 
уновчен>е наших пољопривредиих производа, бу 
џета спољних послова који треба да оснгура по- 
вољне уговоре са инострапствсш за пласираље тих 
производа, буџета Миннстарства фнлансија који 
треба да одреде апкупну цену дувана, као и дру- 
гих буџета, ne би се могла да peme многобројна 
питаша   нашег сељака! и и.егових пр^блема. 

Баш зато се ле може ни да тражн да сва пи- 
raiba буду решена у буџету пољопривреде. .lom 
маи.е се то може тражиги кад airaMO да банске 
управе врше огромни део агенда на извођењу 
прсЈграма Министарства иол.опривреде иако и ja 
морам да пожалим mro се у финансиском делу 
овог  буџета imje   свему поклоиило  внше   пажше. 

М.еЈ)утим, када погледамо на неколико годипа 
уназад и сравннмо резултат пољопривредне поли- 
тике ранијих година cai онима које je постигла 
полЈОприврсдна политнка владе Југословенске pa- 
цикалне заједнице, чију политаку претставл.а и 
овај буџет, морамо да признамо да je пол.опрн- 
вредна политика наше владе била добро, да су 
према томе свп раиији билп, na je« садањи такав, 
ta од шеговог нзвођења с правом морамо да оче- 
кујемо у овој годннн правилан развој иаше по- 
ЛЈОприсреде. 

Ja молим господина Министра, да нарочиту 
пажнА' обрати ономе гштању, које.м се и до 
сада обра11ала главиа иажи.а. To je питање вође- 
н>а бриге o томс да ссљак добнје одговарајуће 
цсне за п>егове производе. тако да његов посао 
будс рентабилан. 

Поред тога треба воднти брнгу и o томе, да 
сељак у свако доба може да прода своје произ- 
воде, a да не мора да чвка док се путеви не осуше. 
Једном речи потрсбпо je да се натем земл.орад- 
нику израде камени путеви, који he од њега ство- 
рити пуноправне гра})ане ове државе, који iic сво- 
је ттроизводе моћи да уновче када им je то no- 
требно,  или када им конвеннрају цене. 

Изво1)еље овог проблема не спада у опсег 
овог буџета, него у делокруг Министарства гра})е- 
вина. Али господин Мннистар мора да узме у својс 
руке иницијативу, и у влади поради на томе да 
се  што  прс нзраде селЈачки путеви. 

Ja сам уверен да he наш Министар пол^опри- 
вреде при спровођењу овог буџета држати прел 
очима све ово што сам овде изпео, и на то из- 
јављујем да ћу гласати за овај буџет. {Пл.ес1<аље 
на десници). 

Потпретседиик др. Драган Дамић: Има реч на- 
родни  посланик г. др. Милан Будишин. 

Др. Милан Будишин: Господо народин посла- 
ници, предложени буџет Министарства пољопрн- 
вреде није само рачунски исказ издатака за no- 
љопривреду, него овај буџет треба да буде a и 
Јесте   верна слика полЈОпривредне  политике коју 

Краљевска влада наиерава водити у току идуће 
буџетске годнне. 

Сваки који je прочитао предлог авога буџета 
и саслушао експозе гошодина Мшшстра пољопри- 
вреде, ако објектавно посматра ствари мора при- 
знатн да je овај предлог буџета оастављен тако 
да заиста има у виду само најглавније потребе по- 
љопривреде, алн нажалост морам констатовати je- 
дпу важну чињеницу, a то je да je сума предвиђена 
у предлогу буџета Министарства пол>опривреде 
и сувнше мала, те да je већ сала јасно да се мпо- 
пим важиим потребама наше пољопривреде овом 
сумом неће моћи удовољити. 

Када се с једие стране има иа уму да се од око 
16,000.000 становника паше државе 5-1 њих бави 
:;смл.орадњом, a ca друге страие да наш држав- 
ни буџет изиоси око 13.000,000.000 динара и да од 
те су.ме само 136,000.000 пада na Министарство no- 
љопривреде, тек тада се види јасно да je ового- 
дишње повећање буџета пољопривреде за око 9 
и no иилиона лииара и суиите микимално. Исти 
случај имамо и у буџету Дунавске бановине где 
je за пољопривреду предвиђено само 15,000.000 ди- 
иара ii ако су бански већници једногласно тражилн 
да се iiOBcha на 23,000.000 динара. 

Када сс има на уму низак ниво пољопривреде 
v многим паишм крајевима и велике, улраво огром- 
не, потребе наше полЈОпривреде упоштс, када се 
има на уму да улагање у аољопривреду значи ула- 
ган>е у продуктивне сврхе, јср he се уложени ка- 
иитал ииогоструко исплатнти, када се има na уму 
да je сел.ак гро нашег становништва и да je он тај 
који сноси и велику већину јавпих дажГшиа, било 
TO непосредно или пак пооредно, онда би приро- 
дио било да се овом питању односно потребама 
пољопривреде у omure и земљорадника посвети 
већа пажња, na би требало да се за ову сврху no 
сваку цену на1)у потреГша и довол.па материјал- 
иа средства, те да се буџет Миппстарстиа иолјО- 
привреде повећа. 

Ja се не желим оиде позабавити добрим стра- 
нама којнх има доста и много у предлогу овог 
буџета, neli ми je само жеља и намера да истакнем 
нзвесне своје опаске које сматрам да су оправдане 
ii којнма би требало већу бригу посветити. 

Живе^и у крају, у северпом Банату, где се mi- 
rne од 90% становника бави обрађивањем своје 
!■ [одне земље, морам нажалост констатовати да не 
само у северном Јкшату него и na целој терито- 
piijii Баната (изузев виноградарске школе у Вр- 
шцу) пемамо ни једпу пољопривредну школу. Овој 
важној И иеопходиој потреби Бапата, моји већ 20 
година чека na њено решење, требало би mro upe 
удовољити, 

Код оснивања ових пољопривредних школа 
сврха се неће постићи ако one буду давале само 
пољопривредне чиновнике, него one морају бити 
пољопривреднонваспи гног карактера, морају бита 
практичног карактера који he иашој пол>опривреди 
давати спремне практичаре који lie се вратити зем- 
љи n земљорадњи и ту применити стечено стручно 
знање, a неће, као што je до сада често био слу- 
чај, тражити службе и зван>а no државним n јав- 
иим надлештвима. 

Планску реорганизацију већ постојећих пољо- 
привредних школа коју нам господин Министар 
у своме експозеу ооећапа да he спровестл, заиста 
треба поздравити јер су оне, онакве какве су да- 
nac, проматпле свој циљ. 
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Град Велика Кикнида, до рата најјачи наш иа- 
ционални крај који броји преко 30.000 становннка, 
у великој BeliiiiiH земљорадинка, са сиојом про- 
сграном OKOJIHH'OM од неколико десетина сеоских 
oniiirmia Kcije гравитирају и>ој, јцзразито je пољо- 
аривредии крај и требало би да добије своју ио- 
љопривредну школу. Ово тим пре што je град 
спремаи да уступи потребно земљиште за прак- 
тнчне радове ђака пољоприврсдне школе и да 
сиоси један дсо потребних издатака за градњу, 
али без добре воље надлежиих у Банској управи 
и у Министарстпу 110л>011ривреде -ова се кориспа 
установа неће моћи остварити. 

Cpelio.M, иа челу Министарства пољопривреде 
нмамо човека који je до детаља упознат са прили- 
кама, проблемима н тсшкоћама земљорадње у Ду- 
навској баноииии na смо убе^ени да lie MOIIH ii 
знати решитн ово важно питање иодизаља пољо- 
иривредних школа и спровести планску реоргани- 
зацију љихоиу, које питање већ 20 година чека 
иа cuuje понољпо решење. 

Гооподо народии посланици, у многим краје- 
вима наше државе једпа од каракгеристика землЈО- 
радничког поседа je раскомаданост, раопарчаност 
те je неопходно потребно спровести комасацију 
земље. Чест je случај да je и оно мало земље, што 
je сељак има, разбацао тако да je и то разлог не- 
рацноиалном и слабом обра1)Нвашу земље. у Ова- 
квим случајевима једиин je спас ко.масацнја земље. 
A пишто je ова скупа, то je иотребио да држава 
иритекие сеоским опипииама у noMoh материјал- 
ним средствнма. Ако погледамо на стану, видеће- 
мо да многе државе помажу комасацнју земљишта 
иа и one код којих ис.ма толико распарчаностн 
земљорадничких поседа као код нас. 

У ccuepnoM Банату у неким je оиштинама већ 
спроведена кимасацнја земљишта. Међутим, има 
још доста општина код којих je комасација не- 
опходна али не може да се изведе због тога што 
општине не располажу са довољно матернјалних 
средстава. (Ha иример: Општине Мокрин, Ђала, 
Врањево нтд.). Да наведем једаи карактеристичаи 
примср u ueh изнрпЈсчшј комасацији земљишта: 
Onurniiia Драгутиново, Срез новобечејски, која 
има око 13.000 кат. јутара атара, нзвршила je ко- 
масацију са -фошком од 280 дин. no јутру, a no- 
ред loi a морали су сељаци и принатиом инжсњеру 
платити преко 280.000 дииара за израду канализа- 
ЦЖШОГ плана. Овај издатак од 280.000 динара 
који су сел.аци исплатили био je сасвим излишан, 
јер су израду канализациоиог плана могли и тре- 
бали да нзвршс стручии органи државни као што 
се то сада чини у другим државама те се тако 
трошкови  комасацијс у  мпогоме  смаљују. 

Молим госиодниа Мииистра да на1)е аачпна 
како би се комасацнја земл>ишта могла спроводити 
у већем опссгу и уз повол>није услове одиосио 
мање издатке. 

Kao што je познато, за рационално обрађиваље 
звмље потребио je, порсд употребе стајског гноји- 
ва, употреблЈавати и вештачка гнојива као што се 
то чиии н у други.м држанама код којнх je полјО- 
привреда на већем нивоу. У нашој држави ввдимо 
невероватпо малу потрошњу вештачког гнојива и 
п) из разлога што je цена, на пример, суперфос- 
фата око 100 динара a нека вештачка тнојнва до- 
стижу цену од 170 динара до 180 динара, док je, na 
супрот томе, цсна жита око 140 дипара. Наш на- 

род схвата ita/unocr употребе вештачких гнојива 
и употребљавао би их али прн оваквој сразмери 
цена употреба je нерентабклна. Мислнм да би се 
ннтервенцијом државе могло и требало учинити 
да се цене вештачког гнојииа снизе. 

Што се тиче впноградарства, ja бих молио ro 
сподина Министра да иамеравану забрану сађења 
винограда no равпнцама скинс са дневпог реда и 
да дозволи пеограничепо подизаље оних вин- 
смих na n столпих сората које су се no равницам;! 
и за то погодним терепима показале добрима. Ово 
молим нз разлога што у северном Банату има до- 
ста земљишта (у власништпу сел.ака n појединих 
општина) још незаоађемог виповом лозом a која 
землЈИШта ннсу способта ни за једну другу кул- 
туру, док випова лоза одлично успева. 

Члап 43 Закона o сузбнјању и угушивању 
сточпих зараза нз 1928 годнне каже: „Ако се у јсд- 
noj општини или граду појави сточна зараза у 
више од 3 дворпшта забрањује се свако кретаље 
оис врсте домаКих животпља која je оболела или 
na коју прелази зараза". Навешћу прпмер да сс 
види како овај npoinic има пеповољпих последица 
у праксп: 

{'рад Велика Кикинда има атар од око 50.000 
катаст. јутара н чим сс у 4 дворишта консгатује 
зараза, затвара се одмах цео raj комплекс од SU.OOO 
катасг, јутара. Али, што je много горе, морају се 
затварат.и и све суседне општине icoje гранпче са 
овим комплексом a има их иити више нити ман>е 
већ равпо 10. Тако добпјамо ту анома.тнју да се 
због заразе у 4 дворишта затвара одмах једаи 
огроман комплвкс од преко 100.000 катаст. јутара. 
Овај пропнс 'много riorat)a трговипу стоком у Ве- 
лпкој Кнкипди и околини, јер се често дсшава да 
се због 5 до 6 констатонапих обољења забрањује 
грговина стоком na целом овом огромпом ко-м- 
плексу од преко 100.000 кат. јутара. 

Menn je позната чињеппца да je трговпна до- 
маћнм жпвотишама са странпм државама регули- 
сана копвепцпјама исојима странс државе л^уболшр- 
no ограппчавају n спречавају сваку могућност уио- 
nieiba сточпих зараза. Али и томе има лека. A то 
je подела паших општипа и градова na здравстае- 
не. рејоне који nelie спрсчавати нашу трговину у 
врсме сгочпих зараза као urno je то већ ураднла 
на пример Мађарска. 

Ja молпм да се o овом мо.мс предлогу поведе 
рачупа n да се уведе шодела здравственпх рејона 
у iiaiun.M општинама да би се шароду олакшала тр- 
говина у случају сточних зараза што tie донетн 
оспм трговине још једпу корист a то je да народ 
неће тајитп појаву сточнпх зараза 6ojeliH се ве- 
терипарско-полициских последица, neh he заразе 
прпјавл>иват11 како бп се псте могле устаповити и 
утушити. 

Ha основу § 106 Закона o сузбијању и угушн- 
вању сточних зараза из 1928 године предвнђена 
je „помоћ" до половине обпчне вредности угинуле 
жпвотпње од ттрострела и шуштавда. До сада ове 
„noMoliii" n ако их закон предвпђа нпсу даване 
уопштс или врло оскудно. Молим да се слово за- 
копа проведе у дело и да се осигурају средства за 
оваквс   nOMOliH. 

По § 54 Финаисиског закона 'овлашћује се 
господин   Министар   пољопривреде да може осно- 
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вати и поди11И „Државни завод за производњу ве- 
терннарских цепива И лекива ' ради пронзводње 
UHO jesTiHiHnjnx и бољмх цепива и да миже подићи 
зајам до 10 милиона дннара за уређење оврг за- 
вода. 

Uua je Уредба од велнке користи нарочито на- 
ше.м малом земљораднику који није често могао 
да 'лабави серуме за цепљење своје стоке из раз- 
лога што су цене серума претерано високе те обич« 
iio оставља своју болесну стоку без икакве лекар- 
ске помоћи. 

Важно би било да се од.мах користи овлаш- 
lidte овог члана Финансиског закона како би за- 
вод што upe прорадио и притекао у помоћ сеља- 
цима јевтиним серумом за њихову оболелу стоку. 

у цоглсду ветеринарске службе желео бих на- 
поменут« да се oceha дезорганизација у послу и 
дрилично несистсматскн рад. Добро би било да се 
уорза доношење закоиа o регулисању ветери- 
иа-ЈСке службе, који не само ветеринари тако жељ- 
но и дуго очекују него који би свакако врло по- 
вољно утицао на побољшање ветеринарске службе 
код нас. Бугарска je, например, што се тиче вете- 
рииар-ства, међу првима у Европи, захваљујући у 
многоме одличном закону o ветаринарској   служби. 

Имајући пуио повсрење у господина Мини- 
стра пољопривреде, уверен да he зиатп и моћи ре- 
шиги у сарадњи са меродаашш вајглавашји про- 
u-ieM наших земљорадника, a то je одржање ви- 
соких цена пољопрпвредних производа, изјављу- 
јем да hy гласати за предложени буџет. (Пљсскаше 
na  десници). 

Иотпретседиик др. Драган Дамић: Има реч на- 
родии   посланик Иван Штрцин. 

Ivan Štrcin: Gospodje narodni poslanci! Velika 
naoaka ki jo delamo pri vsej skrbi za naše kmetij- 
stvo ie'ta, da imamo pred očmi vedno le mrtvo kme- 
tijsko proizvodnjo, neodvisno od našega kmeta. Naša 
naloga mora biti, da se brigaitio predvsem za pove- 
čauie blagostanja v naših delovnih malih m srednjih 
gospodarstvih. Naš objekt so kmetje, kmečko gospo- 
darstvo, mali in srednji kmet. Kmečko gospodarstvo 
je živ organizem, tega se moramo pri vsem delu 
zavedati, če hočemo imeti močan kmečki stan. Danes 
pa kljub temu, da je pospešavanje kmetijstva moč- 
ne iše kot kdaj poprej, vendar naš kmet čedalje bolj 
propada, ker ne zmore več bremen, ki se mu nab- 
irajo. Za glavni slan v državi, za prehranjevalni stan, 
ki v Jugoslaviji predstavlja 12 milijonov, se moramo 
bolj brigati, ker na teh sloni tudi narodno obrambna 
moč   države. 

Gospodje poslanci! Navedel sem le najvažnejše 
stvari, ki tarejo slovenskega kmeta, in mislim da 
tudi kmeta v drugih jugoslovenskih pokrajinah. Vem, 
da vse zadeve, ki jih bom navajal, ne spadajo di- 
rektno v področje kmetijskega ministrstva, vendar 
je to ministrstvo predvsem dolžno, da se bori za 
vsako   stvar, ki bi koristila kmetu. 

Kmetijstvo je v Sloveniji hudo pasivno. Samo 
50% zemlje je, ki se more izkoriščati za kmetijstvo, 
pa še od tega je V-i v najslabšem stanju, /etska bano- 
vina ima 48% kmetijske zemlje, tako da pride Slo- 
venija takoj za Crno goro. Od vse površine, ki je 
v Jugoslaviji posejana z pšenico, odpade na Slove- 
nijo samo 3%. Letno moramo uvažati iz drugih po- 
krajin   okrog 8 tisoč vagonov žita. Pasivne pokra- 

jine v Jugoslaviji so danes v istem položaju, kot če 
bi obstojale notranje carinske meje — za žito mo- 
rajo plačevati višje cene kot so svetovne. Gospo- 
darska politika naj ne pomaga samo interesom onih, 
ampak tudi interesom pasivnih krajev. Skrb »Prizada« 
naj bi ne bila samo v tem, da prepreči prenizke cene 
pšenici, ampak tudi da zaradi špekulacije ne preko- 
rači   določenega  okvira. 

Slovenski kmet mora več kot polovico leta ku- 
povati žito, oziroma je brez kruha. Našemu kmetu 
moramo povečati proizvodnjo, to zahtevajo že naci- 
onalni interesi. Proizvodnjo moremo povečali na več 
načinov. Omenil bom le eno sredstvo, gnojenje. Vi- 
šina pridelkov je v neposredni in tesni zvezi z do- 
brim gnojenjem. Pravilno gospodarjenje s hlevskim 
gnojem je pač mogoče samo, če so gnojišča dobro 
urejena. Pri današnjem gospodarskem položaju 
kmeta pa ne moremo pričakovati, da bi kmet pri 
tako visoki ceni cementa to izvedel. 2e cene cement- 
nega kartela so previsoke, občutno jih pa povišuje 
še prometni davek in trošarina. Veliko nesoglasje in 
nedoslednost je v tem, če se oblasti na eni strani 
trudijo za asanacijo naših vasi, na drugi strani jih 
pa z davki in trošarinami na cement bistveno otežu- 
jejo. Kmetijsko ministrstvo naj zastavi ves svoj 
vpliv, da se cement za kmetijske svrhe oprosti vseh 
trošarin in prometnega davka, železniška tarifa naj 
se mu pa zniža vsaj za 50%. Brez urejenih gnojišč 
ne more biti govora o naprednem, racionalnem kme- 
tovanju. 

Važna so tudi umetna gnojila. Cene umetnim 
gnojilom so pri nas previsoke v primeri s cenami 
kmetijskih pridelkov. Pri takem nesorazmerju ni 
čudno, če se umetna gnojila v Jugoslaviji nikakor ne 
morejo razširiti. V letu 1937 je porabila Jugoslavija 
na 1 ha njiv le 3 kilograme vseh umetnih gnojil, 
medtem ko jih je porabila v istem letu Danska 249 
kilogramov, Švica 207 kilogramov, Nemčija 200 kilo- 
gramov, Francija 134 kilogramov in Cehoslovačka 84 
kilogramov. Ce to primerjamo, potem se ne smemo 
čuditi, če naši pridelki zaostajajo nad polovico za 
pridelki v drugih državah po količini, še bolj pa po 
kakovosti. Vse kmetijsko napredne države so že 
zdavnaj spoznale veliko vrednost umetnih gnojil in 
njih porabo temu primerno tudi primerno pospeše- 
vale. Zakaj se pri nas to zanemarja? Vsekakor je 
nujno potrebno, da začnemo posvečati umetnim gno- 
jilom večjo pažnjo. Ne smemo se bati, da bi zaradi 
vporabe umetnih gnojil povišani pridelki vplivali 
na znižanje cen, za nas riiora biti najvažnejše da bi 
s tem mogli odpravita žalostno dejstvo, da večina 
kmetij v Jugoslaviji že v zgodnjih spomladanskih 
mesecih nima več najnujnejših živil za lastno pre- 
hrano. 2/з kmetij v Jugoslaviji ima izpod 3 ha zemlje, 
tem moramo povečati proizvodnjo. Ali ni sramota 
za našo državo, za katero pravimo, da je agrarna, 
da morajo njeni kmetje stradati?! Apeliramo na 
kmetijsko ministrstvo, da skupno z domačo indu- 
Strijo umetnih gnojil odpravi ali vsaj ublaži neso- 
razmerje med cenami umetnih gnojil in kmetijskih 
pridelkov. 

V živinoreji naj se nadaljuje z započetim selek- 
cijskim delom, oziroma naj se še pospeši. Najvažnejši 
dohodek   od   živinoreje  pa  predstavlja   mlekarstvo. 

Za pravilno in uspešno delo v mlekarstvu, zlasti 
za organizacijo mlečne proizvodnje in trgovine je 
neobhodno potrebna uzakonitev okvirnega mlekar- 
skega   zakona,   na   podlagi   katerega   bodo   mogle 
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banovine urediti to vprašanje na svojem področju. 
Ta zakon je zelo nujen. To je pokazalo dosedanje 
delo na polju mlekarskega zadružništva in tudi vsi 
mlekarski strokovnjaki zatrjujejo, da je vsako delo 
nemogoče,  dokler  ne   izide zakon. 

Tudi zakon o lovu je potreben spremembe. 
Predvsem naj se vpoštevajo kmečki interesi, ne pa 
da se ščitijo samo interesi lovcev. 

Za zboljšanje položaja našega kmeta igra važno 
vlogo njegova strokovna prosveta. Za strokovno 
prosveto 12 milijonov kmetovalcev v Jugoslaviji, 
žrtvuje državni budžet samo 0,038%. Ni potrebno 
boljših in očevidnejših dokazov, da so skrbi za kme- 
tijstvo in napredek naše vasi in našega kmeta zelo 
majhne. 

Leto za letom se iznaša pred javnost, da je bud- 
žet za kmetijstvo premajhen, a preko tega se mirno 
gre s splošnimi frazami o potrebi varčevanja. Vendar, 
kadar govorimo o budžetu za kmetijstvo, je izgovor 
o varčevanju neizdržljiv pred objektivno kritiko in 
pred interesi našega naroda, ko se točno ve, koliko 
narodnega denarja se vporablja za manj važne re- 
sorje. Kmet je kot najštevilnejši potrošnik in pro- 
izvajalec tudi največji plačevalec vseh indirektnih 
javnih davkov, kot so carina, monopol, trošarine 
itd. V trgovski bilanci tvorijo kmetijski predmeti 
osnovo. A pri vsem tem se budžet za kmetijstvo 
stalno vrli  le  od 0,5 do   1,5%   celokupnega budžeta. 

Še mnogo je stvari, ki našega kmeta premočno 
obremenjujejo in ki jih moramo spremeniti. Ko mlad 
gospodar prevzame posestvo, ima še največ razume- 
vanja za napredek, vendar ga takoj ob početku že 
močno potisnejo ob tla in spravijo v dolgove vedne 
prenosne takse. Danes se dediščine taksirajo kot po- 
godbe. Samo do vrednosti 50.000 dinarjev so dedi- 
ščine proste takse, vendar samo v slučaju smrti, pri 
prenosu za časa življenja ne. Preje je veljalo do vre- 
dnosti 500.000 dinarjev. Treba bi bilo to mejo zopet 
dvigniti. Razen tega je treba omogočiti plačevanje 
vednih taks v obrokih. 

Krivične so tudi davščine, ki jih mora kmet pla- 
čevati mestnim občinam pod najrazličnejšimi imeni 
za svoje pridelke, ki jih pripelje na trg. Mestne 
občine  zaslužijo  več  kot  kmetje  sami. 

Mesta naj bi smela pobirati samo tržno takso, 
ki naj bo samo tako velika, da se krijejo stroški za 
vzdrževanje trga z vsemi objekti, ki stvarno pred- 
stavljajo trg. — Nikako pa ne gre, da morajo kme- 
tje plačevati mestom zato, ker pridejo v mesto, ker 
od tega imajo meščani večje koristi. Vse druge da- 
jatve razen tržne takse nimajo opravičilo in pred- 
stavljajo srednjeveške davščine. Edina stvarna usluga, 
ki jo mestne občine nudijo kmetom, je ta, da mu dajo 
na razpolago trg s potrebnimi objekti in dosledno 
temu naj se pobira samo temu primerna tržna taksa. 
Danes se z mitnicami vzdržuje fevdalistični režim v 
korist mest. 

Tak režim podpira mesta, da ne razvijajo svoje 
politike v solidnem delovnem smislu, ampak v para- 
zi-tskem. Mitnine nimajo mesta v pravni, na zakonski 
enakopravnosti zasnovani  državi. 

Pri vsej revščini našega kmeta se mu pa sku- 
šajo naložiti Se nove davščine. Uredba o državnih in 
banovinskih cestnih fondih predpisuje za vozove na 
vzmeteh davščino 50 dinarjev. V Sloveniji imajo te 
vozičke vsi kmetje, ki imajo konjsko vprežno živino. 
Rabijo jih redno za potrebe selškega gospodarstva. 

za vse lažje vožnje: vožnje na njiive ob priliki žetve, 
košnje, za dovoz sveže krme, vožnje žita v mlin itd. 
— Strašno je razburjenje med našimi kmeti, da je 
davščina nevzdržna, zato naj se v tej točki uredba 
dopolni tako, da se ta davščina pobira za vo/. 
na vzmeteh, razven tistih, ki se redno rabijo za po- 
trebe kmečkega gospodarstva. Ministrstvo za kme- 
tijstvo naj v  interesu kmetov to  izposluje. 

Še ena uredba je, ki nujno kliče po spremembi, 
ker je za našega kmeta nesprejemljiva. Po uredbi o 
zaščiti javnih cest iz leta 1929 je dovoljena vporaba 
tovornih vozil na javnih cestah z minimalno širino 
platišč 6 cm. Rok za izmenjavo platišč je še do 
1 aprila 1939. Kdo si upa danes zahtevati od kmeta, 
ki še za popravo voza nima, da naj izmenja platišča. 
To bi bilo strašno negospodarsko postopanje! Kje 
naj kmet dobi denar? Razen tega pa po hribovitem 
terenu predpisana širina ne odgovarja. Sedanja širina 
4—5 cm je skozi dolgo dobo preizkušena in za hri- 
bovit teren najboljša, posebno pri slabi vprežni 
živini. Ce pa kmet parkrat na leto pride s takim 
vozom tudi na državno cesto, pa vendar zato no 
bomo zahtevali od njega da ima za to priliko pose- 
ben voz. Sicer pa ceste kvarijo predvsem motorna 
vozila, ne pa kmečki vozovi. Uredba naj se popolni 
tako, da se bo zahtevala minimalna širina platiši 
() cm le za tovorna vozila, ki redno prevažajo po 
javnih cestah teške tovore, ne pa za ona vozila ki 
jih kmetje rabijo pri obdelovanju svojih posestev 
pa pri tem poslu vporabljajo deloma tudi javne ceste' 
Kmetijsko ministrstvo, ki mora še najbolj poznati 
razmere v našem podeželju, naj se zavzame za \o 
rešitev. 

Potrebno je tudi izpeljati kmečko socijalno zava- 
rovanje. Izda naj se okvirni zakon, s katerim se po- 
oblašča ban, da more za svojo banovino pristopiti 
k izvedbi socijalnega zavarovanja kmečkega ljudstva 

Navedel sem nekaj samo najnujnejših in lahko 
izvedljivih zahtev. 

Gospod minister ve, da je kmet v svojih zahtevah 
vedno skromen, nikdar ne zahteva tega, kar mu po 
moči in prvenstvenem položaju, ki ga zavzema v 
državi, pripada. 

Skromne in opravičene so te zahteve, zato upam 
da jih bo g. minister, ki ga poznam kot dobrega pri- 
jatelja kmečkega stanu in ki pozna razmere na vasi, 
vpošteval, zato izjavljam, da bom glasoval za ta pro- 
račun. (Odobravanje in ploskanje). 

Потпретссдппк др. Драган ДамиН: Има реч на- 
родни посланик r. Стјепаи Новакооић. 

Stjepan S. Novaković: Gospodo poslanici, na spe« 
cijalnom je pretresu budžet Ministarstva poljoprivre- 
de Kraljevine Jugoslavije, za godinu 1939,40 —. 
budžet najvažnijeg resora obzirom na to što obuhva- 
ta interese 80% žitelja ove zemlje — glavnih pro- 
izvođača, najjačih potrošača i najbrojnijih te najjačih 
branilaca ove zemlje. 

.U cifarskom pogledu budžet ovog resora iznos: 
za 1939/40 godinu 136 miliona dinara, tj. za oko 
9 miliona 500 hiljada više od godine 1938/39. Već na 
prvi pogled vidi se, da je ovaj budžet daleko pre- 
malen da bi udovoljio potrebama i stvarnosti 
najvažnije grane narodne privrede, jer obuhvata u 
svemu 1 %  cijelog budžeta. 

Prije  nego što  predem  na  pojedinačnu  analizu 
i ocenu samog budžeta — ističem, da se  interesi 
problemi    ekonomsko-finansiske   prirode,  ne   mogu 
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rešavati ni resiti s uspehom ako se uporedo ne rese i 
već od Ujedinjenja postojeća pitanja političke pri- 
rode, jer između njih postoji kauzalni odnos. Dok 
analizuje budžet po računskim ciframa i njegovom 
određenju moramo istodobno kritikovati i oceniti 
političku pozadinu sa njihovom uzročnošću —napose 
pak na vreme gde je ova Kraljevska vlada pre nje- 
govog' predloga iznela svoju značajnu Deklaraciju 
važnim sadržajem i interesom same Vlade sa .speci- 
jalnom misijom da pristupi konsolidovanju i sređi- 
vanju naših unutarnjih prilika i da .stojeći na principu 
da naši odnosi moraju biti stvoreni stalno bolji i 
čvršći u pogledu sudelovanja sviju narodnih snaga u 
državnom životu na bazi pune jednakosti i ravno- 
pravnosti, mora sporazum sa Hrvatima kao poznato 
Hrvatsko   pitanje biti jasna i odlučna politika. 

Gospodo poslanici, taj važan zadatak i speci- 
jalna misija dovoljno su pretresani u načelnoj i da- 
nas u specijalnoj debati Ministarstva unutrašnjih dela 
 pa s toga neću da razvlačim dalje o tom istom pi- 
tanju   već uvažavajući ozbiljnu i jasnu izjavu Kra- 
ljevske vlade u njenoj Deklaraciji kao i danas mušku 
i otvorenu reč gospodina Ministra Pretsednika po 
tom Hrvatskom pitanju u ovom Domu — kao Hrvat 
  Ju'gosloven iz čistog hrvatskog kraja sa ushitom 
pozdravljam takvu akciju, spreman na punu saradnju 
u želji cfa bude uspešan rad na konsolidovanju i na 
srećnom uređenju našeg unutarnjeg političkog života 
na zadovoljstvu Srba, Hrvata i Slovenaca, kao i u pu- 
noj harmoniji moralnih i materijalnih interesa u slozi 
bratstvu i jednakosti. 

Želim   i verujem, da će ova Kraljevska vlada, do- 
sledna svojoj reči i obavezi u duhu Deklaracije i Usta- 
va   tai časni* zadatak srečno i mudro resiti u čemu će 
Sigurno   naći punu saradnju sviju iskrenih rodoljuba 

e nam  mile Jugoslavije. , v.     . 
Na traženje Kraljevske vlade za ovlascenja, da 

sama u saradnji sa parlamentarnim odborom iznese, 
mišljenja sam da se ta ovlašćenja kao i ranijih godina 
dadu Kraljevskoj vladi. Svi mi uviđamo potrebu slo- 
bodnije štampe'i jednako tražimo, hitnu i efikasnu 
odgovornost za difamirajući sadržaj štampe, te svaki 
temlenciozni napad na obiteljske svetinje. Jednako je 
hitan novi moderan izborni zakon na principu tajnog 
prava glasa, jer će se donekle doskočiti teškom te- 
roru i  psihozi zapaženoj kod poslednjih izbora. 

Uz te političke zakone, hitan je davno nagove- 
šteni zakon o širokim samoupravama, da se već jedom 
decentralnim sistemom decentrališu i kanališu pre- 
tenzije i oprečnosti pojedinih krajeva, te da tno- 
'Mićnost narodu u bližem odlučivanju svojih potreba 
u takvim upravama u koje će sigurno ući i resor po- 
ljoprivredne službe, na koju ću sada da se osvrnem. 

Gospodo, teška je fatalnost da u toj izričito 
agrarnoj zemlji mnogi zemljoradnici i radnici koji 
skrbe kruh drugome, sami nemaju kruha. Za dokaz 
toga navodim, koliko brojno pasivne krajeve naše 
zemlje, čija ishrana svake godine zahteva neodgodiva 
rešerija,  toliko i velike izdatke ove države. 

Ovaj poljoprivredni budžet za godinu 1939/40 
koji bi imao obuhvatiti čitavu našu poljoprivredu i 
sve probleme nacionalne ekonomije, presudne za naj- 
brojniji stalež u ovoj zemlji — zemljoradnički a zatim 
za blagostanje naroda i progres države Jugoslavije 
neće moći gledom na preslaba sredstva, da posveti 
svu brigu da poduzme sve mere, da osigura prospe- 
ritet i racionalizaciju poljoprivrede na osnovi prou- 
čene prakse, i progresa   "savremene   nauke   o nacio- 

nalnoj ekonomiji, tako, da poljoprivredna proizvod- 
nja poluči onaj pozitivan uspeh, koji odgovara muko- 
trpnom radu našeg seljaka i stvara preduslove da 
bude sam aktivan takmac na svetskom tržićtu svojih 
poljoprivredhih-stočarskih i gospodarskih proizvoda. 
Nažalost, gotovo, kroz sve godine našeg narodnog 
života pa tako i ove godine ovaj predloženi budžet 
nije dostatan, baš gledom na tu pretežnu agrarnu 
strukturu naše zemlje, niti je u kakvoj proporciji sa 
ostalim resonima ovog budžeta. Prema tome mislim 
da neće moći udovoljiti potrebama naše agrarne 
zemlje, koja pretstavlja savremeni napredak kulture 
i svetske utakmice na tržištu. 

Gospodo poslanici, dok susedna Bugarska koja 
sigurno nije bogatija zemlja od naše, a po. kulturi 
zemljoradnička kao Jugoslavija, troši za unapređenje 
poljoprivrede dinara 1004 na jedan kvadratni kilo- 
metar zemlje, Jugoslavija —■ daje 500, dok Bugarska 
na jednog zemljoradnika troši din. 21,50. — Jugo- 
slavija dinara 8,40; dok je Bugarska cijela organizo- 
vana u seoskim zadrugama i njih najizdašnije pomaže, 
dotle su se u nas zadruge razvile samo u pojedinim 
pokrajinama, i to najviše privatnom inicijativom i za- 
družnom svešću zemljoradnika. A sa koliko shvatanja 
i po sigurnom planu druge civilizovane zemlje una- 
pređuju i modernizuju poljoprivredu, neka svedoće 
statistički podatci. Prihod jednake površine orane 
zemlje izostaje u Jugoslaviji od susednog (Rajha) Ne- 
mačke, za 50%. — Danske za 100% —Irske za 140%. 

Treba da se još za vremena zamislimo da Jc_ Ju- 
goslavija uglavnom sitno posednička zemljoradnička 
seljačka zemlja u kojoj dve trećine zemljoradnika 
imaju posed ispod minimuma egzistencije, i to: 1/3 
(671.875) gazdinstva ispod dva hektara, 1(3 637.576 
gazdinstva više od dva do pet hektara, a tek 1/3 ze- 
mljoradnika poseduje više od 5 hektara zemlje. Go- 
spodo, oko 7 miliona zemljoradnika radi i živi pod 
najtežim uslovima i sa minimalnim životnim standar- 
dom, već danas, gde je pučanstvo Jugoslavije od 1918 
godine poraslo od 12 na 16 miliona žitelja, a kakva će 
biti socijalna bijeda tek iza daljih 10—20 godina, kad 
broj pučanstva u Jugoslaviji poraste za daljih neko- 
liko miliona, a orana zemlja napose u našim prena- 
seljenim krajevima Hrvatskog Zagorja i Medumurja 
već je pocepana diobom do ekonomski miniaturnih 
površina (400—600—800—1.000 kvadratnih metara) 
te iz šarenila tih sitnih neekonomskih površina izbija 
sve jača bijeda i još, zbog pomanjkanja njine zarade, 
avet gladi koja vodi u očaj i nezadovoljstvo, mržnju 
a potom u redove onih propovjednika crvene garde 
koji mu obećavaju jednakost i pravdu na zemlji i koji 
svoju crvenu propagandu kamufliraju nacionalnom 
akcijom! Agrarna reforma snabdela je zemljom veći 
broj malih zemljoradničkih interesenata, u nedostat- 
ku za mskar i sitan zemljoradnički posao (kod nas 
1'4 do 1 hektara zemlje) a sem toga ostao je veći broj 
interesanata nepodjeljen, jer nije bilo više zemlje 
potpale pod agrarnu reformu. Ona konačno nije ni 
mogla sama rešiti cijeli niz socijalno-ekonomskih pro- 
blema, potrebna je bila zato dobro smišljena stručna 
privredna i socijalna politika — unapređivanje po- 
ljoprivredne proizvodnje, industrijalizacija naše zemlje 
osobito u krajevima pregustb naseljenim. (Hrvatsko 
Zagorje i Medumurje) 250 osoba na 1 kvadratni kilo- 
metar; socijalna zasluga našeg domaćeg radnog ele- 
menta seljaka i radnika, koji mora da prodaje svoju 
radnu snagu, ako hoće da živi i nekako prehrani sebe 
i svoju obitelj. Napose je potrebno, da se još na vre- 
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me spremi osnova za kolonizaciju viška zemljoradne 
snage iz prenaseljenih siromašnih zagorskih krajeva 
i da ih se snabde svim potrebama samostalnog 
gazdinstva, da se tako otvore kanali normalnom odvo- 
đenju viška radne snage iz krajeva u zemlji gde taj 
višak ne može apsorbirati industrija, a strane su dr- 
žave zatvorile vrata invaziji naših radnika. 

Kod nas se, međutim, "koristila agrarna reforma 
za izborne kuglice — briga se vodila samo pred izbo- 
re i tjerala demagoška politika protiv kapitala i indu- 
strije samo kroz otvoren prozor, dok su ti demagozi, 
međutim, većinom poznati kao akcioneri i članovi 
uprave tolikih i takvih preduzeća. Uauperizacija i 
proletarizacija sela sve više raste, pa je socijalno- 
ekonomski problem našeg sela najveći narodni dr- 
žavni problem, jer u mesto da se podiže blagostanje 
seljačkog doma, a to je osnovna jedinica opštine i 
države, on se polagano sam izjeda, pošto mu prihodi 
ne dostaju da pokrije potrebe svoje porodice i go- 
spodarstva, a tu još dolaze — prvenstveno državni — 
banovinski i opšt'inski javni tereti sa svim troškovima 
po gdekad i preteranim egzekucijama. 

1 kraj najbolje volje i puno stručne spreme Mi- 
nistar poljoprivrede, napose ne sadanji koji je izra- 
đen budžet netom popunio, nije u mogućnosti da 
digne prosperitet poljoprivrede u onom postupku, 
koji bi odgovarao bonitetu naše zemlje — klimat- 
skini prilikama i retkoj marljivosti našeg seljaka. 

Napose mi je dužnost skrenuti pažnju na do- 
maću industriju'agrarnog oruđa i umjetnog gnojiva, 
čišćenja semenja i gnojenje njiva. Kako bi se po- 
stigla regulacija cena zemljoradničkom alatu i gno- 
jivu te dovela u sklad sa cenama zemljoradničkih pro- 
dukata, jer, dok su cijene poljoprivrednih proizvodnu' 
zadnjim godinama spale skoro na 1/4 ranije proiz- 
vodnje, odnosno prodajne cijene — cijene alatu i 
gospodarskim potrebama ostale su iste, pa ih seljak 
ne može nabaviti i tako unaprediti svoje gospodar- 
stvo. Mjere protiv bolesti bilja — za obnovu livada 
i pašnjaka, te pogodnosti za jevtin uvoz i besplatne 
carine oruđa л gnojiva, nisu dostatno predvidene a 
napose je propust Sto nema u budžetu evidencije tog 
resora nigde oslona za jevtin kredit zemljoradnicima 
bez kojeg je racionalno gospodarstvo napose malog 
posednika prema sadanjim ekonomskim prilikama go- 
tovo nemoguće. Ministarstvo poljoprivrede moralo 
bi po svojim oglednim i kontrolnim stanicama, a te 
bi, da kako, morale biti podjednako podeljene prema 
socijalno-ekonomskim potrebama pojedinog kraja, 
vršiti intenzivan nadzor U poljoprivrednim granama 
te davati po svojim si ručnim ekonomima besplatna 
uputstva i praktične pouke po kvalitetu zemlje, upo- 
trebe vrste semena i naće upotrebe umjetnog gnojiva, 
o svrsi, shodnosti kulture tla, o gnojenju livada, o 
izgradnji gnojišta, o silosima, o marvogojstvu, svi- 
njogojstvu, konjogojstvu, ratarstvu, te uopće o 
prosperitetu poljoprivrede uz intenzivniju i racio- 
nalniju obradbu zemlje. 

Tako bismo narodni dohodak kraj narodnog sto- 
čarstva i ostalih grana poljoprivrede hotimice mogli 
podići i postići za kraće vreme sigurno za 50% bolji 
uspeh, dok ovako seljak ne može da nabavi ni gno- 
jivo, ni oruđe ni da podmiri najpreče potrebe svog 
i svoje porodice bednog života. Drlja dalje drvenom 
drljačom, vrše žito konjskom kopitom ili ga u znoju 
lica svoga kao naš hrvatski Zagorac vrši ručnim če- 
povima. 

Gosnodin Ministar poljoprivrede imao bi nada- 
lje postići saglasnost ostalih resornih g. g. Minstara 

te regulisati cene monopolskih državnih artikala, i to 
uglavnom barem onih koje prizvodi u našoj zemlji 
zemljoradnik (šećernu repu, duvan, so, žigice itd.)., 
i da ih dovede u sklad sa otkupnom cijenom, te na- 
dalje da reguliše nesolidne cijene postojećih kartela. 
Gospodin Ministar morao bi nadalje da poradi na 
sniženju zemljarine na sve vrste poljoprivredne kultu- 
re (voćnjake, vinograde itd.) a ne samo oranice, te 
nastati da se barem sitni posedi ispod 2 hektara 
zemlje, dakle zemljoradnici ispod minimuma egzi- 
stencije, oproste zemljarine. Klasifikacija katastralnih 
prihoda, a s tim u vezi, katastralni premer treba da 
se izvrši što prije po jednakim uslovima valjanosti 
zemlje i njene plodnosti u celoj državi i tako doskoči 
raznolikim ocjenama i prigovorima zbog nejednake 
ocene zemljarine. 

Uz ratarstvo najvažnije je u ekonomiji valjano i 
racionalno stočarstvo koje je od živog uticaja na 
našu izvoznu trgovinu što se vidi već po tome da je 
ono već godine 1937 doseglo jednu i po milijardu 
dinara mada se, nažalost, usled političkih i privrednih 
prilika od te godine opaža stalna depresija. Racio- 
nalno stručno uzdržavanje livada i pašnjaka i eko- 
nomsko sijanje detel-ine i sočivica povišice kvantita- 
tivno i kvalitativno kapacitet stočne hrane i tako po- 
jačati stočarstvo, kome naše klimatske prilike bezu- 
slovno pogoduju a naš seljak posvećuje punu pažnju, 
prirođenu ljubav, sav svoj trud i brigu. Treba ga samo 
u tom nastojanju podupreti savjetom i po potrebi 
manjom pripomoći za selekciju semena i za nabavku 
plemenitih i rasplodnih grla. 

Treba nabavljati rasplodna grla u prvom redu u 
samoj državi iz dobro vodenih seljačkih gospodarsta- 
va i marvenih zadruga a tek za osveženje pasmine 
odobriti skupe nabavke iz inostranstva. U prosuđiva- 
nju potreba pojedinih krajeva kao i raspodele pri- 
plodnih grla na dobre stočare, poznate sa gospo- 
darske uzgojne valjanosti i pouzdanosti, potreban je 
uporedan rad banovina i opština. Uz ljudsko zdravlje, 
to najveće narodno blago, važno je zdravlje marve 
i stoke kao i život narodnog imetka sa kojim moraju 
u savjesnom razumevanju i harmoniji poraditi kako 
sreski lekar tako i ekonom ne kao izvor komisija već 
u duhu socijalne medicine i zdravlja narodne imovine, 
koja danas više ne podnosi skupe medikamente ni vi- 
soke naplate taksa lekara. Milijoni dinara propadaju 
usled zaraznih i stočnih bolesti jer su bedrenica, sa- 
kagija, metiljavost, šap, svinjska kuga, vrbanac te 
kuga peradi, stalna periodična pošast u pojedinim 
krajevima. U tom pravcu tražimo da se povise stavke 
U budžetu za suzbijanje zaraznih bolesti i da se inten- 
zivno nadzire služba veterinara u tome pravcu. Na- 
bava cepiva, Ijekova i drugih sredstava za lečenje 
marve treba da je što jevtinija jer sadanji rentabili- 
tet gospodarstva ne podnosi postojeće previsoke apo- 
tekarske ciiene. Uprava naših ergela treba da pazi da 
se stalno osvežuje i popunjava rasplodno bilje. Ras- 
plodna grla važna su kako za gospodarstvo tako i za 
narodnu odbranu. Važna grana našeg gospodarstva 
odnosno stočarstva je nadalje uzgoj sitne stoke (svi- 
nje, ovce. koze, perad itd.). Racionalno peradarstvo 
i svinjogojstvo, koje u tako kratkom vremenu odba- 
cuje tako lepu ekonomsku korist i koje se gotovo 
uvijek traži na tržištu, trebalo bi što savjesniju struč- 
nu uputu i nadzor sa strane države i banovine. Sam 
izvoz stoke i organizaciju izvoza trebalo bi podvrći 
reviziji i povjeriti što više stočarskim udrugama a ne 
eksploatatorima tuđe proizvodne muke. 
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Važno vrelo prihoda ekonomije u pojedinim kra- 
jevima je i vinogradarstvo i voćarstvo koje je dapače 
u nekiiii krajevima i jedino vrelo prihoda. Unatoč 
toga toj se grani ekonomije ne posvećuje dostatna 
pažnja pa je vinogradarstvo gotovo većinom u krizi. 
Proizvodnju vina poskupljuje preskupa cijena vino- 
gradskog oruđa, sredstava za odbranu od raznih bo- 
lesti (galica, sumpor itd.), visoka zemljarina, osigur- 
nina protiv tuče u pojedinim banovinama, neracio- 
nalno podrumarstvo i nestručna manipulacija vinom, 
visoke državne banovinske i opštinske trošarine. 
Mnogih godina kada naš vinogradar, pored sve te 
muke i svih tih izdataka, spremi u jesen vino u po- 
drum on nema mogućnosti prodaje dobivenih zaliha 
ili ih često prodaje u bescenje jer mu nisu osigurane 
pijace. 

Molim stoga nadležnog Ministra da po svima tim 
tegobama donese potrebne Uredbe i olakšice. 

U prošlim godinama po Kraljevskoj Vladi na- 
iavljena preorijentacija poljoprivredne ostave imala 
bi u prvom redu kan moguću racionalnu odredbu da 
osigura potreban kredit za preuređenje gospodarstva 
: nabavku modernijeg oruđa. Nadalje, da se izrade 
Dovolinije cene gospodarskom oruđu i svim spravama 
potrebnim u gospodarstvu kao i da se snizi postojeća 
visoka carinska tarifa za uvoz kao i za prevoz tih 
potrebština. Isto tako da se zemljoradniku osigura 
čisto i preispitano seme uz jevtiniju cenu da lozni i 
voćni rasadnici daju stručna uputstva kao i da se po 
svim granama gospodarstva vrši stalan stručan nad- 
zor, li tom će radu uspješno pomoći naše zadrugar- 
stvo kao opšte poznat važan faktor u naprednom 
privrednom životu. Toi saradnji mora se pokloniti 
puna moralna i materijalna pažnja a isto i njenome 
rado oko promicanja interesa naprednog gospodar- 
stva n na pirim slojevima zemljoradnika. Jednako i 
zadrugarstvo ima da bude svesno tog poziva da ga 
zdušno i objektivno, u interesu opće celine, vrši da ga 
ne stigne teška opomena zbog zabluda počinjenih na 
Itetu visoke zadružne misli i njenoga zadatka. Država 
mora и svim krajevima ove zemlje podjednako resiti 
i osvežiti delovanje zadruga i njihov napredak, jer 
U  tome   leži  čista  jugoslovenska  privredna politika. 

Poljoprivredna nastava jeste u prvom i najvišem 
tanju akademska sa Fakultetima u Zagrebu i Ze- 

munu ix kojih proizlazi budući poljoprivredni inže- 
njerski stalež, nastavnici i učitelji narodne ekono- 
mije. Oni ima da postanu pravi savetnici i učitelji 
zemljoradnika da tako dignu nacionalnu privredu i 
prosperitet gospodarstva i svojim uspehom oprav- 
daju svoje bistvovanje, Suvi birokratizam i pribega- 
vanjc komisijama mora iščeznuti, jer to koči i spre- 
čava   zdrav  ekonomski pokret   i  prosperitet. 

Srednjih poljoprivrednih škola imamo,_ na štetu 
naše ekonomske'službe, samo tri u državi — Kri- 
ževci, Valjevo i Bukovo — a takvih bi, po uzoru 
svih naprednih agrarnih država, moralo biti barem po 
jedna u svakoj banovini. Nu s tim da se od tih 
učenika ne stvori birokratski kadar već praktični 

,!ni gospodari i savjetnici sitnih zemljoradnika na 
selu. U tome nam kao primer može poslužiti susjedna 
['.ugarska,   napredna   Češka,  Danska,  Molandija   itd.. 

Svršeni daći srednjih ekonomskih škola dolaze 
na roditeljske posjede i koriste svoju nauku u praksi 
na procvat i prosperitet poljoprivrede. Potrebno bi 
bilo da se tom naukom polagano bave već i djeca 
u osnovnoj školi, a napose da se praktično gospo- 
darstvo predaje seljačkoj djeci u opetovnici (pro- 
dužnim   školama)  u' koju bi svrhu učitelji narodnih 

škola trebali naročito da se već u svojim školama 
spreme. Taj prirodni poziv postaće pravilo čim se 
dgne rentabilitet ekonomije i reguliše silna poce- 
panost sitnijih posjeda. Praktična uporaba takovih 
pitomaca pokazaće i povoljnije rezultate u cjelo- 
kupnoj ekonomiji, a sada bi trebalo barem da se u 
jačim srezovima namjeste i takovi poljoprivredni 
pomoćnici   za  pomoć  sreskim  referentima. 

Gospodo, spomenuo sam da sve jači porast ži- 
teljstva iziskuje i veću površinu obradive zemlje, a 
nju možemo stvoriti melioracijom tla i isušenjem 
močvara te regulacijom reka. i' potoka. Dok druge 
napredne države predviđaju u tu svrhu ogromne 
svote, dotle budžet Ministarstva poljoprivrede u Ju- 
goslaviju, a s tim pitanjem u vezi i budžeti ostalih re- 
sora izbacuju minimalne svote premda je toliko zem- 
lje na ugaru, pod vodom, izloženo poplavama, a po- 
tom i milionskim štetama na narodnom imetku i zdra- 
vlju. Osim što se ne postizava potrebna površina za 
prehranu najbjednijih zemljoradnika, godišnje uobi- 
čajene poplave u našoj zemlji stvaraju teške uzroke 
stočnih i ljudskih zaraznih bolesti, zbog kojih naza- 
duje stočarstvo, trpi ljudsko zdravlje i propadaju mi- 
lioni. Potreban je hitan stručni plan oko saniranja 
toga   nezdravog  stanja  u  zemlji. 

Napominjem, da budžetom nije predvideno po- 
boljšanje beriva javnih službenika toga resora kao, 
nažalost, i svih drugih, premda je svima jasno da 
samo obezbeden javni radnik može sve svoje sile i 
znanje savjesno i pošteno posvetiti svojoj službi i 
narodu, dok je, inače, izložen iskušenjima i zlim 
porocima. 

Pitanje siromašnih seoskih zanatlija trebalo je 
isto tako riješiti kao i pitanje zemljoradnika u 
pravcu razduženja, jer su isti, pošto tada nije bilo 
paušalnog oporezivanja na sitni obrt, plaćali vrlo 
visoke poreze i potom ispali iz blagodati koja .je 
dana zemljoradnicima, iako su te zanatlije sami 
zemljoradnici. 

Dozvolite mi, gospodo, da vam sada skrenem 
pažnju na kraj iz koga potičem i koji imam čast 
zastupati, a to je; na pitomo Hrvatsko Zagorje, 
naseljeno čistim hrvatskim žiteljstvom u kome, uz 
tihi zagorski potok, žubori milozvučni »kaj«, kraj, 
u kome je pokojni Mihanović ispevao »Lepu našu 
Domovinu« i gde su naši Ilirci — Gaj, Kukuljević i 
drugi — rasadivali u punom zanosu čistu jugoslo- 
vensku ideju u duhu velikoga Strosmajera i Račkog, 
te propovedali već tada bratstvo i jedinstvo Južnih 
Slovena. Kraj u kome su učitelji Hrvata blagopokojni 
Stjepan i Aule Radić, našli najjače uporište za soci- 
jalni i ekonomski pokret Hrvata. Gospodo, Hrvatsko 
Zagorje je najnapučeniji kraj u Jugoslaviji, jer ima 
250 duša na jednom kvadratnom kilometru, no ono 
je, nažalost, i najsiromašniji kraj, jer držeći se starih 
hrvatskih pravica: da gladi i djece nigde nije dosta, 
— gotovo svaka obitelj broji po Ш članova, koji 
žive, odnosno, zapravo, gladuju na posjedu od pro- 
sječno najviše jednog hektara zemlje. Zadužen, bez 
kredita, on je i bez zarade, — pošto su rudokopi, je- 
dina industrija ovih krajeva, propali ^—■ budući da su i 
država i banovina, ne vodeći računa o socijalnim po- 
trebama toga kraja, prekinuli svaku dobavu uglje- 
na iz ovih krajeva i dovoze ga iz stranih bano- 
vina, na štetu domaćeg življa i domaće privrede. 
I tako je došlo do toga, da je od 23 rudnika moralo 
već dosada obustaviti rad 18, a preostali rade sa 

potpuno reduciranim brojem radnika, dok i njih ne 
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stigne ista sudbina. Seljak je očajan, jer vidi svoju 
propast, pošto zbog učestalih međaša nema više gde 
da proširi površinu obradive zemlje. 1 nemajući mo- 
gućnost da prehrani sebe i obitelj — traži pomoć. — 
No,  uzaludl —  Strane  države,  kamo je  ranije  naš 
Zagorac svraćao, zatvorile  su svoje granice stranim 
radnicima. Na domu nema već po Božiću kruha! On, 
stari  hrvatski   puntar,  koji  je  i  pod  tuđim   igom  i 
najgorim   prilikama   održao   svoju   slavensku   značaj- 
nost   i   svoj   mili,   topli   tlom,   pa   makar   i   slamom 
pokriven, pribegava opoziciji, uzdajući se barem, u 
neki spas prije nego li padne u puni očaj i u ruke 
onima, koji žele da  iskoriste  tu  nepogodu  njegovu 
za crvene mreže. Gospodo, taj seljak u suštini naj- 
sličniji    Šumadincu,    očuvao je svoju hrvatsku i sla- 
vensku    individualnost   i   svoj   ponos   i   unio    ga    u 
punom  zanosu  u ujedinjenu Jugoslaviju s verom  u 
punu   jednakost   i   ravnopravnost.   To   dokazuje   po- 
znati zanos u času Ujedinjenja, to pokazuje njegova 
legendarna ljubav kojom je dočekivao svoga Blago- 
pokojnoga   Kralja   Aleksandra,   to   dokazuje   i   prvi 
dostojanstven   spomenik   podignut   Blagopokojnom 
Kralju Aleksandru  u  gradu  Varaždinu.  Uzdržite  ga 
na dostojanstvu čoveka, prigrlile njegove svete  tra- 
dicije   i   on   će   kao   lojalan   državljanin   biti   najbolji 
branilac svoje Jugoslavije  i svoga  Kralja,  dakako u 
punoj    harmoniji    moralnih    i    materijalnih    interesa. 
Stoga,   slobodan   sam   Kraljevskoj   vladi   učiniti   ove 
sugestije: da, imajući u vidu da za cijelo to Zagorje, 
za sve vreme našega Ujedinjenja nije do danas pred- 
videno  niti  izdano  toliko koliko je izdano  za poje- 
dini favorizovani srez, izvoli odrediti sledeče: 

1) Da Ministarstvo saobraćaja i vojske, barem 
za loženje i potkurivanje, preuzima od zagorskih 
rudnika porazmjerno stotinu do stotinu i pedeset 
vagona ugljena da se tako uposle na stotine redu- 
ciranih radnika i ublaži bijeda onoga  kraja; 

2) Da se obrati pažnja tim krajevima u pravcu 
osnivanja industrijskih preduzeća, koja bi gledom na 
brojno ugljeno područje i jevtinu radnu snagu našla 
svoj uspješni prosperitet i pomogla socijalnom pro- 
blemu  Hrvatskog  Zagorja; 

3) Da se podupre domaći obrt (drvena roba, 
rogožarstvo, lončarstvo), koji se razvio zbog nesta- 
šice  inog posla  u  onome kraju; 

4) Da se posveti briga za racionalno peradar- 
stvo, svinjogojstvo i marvogojstvo kojim se i na 
onom malom posjedu sitnih zemljoradnika može raz- 
vijati i osigurati bolji standard života tom bijednom 
zemljoradniku; 

5) Da se osnuju voćni, lozni i šumski rasadnici 
i daju uputstva za racionalno voćarstvo i vinogra- 
darstvo, da se šumskoj ekonomiji posveti veća paž- 
nja i nadzor, jer će čitavi zeleni zagorski proplanci 
ostali goli jadranski krš ako se produži sa sada- 
njom šumarskom praksom i nesmišljenom devasta- 
cijom; 

7) Da se osnuje Niža poljoprivredna škola za 
Zagorje, Medumurja i Podravinu sa sedištem u Vara- 
ždinu, te napose da se u opetovnim školama u selima 
uredi   obuka   po  ekonomskim   granama; 

8) da se daju ne samo pretpomoći u gospodar- 
stvu, već da se uglavnom daju nagrade za uspješan 
rad n gospodarstvu, stočarstvu i ratarstvu — tako- 
zvane   »Erfolgspremije«   —   uzornim   gospodarima; 

9) Da se sprovede stručni plan za kolonizaciju 
prevelikog broja zemljoradnika istih prenapućenih 
krajeva u druge krajeve unutar Jugoslavije;  i 

10) Da   se   izvedu  najnužnije   saobraćajne   veze, 
i to: 

a) železnički priključak od 9 kilometara do 
zaključne  stanice   zagorske   železnice  Golubovca   na 
železničku   stanicu   Krapina; 

b) ojača donji stroj na železnici Varaždin — 
Golubovac; 

v) ojača donji stroj na zagorskoj železnici 
Zagreb — Varaždin — Čakovec; 

g) Da se konačno izvede moderna državna 
cesta, odnosno preuredi za puni razvoj turizma sa- 
danja cesta Lendava—Čakovec—Varaždin—Zagreb, 
koja polazi sa granice Rajha i Mađarske; i 

d) Па se izvede regulacija reka'Drave i Mure, 
koje odnašaju godimice velike plohe obradive zemlje 
i   tako   ugrožavaju  još  više  seljački   dom   i   posjed. 

Gospodo, seljački dom pretstavlja ne samo eko- 
nomsko - kulturnu i socijalnu jedinicu već i političku 
jedinicu. Tu se uzgaja onaj visoki etički princip za 
zajednicu i u njemu osjećaj da iz rada za opšte dobro 
izvire pravo i dužnost pojedinca: duh istine, pravde 
i čovečnosti, duh trpeljivosti i miroljubivosti, duh 
bratstva   i  jednakosti! 

1 dok se taj naš najbrojniji i najproduktivniji 
stalež, naš potrošač i odbrana zemlje, ekonomski, 
socijalno i kulturno ne digne na nivo, ugled i dosto- 
janstvo čoveka i to podjednako u celoj državi, teško 
je doći do prave konsolidacije naših unutarnjih 
osnova i blagostanja u zemlji. U tom konstruktiv- 
nom radu treba da se nadu sve narodne snage Srba, 
Hrvata i Slovenaca, jer nam je sreća i budućnost 
vezana za zajednički život u ujedinjenoj Jugoslaviji. 
To ćemo postići po zakonu kolektivne psihologije 
i po prirodnom slovenskom osećaju da smo ogranci 
jedne velike slavenske lipe u punom nacionalnom 
i duhovnom preporodu, koji teži solidarnosti svih 
narodnih snaga u slozi, ljubavi, poštovanju, među- 
sobnom poverenju za sreću našega naroda, na pro- 
cvat Jugoslavije, a na ponos našega mladoga Kralja 
Petra  11. •      ■ 

Verujući u srećno voćstvo ovoga resora po 
sadanjem gospodinu Ministru, a i u uspe.šan rad 
Kraljevske vlade, glasam za budžet. (Pljeskanje na 
desnici). 

Потпретссдник Нурпја Поздерац: Има реч на- 
родни посланик г. Петар Витановић. 

Петар Внтановић: Господо пародни посланици 
нисам мпслпо да говорп.м, али после толиких сил- 
них говорника до сада, ja молим да и мене саслу- 
шате. 

Ja сам овде, господо и пријатељи, стално слу- 
шао o пекаквпм шжпм пзоорима и o некаквом тај- 
пом гласању. Гоаггодо и прнјатељп, ja лпчно од 
тога небежим, јер сам 20 годппа био претседник 
општипе, a na последњим изборима ja сам, го- 
сподо, као сељак добпо najnelin број гласопа v 
.-'.емл.п n зиам како се n rajno гласа. 

Не би требало да гласам за овај буџет, јер од 
толиких силних n иепотребних амандмама нема ни 
једиог којп Гуи iimao у прилог namer сел.ака, оног 
сељака који пајвпте даје, a пајмање добија. 

Гласаћу за буџет зато што верујем да he Кра- 
л.евска влада на челу са г. Цв.етковићем створити 
фопд за обезбе1)ење сел.ака од града и поплаве, од 
којих сел>ак najniime страда, a који присгајемо n 
ми сељац-и да уплаИујемо уз порез. 
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Господо посланнци, овде сенајвише говорнло o 
ХјЈватско.м питању. И то су највнше говорили oim 
иосланнци за које ми изгледа да су у времену ства- 
ранза оие држаае били no Паризу и Жеиевп, и отуд 
читали како се крв проливала. Да су они ма и 
један шраинел и митраљеа омусили, ja верујем да 
они сал o томс не би говкфили, и зато ne треба 
нама који с.мо се борили од 1912 до 1918 године на 
свима брдима од Бсограда до Солуна и обратно, и 
који смо окуоили и шрапнеле и митраљезе, да npc- 
бацују да нећемо са браћом Хрваггима, јер ми који 
с.мо се тада борили за нас, борили смо се и за Хр- 
вате, na према томс и ввће право имамо од оних из 
Париза и Жеиеве. 

Господо посланици, ja мислим да ће господин 
Црет.седкик Крал>«вске владе Драгиша Цветковић у 
iiajcivopHJe врвме иичеш са преговорима око тог 
слоразумеваша које nac већ 20 година тишти и које 
нас кошта милијарде. Али ja бих предложио г. 
Цветкоиићу, у кога имам пуну всру, јер смо стари 
иријатсл.и, да пи ои то ииташе једно.м за снагда 
скинуо са дневног реда, да све политичке во1;е, 
бицше прешседнике влада н мииистре, стрпа где 
треоа, како би спасао и државу и народ и решио 
то Хрватско uinaibc кије су они, борећи се за власт 
и превласт, и створили. 

Сматрам да he Краљевска влада мораги да 
води строго рачуна у понуштању приликом прс- 
roaapanja ca браћом Хрватима, јер свако попушта- 
ље има граннца. Преко граница не може нико и 
не сме инко прслазити без пасоша. (Пљескање на 
деснициЈ. 

Цотпретседиик Нурнја Поздерац: Има рсч иа- 
родни  посланик г. Душан Бујић. 

Dušan Bujić: Gospodo narodni poslanici, da je 
pre dvadeset godina — kojom srećom — bilo više 
smisla za našu nacionalnu privredu uopšte, a poljo- 
privredu napose, mi bismo do danas imali planski 
orgamzovanu nacionalnu privredu tako, da bi ona 
povezala sve grane naše nacionalne privrede u svim 
krajevima naše zemlje i prilagodila stremljenja celo- 
kupne privrede opštoj strukturi naše zemlje i danas 
bi imali dobro organizovanu i po državi uirigovanu 
jedinstvenu privredu tako, da bi, radi nje, bilo nemo- 
guće, da naša nacionalna politika i razjedinjenost 
vaskrsne u ovoj veličini, u ovom obliku, kako je 
vaskrsue danas. Da je lim putem krenuo naš pri- 
vredni život, mi bismo danas mogli, obzirom na 
ozbiljnost položaja u svetu, imati budžet ne oko , 
trinaest milijardi, nego znatno veći i to tako, da bi 
naša snaga u privredi došla do punog izražaja prema 
našoj snazi koju smo mogli imati, a ne kakvu imamo 
danas. U tome slučaju mogli smo državi dali budžet 
sa kojim bi mogli za narodnu odbranu dati upravo 
onoliko, koliko treba, a ne onoliko, koliko možemo; 
a usto da nam taj budžet padne lakše nego ovaj 
kojega  pretresamo. » 

Tada bi mi, ali, imali pred sobom i budžet Mini- 
starstva poljoprivrede ne od 136 miliona, koliki je 
ovaj, nego onoliki, koliki iziskuje potreba poljopri- 
vrednih prilika u našoj zemlji. 

Govoriti u današnje vreme o našoj poljopri- 
vredi jednom narodnom poslaniku, koji je svestan 
svih teških posledica jedne dvadesetogodišnje površne 
i neorg-anizovane poljoprivredne politike naše zemlje, 
nemog-uće je, na parče i u vreme, kada se stoji pred 
problemima unutarnje politike, za koje danas niko 

ne zna, hoće li se vise ispraviti u smislu privrednog 
Jedinstva. Ja se ograničujem na to, da podvučem 
ovo: u provođenju poljoprivredne politike naše ze- 
mlje došla je do punoga izražaja naša nacionalna 
osobina: potpuno pomanjkanje smisla za planski, 
konstruktivan i dosledan rad, pomanjkanje smisla za 
ikakvu propagandu da se ta za našu državu i narod 
najvažnija grana popularišc u našem narodu i jav- 
nom životu, kako kod samoga naroda uopšte, tako 
i kod seljaka naročito. Ono što je propušteno sa te 
strane može bili za nas fatalno, jer je u današnjici 
jasno da smo izgubili, propustili priliku, da naš se- 
ljak spozna uopšte od kolike je važnosti za njega 
da se nalazi u sklopu uređene i jake te međusobno 
čvrsto  povezane   državne  zajednice. 

Da smo uspjeli kod našeg seljaka Srbina, Hrvata 
i Slovenca stvoriti tu svest, ne bi nitko smio niti iz 
osetljivih plemenskih interesa pred našega seljaka 
postaviti pitanje trganja toga sazdanja, koje se zove 
privredno blagostanje. To bi naš narod duhovno pri- 
bližilo, sve razlike ublažilo, i politika kruha bi pobe- 
(iila politiku koja nas je dovela dovle gde smo danas. 
Pogledajmo junački istini u oči, pa se zapitajmo: 
čime se to država, kao nosilac nacionalne politike, 
trudila, da se onaj dobri, marljivi, mirotvorni hrvatski 
seljak, kojega je pokojni Stjepan Radić odgajao, u 
istini, u demokratskom i mirotvornom duhu, prožme 
pravom slovenskom i sveslovenskom idejom i ljubavi 
i prema srpskom seljaku — jer, gospodo, pokojni 
Stjepan Radić je prolazio, vodeći 11. S. S. kroz razne 
Faze, ali nije nikada zaboravio da naglasi koliko 
voli srpskog seljaka, — sazna i upozna veličinu 
našega ponosa nacionalnog seljaka iz dične Šuma- 
dije? A da li se ikada država, kao nosilac nacionalne 
politike, trudila, da šumadiski seljak, kao nosilac 
svih najboljih odlika našega naroda, uvjeri toga hr- 
vatskoga seljaka, da je on ne samo nosilac slobode, 
nego i nosilac iskrenog nenamještenog demokratdzma, 
kakvom ravnog nema, možda, na svijetu? Zar je taj 
ponosni Sumađinac mogao uvjeriti hrvatskoga brata, 
da on ima već izgrađenu socijalnu svjest o pravici 
koja se sada istom kalemi hrvatskome seljaku i po 
zloj našoj kobi cijepi mu se samo zato, da ga se 
uvjeri,  da  te svjesti  Šumadinac nema? 

Po čemu se naša država trudila, da ta oba brata 
upoznaju slovenskog kmeta i on njih? Zar srpski i 
hrvatski seljak nije mogao proniknuti u onu divnu 
slovenačku gospodarsku zadrugarsku politiku koja 
mu pred oba brata daje prednosi u smislu poveza- 
nosti interesa privrede u svim njenim granama, čime 
se Slovenci sa pravom ponose? 

Zar ta politika upoznavanja, nadopiinjavanja i 
vezivanja naših seljačkih masa ne bi bila Jugoslaviji 
osigurala bolju budućnost? 

Da se u našoj zemlji našlo više eksperata za 
plansko podizanje privrede, nego eksperata za poli- 
tička pitanja; — da su se planski ustrajno organizo- 
vale ekskurzije naših seljaka iz svih krajeva zemlje, 
da jedan od drugoga nauče u čemu je onaj bolji, ne 
bi se stvorila svest kod hrvatskog seljaka, da ova dr- 
žava u prenesenom smislu u svoj svojoj bitnosti živi 
samo od seljačkih žuljeva hrvatskoga seljaštva. Onda 
ne bi ni jedan poslanik iz opozicije sa onoliko žuči 
vredao braću Slovence u ovome Domu, kao da oni 
pak žive od srpskih žuljeva. Kada do toga među- 
sobnog optuživanja dolazi danas u ovoj Narodnoj 
skupštini, kada se jasno osjeća dobra volja nas svih, 
da se izbjegne ometanje sporazuma ma i jednom 
reci. onda se mora ozbiljno misliti, da pitanje spo- 
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razuma mora biti potpuno jasno raščlanjeno, mora 
dobiti potpunu formu i sadržaj i lagano pristupiti 
sudu naroda, narod spremiti, obavestiti u pogodnosti 
i narodu reći: ovako je dobro, i za to i to tražiti 
odobrenje, a kada se to odobrenje dobije, onda se 
volja narodna mora poslovati u cjelosti i sa svim 
konzekvencijama. Na taj način ćemo najbolje izra- 
ziti kidanje s metodama prošlosti. Mi smo dosta 
puta narodu govorili jedno pre izbora, a drugo ra- 
dili posle izbora. Niko ne spori značaj 1,300.000, ali 
nije zato umanjen značaj 1,600.000. Treba paziti, jer 
šamar boli i vreda na desnom  i levom obrazu. 

Mi u ovom Domu smo narodni poslanici i mo- 
žemo shvatiti što je procedura, no za seljaka je to 
nepoznanica. Utiranje puta se može vršiti, ali oni 
koji se voze u automobilima po asfaltnom putu mu- 
njevitom brzinom, ne smiju zaboraviti, kako seljak 
lagano vozi seljačka kola, i razmišlja mnogo i mnogo 
jer misli sporo ali zato temeljno. — Kadi toga ja 
preporučujem oprez i lagan rad i jasan čist posao 
kojeg će seljak razumjeti. Završavajući ova izlaganja, 
ja ovim završavam reč kod pretresa budžeta pa 
želim naglasiti i ovo: Naš narod ima neprocenjivi 
majdan zlata a to su naša prirodna bogatstva. Imaj- 
mo odvažnosti priznati, da ta bogatstva nismo znali 
najracionalije iskurisaćavati i dati jednaku korist 
onom o kojem mi inoradosmo najviše brige voditi, 
a to je seljak. To blago smo razdeljivali i razdelju- 
jemo i danas nearazmerno po granama i tako, da naj- 
manje dajemo baš drugoj vrednosti i za prirodna bo- 
gatstva a to je tome seljaku, što svedoči ovaj naš 
budžet od 136,000.000 od celokupnog budžeta od 13 
milijardi. 

Dugo bi me odvelo, kad bih nastavio dokazivati 
potrebe i zadatke koji stoje pred nama i koje bi tre- 
bali zbrinuti iz ovog budžeta u interesu seljačke po- 
ljoprivrede — no kažem ovo. Bože daj, da je ovo 
zadnji ovako mali budžet Ministarstva poljoprivrede, 
pa ću s tom željom glasati za njega. (Pljeskanje na 
desnici). 

Потпретседиик Нурија Поздерац: Има реч na- 
родни посланик г. Бранко Глумац. 

Бранко Глумац: Господо лародни посланици, 
као претставник среза који сачишаиају, готоио no- 
лоиину, наши исељениди добровољцп и коло- 
нисти као и аграрни иптересенти, a расправља- 
јући o буџету Министарсгва пољопривреде ja hy 
да се ограпичим да говорим само o једном за- 
датку тога Министарства: o аграрној реформи и 
колонизацији у нашим северним крајевима. Коло- 
низација ua северу као централни проблем наше 
државе и пационалне полнтпке, најосетљивији, 
најважнији и најтежи није тако озбиљпо схва- 
ћен нити од једне политичке групације нити Бладе 
до данас, јер je извођена без икаквог снстема без 
плана н без осигурања потребних новчаних сред- 
става за њено успешио спровођење. Северна ко- 
лонизација резултат je нашег ослободилачког рата 
који нам je дао пашу стару српску Војводину, која 
je некада била готово чнсто српска, али смо «а- 
следили вешто изведену творсвнну дснациопали- 
зације која je потпупо изменила слику наше Вој- 
водине. Из тпх националних припцппа, a што нам 
кико не може нити сме замерити, држава je и од- 
лучила да изврши колоннзацију на северу и снаб- 
де земљом како доброволзце тако и колоин- 
сте и осталу нашу аграрпу спротињу. 

Подигнути са својих старих огљишта, дове- 
дени су неплански на иова пуста и туђа, присељеки 
да станују у земуницама и старим спахиским МЗ' 
гацинима шталама и оборима, они су бачени »a 
голу земљу, и пуних uer и више година живелп у 
крајњој беди и неизвеспости изложени сталним 
шикапама и опасностнма да их не преместе илн 
чак да им се одузме и та земља. 

Beli пнз година тражи се ликвидација нашс 
аграрие реформе, али ja господо нисам зато да се 
nama аграрпа реформа лнквидира и да као таква 
престане постојати. Ja сам зато да она постоји све 
дотле док се зсмл>ом ne спабдеју и омогући при- 
стојан живот свнма нашим земљорадницима a на- 
рочнто свима Србима и Хрватима ,из пасивннх кра- 
јева, који се злопате no оним кршевима и голе- 
тима. Ja сам зато да се свакој пашој земљораднич- 
кој породпци осигура минимум земљишта од осам 
јутара и када се raj задатак изврши, тада he пре- 
стати и аграрна реформа. 

Господо, Министар пољопривреде у свом ек- 
спозеу истпче да je до 31 децембра прошле годнне 
проведепа ликвндација   за   укупну   површнну   од 
428.779 к. ј.  Када се упореде статистнчки  подаци 
из прошле буиетске годнне види се да још  није 
експрописана   односно   грунтовно   спроведена по- 
вршина   око 200.000 к. ј. Taj резултаг није пово- 
љан. Ja сам за ту лшшидацију, за ликвидацију свих 
спорних питања и сметњи да arpapnn субјекти, да 
наши доброволЈЦн колопистн и остали аграрни ин- 
тересеити   постану   грунтовнн   власппци — само- 
стални господари  своје аграрне земље. Господин 
Министар иол.опривреде даље наводи, да у ссвер- 
НИМ  крајевпма  нема  више   расположиве   аграрне 
земље. Ja сматрам да се у сенсрпим крајевима, у 
колико нема, може створити расположиве аграрне 
земље, a у колико je не би било довољпо, треба 
створити могућпост na макар то било доношењем 
и засебпог закопа o измени Закона o аграрној ре- 
(ј)орми   укидањем   супермакоимума    и    смањењем 
максимума остављеног великим поседпицшма. Ja Ку 
да цитирам пропис једнога параграфа Закона o лн- 
квидацијн аграрне реформе који сносн прнлнчно 
кривице, да се аграрна реформа није спроводила и 
спровела опако како треба. § 16 Закона o лпквида- 
цији аграрне реформе паводн, да се за нарочито 
организована   узорна   гопсодарства,    за    која    се 
стручно утврди, да je у народном господарском ин- 
тересу потребпо да се одрже, може оставнт.н  вс- 
ликом поседу и прско максимума потребпа повр. 
шина земл>е као супермаксимум. Taj je § створио 
револт и пезадовољство код наших аграраца, јер 
je дао могућност рјазноликог и растегљпвог тума- 
чења и лоше прпмене истог прописа пошто  иијс 
\ тир1)епа површина до које се висине може датв 
супермаксимум  него  je  то   остављспо  вољи   оиих 
који треба да цепе у колпко такав супермаксимуц 
служи општем привредном напретку и да му се ос- 
тави површина коју одреди Министар уз уговорну 
обавезу власника. 

Ha овакав начпн, господо, створени су у Boj. 
водипи поново велики поседи који пркоспо штрче 
оној пашој аграриој сиротпњи a сматрам да ни- 
каквп mi пациопалпи, ни национално-економски 
разлози не постоје за подизање и увеличавање та- 
квих поседа, када! пи наши добровољци нити пн- 
валиди и остала наша звмљорадничка снротнња 
mije земљом подмирепа. Ja ку само пеколпко при- 
мера оваЈ<вог craiba изнети. Ha самој границн, нз- 
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иеђу Црељс и Кларије још 1924 године купио je, 
НЛИ дошао in ii.era било na који други пачин, део 
ииања бившег грофа Чекоњића у површини од 
800 јутара некн доктор Александар Шајовиц — 
Јеврејин чијс држављанство још није објашњено. 
Од тога имања већи део je шума коју je исти 
Шајовиц без одобреља надлежних власти na сво- 
ју руку готово сву посекао и искрмио и претпорио 
ораницу na и ахо су iiamu добровољци и коло- 

иистичке општине тај случај пријавиле ни до да- 
нас ништа mije учињено и Шајовиц се још увек 
палази у поседу исте земље и ако му je требала 
бити одузета. Такав je случај и наших оптаната 
насељених на имању Оскара Лелбаха у Бачком 
Брестовцу, који се сада бацају са поседа где су 
подигли и своје куће « ако нм je својевремено 
наше посланство у Будимпешти гарантовало да 
he на истом поседу добнти бесплатно како земљу 
тако  и   потрсбно кућиште. 

Исти je случај и са великим поседом Ледере- 
pa, Јеврејипа из Чоке, који има посед од око 5000 
јутара и иа жалост води и водио je прву реч у 
свима нашим иолитнчко-приврсдним пнтап.имл, 
али све то не из неких жеља да нашем народу no- 
могне него да себе што више обогати. Има још 
миого таквих случајева, кој« су познати и самом 
господину Мннистру те их ja иећу сада даље eno- 
иињати. 

Све су то у већини поседн који треба да омо- 
гуће Министру пољопривреде, да се дође до рас- 
долоисивих површина поред још државиих поседа 
како v Панчевачком риту тако joni др\гих којн 
6и могли и гребали, да се узму у сврхе аграрне 
реформе. 

Миннстарски савет на седници cuojoj од 27 
јуна 1924 године и 26 августа 1935 ставио je Ми- 
нистру пољопрнвреде на располагање све државно 
и општ.инско земл>иште на територији Дунавско- 
та.мишке водме задруге у т. зв. Панчевачком риту 
да то земл)иште у својој надлежности подели рат- 
пим добровољцима no пропиисма Закоиа o ликви- 
дацији аграрне реформе. ПаичевачЈСИ рит заслу- 
жује засебно поглавље и o њему би се могло го- 
норити сатима. „Панчевамни рит he се поделити 
добровољцима!" To je изјава свих министара K(JJII 
су управл.али овим ресором од 1934 na до данас. 
To доказује и решење Мшшстра пољоприиреде од 
20 јуна 1935 године no коме he се деоба при Пан- 
чеиачком риту обтитм хронолошким редом при- 
је.ма молби добровољцима. To доказују и већ изда- 
гих добровољцима преко 2000 начелних решења o 
иадеоби са земљом у Занчевачком риту, a из 
експозеа садашег господина! Миннстра исто сс ne 
може установпти, да се одустало од такве намере. 
Панчевачки рит, чија je површнна утвр1)спа као 
објекат аграрне ре(1)орме од 45049 ј. и 652 к.кв. од 
које површиис има се одбитп површина око 15.000 
јутара за већ надсљене меспе аграрпе интере,- 
сетне и доброволл1е општина које улазе у састав 
Панчевачког рита, затим за канале, путеве, згра- 
де и насипе, сачињава око 30.000 јутара земљи- 
шта које je требало поделити добровољднма. Али, 
деоби се nnje приступило одмах с разлога mro je 
Паичевачкн рит тада још преставлЈао праву џун- 
глу, био je под нодом и требало га je оспособита 
за обраду, привести култури a уз то су били no- 
требни накнадни радови na учвршћиваљу пских де- 
лова    насипа,   изградњи   каменитих   путева! и KO- 

пању другоразредпих   погребпих   подводних  ка- 
ла. 11з тнх разљога земљиште у Папчевачком риту 
копцем 1935 г. издато je у закуп земљорадницима 
способпим да исто земљиште обрађују и приведу 
култури. По моме мишљењу пошто сам се и лично 
уверио,  сматрам, да je земљпште у Паичевачком 
риту дапас веИ толико оспособљено да би сс без 
бојазни    могло    почети    са    деобом    добровол.- 
цима.  llmaibe  Папчевачког  рита треба  хнтио  ре- 
шитп, јер ако се исто и даље одуговлачи можемо 
лако доћи у ту ситуацију да земљиште у Панче- 
вачком  Риту   нестане ие   само  за  добровољце   и 
аграрну   реформу   nero  и  саму  државу. Иако  се 
зпало чему je Иапчеиачки рит намењен, on je ипак 
делзен. Зашто и како je дељвн, ja сада пећу изла- 
гати али je факат да je земљпште у Иапчсвачком 
риту дељепо  и да су добпли  земљу и Пол.о11рн- 
вредпи  факулгет  n  Огледна  станица и  Општппа 
београдска као накпаду за уступљено пеко зем- 
љиште за noдизaIbe упиверзигегских зграда.  Да- 
вана je накнада и за експроппсапа земљишта npn- 
ватпих власнпка за изградњу наоипа  железпичке 
пругс као и камспнтог пута Београд—Папчсво и 
Београд—Опово,   a усто   сваким   даном   врше   се 
узурпације   земљишта   од  črpane   поједипаца  за 
што je власт погауно немоћпа да то спречи. Да- 
вањем таквих накнада, које појединци препродају 
у груписаним  парцлама, створила се таква једна 
спекулација од страпе прекупаца), веКином јеврс- 
ja, да се можемо бојати ако се то зло ne спречи, 
да имамо и у Папчевачком риту пову „прпу бер- 
зу". Па и поред свега тога што сам мишљеља да 
he  Папчевачкп рпт послужпти опоме  чему je na- 
мењеп, ja се оправдапо бојим да до тога ne дође 
a   повод   томе   je   Уредба   o   пздавању   државпих 
обвезница ратним добровољцима у место аграрне 
земље која je допета 7   a пјјоглашена 8 децембра 
1938 годнпе. Ова Уредба донета у пзузетпим мо- 
мепгима,  paljena na  брзипу,  у  иротпвпосги  je  ca 
Законом o добровољцпма јер чл. 3 Закопа o до- 
бровољцпма каже: Сваки добровољац који je каи 
такав у смислу чл.  1  oiior закона призпат, у зпак 
државног и пародног признања добија бесплатно 
земљу за насељење и то ако je био борац пет a 
ако je био пеборац три хектара обрадиве земље". 
Према томе не би се могла дати у место накнаде 
у земљи пакпада у 4% државпим обвезницама коју 
предвиђа иста Уредба. Ila и no овој Уредбп npauu 
na  исплату   нстих   обвезпица   имају  само дибро- 
вољци којима je доброволзачко својство прпзпато 
правоснажпим уверењем до дапа ступања na снагу 
ове   Уредбе   т.ј.   8  децсмбра   1938   годипе   a   који 
земљу још нису добили. To зиачи да сви опи до- 
броволЈЦИ, који  без своје крпвице пису до 8 де- 
це.мбра пр. год. прпмили уверење, нако су подпелп 
своје молбе npe годппу  И mune дапа, ne могу се 
користити пи овом Уредбом и примити обвезппце 
a пошго пема расположиве земље то не могу ни- 
шта пи добити. 

Из експозеа господипа Мипистра полЈОпрп- 
вреде види се да број нвподмиреиих добровољаца 
нзпоси 8535. To je свакако onaj број доброволЈаца 
који су Beh добили увереп.а n чнје се молбе за 
земљу налазе у Минисгарству пол.опрпвреде. По- 
сле 8 децембра издато je iteli псколико стотина до- 
upuHo.banKiiN уверења који према томе ne би имали 
право коришћења поменуте Уредбе, a ja hy pehn и 
нешто више: да je у добровол^ачком огсеку Мини- 
старства војске оснм опих горе споменутих молби 

ео 
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већ Тфизнатих добровољаца заведсно још 45.450 
молби oirnx који траже да им се призна доорово- 
љачко сиоЈство. Испина je, да je од тих једна поли- 
вина већ била одоијеиа али ако узмемо да ^се слу- 
чајно 'Призна добровољачко својсгво и добровољ- 
цима 'из Добруџе којих има око 10 хил.пда, значи 
да бп иам jom увек остало према томе око 35.000 
добровољаца који траже решење свога питања и 
право које им je закон дао. Ja не разумем зашто je 
донешеиа ова Уредба кад се знало да Мниистар- 
ство војске још није дефинитивно закључило npii- 
јем молби за иризнање добровољачког својства и 
ннје решило све молбе које се иалазе код тога Ми- 
нистарства. .lom више се бојим, да се Панчевачки 
рит неће делити добровољцима и то с разлога 
што je чл. 10 иомеиуте Уредбе дато овлашћење 
Мииистру иољопривреде да може no потреби и 
слободној оцени да из.мени већ донета a неизвр- 
шена иачелна решења o додељивању земље добро 
вољцима, што значи да постоји намера да се већ 
издата jieineiija o додели земље добровољцима у 
11анчевачком риту ставе ван снаге. C обзиром на 
тешко стање иаших аграрних ингересената ja мо- 
лим госиодина Министра да питању наилате оште- 
те за експроприсана земљишта аграриих субјека- 
та и начину како се од стране Привилеговане 
аграрие банке спроводи иаплата ануитета обрати 
нарочиту пажњу, те да на1)е могућностн и начина 
да се не врши присилна егзекутивна наплата за 
све приспеле ануигсте, јер није кривица до аграр- 
иих субјеката што им експроприационе одлуке 
нису благовремено достављеие, нсго се сада наго- 
милало неколико ануитета и природно je да je 
каплата постала немогућа. Ja захваљујем госио- 
дииу Министру шго je решио да Финансиским за- 
коном омогући да се исплата тих ануигета може 
вршити у аграрним обвезиицама. Ja исто тако 
молим господина Министра да поклони нарочиту 
иажњу претставкама и молбама наших аграрних 
интересената који су добили земл>у врло слабог 
квалитета, да законску арграрну ироцену утврђе- 
ну у § 28 Закона o ликвидацији аграрне реформе 
која служе за основ утвр1)Ивања исплате оштете 
за аграрна земљишта, измеии, те на основу закон- 
ског овлашћења установи нову и иравичну коју ће 
аграрии субјекти без тежих потреса мрћи испла- 
титн. Ja сам обишао неколико пута све наше ко- 
лоније на северу, пратио сам њихов живот и рад, 
ва њихов бољи економски живот и напредак 
борио се, те на завршетку свога говора xohy овом 
приликом да нарочито подвучем заслуге наших 
учитеља на колонијама који су најбоље схватилн 
своју мисију на нашим колонијама и у том правцу 
посгигли одличне резултате. Тако исто хоћу да 
одам признање .и оиим савесиим аграрним чинов- 
ницима који су правилио схватили како треба да 
се спроводи аграрна реформа н који се иису боја- 
ли да остану у аграру до данас и нису бежали у 
друге струке насупрот онима који су желели да 
им аграр послужи као средство за 6orahefbe и 
који су баш својим радом и створили ово стање 
у аграру. 

I [мајући пуно поверење у Мипистра пол>опри- 
вреде г. Бешлића који у танчине познаје прилике 
иашнх иасел>еника, јер je годинама са њпма радио, 
ja ћу гласати за буџет Министарства пол>опрн- 
вреде. (Пљеокање на дсснпци). 

Потпретседиик Нурија Поздерац: Има рсч на- 
родии посланик г, Велимир Марковић. 

Велимир Л1арковић: Буџет Министарства по- 
љопривреде и даље je остао снроче у овом буџету, 
као што je био и у сиима раиијим буџетима. Гле- 
дајуКи у оне велике милиоие, којн су додељивани 
Микистарствима других ресора, н посматрајући 
ове скромне оуме Мииистарства пол>()привреде, ии 
би мислили да je наша земља све друго, али само 
ие иоллпривредт! земља. У раиијим Иародним 
скупштинама, у којима сзм био, na IH у овој, увек je 
били нслико иастојање код свих народпих по- 
сланика, да се буџет Мтгнстарства пољопривреде 
у многоме повећа. Али, која je зла коб била да, no- 
ред В10ље Нар1одне сзсупштине, буџет остане увек 
малн, не знам, и ne зпам да ли би могао ко да плм 
одговори. 

Одмах у почетку да иапоменем, да са радошћу 
поздравл.ам личност новог Министра, који je сво- 
ји.м прошлпм политичким радом и задругарским 
дао пуно доказа да схвата потребе наше пољопри- 
вреде n тешке муке пашега сељака, али, нека ми 
не замери mro ћу одмах да му наттоменем, no onoj 
народној, да се ne меће nono nuno у мсхове старе, 
и да он, колико год ша драгу вољу, nehe пишта 
учинити ако пе рашчисти са једио.м кликом у н>его- 
вом Министарству која je с.матрала за важније ла 
ипди борбу са сељачким 'организацнјама n да ства- 
ра велкка и платежна места за себе, no да води 
бригу коју Мипистарство пољоприврсде мора да 
води. Очекивали смо и очскујемо од Министра по- 
љопривреде да mro пре рашчисги са онпма којп 
niHcy добрп n да узме пиве људе који одговарају 
његовом схваташу m схватању 'ове Народпе смуп- 
шгппе. 

FoBopeiin o Мшгпстарству пољопривреде мо- 
рамо да се сетимо какву улогу игра пољопривреда 
у nanio j земљи. 

Ue nocrojn nn један запат, mi једна пндустрија, 
im једиа iipiiii[>e;;na граВа, која даје толико прИ" 
хода колиио даје пољопрпвреда. Пољопривреда je 
оспова целокуппе паше прпвредне радиности, a 
још, mro je важније, ona yiiioabaBa највећи број 
пашег парода. У колико je ona боље во1)епа, oo.-bn 
je н лакџги жпвот пајвећег дела namer народа, — 
тс je зато Миппстарство пол>опривреде најважнији 
ресор, пако изпоси сума, њему додељепнх, томе 
ne 'Одговарају. 

Микпстарство пољопривреде може да буде до- 
бро и да покаже успеха само тако, ако земљорад- 
иик, следујући саветима Миппсгарства пољопрп- 
вреде и .пољопривредаих стручњака, произведене 
пољопрпвредне производе може да прода no npa- 
вој цени тј no цепп која he одговарати љегопом 
уложеном труду и каппталу. И naJBelia мана нашег 
Мппистарства пољопрпвреде јссте, mro ono врло 
чесго даје савете o пронзводпуи, ne обзирући се na 
могућности продаје. Тако у своје доба, Минисгар- 
ство je пропагпрало јоркпшрске свпње, које пи 
једпа земља пије хтела да пам прпми као извоз; 
хмел^, опда кад je on HCII долшвео крах na светској 
ппјацп; птеппцу пролифик, када je ona била од- 
бачепа од свих домаћнх и страних купаца. Ono ii 
дапас милиопе даје na тркачке коњс, којп служе за 
уввсељавање илп за коцку београдске господе, a 
jom nnje произвело једпог радног сељачког коња 
и још увек (Наше Министарство оскудева у потреб- 
ним кошп.ма за артилерију, или тешки терет. — 
Mame Мшшстарсгво пољопривреде, можда да бн 
лакше бацило терет na другога, мпогобројпе  no- 
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слове који шсму припалају, остапило je другима. 
Јуче Je био буист Миннстарстиа трговине н ми смо 
видели да Уред застоку, који дапас има одлучујућу 
улогу у производњи стоке, потпада под Министар- 
ство трговине, a не под Министарство пољопривре- 
де. У Привилсговаиом 'извозном друштау нема ни 
једиога агроиома .\iel)y чиновницнма, већ нам са- 
вете o 110Л>опривред11 дају баикарски чиновници. 
Привилегована аграрна банка, маја je надлежност 
Министарсгва пољопривреде и треба да будетеоно 
спојсна са Мииистарством пиљопрнвреде прешла 
je у надлежност Мттстарства финанаија. A шта 
да кажем o највећем добру пољопрнвреде у нашој 
земЈЦИ ,,Be.ijy", icoje je дато Министарству фиван- 
сија, a није дато Мииистарству пољоприведе? Зар 
je Мииистарство иољшривреде толико неспособно 
да .м\' се дозвољава брига да брине o нашпм сео- 
ским и.маи.има, a ne дозвољава му се брига o др- 
жавном имаљу? Па, збнља, ач<о Министарство по- 
љоприведе није способно да ноди једно државно 
H.viaiBe пустите и нас пол.омривЈ^едиике — сељаке 
под Мшгистарство фииатгснја, можда би нам лакше 
било. 

Ja мислим да би државно добро „Бел^" тре- 
бгило да буде узорио имање, расадинк семета и сто- 
ке, под Миинстарством полЈОпрниреде, аши je оно 
све то оставило другима a себи je сачувало бригу 
да води пепотрсбие борбе и сукобе са орпшиза- 
цијама. 

Ja молим господина Министра, да се поклони 
што Bclia пажња задругарству, јер 'ono je од ве- 
лкке корисги и за зсмлуорадника. 

Верујући у способност и добру вољу господн- 
на Министра поллопривреде да поведе рачуна o 
cBif.via потребама землзорадничких маса, i\iacaliy за 
овај буџет. (ПЛ)ескан>е иа десници)- 

Ј/атпретседипк Нури.ја Поздерац: Има реч иа- 
родии посланик г. Марттин Стебловиик. 

Martin Stebloviiik: Iz predloga g. ministra za 
kmetijstvo, ki smo ga prejeli, je razvidno, da se je 
preračun izdatkov za leto 1939/40 tega ministrstva 
zvišal za cca 10 milijonov dinarjev, to je od 
142,950.000 na 153,285^00 dinarjev. Poleg drugih 
postavk v preračunu, se je zvišala tudi postavka za 
pomoč in podpiranje proizvajalnim zadrugam, zida- 
nju sušilnic za sadje, ureditvi vinskih kleti, ustanav- 
ljanju raznih selekcijskih postaj, pospeševanju živi- 
noreje (nakup bikov in žrebcev) itd. Dokaz, da se kr. 
vlada zanima za vse potrebe kmetijstva v državi, 
dovolite mi pa, da iznesem še nekaj želja k preraču- 
nu. Moj tovariš g. štrein je v svojem govoru že na- 
vajal nekatere zadeve in potrebe, ki se posebej nana- 
šajo na kmetijstvo v dravski banovini. Zato mi, go- 
spodje, dovolite, da se dotaknem le še drugih zadev 
in drugih panog kmetijstva, ki jih g. Štrein ni ome- 
njal, ki so pa važna tako za poljedelce v dravski ba- 
novini kakor tudi za poljedelce v drugih delih naše 
države. 

Dejstvo je, da imamo v zadevi našega kmetijstva 
rešiti mnogo zelo važnih vprašanj. Eno izmed teh 
vprašanj je ureditev te/koč, ki so se pojavile pri izva- 
janju uredbe o likvidaciji kmečkih dolgov. Kakor je 
bila uredba potrebna in v mnogih ozirih dobra za na- 
gega kmeta, vendar je praksa pokazala mnogo po- 
manjkljivosti in težkoč pri izvajanju uredbe. Treba je, 
da se takoj pride k urejevanju teh pomanjkljivosti 
in težkoč pri izvajanju uredbe. Treba je, da se takoj 

pride k urejevanju teh pomanjkljivosti in nedostat- 
kov, zalo apelirani na kr. vlado in g. ministra prosim, 
da blagovoli vse tozadevne predloge in spomenice, 
ki so se predložile ali v amaiulmanili ali kako dru- 
gače, sprejeti in uvaževati. Pri tej priliki Se posebej 
izrekam prošnjo naj izda kr. vlada privilegirani 
agrarni banki, odnosno davčnim upravam v dravski 
banovini v pogledu olajšanja plačevanja anuitet ši- 
rokogrudna navodila in pooblastila v korist dolžni- 
kom. Nadalje je vprašanje prestrogega izvajanja 
predpisov (določil) zakona o neposrednih davkih! Od- 
mera zgradarine za tiste zgradbe na kmetih in po 
vaseh, ki se samo slučajno, v sili in brezplačno dajejo 
V najem, je neoportuna in povzroča mnogo in upra- 
vičenega nezadovoljstva. Z zgradarino so nezado- 
voljni tudi tisti mali posestniki - kmetje, ki si z za- 
služkom v tovarnah, rudnikih in drugod pridobivajo 
sredstva za preživljanje svoje rodbine. Uverjen sem, 
da bo kr. vlada nudila tem malim poljedelcem — de- 
lavcem odpomoč s tem, da bo zakon o neposrednih 
davkih v tem pravcu reformirala. 

Ko se je svoječasno izvedla v dravski banovini 
klasifikacija zemljišč, se je izvedla neprimerno viso- 
ko, previsoko. Terenske prilike, hribovita lega izpo- 
stavljena poplavam hudournikov, kakovost zemlje 
itd. niso bile zadostno vpoštevane. Posledica tega se 
kaže od dneva do dneva hujše. In ker se te prilike 
niso ob klasifikaciji zadosti vpoštevale, se je kata- 
strski čisti donos mnogo previsoko izračunal in sedaj 
se tudi davek in doklade na podlagi lega previsoko 
odmerjenega čistega donosa visoko, previsoko od- 
merjajo. Nova klasifikacija zemljišč v dravski bano- 
vini naj se čimpreje skuša izvesti. 

Gospodje! Pridem na drugo važno vprašanje in 
sicer vprašanje cen raznim kmetijskim potrebščinam. 
tako kmetijskemu orodju, kot tudi drugim industrii- 
skim proizvodom. Te cene so mnogo previsoke v pri- 
meri s cenami proizvodov, ki jih prodaja naš kmet, 
bodisi žita, bodisi živine, lesa in drugih pridelkov, 
v zvezi s tem nastaja vprašanje vnovčevanja kmetij- 
skih pridelkov in vprašanje ugodnosti prevoza. Želez- 
niško tarifo za prevoz kmetijskih potrebščin in pri- 
delkov je treba sploh znižati. Treba bi bilo, da kr. 
vlada čimpreje pristopi k rešitvi teh vprašanj, ker je 
to v interesu ne samo poljedelstva, temveč vse države. 

Gospodje'. V načelni preračunski debati je tovariš 
g. dr. Lavrič povdarjal težko stanje našega kmetij- 
stva, to pa zaradi tega, ker se naša kmetijska pro- 
izvodnja že danes nahaja v splošni depresiji zaradi 
nadprodukcije. Povdarjal je, da je izvoz naših oro- 
duktov zelo majhen in če bi se ljudstvo hranilo tako, 
kot se hranijo drugi zahodnoevropski narodi, bi bili 
navezani celo na uvoz nekaterih produktov. Zato bi 
si v zvezi s temi izvajanji g. tovariša dovolil opozo- 
riti na nekatere važne proizvode našega poljedelstva, 
ki jih imamo in za katere je potrebno, da obdržimo 
zunanji trg, na drugi strani pa pospešujemo pro- 
izvodnjo z ozirom na množino in kakovost za izvoz. 
Ti proizvodi so predvsem sadje, vino, hmelj in les. 

Hvalevredno moram tu omeniti dosedanje delo 
kr. vlade na tem polju, predvsem zaradi tega, ker je 
našla kr. vlada sredstva, da se bodo zgradili tako po- 
trebni silosi za žito in sadje ter kleti za vino. Bojim 
se le, da so sredstva, ki so na razpolago, mnogo pre- 
nizka ter upam, da bo g. minister na en ali drug na- 
čin uspel v prizadevanju, da se te postavke že v le- 
tošnjem, če pa to ni mogoče, pa vsaj v prihodnjem 
budžetskem letu najdejo in povišajo. 

90* 
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Naša država je v prijetnem položaju, da lahko 
Izvaža ogromne množine sadja. V tem pogledu je 
visoko aktivna, saj /nasnjo dohodki za sadje ob ugod- 
nih letinah na .stotine milijonov. Zato je priporočljiva 
vsestranska podpora od strani države v tem pravcu, 
da se na zadružni podlagi uredi nakup potrebščin za 
sadjarstvo na eni strani, na drugi strani pa vnovčenje 
sadja in drugih pridelkov, dalje, da se z vso močjo 
podpira priprave za graditev tozadevnih sadnih .skla- 
dišč (silosov) in ustanovitev osrednje blagovne cen- 
trale na ozemlju dravske banovine, s katere pomočjo 
bi se nabavljale kmetijske potrebščine in uredila pro- 
daja drugih kmetijskih pridelkov in sadna trgovina. 
To, kar sem navedel o trgovini sadja, velja tudi o 
drugi važni panogi našega kmetijstva, namreč hme- 
ljarstvu. 

Hmelj, ki je povsem trgovinski produkt za nas 
in se prideluje v večji množini poleg dravske bano- 
vine tudi še v savski banovini, tvori istotako važno 
aktivno postavko za našo trgovsko bilanso, saj se 
izvozi 95% vsega pridelka v tuje države. Vrednost 
izvoženega hmelja znaša letno nad 100 milijonov di- 
narjev, in da to aktivno postavko ohranimo, je treba, 
da se pridelovanje in posipeševanje izvoza tega važne- 
ga produkta z vso močjo podpira in sicer na ta način, 
da se skrbi za nabavo cenenih sredstev za zatiranje 
raznih škodljivcev, ustanovijo s pomočjo države se- 
lekcijske postaje za kulturo hmelja, postavi trgO' 
vina na zadružno podlogo, posebno pa podpre delo 
Hmeljarske zadruge v Celju in uzakoni zakon o 
hmelju. 

Tretji važni proizvod našega kmetijstva, ki mi ga 
je omeniti, je vino. Vinogradniki, ne samo v dravski 
banovini, temveč tudi v drugih banovinah, niso v 
ugodnem položaju. Pojavljajo se težkočc tudi pri 
prodaji, oziroma izvozu tega proizvoda. Da se polo- 
žaj naših vinogradnikov zboljša, posvečala naj bi se 
tudi tej proizvodnji potrebna pažnja. 

In ker že govorim o raznih važnih izvoznih pro- 
duktih, naj ne pozabim omeniti še enega važnega 
produkta, to je naš les. Les nudi v mnogih krajih naše 
države poleg živonoreje edini vir dohodkov. Velike 
važnosti je torej, da omogočimo čim večjo in boljšo 
proizvodnjp tega produkta in apeliram na g. ministra, 
da temu posveti vso svojo pozornost. Da bo uspeh 
naših poljedelcev pri vzgoji in prodaji vseh teh nave- 
denih pa tudi drugih produktov dober in ugoden, 
treba je, da skuša kr. vlada v svrho izvoza zaključiti 
ugodne trgovske pogodbe in gledati, da se ne dela 
našim izvoznikom pri nakupu in prodaji deviz pri pla- 
čilu ali izplačilu z neklirinškimi državami nobenih 
ovir in tako omogoči, da bo poljedelec za svoj 
trud in svoje delo čim bolje ali vsaj primerno plačan. 
Nič manjše važnosti niso za gospodarsko življenje 
našega kmeta kreditne zadruge. Velikokrat se je v 
sedanji debati ponavljalo, da je treba kmetu dati 
možnost, da pride do potrebnih posojil, če tudi bi 
bilo idealno, da bi kmet ne imel nikakvih dolgov, 
vendar ostane žalostno dejstvo, da mora neštetokrat 
iskati pomoči, da more vzdržati svoje gospodarstvo. 
Kmet pa zamore prenesti samo nizke obresti, zalo 
so mu nujno potrebne domače kreditne zadruge, da 
mu morejo nuditi kredite po nizkih obrestih. 

Slovenci smo imeli razvito kreditno zadružništvo, 
podobno kot zapadni narodi. Ko je nastopila 1.1931 
denarna kriza, so imele te zadruge l1,!' milijardo hra- 
nilnih vlog. A^ogle so popolnoma zadovoljiti potrebe 
po  kmečkem  kreditu.  Če  tudi so se  te  zadruge že 

precej popravile, vendar Še nismo prišli do tega, da 
bi mogel naš kmet priti do posojil. Naša zahteva gre 
za tem, da se pomaga kreditnim zadrugam, da pridejo 
do popolnega zaupanja. Popolno zaupanje pa rabijo 
radi tega, da se obnovi varčevanje. V dosedanjih de- 
batah je bilo mnogo govorjenja, da je treba emanci- 
pacije od tujega kredita. To pa je mogoče le, če 
dvignemo domače varčevanje. Le če bo vsak držav- 
ljan varčeval, bomo stvorili domač kapital za domače 
gospodarstvo. Tako bomo zbrali ljudski denar in nu- 
dili kmetom iz zbranega kapitala potreben kredit. 

Če je g. finančni minister govoril, da se vrne 
zaupanje denarnim zavodom, je nujno potrebno, da 
se  vrne  kmečkim   denarnim  zavodom  ljudski   denar. 

In dovolite mi; gospodje, da se spomnim končno 
tukaj še na važne ustanove, ki smo jih dobili pred 
kratkim in ki so v preteklem letu začele z organiza- 
cijo in z delom. Mislim na naše kmetijske zbornice. 

Dočim so trgovina, industrija in obrt In drugi 
stanovi v Jugoslaviji imeli zaslombo v svojih zborni- 
cah, ki SO uspešno ščitile koristi svojih pripadnikov 
že dolgo vrsto let, je naše kmetijstvo zaostalo. Mnogo 
važnih problemov se je rešavalo brez zastopnikov 
kmetijstva, ali pa se sploh niso reševali. Minilo je 20 
let po ujedinjenju, da je dobilo kmetijstvo v tej dr- 
žavi svoje predstavništvo. Dobilo je v zbornicah svoj 
zastop, kjer se lahko organizirajo in rešujejo po 
zastopnikih  najvažnejša  vprašanja. 

Izvzemši dve banovine, začele so se te zbornice v 
vseh drugih organizirati in udejstvovati. Gotovo je, 
da bodo te ustanove, ko urede svojo organizacijo, 
uspešno branile in ščitile interese vsega kmetijstva" hi 
s pomočjo samoupravnih in državnih oblasti rešavale 
najtežja in najpotrebnejša vprašanja kmetijstva. Izre- 
kam željo, da se naj od strani oblasti tem ustanovam 
vsaj ne dela kakih ovir, temveč od kr. vlade in g. mi- 
nistra nudi tem ustanovam vsa pomoč in podpora, 
ki jo žele in pričakujejo. 

Prepričan da bo kr. vlada in g. minister vodil 
VSO brigo, da se dobijo za ta resor, ki ga smatram 
za enega najvažnejših, vsa sredstva, ki so za procvit 
kmetijstva potrebna, da bo tako ljudstvo tega stanu, 
kateremu pripada večina v državi, srečno in zado- 
voljno in ker imam zaupanje v to vlado, izjavljam da 
bom glasoval za proračun! (Pljeskanje). 

Потпретседипк Нурпја Поздерац: Има реч иа- 
родни гоосланик г. др. Алојзиј Риглер. 

Alojzij Rigler: Gospodje narodni poslanci, pred- 
ložen nam je proračun ministrstva za kmetijstvo v 
odobritev. Ta proračun znaša za vse panoge kmetij- 
stva le 136,142.300.—■ din. Čeprav je od lanskega leta 
zvišan za 9,660.840.— din., vendar smatram, da je 
proračun daleko prenizek. Naša država ima izrazito 
kmečki značaj, zato je potrebno, da se posveča kme- 
tijstvu ona pažnja, ki jo ta panoga našega gospo- 
darstva zasluži. Ni krivda sedanjega velespoštovane- 
ga g. ministra, da so finančna sredstva za kmetijstvo 
tako nizko odmerjena. Proračuni za kmetijstvo bolu- 
jejo že dolgo let na bolezni, ki bi se jo dalo najlažje 
primerjati s slabokrvnostjo. 

Ako primerjamo proračun ministrstva za kme- 
tijstvo s celotnim proračunom, vidimo, da odpade na 
to najvajžnejšo panogo našega narodnega gospodar- 
stva le nekaj več kot 1 %  celotnih izdatkov. 

Gospodje narodni poslanci! Te številke so z ozi- 
rom na agrarno strukturo naše zemlje daleko pre- 
majhne.   Proračun  še   daleč   ne   odgovarja   potreban 
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kmetijstva. Če pomislimo, da odpade velik del pred- 
loženega proračuna na osebne izdatke, družinske do- 
klade, dalje izdatke za postopanja, pride za produktiv- 
no  delo   v korist kmetijstva, zelo majlen del. 

Kakor vidite, gospodje narodni poslanci, so iz- 
datki za kmetijstvo zelo nizko odmerjeni. Naj ne mi- 
slimo, da je s temi postavkami mnogo storjenega za 
kmetijstvo. Poljedeljska proizvodnja ni taka, kakor 
bi bilo želeti. Z ozirom na siromaštvo kmečkega sta- 
nu, je potrebno zvišati proizvodnjo na ono višino, 
ki je v danih razmerah mogoča. Posebno je treba 
dvigriiti poljedelsko proizvodnjo v hribovitih pokra- 
jinah, kakor je Slovenija, ki mora preko 13.000 va- 
gonov žita mazati. V Sloveniji so samo štirje srezi, 
v katerih se pri normalni letini pridela toliko žitaric, 
da zadostuje za prehrano prebivalstva dotičnih sre- 
zov. S tem je Slovenija obeležena kot pasivna po- 
krajina   glede proizvodnje žitaric. 

Proizvodnjo bi bilo treba dvigniti z umetnimi 
gnojili, vendar je cena umetnih gnojil previsoka in 
jo zmore le imovitejši poljedelec. Potrebno bi bilo, 
da bi se dosegla primerna cena umetnih gnojil z zni- 
žanjem železniške tarife za sirovine, katere je treba 
uvažati. Državna oblast naj pa potem cene umetnim 
gnojilom normira. 

V hribovitih pokrajinah, kamor spada Slovenija, 
je v kmečkem gospodarstvu najvažnejša živinoreja, 
Živina  je  najvažnejši izvozni produkt naše zemlje. 

Z melijoracijo močvirnih travnikov, z gnojenjem 
in pravilno obdelavo istih bi se pomnožila količina 
sena in bi se obenem zboljšala njega kakovost, šte- 
vilo živine bi se zvišalo, ki je, kakor sem rekel, naj- 
važnejši izvozni produkt in znaša vsako leto težke 
milijone. 

Za procvit živinoreje je potrebna izbira in nabava 
dobrih plemenjakov. Koder je živinoreja razmeroma 
na visoki stopnji, bi bil za čim višjo izpopolnitev 
kakovosti živine potreben nakup plemenjakov tudi 
v inozemstvu. Za pospeševanje živinoreje in konje- 
reje so po zakonitih predpisih določeni na terenu ve- 
terinarji in agronomi, ki naj v složnosti vrše svoje 
naloge. Ob tej priliki moram omeniti, da je število 
državnih veterinarjev daleko premajhno, vsaj v takih 
pokrajinah, koder je živinoreja na razmeroma visoki 
stopnji. 

Pomisliti moramo v našem narodnem gospodar- 
stvu na ogromno izgubo, ki io povzročajo živalske 
kužne in invazijske bolezni. Ta izguba dosega blizu 
milijarde. S postavitvijo večjega števila veterinarjev 
bi se  gotovo zmanjšala ta izguba. 

Gospodje narodni poslanci! Moram tukaj z ve- 
seljem konstatirati, da so kmetje v Sloveniji zelo 
interesirani na zadostnem številu veterinarjev. Zaradi 
nezadostnega števila državnih veterinarjev je uprava 
dravske banovine postavila do sedaj 1R banovinskih 
veterinarjev, in to iz sredstev banovine. To število 
se bo večalo od leta do leta. Primerno bi bilo, da bi 
bila dana možnost za prestop iz banovinske v dr- 
žavno službo, ne da bi bilo potrebno čakati 10 let, da 
se štejejo leta banovinske službe. S širokimi samo- 
upravami bo rešeno, kakor upam, tudi to vprašanje. 
Smatram namreč, da je primerno, da mlad človek vrši 
službo kol praktičar na terenu, v poznejših letih pa 
je boljše kot veterinar za veterinarsko-policijske 
posle pri srezkem načelstvu ali pri banskih upra- 
vah, ker je težko zmagovati naporno terensko službo. 
Ta način prestopa iz deželne v državno službo je bil 
v Sloveniji pred vojno običajen. 

Gospodje narodni poslanci! V proračunu so 
važne postavke za državne konjušnice (ergele), med 
njimi je tudi važna postavka za konjušnico v Pono- 
vičah, pri Litiji, katera postavka znaša 966.G80 din. 
V tej postavki je predvideno za nakup žrebcev in 
kot nagrada oskrbnikov za dobro gojenje žrebcev 
le 100,000 dinarjev. Ta postavka je "odločno pre- 
majhna. Ergela ima namreč mnogo starih žrebcev 
m jih bo treba nadomestiti z nakupom mladih. Pri 
tej priliki moram pripomniti, da je morala dravska 
banovina mnogo let iz svojih sredstev vzdrževati to 
ergelo ter iz svojih sredstev nositi breme pospeže- 
Vanja konjereje, medtem ko je v vseh ostalih bano- 
vinali vzdrževala ergele državna uprava. Posestvo na 

onovuaii, koder se nahaja sedaj državna ergela, je 
kupila m plačala dravska banovina iz svojih sred- 
stev; za to prosim velespo§tevanega g. ministra 
da vsaj sedaj dodeli večji znesek dravski banovini 
iz partije 827 v svrho nakupa plemenjakov. Ta po- 
stavka  znaša  3,500.000 dinarjev. 

Gospodje narodni poslanci! V Ljubljani je drža- 
vni veterinarski bakterijološki zavod, ta zavod se 
nahaja V starih zgradbi - bivši kasarni. Prostori so 
popolnoma neprimerni za tak zavod. Poleg tega zah- 
teva te prostore mestna občina ljubljanska, ki je la- 
stnica te kasarne. Mnogo let se bakterijološki zavod 
bori za kredite za zgradbo in.-tega doma. Tudi sedaj 
se bomo vračali slovenski poslanci domov razoča- 
rani. Tolaži nas edino upanje, da bo našel velespo- 
Stovani gospod minister »načina«, da preskrbi denar 
za to prepotrebno zgradbo, kajti temu zavodu je že 
večkrat grozila deložacija, ker potrebuje mestna 
občina ljubljanska te prostore v svoje namene. Kre- 
diti za veterinarsko - bakterijološki ' zavod so pre- 
majhni. Nujna potreba bi bila postavitev enega slu- 
žitelja. Ban dravske banovine dr. Natlačen se dobro 
zaveda važnosti hitre veterinarske službe za pre- 
prečevanje živalskih kužnih bolezen. Zato nemerava 
K banovinskih sredstev nabaviti za ta zavod in za 
veterinarske oddelek Banske uprave automobil Dr- 
žavna uprava  naj bi  plačevala vsaj šoferja. 

Projekt zakona o veterinarski službi naj bi se 
čimpreje uzakonil, vendar moram pripomniti, da naj 
t>! se krili izdatki ki bodo potrebni za izvrševanje 
tega zakona, iz proračunskih sredstev, ne pa iz sred- 
stev oziroma davščin, ki bi bile naložene samo kmetu 
— živinorejcu. 

Gospodje narodni poslanci! Predno končam 
svoje pripombe k temu skrajno skromnemu pro- 
računu, moram podčrtati nujno potrebo izvedb hi- 
drotehničkih del. Rešitev teh' vprašanj bo imelo za 
posledico povečanje produkcije in zmanjšanje živin- 
skih bolezni, kakor je, na primer, metiljavost. Tu 
bi imel opozoriti na važnost izsuševanja ljubljan- 
ske!;;! barja in regulacije potokov ter izsuševanja 
travnikov v kočevskem okraju, in sicer v področju 
občin Sodražiea, Ribnica in Velike Lašče. Dobro mi 
je znano, da ta dela ne spadajo v resor ministrstva 
za kmetijstvo, toda ta dela so v tesni zvezi s kmetij- 
sko proizvodnjo in higijeno živine, zato prosim velč- 
spoštovanega gospoda ministra, da posveti tej zadevi 
tako pažnjo kakor jo po svoji pomembnosti za- 
sluzi Prepričan sem, da bo gospod minister to sto- 
ml ka.iti s svojim delom je pokazal za te zadeve 
veliko skrb. Saj ima na izsuševali ju močvirnih delov 
v  dunavski  banovini   ogromne  zasluge. 

Gospodje narodni poslanci! Mi vsi vemo da je 
kmečki dom bil vedno temelj našega narodnega 2i- 
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vljenja. Kmetje bii tisti, ki je ostal zvest svojemu na- 
rodu.' Kmečki dom je dom poštenosti, kmečki dom 
je in bo temelj državnega življenja. Delajmo v prid 
kmečkemu domu. Izjavljam, da bom glasoval za 
predloženi proračun, ker imam polno zaupanje v 
gospoda ministra za kmetijstvo in upam, da bo pri 
sestavljanu bodočega proračuna polagal vso pažnjo 
na resor, kateremu ima časi načelovati. (Odobra- 
vanje  in ploskanje). 

Потпретседипк Нури.ја Поздерац: Има реч na- 
родни послаиик г. Сапа Богуновић. 

Сава Богуновић: Господо народни посланнци, 
данас пред овим високим Домом расправља.мо o 
буџету расхода Министарства пољопривреде. Ми 
сељаци и земљорадници иного од овога Мииистар- 
ства очекујемо и ja као прави земљорадник жа- 
лим што морам да коистатујем да je овај буџет 
и сувише мали да би могао задополтти све по- 
требе које наша 'пол^оприпреда изискује. Понав- 
љам, да мене као и сву браћу народне посланике 

- земљораднике изненађује га чињеница што се 
тако слабо и тако мало поклања пажња земл>орад- 
нику, баш оном сталежу КОЈИ je пајмпогобројнији 
у nauioj великој и лепој Југославији. (Одобра- 
вате). 

Господо народни посланици, ово неколико да- 
па како се води дебата у овоме Дому пажљиво сам 
слушао све name другове који су излагали своја 
мишљења, али су ме изненадили говори наших по- 
штованих другова са левице, јер су они у својим 
говорима много и много напалали садашњи Закон 
o раздужењу земљорадника. Они су, на име, твр- 
дили и тумачили свима нама овде да je тај Закон 
донео огромне и велике користи највише нама 
Сремцима и Војвођанима. Међутим, ja овде тврдим 
да тај Закон није баш усрећио нас Сремце и Вој- 
по1)ане, јер када смо се задуживали у доба KoihyHK- 
туре, нисмо се задуживали пнјујш 'И картајући се, 
ucro смо се задуживали dam зато, да би своје гра- 
1)анске дужности испунили. Нас су притисли огро- 
мни порези и велике дажбинс, којн су се морали 
држави платити, a нисмо питани имамо лн из чега 
ла платимо или не. И зато смо сс видите, господо 
народни посланици, ми задуживали. Вама je свима 
познато да су у то време пол.опривредни произ- 
води били иа високој цени и да je сваки сел>ак, 
моји се задуи<ио, рачунао да ће тај дуг моћи да 
врати rroniTciio и sa кратко време. Међутим, дошла 
je 0'на страшна криза, пољопртфсдни производи 
пали су на иајнижу цеиу, нико их иије тражио, 
престао je сваки извоз, нестало je новца и тако 
задужени ссл.ак mije могао ништа да ушзвчи, a није 
могао пп да одговорш својим обавезама које je 
имао у разним банкама. Тако je сељак дошао v 
једно безизлазно стање, камате су се нагомила- 
вале, a '-лавница остајала, и вама je, господо наро- 
дни посланпии, познато шта je после тога могло 
да насгане. Настала je пропаст за сељака, јер није 
могао да одгоЕ)ара својим обавезама иити према 
банци нити пре.ма држави. Свако je тражио своје, 
a сељаку je тада било најтеже, јер je сваким да- 
ном срљао у свс већу пропасг и сваки je дан за 
њега престављао onacuocr да he једног дана остати 
без игде ичега како сс то код нас на селу каже — 
без KvKe и кукитта. 

Мислим, господо народни посланици, да сам 
v ono неколико речи могао да вам објасним да се 
наш   Срем   и   nama   Војводппа   нису   задуживали 

улудо, Bch да су се задуживали са.мо зато да би 
могли својим грађанским дужностима одговорити. 

Гооподо народнп посланици, nam пречански се- 
љак и земљорадник то je вредан радиша и он дру- 
го ништа ne гражи, него да му држава буде мајка 
a не маћеха, што зпачи да држава води рачуна o 
њему n да га помогне добрим ценама како бисвоје 
производе могао што боље да уновчи. Ето то je 
господо, iiiio nam сељак тражи од своје државе 
коју заиста искрено воли n за коју би и свој жи- 
вот дао. 

Али, upe него mro завришм свој гопор хоћу 
да умолим господина Минисгра пољопривреде да 
поведе рачуна мало више и o нама Сремцима и 
када буде вртио раздеобу новца, који je одређен 
за унапређење полгопрнвреде, да ne заборави и 
нас. Истина, сматрам да иако смо ми землуорадницЈи 
Сремци и Војвођани добро упућеип у обрађивање 
земље, нпак нам je потребна државна помоћ у по- 
гледу селекционог семена, силоса и других култур- 
них пољопривредних тсковина. 

Господо пародни посланнци, ja сам уверен да 
he Краљевска влада строго водити рачуна o нашем 
сел^аку и да he свим својим снагама настојати да 
наши земЛ)Орадпички производи добију jom боље 
цене, како бн нам се омогућило да ми сељаци мо- 
жемо гледати у бол^у будућност noro mro нам je 
била прошлост. Ja, у име свога Среза земунског, 
кога имам част да претстапл>ам пред овпм виооким 
Домом, изјавл>ујсм да имам пуно повсрења у Кра- 
л.евску владу којој стоји na челу господин Драги- 
ша Цвегаовић, a чији je ресорни Мшшстар пољо- 
привреде наш Војвођанин, н изјављујем да hy гла- 
сати за буџет. (ОдобраваиЈе и пљескање на 
десници.) 

Потпрстседипк Нурија Поздерац: Има реч на- 
роднп послапик г. Исмет Гавран Капетановић. 

Исмет Гавран Капетановић: Господо народнн 
лосланици, буџет Министарства пољопрпврсде o 
којем ево расправљамо, a који износи суму од 
136,142.309 динара, јесте апсолутно мален. Госпо- 
дцн Министар пољопривреде у свом скспозеу, који 
je оппгирап, стварап и веран, освриуо се "на сва 
питања, која засецају у ресор Министарства пољо- 
прпвреде. Опшпрно je говорпо o оном шта je ура- 
ђено у ресору Министарства пољопривреде и шта 
Мпнистар намерава радити na унапређењу сточар- 
ства, воћарства, биљпе производње и т. д. Мини- 
старство пол3опривреде једно je од најважнијих 
Мипистарстава, na како рекох предвиђена сума je 
премалена. A ево зашто: пољопривреда у централ- 
ном делу Лугославије, a нарочпто у Босни и Хер- 
цеговиии налази се у доста занемареном стању, a 
кад сеузме у обзир да су ови крајеви, у којима *гма 
за ттоследших 10 годииа преко 27% прираштаја 
стаиовништпа, опда je пеопходно потребно да če 
yHainpel)eiby тих раого најразвијенијих и најчпсги- 
јих покрајина посвети MHOPO више па/жње него 
што je то биро случај до сада. 

OKO 80% целокупног становништва Југосла- 
вије бави се претежно пољопривредом, a начин 
живота и животни стандард нашег тежака у неким 
крајевима name државе ne доликује човеку. Да би 
се барсм у главним цртама могле видети контуре 
полЈОпривреде u n.ene потребе у Босни и Херце- 
говпнн и задаци Министарства пољопривреде, те 
Банске управе у Сарајеву, Сплиту, Бања Луци n 
Цетињу, дозволите мн да у кратко изпесем стање 
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пољопринрслинка у овим крајепима. Послнје ско- 
ро свршенс аграрне реформе добио je сељак зем- 
л>у, алп како није имао довољно каиитала .и струч- 
не спреме, да би могао искорнстиги неке коњунк- 
туре и изградити себи потребне зграде, набапити 
најнужнији алат, довестн у ред земљу и остала по- 
crpojenja, производња није порасла, како се оче- 
кипало. 

У селзачким домовима појављује се глад као и 
до сада. Крсдит je због заштитс тсжака просто ис- 
кључен, те иелика поиуда сељачке радне снаге на 
варошким пијацама je свакидања појава. Плуг je 
joui данас тако скуп, да je ралнца у централној 
Босни једини алат за орање. У крајевима где je 
оскудица са земљом, сел.ак узурпира државна зе- 
иљишта, na из дана у дан свс више нестаје шуме, 
праве се бујице и голи врхови причају ne o нашем 
богатству, него o нашим сиромаштву. 

У ратарству сваке године иестаје доброг семе- 
на a o справама за чишћење жита (тријера) сред- 
ствима за sanpamHnaibe ссмена, за сузбијање боле- 
сти и штеточина на житарицама, нема код нас ни 
говора. Пол.а се преко целог лета исуте и црвенс 
&д корова и ради тога сс наши жетвени приносн 
aii из далека ие могу успоредити са оним краје- 
»има, v којима сс o пољопривреди паметно и план- 
ски води рачуиа, иако пмају климатске прилике 
неповол>није, него код нас. У држави нема доволзпо 
завода за производњу квалитетног семена, a Boč- 
na и Херцеговина немају ии један BCIIH завод, који 
би служио томе цилјУ- Апелујем на господина Мн- 
нистра, да изнађе средства да се такав завод осну- 
је у овим покрајииама. Ђубрење поља недовољно 
je, a o уређају ђубришта ne можс се ии говорити, 
na сс ради тога у догледно време у том погледу не 
иоже очекивати никакво побољшање. И у ту сврху 
у буџету предвиђена средства јесу кап водс у море. 
Справа и најосновнијих пољопривредних машнна 
ми уопИе немамо, a наш и,\ сеља« није усташу на- 
набавити, јер су цене превисоке, na би требало и у 
ту сврху вотирати много више кредита. Исти je 
случај код nac и са сточарством, јер побољшана 
коп.уиктура за сточарске прокзводе и мањак пов- 
ца на селу натерали су пол.опривредпика да број 
стоке сведе na минимум. Станице за узгој рас- 
плодњака налазе се у почетпом стадијуму, na ne 
могу -ни из далска да подмпре потребе namer се- 
л.ака у погледу квалитетне расплодпе стокс. Тре- 
бало бп да сс код наших сеоских домаћина на 
јавним добрима и код оргапмзовапнх произвођача 
произведе довољан број првокласних животиља a 
не да  их   no скупе nape из ипостранства увозпмо. 

Из страног света набављене животиње, узгоје- 
ne под другим климзтским и културним прилика- 
ма, нису до сада пашем сел^аку донеле очекивапих 
позитивних резултата. Зато je потребпо што из- 
да-шније помоћи наше сточарске и воћарске заводе, 
како би дошли до своје пуне сфпкаспости и нспу- 
пили наде, које паш народ с пуним правом у н-их 
полаже. 

Производша сточпе храпе mije такође на no- 
требној висини. Боспа и Херцеговипа пемајупи јед- 
не маигине за чишћење детелинског семена, док 
Савска бановина има неколико. Без добре хране 
нема ни добре стоке. Стајс за стоку пису ни добре, 
ии хигијенсжи уређене. Потребпо je да се и у ту 
сврху осигурају довољпа средства, како би се 
с том   акцијом што npnje почело. 

Испашпшта у Босни и Херцеговини нису уре- 
ђена н личс na пустиње. Нс.ма ни појилишта a 
кшо ли зграда. Сточне болестп наносе сваке ro- 
днпе велике штете a досадашњи пачип сузбијањи 
лтје дао one резулгате које смо желели. У Југо- 
славији која спада у сточарске земље пема im 
једпе сточне амбуланте, a мала Бугарска држава 
у сваком срезу има no једну и зато постизава из 
године у годппу све боље успехе na светским пи- 
јацама за своје сточарске производе. 

Босна и Херцеговина у погледу BoliapcTBa 
заузимљу једпо врло важно место, алн прилике 
ни мало ne задонолишају јер и ona грапа тражи 
велике инвестнције за које такође пема довољпо 
материјалних срсдстава. 

Поднзаљу сушница за воће, сместишта и ко- 
мора, као и набавци осталих најнужнијих справа 
:i алата није се МОГЛО до сада доволто посветити 
пажње, јер предвиђена материјална средства нису 
била ни за најосновније радове довољна. Како сам 
обавештен „Призад" je подигао no целој Боспи 
и Херцеговини неколико сушница, док у другим 
крајевима имамо срезова, у којима je подигнуто 
више него у целој Босни; na примср, Срез колу- 
барски има 22 сушнице. Потребно би бпло да се 
сви досадашљи срески воћни расадпици преведу 
na бановински или државпи буџет како би могли 
свој задатак испунити у иуној мери, 

Задругарство, уколико се o њсму у Босни И 
Хсрцеговини уопште може говорити, прежпвљава 
једну од пајтежих крпза, и тешко се према доса- 
даштем нскуству може очскивати какво по- 
бољшање, 

Пољопрнвредне организације ппсу у стању да 
довол>по штите пптересе сељака и да утичу na 
nam jaium жпвот. Број поллпривредних струч- 
п.ака као и установа, које пам спремају те струч- 
њаке тако je мален, да je тешко очекивати да !ie 
прилике na нашем селу ускоро кренути на боље. 
Цела Боспа n Херцеговппа има само три пољопри- 
вредне школе na преко 2 .милпона пољопривред- 
иог стаповништва, a само једног пољопривредпог 
референта на 50 до 100.000 ссл.ачког становниттва. 
To не можс дати задовољавајуће резултате, na би 
било потребпо да се број полпифпвредних струч- 
њака на терену повећа. 

A сад дозволите да се са пеколико речи освр- 
нем на про»аЈ)ан>€ аграрне реформе. Непобитна je 
чињенпца, да се бивти земљовласпици у Боспи и 
Херцеговини налазе у тетком и прететком еко- 
номском сгап.у, боље рекућ у неисказаној и бес- 
примерпој беди. Узрочник ОВОМ страдап.у, овој 
катастрофи бивших земљовласника, појавио се 
вођена na територији Боспе и Херцеговине na 
бази специјалних уредаба, паредаба н закона, који 
су пмали искључиву важност само на овом тери- 
торију. 

Копачнп есјјекат спрово1)еља на овај начин 
аграрне реформе био je тај, да je земл>овласник 
изгубио посве зпачај активпог екоиомског суб- 
јвкта, јер му je тај зпачај једноставпо збрисан. 

Соцпјалпа правда захтевала je правсднију 
1)асподелу добар^, али пикако и потпу}1о сконом- 
ско уништење једне класе на рачун друге, јер се 
oaiin то a приори противи идеалу социјалие правде. 

Ови паводи најлакшс he се илустровати ако 
прикажем гепезу аграрне ре(1)орме у Босни и Хер- 
цеговини. 



720 XII РЕДОВНИ  САСТЛНАК — 10 МЛРТА  1939 

Аграрна реформа отпочела je у Босни и Хер.- 
цеговини рсшсшем кметских односа у смислу § 1 
претходних одредаба од 25 фебруара! 1У19 прша 
којем су сви дотадањи кметоии ироглашени илас- 
ницима кметских земаља. 

Ирије кего у кратко изложим начин спрови- 
1>ења аграрне реформе у Босни и Херцегоинни 
дозволите ми да се само лстимице осцрнем на хи- 
сторлју аграра у иашим крајевима. 

Позната je хисгоријска чињеница да je фе- 
удални систем иродукат запада! и да никад није 
нашао плодио тле на истоку. Логично je да се и 
у Босни и Херцеговини, као специјалној и кул- 
турној срединн, у којој je од доласка (Јсманлнја 
иревладала источна кул17Ра> феудални еистем ннје 
могао разиити у оиом смислу какав je оио на за- 
паду: у Италији, Француској, Угарској ит.д. a \\ 
у деловима наше државе; Хрватској, Славонијн, 
Бојводшш итд. (велика грофовска имања). To су 
тако звапе лагифундије на којима су посгојали 
чисти фсудални односи. Ирнлике у Бисни и Хер- 
цеговини у том погледу изгледале су сасвим друк- 
чије, јер су ови крајеви од увијек имали карактер 
малопосједа будући се гро земљншта налазио у 
рукама снтиог иосјсдника, док велепосједа у ре- 
ченом смнслу нијс Босиа и Херцеговииа познавала, 
Турска, као вишестољетни носилиц политичке вла- 
сти у Боони и Херцеговнни није чак ни у својој 
легислативиој ломенклатури познавала израза, 
којима би се обележавали феудални односи. To 
иотвр1)ују и ауторитативне лнчности као фр. Ми- 
лобар, Ст. Новаковић, Трухелка итд. доказују11И 
да Босна и Херцеговипа иису никад имале онакве 
аграрие прашне односе какии су били на западу. 
Босанско - хсрцсговачко аграрно законодавство 
mije све до Калајева апсолутизма ни познавало 
називе кмет, кметскн одношај, који су обиљежје 
феудалног система. До Калаја се одношај између 
власинка и обрађивача зсмље озиачивао са „Пах- 
тер" најамник, ,,Пахтферхелтнисе" Јшјамнн одио- 
шај, a према турским законима »mustedžir« тако 
да mi с формалне стран« mije било доказа посто- 
јања феудалног односа. 

Назив кмет IH кметскн одиос била je умјетна 
творевипа тенденциозно створеиа, да се перхорес- 
цирају приватно правии односи изме1)у власника и 
обрађивача земље. 

Све ово a иарочито еткнчка једиакост власип- 
ка и обрађивача земље дјсловале су тако да у 
Босни и Херцеговивн mije иикад иостојала јака со- 
цијална апрека иамеђу исгих. Заго je управо груба 
иронија када се од иницијатора аграрне полнти- 
ке, какова се водила од 1918 до пред кратко 
иријеме у Босни и Херцепжтт, хтјело да докаже 
како je такву политику'диктовала социјална ну- 
жда, IHTO je иостулат тооожс ооцијалие пранде. И 
на бази ове наводне социјалне пуждс донесен језа 
Босну IH Херцеговшгу једап правни монструм у 
виду аграрне реформе. 

У прву етапу спрово^ања аграрне реформе 
спада разрешење кмеговских односа у Босни и 
Херцеговшш. Ово je услијсдило на основу пред- 
ходиих одредаба од 25 фебруара 1919, којим су 
даном разријешеш! сви кмстски одиоси на овом 
теЈшторнју. 

Цсла оштета, за сва ова земљишта, није изио- 
оила, no признаРБу caiMOM тадаштег Минисгра 
аграрне реформе, mi колико једногодишњи приход 

са тих земаља, a шро je најгоре та оштета иије пла- 
liena ■одмах iiero тек у годиии 1922 гако ;ui je др- 
жава била дужна да плати na име ренте за 3 године 
своту од 30,600.000 динара. 

Овој обанези држапа je удовољила само дје- 
ломично jop je ii даиас дужна na име рент« 
12,453.590 дшгара. 

Затим je посегнуто и за приватном правном 
својипом na су за Беглучком уредбом од 12 маја 
1921 односно Беглучким закоиом од 3 децембра 
1928, све земље приватно-правпог карактера ста- 
вљене иод удар аграрне рсформе само ако нх je 
обрађивач држао 10 година непрекидно рачуна- 
јући од 25 фебруара  1919 упатраг. 

Јурпсдпкција o аграрио-мраипп.м споров1Има 
дата je у надлеионост управним власпима одиосно 
аграрним делегатима, a не као у Далмацији судо- 
lillMM. 

Тако се често догађало да je архнвски чинов- 
ник, у својству аграрпог делегата, водио аграрне 
спорове   где   je   предмет   спора   репрезентовао  и 
неколико милиона, док ради своте од преко 6.000 
дииара у парвицама суди сенат Окружног суда. Не- 
■iviiuia аиомалија!!! 

Беглучкл! зашои од 3 децембра 1928 предвидио 
je да држава илаћа оштету за земље прппатно- 
правпог карактера у готовом na je касније једном 
уредбо.м измијењепа закоиаса одредба да се плаиа 
оштета у 6% беглучинм ооис.чттг.ма мјссто у иов- 
nv. 1 loniTO je курс ових обвезнипа варнрао некад 
24% некад и 50% и више, земл.орадници су дове'- 
депи на просјачки штап. 

За кметовске шуме и шикаре предвидео je ;-ia- 
кон ОД 12 августа 1933 у § 4 да се кмеговске шуме 
и imiK-ape и nainibami имају исплатити no 70 дин. 
no јодпом дунуму, што износи 111,023.950 динара. 
Међутим, из експозеа господина Мипистра излази 
да je Мтгпстар фиианоија смапдао укупно оштег\ 
за 55JBi тако Да ће бити испла11ено само 45% од 
поменуте оштете, што одговара суми од 50,000.000 
дипара. 

Да je ова одлука Мнипстра фшшнсија нехума- 
na н да je атеттат на соцпјалпу правду, не треба 
доказивати. Ja ово имам да изјавим: да ми оштегу 
од 50,000.000 дннара сматрамо као предујам иа 
оштегу од преко 111,000.000 динара. 

Ова моја критпка односн се на прошле режи- 
ме. Пошто се већ примиче зора хоћу да заврцгам 
апелом на господина Миннстра: 

1) Да осгатак недовртсиих аграрних спорова 
доврше оамо искл.учиво апрарни делегати дипло- 
Miipami ираииици; 

2) Да ревизију аграрпих спорова no чл. 11 За- 
копа од 3 децсмбра 1928, ne врше omi који имају 
да одлучују o жалбама подигнутим против осе ре- 
визије, као што je то бшо до сада случај; 

3) Да нареди да'ce ликвидација и нсплата свих 
аграрнпх спорова има no сваку цену (извршити до 
монца ове године; 

4) Да нареди банским управама да се одмах 
власницпма кметовскпх шума, шикара и пашшака 
дозначи одговарајућа 'Оштета; 

5) Да дозначи потребпи кредит за довртење 
зграда за „Огледне sohapcKe   отаннце" у Горажду; 

6) Да Среском начелству у Чајничу и Фочи 
дозначи no 50.000 динара за набавку плугова и 
ђубришта ссоском становништву тих срезова, и 
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7) Да бишипм пласпицимп кмстовских сслишта 
исплати дужну заосталу рснту у износу од дииара 
12,453.590, коју сам своту и амаидманом тражио. 

Завршавајући onaj свој говор, изјављујем да 
hy гласапн за овај буџет. 

Потпрстседиик Нурија Поздерац: Има реч na- 
родни посланнк r. Милаи Баџак. 

Милан Баџак: Господо народни посланици, бу- 
џет Мииистарства пољопрнвреде увек je био пред- 
мет живог интересовања код народних посланика. 
Отуда сс и јавно овако великн број посланика да 
узме реч и да каже својс мишљење o политици 
овог најважнијег привредног ресора, јер од ње- 
гове добре политикс зависи папредак и благоста- 
jbc нашег иајвећег броја стаповника-землЈорад- 
иика. 

Садашња буџетска дебата највећим својим 
дело.м задржавала се на чисто политнчким пита- 
шима, uiTo je и разу.млЈИво с обзиром на општу 
политичку ситуацију и na важиост задатака које 
има Да извршн Влада г. ЦветковнИа. Принрсдним 
и економским ггитањима nocBclieno je мање пажње 
иако ja сматрам да од доброг решења проблема 
ове врсге у многоме зависи н правнлно рсшеље 
политичких пнтања. Из ових разлога ja се нећу 
ни задржавати na актуелним политичким пнта- 
и.има n^li Ку се само ограничити na ona која cna- 
дају у предмет дискусије буџета овога рссора na 
чијем челу стоји nam вредни Министар г. Бешлић 
који ужива неподељене симпатије цслога овога 
дома. 

Господо послапнци, Микистарстео аољопри- 
вреде долази у пашој аграрпој земљи у ред нај- 
значајнијих ресора. To je опште мншљсње. Са 
овом копстатацпјом слажу се сви пародпи посла- 
ници и свп прпвредпи круговп у земљи, јер су 
свесии да од екопомског стања земљорадника, од- 
nocHo пољопривредшЈка, зависн папредак и разви- 
так целокупне привреде. Земл.орад11И1< je главпи 
произио1>ач и највећи потрошач. Небројепо je 
пута копстатоваио да од економског спажења зем- 
љорадника зависи н снажење осталих привредних 
граиа, a на првом месту трговине, ппдустрије и 
занатства коме треба нарочиту пажп.у да посве- 
тимо, с обзнром на његов садашњи тежак екоиом- 
ски положај. Једпа од првих иера за поправку њи- 
ховог cjaiba јссте добра политика Мнннстарства 
пол.о>пр11иреде која треба да има за цнл. увећање 
материјалпих добара паших земљорадника, 

Мипистарство пољопривреде позваио je да .у 
првом реду створи услове и да правац за уиапре- 
l,eiL.e опште пољопривреде. Овај његов правац 
грана се и множи na разпе струкс. Радећи na упа- 
пре})еи>у појединих грана пољопривреде, у Мипн- 
старству се све више ocelui тепдепција за што 
BchHM унапређењем сточарства н воКарства. To je 
последица светске коњупктуре, која пам намеће по- 
требу преориентације пољопривреде. Показало се 
из искуства да nama држава ne може да издржн 
ксткурспцију na сиетскпм тржпптнма у погледу 
производње зрнасте хране, док паше учешће иа 
сграиим ппјацама са сточарскпм и воћарскпм про- 
изводима бива све јаче и, што je главпо, све по- 
вол>није. 

C 'Обзиром na ове чињсшше смаграм за потре- 
Cmo да парочнто пагласим потребу што иптензпв- 
иијег рада на ynanpei)eiby сточарства. Огрешио бнх 

се o своју са"вест ако не бих признао да се у том 
правцу озбиллио ради, али палазим да то mije још 
доволл1о и да нажалосг баш у овом буџсту ne ви- 
димо довољио о5езбе1)С1тх средстава за унапређе- 
ње ове најважније граие name паљопрпвреде. У Ha- 
rnoj земљи сточарсгво je доста развијсво. Истина, 
ne у свим крајевнма. Где му се до сада поклањало 
мало пажње, сада се инсистира на yiianpel)cifay и 
развитку сто^арства. To je сасвим логично и оправ- 
дано када се упореди добнт коју nam земл>орад- 
ник има од пронзводње стоке са добити коју има 
од производље пшенице и кукуруза. 

Кад je реч o сточарству морамо констатовати 
да je овде пајважпије одгајпваље свиња, пошто су 
оне најважпији nam пзвозни аргикал.    C обзиром 
на потрошњу свитских производа за исхрану ста- 
повпика као и на висипу извоза свиња и њихоннх 
продуката, одгајивата и товљења   свиња чпнп јс- 
дпо од најуиосиијих сгочарских зашгмаља, a запа- 
Tii  свнња  велики  део  сгочпога богатства.  Гајење 
свиња je од парочитс    пажписги за мале    поседе, 
коЈи првовлађују у нашој земљи n који no својој 
организациЈи и величини   обрпгог   капитала нису 
кадри да се баве одгајиваиЈем већег броја круппе 
стоке. Па и многа друга мала домаЈшпства, сем се- 
љачких, палазе у гајењу н товљешу   овиња   врло 
љачкнх, налазе у гајењу и товљењу свита врло по- 
десио средство за штсдњу, обсзбсђујуии исхрапу 
ciuin.a од разпнх болести, a парочито од свнњске 
куге, прегстављају велпку штету за нашу приореду, 
a иарочнто за нашег земљорадника.    Истина, иај- 
H»I!HJIIM тскоиипама истсрапарске науке,   паши се 
Bcropiinapcivii сгрзчи.ацп доста успешно боре про- 
гпв заразне болести    стокс, na IH прогив    canibCKe 
куге. У namiiM држаииа.м    заводи.ма   пронзводе се 
серуми и разна лруга оредсгеа   за   борбу   против 
сточиих зараза, док се, нажалост, серум за цепље- 
ње свиња пронзводи   у   приватким   предузећима, 
чије цсие ппсу прпсгупачпе   економски   слабијим 
слоЈсвима, односио зс.мљорадницима. Зато највише 
страдају од свињске   куге   запати   натнх   малнх 
л.уди који претстављају rpo пашнх сточара и који 
бп трсбалп да буду предмет наше парочите пажи.е 
и ciapaiba. Croia се, riocnom.o   шослаиици,    намеКе 
пемиповпа потрсба да се за производњу свих сточ- 
них цепнва и лекова,    погрсбипх за сузбпјање и 
лсчспјС сгочппх зараза, a у првом    реду    свнњске 
куге, подпгпе државпи завод који he n\ произво- 
дитп н пуштатп у про.мст no цепама   које су при- 
ст\'11ачне и скоиомскп слабпјим сточарима. Држава 
би у овом случају бпла и рсгулатор цепа серума и 
лекова које производп приватпа ипдустрија. 

Поред вроизводње сточипх цепива и лекова 
потребпо je да се што upe допесе закон o органи- 
зацији ветерпиарске службе, чијп се лројекат Beli 
другу годпиу иалазн na претресу пред екопомскнм 
комитетом мшгистара. Бољом оргаЈсизацијом ве- 
терипарске службе треба да се обезбеди стручна 
И спгуриа noMoh сгоцм СВИХ сточара IH у свим кра- 
јсиима наше земл.е. Сем тога, за рад ветерииара 
на сузбпјању сточиих болести треба обезбедита 
потребна средства која никада нису сувишна, јерсс 
на крају исплате. У овоме правцу, господо, не сме 
бити смслевања, ни штсдње, јер се ради o чувању и 
спасавању нашег сгочпог богагства. 

Кад je реч o буџегу Министарства пољопри- 
вреде по^сбпо je да проговоримо и веколико ре- 

У1 
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чи o једиој младој установи која спада под ово 
Мииистарство, a то je оргаиизација и рад пољо- 
привредних ко.мора. Вама je, пасподо посланици, 
позиаго, да je Југослоиенска радикална заједница 
поставила себи за јсдан од најважнијих задатака 
унапре^ење пољопривреде, и ти.ме економско сна- 
жењс наших земљорадника. Cne до шеног доласка 
na власт земљорадипци пнсу имали својих струч- 
них организација као што то и.мају остале призре- 
дне струке, већ су оили препуштвда сами себи без 
етручних упутстава и без довољне лажње o уна- 
пре1)ењу њихових газдииства. Самим оспивањем 
пољопривредннх комора Југословснска радикална 
заједннца жели да организује нашег зсмљорадника 

■ у циљу yHaiipel)Ciba и janaiba љегове ироизводље, 
што lie имати као последицу његово економско 
снажење. И ево, има већ две године како пол^о- 
привредне коморе постоје. Истина, оие су још увек 
у развоју и тражењу путева да одговоре своме за- 
дагку. Њихов утнцај ннје још онако јак како се 
жели, али je сигурно да he пољопривредне ко.море, 
ако се добро организују и поставе на једпу зд1)аву 
и добру основу, дати добре резулгате. У том прав- 
цу ради се у Мшшстарсгву 110л>опривреде с паро- 
читом пажљом и прати рад комора. C друге стране 
и one сше чине погрепие иаиоре да одговоре сво- 
ме задатку. Кад je реч o пољоприирсдним комора- 
ма, морам са жалош11у да констатујем да у две 
паше бановине one нису jtnu организоване, што 
чини препреке за стварање савеза пољопривред- 
них комора. Али с обзиром na општу пблитичку cn- 
туацнју н na дух споразума којп je завладао у ду- 
шама целог пашег парода, откако се na челу упра- 
ве налази Влада г. Цветковића, ja се надам да he се 
у скором времену и у тпм двема бановинама извр- 
шити оргапизација полЈОпрпвредппх комора. To je 
једпа чпсто пародпа устапова која je искључпво 
намењена да служн интересима звмљорадника и у 
чпјем раду и оргапизацпји ne треба да се oceliajy 
никакви политичкн мотпвн. 

Ha крају жслпм још да подвучем и да одам 
призпаље Мппистарству пољопрпвреде, и саима 
осталим баповпнским, самоупраспим и приватпи.ч 
оргаппзацпјама, које се старају и брипу o оргапн- 
зовању и iipiipcl)iiBaiBy сточарских и воКарскпх пз- 
ло}кби. Колико je благотворап утицај изложбп na 
подизање и одгајивање боље pače и бољих приме- 
рака, то се пз године у годппу све више примећује. 
Утакмпца између одгајивача и прои-звођапа поста- 
је све племеиитија и све већа, шго се најбоље види 
приликом iipnpei)HBaiba пзложпи и 1кИховог успе- 
ха. Изложбе су имале тако великог утицаја, да се 
данас IH у оним крајевпма, где то раније пије бнло, 
може са успехом прнредигп изложба na којој ћете 
впдсти пајбоље примерке племспнте pače и изван- 
редпог воћа које може да издржи утакмицу на 
страппм пијацама где сс појавл^ују, као продавци, 
и зсмлјс са много развијенијим и савршенијим сто- 
чарством и BohapCTiiOM. 

Закључујући свој говор хоћу на послетку да 
замолим господипа Мппистра полЈОприврсде, na- 
mer посланичког и партиског друга, г. Бешлића, да 
се потпупо посвети пцтањнма свога ресора са опом 
вољом, снергијом и одлучпошћу, са којом се увек 
до сада залагао када je радио за добро народа, a 
иарочиго за добро нашнх зсмл>ора.дппка, с којима 
je он толико времеиа сарађивао, бринући се увек 
за побољшање њиховог положаја.    Мшшстарсгво 

пол>011ривреде пружа му шпроко поље рада у овом 
11]>авцу и нека буде уверен да захвалпијег посла 
нема до овога, кога се прихватиоида lie га na овом 
послу у правом смислу те речи пратптп благодар- 
пост народа и свих nac. 

ГласаЉу за буџет.   (Одобравање и пљескаше у 
цепгруму и na десници). 

Погпретседник Нурнја Поздерац: Реч и.ма na- 
ридпи послзјник г. др. borah Вукићевић. 

Др. borHti Вукићевић: Гооподо пародни посла- 
ници, Југославија je аграрна земља и зато сматрам 
да оуџету Министарства пољопривреде морамо да 
иоклонилјо мало вепу пажњу. 5уџет Минисгарства 
noJbonpHB.peAe разликује се од буџета других ре- 
оара у томе што сваки динар уложен у пољопри- ■ 
вреду троструко се Bpaha. 1 осподо, када би Кра- 
љевока влада прилшсом доношења буцета Миии- 
ciapciBa пољапривреде абратила'мало Beiiy пажшу 
и када биомо MU, народни посланнцн, приликом 
одобравања буџета Министарства пољопривреде 
били издашнији, ми бисмо тиме учинили да наш 
земл»орадник акономоми ојача и уздигне, a тнме 
оислк) гакође и одужили свој дуг и према оно.мс 
који nac je увек, кроз векове наше крваве исто- 
рије водио, хранио n од зла чувао. 

Господо, гладан земљорадиик слаба je нада 
за одбраиу земље. Када би се нешто у правцу 
сузбијања биљних штеточииа учинило, као и су- 
збијања заразних болести кид стоке, народни до- 
»одак повепао 6и се за пеколико милијарди ди- 
нара, n ne on се деспло, да лаш земљорадппк гајн 
шљиву, јабуку и крушку, a да плода нема. Али, 
господо, та средства против тих бил>них штето- 
чина као n серуАШ нришв заразиих oooлJelba код 
стоке треба да су достуипп и приступачпи и нај- 
cnpc\\ian!nnj,i.\i с iojcmi.Ma namera парода. Mel)y. 
тим, господо, то mije случај, јер су данас та сред- 
ства тако скупа да n зомлЈорадаик средњега стан>а 
не може да нх пабави. 

Сматрам да заводи за те пропзводе треба, ажо 
су државни, да се до максимума одрекну сваке Ko- 
pneni, сваке добптп n да омогуће да сиромаша« 
овет д()1)е до тих срсдстава. Ja сматрам да бн нај- 
боље оило да буде обавезна заштита пропив ти.ч 
болссгп na тај иачии, пгго би се, било уз баповин- 
ски прнрез, бнло уз бановински порез, наплаћивао 
ii lo од трговаца са ракијом, стокоји и извозника 
воћа, који од rora највеће корисги пмају, као и од 
стране фабрнка, који врло велике повластце ужи« 
вају од дрл<аве, још извесан доприпос. 

Гооподо, Јутогславија je земл>орадничка звмља 
пар екселапс, алп можемо pelin да се тек у no- 
следње време учппило нешто за ibeno унапређелЈв. 
За пољопривреду се мало даје. Потребпо je уста- 
iiomnu практпчне пол.опрпвредпе школе, кроз које 
би се практичпо сељак учио пољопривреди jo'p, 
господо, само учеп сељак може до краја и да зпа 
шта xohe једпа аграриа школа да му каже. 

Рад na терену enojen ca п.раксом и теоријом 
даје најбоље рсзултате. Један леп пример за то 
пмамо у С.медереиској Паланци, na челу чије уста- 
новс стоји г. Симић као управитсљ и који са 
таквом љубавл.у ради, да врло често водп своје 
1)аке na тереи n учи их. 

Господо, Jvrociaiiiija п.ма свс услове да сс pa- 
звнја   у   правцу  унаошређења   пољопривреде,   има 
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више услова него ли братска Бугарска, док, мс1)у- 
тим, ствар стоји обриуто, јер je код Бугарске већи 
изиоз. 

Ja. господо, нигдс нксам видео нитп прочитао 
да се ма где одржао какав курс, или прсдапап.с o 
n;iK4M?:ii!>\- воћа. a čini знамо да пакавање пришком 
изиоза  итра велику улогу. 

Псоподо, MI! смо кашу Пољопривреду дали у 
руке пол.оприирсдиим референтима који ради иа 
тереиу и среским економима који раде v расадни- 
иима. п.тп верујем да би успсх био миого ncliii кпл 
би се пол>олр1ивредним референпша ставио у ду- 
жипсг MinniMVM уопеха, m при.мср, амо иорају да 
подигнут један нзвесаи број воћака. Ла сматрам 
•in' тим пољопривредним реф&рентиша na тсрсну 
шеба отворити кагтије за њихову каријеру и на- 
граБииати их. 

Господо, за иепптизираи.с BnliaKa према под- 
небл>у. сап rpcx иорају да подаесу пољопривредни 
референти. 

Гооподо, Mi! зиамо јслно моћно срсдство за 
пропаганду напретка пољопривреде. To je филм. 

Г( оггодо, хоћу само да вам нашоменем још 
једну грану пољопрттвреде a то je пчеларство. Лу- 
гославија увози за око 300 иилиоиа дииара IU жа 
sta лп СУ код п:}С С,)И Услопи за P'i^R0! пчсл-фстпа. 
Пчеларстпо je поред тога важно и зато KITO onaj, 
који се бави пчеларстаом, зна ima je батрем који 
je "npcucccii из Лмерикс и који lic за 10 година да 

• ini cuc IIIVMC које je секира и будак за 100 po- 
дина уништила. Гооподо, подижите пчеларнике, 
ieo ткме подижете и IIIVMC. Сељак који се бави 
Пчелар.ством, тај сел-ак и чита. ои прати после и 
novre   грпне пол.оприпрсде. 
' " Господп, од како je у последње врсме nam 
сет.ак почео да обраћа пажшу на селекцију, код 
nac'ce појавило у нашем народу интересоваше за 
еугемику и ja сам у последше време врло често 
кмао гтрилике да су мсип долазили ншреднији сс- 
л»аци и питали ме за савет приликом жшидбе, што 
"ie доказ да само са иагфсдиом привредом и ми 
лекари   можемо да развкјамо своју дслатиост. 

Ми сии трсба да поклонимо мало више пажње 
и мало Biiine љубави селу и сељаку који нас храис 
ii од зла бране, јср тимс вршимо нашу споту лу- 
ншост ii ирсма младом Краљу и према југосло- 
ввнском народу. Гласаћу за буџет( Одобравање и 
пл.ескап-е на дссиици). 

Потпрстссдипк Нурнја Позлерац: Реч има иа- 
родии   посланик г. др. Милош Влаховић. 

Др, Милош Влаховнћ: Господо народни no- 
сланици, када узимам реч у ресору пол.опривреде, 
чииим т<? из разлога mro заступам Старобечејски 
срез, који лежи поред Tuce n чини центар наше 
житиице, где je пол>о|привреда ona грана, која 
rpahanc мога среза у велпкој мери пптсресује. 
у овоме срезу роди т. зв. потиско жнто, које je у 

[Ом свету no своме квалитету чувено. Међутим, 
nam извоз жита ne може да даде ово no квалитету 
пајбол^е жито, потто га мешају другпм житом 
лошијег 'квалитета. Зато je поникла веома спасо- 
nociia идеја у Мипистарству пољопривреде да се 
граде т. зв. „сплосп". a то су магазипп са великим 
запреминама, где би се могло ово најбоље поти- 
ско жито стручном маштулацијом типизирати. те 
би могли само чпсто потпско жито пзвозитп. 
Радује   ме што могу изразпти моју благодарпост 

господпну Мнпистру Бешлићу, којп je тачпо схва- 
тио потребе мога среза и Ст. Бечеја, те се падам 
да lie јсдан великп силос бити carpalien у Ст. Бе- 
чеју, a no могућпости други, мањи, у Србобрапу na 
каналу Крал.а Петра. Господо народни посланици, 
грађењем ових силоса уверен сам да he се nocinliii 
поред већ изпесспог циља још и то, да he naimi 
земљорадници и вредни произвођачи иоћи укла- 
диштењем  својс хране  добити олакшиЦе у виду 
гтредујма и неће морати, особито они сиромашни, 
продавати своју храму ripe врсмена и уз неповољне 
ниске цене. Зато у имс мога срсза изражавам бла- 
годарност како друштву за грађење силоса, тако 
и господину Министру Бешлићу. Но порсд грађења 
силоса, потреба je jom n та, a то je уско везапо 
ca грађењем и функцирнисањем пстог, да се из- 
граде још бољи прилазии каменити путеви до си- 
лоса, пошто je огромна позадина житнице и то у 
кругу од 50 км., све до Фекетића, Бачке Тополс, 
Иђоша,    спабдевепа    скоро    непроходним    путе- 
пима, a ca које би површппе, у случају изградње 
тих друмова, гравитирала сва храна na Тису }i у 
силос. Тако je потрсбпо да се изгради и продужи 
мало иђошки друм од i(> км. и веже међународ- 
niiM   путем   силос.   Потребпа je и изградња т. зв. 
бачкотополског друма у дужини од 26 км., за које 
радове молим КралЈевску владу n господу Miinn- 
стре финансија и грађевина да поклоне овоме nii- 
тап.у nvnv пажњу n омогуће потребне кредите. 

Прелазе11И na сам буџет Мипистарства полјО- 
гтривреде, налазим да je исти према своме значењу 
у једној чисто пол.опрпврсдпој државп прилично 
мали, јер недостају ona средства која бп за упа- 
npel)cn.e пољопривреде и нашег врсдпог зсмлјО- 
радпика била потребпа. 

Налазим да je код партије 829 кредит од 
(iO.OOO дипара за трошкове OKO сузбијања сточнс 
заразе веома малн, јер епидемије код свиња и 
остале стоке, оваца, коп.а, могу нашој пољопри- 
вреди да нанесу такве ттсте које су у несразмери 
са опом свотом која бп одговарала и бпла довољна 
да се сточне заразе сведу na минимум! — Тако je 
n ca партијом 838a, ivie je предвпНсна свота од 
1 милиона као ануитет за оснивање завода за npo- 
пзводту ссрума. Овом свотом се још усто неће 
скупнти потребна главница за гра!)ење тога завода. 

Потреба je да сс спромашппм одгајивачима 
доделн cepv'M за цепљење свпња или бесплатно, 
или делом no цени коштања и зато предлажем да 
се код завода који у nanioj држави постоје набави 
потрсбна колпчппа ссрума, и да се путем срсских 
ветеринара обавезно цепе, иарочито прасци, од 
богиња a CBiiite од куге и од црвспог встра комби- 
нованим цепивои. Када би се увело ово обавсзно 
цепљење уз минималне трошкове самог рада око 
цепљења наши произвођачи, a и држава, имали би 
огромне користп. — Потребап кредит за ову сврху 
je толико важан да би сс пмао свакакп остварпти. 

У моме крају на северном равном делу Лупав- 
скс бановине и само тле земл.с нзискује томс од- 
roBapajvlic коње, a то cv средњи нониуси, a наро- 
чито англо-арабери, Државна сргела у Бачкој 
Паланци rajn niimc врста нониуса, na и т. зв. 
„Елц-нониусе" који сам својпм слабии копитама ne 
одговарају и зато бих молио господппа Миппстра 
да изволп c|)opciipaTn одгој већином апгло-арабсра 
и лакнх поннуса који за паше крајеве једипо од- 
говарају. 

91« 
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Сакашја иеђу КОЊИМЗ je доста распростра- 
њсна ii кријс се и простире, тако да би требало 
noBehaibCM партијс 911 од 140.000, колико je за 
Дунавску бановину за отштету iipe;uyil)Ci!o) ради- 
кално потући свс од сакагнјс cv.Mibune Koibe, да 
би се од овога сталног зла ослободили. 

Морамо да констатујемо да бројио стање И 
квалитет коња у ВојвоДИНИ пс задоволЈава, и ако 
се Ммнистарство пољопривреде труди и на овоме 
пол.у, no овоме злу могло би се само на тај начим 
помоћн, ако би Министарство војске приликом 
откупа коња за своје сврхе давало веће цене које 
одговарају стварној вредности, J ep ca 3.000 динара 
до 3.500 дииара за првокласног младог коња ne 
исплаћује сс произпођачу да их гаји, кад зна да 
he тек свако четврто до псто ждребе успетн да 
прода војсци. Војска би требала да плаћа нај- 
Bche огкупне цене, веће него што се могу на ваша- 
рима постићи, — и у том случају наше коњарство 
бн бнло на завидној виснни. Бановине могу овде 
благотворно делати давашем BC1IIIX noiioliii код 
откупа  na  изложбама. 

Што се тиче додељивања отштете добровоЛ)- 
цима, колонистима и иселзеницима аграрним обвез- 
ницама, молио бих господина Министра да у спо- 
разуму са господином Министром фошансија ово 
питап.с IHTO upe реши. 

У поглсду „Призада", гледишта сам да би 
тај завод требало преузети у целости у државне 
руке, и да врши само ону благотворну улогу, 
којом lic одржавати цене пшеници изнад светског 
паритета, — a да се не бави уједно н зарадом! 

Аграриа привилсгована банка no својој улози 
требало би да помаже дугорочним зајмовима irc 
само оне најсиромашније земљораднике, са 10 до 
20.000 дииара, већ no својој улози, вал^ало би да 
помаже рсалпим креднтпма и наше средње посед- 
ппке којпма je потрсбпа ппвестиппја за иптепзив- 
nnje n рацноналнпје '0бра1)Ппаље зе.мл.е, a то je 
уједно и државни иптерес. 

Предлажем да се осиује јсдна државпа фа- 
брика за поЛ)Опривредпе справе и мапшпе, која 
би уз цепу пропзводшс, или уз мипималну корист 
продавала земљорадницима те справе, чиме би 
уштедсли огромнс снотс које иду ван наше др- 
жаве страиим фабрикама, 

Морам да напоменем да je једно од изван- 
редно важних питаља и питање исушивап>а под- 
водних пначс првокласних ораппца, те молим 
господина Министра, позпавајући га као струч- 
њака и човека са вољом за напредак name полјО- 
привредс, да овоме питању одводњавања и помоћи 
волним задругама, у споразуму са господином 
Мипнстром грађевина, поклони пуну паж11>у. У 
Старо Бечејском хатару на т. зв. Перлеку, сваке 
године тоии упутрашња вода 3.000 јутара земље 
нашим аграрним спротим људима, који немају 
користЈг Beli само ттете плаћајући водни допрп- 
нос и порсзу, a не жању! — За одводљавање овог 
землгишта молим КралЈСВску владу да омогућп 
кредит од  1,600.000 динара. 

Joni једно важпо пптање иптересује наше 
земљорадннке, a то je извоз дебелпх свиња n ro- 
веда. Молим господпна Министра да се овом ии- 
таи.у поклони пажп^а и путем Пољопривредних 
комора сазове шпра апкета и претресе ово важпо 
питање у том погледу, да се нађе сходан начип 
упрошћаваља извоза да би се олакшала товлЈачу 
продаја и извоз путем земл.орадпичких задруга, и 
да се спречн да сс извоз дебелих свиња остави као 

мопопол само вео.ма малом броју професпопалних 
извозника, Процепаг контингента за товљаче ва- 
л>ало би noBeliarn na 40%. 

Морам да се осврпем као послапик мешовитог 
среза са ма1)арском мањином na бедно стање 
наших полтопрнвредних радника припадппка ма- 
iBiina. Onn нису добили од ове наше државе 
много, a лојални су, што су показалп за послед- 
11>нх 20 година. Зато бп требало воднти рачуна o 
томе, да се и onn помогпу, како то буде држави 
могуће. 

Изневши горње, Ja сам увереп да hy nahn код 
господппа Министра Бешлића и Крал>евске владе 
пуно разумсвање за свс паше потрсбе у пптересу 
унапређења мога среза и пољопривреде уопште. 
Имајући поверење у Крал.евску владу, гласаћу за 
буџет. (Пљескање на десппцп). 

Потпретседичк Нурпја Поздерац: Има реч   на- 
родни послаппк г. др. Ибрахпм Крупић. 

Dr. Ibratiim Krupić: Gospodo nairodni poslanici, 
javio sam se za reč kod pretresa budžeta Ministar- 
stva poljoprivrede, jer sam po profesiji vezan za 
poljoprivrednu, odnosno stočarsku proizvodnju i 
moja kritika rada Ministarstva poljoprivrede kao i 
moji predloži biće učinjeni samo u jednoj nameri, 
(l.i, iznoseći svoja opažanja, pomognem Kraljevsku 
vladu 1 Ministarstvo poljoprivrede u njihovim nasto- 
janjima za opšti napredak našega zemljoradnika. 
koji je osnova kako u ekonomskom tako' i u poli- 
tičkom pogledu naše zemlje. 

Moram, gospodo narodni poslanici, učiniti od- 
mah u početku jednu opštu konstataciju kada |е 
reč o poljoprivredi naše zemlje i državnom staranju 
o njoj. A ta je: da je o tome kod nas jednako od 
posle rata najviše govoreno, a relativno na imanje 
učinjeno. Uzroke tome ja neću sada iznašati,' jer ih 
vi svi manje - više znate, a, pogotovu sada, kada ima 
izgleda da će i to stanje prestati  i krenuti na bolje 

Dakle, da iznesem nekolike dobronamerne kon- 
statacije: 

Ako promotrimo ekspoze uooićemo da se kroz 
ceh ekspoze provlači mišljenje — a to je i pravilno 
— da je najbolji potstrek za unapređenje svih grana 
poljoprivrede — omogućiti da se postignu što bolje 
cene   zemljoradničkim   proizvodima. 

Iako se mi danas nalazimo u vremenu kada su 
ekonomske razmene u međunarodnom životu vezane 
izvesnim normama od kojih se ni mi ne možemo 
osloboditi i kojima se, silom prilika, moramo poko- 
riti, ipak međunarodna trgovina nije jedini izlaz za 
unovčavanje naših zemljoradničkih proizvoda, već 
postoji i ono unutrašnje tržište koje je, ustvari, veće, 
a o kome je u ekspozeu gospodina Ministra poljo- 
privrede bilo vrlo  malo  govora. 

Stoga, bilo bi potrebno, da se prodaji naših 
poljoprivrednih proizvoda u samoj zemlji posveti 
što veća pažnja. 

U pogledu inostranih tržišta jedna opšta karak- 
teristika je, da koci tih izvoza imaju mnogo veće 
koristi posrednici nego sami proizvođači, što daje 
izgleda da se toj vanjskoj trgovini i posvećuje veća 
pažnja. 

Sada bih hteo da iznesem: kojim načinom je 
Ministarstvo poljoprivrede do sada postupalo pri- 
likom rešavanja pojedinih pitanja, koja se pred njega 
postavljaju! Jedan veliki nedostatak u tome radu. 
doskora, bio je, a i danas još postoji: Sto se kod 
rešavanja   poljoprivrednih   pitanja   nije   imao   jedan 
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izracfen plan, već su se nastojanja menjala u vezi sn 
ličnostima, koje su dolazile na čelo Ministarstva 
poljoprivrede! U tome pogledu nešto je bolje bilo 
za poslednje tri godine, kada je poku.šavano da se 
stvore za svaku pojedinu granu poljoprivrede pla- 
novi — programi rada, koji bi se trebali da izvršuju. 
Morao bi se primiti i sprovesti princip da se ima za 
svaku granu poljoprivrede postaviti jedan program 
koji bi bio državni program, a ne program ličnosti, 
i koji bi se konzekventno sprovodio bez obzira na 
ličnosti koje dolaze na položaj gospodina Ministra 
poljoprivrede. 1 kod toga stvaranja programa /a 
pojedine grane poljoprivrede trebalo bi da se ima 
uvek pred očima celina, a ne da sve zavisi o tome 
kolika će se pažnja kojoj grani posvetiti, o moći i 
uticaju onih ličnosti koje na pojedinim poslovima 
imaju   interesa. 

"Ovde je eklatantan primer odnosa veterinarske 
struke prema ostalim granama poljoprivrede u re- 
soru Ministarstva poljoprivrede, kojoj se do sada 
poklanjala  najmanja  pažnja. 

Vidimo, na primer, da do danas Ministarstvo 
poljoprivrede nije stiglo da u čitavoj našoj zemlji 
izgradi ni jednu veterinarsku ustanovu, dok je svoje 
dru^e ustanove podizalo u svakoj godini, prema pri- 
likama,   u  dosta  velikom  broju. 

Jedina veterinarska ustanova, koju je Ministar- 
stvo poljoprivrede otpočelo da gradi, jeste Državni 
centralni veterinarski zavod u Zemunu i taj se gradi 
već tri godine, a još nije gotov(!). A zavod za ispi- 
tivanje vune, koji je nesumnjivo potreban, sagrađen 
je za nekoliko meseci posle donetog budžeta i odmali 
u istoj godini otpočeo rad. Međutim, gospodo na- 
rodni poslanici, osnovni uslov za kakav bilo rad 
na unapređenju stočarstva, jeste osiguranje zdravlja 
stoke i zaštita stočara od gubitaka usled uginuća, 
jer ispitivanje vune neće ništa koristiti ako ovce, od 
kojih  treba dobiti vunu, pokrepaju. 

Ima još nekih poslova kod Ministarstva poljo- 
privrede, koji nisu zadovoljavali sa razloga Sto se 
ono kod sprovodenja istih nije rukovodilo u svome 
radu realnim potrebama širokih narodnih slojeva i 
našim stvarnim prilikama, jer samo onaj rad koji 
odgovara našim stvarnim prilikama može imati i 
stvarnog uspeha. Sjetimo se  samo: 

1) Eksperimentisanja koja su vršena sa uvozom 
i forsiranjem plemenitih pasmina mesnatih svinja n 
sve krajeve i po svaku cenu i štete koje su naši 
poljoprivrednici  imali  od toga; ili 

2) Nastojanja da se izbaci beigiski tip teškog 
konja i to iz krajeva gde se on godinama gaji i 
najviše   rentira; ili 

3) Pokušaje da se kod nas forsira farmersko 
živinarstvo; i 

4) Katastrofa sa hmeljom. 
Najzad, još jedna okolnost koja ima velikoga 

uticaja na rad Ministarstva poljoprivrede i o kojoj 
bi trebalo povesti računa, ako se u poslovima 
želi   uspeh. 

Ministarstvo poljoprivrede ima uglavnom svoje 
službenike iz dve struke: agronomske i veterinarske. 
Ja pripadam ovoj drugoj, ali molim da se uvaži da 
me Kod ovoga djela izlaganja ne rukovode nikakovl 
staleški interesi, već samo želja da poslovi Ministar- 
stva poljoprivrede i obeju struka budu vršeni na što 
veću   državnu  i  narodnu korist. 

Postoji jedan više ili manje zaoštreni sukob ovih 
dvaju   staleža u čitavome svetu, pa i  kod nas. Taj 

sukob ima svoga povoda u kompetenciji za poslove 
stočarstva. Kod nas je taj sukob možda u jednome 
dosta latentnome -tanju, jer ga veterinari baš izbe- 
gavaju, ali se u poslovima Ministarstva poljoprivrede 
osjeća i od Štetnoga je uticaja po opće narodne inte- 
terese obeju struka. Ovo sporno pitanje, tj. pitanje 
vodenja stočarstva, rešeno je u vremenu kada je 
Ministar poljoprivrede, agronom, za vreme režima 
u kome su ministri sam: donosili zakone, doneo 
Zakon o unapređenju stočarstva, u kojem je isklju- 
čio veterinare iz svake saradnje na unapređenju sto- 
čarstva. Posledice se već takvoga stanja osjećaju, 
a vremenom će se pokazati još u jačoj mjeri, da "će 
svhna biti jasna Štetnost takvog regulisanja pitanja. 

Primer stranih država, koje su na isti način bile 
postupale, danas već daje jasnog dokaza za to: jer 
glavna i nerešiva pitanja njihove stočarske produk- 
cije danas su uzgojne bolesti (tuberkuloza, zarazno 
pobacivanje, proljev pilića itd.), na koje nije prili- 
kom rada oko unapređenja stočarstva, koju su spro- 
vodili sami igronomi, bila obračana potrebna pažnja. 

1 kod nas se ti slučajevi već pojavljuju: kao pri- 
mjer da navedem da se u našoj zemlji nije znalo 
za zarazni proljev pilića dok ta bolest nije uvezena 
iz inostranstva sa plemenitim rasama živine. Ima jos 
primera, ali ja ih ovde neću navoditi. Ali stojim na 
raspoloženju Ministru poljoprivrede, da mu ih Iz- 
nesem. 

Jedan najmarkantniji ću ovde samo spomenuti: 
donošenje Zakona o uređenju veterinarske službe. 
Mi toga zakona do danas još nemamo, činjeni su 
veliki napori da bi se taj zakon doneo i on je naj- 
zad dospeo i do ekonomskog komiteta ministara, i 
ja verujem da je u kočenju donošenja toga zakona 
bilo uticaja  i od strane jednoga dela agronoma. 

Interes je opšti naše poljoprivrede, naročito na- 
Sega stočarstva, da se uticaj toga sukoba između tih 
dveju struka u poslovima Ministarstva poljoprivrede 
trtstrani, i zato molim gospodina Ministra poljopri- 
vrede i uvjeravam ga da će time mnogo učiniti za 
napredak   našega   stočarstva. 

Izmena Zakona 0 unapređenju stočarstva u tome 
smislu, da bi se u poslovima oko unapređenja sto- 
čarstva osigurala i veterinarska sarađnja, koja je 
danas isključena, učiniće mnogo za napredak našega 
stočarstva. 

Sada ću da predem, posle ovih opštih napomena, 
na sam budžet Ministarstva poljoprivrede. Moje 
mišljenje u pogledu celokupnoga budžeta jeste, da 
su predložene sume nedovoljne za sve grane poljo- 
privrede.  One  bi  morale biti  mnogo  veće. 

Ako je momentalno nemoguće predvidene sume 
menjati, ja sa ovog mesta činim apel i molim gospo- 
dina Ministra poljoprivrede, da se još sada priliva1 i 
kao opravdano, da se u idućem budžetu Ministarstva 
poljoprivrede osiguraju mnogo veća sredstva za 
njegov rad. 

U pogledu same organizacije čitave službe Mini- 
starstva poljoprivrede morao bih ovde učiniti jednu 
zamerku, da ta služba nije baš najbolja i da je većim 
delom   nepristupačna   širokim    narodnim   slojevima. 

Jedan od glavnih zadataka, koji bi trebao što 
pre da se reši, jest: da se izvrši reorganizacija čitave 
poljoprivredne službe u našoj zemlji donošenjem 
dvaju  specijalnih  zakona,  i  to: 

1) Zakona o organizaciji poljoprivredne službe, i 
2) Zakona o organizaciji veterinarske službe. 
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Projekat ovog drugog zakona izrađen je i nalazi 
se pred ekonomskim komitetom ministara, te bi se 
mo^ao doneti u vidu uredbe sa zakonskom snagom, 
a isto tako h\ se moralo požuriti i sa donošenjem 
zakona o organizaciji poljoprivredne službe. 

Da je ovo neophodna potreba osetio je svaki 
onaj koji je imao prilike da posmatra rad ovih dveju 
službi naročito na terenu. Obadve ove službe morale 
bi biti tako organizovane, da odgovaraju našim pri- 
likama i da se što više približe narodu. 

Gospodin Ministar poljoprivrede u svome ekspo- 
zeu spomenuo je i samu potrebu donošenja zakona 
0 uređenju veterinarske službe, ali ja ga molim, kao 

fr ćelu Vladu, da na tome ne ostane. Na ovo mi daje 
pravo fakat, da se sa Izradom toga zakona počelo 
još 19.'?1 godine, a do danas još nije donesen. 

Na pojedinostima iz ekspozea gospodina Mini- 
stra poljoprivrede, što se tiče biljne proizvodnje ne 
mislim se dugo zadržavati, /ielim samo da podvučem 
jednu važnu -•■tvar, koja je u ekspozeu predvidena, 
a koja je i u praksi do danas bila naročito zanema- 
rena. To je pitanje stočne hrane. Tim pitanjem 
do sada Ministarstvo poljoprivrede ili se vrlo malo 
bavilo ili skoro nikako. Međutim, ako se stočarstvu 
daje ona važnost koju ono stvarno kod nas ima i 
koju mu je gospodin Ministar u ekspozeu priznao, 
tada ishrana stoke, dakle produkcija stočne hrane 
dolazi u prvi red. Svi napori oko unapređenja stočar- 
stva ostaće neefikasni, dok se pitanje proizvodnje 
stočne hrane ne bude povoljnije rešilo. 

Glavni razlog nenspesima kod rada na unapre- 
đenju stočarstva danas leži baš u nedovoljnoj i nera- 
cionalnoj ishrani. Zato bi se tome pitanju morala 
posvetiti mnogo veća pažnja i sa strane našeg Mini- 
starstva poljoprivrede. 

Kod stočarstva, veterinarstva i drugih poglavlja 
u ekspozeu, smatram za svoju dužnost da učinim 
neke dobronamerne napomene. 

Konjarstvo ima pored ekonomske važnosti i ve- 
liku važnost po našu narodnu odbranu. Na tome 
polju pokazuje se do sada vrlo malo uspeha. Dokaz, 
zato najbolji je u slanju našeg narodnog konjarstva, 
koje bi se moralo procenjivati, ne na izložbama, 
nego na konjskim pijacama, ^de se vidi jako veliki 
procenat škartova. Ministarstvo poljoprivrede posve- 
ćuje sasvim ispravno veliku pažnju svojim i privat- 
nim ergelama. 

Jedna od najvažnijih mera za unapređenje svih 
grana stočarstva, pa i konjarstva naročito, jeste licen- 
ciranje muških priplodnih grla. 1 ako je Zakonom o 
unapređenju stočarstva ova mera predvidena, njeno 
izvr.šivanje do sada je ostalo neefikasno u najvećoj 
meri, zato što je sam posao regulisau pogreSno i u 
stvari se sveo na putovanje komisije za licencira- 
nje. Morale bi se odredbe o licenciranju muških pri- 
plodnih grla u tome Zakonu izmeniti u tom pravcu, 
da se lieeneiranje stvarno sprovodi. 

Veterinarstvo. Što se tiče veterinarstva, u ovogo- 
dišnjem budžetu i ekspozeu gospodina Ministra po- 
ljoprivrede prvi put je posvećena veća pažnja veteri- 
narstvu,zašta ja odajem priznanje gospodinu Mini- 
stru poljoprivrede. Samo, i tu bi potrebno bilo iz- 
raditi jedan program  rada i zatim ga izvršavati. 

Osiguranju stoke Ministarstvo poljoprivrede po- 
svećuje vrlo malu pažnju. Moram ovde napomenuti 
da se uspešno osiguranje stoke može sprovesti samo 
tako, ako se veže sa radom na zaštiti stočnog zdravlja 
od bolesti i tečenju stoke. Ceo bi ovaj posao morao 

biti   poveren   veterinarskom   odeljenju   Ministarstva 
poljoprivrede. 

Glasaču »za«, jer imam puno poverenje u Kra- 
ljevsku vladu i Ministra poljoprivrede, kojeg molim 
da ova moja opažanja i predloge uzme u pretres i 
izvrši i to po mogućnosti još ove godine, a što nije 
moguće ove, a ono bar iduće godine. (Pljeskanje na 
desnici). 

Потпретседиик Нурнја Поздерац: Има реч на- 
родни посланик г. ,1озеф Тришлер, 

Jozef Trišler: Ja govorim kao zastupnik nemačke 
manjine. Pre ću da govorim o čisto poljoprivrednom, 
a na kraju i nešto o narodnosnom pitanju. 

U debati o budžetu skoro svih do sada rasprav- 
ljani!! Ministarstava istaknuto je od govornika, da je 
budžet u srazmeri prema zadatcima dotičnog resora 
premali. Obično govornici traže još i ovo i ono. 

Mi Nemci, kafo konstruktivan elemenat u ovoj 
zemlji, želimo privredni napredak i zemlji i nama. A 
pošto napretka u državi bez uvećanja, odnosno boljeg 
iskorišćavanja prihoda nema, mi razmišljamo i o to- 
me kako bi se ti prihodi mogli uvećati. Mi mnogo da- 
jemo, malo tražimo, a rado dajemo i još više ako nam 
se to, pored osiguranja mirnog opstanka našeg življa. 
omogući. 

Za uvećanje prihoda države nesumnjivo najvažni- 
ja grana jeste poljoprivreda. Prema izlaganjima izve- 
stioca Finansiskog odbora potrebno je podizanje pro- 
izvodnje, uvećanje izvoza i održavanje cena. 

Poljoprivredna proizvodnja u Vojvodini uopšte, 
a kod Nemaca napose, je na priličnoj visini. Dalje 
rentabilno podizanje ove proizvodnje nije laka stvar 
i zavisi od mnogih faktora. 

Iz ekspozea gospodina Ministra poljoprivrede 
saznali smo za mnoge već preduzete i nameravane 
mere za podizanje biljne proizvodnje, stočarstva ili 
unapređenje poljoprivrede uopšte. Sve te mere su po- 
trebne i dobre, ako se sprovedu u delo bez mnogo bi- 
rokratizma, sa dobronamernim naporom i sa struč- 
nošću. A imamo puno poverenje da će to kod našeg 
sadašnjeg gospodina Ministra tako i biti. 

Sad bih hteo da se kratko osvrnem na nekolika 
pitanja, koja su s time u tesnoj vezi, a o kojima ovde 
ili uopšte nije bilo, ili je nedovoljno bilo govora. 

1) Komasacija, U Vojvodini ima mnogo opština 
u kojima još nije sprovedena komasacija. Tamo ima 
zemljoradnika, koji imaju 10 hektara zemljišta na 30 
i više mesta. Bez komasacije prava rentabilna poljo- 
privreda u Vojvodini je nemoguća. Komasacija bi se 
imala olakšati i subvencionirati. 

2) Katastar. Mnogo se tu govorilo o katastru. Pri 
sprovodenju nove katastracije po postojećim propisi- 
ma bi se jednovremeno moglo i ispitivati tle u svrhu 
mogućnosti rentabilne upotrebe umetnih gnojiva i 
kartirati zemljište ti tu svrhu, kako se to radi i u dru- 
gim naprednim zemljama. 

3) Cene. Za daljno rentabilno podizanje poljopri- 
vredne proizvodnje potrebno je poboljšanje srazmere 
cena između proizvoda i proizvođačkih faktora. Cene 
umetničkih gnojiva srazmerno su nepovoljne. Kada 
uporedimo cene po kilogramu čistog azota. čiste fos- 
forne kiseline ili kalija u raznim gnojivima, izražene 
u kilogramima pšenice ili ječma u raznim evropskim 
državama, možemo konstatovati, da su te cene kod 
nas 2 do 4 puta veće nego u drugim državama. Bez 
uvećane upotrebe ovih gnojiva neće se moći biljna 
proizvodnja znatno podizati. Pri sadašnjoj srazmeri 
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cena,  rentabilnost upotrebe umetnih gnojiva nije do- 
voljno   osigurana. 

IStO tako je pri rentabilnom gajenju stoke, a na- 
ročito svinja, potrebna u mnogo većem obimu, nego 
do sada, upotreba hraniva sa vise belanćevine kao bra- 
šna od riba i mesa, pa i pogača od uljarica, niaizena 
ild. Brašno od riba, na primer, koje sadrži drago- 
cenu stočnu belančevinu, je 3—5 puta skuplje nego 
u  susednitn državama. 

4) Kontrola. Po mom mišljenju je veliki nedosta- 
tak u trgovini gnojivima, hranivom i raznim pre- 
paratima za poljoprivredu, da nema dovoljno kontro- 
le. Analize u kontrolnim stanicama su retke i skupe. 
Analize u tom pravcu bi mogle postati izvorom novih 
prihoda za zadruge, kontrolne stanice i one bi mogle 
da osiguraju zemljoradnike od mnoge .Mele. Kao pri- 
mer hoću da navedem sledeči slučaj. Meni je poznato 
da jedan zadružni savez u iN'emačkoj, gde su zakoni 
o trgovini gnojivima i hranivom vrlo strogi, a kon- 
trola kod samih proizvođača isto tako stroga, ima 
godišnje prihoda, na ime naknada usled ovakovih 
analiza, oko o miliona dinara. Ispitivanje tla za praksu 
kod nas je nedovoljno razvijeno, ma da imamo odlič- 
no uređene kontrolne stanice. 

5) Stručno obrazovanje. Za unapređenje poljo- 
privrede je najvažnije prosvetno i kulturno stanje se- 
ljaštva .Mi nasrdačmje pozdravljamo nameni Mini- 
starstva poljoprivrede, za donošenje nove i moderne 
uredbe sa zakonskom snagom za srednje, niže, speci- 
jalne i poljoprivredne domačićke škole. Molimo samo 
da se pri tom ne zaboravi, da je potrebno stručno 
obrazovanje i nemaekoj zemljoradničkoj mladeži i da 
se stručno obrazovanje kao uspešno Školovanje se- 
ljačke mladeži uopšte može vršiti samo na maternjem 
jeziku. Mi smo već predali molbu za otvaranje jedne 
privatne nemačke niže poljoprivredne i domačićke 
škole, i nadamo se da će nam se pri tome izaći u su- 
sret. Nemački zemljoradnici žele intenzivno da sara- 
duju rame uz rame sa drugim zemljoradnicima naše 
Otadžbine na unapređenju poljoprivrede i oni u rev- 
nosnoj utakmici za što bolje gazdovanje i dalje žele 
da budu primerni. Prema tome koliko oni čine za 
poljoprivredu ove zemlje, ja mislim da je opravdano 
da im se omogući stručno obrazovanje u svojoj vla- 
stitoj školi. 

6) Zemljoradnički dugovi. U tehničkoj primeni 
Uredbe o likvidaciji zemljoraduićkih dugova ima još 
i danas nedostataka. 

1) U Srczu baćkopalanačkom ima još više od 800 
molbi dužnika zemljoradnika, koje još i sada, posle 
dve i po godine uvek nisu rešene kod sreskog suda. 
Ovi dužnici dakle još nisu dobili nikakvo smanjenje 
svojih dugova, a od njih se u roku traži puni anuitet. 

2) Ima mnogo slučajeva, da su dužnici dobili 
delhnično smanjenje svojih dugova po rešenjima 
sreskdh ili okružnih sudova, a ovo smanjenje nije 
još sprovedeno u Privilegovanoj agrarnoj banci, ili 
višak pri uplati prvog i drugog nesmanjenog anui- 
teta nije uzet u obzir za treći anuitet, a poreska 
uprava nemilosrdno traži nesmanjene anuitete. 1 tako 
je došlo do egzekucije konja i krava, o čemu je ovde 
već   bilo  reći. 

7) Obezbedenje od grada. Na osnovu Zakona o 
obaveznom obezbedenju useva i plodova od grada i u 
Dunavskoj banovini je osnovan Zavod za obezbede- 
nje od grada. A kako taj Zavod radi na zadovoljstvo 
osiguranih zemljoradnika mogu dokazati jednim pri- 
merom.  Jedna opština moga sreza je uplatila prošle 

godine 35.000 dinara u taj Zavod. U toj opštini je 
nastala šteta od grada više od 300.000 dinara. Cela 
Šteta je likvidirana za 1.400.— dinara. Jedan seljak 
n. pr. je dobio za jutro jako oštećene kudelje 20 
dinara. 

8) Narodnosno pitanje. Dozvolite, gospodo na- 
rodni poslanici, da još kratko govorim i o narodno- 
snom pitanju. Nisu narodnosne grupe krive što ih 
danas u raznim evropskim državama ima više od 40 
miliona, a nisu krive ni zato, što je narodnosno pita- 
nje postalo danas jedno od najaktuelnijih, a ujedno 
d najdelikatnijih pitanja u Evropi, od čijeg podesnog 
ili nepodesnog rešenja više manje i zavisi trajni mir. 
Narodnosne grupe svuda brane svoja prava. 

Uanas u evropskim državama i van njih živi još 
više od 2 i po milijuna Jugoslovena. Svi se oni sma- 
traju kao pripadnici velike zajednice Jugoslovena i 
SVI žele da ostanu i sa svojim potomcima i dalje Ju- 
gosloveni ma da su Istovremeno i pripadnici raznih 
državnih zajednica. 1 oni kao i sve druge narodnosne 
grupe tačno osećaju i znaju šta je narodna i šta je 
državna zajednica. Dužnosti kako prema jednoj i 
drugoj zajednici ne moraju biti — a i obično nisu — 
suprotne nego paralelne. Najbolji Jugosloveni u dru- 
gim državama mogu biti — a sigurno i jesu — odlič- 
ni državljani svoje nove domovine, svoje državne 
zajednice. Uni su ponosni na to, što su Jugosloveni. 
Vi ste u vezi sa njima, vi se i za njih starate. To tako 
i treba da bude. 

Mnogi od njih žive daleko od državne zajednice 
svoga naroda. Kraljevine Jugoslavije, i nikad ne mi- 
sle na to da će se granice Jugoslavije raširiti do njih. 

Isto tako je i sa nama iNemcima u ovoj državi. 
Uz to smo mi Nemci sa Srbima u Vojvodini decenija- 
ina u miru i dobrim susedsko-medusobiiiin odnosima 
i poštovanju živeli zajedno u i njima i nama ludoj 
državnoj zajednici, a naše vode SU se zajedno borile 
za svoja prava. 

1 mi daleko živimo od kompaktnog nemačkog 
življa i mi ne mislimo na to da će Nemačka obuhvatiti 
u svoje granice i naše pokrajine. Mi želimo i dalje 
da živimo na ovoj teritoriji u najboljim odnosima sa 
svima drugim narodima kao Nemci, a to i onda kada 
će se na sve te probleme politički gledati možda sa 
sasvim druge strane, kada možda neće biti ni fašizma 
ni demokratije. 

U ovome visokom Domu se mnogo govorilo o 
sporazumu. Ja smatram da bi bilo vreme da se i mi u 
narodnosnom pitanju sporazumemo i to pravedno, 
jasno i odlučno sa memdavnim vlastima i faktorima 
jednako za ćelu teritoriju naše Otadžbine. 

Mi sa naše strane smo 20 godina, a naročilo 11 
decembra dokazali volju za tako jedno sporazume- 
vanje. Mi smo složno išli na izbore u punom povere- 
nju prema Vladi. Mi i danas verujemo da će nam 
Vlada izići u susret pri našim opravdanim željama. 
A slažem se i priključujem načelnim izjavama moga 
poslaničkog druga Hama. 

Imajući puno poverenje u Kraljevsku vladu i go- 
spodina Ministra poljoprivrede i očekujući ispunjenje 
naših opravdanih želja, glasaču sa mojim poslaničkim 
drugom za budžet. 

Потпрстссдипк Нурнја Поздерац: Има реч на- 
родни послаппк г. Вељко Вишњеиац. 

Вељко Вишњевац: Господо народпи посла- 
iimui, пошто je крај који заступа.м у овоме До.му, 
крај пољоприаредника, одлучио сам да у ресору 
Министарства пољопривреде у кратким потезима 
изнесем неколнко ствари, које интересују мој крај, 
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a, у исто вријеме, имзју важност, оар иекс од њих, 
и за друге кЈ)ајеве. 

У првом реду ja hy говорити o нашим добро- 
вољцима. Позната je ствар, да je мој крај дао нај- 
BeiiH Gpoj добровољаца за време прошлог свстског 
para. Иоловина од. тих добровољаца дошла je из 
Америке одрекла сс и.метка и једиог угодног жи- 
вота и доннјела главу и ЖИВОТ да жртвује за осло- 
ooljeihe своје браће н за стварање данашње наше 
моћне Oiai.ioHue. Друга половина, одмах у почетку 
рата, пребегла je ca територије бивше Аустрије, 
било у бившу Црну Гору, било у Србнју n тамо, 
раме уз раме са својо.м opalioM, подијелила суд- 
бину једног страшног рата. Чим би аустриске вла- 
СТИ сазиале за кога ОД ОВИХ добровоЛ)аца да je 
иребегао преко границе, њихове куће су освнгале 
у иламеиу, шихови иметци упропашћавани, a, што 
je најтеже, њихови чланови фамнлија, њихови 
драги и мили вјешани, убијани или мучени и зло- 
стављани no чувеним логорима страдања: Добоју, 
Межидеру, Араду, Требиљу Автовцу итд. 

Човјеку данашњице, данашњег безидеалног 
духа, кад мноли богаташки џеп пун без муке сте- 
ченог новца сматра за велику жртву да одвоји 
само један динар за кору хлеба сиромаху крај 
пута - - изгледа просто невјероватно да су ови 
људи могли да жртвују и баце на олтар слободе 
онолико кол.ико су бацили и придонијели. Дали 
су жннот, дали су иметак, дали су све! II, ja са.м 
увјереи да пнкад једна генерација ннти je дала, 
нити lie дати више него mro je дала предратна 
национална Босна и Херцеговина из које су ови 
доброволлш понихли. 

Блаженопочивши Краљ обећао je тим добро- 
вољцима дати земље у новоослобо^еиим краје- 
вима, гдје тс земл.е нма довољио. 

To обећање било je ca сваког становишта са- 
сви.м умесно. /ianaii.eM земл.е добровОЛ>ЦИМа насе- 
љавају се националним жпвљсм они крајеви гдје 
смо национално недовољно заступљени, растере- 
hvje се стаповииштво иаших сиромашних крајева 
из којих ови добровољци махом потјечу и, најзад, 
тиме се, бар уиеколпко, надокиа1)авају доброволз- 
цима one материјалпе жртве које су, како рекоХ, 
претриели за време светског рата. 

Један дио добровољаца стварно je добио 
земљу и населно се на њу. Мс1)утим, јсдан велики 
дио, и то иноги баш од оних који су и ме1)у до- 
броволЈЦИ.ма нстицани као иајзаслужнији, и данас 
je без земље. Десетак задњих година no овоме се 
пије ништа радило. Тек јссепас, данашња Влада 
или Влада страике данашље Владе, допијела je 
једну Уредбу no којој he се добровол.цима који 
не добију земљу дати бонови. Ми морамо свакако 
одати Влади призиање за ову Уредбу, јср je њоие 
учнњен један добар корак напријед али у псто 
вријсме морамо призпати да тај корак mije оно- 
лнкн колики би требао да буде. Није, или бар ja 
нијесам правилно схватио речену Уредбу, a ja сам 
схватио тако да ни један добровол^ац внше неће 
добити земље. Ja вјерујем, господо посланици, да 
држава пема довољно земл.е да под.мири све 
молбе добровол>аца и усташа, јер тих има joui 
око десет хиљада. Али ja мислим да би се могло 
и да би требало дати земљу бар оним добровољ- 
цима који су добили писмсио ријешење да he им 
се дати земља у Панчевачком ригу у економској 
1937/38 години. Тих добровољаца нема миого и ja 
молим и Краљевску владу и господнна Министра 

пол>опривреде, да се Панчевачки рнт подијели јер 
им je обећан na би било незгодно да сс од државе 
једио ooeliaBa a друго извршава и TO према оннм, 
који су најзаслужнији што та држава постоји. 

Осим тога Уредба je предвидила бонове само 
за оне добровол.це који су добили добровол.ачка 
уверења до 8 децембра 1938 године т.ј. до дана 
обнародовања рве Уредбе. Међутим, има један 
број добровољаца који још нијесу добилн добро- 
вољачка увјерења, a добровољци су и имају право 
на увјерење. Прошлогодншњи Финаноиски закон 
лао je таким добровољцима рок од шест месеци 
да затраже увјереље. Они су поднијели молбе 
Министарству војске и морнарице и ja вјерујем да 
lie сви добити увјерење јер су молбе поднијели на 
вријеме. Што нијесу добили добровољачка увје- 
рења до дана обнародовања Уредбе није кривица 
до њих, него до наше споре администрације. Према 
томе Уредбу треба доиуннти и њеним повласти- 
цама обухватити и оне добровољце који добију. 
какнадно добровољачко увјерење. 

Кад je реч o добровољ.цнма из свјетског 
para, a пошто нијесам имао ирилнке да говорим 
у ресору Миинстарства фннансија, ja сам слобо- 
дан да овде изнесем једио питаље сродно овоме, 
a то je питањс херцеговачких усташа из 1875 год. 
И 1881—2 годпие. Оиогодишњи Финаксиски закон 
предвиде.о je овим усташима сталну дожнвотну 
помоћ. Ову iioMoti предвиђали су и paimjn финан- 
сијски закони од 1936 године na овамо. Иошто 
није било micane архиве из које би се могло уста- 
IHOBHTH ко je све био учесник овога устанка, у по- 
четку сс практиковало да молилац као доказ да 
je био усташа ирибавн пис.мену заклетву од дво- 
јице херцеговачкнх устата, Спасоја Шакотића и 
Ђорђија Гузнне, оба из Ннкшнћа, за које се из 
неке архиве музеја na Цетишу установнло да су 
билп у поменугим устанцима. Оним који су одмах 
у почетку паправилн молбе за помоћ, та je noMoh 
u додијел>ена. Међутнм, решавање нових молба, 
назад годину дана, je потпупо обустављено. Хер- 
цеговачким усташама тражи се уз заклетву поме- 
иуте двојпцс још и заклетва двојице учесника 
бокелпжог устанка. Међушм, то je гражење неу- 
мјесно, јер нашто херцеговачким усташама закле- 
тва бокељских усташа кад су Херцеговци ималц 
своја два засебна устанка и то: 1875 године про- 
niii Турске a 1881—2 годипе устанак Стојана Ко- 
вачевића и Салка Форте против Аустрпје. Радц 
тога, ja молим господина Министра финансија да 
се nocTOjelie молбе херцеговачких усташа што 
хитније ријеше и то заклетвом бнло ове двојице 
свједока, које сам напоменуо, било заклетвом дво- 
јице пових који су добили усгашко признање. 

Финансиски ефекат je овде врло мали, јер су 
то махом људи у, задшим часовима свога живота 
тако да je један знатан број тих људи умро прије 
него ШТО je дочекао да им сс молбе piijeine. 

A сада, господо иослапици, да вам изнесем 
једно друго питањс које тишти шашега сељака, 
To je гаитање земљорадничишх дугова. Многи, када 
je ријеч o овнм дуговима, ocyi)yjy земљораднике 
да су се лаколшслсно задуживали. Ja, међутим, не 
мислим тако. Me кажем, да нмје било и таковпх 
али у главном земљорадник се, бар у MOLMC крају, 
задужио највише no рагу. Дошавши из рата на 
своја погорела и опустошена огљишта, земљорад- 
пици су морали или да се задуже, n та нарушена 
огњишта оправе, илн да се отисну у бнјели свет, 
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како наш народ каже, „трбухом за крухом". Ми- 
рали  су да LC задуже. . ,.у док су пољ* 

дни    "Ј фо   про ,   земљо-рад- 
,i-i   сз   LUOJC д>тове дооро и уређивали и отила- 

ћивали.   -  иадањед! цијсн; .иих произ- 
иода   земљи1>адници ради  н 1атежу j 

iiiait>y,   нс   могу да  плаћају.   Банке   гомилају 
*мнс ..     i     .. грошкове. Дугови радника 

се   paJJ iiiiiiaj). , рска  криза  и 
земл.орадницн    иогнуно    престају   са   плаћањем, 
Иижс  сс низ урсдаба o заштити земљорадника од 
којих    mi   једна   не   рјешава   ништа,   него   свака 
са.мо   одга^а и више запетљава. Прва уредба, која 
je рне   користи   je 

квидациЈи . |дничких дугова до- 
нвсена септембра кдине. Да je ораква ур( 

(есена само пеколико година pauiije н. пр. no- 
.    Г.'32 год i, сс са оваашим уредбама 
,  радити, она би имала много učim есј 

ja    вјерујем   да   би дника   задовол»ила. 
Уредба je дошла кад jo с једне сттране питање зс- 
мљорадничких дугова било потпуно деморалисано, 

[.сморалисал ra   највише   саме   д^хгадање 
[де    својим   лошим   уредбама,   кОјим   су  дема- 

rornca.ic ii na једну и на другЈ , јер док су 
земљорадницима одгађалн плаћање, дотле су бан- 
кама    дсзвољавале, да  i вријеме   Г0(милају 
камате   1'   'i,pyrc   разне   фошкове.   Иримјера ради 
нстаћи  ћу да je једна банка у моме срезу сиим 
JIIM  дунсницил1а удвостручила дугове са каматама, 
провизијама и разнлм трошковшла у међувремену 
од    1932   године na до доношења   задње   Уредбе. 

:,  су   m дугови обрачуиати no новој Уредби и 
кад je   одбијона (;iia половина, кија ре no Уредби 

uja,   дуг j i онолики ко.шки je бии  1932 
ине  кад сс ово питање почело рјешавати. Тре- 

го  провјернти  ese  обрачуне које су 
поједине банке и заводи предали Аграрној панци, 
Jep   знам да  су  све банке, ii.in  ако не  сне a onu 

j  ciioJHAi обрачунима преданим Аграрној 
банци  прирачунале многе цифре, било у камата^а, 

,•)  у   прсшизијалш ii.in   np иа на к.оје ни- 
ималм право. Ha то сс гуже сви земљорадници 

мога краја, a гакве тужбе чуо сам и у осталим 
крајеви.ма. 

Исто тзјсо требало би iii>. мијсии m у Уредби 
онај члан који предвиђа да дужник, који само 
један оброк ne уплати тачно на вријеме, гупи за- 
штиту на цјелокупно дугавање. По томе члану 
jo једна огромна већи^на земљорадн1И1ка jom одмах 
у почетку код приватних поверилаца изгубила за- 
штигу. Неки су je изгубили ш-го нијесу могли да 
na   вријеме  ti ,   1рупи  опет што im 
били добро  обавјештени, a трећи, што навикнути 
ii.i   нвсталност раннјих Уредаба, које су сс мије- 
њале  као марамице у џелу, у почетку нијесу вје- 

али   ни  >   - галност ове Уредбе, IHOHH су 
in једва дочекали и mi ћете данас наићи на сва- 
кодневне продаје земл.орадничк1Их покретнина na 
и нвкретнина ради наплате ових дугова. 

Гоаподо посланици, овде сам изнео двије 
ари које су од значаја како за иој крај, тако 

и за остале крајеве, a сади ии дозволите да изне- 
CL'M неке потребе чисто мога среза које спадају 
у ресор Министарства пољопривреде. Moj ej 
господо послаиици, има једно јако лијепо поље. 
To поље кад преко л>ета има доволлго влаге дајс 

внчан род сијена na дјелимично и жита. Међу- 
i, како je влага преко лета риједак гост у Хер- 

цеговиии, ми од пла поља немамо im приблиншо 
ај приход KOJU би iiu кпа.ппсту зс.мл.е у тимс 

иогли  да  имамо.   lo  je  бивша   Аустријска 
■лиа увидела na je на једној ријечици павише 

Гацка  на тзв. „Клињу" налравила   један   хидро- 
MiMivii објекат, помоћу мога сс гатачко поље 

tjeAie суше натапало. To je стварно једно 
i техничко дјело помоћу кога сс читава oua 

јека преко љета заустави у једној великој до- 
лини, напр језеро и после кад устреба no- 

каналима пропушта до гатачког ио.Ђа и 
натапа га. Међутим, од ослобођења na овамо, др- 
жава je o томе објекгу водила јако слабу или го- 

икакиу бригу, тако да je ои дапас неспрсо- 
бан да врши оиу функцију зоог које je сачињен. 
Kanaan су затрпани, бране n друге направе руини- 

te n уопште ese запуштено и онеопособљено. 
Кад човек дође и погледа све иио онда иу тешко 

ча  na   орце   стеарност  да   мп   кијесмо   били   у 
њу да бар сачувамо оно што па.м je, ради нашег 
»pa, сачииила једна гуђа и нама мрска држава 

и управа. Ради тога ja иолим господана Мини- 
cipa пољошриврде, иа чак с пуним правом тра- 

..1 објекат најхитнијим путем оправи, 
jep je Срез гатачки no снијиј прошласти заслужио 
да му се учини и нешто миого више, a камо ли да 
се са пар сготииа хиљада динара очува оио mro 
му je једна гуђинока држава направила. 

Госиодо посланици, Срез гатачки je сточарски 
.i  ca  првокласном   пасмииом   поведа  и  оваца. 

i.i.u, постоји n једна сточна станица која je још 
прије рата успостављеиа ihy које Je у Гатач- 
ко . , као n у цијелој горњој Херцегавини 
створена одлична пасмина стоке. Ja молим госпо- 
дииа   Министра   пољопривреде да   onoj   станици 

IM нарочиту пажњу и да преко ње раздели 
шњим  сточарима n.ni сгочппм заводима што 

neiiii   број   приплодника   ta све врсте стчже, a у 
сврху побољшања дегенерисане стоке. 

Ja сам, господо iiuc.iaininn, као члап Иољопрп- 
вредне коморс Зетсхе бановине, добио једну резо- 
луцијЈ са годишње скупштине ове коморе. 1 lomio 
je резолуција опширна, a засјеца n у реооре дру- 
гих Министарстаа, ja hy бити сло ;а ту резо- 
луцију предам господину Минисгру пољопривреде 
n да ra умолим да тој резолуцији посвети наро- 
читу пажп.у.  Iloim.i само   no- 
rpi , ja liv na one резолуције истаћи 
овде caiMo иој орез нарочито ците- 
ресују. У niM гачкама тражи се да Министарство 
( рганизује im геринарч i и до- 
дијели што већу количину бесплатних лијекова, a 
нарочито против метил»а, и да помогне семеном 
од житарица оиромашним пољопривредницима, 
који су настрадали од суше и елементарних непо- 
года,   jep   су   елемешарпе   непОГОДе   MOJ   фСЗ,   one 
подине, jasKO оштетиле. fc 

Имајући пуно поверење у рад Краљевске 
владе, a нарочито цијенећи one напоре које да- 
namii.a Влада улаже, да одржи братску сарадњу 
између нас православаца и name браће муслимана 
\ Босни n Nepueromiini, који са n.ma ову сарали.у 
лојално прихватају и одржавају, изјављујем да 
hy гласати за буџет. (Пљескање у цеитруму и 'n.i 
десници). 
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Потпретссдиик Нурија Поздерац: Има реч на- 
родни посланик г. др. Милорад Дијмитријевић. 

Др. Мнлорад Диагатријевић: Господо народни 
посланици, нсоопорио je, да je буџет Мнннстар- 
crroa пољопривреде и супише мали, с обзиром да 
je иаша земља аграрка земља, и да тај ресор има 
иајвшие задатака, које греба да изирши. 

Али и са овим материјалипм средстипма, ко- 
jir.Ma даиас раамлаже, водећи рачупа o потребама 
поједшшх [фајева, могло би се миого више учи- 
иити, него mro се раније учнннло. 

Ja ћу овде да укажем, no мом мишљењу, на 
једну греигку, која je чнњеиа код нас у предраг- 
ној Србији, na je ca том прешком иродужеио и у 
Hauioj уједињеној  отаџбини. 

' У 'Свима оресккм местима оспиианп су воћни 
расадници, ne водећи рачуна o томе, да лп je то 
воћароки,  вин-оградарск«  или  сточарски  крај. 

У врло великом броју, тп расадници нису 
могли, па ne могу ш дапас, да покрију ни споје 
расходе, ма да располажу већим бројем хектара 
најбоље земље у својим (срајевима. 

Не мислим да су ти расадппцп зато, да ства- 
рају себи пеки капптал, алп су ешурпо зато, да 
ynanpel)yjy ону грапу пољопривреде, која се у 
томе крају гаји. 

Алн како да се то поетпгпе, кад у сточарским 
плп виноградском крају тламо воћие расадиике. 

У мо.ме крају — Ресави, постоји једап такав 
воћни расадпнк, мада je Pecana прсгежно сточар- 
ски крај. 

.lom upe рата, Ресава je била позната као 
једпа од најбол>их чшјаца у Краљевини Србији, за 
рогату марву. 

У Рвсави ее даиас гаји искл.учиии сп.мепталска 
paca, a n na пзложбама и сајмовима у 1 IOBDM Саду. 
и Младепивцу огкупл.епа су миога грла из Ресаис 
као првокласпа. 

Баиска управа Моравскс баповипе увлдела je 
то и ирошле годипе приређеи je једап мали сајам 
стоке, уз припомаћ Матвкггарсгаа пиљопрпвреде, 
у Свилајпцу. 

Ha raj сајам дошли су стручњаци како из Ми- 
нистарства, тако u из Пол.опрпирсдпог друшгиа и 
веома се ласкаво изразили o П/римерцима, кије су 
на томе малом оајиу видели. 

Увиђајући, да je гу масто да сс ua место воћ- 
ног расадника, који jg нвпотребан, подтие сго- 
чарска селвкциона стапица, Баиска уираиа Морав- 
ске бамшине иотпрала je у своме буџету изиесиу 
суму новаца, из које ће се ПОДИћи стаје за стоку, 
a умолила n Минпстарство пољопривреде да je n 
оно гшмогпе у  гпм њеним напорима. 

Завршавајући ово моје излагање, ja мислим да 
би требало поиести рачуиа 0 иви.м ПОЉОпривред- 
niiM усгаиинама, и да бп их требало тако pacno- 
делити, да воћарски крајеви добију воћне расад- 
нике, випоградарски лозне расаднике, a сточарскн 
крајевн сточпе стаиице са опом исто.м врстом сто- 
ке, iKoja се у тим крајевима raju. 

Друто зло, на које хоћу овде да укажем, то су 
нервгулисане мале реке и потоци, који у 'многпм 
крајевнма naiue отаџбине, na и у мом крају, прнчи- 
п>авају велике штеге пашим пољипрпвредппцима. 
Каква je вајда нашем сељаку, кад све оно што je 
радио преки целог лета упроластн једна мала про- 

вала облака, или јсдна јача киша, која неколико 
дана иограје. 

Због тога сам мшпл.ења, да би господин  Mu- 
иистар полЈапривреде, у договору са г. Мини 
прађевиша, требао да  пружи  извесну новчану  no- 
MOII за регулацију тих река n потока, који гогово 
увек пустоше наше плодне крајеве 

Имајући пуно вере у л>убав и разумевање го 
сподииа Министра, према ресору који заузима, из- 
Jait.-i.yjcM да ћу гласати за буџет Министарства no- 
ЛЈОпривреде. (Пљескање на дсспицп). 

Потпретседник Нурнја Поздерац: Има реч на- 
родни послаиик г. Урош Додер. 

Урош Додер: Из мога среза који имадсм част 
да претстављам у овом Дому — у свегском рату 
било je скиро iiajimine добровољаца у српској и 
црпогорској војсци који су учестиовали у Осло- 
бођењу и Уједињењу. A доста их je било који су 
из Америке дошли и оставили своју зараду и no- 
сао, n похитали да учествују за слободу и Уједи- 
њење наше земље. 

lio овршетку para тражили су што нм je обе- 
ћала земља према шиховим добровољачким увје- 
рењима — те су једни добили добровољачке зе.м- 
ље, a други су добили решење да ће добити земљу 
— na je пи данас још добили нијесу, па молим 
гашодина Мппистра да овпм добровољцима, којц 
нијесу добили земљу — да IHM исту што скорије 
додијели. 

Такођер и усташе који су добили решеље за 
добровољачке земљс — a нијесу земље примили, 
молим да се n њима у што скорнјем времену до- 
дијели. 

Господо народни посланици, Иевесиње je 
једино мјесто које je забачено да нема воза, ни- 
какве ппдустрпје, средње школе, него се народ 
бави једнно пољопривредбм и сточарством, те 
молим господипа Mmmcrpa да би ртворио једну 
средњу пол»01привредну школу у Иевесишу. 

Пошто je мој срез сточарско мјесто, то молим 
господппа Mnirncrpa, да бп набавио што B'Hiue 
приплодних грла — бахова n хатова да се раздели 
добрим домаћинима и  одгајивачима стоке. 

Уједпо молим господина Мииистра, да би иа 
расположивих средстава набавио земљорадннци- 
ма плугоие — јер у томе оокзудијввају, a немају 
оредстава да набаве јер je мој срез пасиван, a na- 
po;; сирамашан. 

У Невесињу имаде и постоји Пол>опривредки 
бапскп расадник, којп пема толнко сретстдва да се 
дово.ћио абрађују ■ n одгајају пресаде разних 
воћака, na мо/шм господина Министра, да бн uiio 
Belin кредиг (помоћ) додпјелио овој корисној 
установи—-1101111 o je расадник ca овим средствима, 
којим располаже, малп према потреби пресада sa 
срез који броји  око 30.000 станоиника. 

Верујем у данашњу Владу и господппа Миии- 
стра, и изјављујем да hy гласати за буџет. (Одо- 
бравање и пљескаље на десници). 

Потпрстссдпик Нурија Поздерац: Има реч n.i- 
родни посланик г. Радомпр Стојковић. 

Радомир СтојковиК: Господо народнн посла- 
ници, Мпппстарство пол>опрпиреде за нас земљо- 
радиике je главни ресор, те се 'због тога надамо 
да lie нас Минпстарство пољопривреде помоКп \ 
границама својих могућности. Од upe 20 година 
паовамо    земљорадннцима   mije    била   посвећена 
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пажња у оноликој мери колико Je то требало да се 
учини, иако смо ми земљорадници у Југослаиији 
најмногобројнијн. Међутим, Министарство пољо- 
привреде требало би да посвети највећу пажп.у 
нама земљо{)адницима јер смо ми изложени најве- 
Ким елементарним непогодама, ми страдамо од 
суше, од.града, од поплаве и од разних друпих 
елементарних непогода. Због тога буџет Мини- 
старства пољопривреде гребао би ла буде већи, да 
би сс могло нзићи у сусрет крајевима који су по- 
страдали ол свих гил елементарних непогода. Ка- 
ко види^м, овоме се реоору није до сада обраћала 

.-i'.ira пажња, те због тога иолим пооподиш 
■ истра да сс то Gap у будуће чини и да се по- 

свети много. већа пажња нама земљорадницима на 
којима   почива ова nama велика и моћна Југосла- 
виј 

Ми    земљорадници   представл>амо   најважниЈИ 
:,.>].;   у  OBOJ ЗСМЉИ II ИИ СМО \ IK'K готови да под- 

несемо   све жртве које сс од иас затраже, Па кад 
с.мс) ми  увек готови да дамо све за Отаџбину, о«да 
н ona треба да поведе pa нама и да нам изи- 
he  у  сусрет. Тако, на пример, ona би нам могла 
взићи   у  сусрет тиме  што би  гмап.ила царину на 
пољопривредне  справе,  јер  збаг  великих   uapiina 

гма  су те справе сада оптерећене, се.ч.аку je то- 
. до м, '      i !        i'a трпи мнопо nama пољо- 

привреда, a трпи п држава, јер сељак нема мргућ- 
пи   ;ia  одговара  овојвм  обавезама  држави.  Ja 

молим   госггодина Мкнистра да нађе качина да се- 
л.ацп    могу   лакше   долааити до поллопривредног 

га. 
Исч-о тако молим господина Министра да нађе 

начина   да се сељаку поиргае кад му стока оболп 
(.'д разних болести. Мод нас je најчешћи случај да 

,,in од те гако зване „свии.ске кугс". Стока 
гога ■ румом, али iianiii марвени ле- 

кари  неће никад да гоомогну сел>агку ако нм 
ке би   платио. Како често пута ссл.ак иема »оваца, 
то остлјс без стоке. Зато иолим господииа Мини- 

; да нађе начина камо би сељак могао да се пп- 
могне у таквим тешким случајевима. 

Наша стока најбрже угине сд црнога пришта. 
Раније у Краљевини Орбији .ггосгојао je једаи фовд 

■i noMcili пиим сељацима мојима би 
угинула стока од цриага пришта или друге боле- 

! [a тај начин je ооиај коме je, рецимо, угинуо 
један во, добијао гтомоћ да одмах Kvrni другог и 
ткме му i1-' омогућено да иоже обрађивати своје 
нмање. 

Моугим паштодина Министра да сс за ову ствар 
да се створи једа« фанд из мога he иоћн 

-е  ;iaje помоћ сел.ацпма,   кад им се дсси   такап 
исмили  случај. 

После светске иризе остпо je ссл.ак без  сред- 
става,  a   изгубио je nonepeibc и ire можс нигде да 

кредит. Међутим, настало je још теже ста- 
за ссг.ака Замоном o личсвидацији земљораднич- 

ких дуг< ва. Ocironane су задруге за пол.оприиредпи 
кредит,  т. зв. радничке кредитне задруге, a 

rx   je joni n раиијс; one задруге   сала   немају 
napa    ir   не   могу  да  помогиу сељаку те je  сељак 

i ао  без крелита. 
IHno се тичс набављочких задруга итује пели- 

ка неправда v томе, што cv one делиле фонд за по- 
гу. Међутим no новом Замону o привредшш sa- 
гама,   тај   фонд више не може да се дели.   To 

иного утиче на задругаре и они губе вол>у иа  за- 

другарство, јер je no пракои, која je постоЈала код 
паоаил.ачких задруга, г.тпак пра.хода na крају го- 
дине дељен задругарима. 

Моли.м гасподина Митшстра да се овај npomic 
у задр\лл11)м заиому пошшти и да остапе no ета- 
ром дооадашњем закону. 

Господо, кад сам вам већ папомепуо да je ра- 
иије oopaliana већа пажња о<Знива(њу задруга што 
сала, међутим, није случај, ja бих мошо госппдмпа 
Mnitucrpa да обрати пуну пажњу да се задруге шго 
више подижу, a не да их полако нестаје јер то иде 
иа игтету ne caiMO namera задругарсгва него и се- 
љака који еу од задруге »мали користи у крајп.ој 
ливији n у томе што су добијали пеку врсту ренте 
тј. дивидсиде. 

Потпрсгсслчик Иурије Поздерац: Молпм вас, 
господине поворниче, ваше je време пстскло, na из- 
волите завршити. 

Радомир Стојковић («аставља); Kao nno рекох, 
мени je част да скрепе.м пансњу тсподппу Minm- 
стру, да греба да поради na томе да ове задруге ие 
пропадају већ да се mro mune подижу и развијају. 

Господо »ародни послзиицИј добровољди и 
други који су рагги вали могли оу од државе да до- 
бију земљу. Сад, кад je нестала земл>а, дају пм се 
обвезнице место ае.мл.е. У моме месгу код Сењског 
рудника пма местк> звано Лнпов Део. To je имање 
оиштинско IH 'ono je пре para одузето н дато Ceii>- 
ском руднику. To »мање и дапас се још иалазн у 
рукама рудника n ако je својпна oiinrnine. Молпм 
да ее ono врати снпштини на ужииап.е. И ти сељапп 
су били у свима ратовима, једни су ратовалв да до- 
бију земљу, a друпи да изгубе и своју рођену. Ono 
mije право n овако не иоже да буде и ja у име 
грађана села Сења тражим да се ово »мање врати 
сељацима,  јер   шихово   и   јесте   од  како  постоји 

■ Сење. ((>добраван>е.) 

Потпрегседник Нурија Поздерац: Реч има na- 
родки поелаппк r. Појмо Новитовић. 

Гојко HoBiiTOBHli: Господо народни послаппци, 
пошто смо дубоко зашли у ноћ, и сва господа су 
p-eli преморена, ja hy бити врло кратак. Ограничићу 
ее еамо иа ono, mro je заиста животна потреба na- 
рода који заступам у овоме Дому. Вама je свима 
позпаго да смо ии у предрапгој Србпјп стајалп у 
пол.ској привреди np.io добро и да омо ималн у 
прилнчном изобил>у cnera и свачега. O сељаку, као 
кајмногабројнијој класи водпло се озбиљног ра- 
чуна. Планоки Je тада помагава пољска привреда, 
a тиме je било иомогпуго и трговцу и запатлпји и 
индустријалцу, mro значи, да je тако потпомагана 
цела земл.а, na с.мо na тај namin crni мп у зајед- 
ничкој нашој кући били задовољни. 

Ja се већу, господо народии ггосланици, уау- 
mrai-n v цпфарскп преглед буџета no партпјама n 
позицијама, али морам искрено и поштсно pelm, да 
су, с абзиром na значај пол^опривреде за нашу зе- 
иљу, гп кредптп малп n незнатви, Срез којп засту- 
пам брдоки je крај и врло оиромашан, a у тшгледу 
живота скпрп иск-л.учпио упућвн je на приходе од 
воћарсгва и сгочарсгаа. Onaj варод тамо нсма жи- 
та, a где жпта нема, оскудица je увек na прагу. Има 
месга у момс крају где л.уди, у педостатку птепице 
и кукуруза, једу хлеб од зоби. Али ми тако1)е тамо 
немаио ии добрпх путсва, немамо ни индустрије 
n пс примамо помоћ ни са које старне. 

92* 
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Кад вам већ, гооподо иародни посланици, го- 
вортл o гготребама сппг срсзп, морам пре спегл да 
^молим господина Мппмсгра пољопривреде да мом 

Јорном Срезу а| ом поклони своју пуну па- 
жн>у. Ja га наоочито имам да умолим да му стави 
na рашоложење кзвесаи број приплодне стоке 
ради унапеђења сгпчлрсгпа. за 'mjn разпој постоје 
тамо ciiif природни услови. Даље ra м^.т^м да св 
iia/KH.v обрати сипч-мпп-јсом подизању воћарства 
и mro рационални1*ем гтласирању тога првокласног 
nolia na домаћим n стратшм пијацама. Исто тако 
ппол\'јом на господина Мпиистра да путем помоћи 
омогући MITO бржп и jcrnuirniii илпоз разппнрсног 
воћа, којим обилује onaj иој крај. У пппом ре 
опле се ради o шљивама и јабукама као врло рен- 
таГт.шом арт1гкл\', кпјп je проокласног квалитета 
и коме треба mro нздашније омогућита и обезбе- 
дитти сталну ггбјаву ма светским тржиштииа. Од To- 
ra he имати користи не само иој изборни срез, него 
и ucvroKvrnia народна привреда. 

Кад сам се nch дотакао питап.а извоза воћа, 
ne могу да пропустим прилику a да ие кажсм неко- 
лико речи и o извозу лрнетл којпм мој кппј оби- 
лује, a од кога тај радни свет нема оне користи 
колико би je имао кад би MV се оиогући ORO 
дрво  може  и   na  п:<!!с.н(>.  Нажалост  рћаво  стање 
путева  кроз мој  срез  oi   ■ арвета  и 
ствара   несавладљ! :вима   онима  који 
го тим баве. Потребна je овде, пре свега, инт 
венција државе, »oia би требала и из социјалних 
разлога да питашу комукикација у опоме крају 
nncRCTn свсиу пажњу с обзиром na хиљаде и хи- 
љаде сироматиих и поштених породица Ариљисог 
среза. 

Ууверењуда he Краљевске влада, a специјално 
госполин Мшшстар гголЈопрквреде v свом дело* 
мруту поспегити n\Ti\' паокшу сппма овим питануима 
којпх сам се у најкраћим шугезима дотакао у своме 
говору, — изјавлЈујем, noonouro народни посланици, 
да Ку гласатп за onaj буџегг. (Бурко одобравање na 
двоиици). 

Потпретседник Jlv- Драгап Дамнћ: Рсч има 
г. Министар пол.оприпрсде. 

MiiiiircTap тгол>оприпрсдс Никола Бешлић: Пре 
свега, дозволите мк да захвалим свој росподи па- 
родним пасланицима', који су узели труда, прочи- 
гали експозе и размишљали o стварима и који су 
у виду добронамерне критике чинили разне Kopn- 
eno примедбе, у којем правцу би сс имала pa:- 
јати nama привреда. 

Уверен сам да hy се користити многим изла- 
гањима, која су пала у Народној скупштини, и да 
hy моћи оделотворити, како би ви, који сте o тим 
стварима размишљали и мислили само добро, били 
мојп.м радо.м задовољни, 

lin Кете ми дозволити још десет минута, када 
смо udi остали опако доцкан, да вам скренем па- 
жњу na извесне околности, o којима, сматрам, тре- 
ба да се поведе рачуна. Mu морамо да васпитавамо 
нашег сељака у оном правцу, како би ишао напред 
и како on жппео свесно, паметно и разборито. 

Мало je смела тврдња, али ja, који сам такође 
одрастао на селу, могу да кажем, да се код иас 
од детињства, када се дете преда школи, код њега 
губи л.убап према школовању. Многи земљора i- 
пик, који живи na селу, сматра да je просто један 
роботник, зато mro je земљорадник и зато избе- 
rana да своје дете да v земљорадничке школе, пего 

жели да му син постане господин, да na raj начин 
бригу, a землл- нека обрађује ко xohe. 

Ми морамо свакако да станемо гоме na пут  на тај 
начин, mro ћемо код namer сељака и народа разви- 

према земл>орадњи већ у самој осиов- 
itoj школи, гле би требао na учи калемл,ење воћа 
птл. Деца би требала   ;а виде све то и да заволе 

гпшчко занимање, јер када се у земл.орад- 
iMi   паметно  ради,  v  земљорадњи  се  може  наћи 

i уживања, као mro je случај ca оннм холанд- 
ским сељаком, који чита новине и има своју библи- 

icy, или шведсмим, који добро спава, креће  се 
ка свежем ваздуху, a када нма слободно време по- 
свећује се  науци  и  читању,   једном  речју   ужива 
као и спаки други, који има било какву пр |феоију, 

II  зато молим господу народне посланике, да 
v томе правцу едамо да наше 
препарандије преиначимо, јер у нашим препаран- 
ппама o земљорадњи се ништа ne учи. 

Ja немам ништа против учитеља, то су такође 
добри л>уд1и1 али у препарандијама преовлађују сви 
лруги модерни предмети пре него земљорадња, те 
наши учн гељи o зе iajy ни noi- 

Дакле, у томе смислу настојаћемо ла поред на- 
ших   гарешарандија    створимо  те   пољоприврел 
школс. како би се i наши учитељи сп: 
у њима, да би живећи на селу иогли лс!1 

чавају у правилној обради земље и друтих при- 
вреднттх грана. 

■о, ми heMo имати прилике  н 
ia o свима овпм стварп tro- 

варамо, a ja ћу себи узети труда да епе овс name 
говоре  iom  једанпут прегледам и детаљно i 
гам н npt учим, iep верујем да hv у тим говорима 
наћи  пуно леттих  идеја  које могу да користим  и 
да из њих добијем праву слику o привреди v свима 
крајсвима наше земље. Ja вам се захваљујем, го- 
оподо, n желео би  na се обраћате na менс са nv- 
ним поверењем. Aloja he иам врата увек бити от 
рена без обзира да ли сте са деснице или са ле; 
це и ia hy. увеоен сам, из ове данашње дис 
ii дал.ег међуообног рада уопети да од тога и н i 

i.a и nama привреда имају стпарпе корксти. 
(Живо  o аи.е   и  пл.ескап.о.) 

Погпретседник Дп. Драган Дамић: Госполо 
народни посланици, пошто ста говорника ис- 
црпена, то' je претрес у појединостима предлога 
буцета расхода — XII раздео — Мшшстарство пп- 
л>опривреде — завршен. Прелазимо на гласање. 
Гласа^с се no партијама седењем n устајањем, Го- 
епода народни гтосланици, који примају прочитане 
napi волеће седети, a који ne примају изво- 
леће устати. Молим известиоца г. Аћима Поттоиића 
да изволи прочитати партију 813. 

Известилац AIIHM Поповнћ чита пвртију 813. 

Потпретседник Др. Драгап Дами11: Прима ли 
Народна скупштина прочитану партнју 813? ()na 
господа народни посланици који примају, нека из- 

r седети, a који не примају, нека изволе устати. 
(Већина седи). Објавл>ујем да je партија 813 прим- 
л>ена. Изволите чути партију i 

— За ови.м je Пародпа скупштина, гласајући 
седењем и устајањем o свакој појединој партијн, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o пословном 
реду у Народној скупштини, усвојила у поједино- 
стима све napinje предлога расхода — XIII раз 
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— Министарство пољопривреде од аартије 814 до 
партије  913 .чакл.учио. -i- 

Потпретседиик Др. Драган Дамић: Господо 
народни посланици, аошго je предлог буџета pa- 

ta - \III раздео - Министарство пољопри- 
вреде no свима партијама појединачно примљен, 
објавлЈу.јем да je цео предлог буџета расхода — 
ХП1 раздео - Министарство пољопривреде прим- 

ii. (Одобравање и пљескање у центруму и на 
десници). 

Са вашим пристанком ову седницу закључујем, 
a иду] азујем за данас у 10 часова пре подне 
са овим дневним редом: Наставак претреса у поје- 
диностима извштаја Финамсисмог одбора o пред- 
логу буџета државних расхода и прихода са пред- 

лопом   Фпиапспског   закона   за   буџетску   1939/40 
годину, и то: 

1 - - Претрес буџета расхода - - XVI  раздео 
Министарство социјалне политике и  народног 

здравља; 
2 -    Претрес буџета .расхода — XV!! раздео 

- Министарство физичког васпитања народа; 
3 — Претрес бумета расхода — XV!!! раздео 
Буџетски резершш кредити; и 

4 Државни прихрди. 
Прима лн Народна скупштина предложени 

дневни ред? (Прима) Објављујем да je предло- 
жени дневни ред примл>ен. 

(Седница Je закључена у 3,40 часова) 

ПРИЛОЗИ 
-^- Штампани експозе Миниистра пољоирчвре- 

дс r. иггж. Николе Бешлића n буџету Министар- 
ства пољопрпвредс за 193911940 годину, раздељен 
народиим  посланицима npc почетка дискусије у 

нуму. — 
Опште стање пол.опривреде у 1938 годпни 
Протекла година 1938 бнла je за пољопривре- 

ду iHaiuie земл.е просечно доста добра. Било je no- 
■иних   усева v неким   крајевима   који су дали 

слабе прнпосе, али je зато било и одличне жетве 
у другим крајевима. 

Пшеница je дала у просоку одличаи принос, 
према   службеној статистици бољи него и у 1936 
родини,   за коју знамо да je била одлична пше- 
нична  година. Година 1938 дала je досад највећи 
укулни   принос пшенице, нешто преко 300.000 na- 

ra,  ca  површине од 2,094.000 хектара. У години 
\Q  имали смо највећу површину под пшеницом, 
то   2,210.000 хектара са  укушним  приносом од 

292.000   вагона. Највећи  плк  принос пшенице  no 
хектару  имали с.мо у 1028 гоДини, и то 14,83 мтц 
према   14,1  мтц v onoj  и  13,2 мтц v  1936 годиии. 
Година   1928 исказује засејану површину под iiiue- 
ницом   од 1,895.000 хектара са укушким приносом 
од 281.000 вагона. 

Кукуруз ипје донео у просеку тако одличан 
принос како се очекивало. Ha сеперу je био врло 

5ар, али je зато према југу био све слабији, и 
то због cvmc која je у овим крајевима владал к 

ие подбацио je нарочито и овас. 
( )д кндустрисмих биљака најбоље je прошао 

суицокрст, који je дао 22 мтц семеиа no хектару. 
Она je култура код нас сасвим нова, започета 
три године, и ухватила je корспа засад само у 
Војводини. Ona култура, иако нова, нагло се ра- 
пшрила u v прошлој години заузела je всћ повр- 
шину од 23.000 хектара са приносом од 5.000 na- 
гоиа ул>аног семена. Ово je прва година када je 
цела домаћа потреба уљарица подмирсиа домаћим 
семенсмм. Да inije иа Приморју маслииа дала сла- 
бији прииос, као и да се ул.е ne троши v иеКпј 
мери због веће ценс масти, имали бисмо овога се- 
мсиа TI  за извоз. 

Како je уљана репииа у onoj као и у гтро- 
шлој   години  подбацила и дала слабу жетву, од 

једва 1.000 вагона, мор^ла би сс ул.апа семвна и у 
j години увозити као и увек раније, да писмо 

пмали  оволиког успсха са уво1)ењем сунцокрета. 
Шећерна рспа дала je просечпо осредњи при- 

нос. Нормалан припос био je једиио у Бачкој и 
Банату, у Срему и Барањи доста слаб, a у Помо- 
рављу услед сушс бпо je слаб. 

Конопља je дала средњу жетву, у Поморављу 
слабу. 

Памук je због суше на југу дао ооредњи, a 
понегде и врло слаб принос. 

Због суше na југу страдала je и сточнахрапа. 
Од воћа, шљиве су na ниским положајима 

страдале од мраза. Ha вишим и заклоњеиим поло- 
жајима понеле су врло добро, али je због недо- 
(пол.ие влаге рбд остао ситап.. Лабуке су доста 
добро родилс, и у овој годани сс миого траже у 
инострапству. Ипак je у целини воће дало мпого 
бољи припос nerc у 1937 годипп, што се нарочито 
пиди na изпозу који je дпапут већи nerc у про- 
ni.ioj годипи. 

Винопради су свуда добро понели. Брјазаи да 
вино неће murm довол>но јачине била je прете- 
рана. Випоградп су добро родилп и кпалитет je 
добар, a продаја n цена мпого je боља него pa- 
нијих годипа. 

Прплике у сточарству биле су у тфошлој го- 
дини доста добре, како у погледу исхране тако и 
у погледу здравствевог стања стоке. Тешкоћа у 
исхрани стоке биће само na југу, где je сточна 
храиа страдала од суше. Према северу суша je 
захватила чак и Шумадију. Од сточних зараза 
имали смо у прошлој години слипаику и man, која 
нам je упета из ипострапства, из Немачке, у се- 
верне области државе. Зараза je била у благом 
облику; ona je у опадап.у тако да се можемо пада- 
ти њеном скором прсстапку. Штетс су умањиване 
! потребом рокопвалссцентпог серума. Строгим no- 
ступцпма успело пам je да се болест локализује и 
да нам ne омсте пзпоз стоке у нностранстпо. 

Тргопипским уговорима обезбеђша нам . je 
продаја стоке у ппострапству no ценама које су 
се досада показале доста noBO.'nne n рентабилне. 
У онпм случајевима и за оне земл.е где се покаже 
да цене нису рентабилне, a које би могле пепо- 
волјПО да утичу на наше упутрашње цепе, прибе- 
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гава сс премирању које врши Завод за спољну 
трговину. Тако je досада одржана стабилност 
цеиа, im благодарећи томе раду наши произво- 
ђачи нису били изложсии изненађењима и цене 
na домаћим тржиштима прилично су сталне. У по- 
следше време цене су мало попустиле абог слаби- 
је тражње иностранства, али се очекује да he ино- 
странство, исцрпивши својс соистнспс залихе због 
недостатка сточне хране, у најокорије време траж- 
ii,v повећати. Утешно je да je у прошлој години 
повољна цена угојеним свињама дала могућност, 
да се достп добро уновчи кукуруз, чијг! je берба 
била у  1937 годики  рекордна. 

У свему прилике v нашој пољпривпели v про- 
шлој псадкни иису биле п|ав|ољ'не1 како у б/иљ) 
ирои.чводп.и тако и v сточарству. Да није било 
осетније суше у Повардарју и Поморављу, прилике 
би v свима крајевима земље ои.-ic доста добре. По- 
вол>но je било ne само стање v производњи поје- 
ди»т< граиа пол^апривреде, него оу биле доста до- 
бре и прилике продаје и цена пррнзвода. 

Лелпио оу знатније тешк Ле :а уиовченуем виш- 
ка пшенице. Рачунски морамо v овој години пче- 
кивати знатан извозни вишак пшенице, ако неки 
неочекивани узроц« не смање тај вишак. Најваж- 
nnjn узроци који би могли да смање овогодишњи 
извозш виша« пшенице јесу ови: евентуално већа 
домаћа потрошња пшенице и јаче задржавање 
пшемице код произвођача. Досад je продато у 
и«остранство свега 12.500 вагона, a/m ако би цсо 
извозни вишак изнео око 45.ono вагона, како сс 
рачуна ,олла би jom имале да се појаве знатне ко- 
личине. Због необезбеђеног пласмана целог вишка 
и због- знатних губитака, који би настали ако би 
се пшеница морала извести на слободна инострана 
тржишта где се цена креће око 70 динара no мтц, 
смањена je била недавно откутша цеиа пшенице од 
160 ио 140 динара, база шлеп Тиса. Ово je највиша 
цеиа коју Призад плаћа за најбол>у пшеницу при 
утовару у шлеп, a остали квалитети и вагонска 
роба имају jotu мању цену. Разуме се да произво- 
1)ач дооије и од тога jom мап.у цспу за онблико 
колико износи трговачка зарада. Загго се ова цена 
нс може никако сматрати понол.ном, поготово кад 
сс зиа да су цене пшеиици у другим европским 
земљама миогп nelie; у Немачкој je цена преко 350 
динара, v Италији иешто мало мања, у Француској 
око 250 динара. Како претстоји намера, a учињене 
су већ и извесне припреме, да се један део ового- 
дишњег вишка пшенице астави као резерва за слу- 
чај неродицс v наредној години као и за потребе 
војске, то изгледа да евентуални вишак преко тога, 
ако га и буде било. неће залавати великих тс- 
niKoha. 

Кад je говор o пшеници греба истаћи да сс 
прилике за пшеницу у свету не развијају поволлш, 
него наирогии врло непоиол.по и ако у нарелној 
годиии буде повољна жетва, могу се очскивати још 
веће a-eiiiKolic ca пролајом пшвнице, у случају ако 
и ми будемо имали добру жетву. Миого повол.пија 
je ситуација за ушжчавање кукуруза и зато се 
може препоручити проширење овога усева наме- 
сто пшенице. 

. Досадашши систе.м контингентираша и префе- 
ренцијала ne развија се уопште повољно за нас. 
I Ipmiajan.eM Аустрије и Судетских крајева Немач- 
кој знатно су релуцпрчче могућности извоза са 
префереицијалом. Ооим гога иогућности увоза у 
1|рс(1)ереицијалие земље зависе од могућпости њи- 

ховог извоза, јер платни промет тран<и равнотежу 
између увоза и извоза. Док и уколико овај сисгем 
размеле даје преимућства над извозом на слобод- 
на тржишта, треба се њиме служити, али нас ои 
оам упућује на то да се не смемо отраничити и no- 
уздати само у то и ne радити ништа даље. Клирин- 

: размена добара има и тај недостатак што се 
клиринг чесго иуии куповинама оних артикала за 

■ иогу да се нађу u друти пласмани, a na штету 
х артккала које ми теже ^^(nia^^ч) да пласирамо 

на слободна тржишта. 
C обзиром на све лошије преспектпве ^а унов- 
е наших аграних производа, за иас сс поста- 

вило впжно питање тражења н их могућности 
за рентабилан извоз као и питање контроле изво- 

да би се nem кретао у границама склопљених 
споразума са страним државама. 

Чине се стално напори ла се склапају mro по- 
вољнији споразуми са иностранством за пласман 
наших пољопривредних производа, a у земл>и се 
чине напори да се откуп ових производа врпш та- 
ко да произвођачи дрбију mro боЛ)С цене. Ово 
сматрам да треба да буде основа политике Мини- 
старства пољопривреде, коју ono треба да спрово- 
ди у заједпицн са осталим надлежним местима, и 
ово треба ла се сматра за основицу name опште 
привредне политике. Само добра цена може обез- 
бедити рентабилитет земљорадње и дати могућност 
ла се усавптп квалитет производа, којп he их 
оспособити за успешну утакмицу на светском тр- 
житту. 

Me трсоа очекчвати од индустриоког биља да 
he оно Moliii да заузме знатније површине наместо 
пшенице. Пшенична површина сувише je велика да 
би се могла зиатно смањити у корист овог биља. 
За ово биље довољна je толика повртипа колико 
je потребно за снабдевање домаће индустрије, a 
то je већ углавиом постигнуто. Je 
било потребно знатно проширење културе памука, 
али ми немамо за ову бил>ку довољно подесних 
терепа. У садашњој ситуацији je, како рекох, само 
кукуруз тај усев који би могао да одузме веће по- 
вршине од оних које сад заузима пшеница. 

Док смо проблем пласмана као и и унутрашњу 
организацију откупа производа спровели na доста 
повољаи начпн, om смо у великом заостатку у по- 
гледу на квалнтет производа. Уколико год будемо 
више упуКиваии са нашим производима на сло- 
бодно тржнште, a то значи na слободиу утакмицу, 
све lie се пите осећати овај nam недостатак, Зато 
сматрам, да отсад рад na усавршавашу квалитета 
свнх наших аграрних производа има да буде први 
задатак Мпппстарства пофонривреде. У вези са 
овим морам одмах да наглаоим и то да he за ус- 
петии рад у овом правцу бити овом Министарству 
потребна знатпо већа среДства пего што je доса- 
дашњи његов буџет. 

При расматрању овога проблема ne сме се 
пустити из вида jom једна околност која утиче да 
сс код нас тешко може очекивагги знатније сма- 
њење пшеничне повриише. Ta je околпост у том, 
да су код нас годишњи npnnocn пшенице врло 
колебл>иви. У годинама слабог приноса пшенице 
ии лобија.мо n на садашњој повртиии једва толи- 
ко птенице колика je домаћа пптреба пли je из- 
возни BHiuaiK незнатан. У таквим голинама и дома- 
ha цена пшеници je доста добра и ово заводи 
произвођаче да нерадо смањују пшеничну по- 
вришну. 
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Шта je урађено за уиапређење биљне производње 
11ри унапре^ниању житарица продулссна je 

акција -око шнрења квалитета пшенице у иашом 
најаЈКТивнијем производном дунавско-потиском 
рејону. Уз uoMoli Призада од 1,300.000 динара и 
Банске управс у Новом Саду откупљено je и раз- 
дато пољопривредницима око 3,000.000 кг. ода- 
браног семена банкут пшенице по осрзанској цени 
обичие пшенице.. Ово je трећа годипа како се 
спроводи акција на подизаљу квалитета пшенице 
са намером да се, пре довршења силоснс мреже, 
скроведе једнообразна култура пшенице у нашем 
нзвозн-ом рејону и тиме олакша стандардизација 
квалитетне пшенице за нзиоз. 

У вези са овим трогодишшим радо.м иа побољ- 
maiL.y квалитета пш&нице, успело се да се.реши 
давио потрзано питање подиаање силиса. Očpi 
ваио je Прнвилеговано друштво за силосе са ка- 
тпало.м од 220,000.000 динара намесго раније 
Гфедвиђених 60 милиона дина1ра. Друшгво je no- 
чело да ради и ових дана одоирен je први план 
мреже силоса и складишта у 45 места и то: шест 
великих извозннх силоса са укупном тонажом од 
6U.UUO тона (Панчево, Иетровград,' Бебград, Ша- 
бац, Вуковар и једно место на Тисн); двадесет јав- 
них сабирних складишта у Ж1Итор.одним крајеви- 
иа који нс учествују никако или мало у извозу 
житарица (Младеновац, Смедеревска Паланка, 
Крагујевац, Крушевац, Ниш, Лесковац, Зајечар, 
Јагодина, Велико Градиште, Куманово, Пришти- 
на, Прилеп, Бијељина, Нова Градишка, Ђаково, 
На'шиие, Слав. Пожега, Бјеловар, Босапски Нови 
и Блхаћ) са укупним капацитетом од 45.000 тона; 
десет потрошних јавних складншта у местима по- 
годним за снабдевање пасивних крајева тешко 
приступачних (Микшић, Мостар, Прибој, Подго- 
рица, Горажде, Чапљина, Беране, Госпић и Прије- 
^р) са укуиним каиацитетом од 44.500 тона; нај- 
зад један претоварни силос на почетку пловног 
тока Саве, у најзападнијем нашем речном приста- 
ништу, у Сиску, са капацитетом од 5.000 тона. 
Укупап капацитет свих тих јавних складишта из- 
носи 155.500 тона. Иоред ових 37 житних јавиих 
складишта Друштво je усвојило и одобрено му je 
подизан.е још осам воћвих складишних хладњача 
за смештај првенствено воћа и uoaplia, као и дру- 
гих лако покварљивих пољопривредних произво- 
ца. Оне he бити подигнуте као са.мосталне устано- 
ве у осам места и то: Брчком, Уж. Пожези, Скои- 
■i,y Ваљеву, Новом Саду, Загребу, Љубл>ани) Ma- 
рибору, a пет хладњача уз житна складишта у 
Цишу,  Шапцу, Београду, Горажди и Прибоју. 

Сва ова јавна складишта имају задатак боље 
и лакше уновчавање пољопрнвредиих производа 
како у земљи тако и у .ииосхранству. Исгодобио 
ове јавне установе омогућиће пољопривредннцпма 
да до1)у ди ломбардног — варантног кредита, ако 
се, удружени у 11ронзво})а1Чке задруге, буду умели 
користити  овим  складиштима. 

Друштво за силосе припрема сада услове за 
распис лицитације за изградњу појединих силоса, 
која he још можда крајем фебруара бити већ об- 
јавл.ена. 

Са индустриским биљкама, изузев шећерну 
репу,   постигаути су одлнчни успеси. 

Уредбом o снабдевању иидустрија семенског 
уља уљаним семеном постишут je сјајан успех. 
Произведена je  целокупиа  потреба домаће инду- 

стрије јестивог уља и створеиа чак извесна резер- 
ва. Нарочито се нагло шири кулгура сунцокрета, 
која je порасла саио за Једну годину од 9.654 na 
23.00U хектара са приносом од 5.000 вагона семеиа. 
Култура оунцакрета постала je иаша најглавкија 
уљарица иако до upe четири године готово mije 
код нас jom im постојала. (Јна се шири у кукуруз- 
иој зони иа рачун кукуруза и всроватпо uch у на- 
ЈЈедиој години имаћемо чак и вишка за извоз. 
бластичност Уредбе o уљарицама допустиће на.м 
да иосгаиемо земља извозница уљарица, или још 
ии;ве ул»а. Ouo je иарочито важно, јер сулцокрет 
оставља земљу читав месец дана пре кукуруза и 
тиме омогућује благовремену и бол>у приирему 
земље за пшеницу. 

За техничко уље још се није усиела осигурати 
домаћа сировина ланеног семена и рицииуса. 
Озими лан има све климатске услове да се рашири, 
нарочито у Дунавском басену (Срем, Допјн Банат 
и Ceu. Србија). Сметње његовом uuipeH>y су у те- 
шко.м уиоичавању његове иежне н кабасте стаб- 
л.пке која ие трпи дужи гранспорт; међутим, кул- 
гура озимог лаиа само за семе ue реитира се. Ииак 
култура озимог лана почела je јаче да се ширл у 
околини Осјека, где се откуп стабљике врши n од 
стране мањих кудељара, које арелазе и на ирераду 
ланене стабљике у влакио. Ово je учипило да je и 
производња ланеног семвна скочила већ у про- 
шлој години, a има извештаја да he у овој годиии 
бнти још Belia. Ако сс та ирерада лаиеие стабљике 
прошири у Дунавском басеиу, онда Кемо иокрити 
и потребу у ланеном семепу, na евентуално и изво- 
знти га. 

За ироизноди.у рицииуса количинс су ограли- 
чене и зависне од потражње ваздухопловства у 
рицинусовом ул»у. Ha извоз рицинусовог семена 
ие може се рачуиаги због јаке светске конку- 
ренције. 

У погледу коиопљс иовол.пе цене њеиом влак- 
ну иа страним тржишт.има изазвале су њено нагло 
ширеље, али je извоз овога влакна у девизне зем- 
ље отежан због иедовол.пе припреме и класифи- 
кације no квалитету. У вези са одржаном конфе- 
ренцијом мора се донети уредба o коиопљеном 
влакну коЈои би се регулнсало квалитетно сигии- 
paibe робе. 

У погледу памука, Уредбом o памуку проши- 
рили смо ову културу за две године од 1.800 на 
5.500 хектара. У првој години no доношењу Уред- 
бе домаћа иидустрија откупила je 168.000 кг дома- 
iier памучиог влакна опособног, као што -се пока- 
рало за индусгрикже потребе, a већидућ« 1938 год., 
260.000 кг, поред осталог, друпим шнтересентима 
(јоргапџијама) продатог и другокласног памука ис- 
коришћеног у сељачкој употреби на лицу места. 
Ова летњЈа окопавина у Вардарској бановини игра 
врло велик} улог} у расподели пол>ских радова, 
na се мора на њу обратити још већа пажња како 
бн замеиила у најјужиијим крајевима iiaine отаџ- 
бине посгојећи црни угар н тиме боље запослила 
расположиву људску и сточну снагу. 

Ова култура снажно je потпомогнута од črpa- 
ne Мииистарства поЛ]Опривреде окзнивањем све ве- 
lier броја произвођачких задруга за памук, поди- 
зањем задружних магацина за памук, као и доде- 
љивањем 40.000 кг бољег памучиог семена Koje je 
задругарима раздато бесплатно. Захваљујући овој 
акцији већ прошле, 1938 године, добила je домаћа 
предивна иидустрнја uo.'be домаће памучно влакни. 
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које сс врло добро преде до № 35 no снглеској 
нумерацији. 

LUclicpiui pena заузима око ЗО.Оио хектара, али 
се њена површина не шири као што je случај 
с ucia.iiiM нндустрискнм оил.кама, на којс пма иај- 
Belui утицај Министарство пољопривреде, док на 
шећерну репу највећл утицај врши Мииистарство 
финансија. 

Кад би сс спустила трошарина на шећер na 
четири динара no килограму, потрошња ове кори- 
сис иампрнице у земљи би сс знатио повећала, a 
ги.мс створила могућност и за проширења културе 
penc ако on со уједно повећала и цена рспи. Фпс- 
кус би добио у првим годинама смањен ефекат од 
трошарине na uiehop, али je несумњиво да Beli 
после три године разлике у трошаринским прн- 
ходима не би бнло, a површипа под репом бп се 
знатно проширила. 

llnje решено mi пптање бестрошаринског ше- 
liepa потребног индустрији воћних прерађевина за 
извоз воћа у прерађеном стању, ма да ми имамо 
у земл.п много воћа no јевтиној цени које може 
у девизне земље да нде само прерађено са ше- 
iiepoM. 

Борба произвођача шећерле pene за повишење 
цена репи схваћена je само као сталешки интерес 
што ona у ствари није, јер у оваквим случајевима 
пресудну улогу игра nnian.e рентабилитета. Ако 
произвођачу цена једног пропзвода није рента- 
билна, on ue се определити за рентабилнију кул- 
гуру n напустиће мање рентабилну, као што je сад 
случај са шећерном репом. () овој околности мо- 
раће се увек водити рачуна, ако нећемо да уво- 
зимо шећер и меласу за чију производњу имамо 
све погребне услове. Цена je увек била најјачи 
регулатор производње. lipu самом одређивању 
цена, мпслим да je погрешно одре1}Ивањс цепе no 
белом meliepy, јер je штегпо за папредне произ- 
вођаче којн подносе жртве за one који pijano клу- 
тпвпшу репу плп je raje na бујпи.м' ршскпм зе- 
мљама, које дају репу еа слабим процентом ше- 
liepa. i'o mije чак im добро схваћени интерес 
фабрика шећера, нарочито оних које се палазе у 
рејонима квалитетно слабије производње pene, где 
су и обе државне фабрике, јер продукциони тро- 
шкови екстракције тећера утолико су већи уко- 
ЛИКО je, као nno се зпа, jiena спромашппја у шс- 
ћеру и сок нечистији. Из свих тих разлога тра- 
жено je пз Мпппсгарства пољопривреде, да се 
Уредба o шећерној репи измени и цена репи од- 
ређује no проценту шећера у репи при предаји 
франко (|)a6j)iiKa, a na основу колективних или no- 
јединачних уговора. Репарска удружења и задруге 
имали би свог контролног oprana при анализи 
pene, a држава би била арбитар само у случајз 
спора. У овом случају сами би се репари одаби- 
ралп у групе no културном нпвоу и прпродној 
Mohii својих земаља и свака би група илн већи no- 
једннац добио плод свог труда n умења. Тиме би 
се донекле ублажило и питање цене mehepnoj 
pcnn, a посигурно огроино смањили трошкови фа- 
брнка око пријема репе и -саме екстракцпје шећера. 
Све би ово пшло у корист повећаља цене реши. 

Повртарске културе све се више шнре, a наро- 
чито производња раног noBplia и цвеНа. Постоје 
трп главне обласги за поврће: Приморје, Јужна 
Србија и Војводина. 

Најраније поврће даје наше Приморје, na се 
na  oue  крајеве  највише  n  обраћа   пажња.   Поред 

карфиола, који je заузео прво место у културн 
раног поврћа, јавља се сад и млади холандски 
кромпир каи врло важно поврће да сузбије увоз 
и постане предмет извоза у суседне северне земље. 
Beh ове године постоје закључци за извоз неко- 
лико стотина вагона раног кромпира за Чешки 
протекторат и Словачку. 

За производњу раног noaplia и цвећа од зна- 
чаја je и постигнута споразум са панчевачком 
фабриком стакла o пскјевтишавању стакла искљу- 
чиво .>а топле леје и стакларе повртарских задруга, 
Koje еу се већ прошле године користиле овом кон- 
цесијом. 

Ироизводња n уновчаваше семена потпомага 
су интервенцијом да сс наше дстслииско семе из 
дунавског слива призна од иностранства као семе 
„ианонског порекла и у гом смислу пропнсани су 
нови услови пломбирања. uaaj извоз нолшжу три- 
naeci станица за чишћење семена, од којих je у 
прошлој години подигнута ona у Шапцу уз помои 
Мипнсгарстиа пољопривреде. 

Радп развоја производње сеиена ливадских 
трава дата je помоћ Савезу ливадарских задруга у 
Загребу за пабавку сиецијалних машина чистили- 
ца оиог ситног травног семења, које сада још уво- 
зимо a могди би лако да постапемо извозма земља 
Ироизводња травног семена, као и семена цвећа 
врло ее лепо развија и семе цвећа извози се ueli 
у Едаглеску. Новим правилником o контроли семе- 
на грава и цвећа обезбедиће ее боља и снгурнија 
продаја ових семена у землли и иностранству. 

Увезено je и ове годппе пет вагоиа елитног 
холандског семена раног кромиира за умножавање 
у пашим хладним пределима, где on uojue сачува 
CBoje oeoonne као семепска роба, да би се ти.ме 
смањио увоз оригипалпог холандског семена за 
потребе нашег Прашорја, где се рани крампир 
почео ca успехом култиаисати. 

.\ погледу семена шећерне pene донета ч 
Уредба o производњи семена шећерне pene, KOJOM 
je регулисаи однос проиавођача илн увозиика 
елитног семена и умнОжача (лол>опривредника) 
овог семепа за потребе шећерних фабрика одно- 
cno произвођача шећерде pene. У прошлој години 
делом Државно добро „Беље" a делом умножачи 
око Алексинца који раде за рачун Друштва за 
производњу еемепа a. д. пз Београда, произведн 
еу /U вагона семенске робе, a већ ове године са 
друпим новим устаиовама које су добиле одобре- 
ње за органнзацију производње овог семена uepo- 
ватно he се посттићи производња целокупне потре- 
бе паше земље у семену шећврне pene која je 
потреба до сада износпла око 1U0 вагоиа. 

Воћарство у  минулој   години дало  je  једш 
оероу испод средше, ма да je била боља од 1У37 
године. Иозни пролећни мразеви уништили су 
цвет код шл.пва на ниским положајима, a доцније 
суше у брдовитим шллшарским крајевнма проуз- 
роковале су ситиији род. Ипак je укупан нзвоз 
воћа био двапут већи од извоза у llJ37 години, јер 
су јабуке релативно добро родиле. Цене су се кре- 
тале у корист произвођача којима nolie mije оште- 
lieao мразевима, a то су баш и крајеви са најсиро- 
машнијом земљом; Сувих шљива добивено je 
мање но што се очекивало. Ово изгледа да долази 
од веће потражње шљивовице, која почише да 
налази тржиште и изван земље, a нарочито у 
Америци. 
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П|итан>с јаауке све се више поставл^ и недав- 
но одржама земаљска конференција изјаснила се 
за првкалемљивање рђавих трговачких сората. У 
loM погледу унесене америчке сорте делом су се 
псжазале добре, a делом су |ош у испитивању. 
Поред ових iniipe сс и друге европске сорте јабука 
одличног квалитета, али je то ишрење cnopo. 

Остало воће, a иарочнто кајсија и боесква, 
rio4Hii>\' да постају иптсресаипге за извоз. Проду« 
жена je акција на подизању воћних сушница, тако 
да je v току минуле две године подигиуто уз мате- 
ријалиу помоћ Мннистарства 305 сушница, већи- 
ном великн тип д-ра Стојкоеића. Све ове сушиице 
први пут радиле су у гтрошлој јссењој сезонн са 
одличним успехом и raj рад изазвао je ново инте- 
ресоваиЈе воћара. У складу са овим радом одр- 
жана су v ирошлој години два мајсторска курса за 
свсмже мајсторе који су се оопособили :ia подиза- 
и,е сушница. Један од ових курсева одржа« je у 
Пећи" за Зетоку бановину, специјално за Полимл^, 
a други у Добоју за Врбаску бановииу. 

Најзад иницијативом подручног мн Мини- 
старства донесеиа je Уредба o контроли воћа и 
воћних прерађевииа намењених извозу, којом су 
укинуте старе тржишне комиснјс и уведеиа одго- 
вориост извозника у иогледу квалигетиог сорги- 
рагва, паковаи.а и маркирања врћа и npepal)CBHiia 
од soha за извоз. 

Радило се и даље на стандардмом naKOBaibv 
домаћих смокава, којнм су радом постипнути вид- 
ни успеси у погледу квалмтета и постнгнутич цсип. 
Ову акцију помаже Мнинстарстпо пољопривреде 
пЈк-мнјама за стандардно паковање. 

Виноградарство. Под виноградима имамо 
око 215.000 хекгара. Просечни принос износи 
700,000.000 кг грожђа, што претставл.а иредиост 
од ' најмање једне милијарде динара. Од ове 
огромнс вредности износи се v виду стоног гро- 
жћа тек за око 10,000.000 динара и у виву око 
4.000.000 дмиара. Према томс, уновчавање произ- 
вода &иноградарства на уиутрашњем тржишту je 
on огромног ппниредиог значаја im нашу земљу. 
Због слабе бербе у 1937 год. цоне muiv су почеле 
да расту и jom данас су доста добре. Борба виио- 
фада гхротив литароког система бановннске тро- 
одарине показала се сасвим оправдана, јер je пау- 
шални систем уведен у Дунавској бановини дао 
обострано нрло добре резултате. Нема разлога да 
се оваЈ систем не прошнрн и на све остале банп- 
ииие. Паушални систсм повећава унутрашњу по- 
трошњу v корнст квалитетних вина и тиме оси- 
гургва уновчавање вина управо најсиромаишијих 
вииоградара. 

На-стављена je акција за подизање задружних 
подрума у свима виноградарским крајснима са 
видним успехом и покрај великих тешкоћа за из- 
градн>у оваквих великих произво1)ачких установа. 
За две последње године подигнуто je, или су у 
подизању и проширењу, 26 задружних подрума 
са  укугпним капацитетом од око 900 вагоиа вииа. 

Пољоприпрсдис оглсдпе u контролне устано- 
ис старе и новооонрване иалазе се још у органи- 
зацији и велике су материјалие жртве још no- 
требне да се one подигпу na степен оних у ино- 
странству. И v прошлој години нздато je близу 
3,000.000 динара на њихово уређење, a поред тога 
купл>ено je ii.ni добивено близу 300 хектара оглед' 

ног земллшгга,   Допршено je  ypel)eii.c  станнца   у 
ЉубљаЈНи, Загребу, Новом Саду и Скопљу. 

Контролни рад полЈОприиредпих оглвдних и 
конгролних стаиица као и ечолошкнх станица по- 
већан je у вези са нашим извозом дстелииског се- 
меиа и внип. 

Оглодни рад je дао извеоне резултате у погледу 
одабпрања бољих вариетета разннх културних би- 
л.ака. Нарочити je успех посшгнут са пиварским 
озими.м јеч.мом, ксјји je од страие пидхстријс пииа 
откхил.ен као свменска роба и засејап jecenac као 
пиварскн јсчам. Мсто тако поспипнупо je умно- 
жамап.е одабраних сората сунцокрета и уљаис ре- 
пице. 

Наше две [ione иоћарске усганове у Горажди 
» Бару још су у ir3r|)a;ui>ii и pano je говориги o 
њиховом раду. 

Енолошке стаиице све внше развијају прсхиз- 
иодп.у одабраних иипских квасаца, за чију упо- 
требу расте ингврес код вижмрадара. 

У вези са рвдом овпх огледних успчишва пре- 
дузега je озГжл.па акција иа спреми младих чинов- 
iniK'a-arp'OHOMa за огледаи паучии рад. У ту сврху 
послато je у иностраиство, где се и сад налазе, 
пегиаест службеника огледннх усгапова да се na 
страпим сличким оглодким сганицама увежбају у 
савременим методама рада на огледнма с памуком, 
пириичом, ароматичиим и лековитим ои.Ђем, no- 
врћем, Boliai)CTnoM ii разни.м житарицама. 

Најзад, да on се коордипирао рад свих оглед- 
них установа, образован je при Миннстарсгву по- 
Л>ОПривреде VpxOBHH савотолании одбор за пол.о- 
мрпмрслпа истраживања и огледе, a уа оваку оглед- 
цу устакопу прсдви^епи су саветодавип одбори 
станнца, радии одбори и стручпе компсије. Ha тај 
начин, са изг])ад11,п\1 огледних усташжа и спрема 
ii.см стручног особл.а, овс станице са саиеголак- 
ним одпорима ;i,()iiii ће до јачег нзражаја v свом 
раду и успеху. 

Ha заштити биљне производње радило сг и 
ове годиие са ;U)')|IIIM успсхом на проучаиању ште- 
точина маслпиа, wao II болеста шарке na шл>ивама. 

Paljeno je нарочито na сузбпјап.у калифорнис- 
ке иати у CLMicpmiM крајсипма зсмл>о, као и na 
оргашаоваиом рувбијању штегпочина и болести у 
хмел>арама око Бачког Петровца. 

Шта се намерава радити за уна11ре1>ење бил,не 
производње 

Код житарица пајгсжп je проблем пшенице. У 
вези са 'подизап.см аилоше иреж« мпрају се једно- 
времено предузета мерс за таотизирање пшенице 
првма положајима будућих пројсктоианих сабир- 
них u изиозшгх силоса. Jom у овој годипп мораће 
се тзрадпгп мапе расчфосграп.еиости иојсдипих 
иариегета ninemine no рејопима силоса, ишитати 
те варпегете киалш аривпо и иорфолошки n, no из- 
нршепом набору, раџвити да се npoj варпстета сведе 
na пајмап.п шхуШ број, no киогућству ИСТЧ>Г cmn.- 
n.er изглела у погледу боје и крупшоће зрпа. За 
наш најглатгпјп пзвозтп pejon радп се сгварно na 
ОВКМИ neii три го-дипс, али се сада raj рад мора ОИ- 
стематски геродужити. Ово тпм орешто je паше 
Потпсје са мађароккм Погисјем једини pejon у Ев- 
ponn, KOJU може да ла iiniennuv тппа A ранпу ка- 
падској мапитобп. To се мора спровесгп n за nam 
кукуруз, који већ и дапас ужива глас квалитетне 
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робе, али се тај квалитет у нашем главном извоз- 
itoiM рејоиу Lviopa побољшаги и кроз силосе квали- 
тет стандардизонати. 

Код уљарица има сс обратити највећа пажња 
OSHM'OM лану, чија култура има ове прнродне усло- 
«е у Дунавском басону (Срем, Јужни Банат и Сс- 
всрна Србија), али под условом да се његава ста- 
бљика може уновчити бар са 80 д. no 100 кг. Само 
Свме нс исплаћује ову кулруру ни КОд много ви- 
ШИХ цеиа од утврђеиих Уредбом o уљарицама. Леп 
покрет малих кудељара око Осјека, да за рачун 
извозинка (чешких и немачмих) прерађују и ла- 
нетгу стабљику у влакпчз, до^прпнео je да се тамо 
ланена стабљика плаћа око 100 д. To je нзазвало 
налог цгирење озпмог лана око Осјека. Ако се тнм 
путем iiiobe и у Дунавском басену, онда ћемо ми 
убрзо MoliH да задоволЈНхго и потребу нашс ннду- 
сгрије тех1гичког уља у ланеиом семену, KOira данас 
увозимо голшиње око 800 Baroira. 

Намера je Миииспарства 110л.о.т1ривреде да 
свим срсдствима помогие развој прераде ланене 
стабл>икч', помамсући оие куделЈаре који се обаве- 
жу да npepal)vjy и лашену стабљику. Иставремено 
помагаће се и развој малих задружиих лаиара за 
једнообразно 'потапање 'ипрераду лана у оирово 
Ланено влакиО, способно за унутрашњи и иностра- 
нн inpoiMeT. 

У погледу памука Уредба IO домаћем памуку 
мора се изменити, да би се проширила могућност 
културе памука и у иајсутнијем делу Вардарске 
бановиие, где je због великих суша мало легљих 
култура, na je ручиа и сгочиа стгага рђаво иско- 
pnuifiCFia. C обзиром и на погребе земалЈСке одбра- 
не ова култура треба да се проишри најмап>е na 
20.000 хекгара. За две последње подине 'она je про- 
пгпрена од 1.800 на 5.500 хекгара, али због вели- 
кот пада цена памука у свету као и због пеликог 
колебанла цене шамука уопште, Уредба ^о пам>п<у 
какна je данас iieiie имари више утицаја на дал^е 
шнреп.с културе памука, због чега се ова Уредба 
мора измвншти. Уредба o памуку предвиђа, наи- 
ме, одређишање цена нашем памуку na основн њу- 
јоршких берзаиских цена. Да бн се обезбедио већи 
стабилмтег иаптх откутгпх цеиа, мора се Уредба 
кзмениги та;ко да се произвођачима памука у сва- 
ком случају обезбвди поволЈна и унапред утвр- 
i)Cna цена. Ув103 аировог памука и св.нх памучиих 
предива изношо je 1938 годнне укупт 35,606.000 
кг, a откуп домаћег влакпа слоообпог за инду- 
стријску чфераду само 260.000 кг или 0,73% уве- 
зеног памука и предива. Ако се узме да би оба- 
пезан откуп дсхмаћег памука изнео пајвшпе 3% 
укупног увезеиог ламука :и преднва, опда би то 
претставлЈало иајвећи подишњи откуп домаћег na- 
мука од о<ко 1,000.000 кг и одговарало би при- 
ближпо про^зводши са 20.000 хектара. 

Кудељно влакно извози се у огромним коли- 
чинама, алн највећим делом у клприншке земл>е. 
Девизне земл.е траже боље сортнрање овог влакна 
и iiamn су интереси да o овој тражњи поведемо 
најозбиллшдег рачупа. Из тпх разлога ради се o 
иодручном MU Мипистарству na пројекту уредбе 
0 копоплјИ, a у складу са изражепим жел>ама кон- 
ференције одржане нсдавпо у Заводу за сгшл1пу 
трговину. У тој уредби мораће се пооштритн мере 
за оигнирање робе и увести изпесне културие мере 
у   обради   ко11опл,е,   ради   добијања   квалптетпог 

влакна. За.ово бол^е сређиваше кудеЛ)11ог влакна 
добијвн je први пут извесан кредиту предложе- 
noM буџету. 

Воћарстио се разнија све више у пашој земљи, 
али пласмап воћа све he бити тсжи na ппострана 
тржишта   због   све   веће    конкуренције.    Из   ових 
разлога мора се убрзати производпЈа квалитетног 
воћа, као и квалитетиа прерада тог Boha. Ширење 
модерпнх   с у ni n n ц a   мора   се    продужити,    јер 
једна јача родна година, као 1936, ставиће иас у 
тежак положај  у погледу уповчавапит  воћа.  Зато 
акција Друштва за силосе да подигне х л a д н> a ч е 
за   смештај   сировог  воћа,  парочито  шл>ива,   биће 
од великог  значаја,   што 'he  се  сирова   шл.ива   у 
већим размерама извозити продужујућн сезопу из- 
воза копзервнсањем шљива у хладњачама. Да би 
ова охлађена шљива могла и1ш дал^е, парочито у 
западпе   девизпе   земл)>е,   и   издржати   дугн   траи- 
спорт, мораће  сс  ставити нашим  извозницима   на 
употребу специјалпн вагони-хладњаче за воће,  у 
којима зрела шљива може да очува свој квалитет 
и до веома удал:.ених тржишта. 

У погледу j a б у к е мора сс прићи општем 
прекалемљивању рђавих или слабијих трговачких 
сората у боље и уносније. Ha томе сс већ ради у 
маломе ,али ту акцију треба проширити и сми- 
шл>епо водити. Ha педавно одржаној копферен- 
цнји воћара и воћарских стручњака донесена je у 
том погледу одлука, која je прихваћена и од črpa- 
ne поверепог -ми Мипистарства ,па he се у том 
смислу и водити акција у овој години. Америчке 
сорте јабука, уведене код иас од Београдске трго- 
винске коморе, дале су за поједине сорте (јоиатаи, 
вајнсеп и шуто^н) Beh сада добре резултате, док 
су друге join у испитивању. Исто тако узете су и 
one европске квалитетпе сорте у обзнр које су се 
показале у пракси као уноспе. 

У везн са тим бићс ускоро израђен пови закон 
о воћарству, којн he Народна скупштина иматн 
прилике да оцени и o њему одлучи. 

Виградарстпо je још увек изложепо кризи u 
док се ne уклопе сметње иормалпом промету вииа 
у самој землжи и не створи MoryhnocT извоза, не 
може се очекивати зпатио г1обол>шан>е стаља. Те- 
жња да се један део винограда претвори у вино- 
граде са стопим грожђем ne може се остварити ако 
немамо осигурап пласман. Нама се пребацује да je 
нас Бугарска претекла, али се заборавл^а да све 
бугарско грожђе иде у клиринг за Немачку, где 
смо ми исувише активни. Ми можемо, нарочито v 
Вардарсмој бановини око Велеса, ка-о центра, да 
производимо огромпе количпне стоног грожђа, 
али je тамо још песташица у вину, na парод одбија 
да гаји стоне сорте. Овом игарењу стоних сората 
у том идеалпом поднебл,у сметња je и бановинска 
TpoiinapnHCKa политика no литарском систему, која 
даје могу1шост малим произпоИачима вина да кри- 
јумчарењем постишу више цене. 

Из тих разлога Mopahe се прећи на паушални 
систем бановинских трошарина, као и омогуКити 
јача унутрашња потрошња стопог грожђа подиза- 
њем хлад№ача; a набавком вагопа-хладшача за 
дал,н трапспорт стопог грожђа за девизне земље 
прошнритн његов извоз. Најзад треба омогућита 
стварање јавних царинских сладишта за вино и v 
дрУгим нипородним крајевпма оспм Приморја, 
к;чо бп се алкохолизовање дезертиих mina за \\а- 
поз могло вршптп у већем броју места у земл>11. 
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Пољопрпиредиа оруђа, cnpaae u машиие, још 
увек траже своја решења. Разноликост климатских 
и економских ирилика поједттх обласги, као и 
разноликост нивоа пољопривредног образован>а, 
чиии л.а наша пољопривреда употребљава од нај- 
примитивиијих до пајсанршеиијих пол.опривред- 
иа opyl)a за обраду земље. Купивна моћ појединих 
пољопривредника na нашем Југу не дозвољава им 
да плаћају високе цене плупсша ваше заштићене 
нндустрије. Миогн иемају довољно јаку спрежну 
стоку за дубље орање, na се морају задовољити 
и прл;.кањем (чепркањем,) земље прастаром рали- 
цом. Све ово било je разлог да сс добило у npo- 
шлом Финансиском закону овлашћеше за ствара- 
њс Завода за испитивање и контролу пол.оприи- 
редних о-руђа, справа и машина, који треба струч- 
но и на основу огледа да препоручи која су opyl)a, 
за Koje крајеве и какве земље иајпогодиија. У ту 
сврху поручени су у прошлој години разни типови 
ллугова, којн he се, иапоредо са оиима који се у 
земл.и производе или из иностраиства доносе, ис- 
иитати j om овог пролећа у погледу коиструкције 
и вуче. 

^о својој важиости и општем зиачају сточар- 
ство заузнма шрво место у принреди nainoi- народа. 
Читави крајеви живе готово искључиво од стоке 
и сточних производа. Нарочиго je ситни човск 
упућен na стоку Koja га храни и подмирује no- 
тово све његове потребе. После велнке привредне 
кризе, кад je и стока изгубила цеиу, почела се од 
1935 год. г10Г1равл>ати цена и стоци m љепим прои- 
водима. llaJBeliy позицију у иашем извозу зау- 
аи.ма стока. У 1937 год., која се може рачунати у 
јсдиу од најповољнијих година, вредност укупно 
извезене стоке изнела je 1,5 милијарду динара. 
[Трошла, 1988 г. биће нешто слабија, Рачуиа сс да 
je вредност стокс н њених пронзвода који се no- 
'rpoiuc у земл>н, још н знатно -већа од назначспс 
вредиости извоза. Кад се томе ДОДа још и то KO- 
лика je укупна радна вредпост стоке у поллпри- 
вреди, онда се тек може добити права слика o ва- 
жности сточарства у нашој народној привреди. 
Све су то разлози који пас упућују да нашем сто- 
чарству   поклоинмо највећу пажњу. 

Коњарство je била ona грана сточарства којд 
ie за време кризе највишс страдала. Коњи су били 
изгубили скоро сву вредиост и народ je тако 
pelin био дигао руке од коња. У последњим годи- 
нама ситуација се почела окретати и КОЊИ су по- 
чели да добијају све Behy ђрлдност; KOIB постаје 
све више тражен артикал. Зато се н у народу осе- 
ћа све (Behai тражња приплодног матсријала, наро- 
чито мушког, у коме се oceha вслика оскудица. 

У програму за унапређнвашс иародног коњар- 
ства, који je израђен већ у 1936 год., утврђена су 
ова тр.и   важна елемента: 

1) производња и стављањс у јавии приплод 
доГ)р1ИХ  пастува; 

2) oAa6Hpaibe за приплод добрих кобила; 
3) добро и разумно одгајивање ждребади. 
У протеклој буџетској години paljeno je на 

у11а;пре1>ивању народног KoibapcTBa у спа три горе 
наведена правца. Пошто су државне ергеле темељ 
за производњу добрих пастува, то je и протеклс 
буџетске године рађено на н.иховом развијању и 
усавршавању. Тако су за Државну ергелу „Петро- 
во" у Савокој бановини купљени новн подесни об- 
јекти  у  Липику, и њеиом   будућем   развоју  уда- 

реки Први темел.и. ТрошЈООВИ oisora посла изио- 
сили су око 5 милиона динара. Ha ергели „Душа- 
ново" код Скоплза подигауте су нове штале и дру- 
ie г.рађевине, на што je утрошено око 700.000 дн- 
нара. Завршена je изградња пастувског станишта 
у Вршцу, које je стајало око 1 милиои динара. За 
Државну ергелу у Поновичама, у Дравској баио- 
внни, набављен je jom један објект, који iie ста- 
јати око милион двеста хиљада динара. Ha ергели 
„Љубичево" подигнути су раднички стапови и 
други грађевиноки објекти. За стварање бољег 
јахаћег типа коња, који je у нашем народном ко- 
њарству мање заступл.ен, набављени су за држав- 
не ергеле „Љубичево" н ,уКарађорђево" фуриозо 
1паступи из мађарске Државне ергеле у Мезехеђе- 
шу. Решено je да се из иностранства набави један 
пунокрвни енглески пастув, који he служити уна- 
пређнвању узгоја енглеског пунокрвњака. 

У правцу производи.е и стављања у јавни 
приплод добрих 'пастува наставл>е1на je још ра- 
није започета сарадња са приватним ергелама у 
Дунавскоји Савској бановини и од истих су от- 
купљени и ставЛ)ени у приплод сви добри пастуви. 
Ha лодручју домаћег брдског KOii>a одржаи je п 
прошле годипе, као и ранијих година, сајам na- 
стува у Рогатици у Дринској бановини, где je от- 
куплЈено око 50 пастува за иотребе брдског ко- 
п.арства. У Врбаској н Зетској баповини откулљи- 
вани су од одгајивача добри домаћи пастуви. За 
унапређивање коњарства у Моравској бановини 
купл>ена су у Савокој бановини 24 липицанока na- 
стува, који he се сместити за јавни приплод код 
бановинских устапова. 

У циљу одабирања за приплод добрих кобила 
у 'програму je пбпис свнх добрнх кобнла, које се 
налазе у народаом ко1варству. Да бн се тс кобиле, 
које су темељ народног коњарства, сачувале и ра- 
зумно употребл>авале у приплоду, сопственикс 
треба .нагредити н обавсзати да их чувају и pa- 
зумно аа приплод употреблзавају. Такав се лосту- 
пак прнмењујс и у другим државама, где je ко- 
њарство много папредније. У прошлој години 
11риступл>ено je и овом послу, na су у целој др- 
жави, у важнијим одгајивачким центрима, одржа- 
не изложбе прнплодних коња, на којима су попи- 
сане и награђене најбоље приплодис кобиле. Овај 
1р,;|(д државне уцрлве примл.еп je |од народа са 
врло великим интересованЈем и одобравањем. Ha 
ово je утрошена сума од око милион динара, 

За производ11.у добрих коња није довол.но да 
се води рачуна само o добрим кобилама и добрим 
пастувима, него се мора нарочита пажња посвсти- 
ги и одгоју ждребади. У том погледу- стојимо до- 
ста рђаво, јер je у низинским .крајевима одомаћен 
шталскп одгој ждр^бади, a у плаиинским Kpajc- 
вима ждребад je препуштена сама себи и живи 
једшно од онога, што на1)е на доста мршавим пла- 
nmicKHM испашама. Слабом одгоју и иедовоЛ)Ној 
исхрани ждребади, које су појаве код лас доста 
раширене, узрок je наш мали сељачки посед, који 
je једва у стању да добро издржава радне коње, 
док за ваљани одгој ждребади >1сма довол)Но мо- 
гућности. У многим државама, као na примср у 
Фрапцуској и Нсмачкој, ово се стање исправља 
на тај начин, што одгој ждребади врше средњн и 
већи поседи, кој.и од сел>ака са малим поседом ту 
ждребад откупљују. Ha тај je }ia4iiii тамо осигу- 
раи и добар одгој коња. 

93* 
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У прошлој години Мниистарство je помагало 
приватну иннцијативу, која je радила на иоиравци 
oBoia стања a наме,рно je да у овом погледу по- 
дузме .много Јаче и опсежније мере. 

1 lakim овот кратког приказаиога mro je учиње- 
no у протеклој буџетасој годиии na унаиређивашу 
народног коњарства, желим да истакнем глаоц« 
правце рада за идућу буџетску годину. Како сс 
цене коњима налазе на примврној висини, то сс 
производња коња, која je за време слабих цена 
била скоро престала, сада стални повеКава. Према 
томе у том правцу није потреаио ,ника1Сво посебно 
деловаиЈе. Једино сматрам да na подручју Србије, 
где je коњарство за врсме рата уинштено, још 
није посгигнуто ono бројно стање коњарства, које 
би одговарало н производним ириликама и при- 
вредиим прилнкама и привредним лотребама ових 
крајева. Уколнко craiiie народиог кошарства об- 
знром на број, уз мало опраничсње у погледу Ср- 
бије, задоволЈава, утолико опст већу пажњу мо- 
рамо посветити усавршавању квалитета. Истина je 
да су нам и страни стручњаци призиали да су 
осиови иашег пародпог кои.арства лрло добри И 
да су na тим добрим осповама дане велике могућ- 
ности за« стварање одличног квалитета. У овом 
правцу аосветиће се парочита брига нашем брд- 
ском коњу, за кога и плостранство цризнаје да je 
једипствеп у Европн. У ту сврху сам одредио да 
се у брдском крају Приморске баповипе подигнс 
државиа ергела за овога коња, пошто садања ep- 
гела „Алексапдрово" код Биограда н/м за ову 
сврху ne одгопара. И Државпа ергела „MpROibiihe- 
во" у Сарајеву боље he испуњавати свој задатац 
na унапређивању овога коња, кад се смести на 
имање у Бутагару, у коју сврху сам предлржио ов- 
лашћење у Фппапсиском закопу. У сарадњи са Бан- 
ском управом Зетске баповипе ocnosahv у Cjenuim 
стапицу за одгој мушке ждребади. Уредићу Пла- 
nncKo имање Државне аргеле „Душаново" у 
Скопокој Црпој Горн, na.he се овнм мерама rio- 
сти1ш много болЈе и ефикакгније унаифеђивање 
брдског хоља. Надаљ.« je у програму, да се у са- 
pa|,'Ubii ca Банскојм управом Моравске баповиие 
иодигне шастувско стапнште за ту Бановкну na 
имању Добричево код Ћуприје. Тиме iic се уједно 
појачати и рад Државпе ергеле „Љубичево", која 
производи пастуве за Србију. 11a кратком подруч- 
ју Савскс и Дргшске бавовине палази се врло тв])Д 
и истр.ајаи КОК>, КОЈИ je за наше коњарство од ве- 
лике вредности. За чување и усавршавање овога 
коп.арстпа осповаће сс тамо сташица за одгој 
ждребади која he се куповатп од сел>ака, чи.ме ћс 
бити осигурани »пстанак и будућност тога коња. 

За усавршавање нашвг норичног коња, који 
има као арттилеријски коњ велику важност за зе- 
маљску одбраиу, осмоваће се ергела na имању у 
Прагерском у Дравској баиовики. 

Наставиће се и даље рад на производњи и 
стављап.у у јавпп прнплод добрнх врмплодпих na- 
стува. Исто he сс тако наставити са приређивањем 
кои.арских изложаба у цслој држави, којом he се 
приликом нарочита пажња пооветити одабирању 
и пописивању добрих приплодних кобила. Ко- 
иачпо he се нарочита брига посветити стварању 
услова за добар одгој ждребади у целом народ^ 
ном кои.арству. 

OOIIM свих овпх ггослова не може, на жалост, 
бити велик, јер су оредства за све ове послове 
сувшпе мала. 

Краткнм прегледом craiBa нашега говедарстил 
(a ca њпм и читавог сточарства) видимо да je оно 
на пајвншем ступњу у оним крајевима name зем- 
л>е где je култура n  ппсмеиосг namera сел.ака на 
иајвитем ступњу. TaiKO виднмо да je говедарстви 
најшшредпије у Дравској и у већем делу Савске 
н Дунавскс баповипе. У последше три-четири го-' 
дине oceha се знатпи бол>птак у једиом већем делу 
Моравске   n  северопсточпом  делу  Дрипске   оано- 
вппс. У свпма овим бановинама — изузев Дринске 
баповппе — najpaonpocTpaibennja  je  сименталска 
paca говеда, која се за name прилике — као говече 
тросмерпе корпспости (рад, млеко, месо) — пока- 
зала као најприкладниЈа. Поред ове pače гагји  се 
истовремепо, али у мањем обнму, na подручјима 
истих   бановина   још   моптафопска п  пинцгавска 
paca. У свима паведепим баповинама у последњих 
4—5 година запажа се осетно побол.шање квали- 
тета говеда,  a n врилнчно   бројно   надредовање. 
Најосетнији резултати опажају се у јужним дело- 
вима Дунавске и у северним Моравске башовине. 
Ту je  пстовремени   увоз   чистокрших   симентал- 
скнх бикова и крава у многим кр1ајевима дао врло 
видпе    резултате.    Чпстокрвпп    биковп    имали   су 
знатно попол.пије и јаче дејство на поправку  Ha- 
nu^ говеда. 

У погледу пласмана и изналажења вових тр- 
жншта за говеда у протеклој 1938 години, ммалч 
смо тешкоћа због nojase заразе слинавке и uiann, 
која и данас постоји у неким крајевима, na je 
извоз говеда у велико отежан. Осим тога, због 
потпупог отсуства Италпје са паших сајмова, ко^л 
je због суше и недостатка сточпе храпе огроман 
број своје сопствеке стоке лшрала да коље, извоз 
гонеда je јако опао. Исто тако ни извоз за Левант 
ннје успео, те нам je тако једино тржиште за гп- 
веда остала Немачка. Овакво craibe неоспорно je 
врло лоше деловало na цене говеда. 

Наше говедарство из годппе у годину пока- 
зује једноставно, истипа ве тако осетпо, 6poJH(i 
папредовање. Од 3,989.941 грла у 1934 год. мења 
се на 3,982.339 грла у 1935 год., на 4,073.729 у 1936 
год. и na 4,169.192 грла у 1937 год. Од 1934 год. 
говедарство je, дакле, иапредовало за прекм 
150.000 грла. 

Прнмељивању и изво})е1ву једне no једне 
тачке опог програма приступл.ево je одмах, како 
од стране шоверепог ми ресора, тако и од банских 
ушрава. Освовне липпје програма биле су следеће; 

утврђиаање (пашинских водручја ишједини.ч 
paca и сојева говеда, 

олште лицепцираи^е бикова за јавни приплод. 
свабдеванл  сточара добрим ариплкедним   би- 

ковима, 
увођење и проширење једпообразпог матичног 

књигооодства у читавој земл>и са истовремкнм из- 
вођењем задружие 'оелекцјије у вези са омотрама и 
прелшрашмма задружие спокс, 

рснивање поведарских селеасциосих станица, a 
нарочито за«селекипју важппјих сојеиа нашег av- 
тохтоног говечета, 

побољшање услова чисхране, nerc и држања 
стоке, 

прире1)ивап.е сточарских изложаба и оајмова 
раоплодае стокс, 

иодизаи.е пивоа осповпс стручпе спреме сто- 
чпра путем краткорочпих тсчајева, 

повећап.е пзвоза са јачањем учешћа у извои 
сточарскпх  opi-апизацнја, 
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законско   регулисање гргонинс  млеком  и  млекар- 
ским производима, 

y'Ha'iipet)eii>e пидустрије сточарских производа. 
Утвр^иваљем пасмииских подручја иојединн.ч 

paca и сојева говеда улази се у период програм- 
ског рада и за свагда одбацују скупоцена и бес- 
плодиа бкспериментисаша. Пи пасминским подруч- 
јима врили се утврђен правац прогресишшг побољ- 
uiaiua - одре1)ене pače у одређеном рејону распро- 
crHpaiL.a. 

У вези са увођењем у живог одеђених пасмин- 
ских подручја врши сс и лиценцирање бикова опо- 
собиих за јавни ириплод. Међутим, ова гако важ- 
на мера пи ynaiipei)Cibe гопедарства, због иомаи,- 
Kaita Оуџегских средстава, није се иогла у цело- 
сги спровести. Са лиценцирањен неопход1го je по- 
треано да сс исговре.мско изведе .и кастрирање свих 
лоашх 'и одбачених мушких грла. Међутим, ова 
се није могло спровесги, јер 6и читави крајевп 
уопште остали без бикова, a лиценцирање без ове 
ме{)е нити je момплетно, нити ефикасно. Ова тако 
цажна мера no уиапре^ење говедарства није се 
могла спровссти баш у оии.м баповинама у којима 
je сгочарсгво најбројније, јер су недостајала сред- 
ства за ■набавку потребиог броја бикова у сраз- 
мери   са   ijpojeM плиткиња no једном бпку. 

Досадашњпм лицеицирашем показало се да 
joai увек постоји велики број срезова, где na 200, 
500, па 'И npeico 1000 крава, једва до1)е IKJ једап 
лиценциранн бик. Сем тога, овом радњом дошло 
се до канстатације да у зем.вп постојн једап огро- 
ман магвак у валуаним расплодиим биковима, и тај 
иањак иде на преко 20.000 бикова. Да се удовољи 
само оиој ociroBitoj norpeon, пеопходној за сваки 
правилаи рад na побољшању и иодпзању говедар- 
стпа, б'ила бп потрсбпа сума од око 60,000.000 лип. 

1 1апослетку, кад би се и успело да се једном 
задоволЈИ потреба у биковнма, снда би за свако- 
Јодншшу замепу пскоришћеинх бикова бнло no- 
трсбно око 21,000.000 дипара за 7.000 бикова у 
јсдиом и у другом случају, ne узимајући у обзир 
бикове које саме бановипе ^пз својих средстана иа- 
бавЈвају. 

TOKOM прошле буџетске 193839 годипе, захва- 
луујући повећаиим буџетскпм средствнма, подруч- 
ни ми ресор био je у могућпости да илак повећа 
број G-H'K'OBa за Јавни приплод тако, да су са ма- 
ли.м изузепсом ротоио све сточарске оргаиизације 
снабдевепе потребпим бројем .ва.Ђапих бикова за 
приплод. Осим тога саме банске управе својим 
.чиагним доприносима учиниле су да je великп број 
општ1И'на дошао до потребИИХ бпкова. Иапоми- 
ibeM, да нити сгочарске оргапизацпје пити ошпги- 
не »ише ие добивају бикове посве бесплат}К), Beli 
да и ome ca сваје стране допрпиосе знатпа пов- 
чаил   средсгва код набавака потребшнх бнкова. 

TOKOM 1938/39 годнпе завршепо je изједпачење 
сточјгог магпчнот књиговодства, како no сточар- 
ским организацијама, тако и no бановинским и 
државним пољопрпвредпо-сточарскпм усгаттам i. 
Овом мером у говедарсгву je учпп.еп један знатап 
корак   напред. 

•У всзп са сгочппм матичиим књиговодством 
први иут после para спроведепа je систематска се- 
лекција говеда за прпплод ПО читаиој зсм,1.и no 
свима сточарским организацпјама. Исговремено je 
извртсиа n смотра са премпрап.ем целокупне зл- 

дружие стоке, којом je ирплпком пзвртепо n мар- 
кирање и убележавање одабрапе рашлодне сгоке 
v одговарајуће сточпе запаггне кшиге. 

Међутим, да пово осповапа Цспгралпа уста- 
пова југослииенског Херд бук-а n матичпо кљп- 
говодсгио у целсс™ одговоре својој намени, прет- 
ciDJn увођење у живог и једне нове службе: коп- 
троле ироизнодие cnoconiiiiciu расплодних грла. 
Поједине банске управе, које су буџетски јаче 
(Дранска и Савска), ово су ninaii,e већ решиле, 
док неке збиг псхмањкања фвдстава тек чипе по- 
кушаје, a učim део уошите mije могао nn запо- 
чети raj рад. Peiuen.cM nuTaiba коштроле произ- 
водње истовремеио би се решило и питање упо- 
слеп.а ие малог броја свршепих апронома и сред- 
П/отколаца који чекају  na запослсњс. 

I laiueM запемарпвапом n потцспЈПваном ауто- 
хгопом говечету посвећвна je оообита пажња. 
бановипу, те говедарских селекциских стапица за 
црвево мсгохпјско гоиече у llelni за Зегску, у Со- 
колцу за Дрппску и у Мрвлој Иодпци за Савску 
бановтгу, те гоиедарскпх селекцијских стапица за 
домаћу сиву бушу у Битол>у за Вардарску бапо- 
випу IH na Златибору за Дринску бановипу, при- 
ступљено je аистематском и плаисиом раду на се- 
лекцпјп n усавршавању иеколпко важнијих сојева 
кашег Домаћег гоиечета, које има иарочитп зпа- 
чај за поједине крајсвс где cipane pače не долазе 
у абзир. 

Оспм тога, TOKOM 1938/39 године успостављене 
су joni и следеће говедароке селокциске станице 
за селекцију и размножавање страпих paca, које 
су прихваћене као -погодне за побољшање пашег 
земаљског говедарства, и то: 

у Зетској бановини: у Гацком за оберинталску 
пасмипу; 

у Приморској бановини: у Ливну за оберинтал- 
ску пасмину; 

у Савској бановини: у Крижевцима за симен* 
талску пасмппу; 

у Дунавској бановини: у Карађорђеву за си- 
менталску пасшшу; 

у Врбаској баповипн: у Бањој Луци за пинц- 
гавску пасмину; 

у Моравској бановини: у Добричеву за симен- 
талску пасмину. 

Ilo једном од пајважппјих питања за правилно 
папредовање сгочарства, no питашу поправке усло- 
ва неге, држаша и исхрапе, ппје се могла развити 
нека јача и осетнија активност. Акција извесних 
баповпна на изградњи силоса н ђубришта потпо- 
иогнута, je али у незнатној мери услед недовољ- 
иих буџетских средстава. 

Сточарскпм изложбама и сајмовима према 
утврђеном програму од прошле године обраћена je 
дово,1>па паж11>а. lio свпма важппјпм сточарским 
рејонима одржане су рејонске, a за јача сгочарска 
подручја обласне и земаљске изложбе. Само неко- 
лико од рвих, услед болестн шапа и слипавке, нису 
могле да се одрже. 

Нако су све сточарске приредбе, нзложбе, смо- 
тре, iipcMiipan.a n задружне селекције искоришће- 
не у сврху упућивања сточара у рационалније Me« 
тоде cronapeiba, нпак je то још увек педовол.по. 
Дкцију бапскпх управа na одржавању течајева 
ради просвећивања сточара требало би интензив- 
није noMolui. 

Бројно стаи.е свиња у целој земљи износи око 
трн милиоиа грла. ()д овога броја лолазп око je- 
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дна трећина на Дунавску бановину, a две грећине 
na сис остале бановине, 

Од многобројних сојева и paca свиња, бела 
одлнка манголиде претставља најбројније и лај- 
важније домаће месно свињче. Ha њега и његове 
мелезе отпада један мнлнон грла или једна тре- 
ћина од свих свиња у зе.мл.н; ова свиња je иајра- 
спрострањенија у Дунавској бановнни. 

Затим, на домаће свињче зв. „шишка" долази 
око једна трећина од свих свиња у земл.и. Ово 
свињче je најраспрострањеније у бановинама где 
je свин>арствр бројно најслабије. 

Поред ових paca у земљн се raje још енгле- 
ска бела и црна свиња, туропољска свни>а, багуна, 
црна моравска, пфајфсрова итд., све у миого ма- 
њем броју и обиму. 

Да бн се вндела важност свнљарства у нашој 
пол.опривреди, истнчем да je нзвоз живих свиња и 
свињских продуката у години 1938 износио око 600 
иилиона динара. Оси.м тога у земљи се кол.е гр- 
дишње no јавним кланицама око пола мнлиона 
утовљеннх и око сто хиљада мршавнх cBHiba и пра- 
сади, a ван јавних кланица закол.е се OKO једаи 
милнон дебелнх свнња и око два милиона праса- 
дп и мршазих свиња, што претставља вредност око 
једне и no милијарде динара. Кад се овоме дода 
вредност извоза од око пола иилијарде, онда 
укупни приходи од свињарсгва износе око две ми- 
лнјарде дниара. Кад се узме у обзнр да годишњп 
иародни прнход no укупној сточарској грани ИЗ- 
носн 12 милијарди динара, онда излази да на сви- 
њарство отпада '/« 0Д свих прихода no целој сто- 
чарској грани у земл.и. 

C обзиром иа оволику важност свнњарства у 
сточарској производњи Министарство je предузело 
све потребне мере за њено даље унапређење. У 
ту сврху у месецу мају 1936 год. одржана je у Mn- 
нистарству пол>011рнвреде Kon(|)cpeiiiuija na којој 
je расмотрено ондашњс стање свињарсгва и npo- 
учене мере за његово уналређење. Том лриликом 
доиетн су закључци међу којима су као најпажиији 
следећи: 

узевши у обзир потрошњу свиња n СВИЊСКИХ 
продуката у земл.и n нпостранству као н наше npn- 
родне и економске прнлике решено je: 

а) да се остане при узгоју и гојењу маспнх 
свиња типа манголице, одпоспо шумадинке, и то 
ne пскл.учиво али поглавпто иа подручјима Ду- 
навске, северном делу Моравске, нсточном делу 
Дрипске и ИСТОЧНОМ делу Савске бановине; 

б) да се узгој племеннтих меснатих свиња 
форсира тамо где постоје услови за њихов узгој, 
тј. на подручјима бановина: Дравске, Савске и се- 
верном делу Дунавске. Домаће, меснато свињче 
„шишку" тако1)е бољом негом, исхраном и селек- 
цијом поправљатн постепеио или замењнвати no- 
степено другим ренгабплпијпм и аклиматизованим 
типовима свпња. 

Да би се CBHHie масног типа поправиле у по- 
гледу раностасности и плодности путем снстемат- 
ске селекције и коптроле продухтивности, одлу- 
чено je да се осиују четирп станице за коитролу 
продуктивности caiiiha и то: na Државној ергели 
„Карађорђево", прн Средњрј 'ПолЈопрпвредној шко- 
ли у Крижевцима, na Државпом добру ,,БеЛ)е" и на 
Вановипском добру „Добрпчево" код Ћуприје. 

Одлучено je да се рад на унапређење свињар- 
ства изводн првенствепо путем свињарскпх и уоп- 
ште    сточарскпх    задруга    спабдевају    ове    до- 

брим расплодним мужјафила, Ради повећања про- 
нзводње доброг мушког расплодног материјала 
треба основати код већих и бол>их одгајивача и за- 
друга одгајивачка средишта, која би радила под 
контролом стручњака, a од којих би расплодип ма- 
теријал откупљивали држава и банске управе ради 
даљег растурања у пароду. 

Ha Kpiajy je било одлучено да се свим силама 
поради око тога да се noBeha нзвоз свиња a наро- 
чито свињских производа као и да се, поред тр- 
жишта која се имају, прона1)у још и пова т,р- 
жишта. 

Ово je био у главним линијама план утвр1)сн 
за упапре1)Ивање свињарства у земЛ)И. 

Од овога плана подручно ми Министарство у 
времепу до данас урадило je следеће: 

1) основана je Станица за контролу продук- 
тнвности свиња при Средњој пољопривредној 
школи у Крижевцима; 

2) вршена je према потребама, a у границама 
кредита, пабавка пераста ,на (Изложбама стоке н 
ови перасти дељенп су задругама и установама. 
Исто тако у границама кредита даване су помоћи 
поједиппм задругама за пабавку пераста ради 
лоправке свиња у народу; 

3) упор^едо са радом na уналређивању сви- 
њарства пшло je и ciapaibc око уновчавап.а про- 
пзвода и Одељење за сточарство подручног \i;i 
'Министарства било je у сталној везн са Заводом 
за унапре1)ењс спол.не трговипе, гтратеки са њим 
стаано како колнчину и каквоКу извезепе робе 
тако и кретање цена у зсмлјИ и ипострапству. 

Захваљујући овој сталној бризи. цсне пзвезе- 
иих грла n производа, с обзиром na закл.учене 
уговоре, биле су повоЛ)Пе, што je имало доброг 
одјека на народпо благостаиЈе. У стар^ању да цене 
буду повоЛ)Не ншло се дотле, да су исте у трену- 
цима тржшшних дспреонја биле дириговапе пре- 
мидама, као на np. при извозу у Чсхословачку. 

Идуће годнпе пак наставиће сс са изво^ељем 
ве!) утврђеног плаиа п у граиицама буџетских мо- 
гућности: 

1) приступиће се оснивању n осталнх станица 
за контролу продужтивпости свиња; 

2) прпступпће се оснивању одгајпвачких сре- 
дишта у народу; и 

3) вршиће се набавка прпплодких тераста 
и исти растурати у иарод, било ради поправке 
слабијег домаћег .материјала, било ради освежл- 
ваша крви напредних домаћих запата свиља. 

Ha унапређељу овчарства, које je од врло вс- 
ликог значаја за пашу државу, a нарочпто за њене 
планннске крајеве, у којима je овца иајпажнији 
a у пекпма и једини извор доходка многобројних 
селзачких [породнца, подручно ми Министарство 
иредузело je низ кориспих мера. У смислу закљу- 
чака допетих у погледу унапређеља овчарства на 
конференцији одржаној почетком 1936 год. при- 
ступЛ)ено je оспиваљу нових овчарскнх селекциј- 
ских станица и изграђивању већ постојећих. До 
ове годнне у свему je основапо и делимично уре- 
1)ено 10 станица које раде на селекцији оваца н 
производши прпплодног матернјала. Ове стаиице 
налазе се већином у пзразито овчарским крајеви- 
ма. BehiiHOM су бановинске установе, a пеке од 
њих поред одгајивања оваца и унапређења овчап- 
ства баве се и другим гранама сточарства уколнко 
су ове од зпачаја за дотични крај. Ове стаошце no- 
стоје у: Овчем ПоЛ)у, Сјбници, Гацком, Ливну, Со- 
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колцу, Златибору, Сврљигу, Добричеву, Косанчи- 
hy и Државној ергели „Карађорђево". Све one 
станице уређене су матсријалном IIOMOIUI и под 
стручном контролом подручног ми Министарства. 
Ове годнне ocnoBaina je Државна овчарска селек- 
цијока станица у Госпићу, која lie 1 априла почетн 
рад. Поред тога у оснивању су овчарске станице 
у Тетову, за селекцију шарпланиноке овце, н у 
Млиништу, за селекцију cojena оваца које се raje 
у Врбаској бановини. Основап je и уређен Завод 
за испитивање вуне у Топчидеру, који треба, као 
оргаи подручног ми Министарстпа, да ради на 
ynainpebefby овчарства ради поболЈшања квалитс- 
та и квантитета вунс, која je сировина за нашу др- 
жаву од особито великог значаја и коју ми уво- 
зимо  у врло великим количинама (око 4 милиона 
кгр.)- 

У овој буџетској години подручно ми Миии- 
старство, из кредита који су му стајали на расло- 
ложешу за унапређење овчарства, дало je за на- 
бавку прнплодних овнова у земљи 600.000 дннара. 
Ови -OBHOBH набављани су путем баноких управа и 
раздељ>ени одгајивачима оваца no снижспој цсни 
ради побољшања њихових запата. Порсд тога 
дата je помоћ у износу од 500,000 динара за урс- 
l)Cibe постојећих овчарских стајница и Завода за 
испитивање вуне. Предузети су кораци na побољ- 
шању IH ere и исхране оваца. У ову сврху штампане 
су •популарне брошурс које су бесплатно раздс- 
љене одгајивачима оваца; дате су помоћи балсмим 
управама за уређење појила за овце и за преду- 
зи>ман>е других акцнја око ^налређења овчарства. 
Кредити намењени за ову сврху су били сувише 
мали с обзнром na важност овчарства m потребу 
п>еговог ефикаснијег уналређења, првенствело у 
правцу побол>шан>а квалнтета вуне ради смањења 
п.сног  увоза. 

У овој годипи почело je оснивањс овчароких 
одгајивачких средишта код прпватппх одгајивача, 
која he гајити своје овце no упуствима и под коп- 
тролом стручп.ака n која треба да буду пека врста 
жаришта за yHaiipel)en>e овчарства у дотичном 
крају. Рад ових средишта, њихова права и дуж- 
пости, регулисани су посебним правилником. До 
сада je основано у свему 220 средишта и то: у 
ЕЗардарској 61, v Зетској 76, у Моравској 26, у 
Дринској 15, у Врбаској 5, у Савској 31 и Драв- 
ској бановини 6. 

У идућој буџетској годипи подручно ми Mn- 
нистарство наставиће још активније акцију на 
унапреНсљу овчарства коју спроводи последње 
три годиие, уколико му то буџстска средства буду 
дозволила. Ocnonahc се нове овчарске стапнце у 
Тетову и Млипншту (Врбаска бановина). Почеће 
рад и дефинитивно he се уредити Државпа овчар- 
ска станица у Госпићу. Bpinulic се пабаике прп- 
плодиих овпова бол.их paca и сојева у зсмл.п и 
11,ихова раздеоба одгајивачнма оваца, ради ПО- 
бољшан>а јвихових запата. Ради nonehan.a извоза 
шкопаца у Француску извршиће сс увоз извеспог 
броја приплодпнх овнова из Француске, који he 
се разделитп у оппм крајевима који долазе у об- 
зир за производњу шкопаца подесних за фрапцу- 
ско тржиште. Наставиће се досадашњв рад na по- 
бољ.1ианЈу неге, псхране н селекцијс оваца, којс 
су у највећем делу државе врло слабе. У томе 
цил>у he се штампати ирактпчпа упутства, одржа- 
вати краћи течајеви за одгајиваче оваца и прире- 

Нивати локалпе изложбе и смотре оваца. Повешће 
се акција за органпзовање прбизвођача вуне, ради 
дпрсктпс продаје вупс текстилпој нндустрији, и 
учинити потребпн корацп да сс произвођачима 
вуне обезбеди цена за вуну која he омогућити рен- 
табплност држања оваца. Нарочита пажња биће 
nocBchena сслекцијп оваца у правцу побољшања 
квалнтета н повећања квантитета вуне. Ову се- 
лекцију спроводиће Заоод за пспптивање вуне 
прско својнх стручњака, поједипс овчарске се- 
лекцијскс стапице и орески пол>оаривредни рефе> 
ренти. Посебпа пажња обратиће сс ошивању no- 
вих и оргапнзовању рада aeh основаних овчарских 
одгајива^кнх средишта код приватних одгајивача. 

Живинарсгво се још увек сматра i<ao ситна и 
безначајна грана пародпе привреде, нако од изво- 
за живине и жппипарских производа наша земља 
добија годншње близу 400 милиона динара. У 
доба мросперитета nam пзно.ч je прелазиО суму 
од 800 мплиона динара. Важност живинарства ne 
видп се само у извозу, Beh и у опнм великпм ко- 
личииама живние и jaja  која  се утроше у ЗШЈШ. 

Harna држава нма преко 22 милиопа грла жп- 
вине и палази се у повољном положају у поглсду 
'Производп>с житарица и уопште храпс за рацио- 
нално и добро храп)сн.с живине. Алн, и поред 
ових ПОВОЛЛШХ услова, живппарство пије mi no 
броју ни no квалитету заузело оно место које му 
припада. Ma да се број живине код nac годишње 
noBehaBa просечно за 1 милиоп грла, a и квалита- 
тпвпо се поправља. ипак jom мпого заостаје иза 
/кпвипарства многих евролских земал.а. Код нас 
na 100 стаповника лолази свега 145 грла, a na 100 
ха само 149 грла, док код пских других парода na 
100 станрвника има чак до 550 грла живине. 

Доскора код nac je владало велико шаренило 
mro се тиче paca живине. Иако у малом броју, 
биле су заст\ч1Л)Спе скоро све стране pače коко- 
шака, чак и гусака и иатака. Пошто су страпа тр- 
жишта захтевала стандардизовану робу, томе ша- 
ренилу je требало стати na пут, a требало je сма- 
и>ити, na и онемогућити увоз n гајење оних стра- 
иих paca, које пису подесне за name прчликс. Тгко 
je крајем 1935 год. у програму за ynanpcl)en.e жп- 
винарства Министарство одредило области рас- 
прострање11)а главннјих paca живипс. Према тој 
рејонизацији живине, главно су место заузеле до- 
Mahe pače, iiomro one углавном 11ретставл>ају name 
нарлдпо жнвинарство. Тако na пр. на домаћу расу 
кокотака долази 80%, на домаћу гуску 92,6%. 
na домаћу патку 93,2%, a na hypKy 93% од укуп- 
чот бр-оја. ДомаГшм расаиа je овом реонизацијом 
нарочита пажња указана ne само због тога, шго 
су у овако великом броју заступљене, већ највише 
ради тога, mro су, као аутохтопе pače, потпупо 
аклчматизоваце и пр|Илаго1)вне примитпвинм na- 
чину држања, што већн део хране саме нађу и 
што се одликују добрим и укуспим месом; које je 
много ueibeiio и тражено na страним тржпттима. 
Од страних paca, које су се TOKOM времена код 
нас аклимагшвовале долазе v обзир: родајлапд, 
n.niMVT-poK, јаребичаста талнјанка и легхорн, за- 
тим епдемска гуска, пскипг и орашнгтон папка н 
бронзаста 1)урка. 

Да би се велики број живине домаћих paca 
оплемеппо, парочито nno се тиче подизања про- 
изводње jaja, у програму je Министарства да се 
подижу живинарске селекцијске станице. Пре три 



714 ХП РЕДОВНИ СЛСТЛНАК 10 МЛРТА  1М0 

година подигаута je једна станица на имању Др- 
жавнс ергеле „Карађорђвво", код Бамке Паланке, 
која пи требала да буде централии држаани за- 
вод за проучавање свих питања која сс тнчу жп- 
вннарства. Исго тако су подигнуте мање станицс 
иа средњим, нижвм и специјалним пољопривред- 
ним школама; као и на иногим бановиноким no- 
Л)Опривредним добрима. Збаг нсмаи.а буџетских 
срсдстава ове установе још иису тако организо- 
вапе iiimt толнко осиособл>ене, да би onaj посао 
могле са пуним успехом да вр.ше. 

Уколико су досада дозвоЛ)авалс буџетске мо- 
гућности, Министарство je потпомагало рад жи- 
винароких организација, .набављало je добру рас- 
плодну живину и ирско организација делило у на- 
род, помагало je приређивање живинарских нз- 
ложби, [гаграНивало je одгајиваче добре расплод- 
ne живине, пртпомагало je рдд приватних живиг 
нарских станица и др. Све те мере за унапређен*е 
НАИВИНарства којс су спрово1)Сне показале су се 
лоорим, али, да би биле ефикаоније и да би се 
изводиле у Belioj мери и с више успеха, потребно 
je за то имати вите материјалннх МОГућНОСТИ. У 
овогодишњем буиету кредити су нештр повећани, 
na ће сс у јачој мери продужити извршиван>е 
предвиИеног програма, 

Нема краја v нашој земљи где ne би било 
природннх услопп за напредно пчеларсгво. Према 
томе je пчеларство развијено, иање или више, у 
целој земљи. У неким крајевима je напредно док 
je у другим примитивно, онако као mro ie било 
пре пропаласка кошннце са покретннм саћем. To 
се најбоље види no великом броју вршкара n/m 
кошница са непокретнпм саћем, којих имамо 
475.238 комала према 336.500 са покретним саћем. 

Пчеларство je na први 'поглед безначајна грана 
народие привреде, али ако се рационално пчеларп, 
може да буде врло важно и упосно занимање. 
Његова важиост утолпко je већа,што се њиме могу 
бавити n пајспромаишији слојеви иарода. јер за 
пчелареп.е ne треба ни зсмље ни много капитала. 
Пчеларство ne пзпскује ни мпого времена, a као 
радна онага могу сс искорисгити деца и старијс 
особе, Koie пису штоообне за теже пољопривредне 
послове. Важпост пчеларсгеа за народну привреду 
je уто.шко већа, mro може да се развије у нашим 
спромашпмјпм крајепима, који су богати пчели- 
H»QM iiamo.M, a неподесии су за натредну произио.ч- 
њу жнтарипа или за сточарство. Majneha сметља 
натгредном пчеларењу код нас јесте недовол,на yrrv- 
heHocT 'сел>ака v ову приврвдиу граиу, Отуда je 
онако велики број коппшпа са пепокретпим саћем. 

У пропраму je Минисгарства пол.опривреде да 
се пчелари упуте у рационални 'пачип ичеларења 
са покретним к-оитпцама. У гу сврху je додел.и- 
ваиа noMoh баискмм управлма и пчелароким opra- 
низацијама. HoMolin су даване за иабавку копшица, 
пчеларског алата, гарибора, пчелароке литературе, 
за одпжавање пчеларсмих течајева, a полЈОприврел- 
ним факултетима и "челаттским стаиииама ради на- 
\'чиих иопитивања. У таме смеру биће настављеи 
рад и у идућој голинп. 

Ilonno nama држава jom пема ичсларског за- 
кона то je у Mmmrrapcrnv полЈОпривреде ове го- 
лппе израђел пројекат закоиа o пчсларству. Овај 
пројскат je доставл.е!! осталп.м мииистарствнма, 
баноиим ушравама n пчеларским организацијма, да 
на псги ставе своје примедбе, после чега lic се до- 

нети коначна.редакциja н лрднети Народној скуп- 
immm mi претрес, Допоцц-тсм овога закона биће 
решси;) једео од најкруижијих тпања пчеларства 
н постављеии темељи за систематски и рациопални 
рад у oeoj привре.диој грапи. 

Ga годишпјО.м iipnn3BOv4ii>OM од 1.700 милиона 
литара млека у нредпости око 2 милпјарде динара 
млекарсгво претставља једну знатиу ставку у на- 
шем нациоиалном дохогку. Ова ставка могла би 
бити већа, «ада'би се искористиле све природне и 
екопомске мосућности за развпјање ове rpane. 

Прерада млека у нашој земл>и ве^и.м делом 
j nm je у фази поједппачпе дсимаћс радикости. Од 
једпе милијардс литара, колико се годишње 'npe- 
ради, пролааи кроз пршштивно уређше млекаре 
око 120 'лшлпоиа лптара, n то: 576 прпватппх мле- . 
кара преради 82 милиона литара, a 179 задружних 
38 мплпопа лнтара. Извоз млечппх пропзиода na- 
učeno je у раздобљу ОД 1926-29 род, голппш.е 3,29 
иилиоиа Kv. у вредности 56 милнопа дин., 1930-33 
годппе 2,05 милиода кг. v вредностп 30,5 мплиопа 
динара n 1934-37 год. 2,46 милиона кг. у вредности 
25,5 мплиона лппара. Главпн пзвозпи артикал био 
je качкаипл.. I laupoTiin, д(>маћа:лроизводн>а успела 
je да гкггауио и трајнр потисне увоз страннх фишпс 
спрева, од којих je 1936 тодмне увезено 'свега за 
588.000 ди.нара, док je 1927 године увоз био за 
7,561.400 липара. 

Kao полазна тачка дал.ег унапређења млскар- 
ства оспоипи je првп Државпп млекарскп завод у 
Шкофјој Лсчси са задатком да /про«алазн савршс- 
пијс поступке у техшци прфаде млечиих пропз- 
вода, n да пх сходпим срсдствпма шири у прпксу. 
Заводу je прш<л>учена и двогоди1П11>а млекарска 
школа за спрсму млекароких мајстора и пословођа. 
Katoo се млекарство ne може развити без ортани- 
зоване гарвраде млека, помагано je оснивап)С млс- 
карских задруга, којпма су ставл.ена новчана оред- 
ства за подизаље потребпих просторија, набавку 
млекарских стројева, подрума за зрење и лагеро- 
ван»е оира. 

llamoj arpapnnj зем/пп иамеће се дужност да, 
сразмсрпо п.еној велпчппп n 'ириродппм изворима! 
у знатио већој мери учествује na пностраним тр- 
жтитима млечних производа, него mro je TO лосад 
бно случај. Да Cm се ово постигло, неопходно je 
тготребно усавршаварве производи.е, која Ке давати 
ne само квалитативну BCII и уједпачену робу у ве- 
luiM количинама. To je могуће постићи само прео- 
ријеитацијом досадањег пословап^а n од поједи- 
чачпе домаће 'прераде npelni ma задружиу инду. 
сгријску и занатску. Ово пак шзазива решен.с \nio- 
гих проблема скопчаних са напорима лпчие и фи- 
нашсиске природе, које морају по.тети како др- 
жава и самоуправпа тсла тако и појсдшицп. Затх) 
je norpeona: 1) теориска и практпчпа рпрема овег 
оообља ааоасленог у млекарском (пословању, по- 
чев од радника, мајстора na до пссловође, ушрав- 
ника и оопствшика предузећа; пут води преко мле^ 
Каркжих завода и школа, од којнх бп у прво иремо 
требало изграднти најмање два Гпоред ПОСТОЈећих 
у Шкофјој Локи, за банопипе Дравску, Саиску н 
Пршморску) један за баповииу Дупавску n Мораи- 
оку и један за Вардарску, Зетску и Дрипску; 2) no- 
магање изградње млекара -- зграда n постројеша 
— према савремешим захтевима xm-iijene и технике, 
и то upiio у подручјима где je млекарство стекло 
neii нзвестан зиачај, na затим постепено гтрошира- 



СТЕНОГРАФСКЕ белешке 715 

вати на нова подјручја, уашлико бн сс обезбедиле 
продаје производа; и 3) изналажсњс нових пијаца 
и заједничка продаја. 

У ту сврху у 'подручном ми Мииистарству из- 
рађује се пројекат замона o млекарсгву, којн he 
бипи предложен снима заиитсрссоианим ва мишље- 
IUC, a иотом добити дефинитавну редакци.ју. Зако« 
he створити потребне основе за унапређење мле- 
карства које се код нас налазм у ситиим рукама, 
коje оез јаче подртке ne могу да peuie мпоге сло- 
жене пЈхжлеме one привредне рране. 

Св'иларство je послели.их годииа у сви.ма зем- 
л.мма у опадању na н код нас. Узроцн су мпого- 
opojii'n, a као иајглаинији навсвди сс конкурендпја 
»сштачке свиле ириродној. Са иојавом пештачке 
св-иле свиларство je заиало у нелику кризу. Стога 
су све земље, гдс je свиларство (гајење свилобуба) 

-иоле развијепо, морале не само из прпиредиих већ 
иарочито из валутннх IH соцмјалних разлога у све 
јачој мери да помажу ову -привредну грану. Ha 
ппимср: Италија троиш годнш11>е на свиларство 
Hpcico 100 мплиоиа лира, mro у nauioj валути из- 
каси ок-'0 250 мнл1И10на динара; Мађарска за ову 
сврху Aa'J6 ,а1{|0 4 лиилиока пенга 'Или око 35 мп- 
лиона дииара; Француска пак даје одга^ниачпма 
овмлобубе ita нме премије 10 франака uo кило- 
гра.му произведених чаура; Немамма, која до upe 
цвкзолимо година imje имала ниједног дудовог лр- 
нета, даје na пропаганду овиларогаа 100.000 ма- 
рака  подишње. 

Mame свиларство никада imje било довољно 
матвријалио шомагаио, тс je оида јасно зашто je 
дасада ова приврвдна граиа у опадању. Иако су 
Дирвмција државнот ашларсгва н икудручне joj 
фа&ртке свиле биле комсрцнја.пиоване Уредбом 
o к.омершфлизацији ow 13 јула 1933 гадине, ипак 
се у току неколико година показало, да ова ре- 
форма није могла дати повол.ис резултате, јер 
тамо комерцијализоваиој установи нису била 
обезбеђвка шотреаиа материјалиа средсгва да из- 
врши iOHaj задагак, којн je Урвл&ом o комсрцнја- 
лизацији био одјређеи, 

Да би се бар делимичпо -оосзпсдпла средства 
за успешат рад ове установе, до«ета je 16 октобра 
1936 'подине Уредба o унапре^ешу сииларства, у 
којој je предвиђен фовд за повећање откупии.ч 
цена (овилених чаура и укапређењ« свиларства уоп- 
mre, a нарочито за умаиређење производље ду- 
•1,ових садппца и ссмеиа свплобупа. Доношењем 
ове Уродбе Дирскција свнларстиа И држ. фабрмка 
свиле са.мо доиекле je лобплппала своје 'матсри- 
јалмо спање, те je делјиадотчно молпа наставитн свој 
'paji iHa проради свилочаура у фнпалис гародукте 
и уопште доирииети унапређелу овс иривредне 
i-pane   како na севсру тако и на југу наше државе. 

Изме1>у осталога, прошле године je на терст 
овога с1>онда успешно проведена дезинфскција сви- 
ларница код свих одшјивама у срезовима Ђевђе- 
лиском, Струмичком и Дојранском. Тако1)е, ма- 
тсријално су помогнуте свнларске задруге у Јуж- 
ucjj Србији за кабавку семепа — jaja свилобуба, 
a прг>изво1)ачима семсна премо нлиоове семенарске 
задруге дата je иовчана потпора 10 д. no унцији 
Ha име оштете због непродате количине семеиа 
услед   врсмеиских непогода (мраза). 

Осим тога, mro he сс из овога фоида извр- 
iiiiiru иремирање чаура пропзвођачнма због un- 
С1сих   светсмих  цена  чаура, jom he.ee свиларскнм 

и семенаросим задругама na југу наше државе по- 
делити субвенција за изградњу зимовннка за jaja 
—■ сем свшклбуба; за кзградшу задружних домова, 
за Набавку и инсталациј\' гушница и сушпица (се- 
катора), за пабаику семсиа из mrocrpancnui и вр- 
iiieii>c оигште деаинфекције свиларства no најмо- 
деЈитјим   иринцтшма паукс. 

Приходи (ЈЈоида за унапређење свиларства, 
због пре.мало одмерсне Монтрсхдие таксе на увоз 
свиле и свилених продуката, пису довол>ни да тшд- 
мире раалиму иамеђу трошмова производње до- 
Mahe греж свиле и домаћег предмва природне свп- 
ле, шрађеник V Дрноаашш фапракама, и цена nno- 
стране греж свиле и пиостраиог предмва, јер je 
израда пкхлуфабриката, прм реитабилним ценама 
за проиаиођача, naemum пооао за фабрииацију, 
угплико iijie mro ови ирСИЗВОДИ тгсу затгићени 
кикаквом заттпгпом царином. 

Да би će стање свиларства у землт коначно 
саипјчало, предложепа je од страпе ГРОДручшог ми 
Mnnnстарства Привредно-фшнаноиском комитету 
мииистара Уредба o државним фабрикама овиле. 
Привредно-финапсиски комитет минисгара дсинео 
je закл.учак, да Мииистарство иол.опривреде са- 
зове апкегу сви.ч заиитереоованих, саслуша п.их >- 
во митлЈеи.с и IIOHOBO поднеое дефинитивии пред- 
лог уредбе. 

Данас je craibe такво да се фабрика свиле МО- 
рала ватворши због потп^уиог оггсусттва обртног 
капптала, и ако се пптаи.е ирерадс свиле брзо no 
реши доКи lie цело name свиларстоо у безизлазан 
положај. 

1 lomio je у 1937 подини доиет iromi Закон 0 
слаггмаводном рибарству, и камон mro су почет- 
ком 1938 годиие дошеги Правилник o извршету 
'истаг закона као n осгали праиилпицп које on 
предвиђга, у овој буџетској годиви приступљено 
je опршођешу донетог закона. Ввлиии део гаосло- 
ва рибарске службе препет je у кадлежност бан- 
смих управа, a аонивањем баноиивнсиих рибарасих 
фопдова ooc.'ioeljL'iia cv и повмаиа срсдстпа за рал 
иа унапређењу рибарспва у овима бановипама. Да 
би башже упраие одмах могле да започну са рвим 
радом, Мнпистарсгво гЈОЛЈОпривреде дало je нз 
CBdr (|>oir;ia за унапређење рибарства поједиппм 
банским уиравама зајмове у износу од укупно 
477.()()() дппара. Ради nponarnpaiba ове рраие name 
протвреде, као и да би се повсћала потропш.а рибе 
код нас, MinmcrapniHi ггољапрвиреде организова- 
ло je за време Бегашрадсиог jcceii>cr сајма, I земаи- 
ску .изложбу слатководпо!- рибарства. Угицај ове 
изложбе на повеКањс потрошње aeh се осстио 
Оопм топа и цепе за рибу у овој сезони су се no- 
виоиле за 10 до 20% ирема прошлим годинама. 
Праликом ове изложбе одржапа je у БеограДУ И 
IV међуиаролиа КЈО(Нференц«ја за слапсоводио ри- 
барсгво, која je такође оргапизована од стране 
Мипистарства пол.опривредс и на којој су npun 
пут учесгвовали, поред делегага пз другнх држа- 
ва.   н  делегатда   из  Фрапцуске,  Буаарске  n   Грчке. 

Из ппвмаае iroMoliii коју je пошсрено ми Мм- 
нистарство дало Управп мапастира Тумане, a па 
оспоиу упутства стручних oprana Мнпнстарсгил, 
псвдигнут .je npun вештачки рибшак за узгој ша- 
рана и_а подручју предратне Србије, где такппх 
piioibaKa до  сада  imje било. 

Осим напред паведеиог, Минисгарство IIOJUO- 
привреде, у сарадњи  са Универзитстом у Бсогра- 
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ду, омопућило je разма научна проучавања која су 
у вези са унапре^сн.см рнбарства. 

Иако помагаи.с риГ>арск;их задруга no помом 
Закону o алатковадиом рибарству (Опада првен- 
ствепо у надлежност банских управа, Миннстар- 
ство иољопрнмрсдс доделило je у току 1938/39 бу- 
џетске године из свог фонда за унашређење рнбар- 
ства ррбарскнм задј^угама шомоћи у изиосу од 
укупно 110.000 дииара, већинкхм у виду матери- 
јала за нзраду рибарских оправа. 

У осталим пословима слатк-оводног рмбарства 
подручао ми Минисгарство ограничило се углав- 
ном Ha давање шгнцијатива за извршење поједи- 
них радова као и на вршење врховног надзора, 
каио je то у HOBOIM Закошу o слатководиом рибар- 
ству 11редви1)е110. Изузетак од тога учињен je на 
подручју Управе ррада Београда, на коме подруч- 
ју Мииистарство директно управља пословима ри- 
барства. Ту je заведен нов начин 'искоришћавања 
риболова, много повол>ннји за рибаре a једновре- 
меио IH миого корионији за државпе приходе. Уве- 
дена je и ефпкаспа кош-рола риболова м помог- 
нуто je 'ооннвање јгових рибарских задруга и 
удружења. 

За 1939/40 буџетску годниу порсд редовних 
послова администрирања рибарсгва, у Арограму су 
JOHU и ови радови: 

1) nojiHsaibe централног завода -за рлбарство, 
којн [федвиђа нови Замон io слатководном рибар- 
ству, a ;из средстава Фоигда Мннистарства ЉОЉО- 
привреде за уиапређеше рибарства као и уређење 
двеју -одвојеитх стакица тога завода, једне na 
Скадарском Језеру, a друге na иодручју Државпог 
добра „Бсље"; 

2) осигурање рибара, у коју ■сврху би се имала 
донети уредба са аамономом 1Сна.пом; ово ће бити 
од оообитог (социјалног значаја, јер рибари до 
сада уопште нису бити осигураии; 

3) оргаиизација курсева из рибарства за особ- 
л>е који воде шослове рнбарства мод првостепених 
општих управннх власта, и 

4) организацнја пропага^аде за већу riOTpouiiby 
рибе у сарадњи са  прнваФПим  тггересептима. 

Ветерннарство 
Kaко у осталом снсту, тако и код нас, разне 

сточне болести, нарочнто заразнс и инвазионе, 
често пуга ставл>ају у питање рснтабилност сто- 
чарске lIlpoиi^вoд^be. Успешна борба против тих 
недаћа изискује добру оргаиизацпју ветеринарскс 
службе, довољио иатеријалн-их федстава, инстн- 
тута.и стручног оообља. Предлог закона o вете- 
рипарској служби углавном je претресен пред При- 
врсдно-(1)ипапсиским камитетом Л1 постоји нада да 
ће, ic обзиром na велику важпост сточарске npn- 
вреде, питање ypel)en.a ветеринарске службе бита 
ускоро прпвредпо повол>ном решсшу. Уколико 
пак не би било могуће да се ово изврши рсдовнпм 
путем, оматрам да je због хнтне потребе нужно да 
се реглемептацпја встерипарскс службе пзврши 
доношеи^ем  уредбе са зааооисмом снагом. 

Још iipin 'изради Замо^а 'о оузбијаи^у и урушн- 
Bafby сточиих заразпих болести узело се у обзир 
и то, да смо ми у погледу промета са стоком и 
сточнјим пропзводима извозна 'Зеиља <и да желимо 
raj свој одиос са другим државама да и надаље 
залржимо. Taj паш извоз био je раније, a  и сада 

још увек, упућиван највећим делом у заладне Д11- 
жаве. Због тога при пзради поменутог закона ио- 
рало  се  воднти рачуиа, како  o основннм  погре- 
бама, пачину живота и екоиомским приликама нл- 
inera народа, тако n o потребама и условима зе- 
маља, у Koje je извоз наше споке и сточпих про- 
дуката naJBeli'HM делом упуНиван. Поменути закон, 
којн регулише оамо један део ветеринарске Слу- 
жбе, na сназл  je  Beh преко десет годипа. За то 
време om je у разшим прнликама шримепЈИван ско- 
ро  у   CBIHM  својим  шоједппостпма,  a ни у  једном 
случају и ви у једној прилици mije се осетила по- 
треба за  немим  измепама  или  допунама,  што  je 
доста велижа ретко^ст у нашсм  поратном законо- 
давству. Ие мање важал je и пројектоваши закон 
■о уре1)ењу ветеринарске службе. Потреба  оваквог 
закона ocelia сс већ одавпо /и тај недостатак бпо 
je узрок што се оргаиизација паше ветеринарске 
службе nnje могла спровести онако како то захте- 
вају бнтпи мнтереси најширих слојева нашега на- 
рода.  Због тога  педостатка ветерипарска  служба 
није .\гвск дала све оио што се од н>е очекивало 
n niTO je у ствари могла и требала да да. И при 
лзради пројскта овога закона служили су као база 
исти принципи као и  код Закона o  сузбијаи>у  и 
угутиваљу  сточних  зараза.  Петерипарска  служба 
има   великим   делом   међукародки   карактер,   кој« 
излази   из   разних   ветерипарских   копвепцпја   за- 
кључених са друпим -државама,  из  ме^ународних 
одредби   Офиса  за  епизоотпје   при   Друштву  на- 
рода, као и из (одредби сталне међупародпе коми- 
cnje за епизоопије у Паризу. Само онда, ако наша 
ветерипарска служба буде у  стању да удовољи  и 
тим   ме^ународним   обавезама,  моћи   lie  да  одго- 
вори ICBOM шравом  задатку у земл^и.  Код тзраде 
пацрта  заарона  o  ветернпарској службп  имале  су 
се у виду, поред свестраних унутрашњих потреба 
наше земље које чине темељ и суштипу самог за- 
Еоона, и обавезе моје наша земља шма према дру- 
гим државама, na he стопа и тај закон само онда 
у пушој мери коржоно послужитн памењепој сврси 
ако  се усвоји  онако како je изра^сп у  свом  na- 
црту. Ветерниарска струка je шривредна струка ii 
њена примспа тражи се оамо тамо где се очекује 
нека  корист, ma већ збот тога ne би  се смело  и 
даље одлагати oaaK-oibetbe предложеног пројекта. 

Примећује се још оскуднца у стручпом особљу 
•при  Ветбринарском одељењу  Миппстарства,  бан- 
ским управама  n  ветернпарским  заводпма.  Пород 
тога, за срезове и испоставе требало би још 24 ве- 
терипарока   приправника,   чиме  би  се   обезбедило 
бол.е фупкцпоннсање службс na сузбијању и угу- 
шпвању сточних зараза. У предлогу овог буџета 
noBehan je број ветеришра тако да he се засад бар 
приблнжно подмирити све погребс. 

Последица ове оскудице у стручном особл>у je 
првенстввно у томс, што je то особлЈС било преоп- 
терећвно, ma у свом раду me може увек да покаже 
пупу темсл.итост и потребу екопедитивност. Ta пре- 
oiiTepehcnocT пије само повреме.на, oma je мање- 
luiinc терманептна, и због тога стручпо особл^о 
често нема mu премспа nn могуГтости, да се вишо 
посвети свом приваттом стручтом усавртавању, 
koje je тотребно сваком ветерилару, без обзира на 
коме се положају талазио. Повећаље броја ветери- 
парског особл.а у самом Ветерипарском одељењу 
Мипистарства, као н код већите бапских управа, 
била je прека потреба. Исто тако неодложна je no- 
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треба тшвећаихч ветеринаршог особља na тсреиу, 
иа{>очито у срезовима и испосгалама где самоуправ- 
иа ветерннарска служба ннје у селима организо- 
вана. 

Сузбијање Betiimc сточинх зараза и .паразитар- 
иих (Золести, које су још из даввина поанате, као 
mro icy прострсл, шуштавац, опче богии.с, мстил>а- 
вост итд., не претставља данас вишс иски проблем. 
Али иије тако и са тктш другнм, иарочито узтој- 
ипм сточним болестима. Te болести, као туберку- 
лоза и заразин побачаји, засад се код iiac јављају 
BeiiiiiioM caiMo ту и тамо — спорадично — и то у 
крајенима где се држе племештије врсте стоке. 
Ме1)уги.м, како je тендевција vnanpeheii.a сточар- 
ства, да се пропигри држан>е племеннтијпх paca 
стоке, mro важи нарочнто за говеда, то постоји ве- 
лика ошашост да he и ове болести узсти знатно 
већег 'маха. Ссм тога, туберкулоза hc сс свакааоо 
тирити са стајским држањем стсже, које се код 
нпс сис mirne шрактикује. Кад се све то зна, онда 
иас појава и ширење ов,их, a и других узгојних 
болссти ne би смела дочеката (нешремне. Матери- 
јална |Оредства недостају за ^потребе сузбијања уз- 
гојних болестн, туберкулозе н заразног побачаја, 
сакагије, за нешкодљиво ^лањање лешева, за по- 
већ*ан>е праизводп.е сточиих цепива итл. СвМ тога 
itotCTOJe noTcniKolie у томе што су целе цопнва про- 
тив свин>ске куге, >ко'\а ие производе државнн за- 
води, за наше лрилике још високе и за малога сто- 
чаратеже приступачнс. 

Ho И са садаппвим скромшим средсгвима ве- 
терииарској служби je поклоњена пуна пажња и у 
граиииама 'могућпости чињеио je све да би одго- 
иопила своме задатку. Њона агилност je била -на- 
рочито упућона у итравцу сузбијања слилавке и 
ina na, свишске куге и сакагије. Изузев слннавку и 
man, 'остале заразне a и инвазиозне болести су у 
тчжу текуће буџетске годнпе владале углавном у 
умереЈНОм 'облику и, торед доста сиромних сред- 
става, суабијане су успеишо. Губици од свшвске 
KVre ćy отклањави .применом шецифичних цепнва. 
4nn>ciHC cv шпервеиције за нмвелисаи.е п.нхових 
цена, a према расположивим кредитима давана су 
средства за бесплатно цепл.ип.е стоке сироммшгих 
стачара. 

За сузбнјаи.е свишзке куге израђен ,ie иовн 
Прапилннк који je саставл,ев na основу ланаши.сг 
стан>а науке, стечепих иокустава и прилика којс 
nocroie у вашој земљи. 

11,епива за остале. сточне заразе издавали су 
Државни бактериолошки и серолочжи завод у Кри- 
жепцима и Ветеринарска експерименталва станица 
у Загребу, која производи и лек против метиља- 
вости и издаје no врло пезпатпој цени, тако да се 
за ibcne производе пнтересују и неке стране земл.е. 

Како сузбијање сточпих зараза изискује и до- 
бру Пактериолошку службу, приступило сс ко- 
иачиим радовима око уређења већ подпгпутог Цеп- 
тралног ветсрппарског завода који he, падамо се, 
после преброђења пасталих noTeiHKolia због за- 
стоја у пружању потребпих материјалпих сред- 
ста1за, за пеколико месеци прорадити и свој рад 
упутити ка ретавап.у задатака који га чекају. 

Да би се обсзбедпла пропзводња и промет ва- 
љаних сточппх цепива, издат je и o томе Правил- 
пик којп je израђен прома садашњем стап.у паукс 
n прилпка namc земље. 

Ради обезбе1)ења ветерппарске контроле жм- 
иотпих иампрница жпвотип.скпг иорекла за ио- 
трошњу у земл>» и осигурања несметапог извоза 
сточпих производа у ппосп-рапс-гво, uspaljen je o 
томе Правмлпик, који прстставл.а данас пајмодер- 
пнје порме у том гсравцу. Правилпик на оспову 
ког се донсдаппо (упправљао овај део ветеринарске 
службе био je иепотпуп, a у пеким питањима по- 
стао je Beh песавремеп. Погреба измене и допупе 
тога старог Правилника показала се парочито 
опда, кад je покрепуто питаше пзвоза паших сточ- 
пих прерађешша у Америку. Том приликом од нас 
су тражепи и таквп условп за којс се код nac од 
črpane заинтересованих није аоказивало довол>но 
разумевања. У BOBOM Правилпику сва та питања 
пажлЈИво су обрађена и регулисапа. Taj Правилник 
пије се ограпнчно само na преглед меса и стоке 
за клање, nero je na оспову Закона o сузбијању и 
угушивању сточних зараза обухватш) ковтролу и 
свих осталпх животппх намирница жпвотпњског 
порекла. Изво1)ење одредаба из тога Правилника 
mije mi лак пи једпоставап nocao, na je због тога 
Мипистарство оргапизовало курсеве кроз којс би 
имали ripohn сви ветерппарн. ПЈшступпло се je и 
организацији усавршавања ветеринара у том по- 
гледу као и у погледу позпавања осталих rpana 
њпхове делатности. 

Последњих неколико годпна, откад се код nac 
прпмењује симултапо цепљење свиња против свињ- 
ске куге, искрсло je питање шта да се ради са ме- 
сом вирус-свиња. To je месо од свиња, које су упо- 
требл>аване за произволњу вируса, потребног за 
симултано цеплЈење протпв свињске куге. Утврђено 
je да месо од вирус-свиња није пуповаЛ)апо за Л)уд- 
ску храну, да у пеким случајевима може да буде 
шкодлјИво за one којп га ужпвају и, пајзад, да je 
погодно за ширење свињске куге. Решење тога пи- 
тања било би пајједноставпије да се такво месо 
уништи. Међутим, како се ту ради o великом броју 
свиња, прва последица уништавања меса од вирус- 
свиња била бп поскупљивање и онако прескупог 
пецнва против свињске куге, a осим тога била би 
и штета тако велике колпчипе меса (око 10.000 ко- 
мада свиња) једноставпо уништити. Стога се при- 
ступило пстраживању пачипа како да се то месо 
учппи употребл>ивим за људску храну. Спецнјал- 
ним процесом, коме се подвргава месо од вирус- 
свиња, успело се да се то месо учини ne само бе- 
зопаспим за шпрсље свпп.ске куге nero n приклад- 
ним за људску храпу. Како je то месо квалитатив- 
но мап>е вредпо, то се ono продаје као деклари- 
pano no спижепој цепи (за 2Q?o јевтппнје) у јав- 
пим иесарницама. У некпм западним државама по- 
■стоје у свима већим местима јавпс месарнице, у 
којима сиромашнији свет no знатно пижим ценама 
може добнти квалитативно слабије али потпупо 
здраво и довол>по хранљиво месо. Код nac пи naj- 
већи градовп још немају таквих месарница, na je 
дозвол>ено серум-заводпма да за продају меса од 
впрус-свиња могу самп подизати јавне месарпице, 
које he стајати под сталним ветеринарском 
контролом. 

У фипаспски закоп за буџетску 1939/40 год. 
упесено je овлашћење Миппстру пол.опрнвреде за 
подизап.е и уређење државног завода за пронзвод- 
п.у сточпнх цепива и лекова. (^вај завод би био 
пова установа, која би радила na трговачкој под- 
лози. Према стап.у сточних заразних и инвазионих 
болестн, које се редовно сваке године јављају у 
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нашој земљи (прострел, шуштавац, свињоса куга, 
црвени ветар, метиљавост итд.). a узевши у обзир 
ne само потребе него и велику потражњу ветери- 
нарских цепива и лекова од сгране сточара, може 
се са сигурношћу тврдити, да he се капитал уло- 
жеи за подизање и уређење тога завода у најкра- 
luM иремену аморт.изовати. Доцније, тај завод, uo- 
pći тога што ои ветеринарска цепива и лекове Mo- 
rao давати no знатно иижим цеиама пего mro су 
данашње, моћи he се ис само издржавати из соп- 
ствених прихода, него и известан сувишак давати 
Фонду за сузбнјање сточних зараза. Завод би про- 
нзиодпо и ona иетеринарска цепнва и лекове,.које 
приватни заводи ne производе (цепиво против сли- 
навке n mana, овчпјих богиња 1нтд.), од којих се 
нека no врло високп.м ценама увозе из иноземства. 
Сем тога тај би завод у случају нужде преузео сву 
потребну производњу ветеринарских цепива и 
лекова, 

Интереси народне привреде уопште, a првен- 
ствено широких сељачких слојева, императивно 
захтевају да средства за заштиту здравља и лече- 
ње стоке буду ne само добра него и најсиромашни.- 
је.м сточару приступачна, тј. јевтина, a то lie се 
Moiiii постићи једино na тај начин, ако ее подигне 
један такав државни завод за пронзводњу вете- 
ринарских цетгава и лекова. 

Поднзаи.ем државпог завода за производњу 
ветеринарских цепива и лекова ие иде се за тим 
да се онемогу1ш рад приватним заводима. Њима 
сс и надалЈе, уз потребну државну контролу, осгаи- 
л>а потпуно слободан рад, док би државни завод 
за производњу ветерииарских цепива и лекова, no- 
ред свог напред изложеног задатка, имао још да 
регулише цене и стандардизује квалитет ветери- 
нарских цепива и лекова приватне производње, 
што није било могуће. 

Ликвидација зе1\1л>орадничких дугова 
Техничка примена Уредбе o ликвидацији зем- 

љорадппчкпх Дјугова, као urno je познато, поне- 
рена je Привплепжапој аграрној банци, a ова je 
врпш преко нарочите Дирекције за ликвидацију 
земљорадиичкпх дугова. () финансиској сграни 
ове акције биће вероватно говрра у експозеу гос- 
подана Мииисвра финаноија; оиде liy помеиутп 
само то да се jom увек јавл.ају питања правне 
природе која траже овоје решење. Радп тога било 
je n у ирошлој години доста посла око доношења 
аутентичиог тумачења како би се допупилн npan- 
ini прописп Уредбе, која није могла да обухватп 
тако компликовапу матернју у целости. Kao mir je 
'm,m учињено Фипапсиским законом за ову буџет- 
ску годппу, тако исто И у предлогу финанспског 
закоиа за 1939/40 буиетску годину унете су неке 
допупс и измепс поменуге Уредбе у тшгледу иа 
ona правна и техничка питања која није било мо- 
гуће peminn аутентичним тумачењем, a потребна 
су за прави.чпу примелу Уредбе. 

Пол>опр111фед11а статистика 
Од 1933 год. nama 110л>011ривредна статистика 

je знатно проширена н рсдовпа ro;uiiiiiba публи- 
кација, коју издаје Мппнстарство пољопривреде, 
отада iiocu наслов „ПолЈОпривредна годишп.а ста- 
тистика" паместо дотадапп^ег паслова „Обрађена 
земља и жетвени принос". Марочнто je ова публи- 
кацпја допуњена подацима o нзвозу пољопривред- 
иих производа и увозу тих артикала, као и арти- 

кала неопходио потребних пол^опринредп. Од ове 
године прикупљају се и објављшаће се и подаци 
o нашем слатководном  рибарству. 

Hama ползопривредпа статистика често je 
предмет критике како у привредиим круговима 
тако и у јавиим. Статистпци се замера најчешће у 
случајевима када сс разне прогпозе, које привредни 
кругови 'ПоставлЈају у погледу вишкова прииоса 
памењених .извозу, ne реализују онако како их ти 
круговп сваки na свој начип срачупавају u предпи- 
bajy. Морам да кажем да замерке one нрсге ne могу 
бити оправдапе, јер грсшка може да се налази у 
нвправилној примени статистичких података, a ие 
у самим статистичкпм подацима. Иамерапам, уо- 
сталом, да сазовем ширу анкету свих заинтересо- 
ваних кругова и стручњака ради претреса свих 
приговора као и претреса свих евептуалпнх пред- 
лога за усавр.шавање пол.опривредпс статнстикс, 
уколико се утнрди да у ibenoM прикупљању има 
недостатака који се могу уклопити. 

ОГ)езбе1)еп>е усева и плодова од града 
Ha оспопу Закона o обавезпом o6e3r)et)eit.y 

усева n плодова од града, од 10 фебруара 1931 г., 
оспоиапи су заводи за обезбе1)Сље од града у Сав- 
окој, Дупавској и Вардарској баповпии. Они за- 
поди врте обезбе1)еље свих полЈОпривредних кул- 
тура на орапицама, воћљацнма и вхшоградима. У 
Приморској и Зстској бановини осповани су од- 
бори, који врше оГ)сзбе1)ен>с од града само за л\- 
ван. Дрипска бановина увела je ове године обез- 
бе1)ељс од града на целој територији за ораиице, 
вииограде и воћњаке и прве оштете ће исплаћивати 
у јесен ове годиие. Бановине Врбаска н Моравска 
донеле су уредбе и правилпике, али само осигура- 
и>е jom нису увеле у живот. Дравска бановина mije 
у овом погледу досад ништа предузела. 

Ради илустрацнје важпости овог оспгураша 
iioMeiivli.v овде резултате осигурања, na np. у Ду- 
навској "бановипи. У тој IJanomuni бпла je у 1938 
год. обавезпо обезбсИспа површина од 2,254.909 
ха, a факултативно обсзбе1)епа површина 3.178 ха, 
Град je падао у 53 дана и оштетио 10.270 газдин- 
става у 817 orimnina. Површина са признатОм ште- 
том изнад 10% износила je 17.389 ха. 

ОсигурапЈе стоке 
Осигурање стоке није регулнсано посебним за- 

коном, веК je остављено приватној иницијативи, 
односно пада под опттс-правпе upornice o осигу- 
рап.има. Ono je ме1)ут.им отпочето na задружној 
осповп, али je тај рад jom у малом обнму. Постоји 
наиме iH ради иреко 20 година Средишна задруга 
за осигурање стоке у Загребу, у којој je учлаи.емо 
2G9 меспих задруга за осигурање стоке са 5400 за- 
другара који имају осигураних 134.000 грла стоке 
у вредностп од 17,000.000 дин. Рад ових задруга 
постављен je ,на здраву оспопу и био je досад успе- 
шан. Корисно би било да се тај опробани задружни 
облик ocurvpaiha стоке што више развпје. 

Дупавска баповина припрема обезбеђеше сто- 
ке, које ће се у почетку ограничнти na грла која 
служе у отптем приплоду (баповински, општин- 
ока, задружна и лр. приплодна грла). 

Пол>о11ривредне коморе 
Пољопривредне коморе ушле су у трећу годи- 

н ■ свога правног постојаи.а. Рад II>IIXOB у току 
1937 и 1938 годние обухватио je поглавито посло- 
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ne око организовања. Засада ради седам пољопрн- 
вредних комора и скоро су свс почеле са радом 
на испугБешу задатака поверених им Уредбом o 
пољотаривредним коморама. 

Ове . установс тако потребне иољопривреди 
наишле суна добар прнјем код земљорадничког 
света. Припадници комора, земљорадници, правил- 
ii(j су схватили њихово оснивање и од њнх оче- 
кују плодан рад иа заштити и>ихових интереса. 
Позитиини рсзултати рада комора MOIIII he тек за 
извесно иреме да сс покажу, с обзиром да оне саме 
иорају да прнступе исцрпном упознавању потреба 
пољоириврсде на њнхови.м подручјима и могућно- 
сти за НјИХОВо задовољење. Организацнја посло- 
вања комора изводи сс постепено како би се на- 
шао на)јбољи начин и пут за ефнкасну њихову 
делатност. 

Неке коморе осећају несташицу новчаиих сред- 
сгава. Просечио се може узети да je за све комирс 
у .прошлој години наплаћено коморског приреза 
50% од предвиђене суме. Ограничено притнцаљс 
коморских 11|шхода онемогућава у почетку акцију 
комора већег обнма. To се углавном односи на ко- 
иоре из снро.матннх бановина. Ипак je сигурно да 
he и огранпченн приходи омогућиги коморама да 
аокажу видне резултате у заштити И ynaiipel)eiby 
интереса пољопривреде. 

Пољопрнвредна иастава 
C 'обзиром иа иол.оприпрсдну структуру нашс 

државе пигаља пољоприиредне наставе заслужују 
nap(J4irry пажљу. Од нивоа полуопривредног обра- 
зоиања землЈорадника зависп иајвећи.м делом при- 
иис од обраде земље и одгај-иваи>а стоке. Јер уво- 
beit-e напредиих метода рада и сирово^ења раз- 
иих мера за унапређеше свнх грана пољопривреде 
имаће само онда успеха, ако су земљорадпици до- 
иолли) на/оружши стручниш знањем из свога 
иозипа. 

Данааш.с стање пољопривредне стручне на- 
стаие код iiac je доста слабо. Ono захтсва хнтне 
мере   за   реорганизацију и побољшање. 

Ми данс амамо два пол.ошривредно-тумарска 
факултета — у Загребу и Београду — који су у 
стан>у ла дају довољаа број факултетски образо- 
вапих иижењера-афонома. Тиме je пмтање више 
полхопр^ивредпе   наставе   скоро   дефикитивно   pt-- 
шемо. 

Средших иол.опривредних школа имамо у др- 
жави свега три и то: у Вал>еву, Букову и Крижеи- 
цима. Ове школе још иису добиле 'дефтгнтаиан 
облик и орга1гизацију. Ово парочито стога што je 
постојала оправдана бојазан да се за свршене уче- 
иике OIBIIX школа ие могу на1ш упослеп>а. Mel)y- 
ni.M ;стални иапредак произвкМЈачког задругарства, 
a поглавито подрумарства a млекарства, пружиће 
извесие могућности упослеиЈа за свршене ђаке 
срсднле Ч10л>011ривредне школе. C друге стране уво- 
IJCIIJC у живот продужвих ткола поЛЈотривредног 
гитта за сеоску омладииу, као и гра^анских школа 
са тпољопривредним смером, отвориће такго1)е нове 
могућности за yiioMeibe средилшколаца. 

Да би средње пол.опривредне школе одгово- 
риле стварним потрсбама наро-да у духу времена, 
потребно je да се што пре приступи њиховој реор- 
ганизацији. Спремно са.м предлог амандмана за 
Фпиаиспскп заасон, којнм сам тражпо овлашћење 
да  могу донети уредбу за cpe;ube пољопрнвредие 

школе, пошто je садашњи Закон o средњим пољо- 
привредним школама, донет 27-Х1-1920 год., заста- 
рео и неизводљив у пракои. Реорганнзацнја сред- 
њих пољоприврсдпих школа намеће се и самом 
чињеницом што je интересовање народа и прилив 
ученика у федње пол>опривредне школе у току 
иоследњнх година нагло порастао. 

11иже полЈОпривредне школе и сгалии пољо- 
привреднн течајсви су под неносрсдннм надзором 
банских управа. Мшгистарство пољоприврсде врши 
само врхоиин иадзор н no ногреби помаже оснипа- 
ње и уре1)ењс ових школа. И у погледу ових школа 
iia.Melie се потреба плаискс реогранизације. Иако 
ове школс имају регионалаи карактер, one ипак 
служе једном општем задагку аграрпс политике и 
1внхов рад треба да се координује н доведе у 
склад. Ми данас имамо 42 ииже пољопривредне 
школе у целој држави, рачунајући ту и домапичке 
школе пољоприиредног runa. Taj број je свакако 
недовољан за једну аграрну земљу, тим upe што су 
те школе неравномермо paciiopeijenc. 

Опшге je позната ствар да жсна у пољо- 
привреди нгра врло значајну улогу, нарочнто у 
ситним, a често н најрентабилппјпм гранама пољо- 
аривредне производњс. Ради тога, питање пољо- 
привредних домаћичких школа за образовање сео- 
ских девојака постаје врло актуелпо н очскује што 
скорије решеље. 

Организација и рад иижих и сиецнјалннх no- 
љопрнвредннх школа као н пољоприврединх дома- 
ћичких школа регулисани су законнма и уредбама, 
који датирају још из 1920 године. Од тога времеиа 
до данас прилике су се у нашој државп толико 
измепнле, да многе одредбе ових закона n уредбн 
ne одговарају внше ни духу вре.мена, пи потребама 
народа. 

Ниже, специјалне и пољсхпривредне доиаћичке 
школе чине иеразлучнву целмну са средшим пољо- 
привредиим школама. Према томе, реорганизација 
јеДНИХ повлачи неминовно и реорганнзацнју овнх 
друпих. Стога сам тражио овлашпен>е да могу до- 
пети уредбе са законском снагом за ниже, спецн- 
јалне и пољопривредне домаћичке школе. 

Задругарство 
У току прошле године нзвршено je у смислу 

чл. 94 Закона o приврсдним задругама организо- 
вање Главног задружног савеза у Београду, једин- 
ственог за цслу земљу. Коицем прошле године овај 
je Савез и регистрован код суда, тако да je после 
тога могао да отпочне са радом и извршењем 
мпогобројних и важних задатака којс му закон 
наиеКе. Обзнром на перипетије из историје нашег 
задружпог покрета од 1918 год. до дапас и тешко- 
he кроз које се задругарство до педавно развнјало 
расцепкано, оснивање једног Главног задружиог 
савеза за целу земљу велика je тековииа И пред- 
услов за успешан развитак нашег задругарства у 
будућности. У низу мера за ефикасније извршење 
овога Закона, Мннистарстно пољопривреде, no 
претходном саслушању Главног задружног савеза, 
мрописало je Правилиик o употреби средстава фон- 
да за помагањс задругарства. Применом овог llpa- 
вилника, a ca средствима којима буде располагао 
овај Фоид, пружа се. могућност за унапређење и 
развнтак иашег задругарства у разппм правцима. 
Нарочито iic обезбедити бољу организацнју реии- 
знје задруга и интензивније вршење нсте, негр што 
je било до данас, као mro he се упапрсдити и раз- 
вој 11ронзво1)ачког задругарства. 
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У 1939 год. на дневном реду су: израда пра- 
вилника o ревизији задруга и задружних савеза, 
које има да пропише Главни задружни савез a одо- 
бри Министар пољопривреде. Надаље треба да сс 
донесе правилник o повластицама на државиим же- 
лезницама и бродовима рсвизорима ревизиских са- 
веза, који има да пропише'Миннстар саобраћаја 
споразумно с Мшшстром пољопривреде, Такође се 
има приступити изради правилника o задружннм 
пољопривредним осигурањима (§ 54 тач. 2 Закона), 
којим lic Министар пољоприврсдс споразумно с Мн- 
нистром трговине и индустрије прописати услове 
под којима iie се вршити поменута осигурања. Спо- 
разумно с Министро.м пољопривреде и надлежним 
министрима, Мтгистар трговине >и индустрије има 
да донесе урсдбу, којом ће се прописати специ- 
јалне олакшнце задругама и савезима који се баве 
осигурањем. Kao хитна мера у извршењу Закона 
n иривредним задругама било би штампање обра- 
заца за задружие регистре чему he Министарство 
приступити у најкраће време и то споразумно 
сМинистром правде и Глааним задружним савезом. 

Тек са извршењем поменутих мера и приме- 
ном разних уредаба н правилника MOIIII ho се до- 
бнти једна потпунија слика p корисгима и повла- 
стицама у разним облицима, које je задругарству 
пружио нови Закои o привредним задругама, и тек 
оида he сс моћи још бол^е оценити његово зна- 
чење и последице по развитак нашег задругарства 
у будућности. 

Јсдна од основних тежња коју je Миннстар- 
ство до данас стално проводило 6Hlie и у будуће; 
да пружи пуну моралну и материјалну потпору ја- 
чсм задружиом прасвепивању народа, као и за за- 
дружну наставу у разноврсним облицпма. Сада по- 
вн Закон и Правнлник o упогреби средстава Фанда 
за по.магање задругарства пружају Министарству 
ширу базу за његова настојања у том правцу. Не- 
достаци н иеуспесн у нашем задругарству могу сс 
добрим делом свести na то, што мн немамо дово- 
л>ан број солидних и стручно о<:посрбл>ених задру- 
жних посленика. Зато Министарство пол>опривреде 
намерава да, заједно са Главним задружним саве- 
зом, овом питаљу укаже највећу пажњу. 

Према прописнма Уредбс o заштити земљорад- 
ничких кредитних задруга и њихових савеза (од- 
носио Уредбе o заштити новчаиих завода и шихо- 
вих веровника) из 1934 год. имале су задруге до 
23 августа 1938 год. право да траже заштиту, било 
у облику одлагања, плаћања, било у облику сана- 
ције или ванстечајне ликвидације. До краја 1938 
год. одобрене су поменуте заштитне мере за 653 
задруге и 6 задружних савеза. У раду се налазе 
још око 150 молби разних задруга и 3 савеза. По- 
ред тога, известан број задруга молно je проду- 
жење рока заштите на осиову Уредбе o лнквида- 
цији земљорадничхих дугова, јер у вези са преда- 
јом својих дужиика држави ннсу у могуКности 
да удовоље својим обавсзама према улагачима у 
раније одобреном им року од 6 година. 

Настојањс да nama земл.а својом сопственом 
пол.опривредиом производњом подмири потребе 
наше индустрије, дошло je до пуног изражаја код 
производње уљарица, где смо успели да више уоп- 
ште не увознмо уљамо семење. Код текстилних си- 
ровнна ово настојање je само делнмично реализо- 
вано код производње лана. Што се тиче памука и 
природне свиле Донесене су Уредбе, које регулишу 
производ11,у и уновчавање ових сировина. Али no- 

ред свега тога, наша држава увози још увек преко 
једне милијарде динара землЈорадничких произво- 
да и нјихових прерађевина. Према томе остаје нам 
велико пол>е рада na повећању пољопривредне 
производње, нарочнто снровнна потребних за тек- 
стилну индустрију (вуне, лана, свиле). 

Министарство поЛ)ОГ1ривреде настојало je, да 
се приликом доношења нове железничке тарифе 
примени и на аграрие производе начело: да се за 
сировине применн нижи, a за прерађевине виши 
став. Међутим, у томе се mije успело, као ни у 
питању вуне, пошто опрана и неопрана вуна, пре- 
диво и ткаиине долазе у највиши став, na то оне- 
могућује рациопалпу оргаппзацпју ове индустрије, 
специјално подизање праоннца за вуну. Слпчпо je 
n ca свпленим кокоппма, јер су сирови и суви ко- 
кони, одмотапа n предпва свила n свилене ткамине 
ставлзене у исти став. Међутим, овде би се морало 
водити рачуна и o томс, да се из јужпих крајсва 
омогући јевтипн подвоз свилочаура, јер ее фа- 
брнке за Њихову прсраду палазс у северним кра- 
јевима државе. 

Лграрпа реформа 

Северпи крајеип 
Према одређеном програму рада n у 1938 год. 

настављени су радови око ликвидације аграрне 
реформе na великим поседима. Осим малих изу- 
зетака у Савској бановини, завршепе су na терену 
све прсдрадње потребпе за домошење експропри- 
јацнопнх одлука и окончаии су технички операти, 
мерења n парцелација arpapnor земљишта, што je 
све скопчано са веКпм тротковима, тешксћама и 
губитком времена. До заклЈучпо 31 децембра 1938 
год. донете су у току 1938 год. експропријационе 
одлуке за површипу од 91.331 кј., a 13!l35 кј. 
ликвидпрапо je rio § 36 Закона o ликвидацији 
аграрпе реформе. 

Према томе до 31 децембра 1938 год. од цело- 
куппе површипс аграрпе земље експроприсапо je 
свега 318.220 кј, a no § 36 Закона o ликвидацији 
аграрпе реформе ликвидирано je 110.559 кј, што 
ИЗИОСИ укупно 428.779 кј (67,32%), у коју'повр- 
шпну je урачупата и површппа од око 50.000 ју. 
тара у Панчевачком риту. 

C 1обзнрО'.м na мопогобројпе теткоће, оило 
техпнчке, било правпе природе, na које се наи- 
шло у току рада, резулта'пи оу по1В'Ољни. Нарочи- 
то 'су пормалан рад отежавале потепмсоће око 
спрово1)ења експроприацпопих одлука у земљи- 
пшим кп.игама. Надлежнп земл>пшпо-књижш1 су- 
дови ne располажу персопалом потребппм за пзвр- 
шење ових шзнимпих IH замапших землаишн i- 
КШИЖИИХ уписа, rra je велшсн до особља к-омиакја 
за лшсвпдацију arpapne рсформе Mopaio да ралп 
послове омо проведбе наведених одлука у земљи- 
ШНИМ кнлсгама. У току 1938 родипе успело се je 
ка тај начин да ice лроведе у земљишним кп.игама 
na име аграрних аубјеката површипа 'од 135.967 кј. 
те je досада од ескпроприсане иовршине у земљи- 
тним кшигама уписана на имеиа аграриих субје- 
кагга уисуппа површуна од 183.732 кј. 

Поред свих тешкоћа |11редви1)а се inmaK да he у 
току 1939 го/лнне бигн експропр^сапа, одмосно m- 
квидпрапа, no § 36 Закопа o лнквпдацији аграрне 
реформе углавном још преостала површииа, a nehe 
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се   Mohii   провесги . у   земљишним   кнлсгама   cee 
аграрио земл.иште na имс аграрних субјската. 

Пошто у северним крејенима нема више расио- 
ЖМКИве аграрие земље, у току 1938 год. није вр- 
шена нова надеоба нити аграрним субјектима нити 
добровоЈВЦИма, na je број кадељених аграрних 
субјеката « добровољаца остао нспромењен. 

У тО(ку 1938 годиле примљсно je 791 нових 
исправиих добровољачких молбн за доделу бес- 
платне земље, Са молбама нерсшеним нз ранијих 
година због недостатка аграрне земље, број не- 
подмиј^ских добровол>аца нзноси 8.535, од којих 
има   1.704 добровољца-усташа. 

Пошто нема 1изгледа да he се добровољци 
моћи подмирити у целости бсоплатпом земл.п.м, 
5ило државном било аграрпом, донета je no пред- 
логу Миннстра пол.оприврсде и Мишистра војске 
И морнарице Уредба o издавшву државних обвез- 
ница ратним доброволЈЦпма уместо аграрпе земље 
(М.С.бр. 1156 од 7 децембра 1938 год.). Овом 
Уредбом омогућено je добровољцима да уместо 
бесплатнс зе.мље добију државпе обвезнпце и то: 
борци у поминали од 50.000 динара, a неборци од 
30.000 динара, док су доброволЈЦп-усташе дужпи 
да приме обвезппце у предњзш пзноснма уместо 
земл>е. Урсдбом могу се служитп само добро- 
вол^ци, који су до закључно 8 децембра 1938 год. 
добили од надлежног Мипистарства војске и мор- 
нарице добровољачка уверсња. Очекује се да he 
се тиме копачпо решитп доброволЈачко nnraibe, 
бар за добровољце који пмају уверења o добро- 
вол>ачком својству издато до закључно 8 децембра 
1938 год., док he остати joni нерешено ово питање 
у погледу доброволЈаца којима iie бити издато уве- 
рење после наведеног датума. 
Јужиа  Србија 

Аграрна реформа у Јужпој Србнји и у пду1шј 
буџетској години има пред собом два задатка: 1) 
рад на колонизацији и деоби земље аграрппм nn- 
тересентима no мропнсима Закопа o пасељавању 
јужних крајева, 2) завршне радове na ликвидацији 
аграрних односа изме1)у бпв. господара и обра1)П- 
вача земљорадшжа no проппсима Закопа o уре- 
l,eiby аграрпих односа у ранијим покрајипама 
Јужне  Србпје n Црпе Горе. 

У јсдпом делу Јужне Србпје колонизација je 
углавном завршена, na су због тога на овој тери- 
торији укинута аграрна поверепиштва у Штипу, 
Струмици и Неготину на Вардару, a у току 1938 
год укинуто je аграрно повереииштво у Битољу. 
у другом делу Јужне Србије укнпута су још ра- 
није аграрна повереништва у Плевл.у, Ђакивици и 
Вучитрну, алн се рад на колопизацији ових кра- 
јева мора паставпти, пошто то захтевају npn- 
вредни, пацпонални и културно-социјалнп инте- 
рсси. Maca пајспро.машпијпх земљорадпнчкпх по- 
родица из свих крајева наше државе стално се 
o6palia подручпом ми Минпстарству n тражп да 
им се додели земља за обраду у јужпим крајевима. 
Досада Je издато од подрумпог ми Министарства 
пачелно'одобрење за доделу земље у јужпи.м кра- 
јевима na преко 30.000 молби оваквих земљорад- 
пика, и ови сада свакодпевпо ургирају да им се 
земл.а преда у посед. C друге страпе, craibe nace- 
л>еника којима je Beh додељепа земл.а у јужппм 
крајевима, a нарочито оних којн су добилп земљу 
no Закону o насељавању повнх јужпнх крајева 
од 1922  год., прплпчпо je тешко, зато што су до- 

билп врло мале повртппе земљишта a ii>iixoBe no- 
родице су се увећале, тако да приход са додел.е- 
nor iiM земл.ишга ne може да подмири чак im 
мнпнмум њихових потреба — исхране. Њихов еко- 
помски положај мрра се поправити доделом нових 
површина зеиљишта. 

Рад na колонизацијп у јужпим крајевима од 
почетка рада досада дао je ове резултате; дефи- 
пптнвно je ограничено 406.650 ха. У току 1938 год. 
ограничено je још 195.933 ха али ограничење овог 
землЈИШта nnje join постало дефипипшпо. Поред 
овога откупљено je од сопственнка 6.117 ха. Од 
свега овог землшшта нздвојено je и као погодпо 
издел.еио досада укупно 236.(К)7 ха na 49.135 
аграрних субјеката, Подигнуто je 330 насеља и 
насељеничких засеока са 12.689 иасчм.енпчкнх 
кућа, 46 школа n 32 цркве. Ископапо je 248 бу- 
napa, 5 водовода; изра1)Опо je 73.302 м. капала за 
паводњавање 50.000 ха земљишта. Подигнут je 
једап мост, 5 пропуста n 2 аквадукта. Посушено 
je 13.478 ха мочварпог земљишта n изгра1)ено 
67.940 кашала за одводњавање m 20.200 м. насипа. 

Врховпо повереништво arpapne реформе у 
Скопљу из расположивих средстава предузело je У 
прошлој годипп све што je могло да би се по- 
бољшао екопомски положај насељвника и да би се 
сгворили што повоЛјПИЈи услови за њихов економ- 
ски просперптет. Из ових средстава Врховно по- 
вереништво je набавило 510 плугова, стоку за рад, 
521 брава ситне сгоке, 20.250 кг пшеппце за семе 
и 165.270 кг кукуруза за исхрапу најспромашпијнх 
насељеппчкпх породпца и све je ово издељепо на- 
сељеницима. За све ово утрошепо je 2,690.702 
динара. Масељеппцима je у току прошле годппе 
пздељепо 1,893.000 дипара, na име noMohn за крче- 
ње шумског додељеног земл>ишта. 

C обзнром na све ово н у предлогу буџета за 
1939/40 год. 1федви1)епа су најиужипја средства за 
изво1)ење пеопходпих техпитшх и адмпппстратив- 
no-правних послова колоппзације. Нарочпто je по- 
CBeliena пажша стварању потребппх услова за еко- 
помско-прпвредпи опстапак и развитак пасеља и 
насељеника, na lio се настати да се одобрена бу- 
џетска средства што рациопалпије искористе. Из 
одобрепнх средстава пружиће се и најхнтнија no- 
Moh насељепим породицама за набавку храпе и 
семепа за прву годину пасеља. 

У предлогу буцета предвиђена су и средства 
за изградњу путева, мостова и пропуста, капала 
за паводњавап.е, подпзање пових пасељенпчких 
кућа, набавку живог и мртвог инвентара за обраду 
земље, откуп земљишта од приватних лица за no- 
требе колопизацпје. 

Поред овога, Уредбом Мпппстарског савета од 
17 јуна 1938 год. М.С.бр. 594 m Правплппком под- 

■ручног ми Мипистарства од 31 октобра 1938 год. 
бр. 92150/'V1B, гараптован je код Arpapne банке у 
Београду кредит од 50,000.000 дппара пз којега 
he се преко Савеза аграрппх задруга у MOBOM Саду, 
Петровграду, Оспјеку, Загребу и Скогшу давати 
позајмице насел.емицима за докупљивањс ■земл>н- 
шта, те he се n na овај пачпп npnnoMohn економ- 
ском јачању пасел.епика  n пшхових газдипстава. 

По Закопу o ypel)eiby аграрпих односа у рани- 
јим покрајинама Лужне Србије и Црпе Горе запр- 
inenn су до краја 1938 год. терепски послови у свп- 
ма срезовпма na које се простире важпост овога 
Закопа. Остало je да се no аграрппм споровима, 
no којима су вршепа H3Bnl)aiba крајем прошле го- 
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дине, израде пресудс и доставе странкама, као « да 
re no врло малом броју предмста извршн прсмер 
.чемл.итта и спропедс доказин поступак. За свр- 
пЈаваље ових послова, од досадањих дваиаест сре- 
ских аграрних судова формирана су четири аграр- 
ш суда са седиштима у Бнјелом Пол.у, Новом 
Пазару, Кос. Митровици и Скопљу. Поред горе 
означеиог посла, ови судови he имати да спроведу 
иотребан поступак и no поднетим тужбама бнв. 
гооподара и обра1)Нвача, у којима они траже обно- 
ву поступка no аграрним споровнма расправљаним 
пресудама аграрних судова, a и поступак no евен- 
туално подпетим нови.м пријавама бнв. господара 
и обра1)11вача. 

Досадап.и рад аграрних судова дао je ове ре- 
зултате: 

Ma 38.071 обра1)Ивачку породицу досу1)ено je 
211.194 ха звмљишта. Beliuna ових обрађивача 
добила je и тапије на досу1)ено земл>н1Ј1те. Ha 
9.486 бии. господара досуђено je na нме накнаде за 
земљиште додељено обрађпвачнма 73,855.584.44 
динара  n  на  име 3%   ренте   16,307.688.57 динара. 

Досада je бив. господарима no пзврпшнм npe- 
судама аграрших судова на име накнале исплаћено 
48.500.000 динара. 

Сума досу1)спе пакпадс и ренте, означена у 
горњсм ставу, упета je према првостепепим пресу- 
дама срескпх аграрипх судова, од којих су мпогс 
ожалбене п no пстпма копачиу пресуду има да 
допесе Впшп аграрни суд у Скопљу. Према овоме, 
тачан н дефинитнвап пзиос иакнаде и рснте, који 
се има исплатпти бив. господарима, знаће се тек 
no завршетку рада свих аграрнчх судова. 

Босиа ii Херцеговипа 
У току 1938 год. шптезивно сс радило ^ia 

ликвидацији беглучких одпоса иа територији ра- 
није покрајине Босне и Херцеговипе. Ha почетку 
1938 год. било je нссвршеких беглучких спорова 
1.312. У току 1938 род. прегледане су архиве свих 
срсзова у Дрипској, Приморској и Зетској бано- 
вини, a од Врбаске бановине у већем делу срезова, 
n пз нстих извучена сва акта, no којима се има 
наставити поступак no § гЗакона o изменама и 
допунама од 12-Vm-1933 год. Таквих je предмета 
у току 1938 год. извађено из архпве 9.071 комада. 
Прсма томс укупно je било у прошлој годнпи на 
раду 10.383 спора, од којих je спршено 4.950 cno- 
рова, a остало je несвршеио 5.433 спора. 

Ha IV емисији беглучкнх обвезница од дипара 
100,000.000, која je путтена у оптпцај у децембру 
1938 год., псплаћено je до 31 децембра 1938 год. 
08,256.048 дннара. Исплате се врше без икаква за- 
стоја, чим се који cnop правиоснажно пресуди. 

Укупна отштета за кметовске шуме, шикаре и 
пашњакс пз § 4 Закона од 12-VIII-1933 год., обра- 
чуиата no 70 дииара no једном дунуму, изпоси 
111,023.950 динара. Према томе, a на основу ст. 2 
чл. 5 Правилпнка o фииансиској ликвпдацпји ових 
отштета, Мпиистар фпианснја решењем VI бр. 61334 
од 8-Х1-1938 годи>не смањио je укупну отштету за 
55%, тако да he бнти исплаћено само 45% од 
предње оштете mro одговара суми од 50,000.000 
динара гјредаиђеној у § 4 Закона од 12-VIIM933 
год. Сви су^прппремни послови за исплату ових 
оштета нзвршепи n затражепо je од Мннистарства 
финансија да банским управама у Сарајеву, Цети- 
1|>у, Сплнту n Б. Луци пошаље припадајући део 
обвезница. 

Ha проверавању кметских селишта и стсчепих 
беглука рађено je, као и ранијих годппа, онолико 
колико се могло СВрШИТШ поред послова OKO 
расправљап.а беглучких спорова. 

Далмација 
Ha ликвидацији аграринх одиоса у Далмацији 

судови су радилн у прошлој години интепзивио у 
границама одобрених кредита и расправили су у 
току године око 11.000 аграрпих npnjaiui. Према 
томе, од 101.800 поднетих, свршеио je 70.768 
пријава. 

Комасацнје, земљишне заједнице и пашњачка 
удружења 

Послови   комасације  земљишта   na   подручју 
рапије Хрвагске и Славонпје развијају се вео-ма 
повољно и у наглом су порасту, a у бив. Војводини 
oceha се јака тенденција за те операције, иако се 
one врше са застарелим законима И без државие 
noMoliii, што je знак да су се економске прилике 
у пашој земљи осетно тоболипале. 

C обзнром na велпку важпост комасације у 
привредаом погледу, треба омогућити да се исте 
што брже и nrro јсвтиније изводе, што се може 
постиКи доношењем повог закона o комасаиији 
земљишга, који he боље одговарати правпој свестц 
namera народа него ли стари закони, Kojii дамас 
важе у naiiioj држави, који he у техничком погледу 
битн дотеранији према захтевима и принципима 
данаши>ице, и којпм he се уппфпцнрати разни 
Принципи који дапас постоје у разним закоиима 
који важе у нашој држави. Радн тога je у повере- 
пом ми ресору Hspaljcn пројекат повога закбна d 
комасацнјп земл>и1пта, који lie се још након темел>- 
них проучавања имати изнети пред Народпо лрет- 
ставништво на претрес. Озакоп.ешем тога пројекта 
увелпко he се упроститл поступак и трошкови ко- 
масације. Како je позпато, комасације претстав- 
л>ају рационализацију обраде земљпшта n њима 
се знатно поднже привредна и доследно томе и 
фпскална Moh земљорадника поседника. Стога je 
пожељпо да и држава учествује бар делом у сно- 
шеи.у трошкова поступка, тим пре што се комаса- 
цпјом уређују катастар и земљишне књнге, јер ц 
ппаче за уређеше новнх земљпшних књига и нових 
катастара трошак у целости сносп држава. 

Послови зеиљишних зајсдиица у раннјој Хр. 
ватској и Славоппјп врше се нормално, док су 
послови пашњачких удружења na подручју бив. 
Војводипе доста cnopo решавају због мпогоброј- 
них законских стсга и допошсња одлука удруже- 
iba, јер се у већини случајева no Закону o неподе- 
.д>енпм заједничким пашњацима, no којима су та 
удружења оргапизована n управљана, предвиђа 
присутпост и прпстапак у веома мпого случајева 
најмање 2/3 свнх удеопичара шри допошењу одлу- 
ка na главној скупштппи, чак и у предметима маи,е 
важности због чега je нормалан рад тих удружења 
веома отежан. 

Да би се пружила могућност тим удружењима 
да се слободнијс n пормалније развијају и управ- 
л^ају у њиховим свакодневним пословнма, предло- 
жио сам да сс Финансискпм зако;ном за буџетску 
1939/40 годину измене пеки прописи § 60 помену- 
тог закопа, на оспову којих he измепа глаииа 
скупттина мо1ш одлучпватп обичпом већином 
присугиих гласова, за послове за које се до сада 
захтевала присутпост m пристанак најмање поло- 
вице onocno 2/3 na и вшпе удеопичара. 
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Закоподапни рад 
У прошлој 193в год. законодавни рад у Мипи- 

старсти^- пољопривреде био je доста обиман, Све- 
га je изра1)ено и донето 16 уредаба са законском 
снагом, од којих су неке, као на пр. сша o сило- 
сима, веома важне и далекосежне. Осим ових уре- 
даба,' у истој години изишло je из Министарства 
још  и   19 праиплиика. 

Рачунски део буџета 
у погледу рачунског дела буџета могу да 

истакнем да je on у предлогу новог буџета повећан 
за овега око 9,5 милоиа динара, те тако укупан 
буџет расхода на пољопривреду износи сад нешто 
ареко 136 милиона дшара. Овај буџет je, како се 
види, и даље остао сразмерно премали према по- 
требама  и важности one гране народне привреде. 

У личиим расходима добнјсмо je 47 нових ме- 
ста од којих су 23 агрономска, 19 ветеринарских 
и 5 служитељских. Сад l.e моћи да се попуне сви 
соезови ветеринарима, a агрононска места су пред- 
вићена   за нове пољопривредне установе. 

Hajuelin   део   повећања   иде   на   материјалне 
nacxo7x.e. ^  п ,„_,„ 

Нов кредит од 1,000.000 динара на парт. 825/3 
vneceH je за побољшање какврће лана и кудеље. 
у iiauiy земљу увозе се велике количине ланених 
и кудел>них полупрерађевина, које морамо да пла- 
IIUMO девизама, na je потребно да сами унапре- 
1ИМО гтроизводњу ii каквоћу ових артикала, Из 
овога кредита вршиће се селекција и умножавање 
бољег семена, a на другој страни he се помагати 
подиза№е задружћих ланара. Уколико немамо још 
ховољно предионица, мрћи he се извозити влакно. 
Vi би се бар једним делом покрио издатак де- 
внза A ча би се влакно могло -извозити, потребно 
Mv je побољшати и уједно уједначити квалитет, 
Са унапређењем културе лана повећаће се и про- 
изводња ланеног семена, које такође увозимо и 
плаћамо у девизама. 

За побољшање културе и кв^литета памука 
\iieccii je такође нов креднт од 500.000 динара 
с обзиром на то што je памук после познате 
Уредбе o памуку последњих година почео нагло 
да сс шири na je потребно радити даље.на селек- 
цији II производњи најбољих сората семена, као и 
на" организацији продаје и чишћења памука. 

Нов кредит од 500.000 динара на парт. 826/2 
унесен je за унапређење овчарства, нарочито у 
пбгледу усавршавања квалитета вуне с обзиром 
на захтеве домаће индустрпје, да би могли сами 
да подмирујемо њене потре-бе да смањимо уноз 
овог  артикла. 

За унапређење свиларства унет je noii кредит 
од 500.000 динара na napr. 826 3 с обзиром na 
претстојећу реорганизацију свиларства, према Ko- 
joj lie се одвојити гајење свилобуба за произ- 
водљу   чаура од индустриске прераде  свиле. 

Кредит за унапређење кон>арства на парт. 827 
повећан je за 500.01)0 динара с обзиром na велику 
оскудицу у добрим приплодним грлима у народу. 
као и на велико тражење прпплодних грла ко.ме 
се не може изићи у сусрет. 

Нои кредит од .'iOO.OOO динара на napf. 828 
уиет je за оснивање и уређење домаћичких школа 

с обзиром на једно решење Министарског савета, 
којим je препоручено оснивање ових корисних 
устаноиа у народу, 

Нов je и кредит од 300.000 динара на napr. 
829/3 :ta набавку средстава против метиља, са 
којим he MOIUI да се помогнс најоиромашнијим 
крајевима, који живе од рвчарства, у борби про- 
тив опасне болести метиља. 

За одбрану стоке од сточних зараза, које 
'inne годишње na стотине милиона штете, naj- 
успешније je средство данас употреба серума и 
вакцина. Приватни заводи, који производе ове 
серуме, још увек не могу да дају довољне коли- 
чине no таквим ценама, да би ona средства била 
приступачна широким слојевима народа. Пока- 
зала се стога потреба да и држава сама почке 
да производи серуме н вакцине и да их no што 
повољнијој цени и у најбољем квалитету даје na- 
роду, те да тако прошири употребу ових сред 
става не ометајући иначе рад приватних установа 
ове врсте. Како Министарство пољопривреде има 
већ доброг искуства у овом послу са државним 
бактериолошким заводом у Крижевцима, нема 
Hume сметње да се оснивањем једног већег цен- 
тралног завода овај рад поставп na ширу основу. 
У ову сврху унет je нов кредит од 1,000.000 ди- 
napa na парт. 838 a као први ануитет зајма од 
10,000.000 динара за подизанЈе централног завода 
за производњу сточних серума и вакцина, који he 
у наредној години почета да се прдиже na основу 
једног овлашћења v Финаиоиском закону за 
193940  годину. 

Пољопривредним огледним и контролним ста- 
ницама, као n енолошким станицама, повишев je 
на парт. 842 кредит за материјалне расходе са 
укупно 400.000 динара, од чега највећи део пада 
na станицу у Топчидеру, која je у. Панчевачком 
риту добила ново огледно поље од 200 хектара, 
за чију обраду je било потребно обезбедити no- 
требне расходе. 

Поред наведеног централног занода за про- 
изводњу сточних серума и вакцина, ползопривреда 
добија omiM буџетом још четири иове уста- 
нове, n то: Завод за пспитииање пољопрп- 
вредних čupana, Централни завод за рибарство, 
Државну сточпу станицу у Глини n Државну 
овчарску станицу у Госпићу, за које je предвиђен 
укупан расход од 747,880 динара na парт. 845. 

Осим наведених нових установа основаће се 
при Хигијенском заводу у Скопљу Одељење за 
ветерннареку епидемиологију, које iie се бавнти 
сузбијањем сточних зараза у Јужној Србији. За 
ono одел>ен>е предвиђа се издатак од 28.000 ди- 
иара, a у личним расходима предвиђена су за ово 
одељење два ветеринара (n то при Банској управи 
у Скопљу). 

У Земуну се довршапа изградња и уређење 
Централног ветеринарског бактериолошког завода. 
Како he овај завод почети у пуној мери да ради, 
го му je na парт. 848/5 повећан расход за 215.000 
динара и то за његово серолошко одеЛ)ен>е. 

Бактериолошком заводу у Крижевцима пове- 
Kan je na парт. 848/18 кредит за 1,066.836 динара 
да бп могао у највећој мери да прошири про- 
изводњу сточних серума n  вакцина. 
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